
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8455 
2.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Μ. Σούκουλη-Βιλιάλη ,

σελ. 8469 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθή-

τριες και µαθητές και συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 12ο Δηµοτικό
Σχολείο Κέρκυρας, το Γυµνάσιο Καστελλάνων Μέσης Κέρκυρας,
από τη Σχολή Χατζήβεη, το Δηµοτικό Σχολείο Ξηρόλοφου «Αρ-
χαία Ελαία» Νοµού Θεσπρωτίας, το Δηµοτικό Σχολείο Μουλκίου
Κορινθίας, το Λύκειο «Εκπαιδευτήρια Σύγχρονη Παιδεία», το 10ο
Δηµοτικό Σχολείο Τρίπολης, το Γυµνάσιο «Εκπαιδευτήρια Σύγ-
χρονη Παιδείαv», το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Σερρών, το 3ο Δηµο-
τικό Σχολείου Ιαλυσού Ρόδου, το 3ο Γυµνάσιο Τρικάλων, το 1ο
Γυµνάσιο Λευκάδος, το 17ο Δηµοτικό Σχολείο της Ρόδου, το 2ο
Επαγγελµατικό Λύκειο Σερρών, το 2ο Εσπερινό Επαγγελµατικό
Λύκειο Δραπετσώνας και απο το Δηµοτικό Σχολείο Μελίτης Φλώ-
ρινας., σελ. 8460, 8463, 8469, 8472, 8475, 8479, 8482, 8587, 8622,
8629, 8660, 8666 

4. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: Συζήτηση και λήψη απόφασης
σύµφωνα µε το άρθρο 62 του Συντάγµατος και τα άρθρο 43Α και
83 του Κανονισµού της Βουλής για τις αιτήσεις άρσης ασυλίας
των Βουλευτών κ. Παύλου Πολάκη και κυρίας  Έλενας Ακρίτα.,
σελ. 8480 - 8581, 8591 - 8619 

5. Επιστολικές ψήφοι  συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α
του Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την
ψήφο τους., σελ. 8482 - 8581 

6. Ανακοινώνεται το αποτέλεσµα της διεξαχθείσας ηλεκτρονι-
κής ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των αιτήσεων άρσης ασυλίας
των συναδέλφων Βουλευτών κ. Παύλου Πολάκη και κυρίας  Έλε-
νας Ακρίτα., σελ. 8591 - 8619 

7. Αναφορά στο δυστύχηµα στα Τέµπη, σελ. 8472, 8475, 8476,
8477, 8478, 8480, 8483, 8486, 8489, 8620,8622, 8626,8627, 8630,
8633, 8634, 8635, 8638, 8648, 8650, 8653, 8654, 8655, 8656,
8657, 8658, 8659, 8660, 8663, 8666, 8667, 8669, 8670, 8671,
8672, 8674, 8675, 8676, 8678, 8680, 8682, 8683, 8684, 8686,
8687, 8688, 8689, 8690, 8692, 8693 

8. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8455, 8460, 8469, 8475,
8476, 8478, 8479, 8480, 8481, 8482, 8483, 8488, 8588, 8620,
8622, 8629, 8630, 8632, 8633, 8634, 8647, 8656, 8658, 8659,
8663, 8664, 8665, 8666, 8675, 8686, 8688, 8692, 8696, 8706 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Παρα-

σκευής 28 Φεβρουαρίου 2025, σελ. 8463 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των

τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Διεπαγγελµατικές
οργανώσεις, ενίσχυση του αγροτικού τοµέα, οργάνωση των υπη-
ρεσιών και εποπτευόµενων φορέων του Υπουρ- γείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων και επανεκκίνηση της αγροτικής οικο-
νοµίας». , σελ. 8455 - 8479, 8582 - 8591, 8620 - 8706 

2. Κατάθεση πρότασης νόµου: 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» και

οι Βουλευτές του κόµµατός του, κατέθεσαν σήµερα, 27 Φε-
βρουαρίου 2025, πρόταση νόµου: «Θέσπιση Ελεύθερης Οικονο-
µικής Ζώνης και Ολιστικής Ανάπτυξης στην Περιφερειακή
Ενότητα  Έβρου», σελ. 8622 

3. Αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας: 
Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-

λάδας σύµφωνα µε το άρθρο 72 του Κανονισµού της Βουλής,

ζητά τη διενέργεια ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της υπουργικής
τροπολογίας µε γενικό αριθµό 333 και ειδικό 22 του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων., σελ.
8636 - 8637 

4. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Ο Υπουργός Εξωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,

Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας, Προστασίας
του Πολίτη, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης, Δικαιοσύνης, Με-
τανάστευσης και Ασύλου και Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας κατέθεσε σήµερα, 27-02-2025, σχέδιο νόµου: «Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρα-
τίας της Αργεντινής σχετικά µε την επικερδή απασχόληση εξαρ-
τώµενων ατόµων των µελών διπλωµατικής ή προξενικής αρχής»,
σελ. 8665 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 8632 - 8656
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 8476 - 8620
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , σελ. 8656 - 8679
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 8679 - 8700
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8455 – 8476, 8620 - 8632

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των αιτήσεων άρσης ασυλίας των Βουλευτών κ. Παύ-
λου Πολάκη και κυρίας  Έλενας Ακρίτα.

ΑΚΡΙΤΑ  Έ. , σελ. 8482
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 8480, 8481

Β. Επί της αναφοράς στο δυστύχηµα στα Τέµπη:
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 8659
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 8630
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 8638
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 8688
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 8692
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 8476 , 8626, 8627
ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ Δ. , σελ. 8689
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 8690
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 8472
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 8477
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 8666
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 8657
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 8476, 8626, 8635
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 8674
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 8467
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 8650
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 8682
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 8655
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 8684
ΚΑΖΑΝΗ Α. , σελ. 8654
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , σελ. 8676
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 8478
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 8653
ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ Μ. , σελ. 8658
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 8589
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8672
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 8672
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 8648
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 8693
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 8663
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 8667, 8690
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ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 8671
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 8680
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 8587
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 8475, 8476, 8478, 8633, 8634, 

8635, 8666
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 8667
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 8693
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 8480
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 8583
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 8683
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 8675
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 8656
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 8627
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 8685
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8620
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 8686
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 8475, 8478, 8586, 8633, 8634, 

8635, 8660
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 8583
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 8669
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 8622
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8477, 8666, 8667
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 8682
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 8666, 8670

Γ. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 8659
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 8692
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 8632, 8633, 8634, 8647, 8656
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 8478, 8479, 8480, 8481, 8482, 

8583, 8588, 8620
ΔΑΒΑΚΗΣ  Α. , σελ. 8659
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 8658
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 8659, 8675
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 8658, 8659, 8663, 8665, 8666, 
8675

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , σελ. 8675
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 8665
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 8686, 8688, 8690, 8692, 8696, 

8706
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 8633, 8634, 8664, 8665
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8455, 8460, 8469, 8475, 8476, 

8622, 8629, 8630
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 8658
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 8634
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 8659
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8659, 8666

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων:

ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 8659
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 8638
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 8688
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 8692                                                                                                    

ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. σελ. 8630
ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ Δ. , σελ. 8689
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 8690
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 8472
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 8639
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 8664, 8665
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 8657
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 8624, 8625
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 8674
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 8467, 8468
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 8650, 8651
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 8668
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 8681
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ. , σελ. 8644
ΖΕΪΜΠΕΚ Χ. , σελ. 8465

ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 8651
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 8655
ΚΑΖΑΝΗ Α. , σελ. 8654
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 8676
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 8629, 8630
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 8647
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 8653
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 8644, 8645
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 8679
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 8629, 8630
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 8469
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 8459, 8460
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 8470, 8471, 8472
ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ Μ. , σελ. 8658
ΚΟΤΙΔΗΣ Β. , σελ. 8622
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 8589
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8671
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 8678
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 8582
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 8648, 8649
ΛΙΟΥΤΑΣ Α. , σελ. 8638
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 8693
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 8663 8664
ΜΑΝΗ-ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ  Ά. , 

σελ. 8479
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 8690
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 8671
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 8460, 8630, 8694
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 8677
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 8463
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 8680
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 8645
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 8623
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 8587, 8588
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 8646
ΠΑΠΑΣ Θ. , σελ. 8455, 8460, 8681, 8695
ΠΑΠΠΑΣ Π. , σελ. 8640
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 8667
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 8693
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 8583
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 8683
ΣΔΟΥΚΟΥ Α. , σελ. 8588
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 8652
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 8649
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 8675
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 8460, 8695
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 8656
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 8685
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8620, 8621
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 8686, 8687, 8688
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 8459, 8460, 8468, 8471, 8472, 

8475, 8586, 8625, 8641, 8644, 
8645, 8651, 8660, 8663, 8664, 
8665, 8666

ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 8583, 8586
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 8669
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8666
ΧΝΑΡΗΣ Ε. , σελ. 8457, 8662, 8663, 8694, 8695
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 8621
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 8682
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 8670



Αθήνα, σήµερα στις 27 Φεβρουαρίου 2025, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Καλή σας ηµέρα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 26-2-2025
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΠΑ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
26-2-2025, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των σχεδίων
νόµων: 1) «Κύρωση της Συµφωνίας Αµυντικής Συνεργασίας µε-
ταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Πορτογαλικής Δηµο-
κρατίας» και 2) «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ του
Υπουργείου Άµυνας της Γαλλικής Δηµοκρατίας, του Οµοσπον-
διακού Υπουργείου Άµυνας της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας
της Γερµανίας, του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής
Δηµοκρατίας, του Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας,
του Υπουργείου Άµυνας του Βασιλείου της Ολλανδίας και του
Υπουργού Άµυνας του Ηνωµένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρε-
τανίας και Βορείου Ιρλανδίας σε σχέση µε την Παράδοση του
Προγράµµατος για τον Σχεδιασµό και την Ανάπτυξη Ελικοπτέρων
Νέας Γενιάς (NGRC)»)

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων: «Διεπαγγελµατικές οργανώσεις, ενίσχυση του
αγροτικού τοµέα, οργάνωση των υπηρεσιών και εποπτευόµενων
φορέων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και
επανεκκίνηση της αγροτικής οικονοµίας». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
τής 19ης Φεβρουαρίου 2025 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση ενιαία, επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συµφώνη-

σε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεοφάνης

Παπάς για δεκαπέντε λεπτά. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
Κύριε Παπά, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κύριε γενικέ γραµµατέα,
αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, ολοκληρώνουµε
σήµερα στην Ολοµέλεια, µετά τη σχετική επεξεργασία στην αρ-
µόδια επιτροπή, τη συζήτηση προς ψήφιση του ερανιστικού νο-
µοσχεδίου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
ενός νοµοσχεδίου που στοχεύει στην κάλυψη νοµικών κενών και
εκκρεµοτήτων µέσω της εισαγωγής µιας σειράς επιµέρους ανα-
γκαίων ρυθµίσεων προς την κατεύθυνση ενίσχυσης της αγροτι-
κής οικονοµίας, οι οποίες αφορούν, κυρίως, τις διεπαγγελµατικές
οργανώσεις και την αναµόρφωση του θεσµικού τους πλαισίου,
τη στήριξη του τοµέα της κτηνιατρικής και της υγιεινής και ασφά-
λειας των τροφίµων, τη βελτίωση της λειτουργίας των εποπτευό-
µενων φορέων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, καθώς και
τον περιορισµό της κλιµατικής αλλαγής µέσω της συστηµατικής
καταγραφής των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου. 

Οι ρυθµίσεις για τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις έρχονται να
διορθώσουν προβλήµατα που υπάρχουν στην υφιστάµενη λει-
τουργία τους. Με τροπολογία του ν.4647/2019 διευρύνεται το
πεδίο εφαρµογής τους, καθώς πλέον εντάσσονται και οι τοµείς
της αλιείας και της υδατοκαλλιέργειας. 

Ειδικότερα, διευκολύνεται η σύσταση και η λειτουργία τους,
εισάγεται η επιβολή εισφοράς σε µη µέλη, ώστε να διασφαλιστεί
η χρηµατοδότηση των δράσεων τους, ενώ ιδρύεται το Εθνικό
Συµβούλιο Διεπαγγελµατικών Οργανώσεων, που θα λειτουργεί
ως φορέας συντονισµού και συνεργασίας µε το Υπουργείο. 

Μέσω του Εθνικού Συµβουλίου ενισχύονται οι συνέργειες µε-
ταξύ των διεπαγγελµατικών οργανώσεων, διευρύνεται η εκπρο-
σώπηση των διαφόρων προϊόντων και κλάδων της πρωτογενούς
παραγωγής και οι εν λόγω οργανώσεις αποκτούν πλέον και έναν
ενεργό και ουσιαστικό ρόλο στη χάραξη της εθνικής αγροτικής
πολιτικής. 

Το νοµοσχέδιο εισάγει ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση υγει-
ονοµικών προβληµάτων που προέκυψαν από πρόσφατες ασθέ-
νειες ζώων, όπως η πανώλη και η ευλογιά, καθώς και από φυσι-
κές καταστροφές, όπως οι πληµµύρες. 

Στο σηµείο αυτό λαµβάνω την ευκαιρία να υπενθυµίσω τη δέ-
σµευση του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη ότι οι κτηνο-
τρόφοι που έχασαν ζώα από την πανώλη και την ευλογιά, εκτός
από τις υψηλές αποζηµιώσεις, θα λάβουν στήριξη για την αντι-
κατάσταση του ζωικού τους κεφαλαίου. 

Ειδικότερα, όµως, µέσω των διατάξεων του σχεδίου νόµου κα-
θορίζεται µε σαφήνεια η ευθύνη για την υγειονοµική ταφή των
νεκρών ζώων και των ζωικών υποπροϊόντων, ώστε να µην υπάρ-
χουν καθυστερήσεις και αλληλοκαλύψεις αρµοδιοτήτων. Επίσης,
θεσπίζονται αυστηρότεροι έλεγχοι και κυρώσεις για την παρά-
νοµη διακίνηση κτηνιατρικών φαρµάκων και εµβολίων, ώστε να
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διασφαλιστεί η δηµόσια υγεία. 
Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει επίσης ρυθµίσεις που διευκολύ-

νουν τη γεωργική και κτηνοτροφική παραγωγή. Επιταχύνεται η
έγκριση των διαχειριστικών σχεδίων των βοσκήσιµων γαιών, µει-
ώνοντας καθυστερήσεις που επηρεάζουν την παραγωγικότητα
της κτηνοτροφίας µας. Βελτιώνεται η διαχείριση του κεντρικού
µητρώου οικοτεχνίας, ώστε να διασφαλιστεί καλύτερος συντονι-
σµός στην παραγωγή και διάθεση των προϊόντων οικοτεχνίας. 

Ενισχύεται µε προσωπικό το κέντρο διαφύλαξης αγιορείτικης
κληρονοµιάς µε ορισµένες αρµοδιότητες να µεταφέρονται στην
Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας για αποδοτικότερο έλεγχο πι-
στοποίησης των αγροτικών προϊόντων του Αγίου Όρους, ενώ δί-
νεται η δυνατότητα παράτασης έως πέντε έτη στις εγκαταστά-
σεις των αγροτικών συνεταιρισµών, ώστε να συνεχίσουν απρό-
σκοπτα τη λειτουργία τους. Παράλληλα, επιταχύνεται η διαδικα-
σία παραχώρησης αναξιοποίητων ακινήτων δηµοσίου για
µεγάλες στρατηγικές επενδύσεις στον αγροτικό τοµέα. 

Ιδιαίτερα σηµαντική είναι και η πρόβλεψη για την αξιοποίηση
τµηµάτων ζωνών έργων των ΓΟΕΒ και ΤΟΕΒ, καθώς δίνεται η δυ-
νατότητα παραχώρησης από τους οργανισµούς εγγείων βελτιώ-
σεων και την εγκατάσταση ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Άλλη
µία νοµοθετική παρέµβαση της Κυβέρνησης στη µάχη για τη µεί-
ωση του κόστους ενέργειας στον πρωτογενή τοµέα. 

Επιπροσθέτως, αντιµετωπίζεται µε όρους δηµοσίου συµφέρο-
ντος το χρονίζον πρόβληµα που αφορά στην ανέγερση συνοδών
βοηθητικών ναών ή χώρων διαµονής, κελιών κ.λπ., από εκκλησια-
στικά νοµικά πρόσωπα ή ιερές µονές σε παραχωρηµένα από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης ακινήτων. Παράλληλα, επεκτεί-
νονται οι έλεγχοι για τους πόρους που είναι επενδεδυµένοι µε
φυτοπροστατευτικά, µέσω των οποίων ενισχύεται η ποιότητα των
γεωργικών προϊόντων και προστατεύεται η δηµόσια υγεία.
Ακόµη, το νοµοσχέδιο προβλέπει την ανασύνθεση του συµβου-
λίου αλιείας για την ενίσχυση της υγιεινής και ασφάλειας των αλι-
ευµάτων.

Επίσης, περιλαµβάνονται ρυθµίσεις παράτασης των συµβά-
σεων του προσωπικού που εργάζεται για την υλοποίηση του Εθνι-
κού Προγράµµατος Συλλογής Αλιευτικών Δεδοµένων. Ρυθµίζο-
νται, επιπροσθέτως, θέµατα που σχετίζονται µε την παράταση
θητείας των µελών των διοικητικών συµβουλίων των οργανισµών
εγγείων βελτιώσεων της αλιείας. Αυτό καθίσταται αναγκαίο για
τη συνέχιση και οµαλή µετάβαση στην εποπτεία και µετέπειτα λει-
τουργία του «Οργανισµού Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας Α.Ε.».
Επικαιροποιούνται, επίσης, ρυθµίσεις για τα οµότιµα µέλη του
Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος, δεδοµένου ότι υπάρχει η
ανάγκη εναρµόνισης µε τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι, όλοι γνω-
ρίζουµε για τα κόκκινα δάνεια ότι έχουν αποτελέσει σοβαρότατο
εµπόδιο για δεκάδες χιλιάδες αγρότες µας. Κυρίως, τις τελευ-
ταίες δύο δεκαετίες, πολλοί Έλληνες παραγωγοί παγιδεύτηκαν
σε χρέη, χωρίς δυνατότητα ρύθµισης, µε αποτέλεσµα οι εκµε-
ταλλεύσεις και οι περιουσίες τους να κινδυνεύουν. Μέσω του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου, επιχειρείται για πρώτη φορά να δοθεί
ουσιαστική λύση στο ζήτηµα των δανείων της πρώην Αγροτικής
Τράπεζας, συνολικούς ύψους 3,8 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Πιο συγκεκριµένα, το σχέδιο νόµου προβλέπει σηµαντικές ρυθ-
µίσεις ζητηµάτων που άπτονται της ειδικής εκκαθάρισης πιστω-
τικών και χρηµατοδοτικών ιδρυµάτων. Εισάγεται υποχρέωση
υποβολής επιχειρησιακών σχεδίων από ειδικούς εκκαθαριστές
προς την Τράπεζα της Ελλάδος, µέσω των οποίων ενισχύεται η
διαφάνεια και η αποτελεσµατικότητα στη διαχείριση πιστωτικών
ιδρυµάτων υπό εκκαθάριση, ενώ ειδικά για δάνεια αγροτών και
συνεταιρισµών δίνεται προτεραιότητα σε εξειδικευµένους διαχει-
ριστές για τη διαχείριση των απαιτήσεων. Η ρύθµιση στοχεύει
στην ταχύτερη ολοκλήρωση των εκκαθαρίσεων, µε έµφαση στην
προστασία των συµφερόντων των Ελλήνων αγροτών. Ουσια-
στικά, µε τη ρύθµιση για τα κόκκινα δάνεια της πρώην Αγροτικής
Τράπεζας προβλέπεται η δυνατότητα απαλλαγής από βάρη για
περισσότερους από είκοσι µία χιλιάδες αγρότες και επτακόσιους
συνεταιρισµούς, δίνοντάς τους µια δεύτερη ευκαιρία. 

Μέχρι σήµερα, σύµφωνα µε τον ισχύοντα νόµο ο ειδικός εκκα-

θαριστής δεν µπορούσε να προχωρήσει σε αναδιάρθρωση δα-
νείων. Αντίθετα, ο εξειδικευµένος διαχειριστής θα µπορεί να το
πράξει. Να προβεί, δηλαδή, σε διαγραφή τόκων και αποµείωση
κεφαλαίου, καθώς και να αποδεχτεί µακροπρόθεσµη διάρκεια
αποπληρωµής, βελτιώνοντας τη βιωσιµότητα των διακανονισµών. 

Γι’ αυτόν τον λόγο υπάρχει και η συγκεκριµένη νοµοθετική πα-
ρέµβαση, δεδοµένου ότι για πρώτη φορά για πρώτη φορά η Τρά-
πεζα της Ελλάδος δέχεται µια διαδικασία, που το προηγούµενο
χρονικό διάστηµα ήταν εκτός συζήτησης. Έτσι, µέσα από τακτο-
ποίηση των δανειακών εκκρεµοτήτων, θα απελευθερωθούν δε-
σµευµένες περιουσίες αγροτών και συνεταιρισµών και ως εκ
τούτου, θα δοθεί εκ νέου η δυνατότητα επανεκκίνησης αγροτικής
ανάπτυξης. Με αυτόν τον τρόπο, εκτός από τη διασφάλιση της
βιωσιµότητας της πρωτογενούς παραγωγής, αποκαθίσταται και
η εµπιστοσύνη στο συνεταιρίζεσθαι.

Ιδιαίτερα σηµαντική είναι και η διάταξη που προβλέπει παρά-
ταση µέχρι 31 Δεκεµβρίου του 2025, του χρονικού διαστήµατος
παραχώρησης χρήσης αγροτικών ακινήτων, σε κατά κύριο επάγ-
γελµα αγρότες και ανέργους και της προθεσµίας διευκόλυνσης
πρόσβασης σε χρηµατοδότηση των κατά κύριο επάγγελµα αγρο-
τών. Η εν λόγω διάταξη ανανεώνεται κάθε χρόνο, αλλά για πρώτη
φορά καθίσταται ενεργή στην αρχή της εαρινής καλλιεργητικής
περιόδου, κατά την οποία υφίστανται αυξηµένες χρηµατοδοτικές
ανάγκες τους αγρότες, διευκολύνοντας τους µε αυτό τον τρόπο
στον προγραµµατισµό τους. 

Εισάγονται, επίσης, εξουσιοδοτικές διατάξεις εφαρµογής του
Ευρωπαϊκού Δικαίου για ρυθµίσεις κτηνιατρικών θεµάτων και ει-
δικότερα, µέτρα για την πρόληψη και διαχείριση λοιµωδών νοση-
µάτων και την υγιεινή και ασφάλεια των τροφίµων ζωικής προέ-
λευσης. 

Τέλος, το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπει τη θέσπιση και τη λει-
τουργία ενός ολοκληρωµένου συστήµατος καταγραφής και µέ-
τρησης των εκποµπών αερίων θερµοκηπίου από τη γεωργία, το
οποίο αναπτύχθηκε µέσω του προγράµµατος  «LIFE-ClimaMED». 

Στόχοι του εν λόγω ζητήµατος αποτελούν ο περιορισµός των
εκποµπών και η µείωση του περιβαλλοντικού αποτυπώµατος, η
ενίσχυση της τεχνολογικής ανάπτυξης και της καινοτοµίας στον
αγροτικό τοµέα, καθώς και η συλλογή δεδοµένων, που θα επι-
τρέψουν στοχευµένες παρεµβάσεις, για µία πιο «πράσινη» γεωρ-
γία. 

Κλείνοντας την εισήγησή µου, δεν θα µπορούσα να µην ανα-
φερθώ και στην τροπολογία, που κατατέθηκε µε το παρόν νοµο-
σχέδιο, από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, µε την οποία
νοµοθετείται το έκτακτο επίδοµα στους κτηνιάτρους, στους ερ-
γαστηριακούς και όσους υπαλλήλους συµµετείχαν στην επιτυχή
αντιµετώπιση, τόσο της πανώλης των µικρών µηρυκαστικών, όσο
και της ευλογιάς.

Ταυτόχρονα, δίνεται λύση σε επιµέρους εκκρεµή ζητήµατα,
που αφορούν στην εγκατάσταση φωτοβολταϊκών και την αυτο-
παραγωγή ενέργειας από τους ίδιους τους αγρότες, τη διαδικα-
σία εξέτασης των αλιευτικών προσφυγών και τη σύναψη σύµβα-
σης προσωπικού για την κάλυψη άµεσων αναγκών του ΕΛΓΑ.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι, οι ρυθ-
µίσεις που εισάγει το παρόν σχέδιο νόµου συνεισφέρουν στην
προσπάθεια αναβάθµισης της ελληνικής γεωργίας και στην ενί-
σχυση του πρωτογενούς τοµέα, προς όφελος των παραγωγών
και της εθνικής οικονοµίας. 

Ήδη, τα τελευταία χρόνια η Κυβέρνησή µας έχει πάρει ουσια-
στικά µέτρα για τη στήριξη του αγροτικού κόσµου. Ένα από τα
µέτρα αυτά, για παράδειγµα, αποτελεί η παρέµβαση για πλήρη
επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέ-
λαιο. Όπως επισήµανε, προχθές κι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, δεν υπάρχει πλαφόν στον κρατικό προϋπο-
λογισµό. Η επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης θα γίνει
στο σύνολό της, σύµφωνα µε τα τιµολόγια που θα υποβληθούν.
Το συνολικό ποσό µπορεί να φτάνει έως και τα 160 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Μάλιστα, εξετάζεται η σύνδεση του πετρελαίου µε τις πραγµα-
τικές ανάγκες κάθε καλλιέργειας. Γι’ αυτό, συγκροτείται µία
οµάδα εργασίας από το Υπουργείο Οικονοµικών και Αγροτικής
Ανάπτυξης, ώστε σε συνεργασία µε τους αρµόδιους φορείς εκ-
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προσώπους των αγροτών να προχωρήσουν στην αναθεώρηση
δεικτών ανά καλλιέργεια. 

Ταυτόχρονα, η Κυβέρνησή µας έχει εξασφαλίσει χαµηλή τιµή
αγροτικού ρεύµατος, µέσω τιµολογίου, γαίας στα 9,3 λεπτά η κι-
λοβατώρα, η οποία είναι πολύ χαµηλότερη από το κόστος παρα-
γωγής της κιλοβατώρας, στη χονδρική αγορά. Διότι η συζήτηση
της επόµενης µέρας είναι η βιωσιµότητα των αγροτών και κτηνο-
τρόφων, πώς θα διασφαλίσουµε, δηλαδή, µια σταθερά αναπτυ-
ξιακή πορεία µέσα σε ένα ρεαλιστικό πλαίσιο αντάξιο των προσ-
δοκιών των Ελλήνων αγροτών.

Εάν θέλουµε, λοιπόν, να έχουµε µια προοπτική ως χώρα στον
πρωτογενή τοµέα, οφείλουµε πρώτα να ξεκαθαρίσουµε ποιος
είναι ο πραγµατικός αγρότης και κτηνοτρόφος. Στη συνέχεια να
τον εµπνεύσουµε, να ενθαρρύνουµε τη συµµετοχή του σε νέες
καινοτόµες πολιτικές δράσεις, οι οποίες θα καθορίσουν τη βιω-
σιµότητα και το µέλλον της ελληνικής γεωργίας κτηνοτροφίας. 

Αναφέρω, για παράδειγµα, τη σηµασία που δίνει η Κυβέρνηση
στη στρατηγική µετάβαση προς τις θερµοκηπιακές καλλιέργειες,
µε στόχο την ακόµα µεγαλύτερη αύξηση παραγωγής και των εξα-
γωγών σε οπωροκηπευτικά προϊόντα και την αποδοτικότερη δια-
χείριση των πόρων, όπως του νερού ή των λιπασµάτων, συνεκτι-
µώντας την ασφάλεια της ποιότητας παραγωγής και την άµ-
βλυνση των συνεπειών της κλιµατικής αλλαγής. Μετά, οφείλουµε
να διευκολύνουµε τον Έλληνα γεωργό και κτηνοτρόφο,  δίνοντάς
τους κι εκείνα τα εφόδια και τα χαρακτηριστικά, που θα καταστή-
σουν ουσιαστικά έναν πραγµατικό σύγχρονο καινοτόµο επιχειρη-
µατία. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση, για παράδειγµα, επιβάλλεται να
νοµιµοποιήσουµε και να ενισχύσουµε τον ιδιωτικό αναδασµό,
προκειµένου να ξεπεραστούν τα εµπόδια του µικρού αγροτικού
κλήρου, που, δυστυχώς, συναντάµε στο σύνολο της ελληνικής
επικράτειας και αφού διασφαλίσουµε όλα τα παραπάνω, τότε να
έρθουµε να ενισχύσουµε χρηµατοδοτικά και να βοηθήσουµε ου-
σιαστικά τον πραγµατικό αγρότη και κτηνοτρόφο, όχι οριζόντια
και αυθαίρετα αλλά µε βάση το πραγµατικό –όπως, πολύ σωστά,
το έχει πει και πολλές φορές ο Υπουργός µας- παραγωγικό του
αποτέλεσµα.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο βάζει το
δικό του λιθαράκι και κινείται προς αυτή την κατεύθυνση, δεδο-
µένου ότι αποτελεί µια ακόµα παρέµβαση υπέρ του αγροτικού
κόσµου, εισάγοντας επιµέρους ρυθµίσεις για την καλύτερη ορ-
γάνωσή του, την οικονοµική του στήριξη και επανεκκίνησή του
µέσω µιας βιώσιµης πρότασης για τα κόκκινα δάνεια, σε συνδυα-
σµό µε την εισαγωγή µέτρων για τον εξορθολογισµό της λειτουρ-
γίας των εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και τον περιορισµό της κλιµατικής αλλαγής στη γε-
ωργία. 

Με βάση όλα αυτά καλούµαστε να ψηφίσουµε το παρόν σχέδιο
νόµου ώστε να αποδείξουµε ότι στηρίζουµε έµπρακτα τους αν-
θρώπους του µόχθου, της αγροτικής παραγωγής και ότι όλοι µας
νοιαζόµαστε για την ουσιαστική ενίσχυση της ελληνικής γεωρ-
γίας και κτηνοτροφίας στη βάση µιας βιώσιµης πορείας και προ-
οπτικής. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Παπά και για την τήρηση του χρόνου. 

Θα καλέσω τώρα στο Βήµα τον εισηγητή από το ΠΑΣΟΚ τον κ.
Εµµανουήλ Χνάρη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΧΝΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σή-

µερα να ψηφίσουµε ένα ακόµα νοµοσχέδιο που ούτε κατ’ ελάχι-
στον δεν αφορά τις προτεραιότητες του πρωτογενούς τοµέα,
ενός πρωτογενούς τοµέα που τα τελευταία χρόνια έχει υποβαθ-
µιστεί κι έχει απαξιωθεί σε µέγιστο βαθµό από την ανεπαρκή και
αναποτελεσµατική αγροτική πολιτική του επιτελικού σας κρά-
τους. 

Η συνεχής αλλαγή Υπουργών και προέδρων του ΟΠΕΚΕΠΕ
κατά τη διάρκεια της εξαετούς διακυβέρνησής σας ξεκάθαρα
αποδεικνύει ότι δεν υπάρχει καµία σταθερότητα και κατεύθυνση
στην αγροτική σας πολιτική. Μην εκπλήσσεστε, λοιπόν, που ο

αγροτικός κόσµος είναι στους δρόµους για τη διεκδίκηση των αι-
τηµάτων του, καθώς καταλήγουν συνεχώς στο ίδιο συµπέρασµα,
ότι τα διαχρονικά προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο πρωτογενής
τοµέας δεν µπορούν να επιλυθούν. 

Όπως και πέρυσι έτσι και φέτος επισκέφθηκα διάφορα µπλόκα
σε όλη την Ελλάδα για να ακούσω από κοντά τους προβληµατι-
σµούς και τα αιτήµατα των αγροτών µας, εισπράττοντας τη γενι-
κότερη δυσαρέσκεια και αγανάκτησή τους για τα συσσωρευµένα
προβλήµατα που αντιµετωπίζουν. Είναι γνωστό σε όλους µας πι-
στεύω ότι η κρισιµότητα του πρωτογενούς τοµέα είναι αδιαµφι-
σβήτητη τόσο για τη διατροφική επάρκεια της χώρας, όσο και
για την οικονοµική ανάπτυξή της. 

Σύµφωνα µε αυτό το δεδοµένο, λοιπόν, και µετά τις σχετικές
δηλώσεις του Πρωθυπουργού κατά τη συζήτηση της επίκαιρης
ερώτησης του Προέδρου µας Νίκου Ανδρουλάκη στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής, αναµέναµε την εισαγωγή ενός νοµοσχεδίου που
θα απαντούσε στα πραγµατικά προβλήµατα των αγροτών και όχι
στην απλή διεκπεραίωση δευτερευούσης σηµασίας θεµάτων.
Διαψευστήκαµε, όµως. 

Όπως επανειληµµένα έχω τονίσει τόσο από αυτό εδώ το Βήµα
όσο και από τις κοινοβουλευτικές µου παρεµβάσεις, τα πραγµα-
τικά προβλήµατα που απασχολούν τον αγροτικό κόσµο της
χώρας είναι τα ακόλουθα: Η αύξηση του κόστους παραγωγής,
αναγκαιότητα ουσιαστικής τροποποίησης της ΚΑΠ, οι µειωµένες
ενισχύσεις και διαχειριστική κρίση στον ΟΠΕΚΕΠΕ, η εισχώρηση
ζωονόσων που έχουν οδηγήσει σε θανάτωση χιλιάδων ζώων, η
επιτακτική ανάγκη εκσυγχρονισµού του απαρχαιωµένου κανονι-
σµού του ΕΛΓΑ, η αντιµετώπιση των παράνοµων ελληνοποιήσεων
προϊόντων, καθώς και η έλλειψη εργατών γης.

Απλοί θεατές εξακολουθείτε και παραµένετε µπροστά στην δυ-
σθεώρητη εκτίναξη του κόστους παραγωγής που αντιµετωπίζω
αγροτικός κόσµος. Γνωρίζετε ότι το κόστος παραγωγής έχει πα-
ρουσιάσει αύξηση της τάξεως 28,5% σύµφωνα µε τα επίσηµα
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ και ότι πλέον έχουµε τον µεγαλύτερο ειδικό
φόρο πετρελαίου; Ο φόρος τον οποίο επιστρέψατε, περίπου 78
εκατοµµύρια, είναι µέρος και όχι ολόκληρος όπως διατείνεστε.
Όπως είναι αναµενόµενο, το υπέρογκο ενεργειακό κόστος επι-
φέρει ως αποτέλεσµα τη διακύβευση της ανταγωνιστικότητας
των αγροτικών προϊόντων. 

Επιπλέον, το πρόγραµµα «ΓΑΙΑ» στο οποίο έχουν ενταχθεί οι
αγρότες τους παρέχει µερική προστασία µόνο για τα δύο πρώτα
χρόνια, καθώς τα υπόλοιπα οκτώ τους αφήνει στο έλεος της
ελεύθερης αγοράς. 

Οι προτάσεις που έχει καταθέσει το ΠΑΣΟΚ είναι σαφείς και
συγκεκριµένες: Δηµιουργία ενεργειακών κοινοτήτων µε προτε-
ραιότητα διασύνδεσης για αγρότες και µεταποιητές. Κατάργηση
του ειδικού φόρου πετρελαίου. 

Επιπλέον, καταθέσαµε και σχετική τροπολογία για την καθιέ-
ρωση κάρτας αγροτικού πετρελαίου που θα επιτρέπει την αγορά
πετρελαίου που χρησιµοποιείται αποκλειστικά στη γεωργία,
χωρίς ειδικό φόρο κατανάλωσης. Σύµφωνα µε τη ρύθµιση αυτή
η προµήθεια του αγροτικού πετρελαίου θα γίνεται µε την ειδική
κάρτα που θα χορηγείται σε αγρότες και κτηνοτρόφους µε αντι-
κειµενικά κριτήρια που σχετίζονται µε την ενιαία αίτηση καλλιέρ-
γειας και τους συντελεστές του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Αντί, όµως, να υιοθετήσετε τα µέτρα αυτά, προτιµάτε να κατα-
πατάτε το ενεργειακό µέλλον της χώρας, εξυπηρετώντας τους
ισχυρούς παραγωγούς ενέργειας, δεσµεύοντας προς όφελός
τους το µεγαλύτερο µέρος του ενεργειακού χώρου. 

Αναφορικά τώρα µε τη νέα ΚΑΠ. Γνωρίζετε ότι ο δεύτερος χρό-
νος εφαρµογής της βρίσκει τους παραγωγούς µας αντιµέτωπους
µε µία δραµατική µείωση του εισοδήµατος; Όπως ανέδειξε το
ΠΑΣΟΚ, το 2024 ήταν το έτος που ιστορικά καταβλήθηκε στους
δικαιούχους το µικρότερο ποσό προκαταβολής βασικής ενίσχυ-
σης, ενώ παράλληλα οι δικαιούχοι παραγωγοί είναι επίσης λιγό-
τεροι συγκριτικά µε όλα τα χρόνια εφαρµογής της Κοινής Αγ-
ροτικής Πολιτικής, η οποία δεν αποτέλεσε ποτέ αντικείµενο δια-
βούλευσης µε τους αγρότες και τους αρµόδιους φορείς. 

Επιπλέον, γνωρίζετε ότι η χώρα µας βρίσκεται στον δεύτερο
χρόνο της εσωτερικής σύγκλισης και αντί να έχει καταστεί δυ-
νατή η επίτευξη στόχων, οι παραγωγοί µας διαπιστώνουν την
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απόκλιση της αξίας δικαιωµάτων τους από το στρατηγικό σχέδιο
της ΚΑΠ; Και γι’ αυτό το ζήτηµα έχουµε καταθέσει τις προτάσεις
µας οι οποίες αφορούν την απλοποίηση των διαδικασιών των οι-
κολογικών σχηµάτων για τη συνολική απορρόφηση των ενισχύ-
σεων, τον καθορισµό λιγότερων και στοχευµένων συνδεδεµένων
ενισχύσεων στα προϊόντα που συνιστούν προτεραιότητα, καθώς
και την κατάθεση των δηλώσεων ΟΣΔΕ στην αρχή κάθε έτους για
να καθίσταται εφικτή η πληρωµή τους στο τέλος του.

Στον ΟΠΕΚΕΠΕ έχετε προκαλέσει το απόλυτο χάος, µε απο-
τέλεσµα η ορθή καταβολή των ενισχύσεων στους αγρότες να αµ-
φισβητείται για πρώτη φορά τόσο έντονα. Παράλληλα, κατά τη
διακυβέρνησή σας έχει αλλάξει έξι διοικήσεις, τελεί πλέον υπό
ευρωπαϊκή επιτήρηση, ενώ εκκρεµεί και επιβολή προστίµου στη
χώρα µας για σοβαρές παραλείψεις και αστοχίες στις αγροτικές
επιδοτήσεις. 

Επιπλέον, η ελληνική κτηνοτροφία βρίσκεται αντιµέτωπη µε µια
µεγάλη κρίση εξαιτίας της εισχώρησης των ζωονόσων της πανώ-
λης και της ευλογιάς στην ελληνική επικράτεια, γεγονός που έχει
οδηγήσει τους κτηνοτρόφους σε αδιέξοδο. Η µη επάνδρωση των
συνόρων της χώρας µε το κατάλληλο προσωπικό και η γενικό-
τερη υποστελέχωση των κτηνιατρικών υπηρεσιών είχε ως αποτέ-
λεσµα τις αναγκαστικές θανατώσεις χιλιάδων ζώων, προκαλώ-
ντας ανυπολόγιστες ζηµιές στην ελληνική κτηνοτροφία. Μέχρι
και σήµερα δεν έχετε προβεί στην άµεση πρόσληψη έκτακτου ια-
τρικού προσωπικού, καθώς και στην επάνδρωση κτηνιατρικών
υπηρεσιών µε τον κατάλληλο εξοπλισµό για τον έλεγχο των
πυλών εισόδου της χώρας µε σκοπό τη θωράκιση από µελλοντικά
νοσήµατα. 

Επιπλέον, το πρόγραµµα 5.2 για την αντικατάσταση ζωικού κε-
φαλαίου παρά τις εξαγγελίες σας δεν έχει ακόµη εφαρµοστεί. Κι
ενώ η κτηνοτροφία διέρχεται τέτοια κρίση, η Κυβέρνησή σας συ-
νεχίζει και εµπαίζει τους νησιώτες κτηνοτρόφους µε συνεχείς κα-
θυστερήσεις στην καταβολή της οικονοµικής ενίσχυσης «Αµάλ-
θεια». Κι όλα αυτά ενώ έχουν παρέλθει τρία χρόνια από την εξαγ-
γελία της και δύο περίπου χρόνια από την κατάθεση των σχετι-
κών δικαιολογητικών. 

Επίσης, παρά τις συνεχείς εξαγγελίες και δεσµεύσεις σας,
ακόµα αναµένουµε την εισαγωγή νοµοσχεδίου για την τροποποί-
ηση του κανονισµού του ΕΛΓΑ που να περιλαµβάνει όλες τις συ-
νέπειες της κλιµατικής κρίσης. Διαπιστώνουµε ότι έχει αναβληθεί
επ’ αόριστον, ενώ ταυτόχρονα αυξάνεται πάρα πολύ ο χρόνος
πληρωµής των αποζηµιώσεων στους πληγέντες. Η πρόταση του
ΠΑΣΟΚ που επανειληµµένως σας έχω υποβάλει αποτελεί και η
διεκδίκηση σύστασης ενός ευρωπαϊκού ταµείου κλιµατικής κρί-
σης για την αντιµετώπιση των επιπτώσεών της την οποία περιµέ-
νουµε να υιοθετήσετε. 

Ανεπαρκείς, όµως, είναι και οι πολιτικές σας για την αντιµετώ-
πιση των ελληνοποιήσεων της νοθείας ΠΟΠ ελληνικών προ-
ϊόντων. Αδιαπραγµάτευτη είναι για µας η αυστηροποίηση και
εντατικοποίηση των διενεργούµενων ελέγχων και η επάνδρωση
των αρµόδιων ελεγκτικών υπηρεσιών, καθώς η ανοχή µας σε τέ-
τοια φαινόµενα θα πρέπει να είναι µηδενική. 

Επιπλέον, κύριε Υπουργέ, όπως κι εσείς ο ίδιος συµφωνήσατε
κατά την πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής, η ανταγωνιστικότητα
των ελληνικών αγροτικών προϊόντων πλήττεται και από την εµπο-
ρική συµφωνία Mercosur. Ποιες είναι οι θέσεις της χώρας µας;
Τι µέτρα σκοπεύετε να λάβετε; Η ενηµέρωση που έχουµε µέχρι
και σήµερα είναι ελλιπής. 

Άλυτο παραµένει και το ζήτηµα των εργατών γης που επιτείνει
και το κόστος παραγωγής. Ανεφάρµοστες κατ’ ουσίαν παραµέ-
νουν και οι αποσπασµατικές νοµοθετικές σας πρωτοβουλίες γι’
αυτό το ζήτηµα εξαιτίας της υποστελέχωσης των αρµόδιων υπη-
ρεσιών, πρεσβείες και αποκεντρωµένες. 

Όσον αφορά τώρα στο επίµαχο νοµοσχέδιο, πρόκειται για ένα
νοµοσχέδιο που φέρει ψευδεπίγραφο τίτλο, καθώς ενώ αναφέρει
πως σκοπός του είναι η ενίσχυση του αγροτικού τοµέα και η επα-
νεκκίνηση της αγροτικής οικονοµίας, µόνο αυτό δεν κάνει. Πρό-
κειται, δηλαδή, για ένα νοµοσχέδιο που απλά τακτοποιεί εκκρε-
µότητες και ήσσονος σηµασίας ζητήµατα τα οποία θα µπορού-
σαν να είχαν επιλυθεί απλά µε την έκδοση υπουργικών αποφά-
σεων.

Πάµε τώρα στις διατάξεις που αφορούν τα κόκκινα δάνεια. Η
προτεινόµενη νοµοθετική ρύθµιση καλύπτει αποκλειστικά και συ-
γκεκριµένα δάνεια που ανήκουν µόνο σε έναν διαχειριστή, µε
αποτέλεσµα να αφήνει απ’ έξω χιλιάδες δάνεια που βρίσκονται
σε άλλους φορείς διαχείρισης. Δεν ρυθµίζει αλλά µεταβιβάζει τα
αγροτικά κόκκινα δάνεια σε funds. Παρ’ ότι για πρώτη φορά δί-
νεται το δικαίωµα στον διαχειριστή να µπορεί να διαγράψει µέρος
του κεφαλαίου ή των τόκων νόµιµα, απλά το αφήνετε στη διακρι-
τική του ευχέρεια χωρίς να δεσµεύεται. 

Επίσης, δεν λάβαµε απαντήσεις σε καίριας σηµασίας ζητήµατα
που θέσαµε, όπως είναι το ύψος του αρχικού κεφαλαίου που θα
µπορεί ο οφειλέτης αγρότης ή συνεταιρισµός να αγοράσει το
δικό του δάνειο, το πρόγραµµα ρύθµισης του δανείου, δόσεις σε
χρονικό διάστηµα αποπληρωµής, αν µπορεί να γίνεται µεταβί-
βαση χρέους σε κληρονόµους και αν υπάγονται και αυτοί που
έχουν ρυθµίσει το δάνειό τους. 

Για το ΠΑΣΟΚ η προστασία της αγροτικής γης είναι αδιαπρα-
γµάτευτη. Αποτελεί εθνικό κεφάλαιο και απαραίτητη συνθήκη για
τη συνέχιση της παραγωγικής διαδικασίας. Πάγια θέση µας είναι
να δοθεί µία δεύτερη ευκαιρία αξιοπρέπειας, µε διαφανή και αντι-
κειµενικά κριτήρια στους αδύναµους δανειολήπτες και συνεται-
ρισµούς. Και γι’ αυτό το θέµα έχουµε καταθέσει σχετική τροπο-
λογία µε την οποία προβλέπεται η δυνατότητα του οφειλέτη
αγρότη να αιτηθεί την εξαίρεση από τη ρευστοποίηση τόσης
αγροτικής ακίνητης περιουσίας όσης θα του επιτρέπει για να κα-
ταστεί εφικτή η συνέχιση του επαγγέλµατος του και η διαφύλαξη
ενός αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης για εκείνον και την οικο-
γένειά του. 

Αναφορικά τώρα µε τις διατάξεις των άρθρων 3 έως 8 για τις
διεπαγγελµατικές οργανώσεις τίθενται σοβαρά ζητήµατα ύπαρ-
ξης ορθής λειτουργίας και ανεξαρτησίας τους. Η πρόβλεψη για
την ένταξή τους στη νοµική µορφή της κοινοπραξίας προσκρούει
στο ενωσιακό δίκαιο και στον αστικό µας κώδικα. 

Προβληµατική είναι επίσης η σχετική ρύθµιση για τη σύσταση
του εθνικού συµβουλίου διεπαγγελµατικών οργανώσεων υπό την
καθοδήγηση του ΥΠΑΑΤ, δεδοµένου ότι δεν προβλέπεται από την
ενωσιακή νοµοθεσία τέτοιου είδους παρέµβαση. 

Κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στις επιτροπές κατόπιν
των έντονων αντιδράσεων των φορέων και κοµµάτων δεσµευτή-
κατε να υιοθετήσετε εν τέλει τις προτάσεις τους προβαίνοντας
σε σηµειακές βελτιώσεις. Αναµένουµε να τις δούµε και κατατε-
θειµένες.

Στο άρθρο 16 η προσθήκη της παραγράφου 14 προφανώς
αποτελεί κλασική περίπτωση φωτογραφικής νοµοθέτησης,
καθώς παρέχει τη δυνατότητα σε ΓΟΕΒ και ΤΟΕΒ να µισθώνουν
χωρίς δηµοπρασία τµήµατα της ζώνης έργων που τους έχουν πα-
ραχωρηθεί για διαχείριση από το ΥΠΑΑΤ. Γιατί να γίνεται απευ-
θείας παραχώρηση και όχι µε δηµοπρασία και γιατί επιπλέον
τίθεται ως προϋπόθεση όριο τιµήµατος επένδυσης ύψους του-
λάχιστον 5 εκατοµµυρίων ευρώ; Κατ’ αρχάς αποκλείονται µικρο-
µεσαίοι αγρότες που θα έπρεπε να είναι ο στόχος.

Το άρθρο 9 για την υγειονοµική ταφή των ζώων συγχέει την
κατάσταση. Ή θα πρέπει να δοθεί χρόνος, χρονικό περιθώριο,
στους δήµους να το εφαρµόσουν και όχι να είναι στη διακριτική
ευχέρεια ή να χαραχθούν υπό συγκεκριµένες προϋποθέσεις και
προδιαγραφές για τους ΙΤΑΠ που σήµερα λογικά δεν υπάρχουν. 

Στο άρθρο 10 δεν υλοποιείται ο επιδιωκόµενος στόχος για τη
θέσπιση κυρώσεων, για την παράνοµη διακίνηση και διαφύλαξη
κτηνιατρικών φαρµάκων. Απαιτείται η θέσπιση ενισχυµένων ελέγ-
χων και κυρώσεων που να πληρούν τα τρία βασικά κριτήρια. Οι
κυρώσεις να είναι ανάλογες των κερδών αποτρεπτικές και απο-
τελεσµατικές. 

Τα άρθρα 11 και 12 µε την επαναφορά διατάξεων για τα δια-
χειριστικά σχέδια απόσυρσης καταδεικνύουν την από µέρους
σας αδυναµία επίλυσής τους. Η επιτάχυνση των σχετικών διαδι-
κασιών αποτελεί ένα σηµαντικό θέµα για την ελληνική κτηνοτρο-
φία. 

Στο άρθρο 19 για τη σύνθεση του συµβουλίου αλιείας δεν δια-
τηρείται η εκπροσώπηση αλιέων. Πότε επιτέλους σκοπεύετε να
προβείτε στην ίδρυση δευτεροβάθµιων και τριτοβάθµιων συνδι-
καλιστικών οργανώσεων αλιέων; 
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Συνοψίζοντας διαπιστώνουµε ότι το εν λόγω νοµοσχέδιο ούτε
κατά διάνοια δεν επιλύει επί της ουσίας κανένα από τα προανα-
φερθέντα πραγµατικά προβλήµατα του πρωτογενούς τοµέα. Σε
µια πραγµατικά δύσκολη περίοδο που διανύει ο αγροτικός κό-
σµος της χώρας για ακόµα µια φορά εισάγετε προς ψήφιση ένα
νοµοσχέδιο µε αποσπασµατικές και διεκπεραιωτικές ρυθµίσεις.
Η δε έλλειψη ενός οργανωµένου και συγκροτηµένου σχεδίου
αγροτικής πολιτικής δεν µας αφήνει περιθώρια παρά να καταψη-
φίσουµε επί της αρχής το επίµαχο νοµοσχέδιο. Όσον αφορά στα
άρθρα, θα τοποθετηθούµε συγκεκριµένα κατά την ψήφιση του
καθενός από αυτά, ψηφίζοντας θετικά όσα είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση. Για το ΠΑΣΟΚ η ανασυγκρότηση του πρωτογενούς
τοµέα συνιστά µία από τις βασικές προτεραιότητές µας. Γι’ αυτό
µε όραµα, υπευθυνότητα και προοπτική έχουµε καταθέσει µια
ολοκληρωµένη δέσµη µέτρων για τη στήριξη της ενίσχυσής του
µε κύριο γνώµονα τη συνέχιση της παραγωγικής διαδικασίας και
τη διασφάλιση της βιωσιµότητάς του. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Χνάρη.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Βασίλειο Κόκ-

καλη.
Παρακαλώ, να κλείσει το ηλεκτρονικό σύστηµα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα

νοµοσχέδιο που αφορά τον πρωτογενή τοµέα. Θέλω να ξεκαθα-
ρίσω κάτι. Εν έτει 2025 ειδικά για τον πρωτογενή τοµέα δεν αξίζει
για τους ανθρώπους του αλλά και για το πολιτικό σύστηµα να πο-
λιτευόµαστε µε όρους πριν από δεκαπέντε και είκοσι χρόνια.

Σήµερα ο αγροτικός κόσµος περιµένει προτάσεις, περιµένει
αναγνώριση λαθών και περιµένει βελτίωση της καθηµερινότητας.
Δεν περιµένει µια σκιαµαχία, ότι εσείς, εµείς, πριν έξι χρόνια κά-
ναµε αυτό, αυτό και αυτό και εµείς απαριθµούµε το τι κάνατε από
το 2019 και αν ο ΟΠΕΚΕΠΕ για παράδειγµα είναι σε καλύτερη
κατάσταση ή σε χειρότερη. Σήµερα ο πρωτογενής τοµέας περι-
µένει προτάσεις για να βελτιωθεί η καθηµερινότητά του.

Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η λέξη που ειπώθηκε,
«αυξήσαµε την αποζηµίωση στα ζώα». Μα, εσείς τη µειώσετε το
2023 µε σχετική υπουργική απόφαση, που λέει ότι η ασφαλιστική
αξία ανά είδος και ηλικία ζωικού κεφαλαίου προκύπτει από τον
µέσο όρο τιµών αποζηµίωσης του ΕΛΓΑ 2010. Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως, 8 Μαΐου του 2023. 

Στο παρόν νοµοσχέδιο υπάρχουν δύο βασικά θέµατα, όχι ότι
δεν υπάρχουν άλλα. Το ένα είναι οι επαγγελµατικές οργανώσεις
και το άλλο είναι τα αγροτικά δάνεια που. Προσπαθήσαµε από
την πρώτη συνεδρίαση, κύριε Υπουργέ, να συµβάλλουµε µε το τι
γίνεται σε άλλες χώρες, όπως τι γίνεται στη Γαλλία, η οποία έχει
εξήντα δύο διεπαγγελµατικές οργανώσεις, στην Ισπανία, στην
Ιταλία. Γιατί αυτοί το κάνουν καλύτερα και εάν είναι δυνατόν να
προσαρµοστούµε και εµείς. 

Σας προσκόµισα, επικαλέστηκα µια διεπαγγελµατική οργά-
νωση βοδινού κρέατος η οποία έχει συνάψει συµφωνία να προ-
στατεύεται η ονοµασία προέλευσης του βοδινού κρέατος στη
Γαλλία. Φανταστείτε να µπορούσαν οι διεπαγγελµατικές εδώ να
κάνουν το ίδιο. Σας ανέφερα παράδειγµα ότι όποιος σφετεριστεί
ένα προϊόν, όπως η φέτα, που έχει συµβεί στο παρελθόν, δικαιού-
χος να προσφύγει δεν είναι το Υπουργείο γιατί το Υπουργείο δεν
είναι ούτε έµπορος ούτε αγρότης.

Όταν το σφετερίστηκε η Κίνα και η Τουρκία προσέφυγε ο ΣΕΚ
µε δικηγόρους οι οποίοι δούλεψαν εθελοντικά. Η παρµεζάνα
στην Ιταλία διαθέτει 500.000 ευρώ τον χρόνο σε νοµική υπηρεσία
για την προστασία του σήµατος. Συνεπώς, οι διεπαγγελµατικές
οργανώσεις µπορούν να επιτελέσουν σηµαντικότατο ρόλο. Πότε
ιδρύθηκαν; Το 1999. Πόσα χρόνια πέρασαν µέχρι σήµερα; Αρ-
κετά. Έχουν συνάψει µία συµφωνία; Όχι. Άρα κάτι φταίει. Το
2019 έγινε ένα θετικό βήµα. Είπε ο νόµος, 15% όταν αναγνωρι-
στείς να αντιπροσωπεύεις όλη την παραγωγή και στην επόµενη
πενταετία το 30%. Σωστά; Σωστά µέχρι εδώ.

Ο νόµος του 2019 δεν ανέφερε τον όρο κοινοπραξία. Επανα-

λαµβάνω, δεν τον ανέφερε. Κι έρχεται σήµερα αυτός ο νόµος και
βάζει ότι οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις µπορούν να είναι και
κοινοπραξίες. Αυτό ξεσήκωσε θύελλα αντιδράσεων και από τις
διεπαγγελµατικές, εν µέρει, αλλά και από τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης. Συνεπώς, το ερώτηµα αποµένει γιατί επιµένετε στον
όρο κοινοπραξία; Λάβαµε την απάντηση ότι έτσι θα αυξηθεί η
αντιπροσωπευτικότητα.

Κατ’ αρχάς, ο όρος κοινοπραξία δεν είναι όρος ο οποίος είναι
από τον Αστικό Κώδικα. Σας προσκοµίζω µια απόφαση ευρωπαϊ-
κού δικαστηρίου -το οποίο έκρινε µια υπόθεση διεπαγγελµατι-
κής- η οποία κάνει λόγο για το ότι οι διεπαγγελµατικές είναι οργα-
νώσεις οι οποίες λειτουργούν εκουσίως. Εκουσίως κάποιος µπαί-
νει, εκουσίως κάποιος φεύγει. Η κοινοπραξία, κύριε Υπουργέ,
είναι προσωπική εταιρεία.

Η απόφαση του πολυµελούς πρωτοδικείου, την οποία προσκό-
µισα χθες, αναφέρει ότι σε περίπτωση διαφωνίας λύονται οι δια-
τάξεις σύµφωνα µε τις διατάξεις του αθέµιτου ανταγωνισµού. Ο
αθέµιτος ανταγωνισµός δεν αφορά εµπορικές εταιρείες;

Κι έρχεστε τώρα και λέτε ότι θα κάνετε µια βελτίωση, ότι δεν
θα έχει κερδοσκοπικό χαρακτήρα. Και διαιρέσατε τις διεπαγγελ-
µατικές στη µέση. Όποιος διαβάσει αυτό το κείµενο το οποίο επι-
καλεστήκατε, θα δει ότι οι µισές διεπαγγελµατικές… Κατ’ αρχάς,
αυτό ήταν λιβάνισµα. Όχι ότι φταίνε οι Υφυπουργοί, αλλά δεν
έχουν πάρει χαµπάρι τι σηµαίνει γνήσια ή µη γνήσια κοινοπραξία.
Όποιος διαβάζει αυτό το κείµενο λέει: «Σηµειακές βελτιώσεις»,
δεν κάνει λόγο για το πού ήταν η διαφορά. Πού ήταν η διαφορά.
Δηλαδή: «Κατά τη διαβούλευση καταθέσαµε τις ενστάσεις µας
επί συγκεκριµένων διατάξεων. Ο Υπουργός, µετά από την ολο-
κλήρωση των εισηγήσεων, µας διαβεβαίωσε ότι τα ζητήµατα θα
εξεταστούν. Σε αυτήν την κατεύθυνση έγινε η συνάντηση µε τους
δύο Υφυπουργούς. Στη συνάντηση καταλήξαµε σε κοινά αποδε-
κτές λύσεις.». Ποιες; Περιµένω να ακούσω και να δω, και εγώ και
αυτός που διαβάζει το έγγραφο. Για να δούµε, µήπως το λέει
στην άλλη σελίδα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έχουν συµφωνηθεί αυτά. Θα τα δείτε στις νοµο-
τεχνικές.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Και συνεχίζει: «…που θα ενισχύσουν
τον ρόλο των διεπαγγελµατικών οργανώσεων…». Μήπως το λέει
παρακάτω. «… η διαφανής και εποικοδοµητική επικοινωνία µε-
ταξύ των συµµετεχόντων οδήγησε σε µια σειρά από σηµειακές
βελτιώσεις…» Για να δούµε, ποιες είναι αυτές. Πουθενά. Και συ-
νεχίζει: «…οι οποίες βελτιώνουν κατά πολύ τα συγκεκριµένα
άρθρα. Συµφωνούµε ότι οι αλλαγές που πρόκειται να γίνουν είναι
σε γενικές γραµµές ικανοποιητικές». Ποιες; 

Και από κάτω υπογράφουν κάποιες διεπαγγελµατικές οι ο-
ποίες υπογράφουν και στο άλλο έγγραφο, το οποίο αναφέρει ότι
διαφωνούν για την κοινοπραξία. Είναι δικό τους θέµα κατά πόσον
θέλουν να υπερασπιστούν τον κλάδο τους. Και λέτε τώρα και επι-
µένετε ότι η κοινοπραξία θα βοηθήσει την αντιπροσωπευτικότητα. 

Ακούστε, κύριε Υπουργέ. Όχι απλά δεν θα τη βοηθήσει αλλά
θα κατακερµατιστεί. Επαναλαµβάνω ότι θα κατακερµατιστεί η
αντιπροσωπευτικότητα. 

Έχω µια πρόταση, κύριε Υπουργέ, να µπορούν στις διεπαγγελ-
µατικές να εγγράφονται συνεταιρισµοί, οργανώσεις παραγωγών,
οµάδες παραγωγών, όπως συµβαίνει στη Γαλλία, στην Ισπανία
και στην Ιταλία. Αν πείτε ότι γίνεται ήδη, σας λέω ότι δεν γίνεται
νοµίµως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έχουν και τη µεταποίηση, κύριε Κόκκαλη, όχι
µόνον την παραγωγή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, όχι διά-
λογο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, οι διεπαγγελµατικές
οργανώσεις έχουν και τη µεταποίηση, την εµπορία και τον πρώτο
κρίκο. Ποιος είναι ο πρώτος κρίκος;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Η παραγωγή.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Η παραγωγή. Ποιοι κάνουν κουµάντο
σήµερα στις διεπαγγελµατικές; Η µεταποίηση και η εµπορία. Πού
είναι ο πρώτος κρίκος;
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ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Το βαµβάκι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Προς το Σώµα να
απευθύνεστε, όχι διάλογο. Σας παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κατ’ αρχάς όλα αυτά προϋποθέτουν
να καθίσετε να διαβάσετε. Το ότι ο πρόεδρος, κύριε Σταµενίτη,
είναι αγρότης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Κόκκαλη και
κύριοι Υπουργοί, σας παρακαλώ, όχι διάλογο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Η αντιπροσωπευτικότητα σ’ ένα σω-
µατείο, σ’ ένα όργανο δεν κρίνεται από το γεγονός ότι πρόεδρος
τώρα σ’ αυτήν τη θητεία είναι αγρότης. Κρίνεται ότι σ’ αυτό το
όργανο οι µεταποιητές εκπροσωπούν το 80%, για παράδειγµα,
και οι έµποροι το 90%. Οι αγρότες σε τι ποσοστό εκπροσωπού-
νται; Υπάρχει συνεταιρισµός; Υπάρχει συνεταιρισµός γραµµένος
στις διεπαγγελµατικές; Υπάρχει οργάνωση παραγωγών; Κάντε
το όπως η Γαλλία, η Ιταλία και η Ισπανία και θα αυξηθεί η αντι-
προσωπευτικότητα. Γιατί δεν το κάνετε; Γιατί δεν το κάνετε;

Θα σας προσκοµίσω γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους για την αντιπροσωπευτικότητα, για το πώς λειτουρ-
γεί η διεπαγγελµατική οργάνωση και ποια είναι η σχέση µε την
κοινοπραξία και την απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου που
έκρινε για µια διαφορά µιας διεπαγγελµατικής οργάνωσης που
επέβαλε εισφορά. Ακούστε τι κάνουν. Επιβάλλουν εισφορά στη
γαλλική σαµπάνια όταν εξάγεται και την εισπράττει το τελωνείο
µε έξοδα των διεπαγγελµατικών.

Αυτά εάν τα διαβάσει κάποιος προσεκτικά θα πει ότι µπορούν
οι διεπαγγελµατικές πραγµατικά να δώσουν ώθηση και να κάνουν
πράγµατα τα οποία δεν µπορεί εκ των πραγµάτων να κάνει το
Υπουργείο. Φανταστείτε η Διεπαγγελµατική Οργάνωση Κρέατος
να µπορούσε να συνάψει συµφωνία ότι το κρέας στην Ελλάδα θα
πωλείται συσκευασµένο. Παραγωγός, Νίκος Παππάς, µεταποι-
ητής, έµπορος. Πώς µπορεί να φτάσει σ’ αυτό το σηµείο µια διε-
παγγελµατική; Να αυξηθεί η αντιπροσωπευτικότητα. Εδώ όµως
έχουν ευθύνη και οι ίδιες οι διεπαγγελµατικές να κάνουν συγκε-
κριµένες προτάσεις.

Τα προσκοµίζω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχουµε καταθέσει µια σειρά τροπολογιών. Για τις υπουργικές
τροπολογίες θα τοποθετηθούµε στη συνέχεια και διά του Κοινο-
βουλευτικού Εκπροσώπου.

Η πρώτη τροπολογία αφορά τα αγροτικά δάνεια. Είδαµε την
επικοινωνία, χαµός, 40%, 50% και 60% διαγραφή στα δάνεια. Τι
γίνεται, κύριε Παπά; Είδαµε 70% διαγραφή, σεισάχθεια. Από πού
άραγε προκύπτει αυτή η δυνατότητα διαγραφής, από µια λέξη
που είναι στο άρθρο 24 ότι υπάρχει δυνατότητα διαγραφής;
Ούτως ή άλλως αυτήν τη δυνατότητα διαγραφής την έχουν όλες
οι τράπεζες, όλα τα funds.

Είχαµε πραγµατικά την καλή πρόθεση να το ψηφίσουµε. Ο ει-
σηγητής ήταν παρών όταν η PQH είπε ότι δεν έχει πρόβληµα εάν
στον νόµο βάλετε να εξετάζει ο επόµενος διαχειριστής τα πανω-
τόκια, να έχει υποχρέωση δηλαδή αυτός ο οποίος θα διαχειριστεί
τα δάνεια να εξετάζει και τον ν.3259/2004 ο οποίος τι έλεγε και τι
λέει και αφορά η τροπολογία; Το ανώτατο όριο οφειλής είναι δύο
φορές το κεφάλαιο, µείον οι καταβολές.

ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Ο οποίος είναι σε ισχύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Αν ήταν σε ισχύ, δεν θα φώναζαν οι

αγρότες και οι συνεταιρισµοί. Το πρώτο επιχείρηµα είναι ότι αυτά
τα οποία προτείνετε δεν µπορούν να µπουν στον νόµο. Αυτό κα-
ταρρίφθηκε από την ίδια την απάντηση της PQH της Τράπεζας
της Ελλάδος. H δεύτερη επιχειρηµατολογία είναι ότι δεν µπορού-
σαν να κάνουν διαγραφές, δεν είχαν αυτήν τη δυνατότητα.

Τώρα τους δίνεται η δυνατότητα. Τώρα µε αυτές τις ρυθµίσεις
απλά για πρώτη φορά µεταβιβάζεται το χαρτοφυλάκιο -αυτό γί-
νεται- σε ένα fund, σε έναν διαχειριστή. Ο διαχειριστής επαφίεται
στην καλή του πρόθεση το πώς θα εφαρµόσει ή όχι, εάν θα εφαρ-
µόσει το νόµο. Πουθενά δεν προβλέπεται ανώτατο όριο οφειλής.
Πουθενά δεν προβλέπεται η λέξη πανωτόκια.

Η δεύτερη, αφορά τα παραγωγικά ακίνητα των συνεταιρισµών
για προστασία των παραγωγικών ακινήτων των συνεταιρισµών.
Και η τρίτη αφορά στην παράταση των µισθωτικών συµβάσεων,
το έχετε στο νοµοσχέδιο. Εµείς προτείνουµε µέχρι το πέρας
αυτής της εκκαθάρισης. 

Επίσης, φέρνετε τροπολογία για το ελβετικό φράγκο, µία τρο-
πολογία, η οποία δίνει λύση ουσιαστική στους δανειολήπτες του
ελβετικού φράγκου, οι οποίοι έχουν ταλαιπωρηθεί πάρα πολύ. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω λίγο να µας πουν οι Βουλευτές της επαρ-
χίας εάν έχουν πληροφορηθεί γι’ αυτό το οποίο εξαγγείλατε.
Εξαγγείλατε µετά τους αγρότες ότι θα αποζηµιωθούν κάποια
προϊόντα, εφόσον υπάρχει µείωση 30% στην παραγωγή. Σωστά;
Σωστά. 

Στείλατε στις ΔΑΟΚ όλης της χώρας -αν υπάρχει κάποιος εδώ
να µας πει- στη ΔΑΟΚ Πρέβεζας, στη ΔΑΟΚ Αργολίδας, εντολές,
συγκεκριµένες κατευθύνσεις ποια προϊόντα έχουν υποστεί ζηµιά
και ποια είναι η διαδικασία συλλογής των αποδεικτικών στοιχείων
µείωσης της παραγωγής ανά προϊόν ή όποιος φωνάξει θα απο-
ζηµιωθεί ή όποιος έχει κάποιον γνωστό, όπως είχε γίνει στη Μα-
γνησία µε τον κ. Τριαντόπουλο για το αµύγδαλο; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Πιστεύετε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση θα έδινε χρή-
µατα έτσι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ, µην
κάνετε διάλογο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Εσείς είπατε µέχρι την 28η Φεβρουα-
ρίου. Εκτός αν δεν ισχύει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτό θα µπορούσε να συµβεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ, µην κάνετε διάλογο. Αφήστε να ολοκληρώσει ο κ.
Κόκκαλης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Σίγουρα, η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν
πρόκειται να δώσει λεφτά έτσι, αλλά για να φτάσει, όµως, το αί-
τηµα πρέπει να είναι τεκµηριωµένο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτό λέµε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Εύχοµαι να µην πείτε στους αγρότες
µετά από τρεις- τέσσερις µήνες: «Α, δεν µας στείλατε κάτι. Δεν
είπατε.». 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν τίθεται από εκεί.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ενηµερώστε τις ΔΑΟΚ να ενηµερώ-
σουν τον αγροτικό κόσµο και τους συνεταιρισµούς κάθε προϊόν
που επλήγη τι στοιχεία έχει να προσκοµίσει. 

Αυτοί είναι συνεπώς οι λόγοι για τους οποίους και ο πλέον κα-
λόπιστος, και να ήθελε να το ψηφίσει, γιατί λες αφορά πρωτο-
γενή τοµέα, δεν µπορεί να χορηγήσει θετική ψήφο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κόκκαλη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», σαράντα µαθή-
τριες και µαθητές και έξι συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 12ο Δη-
µοτικό Σχολείο Κέρκυρας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος, κ. Βασίλειος Μεταξάς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι, βρισκόµαστε παραµονές της µεγάλης απερ-
γίας ενάντια στο έγκληµα στα Τέµπη, που µε το σύνθηµα «Τα
κέρδη τους ή οι ζωές µας» χιλιάδες σωµατεία, σύλλογοι ΕΒΕ,
αγροτικοί σύλλογοι, φοιτητικοί σύλλογοι, µαθητικές κοινότητες,
φορείς του λαϊκού κινήµατος δίνουν τη µάχη και αυτές τις τελευ-
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ταίες ώρες, όπως την έδωσαν όλες τις προηγούµενες ηµέρες,
για να βρίσκεται όλος ο λαός στους δρόµους του αγώνα, για να
µην περάσει η συγκάλυψη, γιατί µόνο ο οργανωµένος λαϊκός πα-
ράγοντας µπορεί να κάτσει στο σκαµνί και να ανατρέψει, όταν το
αποφασίσει, το σύστηµα που θυσιάζει τις ζωές των ανθρώπων
για τα κέρδη των µονοπωλίων, που γεννά καθηµερινά νέα Τέµπη
στους χώρους δουλειάς, στις µεταφορές, στα σχολεία και τις
σχολές, στις γειτονιές µας και στα χωριά µας. 

Συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο, το οποίο αφορά θέµατα αρ-
µοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
και στο οποίο, εάν και υπάρχουν διαφορετικές µεταξύ τους δια-
τάξεις, όλες τους έχουν µία πολύ σαφή κατεύθυνση, κινούνται
σε πολύ συγκεκριµένες ράγες. Είναι οι ράγες της προώθησης
της βάρβαρης στρατηγικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της κοινής
αγροτικής πολιτικής για την ενίσχυση των µεγάλων καπιταλιστι-
κών επιχειρήσεων στον αγροδιατροφικό τοµέα µε τον βίαιο εκτο-
πισµό από την παραγωγή των µικρών παραγωγών -µε την κατα-
στροφή τους, δηλαδή- για τη συγκέντρωση της παραγωγής σε
λιγότερα χέρια. Αυτό είναι µονόδροµος, για να µπορεί να υπάρξει
ανάπτυξη στον καπιταλισµό. Μόνο µέσα από µια τέτοια κατα-
στροφή µπορεί να αναπτυχθεί η οικονοµία της αγοράς. 

Γράφει ο Σύνδεσµος Ελλήνων Βιοµηχάνων από το 2017 ακόµα:
«Η Ελλάδα έχει το µεγαλύτερο ποσοστό αυτοαπασχολουµένων
κατά 34% από όλες τις ανεπτυγµένες χώρες του κόσµου. Αυτό
είναι ένδειξη υπανάπτυξης της οικονοµίας. Οι αριθµοί αυτοί είναι
εντυπωσιακοί ως προς τις αρνητικές επιπτώσεις και συνέπειες
από το έλλειµµα προσαρµοστικότητας της ελληνικής οικονοµίας
στις σύγχρονες µεθόδους οργάνωσης παραγωγής. Απορεί κα-
νείς για τι είδους ανάπτυξη µιλάνε τα σχέδια εθνικής αναπτυξια-
κής στρατηγικής, όταν η οργάνωση της παραγωγής ακολουθεί
σε µεγάλο βαθµό το πρότυπο της µικρής, οικογενειακής και ατο-
µικής επιχείρησης.». Αυτά λέει ο Σύνδεσµος των Βιοµηχάνων. 

Δεν θέλει, λοιπόν, πολλή συζήτηση για το ποια κατεύθυνση
έχουν αυτές οι συγκεκριµένες ράγες, στις οποίες κινείται και η
αγροτική πολιτική όλων των κυβερνήσεων, ανεξάρτητα εάν ο
ένας µηχανοδηγός πάει πιο γρήγορα ή πιο αργά, ανάλογα και µε
τα εµπόδια που θέτει και το οργανωµένο αγροτικό κίνηµα µε τους
αγώνες του. Ανεξάρτητα από το πώς θα βαφτίσει αυτή την πολι-
τική, εσείς, κύριοι και κυρίες της Νέας Δηµοκρατίας, την βαφτί-
ζετε «αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου». Έτσι την λέτε. 

Σε αυτήν την προσπάθεια αξιοποιείτε διάφορα εργαλεία ή, για
να το πω καλύτερα, κάθε µέσο που υπάρχει ή και προκύπτει, το
µετατρέπετε σε εργαλείο για την προώθηση αυτής της στρατη-
γικής. Δείτε, για παράδειγµα, τις καταστροφές στη Θεσσαλία µε
τις πληµµύρες. Τι είπατε; Είπατε αξιοποίηση των καταστροφών
για την επιτάχυνση του νέου παραγωγικού µοντέλου. Και το εί-
δαµε αυτό στα κοινά σχέδια της ολλανδικής εταιρείας της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και της Περιφέρειας Θεσ-
σαλίας των ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ. Το είδαµε στις παρεµβάσεις για την
ιδιωτικοποίηση του νερού. Το είδαµε ακόµα και στον τρόπο µε
τον οποίο διαχειρίζεστε τις αποζηµιώσεις από τις πληµµύρες ή
ακόµα, και το πώς διαχειρίζεστε τις ζωονόσους. 

Και, φυσικά, πάντα προσπαθείτε να παρουσιάσετε τον αγρο-
τικό τοµέα ως κάτι το ενιαίο. Βέβαια, µέσα από αυτό κρύβετε σκό-
πιµα και συνειδητά ότι δεν υπάρχει ενιαίο καλό για όλους τους
εµπλεκόµενους σε αυτόν. Ο λεγόµενος αγροτικός τοµέας απαρ-
τίζεται από αντίπαλα στρατόπεδα. Από τη µια είναι οι βιοπαλαι-
στές γεωργοί, κτηνοτρόφοι, µελισσοκόµοι και ψαράδες που
παλεύουν να µείνουν στην παραγωγή, να επιβιώσουν, καθώς και
οι εργαζόµενοι στις αγροτικές µεταποιητικές και εµπορικές επι-
χειρήσεις, που ξεζουµίζονται από τα κέρδη. Από την άλλη, υπάρ-
χει το αντίπαλο στρατόπεδο των καπιταλιστών κάθε είδους,
δηλαδή, των µεταποιητικών και εµπορικών µονοπωλίων που λυ-
µαίνονται την παραγωγή, των καθετοποιηµένων καπιταλιστικών
αγροτικών επιχειρήσεων και ιχθυοκαλλιεργειών και, ασφαλώς,
των τραπεζών που αποτελούν και την καρδιά της καπιταλιστικής
οικονοµίας. 

Τα ίδια κάνετε όταν προσπαθείτε να παρουσιάσετε τον αγρο-
τικό τοµέα ως κάτι το ενιαίο και µε τις διεπαγγελµατικές διατά-
ξεις, που περιλαµβάνει και το νοµοσχέδιο και το κάνετε όλοι σας
αυτό. Είπε ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, εκφράζοντας µια τοποθέ-

τηση που συµφωνεί και το ΠΑΣΟΚ και άλλα κόµµατα: «Οι διεπαγ-
γελµατικές είναι εθελοντικές οργανώσεις µε κοινωνικό σκοπό.
Κάνουν συµφωνίες για χάρη των καταναλωτών και για τη διασφά-
λιση της διαφάνειας.». Αυτό είπε. Ο εισηγητής της Ελληνικής
Λύσης είπε από τη µεριά του: «Θα δούµε κατά πόσο µπορούν να
εξυπηρετήσουν τους αγρότες.». 

Λες και δεν ξέρουµε τα τελευταία είκοσι και πλέον χρόνια που
έχουν συσταθεί, τι είναι στην πραγµατικότητα. Λες και δεν ξέ-
ρουµε ότι και εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης, επιδιώκετε να αξιο-
ποιήσετε τις διεπαγγελµατικές για «µπάζωµα» των διεκδικήσεων
των αγροτών, όπως έγινε πρόσφατα µε τον πρόεδρο της διεπαγ-
γελµατικής βάµβακος, ο οποίος, σύµφωνα µε τους ίδιους τους
αγρότες στις καταγγελίες τους, ξεπερνώντας κάθε όριο κάλεσε
τους βαµβακοπαραγωγούς να µη συµµετέχουν στις αγροτικές κι-
νητοποιήσεις. 

Εµείς δεν έχουµε και σίγουρα δεν διαδίδουµε τέτοιες αυταπά-
τες για τον ρόλο των διεπαγγελµατικών, όπου µέσα είναι όλοι
µαζί, δήθεν, σαν µια αγαπηµένη οικογένεια, οι βιοµήχανοι, οι µε-
γαλέµποροι, οι καπιταλιστές αγρότες µαζί µε τους βιοπαλαιστές
παραγωγούς, δηλαδή, οι εκµεταλλευτές µε τους εκµεταλλευό-
µενους. 

Επίσης, δεν ξεχνάµε ότι οι συνεταιρισµοί στο σύστηµά σας
είναι υποταγµένοι στο κριτήριο του κέρδους. Ανταγωνίζονται µε-
γάλες µετοχικές επιχειρήσεις. Και οι διοικήσεις τους είναι ανα-
γκασµένες να δίνουν τιµές στα προϊόντα, µε βάση την καπιτα-
λιστική αγορά, που αρκετές φορές είναι κάτω του κόστους. Ταυ-
τόχρονα έχετε φροντίσει να θωρακίσετε τη λειτουργία τους ως
καπιταλιστικές επιχειρήσεις, προωθώντας µε τους νόµους που
έχετε ψηφίσει την είσοδο των λεγόµενων επενδυτών στους συ-
νεταιρισµούς. 

Με άλλα λόγια, προσπαθείτε και τον συνεταιρισµό να τον κά-
νετε εργαλείο για τη συγκέντρωση της παραγωγής και το πέτα-
γµα από αυτή των µικρών παραγωγών. Δεν το έχουµε δει να
γίνεται; Οι µεγάλες εταιρείες γάλακτος στη χώρα από πού προ-
έκυψαν; Αναφέροµαι σε αυτές που πλέον εξάγουν κεφάλαιο και
έχουν εργοστάσια σε άλλες χώρες. Και πώς συµπεριφέρονται
αλήθεια αυτές οι εταιρείες στους κτηνοτρόφους παραγωγούς;

Οπότε εµείς δεν σπέρνουµε αυταπάτες, όπως αυτές που ακού-
στηκαν από τους εκπροσώπους του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ, της Ελ-
ληνικής Λύσης, που φυσικά οι τοποθετήσεις τους δεν είναι
τυχαίες. Θυµίζω ότι τον Οκτώβριο του 2020 στην Ευρωβουλή τα
κόµµατα αυτά, µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία, υπερψήφισαν τη νέα
Κοινή Αγροτική Πολιτική, αυτή που έκανε τους αγρότες όλης της
Ευρώπης να στήσουν µπλόκα µέχρι και το Βερολίνο και τις Βρυ-
ξέλλες. 

Για τον λόγο αυτό, ακριβώς επειδή δεν σπέρνουµε αυταπάτες,
µπορούµε και να αντιπαρατεθούµε στον πυρήνα της στρατηγικής
σας αλλά και στις επιµέρους εκφράσεις της, όπως για παράδει-
γµα, είναι οι διατάξεις στο παρόν νοµοσχέδιο που αποκαλύπτουν
την τραγική υποστελέχωση των κτηνιατρικών υπηρεσιών, την
αποψίλωσή τους από ουσιαστικές αρµοδιότητες, τη µετατροπή
τους σε γραφειοκρατικούς µηχανισµούς, που τα ζήσαµε µε τον
πιο τραγικό τρόπο, έτσι όπως διαχειρίζεστε τις ζωονόσους. Μά-
θαµε, µάλιστα, εχθές ότι και στην Καβάλα έχουµε καινούργια
κρούσµατα. Με δική σας ευθύνη, εξαιτίας αυτών των ελλείψεων
έχουµε εξάπλωση χωρίς κρατικά µέτρα πρόληψης. Και φυσικά
το φόρτωµα των όποιων µέτρων περνάει στην πλάτη των κτηνο-
τρόφων, εσείς το φορτώνετε εκεί. 

Για τον λόγο αυτόν, επειδή ακριβώς δεν σπέρνουµε αυταπάτες
και µπορούµε να αντιπαρατεθούµε στη στρατηγική σας και στις
επιµέρους διατάξεις, είµαστε αντίθετοι και µε τη διάταξη που
φέρνετε στο άρθρο 9, γιατί θεωρούµε ότι µε ευθύνη της κάθε πε-
ριφέρειας και µε αντίστοιχη χρηµατοδότηση από τον κρατικό
προϋπολογισµό θα πρέπει να εξασφαλιστεί η προβλεπόµενη δια-
χείριση νεκρών ζώων, ζωικών υποπροϊόντων και µελισσιών σε κα-
τάλληλες µονάδες που θα µπορούσαν ακόµα και να κατα-
σκευαστούν και να λειτουργούν από τις ίδιες τις περιφέρειες,
χωρίς ασφαλώς καµία επιβάρυνση των αγροτών. Επίσης, και για
αυτό το ζήτηµα θεωρούµε δίκαιο το αίτηµα των κρεοπωλών να
µην επιβαρύνονται οι ίδιοι για τη διαχείριση των ζωικών προ-
ϊόντων. 
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Ακριβώς επειδή αντιπαρατιθέµεθα στη στρατηγική σας, µπο-
ρούµε και λέµε για τα σχέδια βόσκησης στο άρθρο 11 ότι την εκ-
πόνηση των διαχειριστικών σχεδίων πρέπει να αναλάβουν οι
κρατικές υπηρεσίες µε την κατάλληλη στελέχωση και στήριξη µε
γεωτεχνικούς όλων των κλάδων και µε µόνιµο προσωπικό. Και
ασφαλώς δεν πρέπει να υπάρξει καµία επιβάρυνση στους κτηνο-
τρόφους. 

Είναι ενδεικτικό της στρατηγικής σας το άρθρο 16 για τη δια-
δικασία παραχώρησης και εκµίσθωσης ακινήτων για εγκατά-
σταση ΑΠΕ, που τα δίνετε όλα στους επενδυτές, στους µεγάλους
επιχειρηµατικούς οµίλους. Επιβάλλετε για λογαριασµό τους fast
track διαδικασίες. Όταν είναι να εξυπηρετήσετε τους µεγάλους
οµίλους, βάζετε όρο µέσα σε δέκα µέρες να βγάζουν οι υποστε-
λεχωµένες υπηρεσίες απόφαση. Όταν πρόκειται για αποζηµιώ-
σεις από καταστροφικές ζωονόσους, οι αγροκτηνοτρόφοι περι-
µένουν χρόνια και χρόνια. Είναι απαράδεκτη η διάταξη, µε µονα-
δικό κριτήριο το κέρδος και το ύψος της επένδυσης, που λόγω
της ταχύτατης διεκπεραίωσης είναι προφανές ότι δεν θα λαµβά-
νει υπ’ όψιν καµία άλλη παράµετρο, όπως τυχόν επιπτώσεις στο
περιβάλλον, στους κατοίκους των γύρω περιοχών και ούτω κα-
θεξής. Όµως, αυτό επιβάλλει η πράσινη ανάπτυξη που ψηφίσατε
όλοι µαζί και στη νέα ΚΑΠ.

Πάµε στο άρθρο 17. Τι αναφέρει το άρθρο; Αναφέρει ότι το
Δηµόσιο δεν προβάλλει δικαιώµατα κυριότητας σε εκτάσεις που
έχουν σε αυτά ανεγερθεί οικίες για τον εκάστοτε εφηµέριο της
ενορίας ή προορίζεται να ανεγερθεί κατοικία για τον εκάστοτε
εφηµέριο, καθώς και σε ακίνητα που έχουν ανεγερθεί κτίσµατα
για τη διαµονή µοναχών ή που χρησιµοποιούνται αποκλειστικά
ως συνοδοί χώροι για τις λειτουργικές ανάγκες του ενοριακού
ναού ή της µονής ή του µετοχίου. 

Το προβληµατικό σε αυτό το άρθρο, όπως ειπώθηκε και στην
ακρόαση των φορέων, είναι το εξής. Πρώτον, δεν προσδιορίζει
ποια υπηρεσία της περιφέρειας θα διενεργεί την αυτοψία που θα
βεβαιώνει τις παραπάνω χρήσεις. Και το κυριότερο, δεύτερον,
δεν προσδιορίζει πολύ συγκεκριµένα το µέγεθος της έκτασης, το
µέγεθος του ακινήτου που αφορά τη συγκεκριµένη περίπτωση,
µέσα στο οποίο υπάρχει κατοικία ή κτίσµατα. Η έκταση στις Νηές
στη Μαγνησία που έχει περάσει στην κυριότητα του δηµοσίου,
µετά από µακροχρόνιους αγώνες, όπως αναφέρθηκε και στην
ακρόαση φορέων, είναι µια τέτοια έκταση που περιλαµβάνει τόσο
οικία όσο και διατηρητέο κτίσµα που χρησιµοποιούνταν πολύ
παλιά ως βοηθητικός χώρος.

Σε σχέση µε τις διατάξεις στα άρθρα 30 και 31 για το σύστηµα
καταγραφής εκποµπών αερίων θερµοκηπίου και τον λεγόµενο
µετριασµό της κλιµατικής αλλαγής στη γεωργία, κανείς δεν αρ-
νείται την αξία που έχουν η επιστηµονική έρευνα και τα επιστη-
µονικά επιτεύγµατα. Το θέµα είναι πώς αυτά αξιοποιούνται. Και
φυσικά στο δικό σας το σύστηµα αυτά αξιοποιούνται µε γνώµονα
το κέρδος. Έτσι το πιθανότερο είναι ότι µέσω της διαδικασίας
των συγκεκριµένων άρθρων, θα ταϊστούν µονοπώλια για την εξα-
σφάλιση των συσκευών και φυσικά αντίστοιχα εργολαβίες, µεγα-
λοεργολαβίες, για την τοποθέτησή τους. 

Δεύτερον, καταλαβαίνουµε ότι οι µετρήσεις θα αφορούν σε
εκτάσεις γης που θα µετρούν το µεθάνιο, το διοξείδιο του άν-
θρακα και τα υπόλοιπα αέρια του θερµοκηπίου σε αυτές. Αν, για
παράδειγµα, στην έκταση ζει µια αγελάδα, οι τιµές θα αυξάνο-
νται. Επίσης, αν υπάρχει ένα τρακτέρ παλιάς τεχνολογίας, το ίδιο
θα συµβαίνει. 

Τρίτον, λέτε ότι θα αξιοποιήσετε το σύστηµα για την τεκµη-
ρίωση της πολιτικής σας. Δηλαδή η ΚΑΠ, η νέα ΚΑΠ, ήδη προ-
βλέπει ότι θα πρέπει να υιοθετούνται εργαλεία και δείκτες, µε τα
οποία θα ελέγχονται κατά πόσο επιτυγχάνονται οι στόχοι της, και
αυτές οι επιδόσεις και τα αποτελέσµατα θα πρέπει να συνδέονται
µε διάφορα κίνητρα –έτσι λέει η ΚΑΠ- στον αγρότη. Άρα, δεν είναι
καθόλου απίθανο να συνδέσετε τα αποτελέσµατα των µετρή-
σεων, ακόµα και µε το ύψος των ενισχύσεων των αγροτών. 

Από όλα αυτά γίνεται κατανοητό ότι το συγκεκριµένο σύστηµα
µέτρησης εκποµπής αερίων θα αξιοποιηθεί σε συγκεκριµένες κα-
τευθύνσεις, όπως, για παράδειγµα, στην κατεύθυνση, ένας αγρό-
της µε παλιό τρακτέρ που δεν µπορεί να αγοράσει καινούργιο,
που βγάζει λιγότερους ρύπους, να έχει επιπτώσεις που µπορεί

να φτάνουν και στη µείωση της ενίσχυσης που παίρνει, και ούτω
καθεξής. Άρα, όχι µόνο δεν λύνεται το πρόβληµα των αγροτών
και δεν έχετε καµία προτεραιότητα στην ικανοποίηση των λαϊκών
αναγκών, αλλά αξιοποιείτε την τεχνολογία για να πάτε ακόµα πιο
κάτω τους βιοπαλαιστές αγρότες. 

Για τα κόκκινα δάνεια των αγροτών, η τεράστια, η µεγαλειώδης
τοµή στο σχέδιο νόµου της Κυβέρνησης που παρουσιάστηκε και
πολυδιαφηµίστηκε και την ακούµε εδώ και καιρό, είναι υπέρ των
βιοπαλαιστών αγροτών ή λύνει ζητήµατα; Ποια είναι; Δίνει τη δυ-
νατότητα στον ειδικό εκκαθαριστή να µεταβιβάσει τα δάνεια σε
όποιον διαχειριστή δανείων επιθυµεί να τα αγοράσει. Αυτό! Πρό-
κειται δηλαδή για ρύθµιση που ευνοεί τα διάφορα αρπακτικά,
πίσω από τα οποία βρίσκονται µεγάλες εταιρίες του χρηµατοπι-
στωτικού τοµέα -και όχι µόνο- και έχουν αναλάβει να εισπράξουν
από χρεοκοπηµένα νοικοκυριά ό,τι µπορούν να αρπάξουν. Αυτή
τη δυνατότητα µεταβίβασης των δανείων σε servicers βαφτίζει η
Κυβέρνηση «υποστήριξη των αγροτών από εξειδικευµένους δια-
χειριστές».

Το ΚΚΕ κατέθεσε τροπολογία για το ζήτηµα. Για εµάς η διευ-
θέτηση των κόκκινων δανείων προς όφελος των βιοπαλαιστών,
αγροτών, κτηνοτρόφων, έχει πέντε βασικές προϋποθέσεις. Πρώ-
τον, η συνολική απαίτηση να µην υπερβαίνει το αρχικό κεφάλαιο,
αφαιρώντας από αυτό το σύνολο των καταβολών που έγιναν. Για
παράδειγµα, για δάνειο 140.000 ευρώ που έχει αποπληρωθεί ένα
κοµµάτι του, τα 50.000 ευρώ, και δεν µπόρεσε να συνεχιστεί η
αποπληρωµή του, για λόγους υγείας, για διάφορους λόγους -
υπάρχουν εκατοντάδες χιλιάδες τέτοιες περιπτώσεις- εµείς λέµε
το εξής. Να γίνει η διευθέτηση µε τις υπόλοιπες 90.000 ευρώ που
χρωστάει και όχι µε τις υπόλοιπες 250.000 ευρώ που ζητάει η
PQH ή µε την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, το διπλάσιο δηλαδή, που
είναι το ίδιο και δεν έχει καµία διαφορά µε αυτό που ζητάει τώρα
η PQH. Αυτή είναι η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, της τροπολογίας του.
Το δεύτερο που θέτουµε είναι κούρεµα 50% για τις πρώτες
300.000 ευρώ του δανείου. Τρίτον, αποπληρωµή µε το µικρότερο
δυνατό επιτόκιο, χωρίς εφάπαξ καταβολή. Τέταρτον, µέχρι τη
ρύθµιση, να γίνει αναστολή κάθε αναγκαστικής είσπραξης, ξεπά-
γωµα λογαριασµών. Πέµπτο και σηµαντικότερο, απαγόρευση
πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας και περιουσιακών στοιχείων
έως και 500.000 ευρώ. Αυτά είναι τα πέντε βασικά κριτήρια για
πραγµατική προστασία των βιοπαλαιστών αγροτών από τα κόκ-
κινα δάνεια. 

Επειδή έγινε µια συζήτηση και εδώ πριν από λίγο και µια κοκο-
ροµαχία ανάµεσα στον ΣΥΡΙΖΑ και την Κυβέρνηση για το αν είναι
νόµιµο, ποιο είναι νόµιµο και αν υπάρχει νόµος που µπορεί να
κάνει κούρεµα και αν είναι σύµφωνα µε το Σύνταγµα, ας τα αφή-
σουµε αυτά! Το είπαµε και στις επιτροπές.

Όταν θέλετε για τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους, κά-
νετε άκρη νόµους, Συντάγµατα. Τα κάνετε όλα σε µια νύχτα. Για
να φέρετε τα ιδιωτικά πανεπιστήµια κάνατε άκρη άρθρο του Συ-
ντάγµατος που το απαγορεύει. Άρα αφήστε τα αυτά. Όταν είναι
για τους µεγάλους, τα κάνετε µέσα σε µια νύχτα και fast track.
Αλλά θέλετε πίεση. Πρέπει να ζοριστείτε και να ζοριστείτε κι άλλο
και από το οργανωµένο αγροτικό κίνηµα. Και εκεί εµείς θα δώ-
σουµε όλες µας τις δυνάµεις.

Και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την
ανοχή σας.

Γιατί το ΚΚΕ στηρίζει µε όλες του τις δυνάµεις τον αγώνα των
βιοπαλαιστών αγροτών. Και αξιολογούµε ιδιαίτερα θετικά το γε-
γονός ότι συνειδητοποιείται από ένα σηµαντικό τµήµα τους, στο
οποίο περιλαµβάνονται και νεότερες ηλικίες, η ανάγκη να πορευ-
τούν διεκδικητικά, αγωνιστικά µε µέτωπο στην Κοινή Αγροτική
Πολιτική, την οποία πλέον αναγνωρίζουν όπως και την Ευρωπαϊκή
Ένωση και την πολιτική όλων των κοµµάτων που στηρίζουν αυτή
τη στρατηγική, ως καταλύτη στην τάση εξαφάνισής τους. 

Έχουν πάψει να συντηρούν προσδοκίες µέσα από προγράµ-
µατα και αναδιαρθρώσεις καλλιεργειών. Τα έχουν δοκιµάσει και
η θέση τους χειροτέρευσε. Σε συµπόρευση µε το ΚΚΕ µπορούµε
από κοινού και να πιέσουµε για τα άµεσα, επιτακτικά προβλήµατα
επιβίωσης, αλλά ταυτόχρονα να ανοίξουµε δρόµο προοπτικής για
την κάλυψη των διατροφικών αναγκών του λαού, την αξιοποίηση
και ορµητική ανάπτυξη των παραγωγικών δυνατοτήτων της
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χώρας µε γνώµονα τις κοινωνικές ανάγκες. 
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μεταξά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», τριάντα µαθή-
τριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνά-
σιο Καστελλάνων Μέσης Κέρκυρας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης κύριοι και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή
να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίων επίκαιρων ερωτήσεων της
Παρασκευής 28 Φεβρουαρίου 2025.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 576/21-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ροδόπης της Κοινοβουλευτικής οµάδας του «ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής» κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων µε θέµα: «Υπαγωγή σε κρατικές οικονοµικές
ενισχύσεις µετά από πιστοποίηση ζηµιών από θεοµηνίες, έκτακτα
γεγονότα και δυσµενείς καιρικές συνθήκες της Π.Ε. Ροδόπης
κατά την περίοδο από 1-8/-2024 έως 31-12-2024».

2. Η µε αριθµό 569/20-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτικής Συµµαχίας» κ. Νικολάου Παππά προς
τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Δα-
σµοί ΗΠΑ στην Ε.Ε. Ποια είναι η προετοιµασία της Κυβέρνησης;».

3. Η µε αριθµό 580/24-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του «Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας» κ. Νικόλαου Καραθανασόπουλου προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα:
«Για τις ζηµιές στον Δήµο Αργοστολίου από τις πληµµύρες της
13ης Φεβρουαρίου 2025 - Μέτρα αντιπληµµυρικής προστασίας
και αποκατάστασης - ανακούφισης των πληγέντων στην Τοπική
Κοινότητα Περατάτων της Δηµοτικής Ενότητας Λειβαθούς του
Δήµου Αργοστολίου».

4. Η µε αριθµό 558/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της «Ελλη-
νικής Λύσης» κ. Στυλιανού Φωτόπουλου προς τον Υπουργό Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Χωρίς πρακτικά
επίλυσης από τον Δεκέµβριο του έτους 2024 η Επιτροπή Εξώδι-
κης Επίλυσης Φορολογικών Διαφορών».

5. Η µε αριθµό 564/18-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της «Νέας Αριστεράς»
κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Η πολιτεία οφείλει έστω και κα-
θυστερηµένα να τερµατίσει τις κατάφωρες διακρίσεις σε βάρος
αναπληρωτών εκπαιδευτικών».

6. Η µε αριθµό 570/21-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των «Σπαρτιατών» κ.
Αλέξανδρου Ζερβέα προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα:
«Κραυγή αγωνίας από τους Ελληνορθοδόξους της Συρίας».

7. Η µε αριθµό 577/24-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Ανεξάρ-
τητης Βουλευτού Νοµού Πέλλας κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Επι-
στροφή αναδροµικών σε όλους τους συνταξιούχους».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 579/24-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του «ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής» κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Οδική σύνδεση Αεροδροµίου
Καστελλίου µε Μεσαρά και νότιο τµήµα του Ηρακλείου».

2. Η µε αριθµό 571/21-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού  Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτικής Συµµαχίας» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου
προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Τραγικές οι ελλείψεις στο

ΕΚΑΒ Θεσσαλονίκης».
3. Η µε αριθµό 582/24-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
«Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας» κ. Χρήστου Κατσώτη προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Προβλήµατα
ασφάλειας στην κατασκευή της σήραγγας της Γραµµής 4 του
µετρό».

4. Η µε αριθµό 572/21-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του «ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτικής Συµµαχίας» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον
Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Το Θεαγένειο Αντικαρκινικό Νοσοκο-
µείο Θεσσαλονίκης (ΑΝΘ) εκπέµπει SOS».

5. Η µε αριθµό 583/24-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του «Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας» κ. Αφροδίτης Κτενά
προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα: «Να αντι-
µετωπιστεί η υποβάθµιση των λειτουργιών του Εθνικού Κέντρου
Τεκµηρίωσης και ηλεκτρονικού περιεχοµένου (ΕΚΤ)».

6. Η µε αριθµό 573/21-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Πρεβέζης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτικής Συµµαχίας» κ. Κωνσταντίνου Μπάρκα προς την Υπουρ-
γό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Έλλειψη ενη-
µέρωσης και εγκυκλίου για τη διαδικασία στα Κέντρα Πιστοποί-
ησης Αναπηρίας (ΚΕΠΑ) - Οι ασθενείς σε αδιέξοδο».

7. Η µε αριθµό 585/24-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του «Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας» κ. Νικόλαου Παπαναστάση προς
τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Για
το “πόρισµα ελέγχου” του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών για την «Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία Α.Ε.»».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής).

1. Η µε αριθµό 2425/3-1-2025 ερώτηση της Βουλευτού Ευρυ-
τανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της «Νέας Δηµοκρατίας»
κ. Θωµαΐδος Οικονόµου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων µε θέµα: «Παραχώρηση ακινήτου ΚΕΓΕ Ευρυτανίας
στο Δήµο Καρπενησίου (Κέντρο Γεωργικής Εκπαίδευσης Ευρυ-
τανίας)».

2. Η µε αριθµό 2723/16-1-2025 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτι-
κής Συµµαχίας» κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη προς τον Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Η προβληµατική
διάσταση της τραπεζικής χρηµατοδότησης της ΝΔ».

3. Η µε αριθµό 339/18/21-10-2024 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της «Νέας Αριστεράς» κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου προς
τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Η
επικείµενη µετακόµιση του ΣΔΟΕ (Σώµα Δίωξης Οικονοµικού
Εγκλήµατος) αποτελεί ένα ακόµα κοµµάτι στο παζλ απαξίωσης
της συγκεκριµένης δηµόσιας υπηρεσίας».

Οι επίκαιρες ερωτήσεις που θα απαντηθούν από τον ίδιο
Υπουργό ή Υφυπουργό θα συζητηθούν η µία µετά την άλλη.

Καλώ στο Βήµα τον ειδικό αγορητή από την Ελληνική Λύση,
τον κ. Κωνσταντίνο Μπούµπα.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Και οι τρεις Υπουργοί είναι εδώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα ακόµη νοµοσχέδιο για το

µεγάλο ζήτηµα, βέβαια, των αγροτικών κόκκινων δανείων, αλλά
δεν είναι πανάκεια. Διότι πάλι η προσπάθεια θα είναι σισύφειος,
θα ξεκινήσουµε πάλι από την αρχή. Θα το εξηγήσουµε. 

Κατ’ αρχάς εµείς έχουµε κάνει προτάσεις ως Ελληνική Λύση
για τον πρωτογενή τοµέα, κύριοι του Υπουργείου, και είµαστε
στη διάθεσή σας. Θα θέλαµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα επεν-
δύει στην αγροτική παραγωγή και δη στις νέες καλλιέργειες που
µπορούν να έχουν τα ποιοτικά και ανταγωνιστικά χαρακτηριστικά
-τα έχει αναφέρει πολλές φορές και επικεφαλής µας, ο Κυριάκος
Βελόπουλος- σε ό,τι αφορά νέες καλλιέργειες όπως είναι µύρ-
τιλα, αρώνια, κράνα, βατόµουρα, το λουλούδι του Δαρβίνου
κ.λπ.. 
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Θα περιµέναµε επίσης να έχετε ένα νοµικό πλαίσιο υπέρ των
συνεταιριστικών οργανώσεων. Το έχω πει -και θα το λέω πολλά-
κις- ότι οι συνεταιριστικές οργανώσεις πραγµατικά είναι το κατα-
φύγιο του αγρότη. Έχουν αµαρτίες, έχουν ατασθαλίες του
παρελθόντος. Αυτό είναι αλήθεια. Θα θέλαµε, όµως, ένα νοµικό
πλαίσιο κατά τα ιταλικά ή ισπανικά πρότυπα -και αυτό που προ-
τείνουµε εµείς- µε έλεγχο σε µικρούς, ευέλικτους συνεταιρι-
σµούς µε συγκεκριµένο αριθµό µελών, σε συγκεκριµένη καλ-
λιέργεια, µε έναν έλεγχο όπου θα απαγορεύεται τουλάχιστον να
γίνουν λάθη του παρελθόντος. 

Εσείς φέρατε νοµοσχέδιο που δίνετε το δικαίωµα -το έχω πει
και θα το ξαναπούµε- σε έναν ιδιώτη ο οποίος εµπορεύεται αγρο-
τικά προϊόντα, να είναι συνάµα και µέλος διοικητικού συµβουλίου
του συνεταιρισµού. Βάζουµε εκεί δηλαδή τον λύκο να φυλάει τα
πρόβατα. Το ίδιο έκανε ο κ. Βρούτσης πρόσφατα στον µηχανοκί-
νητο αθλητισµό που δίνει τη δυνατότητα σε έναν έµπορο ανταλ-
λακτικών να είναι παράλληλα και µέλος διοικητικού συµβουλίου
της οµοσπονδίας. Αυτό δεν γίνεται. Δεν γίνεται ο ελεγκτής να
είναι συνάµα και ελεγχόµενος και να τον βάζεις µέσα σε διοικη-
τικό συµβούλιο µιας συνεταιριστικής οργάνωσης. 

Αφού, λοιπόν, δεν ενισχύσατε τους συνεταιρισµούς, έρχεστε
τώρα και µιλάτε για τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις. Οι έξι
έχουν αντιρρήσεις. Ήρθαν και στις επιτροπές. Έχουν εκφράσει
τη δυσαρέσκειά τους. Αλλά και τα τεκµήρια επ’ αυτού έρχονται
σε αντίθεση -όλο αυτό το πλαίσιο που βάζετε για τις διεπαγγελ-
µατικές οργανώσεις- µε το ενωσιακό Δίκαιο και το άρθρο 157. Ως
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου είναι µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα και τους δίνετε τη δυνατότητα τώρα να έχουν κερδο-
σκοπικό χαρακτήρα. Αλλά προσέξτε οι διεπαγγελµατικές
οργανώσεις είναι µια τριπλέτα, παραγωγός, τυποποιητής, έµπο-
ρος. Άρα ο παραγωγός έχει να αντιµετωπίσει και τον τυποποιητή
µε την υπεραξία του προϊόντος, γιατί πρέπει να βγάλει αρκετά
ποσοστά, και τον έµπορο. Άρα έρχεται σε µειονεκτική θέση. Όταν
όµως υπάρχει το συνεταιρίζεσθαι, η ισχύς εν τη ενώσει, και
έχουµε µεγάλες ή καλές, εύρωστες συνεταιριστικές οργανώσεις,
τότε µπορούν µόνες τους και να διακινήσουν τα προϊόντα και να
διαπραγµατευτούν τιµές για το καλύτερο του αγρότη. 

Άρα, λοιπόν, οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις έχουν µόνο έναν
εµπορικό χαρακτήρα. Δεν είναι δηλαδή διφυής ο σκοπός τους,
υπό την έννοια να έχουν και ένα κοινωνικό προφίλ, ένα κοινωνικό
πρόσωπο για τις αγροτικές οµάδες. Άρα, λοιπόν, οι διεπαγγελ-
µατικές αντιβαίνουν µε το ενωσιακό Δίκαιο και δεν µπορούν αυ-
τήν τη στιγµή να εκπροσωπήσουν επάξια τον παραγωγό. 

Όταν έρχεστε εσείς ως Νέα Δηµοκρατία µε τον τότε Υπουργό
τον Άδωνι Γεωργιάδη να περνάει τον νόµο για τις λαϊκές αγορές
και εκεί να υποβαθµίζει τον όρο παραγωγός -δηλαδή δεν υπάρχει
πλέον ο όρος παραγωγός στις λαϊκές υπάρχει µόνο ο όρος πω-
λητής- αντιλαµβάνεστε ότι µας βάζει σε πολλές σκέψεις σε ό,τι
αφορά τον πρωτογενή τοµέα. 

Εµείς ως Ελληνική Λύση είχαµε καταγγείλει όλες τις ατασθα-
λίες και διαφθορές του ΟΠΕΚΕΠΕ. Καταργήστε, κύριε Τσιάρα,
τον ΟΠΕΚΕΠΕ τώρα -θα συµφωνήσουµε µαζί σας- και δώστε τον
έλεγχο στις διευθύνσεις γεωργίας. Δεν µπορεί ο ΟΠΕΚΕΠΕ να
ζητάει από εκατόν ενενήντα έξι χιλιάδες αγρότες αχρεωστήτως
πίσω πάνω από 55 εκατοµµύρια ευρώ, διότι η τεχνική εταιρεία
έκανε λάθος στα λογισµικά. 

Και, κύριοι εκπρόσωποι του ΚΚΕ, που λέτε για εµάς και τη νέα
Κοινή Αγροτική Πολιτική, εµείς τα καταγγέλλουµε. Καταγγείλαµε
πολλά και ζητούµε αναδιάρθρωση της ΚΑΠ υπέρ των µικρών
αγροτών. 

Ο ΟΠΕΚΕΠΕ, λοιπόν, µε την εταιρεία «Neuropublic» –δεν
έχουµε κάτι µαζί της, αυτή έκανε το λάθος- ζητάει πίσω χρήµατα
τώρα για κοινοτικά κονδύλια που έδωσε τον Ιούνιο του 2023 για
το 2022 µε στοιχεία όµως του 2021. Δεν είχε δηλαδή το σκεπτικό
να πει για το 2022 και πήγε µε τα παλιά. Το πρώτο πρόστιµο ήταν
283 εκατοµµύρια ευρώ από την Ευρωπαία Εισαγγελέα πέρυσι
τον Αύγουστο. Η τρύπα είναι µεγάλη. Έρχεται η Εθνική Υπηρεσία
Διαχείρισης για τα ECO SCHEMES, τα οικολογικά σχήµατα, για
τα σχέδια βελτίωσης και λέει ότι το κενό πέρυσι είναι 34 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Μπείτε, κύριε Υπουργέ, και δείτε το.

Και βγαίνει ο ΟΠΕΚΕΠΕ και λέει ότι έχω «τρύπα» αλλά είναι 9

εκατοµµύρια ευρώ. Εκεί είναι το θέµα; Ποιος έχει το µεγαλύτερο
κενό; Πού είναι η µεγαλύτερη «τρύπα» δηλαδή; Αυτό είναι το ζή-
τηµα ή η λειτουργία του ΟΠΕΚΕΠΕ; Έρχονται οι Θεσσαλοί συ-
ντοπίτες σας, κτηνοτρόφοι και λένε ότι ο ΟΠΕΚΕΠΕ ευθύνεται
για την πανώλη στα ζώα. Διότι µε το χειροκίνητο σύστηµα -δεν
είναι καν ψηφιοποιηµένος- η πανώλη µας ήρθε από τη Ρουµανία
και κρατάτε ακόµη τον ΟΠΕΚΕΠΕ; Και γιατί η διευθύντρια του
ΟΠΕΚΕΠΕ αποµακρύνθηκε τον Νοέµβριο από τη θέση της; Έδινε
µαϊµού επιδοτήσεις ή µήπως είναι συνεργάτιδα της Ευρωπαίας
Εισαγγελέως; Και παραβιάστηκε το ερµάριό της µε τα απόρρητα
έγγραφα; Τι έλεγαν αυτά τα έγγραφα; Είναι δηµοσιογραφικό
αναπάντητο ρεπορτάζ.

Θα πληρωθούν οι θέσεις στον ΟΠΕΚΕΠΕ µέσω γραπτού δια-
γωνισµού; Ήδη κάτι γίνεται, αλλά δεν είναι η πανάκεια. Δεν είναι
ψηφιοποιηµένος καν. Δεν µπορεί να συνδεθεί ούτε µε τον gov.gr
ούτε µε την ΑΑΔΕ, ενώ πήρε 20 εκατοµµύρια ευρώ για ψηφιοποί-
ηση εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Για τη νέα ΚΑΠ το δώσατε σε
ιδιωτική εταιρεία και δαπανήσατε 700.000 ευρώ -δεν ήσασταν
εσείς Υπουργοί τότε, πριν από ένα χρόνο- για τη νέα Κοινή Αγρο-
τική Πολιτική. Και βλέπει ο αγρότης µείωση στα βιβλιάριά του.
Και είναι πολιτική αυτή στον αγροτοκτηνοτροφικό τοµέα κύριοι;
Μπορεί να ελπίζει ο αγρότης µε όλα αυτά που γίνονται από τον
οργανισµό που διαχειρίζεται τις εγγυήσεις και τα κοινοτικά κον-
δύλια;

Έρχεται –δεν έρχεται;- νέο νοµοσχέδιο του ΕΛΓΑ. Εκεί βάζετε
και κάποιες άλλες θεοµηνίες, αλλά το ζήτηµα είναι θα αυξηθούν
τα ασφάλιστρα στον ΕΛΓΑ; Πρέπει να το πείτε γιατί οι αγρότες
αγωνιούν. 

Λέτε ότι δεν θα ιδιωτικοποιηθεί ο ΕΛΓΑ σε επίκαιρη ερώτηση
της ερωτικής, συγγνώµη της Ελληνικής Λύσης, κύριε Σταµενίτη.
Αυτό είπατε. Είπα της «ερωτικής». Γενικότερα µόνο έρωτα δεν
έχουµε. Εµείς όµως έχουµε έρωτα στον αγροτικό τοµέα, γιατί πι-
στεύουµε ότι ο πρωτογενής τοµέας είναι ο ακρογωνιαίος λίθος,
που µπορεί, πραγµατικά, να φέρει επένδυση και ανάπτυξη στον
τόπο. 

Τώρα, πώς να εµπιστευθούµε όταν µε τους µελισσοκόµους ως
Ελληνική Λύση δώσαµε έναν αγώνα και εµείς και ο Ευρωβουλευ-
τής µας, ο Μανώλης Φράγκος, για το περιβόητο Μέτρο 11; Διότι
η µελισσοκοµία δεν θεωρούταν γεωργική δραστηριότητα, δη-
λαδή την επιδότηση τη δικαιούνταν το έντοµο και όχι ο παραγω-
γός. Άσε πού δεν έχει εκεί γυροεπισκοπική. Τι είναι αυτό; Ανά-
λογα µε τη γύρη που έχει η σύσταση του µελιού να παίρνει και
την ταυτοποίηση. Και έρχεστε τώρα και µιλάτε για διεπαγγελµα-
τικές, για προστασία των αγροτικών, κτηνοτροφικών και αλιευτι-
κών προϊόντων, αντιβαίνοντας µε το άρθρο 157 του ενωσιακού
νοµικού πλαισίου. 

Να πάµε εκεί που λέτε για τα φάρµακα. Εκεί να συµφωνή-
σουµε, είναι µια καλή προσπάθεια. Είναι το άρθρο 10 µε την ανε-
ξέλεγκτη εισαγωγή χωρίς ISO κτηνιατρικών και γενικότερα γεωρ-
γικών φαρµάκων που έρχονται από άλλες χώρες αµφιβόλου ποι-
ότητας. Εκεί τα πρόστιµα τώρα που καραδοκούν είναι υψηλά και
καλώς γίνεται.

Για τα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης γίνεται το έλα να δεις.
Εµείς ως Ελληνική Λύση µε επίκαιρη ερώτηση πριν από δύο χρό-
νια πήραµε τη διαβεβαίωση ότι τα διαχειριστικά σχέδια βόσκη-
σης, το λεγόµενο πρασίνισµα, θα πηγαίνει µε τις ιδιαιτερότητες
της κάθε γεωγραφικής ενότητας και όχι συλλήβδην ενιαία όλη
επικράτεια. Ακόµα το περιµένουµε, για να υπάρχουν δίκαια κρι-
τήρια. Μέχρι τώρα έχουµε πληρώσει, κύριοι, 450 εκατοµµύρια
ευρώ πρόστιµα για την έλλειψη διαχειριστικών σχεδίων βόσκη-
σης. 

Προχθές σε µια ηµερίδα που έγινε για τη βουβαλοτροφεία για
τον νεροβούβαλο της λίµνης Κερκίνης οι άνθρωποι είπαν δεν
έχουν βοσκότοπους για να µπορέσει το ζώο να εκτραφεί στο φυ-
σικό του περιβάλλον, όπου εκεί συµβάλλει και συνδράµει στην
οικολογική αλυσίδα πανίδας και χλωρίδας της ευρύτερης περιο-
χής και παίρνει και brand name ταυτοποίηση. Άρα, λοιπόν, τα δια-
χειριστικά σχέδια βόσκησης λιµνάζουν και το µόνο που κάνετε
είναι να δώσετε µια χρονική παράταση µέχρι το 2026. Δεν είναι
λύση αυτή. 

Σε ό,τι αφορά τη ταφή των νεκρών ζώων είναι πολύ µεγάλο
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πρόβληµα. Κύριε Παππά, από την αυτοδιοίκηση περάσατε. Το
θέµα είναι υπάρχουν χώροι όµως να ταφούν αυτά τα νεκρά ζώα;
Με ποιες προϋποθέσεις; Δηλαδή µετακυλίουµε τις ευθύνες
στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης χωρίς όµως να δί-
νουµε τα εχέγγυα και τα κίνητρα, να διευθετούµε τον χώρο, για
να µπορεί να γίνει η ταφή των νεκρών ζώων, που είναι ένα πάρα
πολύ µεγάλο ζήτηµα.

Σε ό,τι αφορά για τα αγιορείτικα προϊόντα εκεί θα διαφωνή-
σουµε, διότι βγάζετε απ’ έξω τις µονές του Αγίου Όρους. Δεν θα
έχουν άποψη οι αγιορείτες για brand name προϊόντα προστιθέ-
µενης αξίας του Αγίου Όρους και τα µετακυλίετε στην Περιφέ-
ρεια της Κεντρικής Μακεδονίας. Γιατί; Διότι χρόνια τα µοναστή-
ρια του Αγίου Όρους διαχειρίζονται τα δικά τους παραδοσιακά
αγιορείτικα προϊόντα που είναι υψηλής ποιότητας και µοναδικά
στο είδος τους. 

Και πάµε τώρα, κύριοι, στα δύσκολα. Το ρεζουµέ απ’ όλο το
νοµοσχέδιο είναι το άρθρο 23 που αφορά τις ρυθµίσεις των κόκ-
κινων δανείων. Ξέρετε, κύριε Τσιάρα, διάβασα µε µεγάλη προ-
σοχή και αυτά που έχει πει ο κ. Σωτήρης Κόλλιας, ο πρόεδρος
του Συνεταιρισµού της Αρχαίας Κορίνθου, αλλά έχω εδώ και µια
άλλη επιστολή από τον Ελαιουργικό Συνεταιρισµό από το Ακράσι
Λέσβου, που την υπογράφει ο κ. Χρήστος Κουτλής. 

Γιατί δεν εφαρµόστηκε ο νόµος Παυλόπουλου στο άρθρο 39
παράγραφος 5, ο ν.3259/2004; Όλο και όλο το νοµοσχέδιο για
τις ρυθµίσεις των κόκκινων δανείων είναι πενήντα τρεις λέξεις
στον αριθµό. Δίνετε τώρα τη δυνατότητα εσείς στην PQH, αυτήν
την ειδική εταιρεία διαχείρισης και ρύθµισης δανείων, τη δυνα-
τότητα οι ειδικοί εκκαθαριστές, διαχειριστές, να παίρνουν δάνειο
µέσω της Τράπεζας της Ελλάδος, που στην ουσία είναι µία ανα-
χρηµατοδότηση, για να ρυθµίσουν τα κόκκινα δάνεια των αγρο-
τών. Το παρελθόν άλλα µας δείχνει, διότι πάλι η συγκεκριµένη
εταιρεία µε πολλές αµαρτίες, ήταν η PQH, όπου ενώ ο νόµος
Παυλόπουλου έδινε τη δυνατότητα για κάποιες ρυθµίσεις κατά
το δοκούν η κάθε τράπεζα, το κάθε πιστοληπτικό ίδρυµα, άλλους
αγρότες τους χαρακτήριζε ότι δεν έχουν ληξιπρόθεσµες οφειλές,
άλλους αγρότες έλεγε ότι αλλάξατε επάγγελµα, δεν πήρατε τα
δάνεια τώρα, αλλά τώρα δεν είστε αγρότες, σε άλλους αγρότες
δεν αναγνώριζε τους όρους µε τους οποίους πήραν τα δάνεια και
οδηγήθηκαν στα δικαστήρια. Οι αγρότες -είστε και πολλοί νοµι-
κοί- δικαιώθηκαν, αλλά µπήκαν σε έναν κυκεώνα και σε µια περι-
πέτεια δικαστικής διαδικασίας προκειµένου να αποδείξουν ότι
δεν είναι ελέφαντες. 

Τώρα τι γίνεται; Θα γίνει µια αναχρηµατοδότηση, θα πάµε πάλι
στο σηµείο που ήµασταν. Αλλά εδώ είναι το ζήτηµα, όπως του-
λάχιστον διευθετείτε την κατάσταση, µε τους ειδικούς εξειδικευ-
µένους σε αγροτικά δάνεια εκκαθαριστές µέσω αυτής της ειδικής
διαχειριστικής αρχής της PQH, όπου µέσα σε αυτήν είναι και κάτι
άλλες περίεργες εταιρειούλες, για να τα λέµε, θα φτάσουµε,
όπως γίνεται µε τα κόκκινα δάνεια των νοικοκυριών, που υπάρ-
χουν πάµπολλες καταγγελίες στην Ένωση Προστασίας Κατανα-
λωτή και στο τµήµα εµπορίου. 

Γιατί στην ουσία το ζήτηµα προστασίας είναι να µην έχει υπερ-
κεράσει το διπλάσιο του κεφαλαίου. Δηλαδή η λύση ήταν στο
πρόβληµα µε τον ν.3259/2004 ο νόµος Παυλόπουλου και το
άρθρο 39 όπου έχουµε το ληφθέν κεφάλαιο επί δύο µείον πάσης
φύσεως καταβολές του οφειλέτη νόµιµη οφειλή, ληφθέν κεφά-
λαιο, το ποσό που εκταµίευσε δηλαδή ο οφειλέτης βάσει της σχε-
τικής σύµβασης δανείου. Εδώ, λοιπόν, πρέπει να δείξουµε έναν
εξατοµικευµένο κοινωνικό χαρακτήρα για τον τρόπο που λή-
φθηκε το δάνειο. 

Δεν µπορεί σήµερα ο Αγροτικός Συνεταιρισµός Λέσβου, που
τον έχω µπροστά µου, να έχει πάρει 40.000 δάνειο τον Οκτώβριο
του 2012 από την πρώην ΑΤΕ το οποίο µεταβιβάστηκε στην Πει-
ραιώς και στη συνέχεια πήγε στη «Intrum Hellas», άλλα λόγια να
αγαπιόµαστε. Το δάνειο αυτό έχει πληρωθεί µέχρι τώρα 65.000
ευρώ, υπάρχει υπόλοιπο οφειλής 82.500 ευρώ και σύνολο το δά-
νειο των 40.000 ευρώ του 2012 έχει πάει, κύριε Τσιάρα, στις
147.500 ευρώ. Και σας ρωτώ εγώ: Με αυτά τα πανωτόκια-λη-
στεία, τα ληστρικά, τους νταβατζήδες, µπορούν να έχουν µέλλον
και να αισιοδοξούν οι συνεταιρισµοί, αλλά και οι απλοί αγρότες;
Είναι κατάσταση αυτή τώρα; Δεν θα δούµε το θέµα των πανωτο-

κίων; Όπως έχουν πάρει σπίτια του κόσµου, θα πάρουνε έναντι
πινακίου φακής περιουσίες αγροτών και συνεταιρισµών. 

Στις Σέρρες έχουµε ακίνητα αυτή την ώρα που έρχονται οµά-
δες παραγωγών και λένε «θέλουµε να λειτουργήσουµε το εκκοκ-
κιστήριο». Δεν µπορούν γιατί σκοντάφτουν στο ότι είναι υπό
εκκαθάριση οι συνεταιρισµοί οι οποίοι άλλαξαν επωνυµία, αλλά-
ξαν και ΑΦΜ. Αυτά πρέπει να τελειώνουν, αυτό είναι το σίγουρο,
µε δίκαια όµως κριτήρια υπέρ των αγροτών. 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε επτακόσιες χιλιάδες συνεταιρισµούς. Τα ξέρει ο κ.

Τσιάρας. Εγώ είπα 1,5 δισ. αλλά 1,8 δισ. είναι το άνοιγµα. Αφο-
ρούν είκοσι µία χιλιάδες αγρότες. Υπάρχει µια εταιρεία, η οποία
παίρνει κάποια διαφηµιστικά πακέτα και κάτι εκδηλώσεις στο
Ράλι Ακρόπολις και παράλληλα παίρνει δουλειά και από το Υ-
πουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Δεν ξέρω αν ισχύει τώρα, αλλά
πήρε. Αυτό το φέρνω ως παράδειγµα για να δείτε ότι οι αγρότες
έχουν χάσει την εµπιστοσύνη τους, κύριοι. Την έχασαν και σου
λέει «δεν ξέρουµε τι µας ξηµερώνει» ούτε µε τη νέα ΚΑΠ ούτε µε
τις ρυθµίσεις των κόκκινων δανείων. «Intrum Hellas», θα δούµε
εάν θα ελεγχθεί στα χαρτοφυλάκια της γιατί είναι αυτή που πήρε
το κακό κοµµάτι της ΑΤΕ. 

Εν κατακλείδι, κάναµε και µία άλλη µεγάλη ζηµιά. Η Τουρκία
έχει τη Ziraat. Η Ziraat είναι αγροτική τράπεζα, κύριοι. Η Γαλλία
έχει την Agricole de France τη µεγαλύτερη συνεταιριστική τρά-
πεζα. Εµείς είχαµε µία τράπεζα γης, µία τράπεζα για τον αγρότη,
την ΑΤΕ, και τη δώσαµε στον Σάλλα και στην Πειραιώς, πήρε το
καλό κοµµατάκι. Βάλαµε και την «Intrum Hellas» να πάρει το κακό
κοµµατάκι και ισοπεδώσαµε τον αγροτοκτηνοτροφικό και αλιευ-
τικό πρωτογενή τοµέα, καθώς δεν έχει το δικό του πιστοληπτικό
τραπεζικό καταφύγιο. Ήταν µέγα λάθος που διαλύσαµε ΚΥΔΕΠ,
ΠΑΣΕΓΕΣ, συνεταιρισµούς και ΑΤΕ. 

Άρα, λοιπόν, πρέπει να ανασκουµπωθούµε. Δεν είµαστε εδώ
ως Ελληνική Λύση για µια στείρα αντιπολίτευση. Με συγκεκρι-
µένα επιχειρήµατα, αν θέλουµε, κύριοι, να επενδύσουµε στον
αγροτοκτηνοτροφικό και αλιευτικό τοµέα. Φώναζε ο επικεφαλής
µας «κάντε αλιευτικές ζώνες στην αλιεία», αλλά τίποτα εσείς. Γι’
αυτό δεν αισιοδοξούµε µέχρι αυτήν την ώρα. Δεν θέλουµε να εί-
µαστε πεσιµιστές, αλλά στον αγροτοκτηνοτροφικό τοµέα θέλει
βαθιές τοµές και όχι µόνο να λέµε «θα στηρίξουµε τον τυποποι-
ητή και τον έµπορο». Ο αγρότης δεν είναι, κύριοι, businessman.
Ο αγρότης δεν είναι επιχειρηµατίας. Ο αγρότης είναι παραγωγός
και πρέπει να στηριχθεί όπως θα έπρεπε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπούµπα.

Τον λόγο έχει από τη Νέα Αριστερά ο κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα ένα ακόµη νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση για τον
αγροτικό κόσµο. Επιλέξατε για µια ακόµη φορά να δώσετε έναν
αρκετά φανταχτερό τίτλο «για την ενίσχυση του αγροτικού
τοµέα, για την επανεκκίνηση της αγροτικής οικονοµίας, την ορ-
γάνωση των υπηρεσιών και των εποπτευόµενων φορέων». Αυτά
αναφέρει στον τίτλο. 

Οι συνθήκες όµως ουδεµία σχέση έχουν µε αυτά που πραγµα-
τικά βιώνει ο αγροτικός κόσµος στη χώρα. Πόσο µάλλον όταν
γνωρίζουµε πως τα έξι χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας ο αγροτικός κόσµος βιώνει καθηµερινά τη µείωση του
αγροτικού εισοδήµατος, την εκτόξευση του κόστους παραγωγής,
την υποβάθµιση και ερήµωση της υπαίθρου. Η χώρα βιώνει µια
πρωτοφανή µείωση στην αγροτική της παραγωγή που, σύµφωνα
µε τα επίσηµα στοιχεία της Eurostat, άγγιξε το 16% το 2023, η
µεγαλύτερη µείωση µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Ενώ έχουµε και άλλη αρνητική πρωτιά µε τη µεγαλύτερη από-
κλιση τιµών κατά τη διαδροµή των προϊόντων από το χωράφι στο
ράφι. Θησαυρίζουν οι µεσάζοντες και τα συµφέροντα, µατώνουν
οι παραγωγοί και οι καταναλωτές. Αυτά είναι τα αποτελέσµατα
των πολιτικών σας.

Ας παίρνατε άµεσα µέτρα για τη µείωση του κόστους παραγω-
γής, αν θέλατε επιτήρηση της αγροτικής οικονοµίας. Ας µειώνατε
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το ακριβό αγροτικό ρεύµα. Ας δίνατε αφορολόγητο πετρέλαιο
στους αγρότες, αν θέλατε αληθινή ενίσχυσή τους. Ας καταργού-
σατε το πλαφόν που έχετε βάλει στην επιστροφή του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο. Το κονδύλι που διαθέτετε
είναι χαµηλότερο σε σχέση µε το 2013 παρά τις αυξηµένες τιµές
καυσίµων και φόρων. Ενώ δεν έχετε κάνει µέχρι σήµερα το πα-
ραµικρό για τις αποζηµιώσεις από τα ακραία καιρικά φαινόµενα
και το Μέτρο 23, που λέτε ότι θα υλοποιήσετε. 

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ σε τίτλους µόνο σε κάποια από
τα τεράστια προβλήµατα και τις προκλήσεις που αντιµετωπίζει
σήµερα ο αγροτικός κόσµος. Στην κτηνοτροφία αποδεκατισµός
της ελληνικής κτηνοτροφίας από τις ζωονόσους. Χάσαµε στην
ανατολική Μακεδονία και Θράκη πάνω από ενενήντα χιλιάδες
ζώα. Είκοσι χιλιάδες ζώα χάσαµε µόνο στο Νοµό Ξάνθης, τερά-
στια καταστροφή. Οι κτηνοτρόφοι µας ένιωσαν πλήρως απρο-
στάτευτοι. Κραυγαλέα η ανεπάρκεια των ελεγκτικών µηχανισµών
και η έγκαιρη λήψη µέτρων, ώστε να µην εξαπλωθούν οι ζωονό-
σοι. 

Εσείς τι κάνατε; Φτιάξατε µια επιτροπή στο Υπουργείο για να
εντοπίσει, υποτίθεται, τον τρόπο εισόδου και διάδοσης της νόσου
στη χώρα η οποία απ’ ό,τι µαθαίνουµε µπορεί καν ακόµη να µην
έχει συνεδριάσει. Παρά τις υποσχέσεις σας δεν έχουν δοθεί
ακόµα αποζηµιώσεις σε όλους τους πληγέντες κτηνοτρόφους και
δεν έχει δοθεί ακόµα η de minimis ενίσχυση για τις ζωοτροφές.
Αυτή σκοπεύετε να τη δώσετε µε έναν άδικο τρόπο οριζόντια για
έναν µήνα, ενώ οι κτηνοτρόφοι της Θράκης είναι σε καραντίνα
έξι µήνες.

Αντίστοιχα το υποµέτρο 5.2 που θα παρείχε οικονοµική ανα-
κούφιση στους κτηνοτρόφους σε περιοχές που επλήγησαν από
πληµµύρες και πυρκαγιές, Θεσσαλία, Έβρος, Φθιώτιδα, λόγω
κακού δικού σας σχεδιασµού και αποποίησης παραµένει µέχρι
και σήµερα ανενεργό, ενώ και οι νησιώτες κτηνοτρόφοι ακόµη
περιµένουν τις ενισχύσεις για το πρόγραµµα «Αµάλθεια» παρά
και εδώ τις υποσχέσεις που δώσατε.

Για τον ΟΠΕΚΕΠΕ πρωτοφανής πίεση και απαξίωση, ανεπάρ-
κεια και αλλαγή των διοικήσεων στον οργανισµό σαν να είναι που-
κάµισα αδειανά. Έφερε ο κ. Αυγενάκης διοίκηση για να έρθει η
εξυγίανση την οποία µετά εσείς ξαναξηλώσατε πάλι στο όνοµα
της εξυγίανσης. Οι διοικήσεις έρχονται και φεύγουν, αλλά οι
αγρότες εξυγίανση δεν βλέπουν. 

Αντίθετα, βλέπουν διεθνή µέσα να δηµοσιεύουν άρθρα για
απάτες στις αγροτικές επιδοτήσεις του ΟΠΕΚΕΠΕ, καταβολή ενι-
σχύσεων το 2020, σε δύο, µε υπολογισµό δικαιωµάτων και τελικά
να στέλνουν τα ραβασάκια στους αγρότες και να ζητούν πίσω 50
εκατοµµύρια. Διαδικασία επιβολής καταλογισµού ύψους περίπου
280 εκατοµµυρίων από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην Ελλάδα
για παρατυπίες στον ΟΠΕΚΕΠΕ το 2020, το 2021 και το 2022.
Επιτήρηση του ΟΠΕΚΕΠΕ από το Υπουργείο λόγω αδυναµίας να
ακολουθήσει τις προβλεπόµενες διαδικασίες του Κοινοτικού και
Εθνικού Δικαίου. Λειψές πληρωµές που κόστισαν εκατοµµύρια
στους αγρότες και ο κατάλογος δυστυχώς τελειωµό δεν έχει. 

Να πούµε µήπως για τον ΕΛΓΑ; Από το 2019 υπόσχεστε πως
θα αλλάξετε τον κανονισµό. Έχουν περάσει έξι χρόνια και δεν
έχετε κάνει το παραµικρό. Και σαν να µην έφτανε αυτό ακούσαµε
πριν λίγο καιρό τον ίδιο τον Πρωθυπουργό να προϊδεάζει τους
παραγωγούς για αύξηση ασφαλίστρων. Το γεγονός ότι ακυρώ-
θηκε το διευρυµένο εθνικό πρόγραµµα χαλαζικής προστασίας το
2025 - 2028 του ΕΛΓΑ αποτελεί ένα ακόµα ηχηρό παράδειγµα
της ανικανότητας και της προχειρότητάς σας στη διαχείριση κρί-
σιµων ζητηµάτων, ενώ την ίδια στιγµή δεν υπάρχει καµία κινητι-
κότητα από την Κυβέρνηση για νέα πρόσκληση για το υποµέτρο
5.1 του ΠΑΑ, που αφορά σε δοκιµασµένη αντιχαλαζική, αντιβρό-
χινη και αντιπαγετική προστασία. 

Θα µπορούσα, δυστυχώς, για πολύ ακόµα ώρα να απαριθµώ
τα προβλήµατα και τα αδιέξοδα στα οποία η σηµερινή Κυβέρ-
νηση έχει καταδικάσει τον αγροτικό κόσµο, που έχουν οδηγήσει
όχι απλά στη µείωση της ανταγωνιστικότητας των ελληνικών
αγροτικών προϊόντων αλλά ακόµα και στην εγκατάλειψη των µι-
κρών και µεσαίων εκµεταλλεύσεων, στην ερήµωση της υπαίθρου. 

Σε αυτό το πλαίσιο εξαρχής σηµειώσαµε πως νοµοσχέδια σαν
το σηµερινό µε διάσπαρτα άρθρα και διατάξεις εµβαλωµατικού

χαρακτήρα, που στην πραγµατικότητα επιχειρούν απλά να κλεί-
σουν κάποιες τρύπες, αδυνατούν να απαντήσουν στο βασικό
πρόβληµα, ότι δηλαδή η Κυβέρνησή σας δεν έχει κανένα στρα-
τηγικό σχέδιο για το τι πρέπει να γίνει την επόµενη µέρα αλλά και
σήµερα στον πρωτογενή τοµέα στη χώρα. Πελαγοδροµείτε
χωρίς στρατηγική προετοιµασία και προτεραιότητες. Ο αγροτι-
κός κόσµος οδηγείται σε επικίνδυνη ζώνη βιωσιµότητας, στην
ανασφάλεια και στην αβεβαιότητα και εσάς σας νοιάζουν οι πε-
λατειακές πολιτικές. Αυτές είναι οι συνθήκες που οδήγησαν στις
φετινές αγροτικές κινητοποιήσεις. Κανένα σχέδιο, λοιπόν, για τη
γεωργία, την κτηνοτροφία και την αλιεία. 

Εκτός και αν τα σχέδιά σας για τον πρωτογενή τοµέα είναι στην
πραγµατικότητα αυτό που κάνετε στη Θεσσαλία µε τον Daniel,
που εµφανίζεται ξαφνικά στο προσκήνιο µια ολλανδική εταιρεία
και µε ύποπτη ταχύτητα και τις χορηγίες της Ένωσης Τραπεζών
της αναθέσατε τις µελέτες για τη διαχείριση των υδάτων, της δώ-
σατε χωρίς διαφάνεια, θα πούµε εµείς, να κάνει και νέες µελέτες
για φράγµατα στη περιοχή και σαν κερασάκι στην τούρτα δώσατε
στην ίδια εταιρεία πάλι µε περίεργες χορηγίες τις µελέτες για τη
διαχείριση των υδάτων και στην Κρήτη. 

Αυτό είναι το µέλλον που σχεδιάζετε για τον αγροτικό κόσµο
της χώρας; Εκχώρηση όλων των δηµόσιων πόρων σε ιδιώτες, µε-
τατροπή των αγροτών µας σε εργάτες γης και µπίζνες πάνω στα
συντρίµµια του Daniel µεταξύ φίλων και ηµετέρων; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο παρόν νοµοσχέδιο και συ-
γκεκριµένα στα από 3 έως 8 η Κυβέρνηση φέρνει τροποποιήσεις
του ν.4647/2019 για τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις. Εξαρχής
σας αναφέραµε πως οι ρυθµίσεις που φέρατε, όπως η ένταξη
της νοµικής µορφής της κοινοπραξίας ή η σύσταση Εθνικού Συµ-
βουλίου Διεπαγγελµατικών Οργανώσεων υπό την καθοδήγηση
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης έπασχαν. Είχαµε µιλήσει
συγκεκριµένα για προβληµατικά άρθρα που δηµιουργούν ζητή-
µατα ύπαρξης και ορθής λειτουργίας των διεπαγγελµατικών ορ-
γανώσεων στη χώρα. Αυτό αποδείχθηκε και κατά την ακρόαση
των φορέων, όπου οι αντιδράσεις ήταν µεγάλες. Παραµένει, πρα-
γµατικά, ερώτηµα γιατί δεν φροντίσατε να προχωρήσετε σε έναν
ελάχιστο διάλογο µε τους άµεσα εµπλεκόµενους, τις ίδιες τις διε-
παγγελµατικές οργανώσεις, και φέρατε ένα νοµοσχέδιο τόσο
κακό και προβληµατικό που αναγκάζεστε τώρα σε αλλαγές της
τελευταίας στιγµής. Χθες στην τελευταία επιτροπή εξαγγείλατε
τις αλλαγές.

Δυο λόγια για τα άρθρα 11 και 12 του νοµοσχεδίου που αφο-
ρούν τα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης. Τον Φεβρουάριο του
2020 είχε αποσταλεί από τον τότε Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
επιστολή και δείγµα σύµβασης προς τους περιφερειάρχες µε
σκοπό την ταχύτερη δυνατή υπογραφή των προγραµµατικών
συµβάσεων. Όλα όσα αναφέρω τα έχει επιβεβαιώσει η Κυβέρ-
νησή σας µέσω κυβερνητικού ελέγχου. Τον Απρίλιο του 2024,
τέσσερα χρόνια µετά, ο τότε Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης µε
νέα επιστολή προς τους περιφερειάρχες ζητούσε να δηλώσουν
αν προτίθενται ή όχι να αναλάβουν την διαδικασία εκπόνησής
τους και βάζατε τότε και το deadline στις 31-12-2024 για τις ανα-
θέσεις των διαγωνισµών, γιατί αλλιώς κινδυνεύαµε µε πρόστιµο
και κόψιµο επιδοτήσεων. Αυτά λέγατε εσείς και η Κυβέρνησή
σας. Ούτε έναν χρόνο µετά έρχεστε πάλι µε το σηµερινό νοµο-
σχέδιο να αλλάξετε ξανά τη διαδικασία και να δώσετε νέα παρά-
ταση για την υλοποίησή τους. 

Συµπληρώνονται αισίως έξι χρόνια εγκληµατικής απραξίας από
µεριάς σας και η κατάχρηση δηµόσιων εκτάσεων από καταπατη-
τές οι οποίοι εκµεταλλεύονται τα βοσκοτόπια, για να λαµβάνουν
αγροτικές επιδοτήσεις, τείνει να γίνει κανόνας. Μιλάµε για κανο-
νιστική υποχρέωση της χώρας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι
απίστευτα όλα αυτά που συµβαίνουν. 

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο να πω λίγα πράγµατα για την
περιβόητη ρύθµιση των κόκκινων δανείων των αγροτών και των
αγροτικών συνεταιρισµών που φέρνετε. Είχατε πει µεγάλες κου-
βέντες για το θέµα τόσο ο ίδιος ο Πρωθυπουργός σε δηλώσεις
του στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, όσο ο ίδιος ο Υπουργός
για γενναίες ρυθµίσεις που θα δουν οι αγρότες για πρώτη φορά
στην ιστορία της Ελληνικής Πολιτείας. Τελικά, φέρατε κι εδώ µια
ρύθµιση που όχι απλά περνάει κάτω από τον πήχη, καθώς αφορά
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µόνο συγκεκριµένη κατηγορία δανείων και επαφίεται στις καλές
προθέσεις του νέου εκκαθαριστή το αν θα υπάρξει κούρεµα -
αδιανόητα πράγµατα δηλαδή- αλλά στην πραγµατικότητα µέσα
από αυτήν τη ρύθµιση ελλοχεύει ο κίνδυνος τα διάφορα αρπα-
κτικά -δεν µπορούµε να τα χαρακτηρίσουµε διαφορετικά- να αρ-
πάξουν ό,τι µπορούν, καθώς ο ειδικός εκκαθαριστής θα µπορεί
να µεταβιβάζει τα δάνεια στον διαχειριστή που επιθυµεί να τα
αγοράσει, είτε απευθείας ο ίδιος είτε σε σύµπραξη µε κάποιο πι-
στωτικό ίδρυµα. Σας το είπαµε και στις επιτροπές. Όλα αυτά τα
σχήµατα, αυτές τις εισπρακτικές τις έχουµε δει στην πράξη. 

Αυτού του είδους οι πολιτικές και οι ρυθµίσεις είναι που κάνουν
τους αγρότες να κινδυνεύουν να βρεθούν στα νύχια νέων εν δυ-
νάµει Πάτσηδων και χωρίς να προβλέπεται και καµία προστασία,
καµία λύση για τους συνεταιρισµούς. Και ενώ πολλοί από αυτούς
έχουν καταβάλει µέχρι σήµερα ποσά πολλαπλάσια της αρχικής
οφειλής, η βάσανος συνεχίζεται. Δεν κάνετε τίποτα για την απα-
γκίστρωση αγροτών και συνεταιρισµών από τη συνεχή αγωνία και
τον φόβο της έκδοσης αναγκαστικής εκτέλεσης και διαταγής
πληρωµής σε βάρος σας. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά το έκτακτο επίδοµα για τους κτηνίατρους
για τις υπηρεσίες που πρόσφεραν για την αντιµετώπιση των ζωο-
νόσων, προφανώς και συµφωνούµε. Ζητάµε να ενταχθούν σε
αυτό και οι γεωπόνοι όλων των υπηρεσιών του ΥΠΑΑΤ και όλοι
όσοι έχουν συνδράµει στην αντιµετώπιση της ευλογιάς και της
πανώλης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική ύπαιθρος που απο-
τελεί τη ραχοκοκαλιά της εθνικής παραγωγής εγκαταλείπεται
από µια Κυβέρνηση που ενδιαφέρεται περισσότερο για την επι-
κοινωνιακή της εικόνα παρά για την επιβίωση των παραγωγών.
Οι συνθήκες οικονοµικής ασφυξίας µε το αυξηµένο κόστος πα-
ραγωγής, τις µειωµένες τιµές και τις ελάχιστες αποζηµιώσεις δεν
είναι φυσικό φαινόµενο. Είναι το αποτέλεσµα των κυβερνητικών
πολιτικών. 

Η φωνή των αγροτών και των κτηνοτρόφων µε τις κινητοποι-
ήσεις τους δεν ήταν απλώς µια κραυγή απόγνωσης, ήταν ξεκά-
θαρη απαίτηση για το αυτονόητο, για επιβίωση και αξιοπρέπεια.
Το πανάκριβο αγροτικό ρεύµα, η µη ενεργοποίηση του Μέτρου
23, η απουσία έργων και υποδοµών για την αντιµετώπιση της κλι-
µατικής κρίσης, η έλλειψη εργατικών χεριών αλλά και οι ρυθµί-
σεις-πουκάµισα αδειανά, όπως οι σηµερινές, µε τα χρέη να
συνεχίζουν να περνούν τη θηλιά στο λαιµό των παραγωγών δεν
ανταποκρίνονται στις πραγµατικές ανάγκες του αγροτικού κό-
σµου. 

Η χώρα έχει ανάγκη από ένα ολιστικό σχέδιο για την ανασυ-
γκρότηση και επανεκκίνηση της αγροτικής παραγωγής, την ενί-
σχυση της ελληνικής υπαίθρου και της περιφέρειας της χώρας.
Και όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, πριν να είναι αργά.

Προφανώς και καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Και αύριο όλοι
µαζί στις πλατείες για δικαιοσύνη και φως και όχι συγκάλυψη στο
έγκληµα των Τεµπών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Ζεϊµπέκ.
Θα δώσουµε τον λόγο στον ειδικό αγορητή από τη Νίκη, κ. Κο-

µνηνό Δελβερούδη.  
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, αρχικά µε αφορµή τη συ-

µπλήρωση δύο ετών από το σιδηροδροµικό δυστύχηµα στα
Τέµπη που ήταν και αποτέλεσµα εγκληµατικών πολιτικών και δια-
χρονικής αδιαφορίας για την ασφάλεια του σιδηροδρόµου, θέ-
λουµε να εκφράσουµε τη συµπαράστασή µας στους γονείς και
οικείους των ανθρώπων που χάθηκαν έτσι άδικα. Εκφράζουµε,
λοιπόν, τη συµπαράστασή µας στους ηρωικούς αυτούς γονείς
που παρά τον πόνο τους βρίσκουν το σθένος να τα βάλουν µε
ένα σύστηµα που νόµιζε ότι ήταν πανίσχυρο αλλά δεν λογάριαζε
την ψυχή της Ελληνίδας µάνας και του Έλληνα πατέρα, την ψυχή
που δεν καταλαβαίνει από εµπόδια, µεθοδεύσεις και συγκαλύ-
ψεις ούτε από διαδικτυακά τρολ δολοφονίας χαρακτήρων, που
από τρόµο προς αυτούς τους αξιοπρεπείς γονείς διασπείρουν
συκοφαντίες, όπως συνηθίζουν να κάνουν για όποιον ταρακου-

νάει το σάπιο σύστηµά τους. Εις αύριον, λοιπόν, τα σπουδαία,
όπου σύσσωµη η κοινωνία χωρίς κοµµατικές ταµπέλες θα φωνά-
ξει ξανά στεντορεία τη φωνή, για να δοθεί ένα τέρµα στη συγκά-
λυψη.

Όσον αφορά το παρόν νοµοσχέδιο, κατ’ αρχάς, εµείς περιµέ-
νουµε κάθε νοµοσχέδιο που αφορά την πρωτογενή παραγωγή
να προάγει την παραγωγή και όχι να την υπονοµεύει. Αυτό δεν
είναι συντεχνιακό αίτηµα, αλλά είναι εθνική ανάγκη, αφού, όπως
έχουµε ξανατονίσει, η αυτάρκεια ενός κράτους στην πρωτογενή
παραγωγή είναι συνυφασµένη µε την ουσιαστική ανεξαρτησία
του, αλλά και για έναν ακόµη λόγο: Η επαρχία ερηµώνει. Τα χω-
ράφια παραµένουν ανεκµετάλλευτα και οι νέοι µας στοιβάζονται
στις µεγαλουπόλεις, πολλοί εξ αυτών είτε ηµιαπασχολούµενοι
είτε άνεργοι. Δεν πρέπει να δώσουµε κίνητρα σε αυτούς τους αν-
θρώπους να ασχοληθούν µε την παραγωγή, να προκόψουν οικο-
νοµικά και να δηµιουργήσουν οικογένειες βοηθώντας στο
δηµογραφικό µας πρόβληµα, αλλά και στην αναζωογόνηση της
έρηµης επαρχίας; 

Με αυτήν την τακτική της κώφευσης είµαστε βέβαιοι ότι και
πάλι θα έρθετε µετά από λίγο καιρό να νοµοθετήσετε για τα ίδια
θέµατα µε εµβαλωµατικά άλλα νοµοσχέδια. Στην πραγµατικό-
τητα κάθε νέα διόρθωση, αντί να λύνει, αυξάνει τα προβλήµατα,
διότι η συνταγή της περιφρόνησης του λαού έχει πάντα τα ίδια
αποτελέσµατα. 

Ενώ, λοιπόν, στο άρθρο 2 ορίζεται ως αντικείµενο του νοµο-
σχεδίου ο εκσυγχρονισµός της λειτουργίας των διεπαγγελµατι-
κών οργανώσεων, δεν βλέπουµε καµία προσπάθεια για εκσυγ-
χρονισµό ή για εναρµόνιση µε τον σχετικό ευρωπαϊκό κανονισµό,
αλλά αντιθέτως εισάγεται αχρείαστα µε το άρθρο 3 η νοµική
µορφή της κοινοπραξίας για τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις,
η οποία δεν προβλέπεται στον ευρωπαϊκό κανονισµό, όπως δεν
προβλέπεται και ο θεσµός των περιφερειακών διεπαγγελµατικών
οργανώσεων. Η νοµική µορφή της κοινοπραξίας παρέχει τη δυ-
νατότητα οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις να έχουν και κερδο-
σκοπικό χαρακτήρα, ενώ στην περίπτωση κακοδιαχείρισης τα
χρέη που δηµιουργούνται θα επιβαρύνουν άµεσα όλα τα µέλη
των οργανώσεων. Αυτή η διάταξη δεν προωθεί το θεσµό των διε-
παγγελµατικών. Αντίθετα, απωθεί τους παραγωγούς από το να
ενταχθούν στις διεπαγγελµατικές οργανώσεις. 

Όσον αφορά το άρθρο 5 και τις εισφορές που επιβάλλονται
στα µη µέλη, αυτές θα δηµιουργήσουν επιπρόσθετα οικονοµικά
βάρη χωρίς να διασφαλίζεται ότι οι µικροµεσαίοι παραγωγοί θα
αποκοµίσουν οφέλη από τις εισφορές. Αυτό που θα έπρεπε να
µας απασχολεί είναι να εξασφαλίσουµε ότι οι όποιες εισφορές
των µελών θα χρησιµοποιούνται και για την προώθηση των σκο-
πών των διεπαγγελµατικών οργανώσεων και δεν θα πηγαίνουν σε
άλλους σκοπούς, όπως µας ανέφεραν καταγγελτικά οι φορείς.

Σχετικά µε το άρθρο 6, η συγκρότηση του Εθνικού Συµβουλίου
των Διεπαγγελµατικών Οργανώσεων υπό την απόλυτη εποπτεία
του Υπουργείου υποσκάπτει την αυτονοµία των οργανώσεων,
ενώ η υποχρεωτική παρουσία εκπροσώπου του Υπουργείου στις
συνεδριάσεις θυµίζει τον θεσµό του βασιλικού επιτρόπου της µο-
ναρχίας. Το εν λόγω άρθρο συνιστά µία ακόµα διάταξη η οποία
όχι µόνο δεν εκσυγχρονίζει τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις,
αλλά τις θέτει υπό τον κρατικό µανδύα και έλεγχο. 

Στο άρθρο 8, που αφορά τους χώρους υγειονοµικής ταφής
των νεκρών ζώων -είπαµε πολλά και στις επιτροπές-, υπάρχει
προφανής προχειρότητα. Καµία απάντηση δεν πήραµε στις επι-
τροπές για το αν υπάρχουν οι υποδοµές γι’ αυτούς τους χώρους
υγειονοµικής ταφής. Ούτε, όµως, και τους εκπροσώπους της αυ-
τοδιοίκησης δεν καταδεχτήκατε να καλέσετε για να µας ενηµε-
ρώσουν σχετικά. 

Πρόκειται για µια διάταξη που θα µείνει στα χαρτιά, διότι είναι
βέβαιο ότι δεν θα µπορούν να την εφαρµόσουν οι δήµοι στους
οποίους µετακυλούσατε την ευθύνη. Έτσι, θα µείνει ανεφάρµο-
στη, µέχρι να έρθετε µε µια άλλη ερανιστική πάλι νοµοθεσία,
κατά την προσφιλή τρόπο και όρο του Υπουργού, να αποπειρα-
θείτε να µαζέψετε τα ασυµµάζευτα. 

Κατά τη γνώµη µας, θα πρέπει να οριστούν στον νόµο εναλλα-
κτικές λύσεις σε περίπτωση αδυναµίας των δήµων εξεύρεσης και
λειτουργίας χώρων υγειονοµικής ταφής των νεκρών ζώων και
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αυτό να γίνει σε συνεννόηση µε τους δήµους. 
Ιδιαιτέρως προβληµατική είναι και η σύσταση του Συµβουλίου

Αλιείας, στο άρθρο 17, χωρίς την παρουσία των αλιέων. Κρίνο-
νται αχρείαστοι από το Υπουργείο οι εκπρόσωποι των αλιέων για
τη χάραξη της πολιτικής της αλιείας και για τη θέσπιση κανόνων
υγιεινής και ασφάλειας στην αλιεία. Διότι, όπως µας είπε ο κύριος
Υπουργός, το συµβούλιο συστήνεται από ειδικούς επιστήµονες. 

Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, που προτείνεται από το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, κρίνεται απαραίτητος φυσικά, όπως και ο Γε-
νικός Γραµµατέας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων ως Πρόεδρος. Πιθανόν οι κατέχοντες πολιτικές θέσεις
να γνωρίζουν καλύτερα τα της αλιείας από τους ίδιους τους αλι-
είς! Όπως είδαµε προηγουµένως και στο Εθνικό Συµβούλιο Διε-
παγγελµατικών Οργανώσεων, το βασικό µας µέληµα είναι να
υπάρχουν στα συµβούλια οι κυβερνητικοί επίτροποι!

Φυσικά, δεν υποστηρίζουµε ότι θα πρέπει να αφαιρεθούν από
το Συµβούλιο Αλιείας οι εκπρόσωποι του Υπουργείου. Προς
Θεού! Αλλά, επιµένουµε εντόνως ότι θα πρέπει να επανέλθει το
προηγούµενο καθεστώς του άρθρου 17 του ν.3147/2003, στο
οποίο προβλεπόταν η εκπροσώπηση των αλιέων µέσω της Συνο-
µοσπονδίας Αλιευτικών Αγροτικών Συλλόγων και των αλιευτικών
συνεταιριστικών οργανώσεων. 

Ερχόµαστε στα αγροτικά δάνεια, για τα οποία υποτίθεται ότι
θα δινόταν λύση µε το παρόν νοµοσχέδιο. Ενώ, λοιπόν, περιµέ-
ναµε ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό θα ρυθµιζόντουσαν όλα τα δά-
νεια των αγροτών που βρίσκονται σε καθυστέρηση και αδυναµία
πληρωµής και έχουν καταγγελθεί, τελικά ο Υπουργός ξεκαθάρισε
ότι οι διατάξεις για τα αγροτικά δάνεια δεν αφορούν όλα τα
αγροτικά δάνεια, αλλά µόνο τα «κόκκινα» δάνεια, αυτά δηλαδή
που είναι στον ειδικό εκκαθαριστή PQH. 

Και γι’ αυτά ακόµα τα δάνεια, δεν λάβαµε σαφή απάντηση για
τους όρους ρύθµισης και αποπληρωµής τους. Καµία απάντηση,
για την ακρίβεια! Ο Υπουργός πέταξε το «µπαλάκι» στην Τράπεζα
της Ελλάδος, η οποία πέταξε το «µπαλάκι» στις κανονιστικές πρά-
ξεις που θα εκδώσει η ίδια, ενώ επίσης απέφυγε να δεσµευτεί για
την επανεξέταση των οφειλών και το ύψος αυτών, δηλαδή τον
επανυπολογισµό τους ως προς τα πανωτόκια, τα οποία συνεχί-
ζουν να διογκώνουν τις οφειλές ανεξέλεγκτα. Περιµένουµε να
δούµε τι θα µας πείτε και σήµερα για το συγκεκριµένο θέµα. 

Θα επαναλάβω το χαρακτηριστικό παράδειγµα που ανέφερε ο
Πρόεδρος του Διοικητικού Συλλόγου του Αγροτικού Συνεταιρι-
σµού Αρχαίας Κορίνθου, ο οποίος µας είπε το εξής εξωπραγµα-
τικό: Αν και ο συνεταιρισµός δανείστηκε συνολικά γύρω στις
68.000 ευρώ και ενώ κατέβαλε το ποσό των 35.000 ευρώ, εκδό-
θηκε διαταγή πληρωµής το 2010 από την Αγροτική Τράπεζα τότε
για ποσό πέντε φορές µεγαλύτερο από το κεφάλαιο, δηλαδή για
ποσό γύρω στις 380.000 ευρώ. Επίσης, µας είπε ότι σήµερα το
λογιστικό υπόλοιπο ανέρχεται σε ποσό άνω του 1.600.0000 ευρώ,
σύµφωνα µε την PQH. Για ένα δάνειο 68.000 ευρώ που πήραν,
παρακαλώ! 

Παρ’ όλα αυτά, ο Υπουργός δεν θέλησε να δώσει οριστική
λύση µε ρητή αναφορά στο νοµοσχέδιο για τη διαγραφή µέρους
τουλάχιστον των πανωτοκίων,  ώστε να δεσµευτεί ο εκάστοτε δια-
χειριστής ότι θα εφαρµόσει τον νόµο του 2004. Αλλά, το άφησε
στην κρίση τους. 

Θα πούµε για την ιστορία της υπόθεσης ότι εκατοντάδες χιλιά-
δες Έλληνες αγρότες βρέθηκαν σε δεινή θέση λόγω χρεών τους
στην Αγροτική Τράπεζα, της οποίας η άδεια λειτουργίας ανακλή-
θηκε από το 2012 και τέθηκε υπό εκκαθάριση. Στην κυριότητα
της Αγροτικής Τράπεζας βρισκόταν ένα µεγάλο ποσοστό, ίσως
και µεγαλύτερο από το 70%, της καλλιεργήσιµης γης των εύφο-
ρων πεδιάδων της πατρίδας µας. 

Οι µνηµονιακές κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας
αφού φαλίρισαν την Αγροτική Τράπεζα παίζοντας µε χρηµατοοι-
κονοµικά προϊόντα, παράγωγα κ.λπ., έσπασαν την τράπεζα σε
δύο κοµµάτια: Στο πρώτο, το υγιές κοµµάτι, στο οποίο µεταβιβά-
στηκαν οι οφειλές οι οποίες ήταν εξασφαλισµένες µε την υποθη-
κευµένη αγροτική γη των αγροτών. Και στο δεύτερο, το κακό
κοµµάτι, στο οποίο µεταβίβασαν όλα τα χρέη που είχαν συσσω-
ρευτεί από την κακοδιαχείριση. Το υγιές µέρος της Αγροτικής

Τράπεζας δόθηκε στην Τράπεζα Πειραιώς, στον µεγαλοµέτοχο
Τζον Πόλσον, και το κακό κοµµάτι της ΑΤΕ µεταβιβάστηκε στο
Δηµόσιο, επιβαρύνοντας το δηµόσιο χρέος. 

Αυτή τη «σκυτάλη» ανέλαβε και η Κυβέρνηση του κ. Μητσο-
τάκη, η οποία µε το σχέδιο τιτλοποίησης των «κόκκινων» δανείων
«Ηρακλής», µεταβίβασε µεγάλο µέρος των υποθηκευµένων
αγροτικών γαιών στα funds. 

Ενώ, λοιπόν, η Τράπεζα Πειραιώς εµφανίστηκε «καθαρή» -σε
εισαγωγικά- από τα «κόκκινα» χρέη και ο Τζον Πόλσον κατέγραφε
υπερκέρδη στο µετοχικό του κεφάλαιο λόγω των µερισµάτων
που µοίραζε η Τράπεζα Πειραιώς, η υποθηκευµένη αγροτική γη
βγήκε σε πλειστηριασµό. 

Την αγροτική αυτή γη αγόρασαν επενδυτικές εταιρείες, στις
οποίες προφανώς και εµπλέκεται η εγχώρια ολιγαρχία, και
αντλώντας κεφάλαια από το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας -σας θυµίζει τίποτα;- τη γέµισαν µε φωτοβολ-
ταϊκά. 

Και τώρα, µε το παρόν νοµοσχέδιο, έρχεται ξανά η Κυβέρνηση,
όχι να δώσει λύση στους αγρότες, αλλά να διαιωνίσει προς όφε-
λος και πάλι των funds την τιτλοποίηση των «κόκκινων» χρεών
τους και φυσικά τη σταδιακή µεταβίβασή τους σε αυτά. 

Άλλωστε, το ίδιο έκανε η συγκεκριµένη Κυβέρνηση µε τα «κόκ-
κινα» δάνεια των 91 δισεκατοµµυρίων ευρώ των συστηµικών τρα-
πεζών. Πρόκειται για ρυθµίσεις που ελάχιστοι δανειολήπτες
οφειλέτες µπορούν να καρπωθούν τα οφέλη τους και εποµένως
διατήρηση της οφειλής στην οποία αγοράζουν τα funds ακόµη
και στο 10% της ονοµαστικής αξίας του αρχικού δανείου, απαι-
τώντας κατόπιν την εξ ολοκλήρου αποπληρωµή της ονοµαστικής
αξίας τους ή, στην καλύτερη των περιπτώσεων, το 50%. Παράλ-
ληλα, λόγω των υψηλών επιτοκίων δανεισµού πολλά ρυθµισµένα
δάνεια οφειλετών «ξανακοκκινίζουν».

Πολύ φοβόµαστε ότι αυτή η πολιτική της Κυβέρνησης κατά
των αγροτών και της αγροτικής παραγωγής θα οδηγήσει τις µι-
κρές παραγωγικές µονάδες στην εξαφάνισή τους και στην είσοδο
µεγάλων πολυεθνικών αγροτοβιοµηχανιών. Θα υπάρχει έλεγχος
στους αγρότες για το τι καλλιεργούν και πώς το καλλιεργούν.
Αυτή θα είναι η εξέλιξη. 

Αυτά µας λέτε και µε τα άρθρα 30 έως 33 του νοµοσχεδίου.
Αυτό µάς είπε και ο Υπουργός κατά τη συζήτηση στην επιτροπή,
επικαλούµενος την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και ότι είναι ένα από τα
θέµατα προτεραιότητας η εκποµπή των αερίων του θερµοκηπίου,
η µέτρηση αυτών, η διαχείριση αυτών και ο προγραµµατισµός
της αγροτικής παραγωγής µε βάση αυτά τα στοιχεία. 

Μετά µας είπατε ότι µε βάση τους µετρητές που έχουν τοπο-
θετηθεί θα αντλήσετε στοιχεία για να εφαρµόσετε συγκεκριµένες
πολιτικές, όπως είπα και προηγουµένως, για τη µείωση των αε-
ρίων του θερµοκηπίου. 

Είπατε ότι η συγκεκριµένη ρύθµιση δεν βάζει σήµερα ούτε
πρόστιµα ούτε ποσά ούτε τιµωρίες. Ούτε θέτει τέτοια ζητήµατα.
Αυτό έλειπε! Και αυτά µας τα είπατε προφανώς σε απάντηση της
ανησυχίας που εκφράσαµε. Και ήµασταν οι µόνοι που εκφράσαµε
αυτή την ανησυχία στην πρώτη επιτροπή, αν θυµάστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν θέλατε να σας απαντήσω; 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ναι. 
Θέλω να πω ότι υπάρχει ο κίνδυνος. Φυσικά και τώρα δεν µπο-

ρεί να έρθει το νοµοσχέδιο και να πει ότι κατευθείαν θα σας µε-
τράµε τους ρύπους του θερµοκηπίου και θα σας θέτουµε και
πρόστιµο. Προς Θεού! Δεν µπορούσε να γίνει αυτό. Όµως, δεν
µας είπατε για το αύριο, αφήνοντας ανοικτό κάθε ενδεχόµενο.
Διότι προφανώς οι αγρότες δεν θα µπορούν να καλλιεργούν
ελεύθερα, αλλά, όπως φαίνεται, θα πρέπει να λογοδοτούν και να
ελέγχονται. Αυτό φυσικά και δεν µπορούσατε να µας το προ-
πείτε, να γίνει αυτή η πρόρρηση, ούτε να προβλέπεται στο νοµο-
σχέδιο. Θα έρθετε µε µια επόµενη υπουργική απόφαση και θα το
κανονίσετε. Είναι απλό. 

Και µόνο ότι θέλουµε να µετράµε επιστηµονικά αυτό το πρά-
γµα, επικαλούµενοι την ευρωπαϊκή προτεραιότητα σ’ αυτό, νο-
µίζω ότι καταλαβαίνουν όλοι περί τίνος πρόκειται και πώς θα
εξελιχθεί. 

Ενώ οι κυβερνώντες πανηγυρίζουν ότι επενδύουν χρήµατα από
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το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάκαµψης για πράσινη και ψηφιακή µε-
τάβαση στη γεωργία µε αυτά τα θέµατα, µε πεχάµετρα, µε θερ-
µόµετρα και µετρήσεις εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου, ο
γεωργός δεν έχει τα βασικά για να καλλιεργήσει. 

Είναι προφανές ότι δεν ενδιαφέρεστε για τον Έλληνα αγρότη,
γιατί δεν έχετε καµία µέριµνα ούτε για γεωργική συµβουλευτική,
για την κατάρτιση των αγροτών, για τη χρήση των κατάλληλων
ψηφιακών εργαλείων. Διότι αυτό που θέλετε είναι ο γεωργός να
είναι άβουλος και να αξιολογείται από το κράτος και τους ιδιώτες
για το πόσο έξυπνα και οικονοµικά καλλιεργεί. 

Και επειδή, δεν θα µπορεί να γίνει «παίκτης» στη λεγόµενη
«ευφυή γεωργία», που θέλετε να προωθήσετε λόγω της οικονο-
µικής δυσπραγίας των αγροτών, η οποία ενισχύεται και από τις
κυβερνητικές αυτές θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας, τη θέση τους
θα πάρουν οι µεγάλες αγροτοβιοµηχανίες. Εκεί στοχεύετε!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, να πούµε ότι σύµφωνα µε τα τελευταία δεδοµένα, το
µερίδιο εκποµπών αερίων θερµοκηπίου που αναλογεί στον τοµέα
της γεωργίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι µόλις 10,8%, τη στι-
γµή που στους τοµείς παροχής ενέργειας, µεταφοράς εσωτερι-
κού και βιοµηχανίας, τα ποσοστά ανέρχονται συνολικά σε 27%,
23% και 20%, αντίστοιχα.

Σας παραπέµπω, σχετικώς, στην επίσηµη ιστοσελίδα του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου, για τις εκποµπές αερίων του θερµοκηπίου,
ανά χώρα και τοµέα, µε τελευταία ενηµέρωση στις 5-12-2024. 

Επίσης, οι συνολικές εκποµπές αερίων θερµοκηπίου στην Ελ-
λάδα, το 2023, ανήλθαν σε εξήντα εννέα εκατοµµύρια τόνους,
ισοδύναµου του διοξειδίου του άνθρακα, ενώ σε Γερµανία, Γαλ-
λία, Ιταλία, Πολωνία σε εξακόσιους ογδόντα δύο τόνους, τριακό-
σιους ογδόντα έξι τόνους, τριακοσίους εβδοµήντα τέσσερις
τόνους και τριακόσιους δεκατέσσερις τόνους, αντίστοιχα. Άρα,
ούτε η Ελλάδα είναι ο κύριος ρυπαντής ούτε η γεωργία είναι ο
κύριος ρυπαντής, για να ξέρουµε τι λέµε! 

Γι’ αυτούς όλους τους λόγους, λοιπόν, η Νίκη καταψηφίζει το
παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Δελβερούδη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί-εκπαιδευτικοί από τη Σχολή
Χατζήβεη. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο
Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνε-
δρίαση, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργα-
στήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
δεκαπέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί-εκπαιδευτι-
κοί από το Δηµοτικό Σχολείο Ξηρόλοφου «Αρχαία Ελαία» Νοµού
Θεσπρωτίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο
Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνε-
δρίαση, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργα-
στήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, έξι
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το Δη-
µοτικό Σχολείο Μουλκίου Κορινθίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι, η Βουλευτής κ. Μαρία - Ελένη Σούκουλη -
Βιλιάλη ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια από την

Πλεύση Ελευθερίας, την κ. Γεωργία Κεφαλά. 
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Έτσι όπως βλέπω τα παιδιά εκεί πάνω θα προτιµούσα να πω

ένα τραγούδι, αλλά θα µιλήσω! 
Τι έχουµε να συζητήσουµε σήµερα; Εµένα µου αρέσει να κάνω

πολλές φορές ερωτήσεις και απαντήσεις, για να µπορώ να είµαι
πιο κατανοητή εγώ σε µένα. Τι συζητάµε, λοιπόν; Πώς θα σώ-
σουµε τους αγρότες. Από τι ακριβώς να τους σώσουµε; Νοµίζω
ότι η απάντηση είναι ξεκάθαρη. Από τα funds και από το ακόµα
ανοργάνωτο κράτος παρ’ όλα τα χρόνια που προσπαθούµε να το
οργανώσουµε. Να ξέρουν, δηλαδή, και οι αγρότες τι πρέπει να
δώσουν, τι δικαιούνται να πάρουν. Αυτά ακόµα δεν έχουν λυθεί.
Και µαζί µε το ανοργάνωτο το κράτος έχουµε και την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Ο συνδυασµός, δηλαδή, τραπεζών Ευρωπαϊκής Ένωσης
και κράτους που εδώ και χρόνια το κράτος δείχνει να είναι ένας
ιδρωµένος ουραγός που τρέχει να συµµορφωθεί σε επιταγές
χωρίς να ξέρει πώς και γιατί. Θα µπορούσε να είναι αστείο αλλά
είναι θλιβερό. 

Με αυτά ασχολείται, λοιπόν, το νοµοσχέδιο. Καλά, δεν µας νοι-
άζουν τα υπόλοιπα προβλήµατα των αγροτών, των κτηνοτρόφων,
των αλιέων; Φυσικά και µας νοιάζουν, αλλά δεν είναι επί του πα-
ρόντος. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, είναι ερανιστικό. Και καλά η µειωµένη
παραγωγή των προϊόντων κάθε χρόνο, λόγω της λειψυδρίας και
της έλλειψης οργανωµένου σχεδίου άρδευσης, αλλά τι γίνεται
µε τις ασθένειες; Τι γίνεται µε την ερηµοποίηση των εδαφών;
Είναι προβλήµατα που είναι µπροστά από την πόρτα µας. Τι γί-
νεται µε την κλιµατική αλλαγή, τι γίνεται µε την έλλειψη εργατών;
Τι γίνεται µε την έλλειψη νερού νέων αγροτών και την εκτόξευση
του ρεύµατος στις τιµές, των σκανδάλων του ΟΠΕΚΕΠΕ, τα πα-
ράνοµα εισαγόµενα ζώα; Μπορούµε να πούµε ένα κατεβατό, τα
γνωρίζουν εκείνοι καλά, τα γνωρίζουµε και εµείς καλά! 

Έχουµε έναν ΕΛΓΑ ο οποίος έχει έλλειψη συγχρονισµού και
εκσυγχρονισµού. Δεν µπορεί -λέει- να συγχρονιστεί µε τις σύγ-
χρονες απαιτήσεις και τις γρήγορες αλλαγές που γίνονται. Δεν
µπορεί να δώσει γρήγορες αποζηµιώσεις. Προβλήµατα, δηλαδή.
Όλα γίνονται λίγο πριν να είναι αργά ή όταν είναι αργά. Ευτυχώς,
εδώ, δεν χάνουµε κάποιοι τη ζωή τους, αλλά χάνουν τις περιου-
σίες τους. 

Η επανεκκίνηση, λοιπόν, της αγροτικής οικονοµίας. Ένας
βαρύς τίτλος, που όπως ευαγγελίζεται το νοµοσχέδιο δεν γίνεται
χωρίς να κάτσεις στο ίδιο τραπέζι µε τους ενδιαφερόµενους,
πράγµα που κάνατε, κύριε Υπουργέ, και νοµίζω ότι το κάνατε µε
πραγµατικό ενδιαφέρον, µιλήσατε µε όλους. Παρ’ όλα αυτά,
όµως, φαίνεστε αποφασισµένοι να προσφέρετε συγκεκριµένα
πράγµατα, όσα θέλετε εσείς, κάνοντας κάποιες µικροπαραδοχές
και κάποιες µικρορυθµίσεις σαν να µην µπορείτε να δράσετε και
εσείς όσο θα θέλατε να δράσετε. 

Θα µου πείτε υπάρχει και η περίφηµη ΚΑΠ, η Κοινή Αγροτική
Πολιτική 2023-2027, για να ρυθµίσει όλα τα υπόλοιπα. Έλα ντε,
όµως, που δεν προβλέπει αυτά που θα έπρεπε να είναι προβλε-
πόµενα. Και εκεί φαίνεται και η ανεπάρκεια της στρατηγικής. Στα
έκτακτα, στα δύσκολα, στις πληµµύρες, στα λαγόψαρα, στις ζωο-
νόσους, στις λειψυδρίες. Εκεί σηκώνουµε τα χέρια ψηλά κάθε
φορά και όχι µόνο εκεί, αλλά και σε αυτά που θα ανακούφιζαν
και τον αγρότη και τον κτηνοτρόφο και την αλιέα άµεσα. 

Μας είπανε για µείωση κιλοβατώρας. Ούτε το αγγίζουµε το
θέµα. Μας είπανε για αναπλήρωση χαµένου εισοδήµατος, λόγω
µειωµένης παραγωγής. Ούτε λόγος το Υπουργείο και γι’ αυτό.
Αποζηµιώσεις πάνω από 30% από το µέτρο είκοσι τρία για ζηµιές
που έγιναν, αλλά αργούν όχι µόνο να αποζηµιωθούν, αλλά και να
ενηµερωθούν οι ενδιαφερόµενοι για το ποιες καλλιέργειες δι-
καιούνται. Η κατάργηση του φόρου πετρελαίου και όχι η επι-
στροφή του υπό προϋποθέσεις, που θα ήταν µια λύση, επίσης,
δεν συζητείται προς το παρόν. Οι συνδεδεµένες ενισχύσεις και
για τα αιγοπρόβατα στους κτηνοτρόφους από το σύστηµα γεωρ-
γικής γνώσης και καινοτοµίας, το λεγόµενο AKIS, δυσκόλεψε τις
προδιαγραφές που έθεσε. Με όλα αυτά, λοιπόν, δεν ασχολείται
κανείς. 

Οι διάφορες επιταγές που µας έρχονται από την Ευρωπαϊκή
Ένωση για πράσινη γεωργία φιλική προς το περιβάλλον, που συ-
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µπεριλαµβάνει τη µείωση των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου
και του συστήµατος καταγραφής, του άρθρου 31, δεν µας λέει
σε ποιους απευθύνεται, αν θα λειτουργήσει για όλους, για µερι-
κούς, µε υποχρεωτικότητα ή µε κάποιο σύστηµα επιβράβευσης.
Δεν γνωρίζουµε. Απλά, αποφασίσαµε να το κάνουµε, µιας και µας
το είπε η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και βέβαια, θέλουµε χαµηλότερους ρύπους. Τους θέλουµε!
Θέλουµε µείωση της κατανάλωσης νερού. Θέλουµε ελεγχόµενη
χρήση φυτοφαρµάκων. Μείωση της κατανάλωσης πετρελαίου.
Αλλά να το δούµε ολιστικά και βιώσιµα. Να το σχεδιάσουµε, δη-
λαδή, µε λίγα λόγια. Χωρίς τοπικές δραστικές λύσεις µικρής κλί-
µακας, χωρίς εκπαίδευση αγροτών, χωρίς κίνητρα για να µπουν
σε αυτή τη διαδικασία, χωρίς ευελιξία στη διαχείριση γεωργικών
εκµεταλλεύσεων και µε όλες τις σύντοµες περιόδους προσαρµο-
γής προς τους νέους κανόνες όπως ακριβώς συµβαίνει και στα
βιολογικά προϊόντα, όπως πολύ καλά ξέρουµε, οι αγρότες απο-
θαρρύνονται και αντιδρούν. Και παράλληλα να έχουν στο νου
τους το νοµοθέτηµα για την αποκατάσταση της φύσης των υγρο-
τόπων κ.λπ.. Πώς θα γίνουν όλα αυτά; Είπαµε ερανιστικό, αλλά
δεν βλέπουµε να µπορεί να λειτουργεί η κατάσταση. 

Οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις ήταν το δεύτερο µεγάλο
θέµα του νοµοσχεδίου. Οι αντιρρήσεις των φορέων στην εισα-
γωγή των κοινοπραξιών και στη µετά από δεύτερη εξέταση του
Υπουργείου µεγαλύτερη νοµική σαφήνεια -έτσι µας είπατε, κύριε
Υπουργέ- όσον αφορά το µη κερδοσκοπικό χαρακτήρα που θα
έχουν, αφήνουν τους ενδιαφερόµενους να εξακολουθούν να φο-
βούνται τον ίδιο το χαρακτήρα της κοινοπραξίας και τον αθέµιτο
ανταγωνισµό που µπορεί να εκδηλωθεί, παρόλο που οι αγρότες
και οι κτηνοτρόφοι είναι επιφυλακτικοί στο να προσχωρούν σε
διεπαγγελµατικές οργανώσεις και αυτό είναι και το µεγάλο στοί-
χηµα και πρόβληµα της Κυβέρνησης. Βλέπουµε για παράδειγµα
πως η επιτραπέζια ελιά πιάνει µετά βίας το 25% της εκπροσώπη-
σης, παρ’ όλη τη δηµοφιλία της, γιατί είναι ένα δηµοφιλέστατο
προϊόν. 

Παρόλη, λοιπόν, τη δηµοφιλία της και την επιµονή της -έχει γυ-
ρίσει, µας είπε, όλη την Ελλάδα για να καταφέρει να βάλει και-
νούργια µέλη- δεν το κατάφερε. Ο κίνδυνος να δηµιουργηθούν
υδροκέφαλες διεπαγγελµατικές οργανώσεις, που θα ασκούν τα-
κτικές µονοπωλίου, δεν είναι το ζητούµενο από κανέναν, γιατί θα
στραγγαλίσουν άλλες δραστηριότητες µικρότερων παραγωγών.
Αλλά, συγκεκριµένα στην Ελλάδα αυτό δεν φαίνεται να είναι και
τόσο µεγάλο ζήτηµα, µιας και υπάρχει λοιπόν αυτή η µεγάλη δι-
στακτικότητα των αγροτών να µπούνε στις διεπαγγελµατικές ορ-
γανώσεις. 

Οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις, δεν έχουν αρκετά κίνητρα
ώστε να περάσουν, λοιπόν, το 15% της εκπροσώπησης του προ-
ϊόντος ή τα µέλη που θέλουν να µπουν στις  διεπαγγελµατικές
οργανώσεις δεν έχουν αρκετά κίνητρα ώστε να περάσουν το 15%
της εκπροσώπησης του προϊόντος. Πρέπει, όµως, παρόλα αυτά
µέσα σε πέντε έτη να φτάσουν το 30%, πράγµα που λίγες κατα-
φέρνουν και γι’ αυτό ζητάνε παράταση. 

Ο κ. Τσιάρας µου είπε στην ανάλυση κατ’ άρθρον που συζη-
τούσαµε, ότι το 15% είναι λίγο. Είναι λίγο, κύριε Υπουργέ, αλλά
όχι για τις παρούσες συνθήκες. Με τη µη υποστήριξη των συνε-
ταιρισµών, που πάει πολλά χρόνια πίσω, δεν είναι τωρινό το πρό-
βληµα. Δεν είναι λίγο, εφόσον δεν έχουν τρόπους αυτοχρηµα-
τοδότησης, εποµένως δεν έχουν πόρους για προώθηση των προ-
ϊόντων τους. Άρα, γιατί να µπει κάποιος σε µια διεπαγγελµατική
οργάνωση; 

Επειδή και εσείς δεν ξέρετε την απάντηση, σκεφτήκατε τις κοι-
νοπραξίες για να µπορέσουν να πιάσουν το πολυπόθητο 30%.
Χωρίς εισφορές, παρά µόνο σε δύο διεπαγγελµατικές οργανώ-
σεις -η µία είναι του κρέατος και η άλλη της φέτας- και που ακόµα
και αυτές πάνε στον ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ και όχι στα ταµεία τους.
Χωρίς συλλογή µορίων, χωρίς την ανταποδοτική εισφορά που ζή-
τησε και η διεπαγγελµατική οργάνωση αµπέλου και οίνου, που
έρχεται απευθείας από τα µέλη της και θα µπορούσε να ενισχύ-
σει οικονοµικά τις οργανώσεις. 

Θα επαναλάβουµε, λοιπόν, για να αλλάξουµε θέµα, για τις αυ-
στηρότερες ποινές που ζητάµε στην εισαγωγή και διακίνηση πα-
ράνοµων κτηνιατρικών φαρµάκων, αλλά χωρίς να εξαντλούνται

τα πρόστιµα, που εύκολα πληρώνονται όταν τα έσοδα από την
ίδια την παρανοµία είναι µεγάλα, εµείς ζητάµε ανάκληση της
άδειας. Γιατί όχι; Εντατικότερους ελέγχους, φυσικά. Πράγµα το
οποίο είναι δύσκολο γιατί ξέρουµε ότι όλα είναι υποστελεχωµένα.
Και ζητάµε και ηλεκτρονικό µητρώο παραβάσεων ώστε να µπο-
ρούµε να ελέγχουµε εύκολα την επαναληψιµότητα της παράβα-
σης. 

Για το άρθρο 9 και την υγειονοµική ταφή ζώων, καλό θα ήταν
να πάρετε ολόκληρο το υπόµνηµα της κ. Τσολιού και του Γεωτε-
χνικού Επιµελητηρίου της Ελλάδας και να το µελετήσετε ξανά.
Διαβάζω τα λόγια της: «Το άρθρο θα πρέπει να ενεργοποιείται
µόνο και κατά παρέκκλιση σε περίπτωση ανάγκης. Θα έχει χρο-
νική διάρκεια ισχύος και δεν θα γίνει µια κανονικότητα, αλλιώς οι
ΧΥΤΥ κινδυνεύουν να γίνουν ΧΥΤΑ, ενώ είναι υγειονοµικά ανεπί-
τρεπτο και το ένα και το άλλο». 

Για τα ζώα συντροφιάς του αστικού ιστού, να υπάρξουν συµ-
βάσεις µε µονάδες αποτέφρωσης για µικρό χρονικό διάστηµα
µέχρι να προσαρµοστούν οι δήµοι -οι οποίοι δεν είναι έτοιµοι φυ-
σικά- και να γίνει η κατάλληλη στήριξη και εκπαίδευση στους
υπαλλήλους καθαριότητας των δήµων, για να αναλάβουν το έργο
της περισυλλογής. 

Να επανεξετάσουµε, επίσης, κάτι πολύ σηµαντικό που εκείνη
είπε, το προεδρικό διάταγµα του 1990 -από τότε έχει να ανανεω-
θεί- για τα κοιµητήρια ζώων, που είναι παρωχηµένο και δεν θα
βοηθήσει µε την εναρµόνιση του νοµοσχεδίου.

Και βέβαια, για τα άρθρα 23 και 25, να αναφέρουµε τα χιλιάδες
κόκκινα δάνεια που θα µείνουν εκτός ρύθµισης, που γνωρίζετε
και εσείς, µιας και εκείνη καλύπτει αυτά που ανήκουν µόνο σε
έναν διαχειριστή, σε ένα fund, και η λύση της λήψης δανείου για
να αποπληρωθεί το προηγούµενο δάνειο από διαχειριστές πιστώ-
σεων, δεν θα δώσει λύσεις, αλλά θα υπονοµεύσει την αγροτική
βιωσιµότητα ξανά. 

Η PQH που από το 2012 έχει αναλάβει να εξυγιάνει την κακή
Αγροτική Τράπεζα, είχε επιτόκιο 12% στα ληξιπρόθεσµα δάνεια.
Δεν βοήθησε όλο αυτό. Με αυτούς τους όρους, φυσικά, αποπλη-
ρωµής, µόνο εκκαθάριση δεν µπορούµε να έχουµε. Αυτό που
έχουµε είναι πωλήσεις παραγωγικών συνεταιρισµών, όσοι από
αυτούς είναι εξαγοράσιµοι, βέβαια. Οι υπόλοιποι δεν µπορούν να
ανταπεξέλθουν στα υπέρογκα επιτόκια. Ελπίζουµε στην κατάρ-
γηση µέρους του οφειλόµενου κεφαλαίου, γιατί η αποπληρωµή
που θα γίνει σε βάθος χρόνου, όπως είπε και ο Πρωθυπουργός
µας, µε αναχρηµατοδότηση δεν µοιάζει ικανή να σηκώσει το
βάρος από τους ώµους των συνεταιρισµών. 

Το άρθρο επιτρέπει τη µεταφορά χαρτοφυλακίου, όπως είπαν
και άλλοι συνάδελφοι, αλλά δεν εξασφαλίζει τον νόµο 2004 που,
τελικά, δεν έχουµε καταλάβει -ή τουλάχιστον εγώ που δεν είµαι
νοµικός, δεν έχω καταλάβει- αν είναι πραγµατικά σε ισχύ. Γιατί
µπροστά στους κανόνες του κεφαλιού τελικά και της αγοράς,
όλα µπορούν να µπούνε στην άκρη, ακόµα και τα νοµοθετήµατα. 

Κλείνοντας, να πω ότι αύριο θα είµαστε µαζί µε όσους ειρηνικά
ζητάνε να αποκατασταθεί η εµπιστοσύνη στη δηµοκρατία, η εµπι-
στοσύνη στους θεσµούς, η εµπιστοσύνη ανάµεσα στους ανθρώ-
πους, τελικά, που ελπίζουµε πως δεν χάθηκε, αλλά κινδυνεύει.
Θα είµαστε µαζί µε τη µνήµη των ανθρώπων που χάθηκαν και
τους συγγενείς που διάλεξαν να πιουν και αυτό το πικρό ποτήρι
της αποκατάστασης της αλήθειας και της διαφάνειας. Όποιος µι-
λάει για ψηφοκαπηλεία σε αυτό το θέµα, απλά µας δείχνει τον
τρόπο που σκέφτεται.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Κεφαλά. 
Θα ολοκληρώσουµε τον κύκλο των εισηγητών και των ειδικών

αγορητών µε τον κ. Ιωάννη Κόντη από τους Σπαρτιάτες. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητάµε αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο είναι πραγµατικά
πολύ κρίσιµο, αφού περιέχει µέσα την υποτιθέµενη προσπάθεια
για ρύθµιση των δανείων, των κόκκινων δανείων, των αγροτών
µας και των συνεταιρισµών. 

Να πούµε, όµως, ότι, δυστυχώς, τα πάντα τα ρυθµίζει, όπως
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ξέρουµε, η Ευρωπαϊκή Ένωση, το έχουµε πει εκατοντάδες φο-
ρές. Η οποία Ευρωπαϊκή Ένωση, από ένα µακρινό γραφείο και
καµιά φορά κάποιες επισκέψεις διαφόρων, δήθεν, ειδικών, βγάζει
ντιρεκτίβες και νόµους και απαιτεί και µε µία ισοµέρια γενική, έχο-
ντας κατατάξει την διαφορετική στη γεωµορφολογία της Ελλάδα
στα ίδια επίπεδα µε την Ολλανδία. Γιατί, µην ξεχνάµε ότι ένας
κτηνοτρόφος στην Ολλανδία έχει άλλες δυσκολίες από αυτές
που έχει ο Έλληνας κτηνοτρόφος που είναι σε κάποια βουνά και
κατεβαίνει στις πεδιάδες για να βοσκήσουν τα ζώα, χώρια τα µε-
ταφορικά, χώρια τα κόστη. Δεν υπάρχει διαφορετική αντιµετώ-
πιση. Έχει µια οριζόντια αντιµετώπιση και αυτό είναι που δεν
έχουν καταλάβει οι καρεκλοκένταυροι εκεί στις Βρυξέλλες, οι
οποίοι φαίνεται -και σύµφωνα µε τις εκθέσεις τις οικονοµικές
Ντράγκι, κ.λπ.- ότι την έχουν ρίξει προς τα κάτω, στα βάραθρα
την πηγαίνουν. Όσο κι αν εµείς πιστεύουµε ότι βαδίζει καλώς, θα
δείξει το µέλλον. Το βλέπουµε και από τους πολίτες, πώς ζουν
τώρα και πώς ζούσαν κάποτε χωρίς την Ευρωπαϊκή Ένωση. Όλα
αυτά είναι  η πραγµατικότητα, είναι η ιστορία και όποιος θέλει να
κοροϊδεύει τον εαυτό του και να λέει ότι προοδεύσαµε, κοροϊ-
δεύει τον εαυτό του. 

Να πούµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι εδώ θα έπρεπε να έχει
άλλη τακτική η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τα δισεκατοµµύρια που έχει
δώσει σε προγράµµατα ανάπτυξης, ΕΣΠΑ, και άλλα, τα οποία στο
τέλος της ηµέρας έχουν καταλήξει σε πέντε µεγάλους επιχειρη-
µατίες. Το 80% έχει απορροφηθεί σε επιχειρηµατίες που ασχο-
λούνται µε την αιολική ενέργεια και τώρα µε την κλιµατική αλλαγή
έχει γίνει το µεγάλο πανηγύρι, µε τα αέρια, µε τις µετρήσεις. Φτά-
σαµε να λέµε στους αγρότες µας τώρα να καθίσουν να µετράνε
αέρια εκεί που έχουν την κτηνοτροφία τους. Να βλέπουν τα αέρια
που έχουν βγάλει τα ζώα, αν οι αγελάδες είχαν περισσότερη ενα-
σχόληση, αν έχουν φάει πολύ φαγητό, αν έχουν βγάλει περισσό-
τερα αέρια κ.λπ..

Είναι µια κωµωδία αυτή, την οποία σίγουρα την έχουν αρχίσει
από την Οικολογική Διάσκεψη του Ρίο το 1992, που έψαχναν να
βρουν τρόπους. Μην ξεχνάµε ότι την ιστορία µε την κλιµατική αλ-
λαγή την άρχισε η Θάτσερ όταν άρχισε να έρχεται σε κόντρα µε
τους ανθρακωρύχους του Νιούκαστλ. Και τι επινόησε; Μάζεψε
τους επιστήµονες της Αγγλίας και είπε, βγάλτε ενηµέρωση ότι
µολύνει την ατµόσφαιρα 100% και καταστρέφεται η Γη από την
εξόρυξη του άνθρακα. Και έτσι άρχισε όλη αυτή η ιστορία και πή-
γαµε από το ένα στο άλλο. Πήγαµε, πήγαµε, πήγαµε και φτάσαµε
εδώ. Χωρίς να µας εξηγούν όλα αυτά που µας λένε, καλούµε
τους αγρότες µας τώρα να πηγαίνουν να µετράνε τα αέρια στους
αγρούς τους. Είναι τροµερό αυτό. Και θα δείτε ότι δεν θα βγάλει
πουθενά. 

Και το κάνει η Ευρώπη αυτό για να σώσει τον πλανήτη, η οποία
είναι το 7% του πλανήτη, κύριε Υπουργέ. Και το 93% του πλανήτη
τι κάνει; Παράγει «βρώµικα» υποτίθεται, εντός εισαγωγικών, µε
τους τρόπους που δεν θέλει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Και στη Βρα-
ζιλία, που γνωρίζω, που είναι -υποτίθεται- οικολογική η προσπά-
θεια που γίνεται εκεί κ.λπ., δεν έχει καµία σχέση το ό,τι παράγεται
µε αυτό που παράγεται εδώ. Και στην Ασία, στην Αφρική, παντού.
Μόνο εµείς µε το 7% θα σώσουµε τον πλανήτη από τις εκποµπές
των αερίων. Καταλαβαίνετε ότι είναι, όχι κωµωδία αλλά ούτε καν
χωράει σαν σκέψη. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση αν ήθελε να σώσει τους αγρότες, θα
έβγαζε ένα πρόγραµµα το οποίο θα έλεγε «Αναστύλωση των συ-
νεταιρισµών και των αγροτών» και τι θα έκανε; Θα εξάλειφε τα
δάνειά τους. Βεβαίως, αυτό θα µπορούσε να το κάνει. Με 1, 2 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ µπορούσε να δώσει ζωή. Έχει δώσει 70 και
100 δισεκατοµµύρια ευρώ για να φέρουνε ανεµογεννήτριες ή για
να κάνουν προσπάθειες πράσινης ενέργειας. Ας έδινε 1, 2 δισε-
κατοµµύριο ευρώ για να βοηθήσει τους αγρότες. Το πιο εύκολο
πράγµα είναι. Να έδινε 300 ή 500 εκατοµµύρια ευρώ να πληρώσει
η ΛΑΡΚΟ τη ΔΕΗ, η οποία της χρέωνε το ρεύµα τρεις φορές
πάνω απ’ ό,τι το έδινε στους άλλους και ήταν και µέτοχος. Υπάρ-
χουν τρόποι. 

Βλέπουµε ότι κάνει -είπαµε και χθες- συµφωνία για 500 δισε-
κατοµµύρια η Αµερική να πάρει τις σπάνιες γαίες της Ουκρανίας,
οι οποίες είναι ακριβώς αυτές που έχουµε εµείς και δεν τις πα-
ράγουµε. Βωξίτη, κοβάλτιο, νικέλιο, γάλλιο -γάλλιο µάλλον έχου-

µε εµείς και δεν έχει η Ουκρανία, το οποίο είναι πολύ σπάνιο-
έρβιο, σπάνιες γαίες και τελικά βλέπουµε ότι το υπέδαφός µας
είναι πάµπλουτο. Αρκεί σκεφτούµε ότι το σιδηρονικέλιο που πα-
ράγεται στη ΛΑΡΚΟ είναι 290 εκατοµµύρια τόνοι εν δυνάµει πο-
σότητα εξόρυξιµη, κι εµείς την κλείσαµε, την πουλήσαµε 5, 6
εκατοµµύρια ευρώ και δεν ξέρουµε και αν θα συνεχίσει να λει-
τουργεί. 

Αυτά είναι εντολές της Ευρωπαϊκής Ένωσης που πιάνουν τα
πάντα. 

Πιάνω την Ευρωπαϊκή Ένωση και σας λύνω τα χέρια για να µην
κατηγορούν εσάς, γιατί ξέρω ότι και εσείς, βάσει αυτών των εντο-
λών προχωράτε. Μην νοµίζετε ότι είναι κατηγορητήριο για σας.
Είναι ευρύ κατηγορητήριο στον µεγάλο αρχηγό, στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και την κ. Φον ντερ Λάιεν και όλους αυτούς. 

Στο θέµα λοιπόν των δανείων, που είναι τα άρθρα 23, 24, 25
κ.λπ., θα έπρεπε ο ειδικός εκκαθαριστής, τουλάχιστον, να υπο-
χρεώνεται -αυτός ο ειδικός εκκαθαριστής- να κόψει τα πανωτόκια
και ένα µέρος του κεφαλαίου ή τουλάχιστον να µην ξεπερνά, όχι
το διπλό που λέµε, αλλά το 50% του συνολικού κεφαλαίου. Και
είµαστε σίγουροι -επειδή τα έχουµε δει όλα και στα δάνεια των
σπιτιών, τα κόκκινα δάνεια- ότι δεν πρόκειται να υπάρξει ιδιαίτερη
ενσυναίσθηση των εκκαθαριστών για τους αγρότες. Μπορεί να
υπάρξει σε πολύ σπάνιες περιπτώσεις και αν υπάρχει κάποιο συµ-
φέρον που βλέπουν. Διαφορετικά, δεν πρόκειται να υπάρξει. Θα
τους πάρουν ό,τι έχουν και δεν έχουν και θα τελειώσει αυτό εκεί.
Δεν πιστεύουµε ότι θα δουν τους αγρότες ανθρώπινα, γιατί είναι
στη δική τους προσωπική ευχέρεια αν θα το κάνουν ή όχι. Όλα
αυτά τα άρθρα, λοιπόν, τα καταδικάζουµε. Δεν πιστεύουµε ότι
θα βοηθήσουν τους αγρότες. 

Να πιάσω τώρα ένα θέµα, το οποίο σίγουρα είναι πολύ µικρό,
στο νοµοσχέδιο αλλά το γνωρίζω γιατί έχει πολύ κόσµο ο οποίος
το περιµένει αυτό για καιρό. Αναφέροµαι στο θέµα που αφορά
τους οινοπαραγωγούς, οι οποίοι έχουν εκτάσεις τις οποίες δεν
µπορούν να καλλιεργήσουν γιατί δεν τους επιτρέπουν για πάνω
από 50 στρέµµατα. Και υπάρχουν παραγωγοί που έχουν άλλα 80,
100 στρέµµατα, ακριβώς δίπλα σε αυτά, και βγαίνουν προς άγρα
ή αγορά σταφυλιών στην εποχή που τρυγούν και δεν µπορούν να
έχουν τα δικά τους, ενώ θα µπορούσαν να παράγουν την ίδια ποι-
ότητα σταφυλιού και θα ήξεραν και τις συνθήκες που το παρά-
γουν κ.λπ.. Θα πρέπει να τους δοθεί η δυνατότητα, όσοι έχουν
-δεν λέµε γι’ αυτούς που δεν έχουν να πάνε να αγοράζουν γύρω-
γύρω, αλλά όσοι έχουν- και είναι προέκταση των αµπελώνων
τους, να µπορούν να τα φυτεύσουν. 

Τώρα, σχετικά µε τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις, είπατε
χθες -ενώ µέχρι χθες εγώ ήξερα ότι είχαν αντιδράσεις- ότι σας
έστειλαν και συµφωνούν τελικά όλοι µε την ίδρυση του Εθνικού
Συµβουλίου Διεπαγγελµατικών. Μας είπατε ότι συµφωνούν όλες,
οπότε συµφωνούµε και εµείς, αφού συµφωνούν. Μάλιστα και εγώ
πιστεύω ότι ο εντεταλµένος που θα είναι από την Κυβέρνηση,
αφού δεν έχει δικαίωµα ψήφου, θα είναι απλά…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν θα είναι. Το βγάζουµε εντελώς, για να ξεκα-
θαρίσει και αυτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Οπότε σε αυτό το θέµα δεν έχουµε αντίρ-
ρηση.

Συµφωνούµε, επίσης, και στο θέµα των φαρµάκων. 
Τώρα, υπάρχει ένα θέµα που ίσως φαίνεται «ψιλά γράµµατα»,

που λέει ότι για τις βοσκήσιµες γαίες σε προστατευόµενες πε-
ριοχές απαιτείται και η σύµφωνη γνώµη του Οργανισµού Φυσικού
Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής. Πάντα βάζουµε και την
κλιµατική αλλαγή µέσα. Ίσως αυτό να δηµιουργήσει προβλήµατα
στις περιπτώσεις ανθρώπων, οι οποίοι έχουν περιοχές χρόνια
τώρα και βόσκουν κ.λπ.. Αυτό ίσως πρέπει να αφαιρεθεί. Είναι
υπερβολή πάντα να υπάρχει η σύµφωνη γνώµη της κλιµατικής
αλλαγής, που µπορεί κάποιος υπάλληλος να πιστεύει ότι δεν πρέ-
πει να βοσκήσουν εκεί. Είναι µέσα στις πιθανότητες.

Συµφωνούµε, επίσης, µε το να δοθεί η δυνατότητα στους ιε-
ρείς, οι οποίοι έχουν χτίσει σε περιοχές που δεν είχαν πάρει άδεια
κ.λπ., να µην τους πειράξει κάποιος και να µην τους βγάλει. Συµ-
φωνούµε σε αυτό το σηµείο. 

Επίσης, στα θέµατα εγγραφής του γεωτεχνικού επιµελητηρίου
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δεν έχουµε κάποιο θέµα. Είναι τελείως τυπολατρικά όλα αυτά.
Το σηµαντικό, λοιπόν, για εµάς είναι αυτό. 

Φέρατε και δύο τροπολογίες, τις οποίες θα δούµε γιατί τις πή-
ραµε σήµερα το πρωί, αλλά όπως πάντα δεν δίνετε τη δυνατό-
τητα να ψηφίζουµε κατ’ άρθρο τις τροπολογίες, τις ψηφίζουµε
ολόκληρες. Και νοµίζουµε ότι είναι ένα θέµα που πρέπει να το
δούµε, όπως επίσης, πρέπει σύµφωνα µε τον Κανονισµό οι τρο-
πολογίες να είναι και σύµφωνες µε το νοµοσχέδιο όλες. Διότι
κάθε τροπολογία περιλαµβάνει και πέντε διαφορετικά άρθρα,
που δεν έχουν σχέση µε το νοµοσχέδιο. 

Στα θετικά είναι, όπως είπαµε, τα φυτοπροστατευτικά προϊόντα
και στην προστασία της φήµης και της ποιότητας των αγροτικών
προϊόντων απ’ αυτό, είµαστε σύµφωνοι, αλλά θα πρέπει οι εκπαι-
δευόµενοι ελεγκτές να µπορούν να παρέχουν σωστές συµβουλές
στους αγρότες και να αποφύγουµε, ίσως, την αύξηση της γρα-
φειοκρατίας στην προµήθεια των φυτοπροστατευτικών προ-
ϊόντων από τους αγρότες, γιατί µπορεί να συµβεί και αυτό. Και
σίγουρα να προσέξουµε και τις κυρώσεις ώστε να είναι οι κατάλ-
ληλες και όχι να είναι οριζόντια αυστηρές ή οτιδήποτε άλλο µπο-
ρεί να βλάψει την καλλιέργεια. 

Στο άρθρο 24, είπαµε ότι, παρότι οι παράγραφοι αυτοί αντικα-
θίστανται στην αναδιαµόρφωση της παραγράφου 1 και επηρεά-
ζουν τη σύνθεση της αρµοδιότητας της επιτροπής, δεν αναφέ-
ρονται συγκεκριµένες λεπτοµέρειες στη διαθέσιµη ανάλυση που
αφορούν την επιτάχυνση της διαδικασίας εκκαθάρισης, τη διεύ-
ρυνση των εξουσιών της επιτροπής. Εµείς είµαστε αντίθετοι,
όπως είπαµε, αφού δεν υπάρχει η δυνατότητα να ξέρουµε ότι θα
υπάρχει µία οριζόντια βοήθεια προς τους αγρότες. 

Στη διευκόλυνση επανένταξης στην αγορά, οι αγρότες που θα
δουν µέρος των χρεών τους να διαγράφεται, θα µπορούν να απο-
κτήσουν εκ νέου πρόσβαση σε χρηµατοδότηση, αλλά υπάρχει το
θέµα ότι µπορεί στο διάστηµα στο οποίο είχαν τα κόκκινα δάνεια
να έχουν αλλάξει επάγγελµα. Και, επίσης, είπαµε να προσθέ-
σουµε -γιατί δεν είναι στο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ- να θεω-
ρούνται νέοι αγρότες και οι άνω των τριάντα εννέα ετών. Είναι
ένα θέµα που πρέπει να το δούµε, γιατί τριάντα εννέα ετών δεν
σταµατά η ζωή. Εγώ έχω δει αγρότη πενήντα ετών που είναι πιο
δυναµικός και από νέα παιδιά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ναι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Είναι πολύ σηµαντικό αυτό και νοµίζουµε
ότι θα βοηθήσει και θα δώσει κίνητρο και σε ανθρώπους σαρά-
ντα, σαράντα πέντε ετών. Είπατε ότι έχουµε και κεφάλαια που
δεν έχουν απορροφηθεί ακόµη από την Ευρωπαϊκή Ένωση, τα
οποία είναι κάποια δισεκατοµµύρια. 

Να κλείσουµε, λοιπόν, µε το νοµοσχέδιο αυτό ευχόµενοι η Ελ-
λάδα να ακολουθήσει µια άλλη τακτική, γιατί είπαµε ότι η κλιµα-
τική αλλαγή κουµαντάρει τα πάντα, αλλά πλέον ο νέος σερίφης
του πλανήτη λέει ότι δεν υπάρχει κλιµατική αλλαγή στο µέγεθος
που µας το λέτε. Και ας µην ξεχνάµε -γιατί τώρα λέµε, καλά
αυτός λέει ότι δεν υπάρχει;- ότι αυτοί ήταν που έλεγαν ότι υπάρ-
χει κλιµατική αλλαγή, οι Αµερικάνοι και οι Ευρωπαίοι ακολούθη-
σαν. Από τη στιγµή που ακολουθεί άλλη τακτική, πλέον, η Αµε-
ρική και θα κατευθύνει και την Ευρώπη σε αυτό -και βλέπουµε
ότι η Ευρώπη αλλάζει σιγά σιγά- δεν µπορεί να είµαστε εµείς οι
µοναδικοί Δον Κιχώτες και σηµαιοφόροι της κλιµατικής αλλαγής,
της πράσινης ανάπτυξης, της ψηφιοποίησης σε τέτοιο βαθµό που
έχει φτάσει σήµερα και δεν βγάζει άκρη κανείς.

Ένα «Πόθεν ‘Εσχες» πας µε την ψηφιοποίηση να κάνεις και θες
ενάµισι µήνα τώρα και κάποτε µε χαρτιά µπορούσες να το κάνεις
εύκολα. 

Αυτά είναι, λοιπόν, µέχρι στιγµής όσα έχουµε να πούµε και θα
µιλήσουµε στη δευτερολογία για περισσότερο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», πενήντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και

δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Λύκειο «Εκπαιδευτήρια Σύγ-
χρονη Παιδεία».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης ο κ.
Κυριάκος Βελόπουλος.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είχα τη διάθεση σήµερα να µιλήσω, αλλά επειδή σε αυτόν

τον κόσµο υπάρχει ένα ρητό -που αποδίδεται στον Γκάντι, αλλά
δεν ισχύει, δεν το είπε ποτέ ο Γκάντι- κι έρχεται µετά τη σηµερινή
ηµέρα και την ανακοίνωση της επιτροπής για το πόρισµα, που η
Νέα Δηµοκρατία ουσιαστικά επέλεξε, να επιβεβαιώσει τα όσα λέ-
γαµε. Είµαι ιδιαίτερα συγκινηµένος γιατί άλλο να δικαιώνεσαι για
κάτι που έχεις πει κι άλλο να σε πολεµούν. Κι εδώ το ρητό «πρώτα
σε αγνοούν…» κι αναφέροµαι στο 2023 «…µετά σε κοροϊδεύουν…
» αναφέροµαι επί µήνες «…µετά σε πολεµούν…» αναφέροµαι
στους τελευταίους µήνες «…αλλά στο τέλος τους κερδίζεις και
νικάς γιατί λες την αλήθεια», αποτυπώνεται στην Ελληνική Λύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για το πόρισµα λοιπόν του ΕΟΔΑΣΑΑΜ είχα ενστάσεις υπό την

έννοια ότι περίµενα το βγάλετε άλλη µέρα, όχι µια µέρα πριν το
συλλαλητήριο. Όχι ως συλλαλητήριο της µιας πόλεως, των δια-
κοσίων των απανταχού Ελλήνων πόλεων που θα συνδράµουν µη
κοµµατικά -µακριά από κόµµατα και χρώµατα- στην αγωνία των
συγγενών. 

Είµαι συγκινηµένος γιατί έχασα τον καλύτερο µου φίλο σε
αυτό το δυστύχηµα -τον ξέρεις κι εσύ προσωπικά- τριάντα χρόνια
φίλοι, τον Γιώργο. Και σήµερα συγκινήθηκα γιατί µετά από χρό-
νια, από το 2023 και µετά που µιλήσαµε για ξυλόλιο, µιλήσαµε
για έκρηξη και όλοι µας κορόιδευαν εδώ µέσα, δεν περιµένω ούτε
από τον Πρωθυπουργό ούτε από τον κ. Ανδρουλάκη ούτε από
τον κ. Φάµελλο ούτε από κανέναν µου ζητήσουν συγγνώµη. Δεν
µε ενδιαφέρει καν. Όµως, το να σε αποκαλούν «ψεκασµένο» και
«συνωµοσιολόγο» για κάτι που γνωρίζεις καλά, ενώ έχεις χάσει
έναν φίλο και να αµφισβητεί εδώ ο Γεωργιάδης την απώλεια του
καλύτερου µου φίλου, αυτό δεν λέγεται πολιτική. Το λέω µε λύπη,
το λέω µε θλίψη. 

Θα περίµενα να το ανακοινώσετε το πόρισµα µετά από λίγες
µέρες. Το κάνατε σήµερα. Τι λέει το πόρισµα; Δεν θα µείνω στην
έκρηξη. Όχι. Μιλάει για καύσιµο ξεκάθαρα. Τελείωσε η πλάκα
εδώ µέσα. Μιλάει για έκρηξη από καύσιµο. Τέλος! Η πλακίτσα
τέλος! Τώρα η δικαιοσύνη αφού µιλάει για έκρηξη από καύσιµο
είναι υποχρεωµένη να αναβαθµίσει σε κακουργήµατα όλα τα αδι-
κήµατα! Γιατί µιλάµε για κακουργήµατα πλέον.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεύτερον, το πόρισµα λέει ότι και η Νέα Δηµοκρατία και το

ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ εάν είχαν υλοποιήσει τη Σύµβαση 717, δεν
θα είχαµε τους νεκρούς στα Τέµπη. Αν θέλετε, λοιπόν, την πρα-
γµατικότητα τα τρία κόµµατα που κυβερνήσατε και οι τρεις είστε
συµµέτοχοι στο αποτέλεσµα της σύγκρουσης των Τεµπών, αλλά
για τη συγκάλυψη φταίει η Νέα Δηµοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έκανε και τον Σολοµώντα, βέβαια, στο πόρισµα η επιτροπή.

Γράφει σε ένα σηµείο ότι οι Υπουργοί λειτουργούσαν ως παρα-
τηρητές και δεν έδιναν εντολές. «Θέλει η «τουτ» να κρυφτεί και η
χαρά δεν την αφήνει». Ήταν εκεί η επιτροπή και ήξερε; Έβλεπαν
µε τα µάτια τους τι έλεγε ο Τριαντόπουλος και οι υπόλοιποι
Υπουργοί εκεί; Ήξεραν τι έλεγε ο Πρωθυπουργός στο τηλέφωνο
µε τον Τριαντόπουλο; Όχι. Να ανοίξουν τα τηλέφωνα του Πρω-
θυπουργού και του Υπουργού να δούµε τι συζητούσαν µεταξύ
τους! Αρκετά η κοροϊδία!  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επιχειρείτε να τους βάλουν στην κολυµβήθρα του Σιλωάµ

τώρα, να τους βάλουν µέσα και να τους εξαγνίσουν, να τους κα-
θαγιάσουν και να πουν ότι όχι δεν φταίγανε αυτοί, οι υπηρεσιακοί
παράγοντες. Εγώ θα σας πω κάτι πολύ απλό. Είµαστε καλοπρο-
αίρετοι. Δεν φταίει ο Πρωθυπουργός. Δεν φταίει ο Υπουργός.
Δεν φταίνε οι Υφυπουργοί. Δεν φταίει ο Αγοραστός. Θέλω να µου
πει κάτι ο Πρωθυπουργός. Ποιος του είπε όσα του είπε και πα-
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ραπλάνησε από την πρώτη στιγµή τον ελληνικό λαό. Όποιος του
είπε ότι δεν µπάζωσε και δεν ξεµπάζωσε είναι ο ηθικός και φυσι-
κός αυτουργός του εγκλήµατος. Εάν δεν µας πει ονόµατα ο Πρω-
θυπουργός, είναι συναυτουργός κι αυτός στο έγκληµα. Τελεία,
παύλα και πάµε παρακάτω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Διότι εδώ είναι η συγκάλυψη. Όταν ο Πρωθυπουργός λέει ότι

«µε παραπλάνησαν», αλλά δεν µας λέει ποιος τον παραπλάνησε,
σηµαίνει ότι θέλει να συγκαλύψει αυτούς που τον παραπλάνησαν.
Αλλιώς, αυτός έδωσε την εντολή και συγκαλύπτει το έγκληµα. 

Εγώ δεν λέω ότι είστε λαθρέµποροι ή δολοφόνοι ή ακρότητες,
λεκτικές ακροβασίες, ανοησίες, τα τσιτάτα του Άδωνι Γεωργιάδη.
Ουδέποτε η Ελληνική Λύση εδώ µέσα είπε ότι είστε δολοφόνοι.
Ουδέποτε είπε ότι είστε λαθρέµποροι. Ουδέποτε. Είπαµε κάτι σο-
βαρότερο, όµως, ότι δεν κάνατε τίποτα για να πατάξετε το λα-
θρεµπόριο και δολοφονήσατε την αλήθεια για τα Τέµπη. Και
επιβεβαιωθήκαµε σήµερα µε το πόρισµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και ξέρετε, τα Τέµπη δεν είναι µια απλή ιστορία. Είναι πολύ βα-

θύτερη. Διότι έχουµε ανοιχτά θέµατα πλέον µε την έκρηξη. Πρώ-
τον. Ξέρετε ότι εµπλέκεται και ο αµερικανικός παράγοντας στην
υπόθεση των Τεµπών; Το γνωρίζει κανένας εδώ µέσα; Ξέρετε ότι
η Hellenic Train έχει θυγατρική στις Ηνωµένες Πολιτείες και τώρα
µε την έκρηξη που είναι κακουργήµατα µπορεί να εµπλακεί και η
πρεσβεία των Ηνωµένων Πολιτειών; Ξέρετε ότι µε την έκρηξη
µπορεί να εµπλακούν κι άλλες πρεσβείες, όπως της Αλβανίας ή
της Κύπρου της αδελφής µας ή της Γερµανίας γιατί είχαµε νε-
κρούς και αλλοδαπούς; Τώρα ξέρετε τι κάνατε; Αντί από την
αρχή να ρίξετε φως και να βρούµε τι έγινε, τώρα θα εκτεθούµε
και διεθνώς και θα συρθούµε σε δικαστήρια και από ξένες χώρες. 

Εµείς σας τα λέµε εδώ και πάρα πολύ καιρό. Γνωρίζαµε, ξέ-
ραµε, µιλούσαµε. Δεν θα ξεχάσω ποτέ τον κ. Ανδρουλάκη, όταν
τον ρώτησαν για όλα αυτά που έλεγα, που µε αποκάλεσε µε µία
λέξη, «ψεκ». Και δεν ζήτησε ακόµη συγγνώµη. Δεν θα µιλήσω για
τον Πρωθυπουργό. Γνωστός ο Πρωθυπουργός, όταν του λείπουν
τα επιχειρήµατα να πετάει λάσπη στον ανεµιστήρα. Περιµένω,
όµως, µια πολιτική έντιµη στάση από οποιονδήποτε από τους
δύο. Πέρα από τα χασκόγελα εδώ µέσα, «τι είναι αυτά που λες»,
«τι ξυλόλιο µας λες», «τι φωτιά µας λες», «τι πυρόσφαιρα µας
λες», πρώτες µέρες τα έλεγα εδώ.  Και ξέρετε, δεν είναι η δι-
καίωση η δική µου. Δεν µε ενδιαφέρει καν. Να δικαιωθούν οι µα-
νούλες, να δικαιωθούν οι πατεράδες, να δικαιωθούν οι συγγενείς,
να δικαιωθούν οι ψυχές των Ελλήνων που θυσιάστηκαν εκεί ως
Ιφιγένειες. Αυτό ζητάµε ως Ελληνική Λύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θέλετε να πιστέψω ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει πρόβληµα

µε τα συλλαλητήρια; Κάνω µία έκκληση στις εταιρείες κινητής τη-
λεφωνίας. Αύριο στα συλλαλητήρια µην ξανακλείσουν το διαδί-
κτυο όπως έκαναν την προηγούµενη φορά. Την προηγούµενη
φορά στο Σύνταγµα, περιέργως, έκλεισε το δίκτυο της κινητής
τηλεφωνίας για να µην έχουν να γράψουν βίντεο οι άνθρωποι που
ήταν εκεί, οι παριστάµενοι. Ξαφνικά µπλόκαραν όλα. Αυτά είναι
παρακρατικοί µηχανισµοί οι οποίοι δρουν απέναντι στη βούληση
του ελληνικού λαού και στη δηµοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εάν θέλετε, λοιπόν, να σας πιστέψουµε κύριοι της Νέας Δηµο-

κρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, ακούστε για ακόµη µια
φορά την πρόταση µας. Καταθέστε την εσείς τα υπόλοιπα κόµ-
µατα και την συνυπογράφουµε εµείς αύριο το πρωί. Την είχαµε
πει από πέρυσι. Την ξανακαταθέτω σήµερα. Η πρότασή µας είναι
δεδοµένη. Σύσταση ολιγοµελούς ανεξάρτητης επιτροπής έρευ-
νας η οποία θα συνεργαστεί µε όλες τις αρχές της χώρας, αλλά
κυρίως εκπροσώπους των συγγενών και των πραγµατογνωµόνων
που έχουν οι ίδιοι. Να κριθούν από την Ευρωπαϊκή Ένωση Ευρω-
παίοι εισαγγελείς. Όχι Έλληνες. Όχι Έλληνες! Και µην µου πείτε
ότι δεν εµπιστεύοµαι τη δικαιοσύνη. Ναι, κύριοι, την κ. Κλάπα και
την κ. Αδειλίνη δεν τις εµπιστευόµαστε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί έκαναν υπερβάσεις και παραβάσεις πάρα πολλές. Δεν θα

τις απαριθµήσω. Και µόνο µε αυτό που είπε σε συγγενείς «ανάψ-
τε ένα κεράκι στην εκκλησία», έχει τελειώσει. Δικαιοσύνη χωρίς

συναίσθηµα και δίκαιο δεν είναι δικαιοσύνη. 
Επίσης, µαζί µε τους συγγενείς και τους πραγµατογνώµονες

των οικογενειών να ρίξουν φως στο έγκληµα των Τεµπών. Εξαί-
ρεση όλων των δικαστών που ενεπλάκησαν! Όλων! Γιατί δεν είναι
αποδεκτοί από την κοινωνία. Κι όταν το κοινό περί δικαίου αί-
σθηµα αµφισβητεί τη βούληση, αµφισβητεί το δίκαιον, αµφισβη-
τεί την όποια αντίληψη έχει ο οποιοσδήποτε δικαστής για τα
πράγµατα, εξαιρείται αυτοδικαίως, όπως ο κ. Μπακαΐµης που έχει
ουσιαστικά µηνυθεί από συγγενείς και παραµένει στη θέση του.

Δεν έχει την ευθιξία να αποχωρήσει ο ίδιος έντιµα, όρθιος να
φύγει. Το λέω γιατί είναι η καλύτερη πρόταση. Και ο κ. Κοκοτσά-
κης προς τιµή του, µόλις την άκουσε χθες, είπε «Έχει δίκιο ο κ.
Βελόπουλος, δεν έχει σηµασία αν είναι Ελληνική Λύση». Έτσι
πρέπει να γίνει για να ριχθεί άπλετο φως και να µην υπάρχουν
οποιεσδήποτε απορίες ή αµφιβολίες ή εν πάση περιπτώσει να δη-
µιουργηθούν έωλα στο µυαλό του Έλληνα ότι κάτι συγκαλύ-
πτουν.

Μία έκκληση κάνω στην Εκκλησία, η οποία απουσιάζει και πάλι.
Γιατί; Η Εκκλησία έπρεπε να είναι φάρος και οδηγός. Κατ’ αρχάς
πρέπει αύριο να χτυπούν οι καµπάνες πένθιµα σε όλες τις εκκλη-
σίες της Ελλάδος, για να στηρίξει η Ορθοδοξία, ο κλήρος αυτήν
τη µεγαλειώδη κοινωνική αντίδραση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μία έκκληση σε όλους σας, στα κόµµατα. Μην πάτε µε κοµµα-

τικές σηµαίες. Μην πηγαίνετε µε λάβαρα κοµµατικά. Πηγαίνετε
αθόρυβα, σιωπηλά, να τιµήσουµε αυτούς τους ανθρώπους εκεί.
Αύριο δεν µιλάει το κόµµα. Αύριο µιλάει η κοινωνία και αύριο µι-
λάει η σιωπή των κοµµάτων. Να µην είµαστε µόνο λόγια, αλλά να
είµαστε και πράξεις. Τι είναι πάνω από τα λόγια; Οι πράξεις των
ανθρώπων. Τι είναι πάνω από την πράξη αύριο; Η σιωπή των κοµ-
µάτων, γιατί η κοινωνία µιλάει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και όπως έλεγε και ο Σίλερ, ο µέγας Σίλερ, οι µεγάλοι πόνοι

είναι βουβοί, πολύ βουβοί. Γι’ αυτό να µην οµιλούµε και να µην
µιλήσουµε αύριο, να µην κάνουν δηλώσεις οι Πολιτικοί Αρχηγοί.
Κανένας. Διότι δεν δικαιούµεθα διά να οµιλούµε και βάζω και
µένα µέσα, που αν δεν αγωνιζόµασταν από την πρώτη στιγµή
µόνο εµείς, µπορεί να είχε θαφτεί το θέµα. Σας το λέω εντίµως.
Υπάρχει βίντεο των συγγενών οι οποίοι το αποδέχονται. Αλλά δεν
είναι το θέµα µας αυτό. Το θέµα µας είναι να µην κοµµατικοποι-
ηθούν οι εκδηλώσεις και δώσουµε λαβή στη Νέα Δηµοκρατία να
µιλήσει για εργαλειοποίηση. Αλλά όπως είπα, τι σηµαίνει εργα-
λειοποίηση για να το καταλάβουν οι Έλληνες; Λέει η Κυβέρνηση
εργαλειοποιεί όλη η Αντιπολίτευση το θέµα των Τεµπών. Και εγώ
το αντιστρέφω. Για να µπορεί κάποιος να εργαλειοποιήσει µια
αδικία σηµαίνει ότι υπήρχε αδικία και συγκάλυψη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλιώς δεν µπορείς να εργαλειοποιήσεις τίποτα. Υπάρχει η

αφορµή και η αιτία.
Πάµε στην Αντιπολίτευση τώρα και λέω το εξής: Τι πάτε να κά-

νετε; Ξέρετε; Πρόταση λέει µοµφής. Τι πάτε να κάνετε τώρα που
είναι στο καναβάτσο η Νέα Δηµοκρατία; Με την πρόταση δυσπι-
στίας θα τους ενώσετε και πάλι γύρω από το µέλι της εξουσίας.
Εµείς, αναγκαστικά θα την ψηφίσουµε. Λογικό. Αλλά πείτε µου
ποιος πολιτικός εγκέφαλος σκέφτηκε τώρα που είναι κάτω να
τους κάνετε να σηκωθούν όρθιοι. Γιατί πρόταση δυσπιστίας; Μου
θυµίζει εκείνο το εγκληµατικό λάθος που έκανε το ΠΑΣΟΚ και ο
ΣΥΡΙΖΑ όταν έφεραν τον γάµο των οµοφυλοφίλων εδώ µέσα αντί
να τους ρίξουµε τότε και θα είχε βγει το θέµα των Τεµπών πολύ
πιο γρήγορα στην επιφάνεια, κάνατε τον γάµο των οµοφυλοφί-
λων και τους συσπειρώσατε. Και τους στηρίξατε κιόλας, όλα τα
κόµµατα και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία και η Πλεύση Ελευ-
θερίας. Όλοι το ψηφίσατε. Και έτσι στηρίξατε µια αντιλαϊκή, αντι-
κοινωνική Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Όλοι σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εκούσια. Ακούσια; Αν είναι εκούσια το ξέρετε οι ίδιοι. Εγώ

θέλω να πιστεύω ακούσια. Μην το κάνετε και τώρα. Εµείς θα
υπερψηφίσουµε. Και σταµατήστε τα παραµύθια «Εµείς οι προ-
οδευτικές δυνάµεις». Βγήκε ο Φάµελλος τώρα να µας µιλήσει για
προοδευτικές δυνάµεις. Προοδευτικές δυνάµεις. Σταµατήστε να
ζείτε στον 20ο αιώνα και ξυπνήστε. Έχουµε 21ο αιώνα. Δεν υπάρ-
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χει Δεξιά, δεν υπάρχει Αριστερά. Υπάρχει γκλοµπαλισµός και πα-
τριωτισµός. Επιλέξτε. Εµείς επιλέξαµε. Είµαστε µε την πατρίδα,
είµαστε µε το έθνος, είµαστε µε τη φυσιολογική ζωή, είµαστε µε
την οικολογία, είµαστε µε τον ελληνικό λαό, τον φτωχό Έλληνα
πολίτη. Με αυτούς είµαστε. Επιλέξτε εσείς µε ποιους είστε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτά γιατί αν καταθέσετε πρόταση δυσπιστίας και µοµφής θα

τους δώσετε έξι µήνες συσπείρωσης ακόµα. Η πολιτική είναι σο-
βαρή υπόθεση για να ασκείται επιπόλαια, το ξαναλέω. Και έτσι
δίνουµε λαβή στους ανθρώπους έξω να λένε ότι τα κόµµατα συ-
σπειρώνουν τη Νέα Δηµοκρατία. Το επαναλαµβάνω για να µην
παρεξηγηθούµε. Θα υπερψηφίσουµε την πρόταση µοµφής, όχι
γιατί συρόµαστε πίσω από τις εξελίξεις, αλλά γιατί είµαστε οι
µόνοι που προειδοποιούµε στο λάθος και σας λέµε ότι αυτό που
κάνετε είναι πολιτικό λάθος, αλλά για να µην γυρίσετε και πείτε
ότι στηρίζουµε τη Νέα Δηµοκρατία ενώ εσείς τη στηρίζετε, θα
ψηφίσουµε την πρόταση δυσπιστίας.

Η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός µιλούν για αποσταθερο-
ποίηση. Για σταθείτε, κύριοι συνάδελφοι. Τι σηµαίνει αποσταθε-
ροποίηση; Αποσταθεροποίηση σηµαίνει ότι είναι κάτι ευσταθές,
σταθερό και έρχεται κάποιος, ο κ. Παππάς, το κουνάει και το ρί-
χνει. Μα, είστε µια Κυβέρνηση -και ο Πρωθυπουργός ο ίδιος- που
είστε ασταθείς εδώ και µήνες. Σε όλες τις επιλογές σας πέσατε
έξω. Δεν είστε λοιπόν σταθεροποιηµένοι. Είστε Κυβέρνηση σε
αποδροµή, είστε Κυβέρνηση αποσταθεροποιηµένη και απονοµι-
µοποιηµένη. Έχετε ξεφύγει από την κοινωνία. Δεν βλέπετε το
πρόβληµα της κοινωνίας.

Για να δούµε λοιπόν γιατί λέω ότι είστε αποσταθεροποιηµένοι.
Στην Ουκρανία τι κάνατε; Στέλνατε όπλα του ελληνικού λαού, δί-
νετε χρήµατα ακόµη και τώρα, µπλέξατε τη χώρα σε περιπέτεια.
Και τώρα που έχει αλλάξει η ιστορία και ο Τραµπ µε τον Πούτιν
τα βρήκαν είστε αποτυχηµένοι. Αποτύχατε, φέρατε τους ναζί εδώ
µέσα, όλα τα κόµµατα. Αποτύχατε. Εννοώ τους αζοφίτες.

Οικονοµία πετύχατε; Όχι, αποτύχατε. Πάταξη ακρίβειας πετύ-
χατε; Όχι, αποτύχατε. Χτύπηµα στην τουρκική προκλητικότητα
πετύχατε; Όχι, αποτύχατε. Ανεµογεννήτριες; Αποτύχατε. Πού πε-
τύχατε; Ενέργεια; Αποτύχατε. Άρα, λοιπόν, µια Κυβέρνηση που
είναι αποσαθρωµένη, αποσταθεροποιηµένη δεν µπορεί να οµιλεί
για αποσταθεροποίηση και να ψάχνει εχθρούς. Ο εχθρός της
Νέας Δηµοκρατίας είναι ο µητσοτακισµός που άλωσε τη µεγάλη
αυτή παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ξεκάθαρα πράγµατα. Βρείτε λοιπόν τον εσωτερικό εχθρό και

αφήστε µας απ’ έξω. Ούτε το ΠΑΣΟΚ θα σας ρίξει, ούτε η Νέα
Δηµοκρατία, ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ, ούτε η Ελληνική Λύση, ούτε κανείς.
Θα σας ρίξει η κοινωνία αύριο και θα το δείτε µόνοι σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Απλά εµείς είµαστε, αυτό που λέω καµιά φορά, η σπίθα από

τον Μάρτιο του 2023 που ξεκινήσαµε την ιστορία των Τεµπών να
κάνουµε αποκαλύψεις. 

Και έχουµε εδώ τη ΔιαΝΕΟσις -και κλείνω- µε τη µελέτη που
έκανε. Δική σας είναι, δικό σας µαγαζί, µην κολλάµε εδώ. Το δίνω
για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Λέει, πετάχτηκαν 10 δισεκατοµµύρια για ανεµογεννήτριες και
ηλιακά πάνελ χωρίς να υπάρχει το κατάλληλο δίκτυο. Χρήµατα
των Ελλήνων, 10 δισεκατοµµύρια, τα πετάξαµε! Το λέει το δικό
σας παραµάγαζο. Δικό σας. Είναι δικοί σας φίλοι αυτοί, ξέρετε
σύµβουλοι κ.λπ., εκθέσεις. Έκθεσή τους είναι, ολόκληρη, διαβά-
στε την. Πήρατε 10 δισεκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης,
δεν ξέρω πού τα πήρατε και τα δώσατε στους πλούσιους φίλους
σας, σε δέκα ολιγάρχες. Αντί να πάρετε τα 10 δισεκατοµµύρια
και να τα δώσετε στον φτωχό Έλληνα πολίτη, στον φτωχό Έλ-
ληνα αγρότη, στον φτωχό Έλληνα κτηνοτρόφο, στον φτωχό Έλ-
ληνα αλιέα, στον φτωχό µελισσοκόµο, στον φτωχό ιδιωτικό
υπάλληλο, τα δώσατε στους καρχαρίες που ουσιαστικά αλώνουν
και λεηλατούν τη χώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Αυτοί είστε!
Πάµε λοιπόν στην άλλη µεγάλη επιτυχία σας που αποδεικνύει

ότι και ηθικά είστε ασταθείς. Παραδοσιακά, ορθόδοξα, ψηφίσατε
τον νόµο οµοφυλοφίλων, το οποίο πραγµατικά είναι µια επιλογή,
που όπως είπε ο Μπλίνκεν -να τα ακούει ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ-
«εµείς δώσαµε εντολή σε κυβερνήσεις να ψηφίσουν το γάµο οµο-
φυλοφίλων». Το είπε ο πρώην Υπουργός των Ηνωµένων Πολι-
τειών, έδωσε εντολή ο αµερικανικός παράγων και ο Μπάιντεν και
εσείς ακούσατε και υπακούσατε και δεν ντρέπεστε που ακούσατε
τα αµερικανικά κελεύσµατα και εντολές. Ο Μπλίνκεν το είπε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό κάνατε. 
Πάµε λοιπόν, σε αυτό που πιστεύει η Ελληνική Λύση, πότε µπο-

ρεί να έχει η χώρα αυτή µέλλον. Η Ελλάς θα έχει µέλλον όταν κα-
ταλάβουν οι πολίτες της και κυρίως τα νέα παιδιά που βλέπω εκεί
πάνω ότι για να είσαι πατριώτης δεν πρέπει να είσαι και δεξιός,
για να είσαι επαναστάτης δεν χρειάζεται να είσαι αριστερός. Είτε
αριστερός είτε δεξιός αν είσαι επαναστάτης και πατριώτης, είσαι
Έλληνας κανονικός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όποιος καταλαβαίνει, καταλαβαίνει.
Τώρα για τον Υπουργό µας. Κύριε Υπουργέ, δεν θέλω να στε-

ναχωριέστε, είστε και φίλος από τα παλιά. Αλλά δώσατε στενα-
χώρια στον ελληνικό λαό εσείς και η Κυβέρνησή σας, µια Κυ-
βέρνηση που ξεκίνησε πραγµατικά µε ένα όραµα. Λέγατε διά-
φορα πράγµατα. Όταν µου πείτε τι υλοποιήσετε στην οικονοµία,
στα εθνικά θέµατα, στους παρόχους ενέργειας, στις εξορύξεις,
αποδεσµεύσεις στο πρόγραµµά σας, να κάτσουµε να συζητή-
σουµε. 

Θέλω όµως να σας πω το εξής: Όταν ο αγρότης πολεµάει µε
λύσσα από τους γραφειοκράτες των Βρυξελλών, όταν οι χαρτο-
γιακάδες των Βρυξελλών παίρνουν εντολές από τον Μπιλ Γκέιτς
και τη USAID και πολυεθνικούς κολοσσούς µε lobbies στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, τότε πώς να περιµένουµε την αγροτική οικο-
νοµία να ανακάµψει;

Και σας να αποδείξω τι λέω, στις 10 Φεβρουαρίου του 2025 -
ας µας ακούσουν τα µικρά παιδιά- η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στέλνει
Οδηγία, ώστε να επιτρέπονται µε εντολή του Μπιλ Γκέιτς -του
γνωστού Μπιλ Γκέιτς- να επιτρέπεται να περιέχουν τα τρόφιµα
4% ανά 100 γραµµάρια άλευρα εντόµων και σκουληκιών. Ισχύει
η Οδηγία αυτή;

Υπουργέ µου, ισχύει η Οδηγία αυτή; Είναι ευρωπαϊκή Οδηγία;
Επιτρέπεται στην Ευρώπη πλέον; Επιτρέπεται. Ωραιότατα. Δη-
λαδή, 4% -4 γραµµάρια στα 100- θα είναι σκουλήκια µέσα και
έντοµα. Θα τρώµε κατσαριδούλες, θα τρώµε ακριδούλες, σκα-
θαράκια, ό,τι έντοµο υπάρχει. Παλιά λέγαµε: «Αυτός χάφτει
µύγες», τώρα θα τρώµε και µύγες. Έχει  διαφοροποιηθεί το πρά-
γµα λίγο.

Ακούστε, λοιπόν, που θα µπαίνουν, σε αρτοσκευάσµατα, µπά-
ρες δηµητριακών, µπισκότα, ζυµαρικά, σάλτσες, πατατάκια,
πιάτα µε βάση τα όσπρια, λαχανικά, πίτσες, αναλόγως το κρέας
ή εναλλακτικά σε σούπες για χορτοφάγους, καλαµποάλευρα,
µπίρες, αναψυκτικά, σοκολάτες, παντού. 

Τι λέµε εµείς στους Έλληνες. Εµείς λέµε: Στηρίξτε την οικολο-
γική γεωργία. Στηρίξτε τη γεωργία και την κτηνοτροφία. Πάρτε
συγκεκριµένα προϊόντα που δεν έχουν µέσα τέτοιο πράγµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ποιοι το έκαναν αυτό; Η USAID µαζί µε τον Γκέιτς. Βγήκαν τα

έγγραφα από τις Ηνωµένες Πολιτείες και ένας Υπουργός, µα-
θαίνω, της Νέας Δηµοκρατίας -τώρα Βουλευτής- τρέµει το φιλο-
κάρδι του και τέσσερις δηµοσιογράφοι στη χώρα έχουν πάρει
λεφτά, έχουν πάρει λεφτουδάκια από τους Αµερικανούς, κύριε
συνάδελφε. Λεφτουδάκια. Εµ, δεν ξέρετε. Υπάρχει το έγγραφο
και το όνοµα έρχεται σε δέκα µέρες εδώ µέσα. Να δω τι θα κά-
νετε τότε. Κορυφαίοι δηµοσιογράφοι που τους βλέπουµε στα κα-
νάλια έχουν πάρει λεφτά από την Αµερική, από το USAID. Τα
έχουν πάρει κανονικά. Κι εδώ αρχίζουν τα γλέντια γιατί τα έχουν
πάρει για συγκεκριµένους λόγους, για να υπερασπιστούν τη
woke ατζέντα και τον πόλεµο στην Ουκρανία, τα εµβόλια, επίσης,
µαζί µε τα έντοµα, τα σκαθάρια κ.λπ. του Γκέιτς. Υπάρχουν τα έγ-
γραφα. Θα αρχίσει πάρτι µεγάλο. Τώρα αρχίζουν τα γλέντια.
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Θα πέσετε µε κρότο ως Κυβέρνηση. Θα πάτε τη Νέα Δηµοκρα-
τία στο 12%. Για πρώτη φορά έχετε κάνει τραγικά λάθη να στη-
ρίζετε ένα σύστηµα που δεν είναι η Νέα Δηµοκρατία. Το σύστηµα
του κ. Μητσοτάκη δεν είναι η Νέα Δηµοκρατία, είναι σηµιτισµός
αισχίστου είδους, καταλάβετέ το. Ούτε καν ΠΑΣΟΚ, πατριωτικό
ΠΑΣΟΚ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κλείνοντας να πω το εξής. Δεν θα πω για τον Γκέιτς, θα

κάνω µια άλλη αναφορά. Είναι ο ίδιος που κάνει και τεχνητό
κρέας, πλαστικό κρέας. Ξέρει ο κ. Πολάκης, έχει κάνει αναφορά
στη Βουλή παλαιότερα. Θα τρώτε πλαστική παντόφλα για κρέας,
τεχνικό κρέας, όπως σας το λέω. Υπάρχει ευρωπαϊκή Οδηγία.
Είναι έτοιµο. Είναι έτοιµο. 

Τώρα, λοιπόν, θα πω και κλείνω. Εµείς τα λέµε εδώ, τα λέµε.
Πρώτα µας αγνοούν και γελάνε κάποιοι εδώ µέσα, µετά µας κο-
ροϊδεύουν κάποιοι άλλοι, όπως µε τα Τέµπη, µετά µας πολεµούν
όπως στα Τέµπη και µετά τους νικάµε µε την αλήθεια που λέµε.
Έτσι γίνεται, συνήθως, µε την Ελληνική Λύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι εµείς κάνουµε ένα προσκλητήριο στον Έλληνα. Του λέµε,

κοιτώντας τον στα µάτια, κατάµατα, ελληνικά, όρθια, στα δύο:
Μην καταδέχεσαι να ρωτάς, Έλληνα, θα νικήσουµε, θα νικη-
θούµε; Σου λέµε: Πολέµα. Και στο τέλος θα του πούµε κάτι πολύ
απλό, όπως έλεγε ο Καζαντζάκης: «Νίκησα; Νικήθηκα; Τούτο
µόνο ξέρω, είµαι γεµάτος πληγές, αλλά στέκοµαι όρθιος, στα δύο
και όχι στα τέσσερα».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Πρόεδρο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» σαράντα µαθή-
τριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 10ο Δη-
µοτικό Σχολείο Τρίπολης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αισθάνοµαι την ανάγκη να δώσω µια απάντηση σε όσα άκουσα
νωρίτερα από τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης, γιατί εκτιµώ
ότι αν αυτή η συζήτηση, η οποία πλέον ανοίγει στο Ελληνικό Κοι-
νοβούλιο, δεν µπει σε µια συγκεκριµένη λογική, πιθανότατα θα
επαναλάβουµε όλα αυτά τα οποία το προηγούµενο χρονικό διά-
στηµα µάλλον έχουν αναδειχθεί µε λάθος τρόπο.

Όταν µιλάµε για το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είναι βέβαιο ότι µιλάµε για µια εθνική τραγω-
δία. Και είµαι βέβαιος ότι ελάχιστοι µπορούν να καταλάβουν τι
σηµαίνει ο πόνος της απώλειας ενός δικού σου ανθρώπου, όταν
µάλιστα µιλάµε για παιδιά νεαρής ηλικίας.

Αυτό που οφείλει να κάνει η ελληνική πολιτεία είναι όχι µόνο
να δείξει τον απαραίτητο και απαιτούµενο σεβασµό στη µνήµη
όλων αυτών των αδικοχαµένων παιδιών, αλλά βεβαίως να ανα-
δείξει µε κάθε δυνατό τρόπο και τις ευθύνες και τους λόγους που
οδήγησαν στο συγκεκριµένο τραγικό δυστύχηµα και να δηµιουρ-
γήσει τουλάχιστον τη συνθήκη, το έχουµε πει πάρα πολλές φο-
ρές, ούτως ώστε τέτοιου είδους αρνητικές συνθήκες, οι οποίες
είναι ο λόγος για ένα τέτοιο δυστύχηµα, να µην υπάρξουν ξανά
στην ελληνική πολιτεία.

Όµως, είναι πολύ µακριά αυτή η προσπάθεια ή αυτό που λέω
σε σχέση µε αυτό το οποίο επιχείρησε ο µόλις κατελθών του Βή-
µατος Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, διότι όντως υπάρχει ένα
πόρισµα, και κάνω µια προσπάθεια να το διαβάσω κι εγώ, από
τον Εθνικό Οργανισµό Διερεύνησης Ατυχηµάτων. Ειρήσθω εν πα-

ρόδω έγινε σε πρότερο χρόνο από αυτήν την Κυβέρνηση, και όχι
από κάποια προηγούµενη. Και βεβαίως, χωρίς κανείς να µπορεί
να κάνει τίποτα, ανακοινώνει το πόρισµά του µια µέρα πριν από
την ηµέρα των µεγάλων ενδεχοµένως διαδηλώσεων που θα
έχουµε αύριο.

Άρα, κάποια στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να
γίνουµε ελάχιστα υπεύθυνοι µπροστά στην ίδια την πραγµατικό-
τητα. Τι λέει, αλήθεια, αυτό το πόρισµα; Το διάβασε ο µόλις κα-
τελθών του Βήµατος Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, και
απευθύνοµαι σε εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ή απλά οι-
κειοποιούµαστε κάθε φορά αυτό που µας βολεύει από τη µια
πλευρά, αφήνοντας την ίδια την πραγµατικότητα από την άλλη,
χωρίς κανένα απολύτως σχόλιο;

Το πόρισµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε τι λέει; Το
πόρισµα στην πραγµατικότητα δείχνει ότι η βασική αιτία του ατυ-
χήµατος είναι ο ανθρώπινος παράγοντας. Οι διαχρονικές…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τι λέτε, κύριε Τσιάρα; Τι λέτε; Φτάνει

πια! Έλεος! Πενήντα επτά νεκροί!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, παρα-

καλώ.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Οι διαχρονικές παραλείψεις οι οποίες υπάρ-
χουν…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Αν δεν θέλετε να τα ακούσετε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Το γεγονός ότι δεν είχε γίνει έλεγχος από τη Ρυθµιστική Αρχή

Σιδηροδρόµων, κύριε Παππά. Το διαβάσατε, κύριε Παππά;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εδώ το έχω. Θέλετε αντίγραφο; Παίζετε

µε τη νοηµοσύνη µας; Διαβάστε τώρα τη σελίδα 104.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αν λοιπόν το διαβάσατε, µπορείτε να τα δείτε
όλα αυτά. Αν όµως δεν θέλετε να ακούσετε… Ωστόσο, εγώ δεν
έµεινα σ’ αυτό, όπως έχετε καταλάβει, προσπάθησα να απα-
ντήσω σε αυτά που είπε ο κ. Βελόπουλος.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Αν θέλετε λοιπόν να µιλάµε ειλικρινά, φροντίστε να υιοθετή-

σετε µια στάση η οποία να δείχνει και την υπευθυνότητα, αλλά
και τον σοβαρό τρόπο αντιµετώπισης ενός τέτοιου ζητήµατος.
Ξέρετε ότι τέτοια ζητήµατα τα περάσαµε και στο παρελθόν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Διαβάστε τώρα τη σελίδα 104 και µην
υψώνετε τους τόνους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Παππά, παρα-
καλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν θα ξεχάσουµε ούτε το Μάτι, ούτε τη Μάν-
δρα, αλλά δεν θέλω να φτάσω εκεί. Εκεί θέλετε να φτάσουµε; Το
ζήτηµά µας…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): … ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, ακούστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ήταν και Υπουργός Δικαιοσύνης ο κύ-
ριος όταν έγινε το έγκληµα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Βεβαίως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, παρα-
καλώ, κύριε Παππά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τι θέλετε, κύριε Παππά;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα ακούσετε, κύριε Τσιάρα, θα ακού-
σετε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Το γεγονός ότι επαναλαµβάνετε την αµφισβή-
τησή σας για τη λειτουργία της ελληνικής δικαιοσύνης, αυτό είναι
το θέµα σας; Είναι δικό σας δικαίωµα. Αν πιστεύετε ότι η ελληνική
πολιτεία, χωρίς τις αναγνωρισµένες από το Σύνταγµα εξουσίες,
µπορεί πραγµατικά να συντηρήσει τη δηµοκρατία, βγείτε και
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πείτε το. Αυτό είναι το θέµα σας αυτήν τη στιγµή;
Το ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι αν όντως

θέλουµε αυτό το οποίο εύχεται και επιθυµεί όλη η ελληνική κοι-
νωνία, να λάµψει η αλήθεια, να αποδοθούν οι ευθύνες και να δη-
µιουργηθεί αυτή η συνθήκη ώστε να µην επαναληφθεί κάτι
τέτοιο, νοµίζω ότι όλοι έχουµε µπροστά µας µια σοβαρή ευθύνη
την οποία πρέπει να αναλάβουµε. Κι αυτό είναι το βασικό ζητού-
µενο. Από εκεί και πέρα, προφανώς, όλοι κρινόµαστε από τους
Έλληνες πολίτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Λοιπόν, για να οργα-

νώσουµε λίγο τη συζήτηση γιατί έχουµε και τη συζήτηση για τις
άρσεις ασυλίας των Βουλευτών, έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Παπ-
πάς, ο κ. Γερουλάνος, η κ. Αχτσιόγλου και θα κλείσει η κ. Μάνη,
για να µπούµε µετά στις άρσεις.

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ειλικρινά δεν περίµενα τέτοια έπαρση.

Το µόνο πράγµα που µπορεί να σας δικαιολογήσει είναι ότι είστε
αδιάβαστος. Τίποτε άλλο. Τίποτε άλλο.

Πριν µια ώρα λοιπόν ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ  έδωσε στη δηµοσιότητα
το πόρισµά του. Στη σελίδα 104 κάνει σαφώς νύξεις για ίχνη ξυ-
λολίου και ότι υπήρχαν δύο γραµµές υπολειµµάτων από καύσιµα
και ότι τα έλαια σιλικόνης, όπως λέγανε διάφορα φερέφωνα όλο
αυτό το διάστηµα, δεν είναι ικανά να προκαλέσουν την πυρό-
σφαιρα. Τι άλλο λέει το πόρισµα; Ότι δεν υπήρξαν δείγµατα πριν
από το µπάζωµα, «το µπάζωµα του καλού σκοπού». Και ότι θα δι-
ευκολύνονταν η έρευνα και η τεκµηρίωση, εάν δεν είχατε παρέµ-
βει από τις πρώτες ώρες µετά το έγκληµα χωρίς εισαγγελική
εντολή, βέβαια. Διότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ
έκανε µια ερώτηση. Εσείς ήσασταν Υπουργός Δικαιοσύνης, κύριε
Τσιάρα. Ρωτήσαµε την εισαγγελέα, λοιπόν, της Λάρισας, εάν είχε
δώσει εντολή για παρέµβαση στο πεδίο και είπε: «όχι». 

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι οι εντολές ήταν πολιτικές,
κύριε Τσιάρα. Και η διπλανή καρέκλα από εσάς, το διπλανό
έδρανο είναι το εδώλιο του κατηγορουµένου, διότι είπε ψέµατα
συνειδητά στον ελληνικό λαό ο κ. Μητσοτάκης. Μας είπε ότι το
µπάζωµα έγινε για καλό σκοπό και έρχεται ο ΕΔΟΣΑΑΜ και λέει
ότι το µπάζωµα έκρυψε στοιχεία. Μας είπε ότι δεν υπήρχε τίποτα
εύφλεκτο και έρχεται ο ΕΔΟΣΑΑΜ και λέει ότι υπάρχουν ίχνη ξυ-
λολίου. Εκεί, λοιπόν, έπρεπε να κάθεται ο κ. Μητσοτάκης αυτές
τις τρεις µέρες. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία έχει προτείνει να κατατεθεί
πρόταση δυσπιστίας. Εκεί έπρεπε να είναι ο κ. Μητσοτάκης και
τρεις µέρες να απολογείται και να µας πει, ποιος του είπε ότι είναι
ανθρώπινο λάθος, µια θεωρία που καταρρέει µέρα µε την ηµέρα,
ποιος του είπε ότι δεν υπάρχει τίποτα εύφλεκτο. 

Και, βεβαίως, επειδή είστε και Υπουργός Δικαιοσύνης νοµίζω
έχετε και αυξηµένο λόγο, φαντάζοµαι ότι και εσείς θα τον ενθαρ-
ρύνετε να είναι µάρτυρας στην προανακριτική επιτροπή. Είναι ο
άνθρωπος που από τους τριακοσίους εκπροσώπους του έθνους
γνωρίζει τα περισσότερα για την υπόθεση. Θα έρθει, λοιπόν, εκεί
ο κ. Μητσοτάκης και θα µας πει και ποιος τον ενηµέρωσε και στη
βάση ποιων πληροφοριών και ποιων ιεραρχήσεων πήρε αυτές τις
οδυνηρές για την αλήθεια και την κοινωνία µας αποφάσεις. 

Έρχεται, όµως, η ηµέρα της κρίσεως. Σε λίγες ώρες από τώρα,
αύριο το πρωί θα δείτε τι έχει να γίνει σε όλη την Ελλάδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Γερουλάνος. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά, κι εγώ
εκπλήσσοµαι µε τη στάση, την οποία κρατήσατε µόλις τώρα.
Ήταν εντυπωσιακό αυτό το οποίο κάνατε και είναι εντυπωσιακό,
γιατί, εάν δεν το ξέρετε µέχρι τώρα, το πόρισµα που έχει βγει
είναι εκατόν ογδόντα σελίδες αποκάλυψης µετά από δύο χρόνια
συγκάλυψης. 

Ξέρω ότι δεν σας αρέσει η λέξη, αλλά πώς ονοµάζεις έναν
Πρωθυπουργό, ο οποίος αποφασίζει λίγες µέρες, λίγες ώρες
µετά το δυστύχηµα να οδηγεί τη δικαιοσύνη προς συγκεκριµένη
κατεύθυνση; Πώς το ονοµάζεις αυτό; Βρείτε µου άλλη λέξη. 

Όταν, όµως, λέει: «Σας διαβεβαιώνω, ανθρώπινο λάθος», «Σας

διαβεβαιώνω, δεν υπάρχει εύφλεκτο υλικό», τι κάνει; Είναι ένας
Πρωθυπουργός, ο οποίος κοιτάζει να µάθει την αλήθεια; Είναι
ένας Πρωθυπουργός, ο όποιος νοιάζεται να τιµωρηθούν οι υπεύ-
θυνοι ή νοιάζεται για να µην ξαναµπούν παιδιά στα τρένα που να
κινδυνεύουν; 

Όχι. Είναι ένας Πρωθυπουργός, ο οποίος θέλει τη δικαιοσύνη
προς τη συγκεκριµένη κατεύθυνση. Και δεν το κάνει µία φορά.
Το ξανακάνει µετά από δύο χρόνια. Και έρχεται και λέει: «Μπά-
ζωµα. Ό,τι και να έγινε, για καλό σκοπό έγινε.». Πραγµατικά,
υπάρχει Πρωθυπουργός, που έχετε ακούσει εσείς -δηµοκρατικής
χώρας, τουλάχιστον- ο οποίος να λέει ότι η αλλοίωση του τόπου
ενός δυστυχήµατος -µπορεί να είναι και τόπος εγκλήµατος- είναι
για καλό σκοπό; 

Λοιπόν, αυτό το οποίο κάνει το πόρισµα είναι ότι βάζει τεράστια
ερωτηµατικά στις βεβαιότητες τις δικές σας και το κάνει µετά
από δύο χρόνια, µετά από δύο χρόνια ηρωικού αγώνα των γο-
νέων να µάθουν ως ντετέκτιβ τι έχουν γίνει τα παιδιά τους. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Όσο κι αν δεν σας αρέσει, αυτό είναι
αυτό το οποίο ζούµε σήµερα. 

Λοιπόν, τώρα, µετά από δύο χρόνια που αρχίζει και εµφανίζεται
η αλήθεια µετά από τεράστιες πιέσεις, τώρα εµείς θα κάνουµε
αυτό το οποίο κάνουµε πάντα. Με απόλυτη σοβαρότητα θα
δούµε το πόρισµα. Με απόλυτη σοβαρότητα θα κρίνουµε αυτό
που επιτάσσει το δίκαιο, η δηµοκρατία και η συνείδησή µας. Και
αυτό το οποίο θα προσπαθήσουµε να κάνουµε για άλλη µια φορά
είναι να σας φέρουµε επιτέλους στη σωστή µεριά αυτής της συ-
ζήτησης, στη µεριά που λέει ότι πρέπει να τιµωρηθούν αυτοί οι
οποίοι ευθύνονται για το έγκληµα και να βεβαιωθούµε ότι δεν θα
ξαναγίνει τέτοιο δυστύχηµα, όπως αυτό που έγινε στα Τέµπη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο B’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Και µπορώ να σας πω ξανά και ξανά ότι η δική σας Κυβέρνηση
έχει κάνει τα πάντα για να διασφαλίσει ότι δεν θα γίνει το πρώτο,
µε αποτέλεσµα δύο χρόνια µετά κανένας δικός σας Υπουργός να
µην µπορεί να λέει: «Μπείτε µε ασφάλεια στα τρένα.». 

Δύο χρόνια, λοιπόν, τι κάνατε; Καταλαβαίνετε ότι µετά το
έγκληµα έρχεται δεύτερο έγκληµα; 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Για να έχουµε εικόνα το πώς θα προχωρήσει η συζήτηση έχουν

ζητήσει τον λόγο για τις παρεµβάσεις του δύο ακόµα Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι. Στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο η κ. Άννα
Μάνη - Παπαδηµητρίου για µια τροπολογία και µετά θα προχω-
ρήσουµε στην ειδική ηµερήσια διάταξη. 

Τον λόγο έχει η κ. Αχτσιόγλου από την Νέα Αριστερά.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά και εγώ εξε-

πλάγην µε την τοποθέτησή σας, διότι έδειξε µία στάση της Κυ-
βέρνησης εντελώς αµετανόητη. 

Αυτό το πόρισµα, που πριν από λίγο µπορέσαµε να παρακο-
λουθήσουµε, που ήρθε στο φως της δηµοσιότητας, αναδεικνύει
ακέραιες, τεράστιες και ασύγγνωστες ευθύνες της Κυβέρνησης,
γι’ αυτό το τροµερό έγκληµα. 

Πρώτον, το πόρισµα λέει ευθέως ότι υπήρχε άγνωστο καύσιµο
µέχρι στιγµής από το οποίο προκλήθηκε η έκρηξη και από το
οποίο έχασαν τη ζωή τους άνθρωποι. Το αντιπαραβάλω µε τη δή-
λωση του Πρωθυπουργού ότι όσοι µιλούν για υποτιθέµενο εύ-
φλεκτο υλικό ασπάζονται θεωρίες συνωµοσίας, είναι ψεκασµένοι.
Πρώτη και κορυφαία ασύγγνωστη ευθύνη της Κυβέρνησης. 

Δεύτερον, το πόρισµα λέει ευθέως ότι ο χώρος δεν σφραγί-
στηκε, ο χώρος δεν φυλάχτηκε για να µπορέσουν να διερευνη-
θούν στοιχεία, δηλαδή ότι οι ενέργειες και παραλείψεις της
Κυβέρνησης, αφαίρεση υλικών, µπάζωµα -των φορέων που επο-
πτεύονται από την Κυβέρνηση υπό εντολές προφανώς της Κυ-
βέρνησης, δεν µπορούµε να δεχτούµε ότι δρουν οι άνθρωποι από
µόνοι τους- ευθύνονται για το γεγονός ότι δεν µπορούµε να πά-
ρουµε απαντήσεις για το θάνατο όλων αυτών των ανθρώπων δύο
χρόνια µετά. Χάθηκαν στοιχεία, δεν σφραγίστηκε ο χώρος, δεν
προστατεύθηκε η περιοχή, έγιναν τα πάντα για να µην µπορούµε

8476 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



να βγάλουµε απαντήσεις. 
Τρίτο στοιχείο, κενά ασφαλείας, τεράστια έλλειψη προσωπι-

κού, τεράστια αδυναµία να µπορέσει να λειτουργήσει ο σιδηρό-
δροµος. Το αντιπαραβάλω µε τις δηλώσεις των κυβερνητικών
στελεχών ήδη από τις πρώτες µέρες ότι όλα λειτουργούν άψογα
και µε τις παρεµβάσεις σε ζωντανά δελτία ειδήσεων για να δεί-
χνουν υποτιθέµενα συστήµατα τηλεδιοίκησης, που δήθεν λει-
τουργούσαν και τα οποία εκείνη την ηµέρα τα παρέκαµψε ένας
άνθρωπος που έκανε το ανθρώπινο λάθος. Αυτά είναι µόνο τρία
που σταχυολογώ από αυτά που είδαν το φως της δηµοσιότητας.
Ακέραιες τεράστιες, ασύγγνωστες ευθύνες της Κυβέρνησης. 

Ζούµε δύο χρόνια αυτήν τη στιγµή που η Κυβέρνηση έρχεται
ενώπιον πράξεων ή παραλείψεων δικών της που συντελούν στο
δεύτερο έγκληµα, που είναι της συγκάλυψης. Ακούω το επιχεί-
ρηµα, η δικαιοσύνη, η δικαιοσύνη. Για να ξεκαθαρίσουµε τα πρά-
γµατα η δικαιοσύνη έχει τις αρµοδιότητές της και τις ευθύνες
της. Η Κυβέρνηση έχει τις δικές της αρµοδιότητες και τις δικές
της ευθύνες. 

Ποιος έκανε το µπάζωµα; Ποιος αποµάκρυνε υλικά; Ποιος
έδωσε παραποιηµένα ηχητικά και τα επικαλούνταν ο κ. Μητσο-
τάκης στο υπουργικό συµβούλιο; Ποιος επί δύο χρόνια δεν
έβλεπε αν υπάρχουν βίντεο ή κάµερες ασφαλείας στον ΟΣΕ;
Ποιος επενέβη στην εξεταστική για να µην υπάρχουν οι µάρτυρες
που έπρεπε να δίνουν απαντήσεις; 

Όλα αυτά αφορούν την Κυβέρνηση. Το αν όλα αυτά ή κάτι από
αυτά είναι αξιόποινο, αυτό αφορά τη δικαιοσύνη και είναι έτερο
ζήτηµα, αλλά δεν αφαιρεί από το κάδρο των βασικών πολιτικών
ευθυνών την Κυβέρνηση. Και γι’ αυτό οι πολίτες διαδηλώνουν µε
ένα αίτηµα, που είναι βαθιά πολιτικό. Πολιτικό είναι το αίτηµα για
δικαιοσύνη. Πολιτικό είναι το αίτηµα για αλήθεια. Με ένα βαθιά
πολιτικό αίτηµα διαδηλώνουν για τη συγκάλυψη, που συντελείται
εδώ και δύο χρόνια.

Και αύριο η κοινωνία, όπως και πριν από λίγες µέρες, στέλνει
µια µοµφή και η µοµφή αυτή απευθύνεται σε κάποιους. Η µοµφή
για τη συγκάλυψη δεν απευθύνεται στην Αντιπολίτευση, δεν
απευθύνεται στον κ. Καραθανασόπουλο, δεν απευθύνεται στον
κύριο του ΣΥΡΙΖΑ, απευθύνεται στον Πρωθυπουργό. Η µοµφή
αυτή απευθύνεται στον Πρωθυπουργό. Η πολιτική έγκληση απευ-
θύνεται στον Πρωθυπουργό, όπως και ο Πρωθυπουργός πολιτικά
εγκαλεί ως πολιτικώς εγκάθετους οποιουσδήποτε ζητούν δικαιο-
σύνη και αλήθεια. Και αυτήν τη µοµφή θα τη φέρουµε και µέσα
στο Κοινοβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο κ. Βρεττός, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τη Νίκη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ο λαός λέει ανεµοµα-
ζώµατα, ανεµοσκορπίσµατα.

Καταλαβαίνω πόσο δύσκολη είναι η θέση σας να είστε εσείς ο
ατυχής Υπουργός, που πήρατε τον λόγο, εκπροσωπώντας την
Κυβέρνηση µετά την ανακοίνωση του πορίσµατος. Προφανώς
αυτή η έκρηξη δεν γίνεται ούτε από µπανάνες ούτε από κόκα -
κόλες.

Οι ευθύνες, εποµένως, οι κυβερνητικές είναι τετραπλές, γιατί
εµπαίζει το λαϊκό αίσθηµα, όχι στα πλαίσια µιας αντιπολιτευτικής
διάθεσης, αλλά στα πλαίσια µιας προσπάθειας να διασώσει τα
άσωστα.

Καµία πολιτική καριέρα δεν µπορεί να αναπτυχθεί και να στε-
ρεωθεί πάνω σε ένα οµαδικό έγκληµα. Και το έγκληµα έχει δύο
φάσεις. Η δεύτερη, όµως, φάση, η πιο τροµερή, είναι αυτή που
εσείς, ακόµα και µετά το πόρισµα, αναφέρετε ως ανθρώπινο
σφάλµα. Αλήθεια; Εσείς της Κυβέρνησης πόσα πολιτικά εγκλή-
µατα κάνατε πάνω στο ανθρώπινο σφάλµα; Γιατί δεν θέλατε να
αποκαλυφθεί η αλήθεια; Γιατί ο µεταβατικός πρόεδρος, που έγινε
µεταβατικός διευθύνων σύµβουλος -και αεικίνητος παραµένει
στη θέση του- λέει συνεχώς ψέµατα για τα σβησµένα αρχεία των
καταγραφικών; Γιατί χρειάστηκε µια ολόκληρη Κυβέρνηση να συ-
νεργαστεί για να αποκρύψει, να ξεµπαζώσει, να ξεχερσώσει, να
µπαζώσει µετά και να πισσάρει;

Αλήθεια; Μπορείτε να σταθείτε εσείς απέναντι σε αυτούς τους
ανθρώπους, τους γονείς, που ζητούν το αυτονόητο, το κράτος
δικαίου; Μπορείτε να σταθείτε, µετά και από τις δηµοσιογραφι-
κές εκποµπές που µιλάνε για στοιχεία που υπάρχουν από δορυ-

φορικές λήψεις για τον γιο της Εισαγγελέα, για το πότε µεταφέρ-
θηκε και το πότε βγήκε; Τα αυτονόητα οι υπηρεσίες σας δεν τα
κάνουνε; Η ΕΥΠ τι είναι; Είναι για να προστατεύει τους πολιτικούς
αντιπάλους µε τα Predator; Δεν είναι για να προστατεύει τους
Έλληνες πολίτες;

Αυτά τα ερωτήµατα θα παραµένουν. Και όσο πιο γρήγορα θα
αποτραβηχτείτε ο καθένας προσωπικά από αυτή τη συγκάλυψη,
τότε µπορεί να υπάρξει µια καλύτερη ηµέρα για τους Έλληνες
πολίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.
Κωνσταντίνος Χήτας από την Ελληνική Λύση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δύο χρόνια δεν καταφέραµε να σας πείσουµε. Με ό,τι στοιχείο

αποκαλύψαµε δεν πειστήκατε ούτε ένα λεπτό εσείς της Κυβέρ-
νησης.

Αφήστε, λοιπόν, σήµερα την Ελληνική Λύση στην άκρη, κύριε
Υπουργέ. Δεν υπάρχει Ελληνική Λύση σήµερα, σήµερα υπάρχει
ένα πόρισµα. Εµείς, ούτως ή άλλως, δεν είµαστε τίποτα παρα-
πάνω από µια παρέα ψεκασµένων, εµείς είµαστε για τα µπάζα,
όπως τα έχουν πει οι Υπουργοί σας αυτά, δεν τα λέµε εµείς.

Ο κ. Φλωρίδης εδώ, κοιτώντας τον Πρόεδρό µας και εµάς
όλους, είπε: «Είστε αντιπολίτευση για τα µπάζα, κύριε Βελό-
πουλε». Και χειροκροτούσαν εδώ οι δικοί σας. Τι να κάνουµε;
Εµείς είµαστε ψεκασµένοι. Τα είπε εδώ και ο κ. Ανδρουλάκης,
έλεγε: «Είναι ψεκ ο κ. Βελόπουλος». Οι υπόλοιποι όλοι έλεγαν ότι
είµαστε ψεκασµένοι. Για θεωρίες συνωµοσίας έλεγε ο κ. Μητσο-
τάκης και έφευγε τρέχοντας από την Αίθουσα και ενώ έφευγε του
έλεγε Κυριάκου του Βελόπουλου: «Τι είναι αυτά που λες;». 

Εµείς, λοιπόν, οι ψεκασµένοι δεν θα µιλήσουµε σήµερα. Μι-
λάνε τα γεγονότα. Σας έχω, όµως, νέα. Αυτό λέει το πόρισµα. Τι
λέει το πόρισµα; Ο άνθρωπος λέει: «Η προσωπική µου γνώµη…
». Αφήστε µας εµάς απέξω, εµείς δεν ξέρουµε, είµαστε ένα
τσούρµο ψεκασµένων. Εσείς οι σοβαροί ακούστε τώρα εδώ. Λέει
ο άνθρωπος: «Όσοι καθυστέρησαν τη Σύµβαση 717, και µιλώ για
την ανώτερη ηγεσία, έχουν συµβάλει αποφασιστικά στο να χά-
σουν τη ζωή τους αυτά τα παιδιά». Μόνο και αυτό φτάνει για να
παραιτηθείτε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να αναλάβετε τις ευθύνες σας και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ που

κυβερνούσατε τόσα χρόνια. Μόνο αυτό, η 717 είναι η ευθύνη η
µεγάλη που χάθηκαν οι ζωές, όπως λέει ο άνθρωπος. Δεν την
ολοκληρώσατε ποτέ. Δεν ξέρουµε πού πήγαν τα χρήµατα. Δεν
θα πω εγώ τώρα για τις εξεταστικές. Βλέπω εδώ και Υπουργούς
και όσους συµµετείχαν στην eξεταστική, την παρωδία, που
υπουργοποιήθηκαν. Θα τα πούµε αυτά στη συνέχεια. 

Συνεχίζει: «Τα θύµατα που είχαν αιτία θανάτου τη φωτιά είναι
πέντε έως επτά». Όταν τα λέγαµε αυτά, φωνάζατε: «Τι είναι αυτά
που λέτε; Δεν ντρέπεστε; Παίζετε µε τον πόνο του κόσµου. Ψα-
ρεύετε ψήφους». Κάηκαν άνθρωποι. Από τι κάηκαν; Κουβαλού-
σαν γκαζάκια πάνω τους οι ίδιοι; Πάµε παρακάτω. Σύµφωνα µε
το πόρισµα, πιθανή αιτία είναι η παρουσία αγνώστου καυσίµου.
Όπα! Να που δικαιώνονται οι «ψεκ»!

Κύριε Υπουργέ, στις 28 Φλεβάρη του 2023 έγινε το έγκληµα.
Και στις 3 Μαρτίου όταν αλλάζει ο µήνας, και επειδή ο Φλεβάρης
έχει κουτσές ηµέρες, σε τρεις ηµέρες δηλαδή, καταθέτουµε ερώ-
τηση: «Τι κουβαλούσε η εµπορική αµαξοστοιχία; Τι προκάλεσε
την τεράστια πυρόσφαιρα;». Θεωρίες συνωµοσίας ο Βελόπουλος
µε αυτά που λέει και δεν ξέρει τι λέει και παίζει µε τον πόνο των
ανθρώπων και εκµεταλλεύεστε και κάνετε και ράνετε. 

Τι ήταν αυτό το καύσιµο; Δείτε στις σελίδες από 90 έως 107
τώρα που βγήκε το πόρισµα. Δείτε τα. Εµείς τα έχουµε δει ήδη.
Λέει µέσα για ξυλόλιο. Μπείτε και διαβάστε το πόρισµα, είναι
αναρτηµένο παντού πλέον. Τι κάνετε; Λέει: «Είναι απίθανο τα
έλαια σιλικόνης να έπαιξαν ρόλο στο φαινόµενο της πυρόσφαι-
ρας». Το λένε οι άνθρωποι. Βγήκαν και αυτά. Λέει για έλαια σιλι-
κόνης. Μην ακούτε τον Βελόπουλο. Τα έλαια σιλικόνης έκαναν
την πυρόσφαιρα 120 µέτρα για τριάντα και σαράντα δευτερόλε-
πτα να καίει; Αυτά τα λέει εδώ τώρα το πόρισµα. 

Συνεχίζει: «Η επιθεώρηση του τόπου του ατυχήµατος πάνω
στον µπάζωµα και ξεµπάζωµα…». Που εµείς είµαστε για τα
µπάζα! Που βρέθηκαν ανθρώπινα οστά πέντε και επτά χιλιόµετρα
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µακριά από το δυστύχηµα. Μίνι µάρκετ κλέβουν και βάζουν κορ-
δέλες και δεν περνάει κανείς. Και την πρώτη ηµέρα έγινε εκεί
πέρα της τρελής! Πλιάτσικο. Και λέτε εσείς δεν έγινε µπάζωµα
και ξεµπάζωµα; Λένε οι άνθρωποι: «Η επιθεώρηση του τόπου του
ατυχήµατος δεν έγινε µε τον τρόπο που έπρεπε, ώστε να µπορέ-
σουµε να προσδιορίσουµε τον τύπο του καυσίµου που προκά-
λεσε την πυρόσφαιρα». Άρα, µπάζωµα. Το µπαζώσαµε καλά! Τα
λένε οι άνθρωποι. 

Εµείς από εδώ και πέρα δεν θα λέµε τίποτα. Το είπαµε. Τα λέ-
γαµε δύο χρόνια. Πλέον θα µιλάνε τα γεγονότα. Ένα πράγµα
µπορείτε να κάνετε. Αφήστε τις εξεταστικές, τις προανακριτικές,
τις προτάσεις δυσπιστίας και τα λοιπά. Κάντε το για τους γονείς,
κάντε το για τα παιδιά, παραιτηθείτε και πάτε σε εκλογές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώνουµε µε

την παρέµβαση του κ. Καραθανασόπουλου από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα της Ελλάδος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Πραγµατικά άχαρος ο
ρόλος του κυρίου Υπουργού, ο οποίος έκανε µία ακόµη απέλπιδα
προσπάθεια, συνεχόµενη, να συνεχιστεί αυτή η προσπάθεια συ-
γκάλυψης από µεριά της Κυβέρνησης συνολικά του εγκλήµατος
στα Τέµπη. Και µάλιστα η αναφορά του στο πόρισµα ήταν επιλε-
κτική και αποσπασµατική. Βεβαίως, διευκολύνει το κυβερνητικό
αφήγηµα και συνολικότερα µια λογική των άλλων κοµµάτων της
Aντιπολίτευσης που σας διευκολύνουν να µιλάτε περί συνωµο-
σιολόγων και ψεκασµένων, όµως µια πρώτη µατιά γρήγορη που
ρίξαµε στο πόρισµα -γιατί θα τοποθετηθούµε αναλυτικά εφόσον
ολοκληρώσουµε τη µελέτη- τι καταδεικνύει;

Καταδεικνύει, πρώτον, ότι υπήρξε σύγκρουση -που άλλα κόµ-
µατα αποφεύγουν να µιλήσουν για τη σύγκρουση- µια σύ-
γκρουση η οποία οφείλεται σε προβλήµατα τουλάχιστον από το
2009, τα οποία εντάθηκαν και συνεχίστηκαν ακόµη περισσότερο.
Και αυτά τα προβλήµατα πού τα εντοπίζει; Τα εντοπίζει στη συ-
ντήρηση του δικτύου, στην έλλειψη µέτρων ασφαλείας και στο
προσωπικό µε την ελλιπή εκπαίδευση. Δεύτερον, καταδεικνύει
ότι υπήρξε και µετά τη σύγκρουση αυτή η έκρηξη που δεν οφεί-
λεται σε έλαια σιλικόνης, όπως είναι το αφήγηµα της Κυβέρνησης
αλλά και της Hellenic Train ότι φταίνε τα έλαια σιλικόνης, αλλά
µεταφέρονταν κάποιο άλλο καύσιµο υλικό, που η αλλοίωση του
χώρου -γιατί µέσα µιλάει ότι δεν τηρήθηκαν οι διαδικασίες ασφά-
λειας του χώρου του εγκλήµατος, αυτό έδωσαν- ήρθε να συγκα-
λύψει στο να µην βρεθούν τα πραγµατικά στοιχεία, τα αποδει-
κτικά στοιχεία τα οποία οδήγησαν στην έκρηξη.

Και όλο αυτό είναι ένα συνολικότερο σχέδιο από την µεριά της
Κυβέρνησης συνολικά που εµπλέκεται και το κράτος µε τους µη-
χανισµούς του, από τη δικαιοσύνη την Αστυνοµία, την Πυροσβε-
στική, άλλα τµήµατα του κρατικού µηχανισµού, την Πολεµική
Αεροπορία που ήταν εκεί, και βεβαίως ενδεχόµενα και του ίδιου
του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. 

Από αυτήν την άποψη εµείς λέµε καθαρά ότι εδώ πέρα υπάρ-
χουν συγκεκριµένες αιτίες, υπάρχουν πολιτικές ευθύνες από τη
µεριά της Κυβέρνησης, του εχθρικού κράτους που αντιµετωπίζει
τη ζωή του ανθρώπου στη ζυγαριά του κόστους οφέλους και θυ-
σιάζει αυτή την ανθρώπινη ζωή στην κερδοφορία των επιχειρη-
µατικών οµίλων, από την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
χρηµατοδοτεί τέτοιου είδους καταστάσεις, όπως αυτή στον ελ-
ληνικό σιδηρόδροµο, και βεβαίως συνολικότερα από έναν µηχα-
νισµό, ο οποίος δηµιουργεί και αναπαράγει συνεχώς «Τέµπη»,
γιατί άλλωστε µία ακόµη από τις διατυπώσεις του πορίσµατος
λέει ότι ακόµη και σήµερα ο σιδηρόδροµος δεν έχει αυτά τα στοι-
χεία ασφαλείας. 

Και από αυτήν την άποψη είναι γεγονός ότι η Κυβέρνηση έχει
στριµωχτεί πάρα πολύ. Βρίσκεται σε δύσκολη θέση από τον ίδιο
τον λαϊκό παράγοντα και µε τις µεγαλειώδεις κινητοποιήσεις. Η
αυριανή απεργία, οι συγκεντρώσεις σε εκατοντάδες πόλεις και η
τεράστια µαζικότητα που αυτές θα έχουν, θα αναδείξει το πρα-
γµατικό ζήτηµα. Πρώτον, ότι αυτό το έγκληµα οφείλεται στο γε-
γονός ότι βάζετε σε προτεραιότητα τα κέρδη και όχι τις ανθρώ-
πινες ζωές. Και δεύτερον, ότι πρέπει να τιµωρηθούν οι ένοχοι και
να διαµορφωθούν οι προϋποθέσεις να µην έχουµε νέα Τέµπη σε
όλες τις πτυχές της ανθρώπινης ζωής. 

Σε αυτήν ακριβώς την προσπάθεια το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας καταβάλλει κάθε προσπάθεια και το πόρισµα το οποίο
έχει καταθέσει µε την εξεταστική επιτροπή αναδεικνύει όχι µόνο
πολιτικές ευθύνες αλλά και συγκεκριµένες ποινικές ευθύνες
Υπουργών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
ο κ. Τσιάρας για την απάντησή του. Αµέσως µετά είναι η κ. Άννα
Μάνη - Παπαδηµητρίου και προχωράµε στην ειδική ηµερήσια διά-
ταξη. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας τους
αξιότιµους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και πριν πω οποι-
αδήποτε σκέψη, θέλω να επαναλάβω τον σεβασµό µου και στη
µνήµη των αδικοχαµένων ανθρώπων αλλά και στον πόνο των αν-
θρώπων που έχασαν τις οικογένειές τους. Και νοµίζω ότι όποια
συζήτηση γίνεται εντός του Ελληνικού Κοινοβουλίου, θα έπρεπε
να διακατέχεται από αυτό το συγκεκριµένο πνεύµα. Εµένα αυτή
είναι η άποψή µου. 

Πέραν όµως όλων αυτών, επειδή αυτή η συζήτηση ανάγεται σε
ένα άλλο πολιτικό επίπεδο, νοµίζω ότι υπάρχουν ερωτήµατα τα
οποία ούτως ή άλλως από µόνα τους απαντώνται. Δεν είναι αυτή
η Κυβέρνηση που συνέστησε τον Εθνικό Οργανισµό Διερεύνησης
Ατυχηµάτων; Δεν είναι αυτή η Κυβέρνηση που διευκόλυνε τη δι-
καστική εξουσία σε όλα τα ερωτήµατα, τα οποία ετέθησαν για τη
διερεύνηση του συγκεκριµένου ατυχήµατος; Δεν είναι αυτή η Κυ-
βέρνηση η οποία στελέχωσε τον συγκεκριµένο οργανισµό εις άρ-
νηση όλων υµών της Αντιπολίτευσης;

Και αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι αυτή η
Κυβέρνηση η οποία αναµένει είτε το πόρισµα του συγκεκριµένου
οργανισµού είτε πολύ περισσότερο όλη την έρευνα την οποία
διεξάγει η δικαιοσύνη και το λέµε µε κάθε τρόπο και µε κάθε τόνο
προς κάθε κατεύθυνση;

Αλήθεια, µου κάνει πραγµατική εντύπωση, διότι εγώ νωρίτερα
είπα ότι σε σχέση µε αυτά που είπε ο κ. Βελόπουλος υπάρχουν
και άλλες εκδοχές. Και εκεί έµεινα. Πόσοι από εσάς, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, προλάβατε και διαβάσατε τις 180 σελίδες του
πορίσµατος και σήµερα έρχεστε αυτήν τη στιγµή εδώ και λέτε
συγκεκριµένα επιχειρήµατα επί του πορίσµατος; Δηλαδή το γνω-
ρίζετε το πόρισµα; Το διαβάσατε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν τα είδατε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Το διαβάσατε, κύριε Παππά;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ποιον πάτε να κοροϊδέψετε τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ. Ακου-

στήκατε όλοι. Παρακαλώ να ακουστεί ο Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Προσέξτε η αντιµετώπιση ενός τόσο σοβαρού
γεγονότος το οποίο προϋποθέτει και τον σεβασµό στη µνήµη των
ανθρώπων αλλά και τον σεβασµό στον πόνο των ανθρώπων που
έχουν µείνει πίσω, νοµίζω ότι µας βάζει όλους σε µια διαφορετική
θέση.

Και το γεγονός ότι η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή έχει πει
ότι θα διερευνηθεί όλη αυτή η υπόθεση και για εµάς στόχος είναι
βεβαίως να αποδοθούν ευθύνες εκεί που πρέπει, αλλά και να µην
υπάρξει από εκεί και πέρα η πιθανότητα να επαναληφθεί κάτι τέ-
τοιο, θα έπρεπε να είναι ο οδικός χάρτης ενός πολιτικού συστή-
µατος που έχει τις παθογένειες του από τη µεταπολίτευση και
µετά, που έχει τα προβλήµατά του και όλοι τα γνωρίζουµε, αλλά
που βεβαίως δεν πρέπει να ξαναφήσει περιθώριο να ξανασυµβεί
κάτι τέτοιο. Αυτός θα έπρεπε να ήταν ο κοινός µας τόπος, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι.

Καταλαβαίνω τι επιχειρούν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης,
αλλά δεν είναι θέµα πολιτικής αντιπαράθεσης. Το λέω για άλλη
µια φορά. Είναι ένα ζητούµενο το οποίο προκύπτει από την ίδια
την κοινωνία και από την ίδια τη δική µας ενσυναίσθηση και ευ-
θύνη απέναντι στους αδικοχαµένους ανθρώπους. Και εκεί πρέπει
να µείνουµε. 

Νοµίζω ότι όλα τα άλλα τα βλέπουν οι Έλληνες πολίτες και
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µπορούν να µας κρίνουν. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», σαράντα πέντε
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυ-
µνάσιο «Εκπαιδευτήρια Σύγχρονη Παιδεία». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει για τρία λεπτά η κ. Άννα Μάνη - Παπαδηµητρίου,
Υφυπουργός Ανάπτυξης για να αναπτύξει την τροπολογία µε
αριθµό 332. Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υφυπουργός Ανάπτυ-
ξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ στα
άρθρα 5 και 6 της υπ’ αριθµόν 332 τροπολογίας, η οποία ως επί
το πλείστον ρυθµίζει ζητήµατα µισθολογικά, όπως επίσης και ζη-
τήµατα αποζηµιώσεων των µελών των αξιολογητών των επενδυ-
τικών σχεδίων, των αναπτυξιακών νόµων. 

Να αναφερθώ λίγο στο άρθρο 5, το οποίο ορίζει ότι το άρθρο
167 του ν.4738/2020, υποπερίπτωση αα’ της περίπτωσης α’ της
παραγράφου 2 «περί κατάταξης των πιστωτών» εφαρµόζονται και
για τη χρηµατοδότηση από την «US International Development Fi-
nance Corporation» των εταιρειών προς τις οποίες µεταβιβάζεται
µέρος του ενεργητικού και του παθητικού της εταιρείας µε την

επωνυµία «Ναυπηγικές και Βιοµηχανικές Επιχειρήσεις Ελευσί-
νας», προκειµένου να συνεχιστεί η επιχειρηµατική δραστηριότητα
του τµήµατος της επιχείρησης, που µεταβιβάζεται και αναλαµ-
βάνεται από τις νέες αυτές εταιρείες. 

Επίσης, µε το άρθρο 6 ορίζεται ότι οι αποδοχές που καταβλή-
θηκαν στους εργαζόµενους του Οργανισµού Βιοµηχανικής Ιδιο-
κτησίας από την έναρξη ισχύος του άρθρου 65 του ν.4409/ 2016,
έως και τον Μάρτιο του 2018 θεωρούνται νόµιµες και δεν αναζη-
τούνται.

Στην παράγραφο 2 του άρθρου 6, οι δαπάνες που πραγµατο-
ποιήθηκαν για την υποστήριξη του ελέγχου της διεπιχειρησιακής
Μονάδας Ελέγχου Αγοράς, της ΔΙΜΕΑ, του Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης, επίσης θεωρούνται νόµιµες και κανονικές. Και οι δαπάνες
αυτές εκκαθαρίζονται και εξοφλούνται σε βάρος των πιστώσεων
του Εθνικού Προγράµµατος Ανάπτυξης του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης του οικονοµικού έτους 2025 µε τις ειδικότερες και προβλε-
πόµενες προϋποθέσεις. 

Και τέλος η παράγραφος 3 του άρθρου 6 προσδιορίζει και δια-
σαφηνίζει µε ακρίβεια τις αποζηµιώσεις που θα λαµβάνουν τα
µέλη, οι εισηγητές, οι γραµµατείς των οργάνων που συµµετέχουν
στις διαδικασίες αξιολόγησης, ελέγχου και παρακολούθησης των
επενδυτικών σχεδίων. Ως επί το πλείστον αφορά αποζηµιώσεις
των µελών των επιτροπών που αξιολογούν τους επενδυτικούς νό-
µους, αναπτυξιακούς νόµους και είναι ως επί το πλείστον δηµό-
σιοι υπάλληλοι, οι οποίοι εργάζονται εκτός του ωραρίου τους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε κυρία

Υπουργέ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση και λήψη απόφασης σύµφωνα µε το άρθρο 62 του
Συντάγµατος και τα άρθρο 43Α και 83 του Κανονισµού της Βου-
λής για τις αιτήσεις άρσης ασυλίας των Βουλευτών κ.κ. Παύλου
Πολάκη και Έλενας Ακρίτα.

Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η Έκθεση την 18-2-2025, σύµφωνα
µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν κατά πλειοψηφία
την άρση της ασυλίας του κ. Παύλου Πολάκη.

Από την αρµόδια Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής
Δεοντολογίας ανακοινώθηκε η Έκθεση την 18-2-2025, σύµφωνα
µε την οποία τα µέλη της επιτροπής πρότειναν οµόφωνα την
άρση της ασυλίας της κ. Έλενας Ακρίτα. 

Επίσης, σύµφωνα µε το άρθρο 83 παράγραφος 7 του Κανονι-
σµού της Βουλής, η Βουλή αποφασίζει µε ανάταση του χεριού ή
έγερση επί της αιτήσεως της Εισαγγελικής Αρχής κατά τη διαδι-
κασία του άρθρου 108 παράγραφος 1 εδάφιο β’. Ο λόγος δίνεται
πάντα, εφόσον ζητηθεί στον Βουλευτή στον οποίο αφορά η αί-
τηση και στους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή
στους αναπληρωτές τους. 

Σας υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε απόφαση της Διάσκεψης των
Προέδρων της 7-3-2018, για τη διαδικασία αυτή έχει ενεργοποι-
ηθεί το σύστηµα ηλεκτρονικής ονοµαστικής ψηφοφορίας. Σας
υπενθυµίζω επίσης ότι η ψήφος σας αφορά το αίτηµα του εισαγ-
γελέα. Δηλαδή όσοι επιθυµούν, ψηφίζουν υπέρ ή κατά της άρσης
ασυλίας. Για όποιον το επιθυµεί, µπορεί να ψηφίσει ΠΑΡΩΝ. 

Αφού λοιπόν ολοκληρωθεί η συζήτηση επί των περιπτώσεων
της σηµερινής ειδικής ηµερήσιας διάταξης θα προχωρήσουµε σε
ονοµαστική ηλεκτρονική ψηφοφορία, όπως σας προανέφερα.

Η πρώτη υπόθεση αφορά τον συνάδελφο κ. Παύλο Πολάκη.
Επί της πρώτης αιτήσεως, υπάρχει συνάδελφους που ζητά τον
λόγο κατά το άρθρο 108 του Κανονισµού;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Παύλος Πολάκης.
Κύριε συνάδελφε, γνωρίζετε ότι εκ του Κανονισµού προβλέπο-

νται πέντε λεπτά. Θα σας δώσουµε έναν αναγκαίο χρόνο για να
αναπτύξετε τις θέσεις σας, αλλά παρακαλώ µε τον αυτοπεριορι-
σµό που πρέπει όλοι να επιδεικνύουµε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, ήταν αχρείαστη αυτή η εισαγωγή.

Ως γνωστόν ο κατηγορούµενος µπορεί να απολογείται για όση
ώρα θέλει και αυτό έχει επαναληφθεί πολλές φορές από αυτό το
Βήµα της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αν µου επιτρέπετε,
δεν είστε κατηγορούµενος εδώ. Είστε αναφερόµενος. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τέλος πάντων, αίρεται η ασυλία µου,
γιατί κάποιος µε µήνυσε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όποτε ξανανεβή-
κατε στο Βήµα αυτό, ξέρετε ότι σας δόθηκε ο χρόνος που απαι-
τείται.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το ξέρω, γι’ αυτό το λέω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μηδενίζω τον χρόνο,

αλλά παρακαλώ νοµίζω ότι καταλαβαίνετε και εσείς πού πρέπει
να κινηθούµε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα ξεκινήσω τη σηµερινή µου οµιλία, η
οποία θα είναι πολύ συγκεκριµένη και πολύ αναλυτική. 

Εγώ το διάβασα, κύριε Τσιάρα. Διάβασα τέσσερις, πέντε σελί-
δες. Και φαντάζουν πολύ µικρά όλα τα άλλα και αυτά που θα κου-
βεντιάσουµε µετά.

Όταν βγαίνει και σου λέει το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ ότι απο-
κλείεται να γίνει πυρόσφαιρα 80 µέτρων και να κρατήσει 30, 40
δευτερόλεπτα από έλαια σιλικόνης, αυτό δείχνει και είναι η επι-
βεβαίωση της συγκάλυψης που κάνετε ένα χρόνο. Και το δεύ-
τερο, που λέει επίσης το πόρισµα, είναι ότι αποµακρύνθηκαν τα
µπάζα και αν είχαµε πάρει δείγµατα πριν θα µπορούσαµε -αυτό
ακριβώς λέει- να πούµε πού είναι, πού µεταφερόταν, πού ακρι-

βώς ήταν η εστία, το καύσιµο, που λέει ότι βρήκαν ίχνη ξυλολίου.
Άρα, είναι η δεύτερη απόδειξη της συγκάλυψης.

Και πραγµατικά δεν αισθάνεστε καλά σήµερα µετά από αυτήν
την αποκάλυψη. Και δεν θα αισθάνεστε καλά και σε λίγες µέρες
όταν θα βγει στη δηµοσιότητα µία άσκηση ποινικής δίωξης, η
οποία έχει καταχωνιαστεί πάλι από την ανεξάρτητη ελληνική δι-
καιοσύνη και η οποία αφορά διασπάθιση πόρων του Ταµείου Ανά-
καµψης, που συνδέονται µε το έγκληµα των Τεµπών.

Προχωρώ παρακάτω. Αν υπήρχε ρεκόρ Γκίνες της Ελληνικής
Βουλής σήµερα θα το είχα σπάσει. Ποιο είναι αυτό το ρεκόρ Γκί-
νες; Είναι ότι σήµερα από το 2019 αυτή εδώ είναι η δέκατη άρση
ασυλίας µου. Γίνοµαι και είµαι πολύ περήφανος γι’ αυτό -αυτά
είναι παράσηµα τιµής στο πέτο µου, που µου τα κολλήσατε εσείς
συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας- ο πρώτος και µοναδικός
Βουλευτής της ιστορίας της Ελληνικής Δηµοκρατίας µετά τη Με-
ταπολίτευση, που αίρουν την ασυλία του, η κυβερνώσα παράταξη
για εκδικητικούς λόγους δέκα φορές.

Συγκεκριµένα ήταν: Ο Στουρνάρας µία φορά, Πουλής µία
φορά, Στουρνάρας δεύτερη φορά, Κουρτάκης µια φορά που δεν
άρθηκε, Κουρτάκης δεύτερη φορά που σας έβαλε και τον προ-
σκυνήσατε προσέβαλε και την άρατε, Μαραβέγιας, Μαντάς, Άδω-
νις και σήµερα αυτό.

Όλοι αυτοί όλοι αυτοί, οι οποίοι µε µήνυσαν, είναι άνθρωποι
που έφερα στη δηµοσιότητα τη διαπλοκή τους, τη διασπάθιση
δηµοσίου χρήµατος, τη µη τέλεση των καθηκόντων τους που
έπρεπε να έχουν κάνει λόγω της θέσης τους, µε αποδείξεις και
στοιχεία πάντα. Απέτρεψα διασπάθιση δηµοσίου χρήµατος από
αυτούς, για παράδειγµα στον κ. Μαραβέγια. Αποκάλυψα πόσο
υποκριτικό ήταν η υποτιθέµενη τήρηση της νοµιµότητας και της
δηµοκρατίας όταν τον κ. Μαντά µε τις off shore στα νησιά Μάρ-
σαλ -σαν και κάποιον άλλον όνοµα και µη χωριό- είχε και 760 χι-
λιάδες χρέη στο Ελληνικό Δηµόσιο και δεν του είχαµε ζητήσει
δραχµή. Αποκάλυψα για τον κ. Στουρνάρα ότι κυνηγούσε το δικό
µου δάνειο των 100.000 ευρώ που εξυπηρετείται κανονικά και
διέγραφε 1.200.000.000. δάνεια εφοπλιστών. 

Ξέχασα και την κ. Αραµπατζή, που δεν πλήρωνε τους εργαζό-
µενούς της. Και αποδείχτηκε πέντε χρόνια µετά ότι ακόµα δεν
τους είχε πληρώσει. Γι’ αυτό και αθωώθηκα. Στις πέντε από τις
δέκα, που έχουν εκδικαστεί, έχω αθωωθεί. Η µία, για τον Πουλή,
έχει έρθει «Χ», διότι όσο αφορά το σκέλος της συκοφαντικής δυ-
σφήµισης το απέρριψε το δικαστήριο. Όσα αποκάλυψα για αυτά
που είχε κάνει στο ΚΕΕΛΠΝΟ, τα δέχτηκε ως αληθινά. Απλά µε
καταδίκασε για την εξύβριση, γιατί του είχα πει ένα συνθετικό µε
το σκυλί.

Σήµερα είναι η δέκατη άρση ασυλίας. Είναι όµως εξοργιστική
και προκλητική και συνδέεται και µε κάποιες από τις προηγούµε-
νες. Δηλαδή για παράδειγµα µια άρση ασυλίας που έγινε και θα
εκδικαστεί, είναι από τον κ. Γεωργιάδη. Η άρση ασυλίας αυτή βα-
σίστηκε στο ότι τον έχω πει επανειληµµένα και τον ξαναλέω και
σήµερα από εδώ «αδιευκρίνιστο λαδέµπορα». Και το «λαδέµπο-
ρας» το είχα βγάλει για τον εξής λόγο: Την περίοδο της πανδη-
µίας έλεγα «Χριστιανέ µου βάλε διατίµηση στα είδη πρώτης
ανάγκης, βάλε διατίµηση στα µέσα προστασίας, αλλιώς γίνεται
ληστεία». Αυτή ήταν η αρχή του χαρακτηρισµού του «λαδέ-
µπορα». Γιατί αυτό έκαναν και οι λαδέµποροι στην κατοχή. Την
ώρα της ανάγκης εκτίνασσαν τις τιµές και µε έναν ντενεκέ λάδι,
έπαιρναν σπίτια και άλλαζαν περιουσίες. Σήµερα, λοιπόν, αυτή
που κουβεντιάζουµε, είναι µια τέτοια περίπτωση. Είναι µια τέτοια
περίπτωση αποκάλυψης δράσης σύγχρονων λαδεµπόρων. 

Ο κ. Καρβέλης, δηλαδή, ήταν ο Διοικητής της 6ης Υγειονοµι-
κής Περιφέρειας, της πιο µεγάλης υγειονοµικής περιφέρειας της
χώρας. Πιάνει όλη την Πελοπόννησο, πιάνει την Αιτωλοακαρνα-
νία. Πιάνει από Ταίναρο µέχρι την Κέρκυρα. Ήταν τόσο επιτυχη-
µένη λοιπόν η θητεία του, που δεν µπήκε ούτε στην δεκαπεντάδα
τώρα που έγινε ο διαγωνισµός και που βέβαια τον διώξατε, τον
αντικαταστήσατε. Ήταν τόσο πετυχηµένη η θητεία του!

Και προσέξτε τώρα. Έκανε τη µήνυση τον Μάιο του 2020 και
ήρθε τώρα στη Βουλή για την άρση ασυλίας. Τι είχε γίνει λοιπόν
µε τον κ. Καρβέλη; Την περίοδο στην αρχή του κορωνοϊού, σε
εκείνη τη φάση, έκανα µια σειρά από αναρτήσεις µετά από πλη-
ροφορίες, οι οποίες ήρθαν, σε σχέση µε σκανδαλώδεις προµή-
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θειες! Έχουν µείνει στην ιστορία αυτές οι προµήθειες υγειονοµι-
κού υλικού.

Είχα πει λοιπόν µε στοιχεία και αποδείξεις -και για να µην κου-
ράζω και για να µας καταλαβαίνει και ο κόσµος που µας ακούει-
ότι τον Μάρτιο του 2020 έκανε µία παραγγελία εβδοµήντα δύο
χιλιάδων µασκών υψηλής προστασίας FFP2, µε σύνολο δαπάνης
1.535.000 ευρώ µε ΦΠΑ. Δηλαδή η τιµή ανά µάσκα µε ΦΠΑ ήταν
20,34 ευρώ. Η µία µάσκα ήταν 20,34 ευρώ. Καταλαβαίνετε, για τι
µιλάµε τώρα; Την ίδια µέρα 18 Μαρτίου η 1η Υγειονοµική Περι-
φέρεια µε διοικητή τον επίσης δικό σας εκλεκτό, τον κ. Στάθη
εδώ, κατακυρώνει αντίστοιχη προµήθεια των ίδιων µασκών της
ίδιας εταιρείας µε τι ποσό νοµίζετε µε ΦΠΑ; Ήταν µε 5,46 ευρώ
τη µία µάσκα. Δηλαδή, ήταν 5,46 ευρώ ο κ. Στάθης στην Αθήνα
και 20,34 ευρώ ο κ. Καρβέλης στην Πάτρα. Είναι το υπερατλα-
ντικό ταξίδι των 208 χιλιοµέτρων για την Πάτρα που µε τα µετα-
φορικά δικαιολογούν αυτή την τεράστια εκτίναξη της τιµής!

Πάλι την ίδια µέρα και κάποιες µέρες πιο µετά ο κ. Καρβέλης
παραγγέλνει τρεις χιλιάδες οκτακόσιες στολές προστασίας -
αυτές που φοράγαµε στις αρχές και γινόσουν σαν τον αστρο-
ναύτη- τύπου TYVEK προς πόσο τη µία νοµίζετε; Ήταν 23,14
ευρώ µε ΦΠΑ τη µία. Η µάσκα έκανε περίπου 20 και η στολή 23
ευρώ. Προσέξτε τώρα. Πάλι η 1η ΥΠΕ για τις ίδιες στολές της
ίδιας εταιρείας κάνει αντίστοιχη παραγγελία µε 9,92 ευρώ µε
ΦΠΑ. 

Αυτά είναι τα δύο πρώτα που του έβγαλα. Και µετά, ξέρετε,
όταν κάνεις µια αποκάλυψη, αρχίζει χιονοστιβάδα. 

Εκεί στην Πάτρα πάντως πρέπει να έχουν φωλιά τα λαµόγια.
Δεν µπορώ να το εξηγήσω. Και δεν είναι µόνο αυτό, χορεύουν.
Γιατί πρέπει να υπάρχει και ένα διεφθαρµένο τµήµα της ελληνι-
κής δικαιοσύνης. 

Εγώ ξέρετε δεν πετάω κουβέντες έτσι. 
Διότι πρόσφατα αποκάλυψα µια σειρά από ατασθαλίες του κ.

Φαρµάκη, που σε συνεργασία και µε τον κ. Αυγενάκη για τον µη-
χανοκίνητο αθλητισµό κάνουνε µια σειρά από εκδηλώσεις µε τε-
ράστια υπερτιµολόγηση όλου του υποστηρικτικού πλαισίου των
αγώνων κ.λπ. που έβαζαν, λέει, προστατευτικά κάγκελα και η
ενοικίαση ήταν σαν να τα αγόραζαν τρεις φορές, µε στοιχεία και
µε αποδείξεις. Βρέθηκαν δέκα δικηγόροι στην Πάτρα και έκαναν
µήνυση για αυτήν την υπόθεση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
παραµείνετε λίγο στο θέµα που µας αφορά σήµερα.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το ίδιο πράγµα είναι, θα σας πω γιατί.
Συνδέεται το παράδειγµα και µη µε διακόπτετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να αναφέρεστε σε
Βουλευτές που είναι παρόντες και µπορούν να ζητήσουν τον
λόγο. Δεν είναι αυτός ο ρόλος σήµερα εδώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Υπάρχουν λοιπόν δέκα δικηγόροι που κά-
νουνε µήνυση και από τότε που γίνεται η µήνυση δεν κουνιέται
φύλλο. Εγώ αυτά τα στοιχεία τα διαβίβασα και εκεί, στην Πάτρα.
Διαβιβάστηκαν και στην Εθνική Αρχή Διαφάνειας, διότι δεν ήταν
µόνο αυτά τα στοιχεία, υπάρχουν και άλλα.

Από ποια εταιρεία τα αγόρασε αυτά ο κ. Καρβέλης; Από την
εταιρεία του κ. Λαϊνιώτη. Ποιος είναι ο κ. Λαϊνιώτης; Ο κ. Λαϊνιώ-
της είναι και ήταν ο αδελφός της συντρόφου του κ. Καρβέλη,
αλλά µε αποδείξεις και στοιχεία. Και προσέξτε τώρα, τους πιά-
σαµε στην πρώτη µε τις µάσκες, κάνανε ένα κράτει προσωρινό,
πήγαν να κάνουνε και την έκαναν την αρπαχτή µε τις στολές, την
οποία υποτίθεται πάνε να την κάνουν από µια άλλη εταιρεία, λέει.
Μόνο που η άλλη εταιρεία, που ήταν στην Κύπρο, είχε ως διαχει-
ριστή τον ανιψιό του Λαϊνιώτη, της αδελφής του τον γιο, που ήταν
ένα πετούσι που ήτανε και στην κεντρική επιτροπή της ΟΝΝΕΔ
το παλικάρι αυτό. Και επειδή δεν κάνανε την πρώτη αρπαχτή εύ-
κολα, πήγαν να την περάσουν από εκεί µε άλλα ονόµατα. Βγή-
κανε λοιπόν όλα αυτά στη φόρα τότε, τα στείλαµε εµείς και στην
Εθνική Αρχή Διαφάνειας, που θα έπρεπε να έχει πάει και να τον
έχει κάνει δαντέλα τον κ. Καρβέλη, και δεν έκανε τίποτα η Εθνική
Αρχή Διαφάνειας. Μετά µαζεύτηκε λίγο ο κ. Καρβέλης. 

Όµως είχε κάνει και άλλα. Ένα από αυτά που βρήκα ας πούµε
πιο µετά ήτανε το εξής, το οποίο είναι και αυτό προκλητικό ρε,
παιδί µου. Δηλαδή βλέπεις την κακοµοιριά βλέπεις ότι είναι και
λιµάρια οι άνθρωποι, ένα τέτοιο πράγµα, να βγάλουν ό,τι µπο-

ρούν. Αυτό είναι του 2021, έναν χρόνο µετά. Έκανε µία απευ-
θείας ανάθεση 29.875, βγήκε µε 30.000, έδωσε 125 ευρώ έκ-
πτωση η εταιρεία IASIS technologies και το πήρε µε 29.875. Τι
ήταν αυτό; Ήτανε, λέει, τρία συστήµατα ψηφιακής εγγραφής-
εκτύπωσης CD-DVD απεικονιστικών εξετάσεων CD-writer DVD-
writer για τα κέντρα υγείας Νοτίου Τοµέα Πάτρας, Αγρινίου και
Ιωαννίνων. Προσέξτε, 30.000 ευρώ, περίπου 10.000 το ένα από
αυτά τα CD-writer, από τη συγκεκριµένη εταιρεία, λέει και το µο-
ντέλο κ.λπ.. Όταν έµπαινες στο site της εταιρείας αυτής για το
συγκεκριµένο µοντέλο, αυτό που αγόρασαν µε 10.000 το ένα,
Rimage MDD2410 Medical σου έβγαζε ότι αυτό µε ΦΠΑ κάνει
3.867 ευρώ. Το έχει στο site της εταιρείας και ο κ. Καρβέλης,
µέγας µερακλής, το αγόρασε 10.000 το ένα. 

Προσέξτε τώρα, εγώ έχω πει πολλές φορές ότι αυτός ο τόπος
χρεοκόπησε γιατί τα κόµµατα που κυβέρνησαν στο παρελθόν,
ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία, και όταν λέω ΠΑΣΟΚ εννοώ το Ση-
µιτικό ΠΑΣΟΚ κυρίως, χρεοκόπησαν τη χώρα, γιατί έκλεψαν τον
δηµόσιο πλούτο, ξέροντας ότι δεν θα τιµωρηθούν. Και πώς το
ήξεραν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε µε αυτό.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ναι, ολοκληρώνω, σιγά-σιγά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Πολάκη, όχι σιγά-σιγά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Υπάρχει δυστυχώς ένα τµήµα της ανώ-

τερης ειδικά δικαιοσύνης το οποίο καλύπτει, συγκαλύπτει, συρ-
ταρώνει, βάζει κάτω από το τραπέζι, καθυστερεί, δεν εκδικάζει,
αρχειοθετεί όλη αυτήν την ιστορία. Διότι αν ήξεραν ότι άµα κλέ-
ψεις θα τιµωρηθείς, κατά 95% µε 99% θα τιµωρηθείς, πάρα πολ-
λοί δεν θα προχωρούσαν. 

Και λέω ένα τµήµα, εγώ είµαι σαφής. Υπάρχει ένα τµήµα της
ανώτερης δικαιοσύνης το οποίο ναι, συγκαλύπτει, είναι διεφθαρ-
µένο, δεν επιτελεί τον ρόλο. Υπάρχει ένα άλλο κοµµάτι πιο χαµη-
λής δικαιοσύνης, το οποίο σαφώς και επιτελεί τον ρόλο του.
Ισχύει αυτό και έτσι είναι. Και µη λένε κάποιοι «µα, έχετε εµπιστο-
σύνη ή δεν έχετε». Ο καθένας κρίνεται, διότι κάποια πράγµατα
κρίνονται επί της ουσίας. Δεν υπάρχει γενικώς ουδετερότητα.
Δεν υπάρχει γενικώς «ή έχουµε εµπιστοσύνη στην ελληνική δι-
καιοσύνη ή δεν έχουµε». Όχι, σε επιχειρήσεις συγκάλυψης, σε
επιχειρήσεις προκλητικής αρχειοθέτησης πολιτικών παραγόντων
που ξέρουµε ότι ζηµίωσαν µε δισεκατοµµύρια ευρώ το Ελληνικό
Δηµόσιο δεν έχουµε εµπιστοσύνη.

Όταν εγώ έβγαινα το 2019 και έλεγα ρε, παιδιά, πείτε µου πού
είναι αυτές οι υποθέσεις που έχω στείλει ένα, δύο, τρία, τέσσερα,
δεκατέσσερα, έβγαινε η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων τότε
και έλεγε «παρέµβαση στη δικαιοσύνη». Δηλαδή είναι στο απυ-
ρόβλητο; 

Εγώ έχω διατυπώσει σε προσωπικό επίπεδο µια σειρά από
προτάσεις για τη δικαιοσύνη στις οποίες επιµένω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
σας παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι λίγο ενοχλητικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, δεν είναι ενο-

χλητικό. Ακούστε λίγο, κύριε Πολάκη, δικαιούστε πέντε λεπτά,
κατά τον Κανονισµό. Σας έδωσα δεκαεπτά µε µεγάλη ευχαρί-
στηση παρόλο που δεν αναφέρεστε στο αντικείµενο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μια χαρά αναφέροµαι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δικαίωµά σας πώς

θα διαχειριστείτε τον χρόνο σας. Παρακαλώ, εκκρεµεί ένα νοµο-
σχέδιο που πρέπει να ψηφιστεί σήµερα.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα ψηφιστεί, µην φοβάστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, έχετε

δύο λεπτά ακόµα.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πρέπει το πολιτικό σύστηµα να πάρει

αποφάσεις στο επόµενο διάστηµα. Εγώ θα βάλω έναν-δύο προ-
βληµατισµούς σε σχέση µε αυτό. Η λύση δεν είναι η δικαιοσύνη
γενικώς να εκλέξει την ηγεσία της. Διότι η δικαιοσύνη ειδικώς,
για παράδειγµα, αποφάσισε ότι πρέπει να αυξήσει τους µισθούς
της, αποφάσισε ότι δεν πρέπει να καταθέτει «Πόθεν Έσχες».
Αυτό εγώ δεν το δέχοµαι και δεν είναι σωστό. 

Εδώ χρειάζεται κατ’ αρχάς να διπλασιαστεί το σώµα, τρεις χι-
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λιάδες τριακόσιοι δικαστικοί δεν φτάνουν. Πρέπει κάποιοι µεγά-
λης ηλικίας να πάνε σε εθελούσια έξοδο. Πρέπει στις υποθέσεις
δηµοσίου χρήµατος να ενοποιηθεί η προανάκριση µε την κύρια
ανάκριση, για να οδηγούνται γρήγορα στην αίθουσα. Πρέπει οι
αναβολές σε αυτές τις υποθέσεις να µην είναι µεγαλύτερες από
έναν µήνα. Μόνο τότε θα µιλήσουµε για άλλη κατάσταση.

Εδώ ένα τµήµα της πιο κατώτερης δικαιοσύνης σε µήνυση που
έγινε από τους κ.κ. Μπεκίρη και Μυλωνάκη, Διευθυντή του Γρα-
φείου του Πρωθυπουργού στη Βουλή και προηγούµενου Γενικού
Γραµµατέα της Βουλής, γι’ αυτήν ακριβώς την υπόθεση του κ.
Καρβέλη σε ένα site το οποίο έβγαλε ότι ο κ. Καρβέλης κάνει
αυτά που κάνει γιατί έχει κάλυψη από τον κ. Μπεκίρη και τον κ.
Μυλωνάκη -έγινε λοιπόν µήνυση από τους δύο κυρίους αυτούς-
ήρθε το δικαστήριο, το οποίο µπήκε και στην ουσία της υπόθεσης
που εγώ απεκάλυψα, αλλά και στην κάλυψη που έδωσαν, γιατί
εκεί ήταν η προσβολή των ανθρώπων αυτών και καλά, και κήρυξε
µη παραδεκτή την αγωγή τους, αθώωσε το site –το periodista
είναι- που είχε κάνει αυτήν την αναπαραγωγή όλης της ιστορίας
και δέχτηκε ότι όλα όσα αποκαλύφθηκαν ήταν πραγµατικά και ότι
δεν υπήρχε καµία συκοφαντία. Γιατί όντως ο κ. Μυλωνάκης και ο
κ. Μπεκίρης σε πάρα πολλές περιπτώσεις εκείνη την περίοδο
ήταν οι ορισµένοι από το Μέγαρο Μαξίµου να παρακολουθούν
την αντιµετώπιση της πανδηµίας, των δωρεών, των προµηθειών
κ.λπ.. Υπάρχει λοιπόν ήδη η απόφαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πολάκη, σας
παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι τελειώνετε. Πα-

ρακαλώ µία φράση ακόµα.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πολάκη, δεν

τελειώνετε όποτε θέλετε εσείς. Μία φράση, παρακαλώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τα µαζεύω. 
Οπότε, όπως καταλαβαίνετε, είναι προφανές ότι το θεωρώ τε-

ράστια πρόκληση, αντί να είναι φυλακή ή να έχει καταδικαστεί ο
Καρβέλης, να άρετε την ασυλία τη δικιά µου. Κάντε ό,τι θέλετε.
Εγώ τη σηµαία της µάχης απέναντι στη διαπλοκή, στην αποκά-
λυψη όλης της διασπάθισης του δηµοσίου χρήµατος που έχετε
κάνει, θα συνεχίσω να την κάνω µαζί µε όλο τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Και να είστε σίγουροι ότι τέλειωσαν οι µέρες της παντοδυνα-
µίας σας. Τώρα διαχείριση και damage control κάνετε. Kαι από
αύριο τέτοια ώρα περίπου θα έχει τροποποιηθεί το πολιτικό σκη-
νικό στην Ελλάδα µε την τροµερή παρουσία εκατοντάδων χιλιά-
δων λαού στους δρόµους που θα ζητάνε δικαιοσύνη και όχι
συγκάλυψη, δικαιοσύνη παντού. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», δεκατρείς µαθήτριες και µαθητές και τέσσε-
ρις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Σερρών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η δεύτερη υπόθεση αφορά στη συνάδελφο κ. Έλενα Ακρίτα. 
Επί της δεύτερης αιτήσεως τους που ζητά τον λόγο κατά το

άρθρο 108 του Κανονισµού; 
ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η κ. Έλενα Ακρίτα

ζητά τον λόγο. Πρέπει να σηµειώσω ότι η κ. Ακρίτα στην επιτροπή
ζήτησε και η ίδια την άρση της ασυλίας της.

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Ούτε ένα λεπτό δεν θα σας απασχολήσω,

κατ’ αρχάς λόγω τεχνικού προβλήµατος, όπως ακούτε.
Τι έχει γίνει εδώ; Κάποιος ανέσυρε από τη ζωηρή του φαντασία

-ίνα µη τι χείρον είπω- ένα αδιανόητο µύθευµα, το οποίο δεν συ-
νέβη ποτέ, πριν από είκοσι πέντε ολόκληρα χρόνια σε σήριαλ,
όπου αυτός ήταν τεχνικός και εγώ ήµουν σύµβουλος σεναρίου.
Τα ψεύδη και οι αθλιότητες που όλως τυχαίως επινόησε αυτός ο
κύριος µετά από ένα τέταρτο του αιώνα έχουν ένα ξεκάθαρα συ-
κοφαντικό και κακοποιητικό πρόσηµο. Νοµίζω ότι οι λόγοι είναι
ευνόητοι σε όλους.

Παρ’ όλα αυτά, εγώ ζητώ οµόφωνα την άρση ασυλίας µου.
Ήρθα και στην Επιτροπή Δεοντολογίας, κύριε Πρόεδρε, γιατί
έτσι κι αλλιώς….

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σεβαστείτε τη συνά-

δελφο. Εκφράζει τις απόψεις της. Παρακαλώ!
ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Να ενηµερώσω ότι σε µια εβδοµάδα από

τώρα, στις 7 Μαρτίου εκδικάζεται η αγωγή που έχω κάνει εγώ σε
αυτόν τον κύριο, ο οποίος φυσικά, όπως φαντάζεστε, ζητάει την
αναβολή, όπως κάνουν όλοι οι συκοφάντες, όταν βρίσκονται ενώ-
πιον της δικαιοσύνης. 

Ευχαριστώ για τον χρόνο και ζητώ οµόφωνα την άρση της ασυ-
λίας µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κυ-
ρία συνάδελφε.

Αρχίζει η ψηφοφορία. 
Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει δύο πεδία.

Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την
ελέγξετε ή να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας.

Για οποιαδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο, προ-
κειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας, για να ψηφίσουν οι συνάδελφοι Βουλευτές επί των αιτή-
σεων άρσης ασυλίας. 

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα ήθελα να σας

ενηµερώσω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές συναδέλ-
φων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, µε
τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα κα-
ταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης και θα
συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:

8482 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8484 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8486 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8488 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8490 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8494 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8496 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8498 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8500 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8502 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8504 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8506 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8514 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΒ’ - 27 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8515



8516 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8518 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8520 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8522 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8524 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8526 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εφόσον έχετε ολο-
κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, επανερχόµαστε στη συζήτηση του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

Τον λόγο έχει από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Γεώργιος Κωτσός. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, συζη-

τούµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων που έχει να κάνει µε έναν δοµικό, µε έναν ουσιαστικό
πυλώνα ανάπτυξης της χώρας µας, τον πρωτογενή τοµέα. Τον
πρωτογενή τοµέα που κινητοποιεί πάρα πολλούς συµπολίτες
µας, που είναι η κύρια πηγή εισοδήµατος για τους ανθρώπους
της υπαίθρου, τόσο η αγροτική παραγωγή όσο και η κτηνοτρο-
φική παραγωγή. Και ξέρετε, χωρίς κτηνοτρόφους, χωρίς αγρό-
τες, η ύπαιθρος θα φθίνει και όταν δεν υπάρχει ύπαιθρος σε
Ελλάδα, επί της ουσίας δεν θα υπάρχει και Ελλάδα. Γι’ αυτό είναι
µονόδροµος για την Κυβέρνησή µας, αλλά συνολικά για το πολι-
τικό µας σύστηµα, τους ανθρώπους της γης, της παραγωγής, της
λάσπης, της βροχής, να τους στηρίξουµε µε όλες µας τις δυνά-
µεις, προκειµένου να παραµείνουν στον τόπο τους. 

Η Κυβέρνησή µας προς αυτήν την κατεύθυνση έχει δράσει;
Έχει λειτουργήσει; Έχει δηµιουργήσει τέτοιου είδους προϋπο-
θέσεις; Βεβαίως! Θα θυµάστε, ασφαλώς, τις περσινές κινητοποι-
ήσεις των αγροτών, όπου τα κυρίαρχα αιτήµατα ήταν αγροτικό
πετρέλαιο, φθηνό ρεύµα, κόκκινα δάνεια και επιτάχυνση, τουλά-
χιστον, για τη Θεσσαλία, της διαδικασίας των αποζηµιώσεων από
τον «Daniel». 

Ειδικός φόρος κατανάλωσης στα καύσιµα. Έχει πλέον απαλει-
φθεί. Και µάλιστα, ανάλογα και µε τις ενεργειακές απαιτήσεις
που θα έχει η κάθε καλλιέργεια, µέσα από συντονισµένη προσπά-
θεια που θα κάνει µε τους εµπλεκόµενους φορείς το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης, θα καθοριστεί και η ποσότητα που θα δι-
καιούται, ανά στρέµµα, η κάθε καλλιέργεια προς αυτήν την κα-
τεύθυνση. 

Ηλεκτρικό ρεύµα. Έχει δροµολογηθεί, µέσα από το Πρό-
γραµµα «ΓΑΙΑ», 0,9 η κιλοβατώρα, για τους αγρότες µας. Μάλι-
στα, η αρχική πρόβλεψη ήταν να γίνει αίτηµα από τους ενδια-
φερόµενους αγρότες, προκειµένου να συµµετάσχουν στο Πρό-
γραµµα «ΓΑΙΑ». Πλέον, όλοι οι αγρότες εντάσσονται στο Πρό-
γραµµα «ΓΑΙΑ», εκτός κι αν κάποιοι δεν επιθυµούν να συµµε-
τάσχουν σε αυτό, οπότε µπορούν να εξαιρεθούν, που σηµαίνει
ότι έχουν τη δυνατότητα να πληρώνουν µε πολύ χαµηλό τιµολό-
γιο το ηλεκτρικό ρεύµα που ξοδεύουν για την αγροτική παρα-
γωγή. Και βέβαια, σηµαντική πρωτοβουλία, η προώθηση της
αξιοποίησης των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας -και κυρίως, των
φωτοβολταϊκών- µέσα από το πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ», προκει-
µένου να καλύπτονται οι ενεργειακές ανάγκες των αγροτών µας
και των κτηνοτρόφων µας, µε στόχο πάντα να µειώσουµε το κό-
στος παραγωγής, γιατί µία από τις σηµαντικότερες παραµέτρους
στο κόστος παραγωγής είναι το ενεργειακό κόστος και το κόστος
άρδευσης. 

Παράλληλα, για τους αγρότες µας, η Κυβέρνησή µας έχει φρο-
ντίσει να θεωρούνται αγροτικά φωτοβολταϊκά µέχρι την παρα-
γωγή των 500 κιλοβάτ, σε µία προσπάθεια να δηµιουργήσουµε
πρόσθετο και συµπληρωµατικό εισόδηµα στους αγρότες µας. 

Εδώ, όµως, θα ήθελα να επισηµάνω το εξής: Χωρίς νερό, αγ-
ροτική παραγωγή δεν γίνεται. Μάλιστα, επειδή όπως είπα και πιο
πριν, η άρδευση είναι από τους πιο ουσιαστικούς παράγοντες
στο κόστος παραγωγής, το να δροµολογήσουµε τη δηµιουργία
κλειστών δικτύων άρδευσης, είναι µονόδροµος και προοπτική.
Έχει κάνει δουλειά εδώ η Κυβέρνησή µας; Βεβαίως! Και θα ήθελα
να σας καταθέσω και τη µαρτυρία από την περιοχή µου, την Καρ-
δίτσα, όπου µέσα από το πρόγραµµα «ΥΔΩΡ 2.0», δύο πολύ µε-
γάλα και σηµαντικά έργα -το Κλειστό Δίκτυο Ταυρωπού και το
Κλειστό Δίκτυο Υπέρειας Ορφανών- έρχονται να βοηθήσουν τους
αγρότες µας, να έχουν επάρκεια νερού µε φθηνή διαδικασία για
την άρδευσή τους. 

Να επισηµάνω, όµως εδώ και το εξής: Στη Θεσσαλία, έχοντας

τεράστιο υδατικό έλλειµµα, που αξιολογείται ότι στον υπόγειο
υδροφόρο ορίζοντα υπολείπονται περίπου τρία δισεκατοµµύρια
κυβικά µέτρα νερό, η µεταφορά νερών από τον Άνω Ρου του Αχε-
λώου προς τη Θεσσαλία, είναι επίσης, εκ των ων ουκ άνευ!

Και είναι αδιανόητο, για ένα έργο που έχουν ξοδευτεί µέχρι
στιγµής πάνω από 680 εκατοµµύρια ευρώ, να το αφήνουµε ανε-
νεργό, να το αφήνουµε χωρίς αξιοποίηση και να το αφήνουµε να
αποσαθρώνεται µέρα µε τη µέρα. Πολύ, δε, περισσότερο όταν
εγκυµονεί και κινδύνους πληµµύρας η περιοχή της Θεσσαλίας,
καθώς η σήραγγα περιαγωγής µέσα στην κοίτη του Αχελώου µε
την πάροδο των χρόνων παρουσιάζει πολύ µεγάλη έµφραξη και
όντας διανοιγµένες και οι σήραγγες που θα έφερναν το νερό
προς τη Θεσσαλία, µε µία µεγάλη βροχή, µε µία µεγάλη πληµ-
µύρα στη λεκάνη απορροής του Αχελώου, είναι πιθανά τα νερά
του Αχελώου να έρθουν προς την Θεσσαλία «απρόσκλητα», δη-
µιουργώντας τεράστιες καταστροφές.

Σε ένα άλλο ζήτηµα που η Κυβέρνησή µας δίνει απάντηση,
είναι τα κόκκινα δάνεια. Τα κόκκινα δάνεια κυρίως της PQH, που
αφορούν είκοσι εννέα χιλιάδες αγρότες και εφτακόσιους συνε-
ταιρισµούς, µέσα από διαχειριστές, που θα αναλάβουν την τα-
κτοποίηση αυτών των δανείων µε τους καλύτερους δυνατούς
όρους για τους αγρότες µας και τους κτηνοτρόφους µας, αλλά
και τους συνεταιρισµούς τους. 

Παράλληλα, η στήριξη των βαµβακοπαραγωγών µε πρόβλεψη
περίπου 32 ευρώ ανά στρέµµα για τη µείωση των εκποµπών του
άνθρακα, είναι επίσης µια ευνοϊκότατη ρύθµιση, που θα βοηθήσει
σε σηµαντικό βαθµό τους αγρότες µας και κυρίως τους βαµβα-
κοπαραγωγούς. 

Και µιας και µιλάµε για την βαµβακοπαραγωγή, προσωπική µου
εκτίµηση είναι ότι αυτόν τον πλούτο θα πρέπει να τον αξιοποι-
ήσουµε στο µέγιστο δυνατό βαθµό µέσα από καθετοποίηση και
τυποποίηση του παραγόµενου προϊόντος, ούτως ώστε να πά-
ρουµε την προστιθέµενη αξία στην περιοχή µας. 

Αποζηµίωση, βεβαίως, προβλέπεται των κτηνοτρόφων από τις
πολύ µεγάλες ζηµιές που έπαθαν τόσο από την ευλογιά όσο και
από την πανώλη. Όπως επίσης και για τους κτηνιάτρους, που
πραγµατικά έβαλαν πολύ µεγάλη πλάτη -και τους ευχαριστούµε-
σε αυτήν τη διαδικασία της πρόληψης για να µην έχουµε καθο-
λική µετάδοση των ασθενειών αυτών µε τεράστια επίπτωση στο
κτηνοτροφικό κεφάλαιο, υπάρχει έκτακτο επίδοµα που έρχεται
να τους βοηθήσει. 

Και, βεβαίως, είναι σηµαντικό να πούµε ότι στόχος µας είναι,
επί της ουσίας, να ενισχύσουµε και να βοηθήσουµε τον πραγµα-
τικό αγρότη, τον πραγµατικό κτηνοτρόφο, αυτόν που δουλεύει
στη γη, που αξιοποιεί τη γη στο µέγιστο δυνατό βαθµό. Και εδώ
θα πρέπει να δούµε και ειδικές πολιτικές για την κυρίαρχη οµάδα
των αγροτών, που είναι µικροκληρούχοι. Πώς θα τους δώσουµε
τη δυνατότητα, µέσα από ένα ολοκληρωµένο ολιστικό και τακτο-
ποιηµένο σύστηµα αναδιάρθρωσης των καλλιεργειών, να µπορέ-
σουν να παραµείνουν αξιοπρεπώς στην παραγωγή και στην
ύπαιθρο. 

Και το λέω αυτό, διότι και στο παρελθόν έγιναν πολλές προ-
σπάθειες αναθεώρησης των καλλιεργειών, αλλά ήταν ηµιτελείς
και χωρίς συνέχεια, µε αποτέλεσµα να τους προτείνετε βατό-
µουρα, για παράδειγµα, και να µην υπάρχει όλο το δίκτυο είτε
προµήθειας των εφοδίων είτε διάθεσης των προϊόντων, µε συνέ-
πεια να απογοητεύονται και στο τέλος να εγκαταλείπουν αυτές
τις καλλιέργειες. 

Τέλος, οφείλω να επισηµάνω και την τροπολογία που προβλέ-
πει την ρύθµιση των οφειλών των ανθρώπων που υπέστησαν ζη-
µιές από τον «Daniel», µε παράταση µέχρι 31 Ιουλίου και, µάλι-
στα, µε πρόβλεψη να µην υπάρχουν προσαυξήσεις κατά τη διάρ-
κεια της ρύθµισης αυτής, κάτι που δεν ίσχυε στο παρελθόν ή του-
λάχιστον δεν είχε διαβιβαστεί προς την ΑΑΔΕ, µε συνέπεια να
επιβαρύνονται µε προσαυξήσεις οι οφειλέτες λόγω της παράτα-
σης της ρύθµισης. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι γίνεται µια σοβαρή προσπάθεια, µια συ-
ντονισµένη προσπάθεια, προς έναν κεφαλαιώδους σηµασίας
τοµέα για τη χώρα µας, τον αγροτοδιατροφικό και τον κτηνοτρο-
φικό τοµέα, µε στόχο να κρατήσουµε όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους στην πατρίδα µας, στην ύπαιθρο, τονώνοντας έτσι και τον
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πληθυσµό, αλλά και την παραγωγή και την οικονοµία. 
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από το ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Ανδρέας Πουλάς και θα ακο-
λουθήσει ο Αρχηγός της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ
ο κ. Φάµελλος. 

Παρακαλώ, κύριε Πουλά, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, όταν η πολιτεία αδυνατεί να βρει λύσεις στα προβλήµατα και
τα αφήνει να διαιωνίζονται, στραγγίζει την ελπίδα και γεννά την
απογοήτευση και την αµφιβολία. Όταν η απογοήτευση αυτή γί-
νεται κτήµα ολόκληρης της κοινωνίας, οι πολίτες βγαίνουν στους
δρόµους -όπως θα συµβεί αύριο Παρασκευή, για την υπόθεση
των Τεµπών- και υψώνουν τη φωνή τους για να απαιτήσουν δι-
καιοσύνη, ισχυρούς και αδιάβλητους θεσµούς και µία πολιτεία
που, επιτέλους, να αναλαµβάνει τις ευθύνες της. 

Αυτήν την φωνή πρέπει όλοι να την ακούµε και κυρίως η Κυ-
βέρνηση, την οποία και καλώ να σταθεί στο ύψος των περιστά-
σεων, να µην ερµηνεύει τα µηνύµατα από τη λαϊκή αγανάκτηση
διαστρεβλωµένα και υποβαθµισµένα. 

Κύριε Υπουργέ, προς απογοήτευση του αγροτικού κόσµου,
φέρνετε σήµερα προς ψήφιση ρυθµίσεις ήσσονος σηµασίας και
µικρής δυνατότητας να βοηθήσουν τους αγρότες, τους οποίους
έχετε αφήσει να προσπαθούν αβοήθητοι να αντιµετωπίσουν τα
µεγάλα προβλήµατα του κλάδου τους, χωρίς πόρους, χωρίς στε-
λεχιακή υποστήριξη, χωρίς κατεύθυνση, χωρίς πυξίδα. 

Ο θεσµός των διεπαγγελµατικών οργανώσεων που θεµελιώ-
νετε στον Ευρωπαϊκό Κανονισµό 1308/2013 δεν έχει µπορέσει να
περπατήσει ικανοποιητικά στη χώρα µας. Και πώς άλλωστε θα
µπορούσε να γίνει διαφορετικά, όταν το κράτος δεν παράσχει
βοήθεια για την επίτευξη της οικονοµικής αυτοτέλειάς τους και
δεν έχει δηµιουργήσει εκείνα τα εργαλεία και τους µηχανισµούς
για να µπορέσουν να λειτουργήσουν αποδοτικά; 

Σκοπός σας, απ’ ό,τι φαινόταν, ήταν να εντάξετε στις µη κερ-
δοσκοπικές διεπαγγελµατικές οργανώσεις τις κοινοπραξίες, οι
οποίες εκ φύσεως είναι κερδοσκοπικές. Όλα αυτά, λοιπόν, γίνο-
νταν -γιατί περιµένω να δω τη νοµοτεχνική βελτίωση- γιατί η Κυ-
βέρνησή σας ήθελε να τακτοποιήσει τα δικά της γραµµάτια. 

Όσο δε για το Εθνικό Συµβούλιο Διεπαγγελµατικών Οργανώ-
σεων, πρόκειται για µια προσπάθεια να ελέγξετε τις διεπαγγελ-
µατικές οργανώσεις, να τις αποδυναµώσετε και τελικά να τις
ποδηγετήσετε. 

Στη συνέχεια, η µεταβίβαση της αρµοδιότητας εκπόνησης των
διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης από τις περιφέρειες στο
υπουργείο, συνιστά οµολογία αποτυχίας, καθώς µέχρι σήµερα
έχουν γίνει ελάχιστα βήµατα σε αυτήν την κατεύθυνση, αλλά και
τελευταία ευκαιρία για να ολοκληρωθούν µέχρι τις 31-12-2026. 

Η δυνατότητα των δήµων να ορίζουν χώρους υγειονοµικής
ταφής των νεκρών ζώων σε περιπτώσεις φυσικών καταστροφών
και καταπολέµησης λοιµωδών νοσηµάτων, καθώς και η µετάθεση
της ευθύνης στον Γενικό Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοίκησης
σε περίπτωση που ο δήµος αδυνατεί να ορίσει τέτοιους χώρους,
είναι µία διάταξη φωτογραφική αντί ενός σοβαρού σχεδιασµού
που θα έπρεπε να περιλαµβάνει περισσότερους χώρους καύσης. 

Επίσης, φωτογραφική είναι και η παροχή στους ΤΟΕΒ και
ΓΟΕΒ της δυνατότητας να µισθώνουν εκτάσεις τους που έχουν
παραχωρηθεί για ΑΠΕ και του Υπουργείου να επιτρέπει χωρίς δη-
µοπρασία την εγκατάσταση σε ακίνητα επενδύσεων στον πρω-
τογενή τοµέα ή στη µεταποίηση αξίας άνω των 5 εκατοµµυρίων
ευρώ. 

Και τέλος, η διάταξη για τα αγροτικά δάνεια που πλασαρίστηκε
ως επίλυση και οριστική διευθέτηση των πανωτοκίων, αποδεί-
χτηκε ως ένα ακόµα κυβερνητικό πυροτέχνηµα, µια ακόµα φού-
σκα µε µικρό ωφέλιµο αποτύπωµα για την πλειονότητα των
αγροτών µας. 

Αυτό που ανέµενε ο αγροτικός κόσµος ήταν µια γενναία κυ-
βερνητική πρωτοβουλία, η οποία θα υποχρέωνε -και δεν θα έδινε
απλά τη δυνατότητα επιλογής- όλα τα πιστωτικά ιδρύµατα να
κουρεύουν τα αγροτικά δάνεια υπό συγκεκριµένα κριτήρια και

µάλιστα εντός συγκεκριµένου χρονοδιαγράµµατος, ώστε να απε-
λευθερωθούν οι αγρότες από τα δυσβάσταχτα δανειακά βάρη
και για να µπορέσει να γίνει µια σοβαρή επανεκκίνηση στην αγρο-
τική παραγωγή.

Κύριε Υπουργέ, θα θέλαµε να σας ρωτήσουµε τι έχετε πράξει
για να µειωθεί το κόστος παραγωγής και το ράλι τιµών των ζωο-
τροφών και των λιπασµάτων; Πώς έχετε βοηθήσει τους αγρότες
να ανταποκριθούν στο ενεργειακό κόστος; Εµείς καταθέσαµε
τροπολογία ώστε η προµήθεια του αγροτικού πετρελαίου να γί-
νεται µέσω της κάρτας αγροτικού πετρελαίου, που θα χορηγείται
στους αγρότες και τους κτηνοτρόφους, οι οποίοι είναι εγγεγραµ-
µένοι στο µητρώο αγροτών και αγροτικών εκµεταλλεύσεων.

Θα ψηφίσετε την τροπολογία µας, που θα ελαφρύνει το βάρος
των αγροτών ή θα βρείτε κάποιες άλλες δικαιολογίες για να µην
την ψηφίσετε; Τι έχετε κάνει για να αρθεί η διαχειριστική κρίση,
που εσείς δηµιουργήσατε, στον ΟΠΕΚΕΠΕ, αλλάζοντας διοική-
σεις, σαν τα πουκάµισα, σε έξι χρόνια και οδηγώντας τον οργα-
νισµό σε πρωτοφανή κρίση και ευρωπαϊκή επιτήρηση;

Πότε επιτέλους θα ανταποκριθείτε στο διαχρονικό αίτηµα για
την αναµόρφωση των κανονισµών του ΕΛΓΑ; Και τέλος, τι έχετε
κάνει για να βοηθήσετε τους αγρότες να ανταποκριθούν στην
ισχυρή πίεση που υφίστανται από άλλες αγροτικές χώρες µέσα
και έξω από την Ευρωπαϊκή Ένωση; Τι έχετε πράξει για να προ-
στατέψετε το λάδι, το κρασί, τη φέτα και άλλα γνωστά προϊόντα
ΠΟΠ; Τι έχετε κάνει για να πολεµήσετε τα κυκλώµατα των ελλη-
νοποιήσεων που αλλάζουν την προέλευση των προϊόντων και ως
τέτοια τα εµπορεύονται;

Κύριε Υπουργέ, η Αργολίδα είναι και αγροτική περιοχή και ο
αγροτικός κόσµος αυτή τη στιγµή είναι σε µια κρίσιµη κατά-
σταση. Οι παραγωγοί των εσπεριδοειδών, ιδιαίτερα αυτοί που
παράγουν πορτοκάλια, πλήττονται από τον αθέµιτο ανταγωνισµό,
από την αθρόα εισαγωγή πορτοκαλιών από την Αίγυπτο στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Οι αγρότες µας αδυνατούν να ανταγωνιστούν
τις χαµηλές τιµές των εισαγόµενων προϊόντων µε αποτέλεσµα η
παραγωγή τους να µένει πάνω στα δέντρα ή να πωλείται µε πολύ
χαµηλότερες τιµές και τους οδηγούµε σε αδιέξοδο.

Επίσης, υπάρχει η µονίλια, µία ασθένεια η οποία πλήττει την
κληµεντίνη λόγω των έντονων βροχοπτώσεων και των υψηλών
θερµοκρασιών. Θα πρέπει να στηρίξετε αυτούς τους παραγω-
γούς. Το de minimis θα πρέπει να υπάρξει και για αυτούς.

Επίσης, υπάρχουν και οι παραγωγοί ελαιολάδου. Αυτή τη στι-
γµή πουλιέται το λάδι 4 και 5 ευρώ. Τι κάνετε για να µη φτάνει
στα 12 και στα 13 και στα 14 ευρώ στο ράφι; Γιατί µε αυτόν τον
τρόπο πλήττονται και ο παραγωγός, αλλά και αυτός που το κα-
ταναλώνει.

Πρέπει, λοιπόν, να βάλετε σοβαρά το χέρι για να µπορούµε να
πούµε ότι ο αγροτικός κόσµος θα βγει πέρα, θα βγει στο ξέφωτο.
Είναι απορίας άξιο πως όταν την ώρα που η αγροτιά µας αντιµε-
τωπίζει τόσο σοβαρά προβλήµατα εσείς µας φέρνετε ένα νοµο-
σχέδιο λίγο σε λάθος κατεύθυνση, που δεν διευθετεί και δεν
προσφέρει πραγµατικές λύσεις για τα προβλήµατα του αγροτι-
κού κόσµου.

Το ΠΑΣΟΚ, µε την παράδοση που έχει στον αγροτικό τοµέα,
έχει και στρατηγικό σχεδιασµό για το µέλλον και δεν πάει στα
τυφλά ούτε διεκπεραιωτικά όπως πηγαίνετε εσείς. Γι’ αυτόν τον
λόγο και καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Για να γνωρίζουν οι συνάδελφοι, τον λόγο τώρα θα πάρει ο

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Φά-
µελλος, θα ακολουθήσουν δύο Βουλευτές και µετά ο κ. Κουτσού-
µπας.

Κύριε Φάµελλε, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αύριο συµπλη-

ρώνονται δύο χρόνια από το έγκληµα των Τεµπών, από τον αδό-
κητο, άδικο χαµό πενήντα επτά συνανθρώπων µας. Η σύγκρουση
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δύο τρένων που κινούνταν από αντίθετη κατεύθυνση στην ίδια
γραµµή δεν θα έπρεπε να έχει συµβεί. Δεν θα έπρεπε να µπορεί
να συµβεί στην Ελλάδα το 2023. Έγινε, όµως, πραγµατικότητα
στη χώρα µας και µας έχει σηµαδέψει όλους. Υπάρχουν λόγοι και
αιτίες που συνέβη. Υπάρχουν ευθύνες που φτάνουν πάρα πολύ
ψηλά. Η απόκρυψη των ευθυνών αυτών έχει τροφοδοτήσει την
αντίδραση της ελληνικής κοινωνίας. Γι’ αυτό οι πολίτες αντι-
δρούν. Γι’ αυτό κινητοποιούνται.

Γιατί δύο χρόνια, κύριε Υπουργέ, υπάρχουν πολλά αναπάντητα
«γιατί», πολλά «γιατί» που δηµιουργήθηκαν τις πρώτες ώρες και
τις πρώτες µέρες για την αιτία της σύγκρουσης και της έκρηξης,
αλλά και πολλά περισσότερα που δηµιουργούνται εδώ και δύο
χρόνια. Γιατί πέρα από το έγκληµα της σύγκρουσης και της ανα-
πάντητης ακόµα έκρηξης, υπάρχει και το έγκληµα της συγκάλυ-
ψης που αυξάνει κατά πολύ την κοινωνική αντίδραση και την
αγανάκτηση.

Σε όλα αυτά τα «γιατί» που φωνάζει η ελληνική κοινωνία, που
θα διατυπωθούν ξανά αύριο Παρασκευή σε όλη την Ελλάδα,
αλλά και έξω από τη χώρα µας, προστίθενται και τα ερωτήµατα
που θέτουµε εµείς καθηµερινά εδώ και δύο χρόνια µέσα στη
Βουλή, µέσα στην Ευρωβουλή, µέσα στην κοινωνία. Δεν έχουν
δώσει απαντήσεις. Είναι το έλλειµµα δικαιοσύνης που τροφοδο-
τεί την κοινωνική αντίδραση.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Συµπολίτευσης, υπάρχουν
ερωτήµατα που οι Έλληνες και οι Ελληνίδες θέλουν να µάθουν
απαντήσεις. Γιατί κινούνταν στην ίδια γραµµή δύο τρένα µε ιλιγ-
γιώδη ταχύτητα, ενώ υπήρχε λειτουργική διπλή γραµµή; Γιατί δεν
λειτουργούσε το κέντρο ελέγχου στη Λάρισα, το οποίο σταµά-
τησε να λειτουργεί το 2019; Γιατί δεν λειτουργούσε το δευτερο-
βάθµιο κέντρο στην Αθήνα, στην Καρόλου, που σταµάτησε κι
αυτό επί Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας; Ποιος ευθύνεται για τη
ρουσφετολογική µετάταξη του σταθµάρχη, αλλά και την κατάρ-
γηση της δεύτερης θέσης σταθµάρχη; Ποιος ευθύνεται για την
παραίτηση του Προέδρου της επιτροπής τηλεδιοίκησης και
ασφάλειας του σιδηροδροµικού δικτύου και ποιος αγνόησε τις
γραπτές επισηµάνσεις του; Ποιος έθαψε τα εξώδικα των εργα-
ζοµένων και των µηχανοδηγών; Ποιος αγνόησε την παραίτηση
του Προέδρου του ΟΣΕ και τη γραπτή επιστολή του, αλλά και
του Διευθύνοντος της ΤΡΑΙΝΟΣΕ. Ποιος, εν τέλει, αγνόησε και
δεν εφάρµοσε, κύριε Υπουργέ, τους ευρωπαϊκούς κανονισµούς
και τις ευρωπαϊκές οδηγίες;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, όσο κι αν
προσπαθήσατε εδώ και δύο χρόνια να κρύψετε την αλήθεια, αυτή
σας κυνηγάει ως Ερινύα. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
είναι υπόλογη και ελέγχεται για το έγκληµα της σύγκρουσης και
τις έκρηξης στα Τέµπη και ο κ. Καραµανλής τον οποίον εσείς χει-
ροκροτούσατε -και πρέπει να µάθουµε, έστω την άλλη βδοµάδα,
αν έχετε µετανιώσει για το χειροκρότηµα αυτό- αλλά και ο κ. Μη-
τσοτάκης -να µιλήσουµε ξεκάθαρα- ο οποίος ήταν προσωπικά
ενήµερος για τα περισσότερα από τα ζητήµατα που έθεσα λίγο
πριν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία)

Να είµαστε ξεκάθαροι γιατί µας παρακολουθεί η κοινωνία. Όλα
είναι θέµα πολιτικών επιλογών. Το έλλειµµα ασφάλειας στον σι-
δηρόδροµο ήταν πολιτική επιλογή της Νέας Δηµοκρατίας. Γιατί;
Γιατί η υποβάθµιση του σιδηρόδροµου και της δηµόσιας λειτουρ-
γίας, της πολιτείας δηλαδή, στις µεταφορές ήταν επιλογή του κ.
Μητσοτάκη. Όπως επιλογή σας τα τελευταία έξι χρόνια είναι η
υποβάθµιση των νοσοκοµείων, η υποβάθµιση των σχολείων και
οτιδήποτε αποτελεί λειτουργία της πολιτείας και δηµόσια υπο-
δοµή. Για τον λόγο αυτό, για να προχωρήσει το πλιάτσικο στα
δηµόσια αγαθά, έχετε αποδοµήσει και το κράτος δικαίου. Όλα
αυτά που ζούµε είναι πολιτική επιλογή της Νέας Δηµοκρατίας.
Αυτή είναι η µεγάλη µας διαφορά.

Είναι, όµως, τραγική εξέλιξη το ότι οι πολιτικές επιλογές του
κ. Μητσοτάκη οδήγησαν σε ένα τραγικό δυστύχηµα. Παραµένει
τραγικό το ότι και µετά από αυτό το δυστύχηµα δεν έχετε κάνει
αυτά που απαιτούνταν για να υπάρχει έστω και εκ των υστέρων
ασφάλεια στους σιδηροδρόµους κι έχουν περάσει δύο χρόνια.

Όµως, για να κρύψετε τις ευθύνες σας και τις προσωπικές και

τις πολιτικές, για τη σύγκρουση και την έκρηξη, υλοποιείτε εδώ
και δύο χρόνια ένα δεύτερο έγκληµα, το σχέδιο συγκάλυψης που
συντονίζεται µέσα από το Μαξίµου. Η έρευνα δεν έχει ολοκλη-
ρωθεί. Οι υπεύθυνοι δεν έχουν λογοδοτήσει. Η αλήθεια δεν έχει
αποκαλυφθεί. Δύο χρόνια µετά η πληγή παραµένει ανοιχτή. Οι
συγγενείς των θυµάτων αγωνίζονται για να φωτίσουν τα αίτια και
σύσσωµη η κοινωνία ζητάει δικαιοσύνη και οξυγόνο.

Αυτά τα δύο χρόνια, δυστυχώς, σηµαδεύτηκαν πολιτικά, στην
πολιτική ιστορία της Ελλάδας, από τις µεθοδεύσεις σας, από την
απόρριψη των αιτηµάτων της Αντιπολίτευσης για τη διερεύνηση
των ποινικών ευθυνών του κ. Καραµανλή για τη σύµβαση 717, πα-
ρότι είχε έρθει δικογραφία στην ελληνική Βουλή από την Ευρω-
παία εισαγγελέα, αλλά σηµαδεύτηκαν και από µια εξεταστική
επιτροπή παρωδία, από την αλλοίωση του χώρου, από τη µοντα-
ζιέρα, από την απόδοση του δυστυχήµατος σε ένα ανθρώπινο
λάθος βιαστικά από το στόµα του ίδιου του Πρωθυπουργού.

Κι έρχεται δύο χρόνια µετά η Ευρωπαϊκή Επιτροπή να µας επι-
βεβαιώσει, εφόσον ανακοίνωσε τώρα κοινή διαδικασία επί παρα-
βάσει κατά της Ελλάδας. Για ποιον λόγο; Και διαβάζω ακριβώς:
«Γιατί δεν ευθυγραµµίζεται µε τις απαιτήσεις της νοµοθεσίας της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ασφάλεια των σιδηροδρόµων, δη-
λαδή την Οδηγία 2016/798. Με τον τρόπο αυτό η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή επιβεβαιώνει µε τον πιο αδιαµφισβήτητο τρόπο τις καταγ-
γελίες µας για σοβαρές αρρυθµίες που αµφισβητούν την ασφά-
λεια λειτουργίας του ελληνικού σιδηροδρόµου.

Από την άλλη, όλο αυτό το διάστηµα η µόνη αγωνία της Κυ-
βέρνησης ήταν η επικοινωνιακή διαχείριση αυτού του πολύνε-
κρου δυστυχήµατος και η διασφάλιση της πολιτικής της επιβίω-
σης. Ακούσαµε για «συνωµοσίες» και «ψεκασµένους», ότι το µπά-
ζωµα και η καταστροφή αποδεικτικών στοιχείων στον τόπο του
εγκλήµατος έγιναν για «καλό σκοπό». Ακούσαµε για µια εξετα-
στική επιτροπή που δεν ήταν «καλή στιγµή». Δεν είναι απλά καλή
στιγµή για τη δηµοκρατία να µην αποκαλύπτεται η αλήθεια, να
κόβονται µάρτυρες, κύριε Τσιάρα; Δεν είναι απλά καλή στιγµή;
Είναι προσβολή της δηµοκρατίας, κύριε Τσιάρα. Με πόση ελα-
φρότητα παραδέχεται η Κυβέρνηση ότι οι Βουλευτές της ναρκο-
θέτησαν την εξεταστική επιτροπή.

Παραδέχτηκε η Κυβέρνηση ότι οι Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας δεν εξέτασαν ουσιώδεις µάρτυρες και έβαλαν προσκόµ-
µατα να αποκαλυφθεί η αλήθεια. Και έρχεται σήµερα και το
πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ που σύµφωνα µε τα πρώτα στοιχεία -
και κρατώ µια επιφύλαξη για να το µελετήσουµε καλύτερα- επι-
βεβαιώνει ότι για την πυρόσφαιρα, την έκρηξη που και αυτή
αποτέλεσε αιτία θανάτου ορισµένων θυµάτων, είναι πιθανή -δια-
βάζω από µέσα για να µην υπάρχει καµία παρανόηση- η παρου-
σία αγνώστου καυσίµου, αλλά και ότι λόγω µη προστασίας και
χαρτογράφησης του χώρου του δυστυχήµατος, υπήρχε απώλεια
πληροφοριών ζωτικής σηµασίας. Βιάστηκε ο Κυβερνητικός Εκ-
πρόσωπος να βγει να κάνει δηλώσεις αποκρύπτοντας αυτά τα
ουσιώδη, τα οποία διαβάσαµε στον λίγο χρόνο που είχαµε στη
διάθεσή µας. Και τι λένε αυτά; Λένε πολύ απλά, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, αυτά που θέταµε και εµείς στη δηµόσια συζήτηση.
Αυτά, δηλαδή, που ο Πρωθυπουργός είχε χαρακτηρίσει τερατο-
λογίες και θεωρίες συνωµοσίας για να παραπλανήσει την κοινή
γνώµη και πιθανά και τη δικαιοσύνη, να κρύψει τις ευθύνες της
Κυβέρνησης και να επιτεθεί και στους συγγενείς των θυµάτων
και στους πολίτες και στην Αντιπολίτευση.

Πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι. Οι πολίτες κινητοποιούνται µε
ευθύνη του κ. Μητσοτάκη. Οι πολίτες κινητοποιούνται µε βασικό
κίνητρο και µοναδικό θα έλεγα τις αδικίες και την κατάφωρη πα-
ραβίαση του δικαίου από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.
Και έρχεται η Κυβέρνηση και απειλεί µε ζούγκλα, επειδή οι πολί-
τες διεκδικούν δηµοκρατία και δικαιοσύνη. Η δηµοκρατική και συ-
νταγµατική υποχρέωση των πολιτών να ζητούν δηµοκρατία και
δικαιοσύνη στο στόµα του κυρίου Πρωθυπουργού γίνεται ζού-
γκλα. Και προσέξτε την υποκρισία. Ο κ. Μητσοτάκης είναι υπεύ-
θυνος για τη ζούγκλα της φτωχοποίησης, της κυριαρχίας των
καρτέλ, τη ζούγκλα της διαπλοκής, της διαφθοράς, της µίζας,
του ρουσφετιού, τη ζούγκλα της καταπάτησης των κανόνων δι-
καίου, των εκβιασµών, του αυταρχισµού, που τα κάνει και δηµό-
σια, όλα αυτά που έχει κάνει επιστήµη η Νέα Δηµοκρατία.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ -Προοδευτική
Συµµαχία) 

Μιλάει για κίνδυνο αποσταθεροποίησης, ο Πρωθυπουργός,
που επί δικής του διακυβέρνησης παρακολουθούνταν το µισό
Υπουργικό Συµβούλιο και η ηγεσία του Στρατού. Και επειδή φο-
βάται ο κ. Μητσοτάκης τις κινητοποιήσεις των πολιτών προσπα-
θεί να συνδέσει το συλλογικό πένθος µε νέο διχασµό. Ως εδώ. Ο
κ. Μητσοτάκης δηµιουργεί και τροφοδοτεί νέο διχασµό για να
αποτρέψει τους πολίτες να κινητοποιηθούν και να διεκδικήσουν
τα δηµοκρατικά τους δικαιώµατα και την εφαρµογή του Συντά-
γµατος, που θεωρεί τη δικαιοσύνη βασικό πυλώνα της ελληνικής
δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία) 

Δεν ευθύνονται τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, δεν ευθύνο-
νται οι συγγενείς των θυµάτων, δεν ευθύνονται οι πολίτες που
κατεβαίνουν στον δρόµο. Οι επιλογές και µεθοδεύσεις της Κυ-
βέρνησης έχουν προκαλέσει δικαίως την αντίδραση της κοινω-
νίας. Και έρχεται ο κ. Μητσοτάκης να µας κατηγορήσει ότι εµείς
προσβάλλουµε τους θεσµούς επειδή θέτουµε ερωτήµατα, επειδή
εδώ και δύο χρόνια δεν έχουµε σκύψει το κεφάλι, επειδή ζητάµε
απαντήσεις για την πολύνεκρη τραγωδία. Και µας ζητάει και τα
ρέστα επειδή ο ίδιος κρύβει την αλήθεια. Οι δικοί του Υπουργοί
επιτίθενται στους συγγενείς των θυµάτων, που έχουν το ψυχικό
σθένος να συνεχίζουν τον αγώνα τους. Οι δικοί του Υπουργοί
κουνάνε το δάχτυλο στους πολίτες που δυσπιστούν και κινητο-
ποιούνται για τα προβλήµατα της ζωής τους.

Το ξεκαθαρίζουµε, η αποφασιστική διαµαρτυρία εκατοντάδων
χιλιάδων πολιτών είναι συµβολή στη δηµοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Είναι συνταγµατικό δικαίωµα και υποχρέωση των πολιτών. Και
προφανώς είναι καταδικαστέα η εκστρατεία κατασυκοφάντησης
του κ. Μητσοτάκη µε φόβο, για να σπιλώσει τις κινητοποιήσεις
των πολιτών. Οι αυριανές κινητοποιήσεις δεν θα έχουν κοµµατικό
χρώµα. Έχουν, όµως, ξεκάθαρα πολιτικό χαρακτήρα. Απηχούν
το παλλαϊκό αίτηµα για δικαιοσύνη. Και είναι χρέος µας να συµ-
µετέχουµε σε αυτές και να ακούσουµε το καθαρό µήνυµα που θα
στείλουν οι πολίτες. Τους καλούµε να συµµετέχουν δηµοκρατικά,
χωρίς ταµπέλες σε όλα τα συλλαλητήρια και να τα περιφρουρή-
σουν µε απέραντο σεβασµό στους συγγενείς των θυµάτων, αλλά
και σε όλους και σε όλους που θα κατέβουν στους δρόµους. Ο
ΣΥΡΙΖΑ από την πρώτη στιγµή ήταν δίπλα σε αυτόν τον αγώνα
µέσα στη Βουλή, µέσα στην Ευρωβουλή, µέσα στην κοινωνία, στα
πεζοδρόµια. Αγωνιζόµαστε για να αποκαλυφθεί η αλήθεια, για να
αποδοθεί δικαιοσύνη και να τιµωρηθούν και οι υπεύθυνοι του
εγκλήµατος των Τεµπών, αλλά και οι υπεύθυνοι του εγκλήµατος
της συγκάλυψης.

Απαιτούµε έναν ασφαλή σιδηρόδροµο, έτσι ώστε τα παιδιά να
µπορούν να πάρουν πράγµατι τηλέφωνο τους γονείς τους όταν
φτάσουν στον προορισµό. Τα Τέµπη έγιναν κραυγή της ελληνικής
κοινωνίας για οξυγόνο και αυτό το οξυγόνο πρέπει και εµείς να
το προφυλάξουµε, να µην επιτρέψουµε να χαθεί. Πρώτη µας υπο-
χρέωση είναι να έρθει ο κ. Μητσοτάκης να απολογηθεί εδώ, στην
ελληνική Βουλή και να λογοδοτήσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία) 

Οφείλει να λογοδοτήσει και στην κοινωνία και στη Βουλή.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συµπληρώνονται τριάντα

ηµέρες από την κατάθεση του αιτήµατος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία για προ ηµερησίας συζήτηση στη Βουλή για τα
Τέµπη. Τριάντα ηµέρες ο κ. Μητσοτάκης κρύβεται, τριάντα ηµέ-
ρες δεν τολµά να απαντήσει στην κοινωνία, δεν τολµά να έρθει
σε µία συζήτηση µε τους υπόλοιπους Πολιτικούς Αρχηγούς. Και
πρέπει όλα τα κόµµατα να απαιτήσουµε αυτή η συζήτηση να γίνει
την επόµενη εβδοµάδα. Να µην του αφήσουµε κανένα περιθώριο
να ξεφύγει, όπως προσπαθεί εδώ και έναν µήνα. Εξάλλου το ίδιο
αίτηµα έχει καταθέσει και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και
η Νέα Αριστερά. Και οι σηµερινές αποκαλύψεις έρχονται και επι-
βεβαιώνουν και µια δεύτερη αναγκαία πολιτική και κορυφαία επι-
λογή, να υπάρχει κοινή κατάθεση πρότασης δυσπιστίας κατά της

Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
Όπως δυσπιστεί η κοινωνία οφείλει να καταθέσει τη δυσπιστία

της και η ελληνική Βουλή και αυτό πρέπει να γίνει από όλα τα
κόµµατα της προοδευτικής Αντιπολίτευσης, εφόσον δεν υπάρχει
κανένα κόµµα το οποίο συµπληρώνει τους απαιτούµενους πενή-
ντα Βουλευτές που είναι το ελάχιστο όριο για να κατατεθεί πρό-
ταση δυσπιστίας. Και πρέπει να υπάρχει εναρµόνιση της Βουλής
µε την ελληνική κοινωνία, γιατί οι πολίτες έχουν ήδη καταθέσει
πρόταση δυσπιστίας και αυτό φαίνεται και από τις δηµοσκοπικές
έρευνες.

Οι προοδευτικές δυνάµεις, κυρίες κύριοι Βουλευτές, όφειλαν
και οφείλουν να σταθούν στο ύψος των περιστάσεων και της λαϊ-
κής απαίτησης. Άκουσα σήµερα τον κ. Ανδρουλάκη να µιλά επι-
τέλους για κατάθεση πρότασης δυσπιστίας την επόµενη εβδο-
µάδα. Τον καλωσορίζουµε, έστω και µε καθυστέρηση. Εµείς ήµα-
σταν εδώ -έχει περάσει σχεδόν ένας µήνας- και όχι µόνο εµείς.
Είχαµε συζητήσει τότε και µε τα υπόλοιπα προοδευτικά κόµµατα
και υπήρχε συµφωνία στο να κατατεθεί πρόταση δυσπιστίας και
πλέον µπορούµε να προχωρήσουµε. Μετά τον προγραµµατισµό
που σε λίγο θα κάνει η Διάσκεψη των Προέδρων και για την προ-
ανακριτική επιτροπή και για την προ ηµερησίας διάταξης συζή-
τηση, έχοντας και νωπό το µήνυµα των πολιτών, που χωρίς να
προοικονοµούµε θα διατυπωθεί και αύριο, µε συνεννόηση των
προοδευτικών δυνάµεων, όπως οφείλουµε, χωρίς µικροκοµµατι-
κές επιδιώξεις, χωρίς τακτικές και διαγωνισµούς. Επίσης, εµείς
έχουµε ανακοινώσει ότι είµαστε θετικοί και στη συγκρότηση της
πρώτης προανακριτικής επιτροπής. Πρώτης γιατί είναι σίγουρο
ότι θα υπάρχουν κι άλλες, γιατί αυτή θα ξεκινήσει να ασχολείται
µε τις ευθύνες του µπαζώµατος. Και επειδή έχουµε κακή εµπειρία
από την Κυβέρνηση και από αυτά που συνέβησαν στη συζήτηση
για την 717, δική µας αποστολή θα είναι να διευρυνθεί η έρευνα
και να φωτιστούν όλες οι πράξεις που τελέστηκαν στο µπάζωµα
του χώρου του εγκλήµατος και να αποδοθούν και όλες οι κατη-
γορίες, µε όλο το διαθέσιµο υλικό που πρέπει να έρθει σε γνώση
της Βουλής.

Θέλω να είµαστε ξεκάθαροι για τη συζήτηση που θα γίνει την
επόµενη εβδοµάδα. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα είναι
η εγγύηση, ώστε να διερευνηθούν όλα τα αδικήµατα και για
όλους τους εµπλεκόµενους στην υπόθεση του µπαζώµατος. Και
θα αποκαλυφθεί και ο εντολέας του µπαζώµατος όσο ψηλά κι αν
βρίσκεται.

(Χειροκροτήµατα)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εφόσον θα κληθούµε την άλλη

βδοµάδα να συζητήσουµε για µια προανακριτική επιτροπή, υπάρ-
χει και ένα νέο ερώτηµα το οποίο τίθεται εκ των πραγµάτων και
δεν είναι σηµερινό, αλλά παραµένει ανοιχτό εδώ και πέντε χρό-
νια. Είναι πλήρες το θεσµικό πλαίσιο για τη διερεύνηση των αδι-
κηµάτων που αντιστοιχούν στον νόµο περί ευθύνης Υπουργών;
Έχουµε κάνει την απαραίτητη προσαρµογή µετά την Αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος του 2019; Δυστυχώς όχι και σε αυτό θέ-
λουµε να είµαστε ξεκάθαροι. Είναι ευθύνη και επιλογή του κ.
Μητσοτάκη και της Κυβέρνησης. Θυµίζω ότι µετά από πρόταση
του ΣΥΡΙΖΑ το 2019 είχε προβλεφθεί η απάλειψη της διάταξης
που αφορούσε στη δυνατότητα άσκησης δίωξης κατά Υπουργού,
Υφυπουργού µέχρι το πέρας της δεύτερης τακτικής συνόδου της
βουλευτικής περιόδου, που αρχίζει µετά την τέλεση του αδική-
µατος. Πρακτικά υπήρχε ένας νόµος που έδινε περισσότερα δι-
καιώµατα και ελαφρυντικά σε πολιτικά πρόσωπα από τους
πολίτες. Ο ΣΥΡΙΖΑ εισηγήθηκε την κατάργησή του, να µην υπάρ-
χει αποσβεστική προθεσµία. Ψηφίστηκε µε συντριπτική πλει-
οψηφία από την αναθεωρητική Βουλή.

Η βούληση του συνταγµατικού νοµοθέτη, λοιπόν, υπήρξε ξε-
κάθαρη, να καταργηθεί αυτό το ειδικό προνόµιο της σύντοµης
αποσβεστικής προθεσµίας για ποινικά αδικήµατα των πολιτικών
προσώπων της Κυβέρνησης.

Όµως, ο κ. Μητσοτάκης, ενώ σε άλλα θέµατα δείχνει µια νο-
µοθετική ζέση, άφησε να περάσουν έξι χρόνια και δεν έχει φέρει
τη ρύθµιση αυτή που αντιστοιχεί στη συνταγµατική Αναθεώρηση,
όπως και την άλλη για τη λαϊκή νοµοθετική πρωτοβουλία, κι έτσι
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δεν υπάρχει ξεκάθαρο νοµικό πεδίο που να αντιστοιχεί στη συ-
νταγµατική πρόβλεψη. Και δεν καταργήθηκε, λοιπόν, η αντίστοιχη
ρύθµιση του νόµου του 2003.

Εµείς θέλουµε πολιτικά να είµαστε ξεκάθαροι. Δεν είναι µια
αθώα παράλειψη του επιτελικού κράτους. Είναι σκόπιµη αµέλεια
του κ. Μητσοτάκη. Και επειδή από τη µια µεριά οι συνταγµατο-
λόγοι µάς βεβαιώνουν ότι η συνταγµατική άποψη είναι ότι έχει
καταργηθεί σιωπηρά η νοµοθετική πρόβλεψη από την Αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος, αλλά υπάρχει µια ανοιχτή νοµική ασά-
φεια, ο ΣΥΡΙΖΑ παρεµβαίνει µε κατάθεση τροπολογίας, έτσι ώστε
να µην υπάρχει κανένα κενό δικαίου στη σκόπιµη παράλειψη του
κ. Μητσοτάκη. Και καταθέτουµε τροπολογία όπου θα µετρηθεί
και η Κυβέρνηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Να δούµε, τελικά, πόσο σκόπιµη ήταν αυτή η παράλειψή της.
Και θέλουµε έτσι να είναι απόλυτα εναρµονισµένο το θεσµικό
πλαίσιο µε το Σύνταγµα και να υπάρχει ασφάλεια δικαίου σε ένα
ιδιαίτερο κρίσιµο ζήτηµα. Να κλείσει, λοιπόν, αυτή η χαραµάδα
και να µην ξεφύγουν οι ελεγχόµενοι και να µην υπάρχει κανένας
κίνδυνος παραγραφής των αδικηµάτων µετά το πέρας αυτής της
κοινοβουλευτικής περιόδου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πολλά από αυτά τα ζητήµατα
είναι γεγονός ότι θα τα συζητήσουµε και την επόµενη εβδοµάδα.
Έπρεπε, όµως, να συζητήσουµε ιδιαίτερα για το τελευταίο ζή-
τηµα πριν από τη συζήτηση της προανακριτικής επιτροπής και
να είναι νοµικά και µε ασφάλεια διατυπωµένο.

Όµως, επιτρέψτε µου να κλείσω και µε δυο-τρία σχόλια για το
σηµερινό νοµοσχέδιο, θα ήταν πολύ σηµαντικό να έχουµε ένα νο-
µοσχέδιο για την αγροτική ανάπτυξη που θα αντιστοιχούσε και
στα αιτήµατα του αγροτικού κόσµου που κινητοποιείται.

Όµως, σύµφωνα και µε την πλειονότητα των φορέων, κύριε
Υπουργέ, το νοµοσχέδιο αυτό βρίθει από αποσπασµατικές και
αναποτελεσµατικές διατάξεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Είναι ερανιστικό, κύριε Πρόεδρε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευ-
τική Συµµαχία): Ζητήθηκε σε κάθε περίπτωση να γίνει απόσυρση
ενός νοµοσχεδίου το οποίο ακριβώς η ανεπάρκεια του Υπουρ-
γείου αποδεικνύεται από το γεγονός ότι έρχεται σήµερα ο Υ-
πουργός να απολογηθεί δηλώνοντας ότι είναι ερανιστικό. Δη-
λαδή, ότι η Κυβέρνησή του δεν έχει την επάρκεια να καταθέσει
ένα στρατηγικό νοµοσχέδιο για τον αγροτικό τοµέα, έτσι ώστε
να µπορεί µε µεταρρυθµίσεις να εξασφαλίζει τη βιωσιµότητα
στην ύπαιθρο.

Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα της Κυβέρνησης, γιατί υπάρχει
ανυπαρξία σχεδίου ανασυγκρότησης της αγροτικής παραγωγής
και του πρωτογενούς τοµέα και σ’ αυτό πρέπει να απολογηθείτε.
Γιατί, λοιπόν, δεν φέρνετε ένα στρατηγικό νοµοσχέδιο; Γιατί δεν
έχετε µια στρατηγική πρόταση; Έξι ολόκληρα χρόνια είστε υπεύ-
θυνοι για συνεχή υποβάθµιση. Δεν ήσασταν εσείς οι οποίοι ή δια-
πραγµατευτήκατε λανθασµένα ή δεν διαπραγµατευτήκατε για το
Επιχειρησιακό Σχέδιο του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης
και της νέας ΚΑΠ; Ποιος έχει δηµιουργήσει αυτά τα τεράστια
προβλήµατα στον αγροτικό κόσµο;

Η έλλειψη στρατηγικής από την Κυβέρνηση, αλλά και το µόνο
το οποίο θέλατε ήταν να επωάσετε σκάνδαλα, όπως αυτά που
συµβαίνουν στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Ή δεν έγιναν επί δικής σας Κυβέρ-
νησης όλες αυτές οι τεράστιες αλλαγές που πλέον οι αγρότες
δεν ξέρουν ούτε πόσα θα περιµένουν, ούτε πότε θα πάρουν την
ενίσχυση;

Και ενώ όλα αυτά είχαν ρυθµιστεί µε την κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Όλα έχουν την ταµπέλα του κ. Μητσοτάκη από κάτω.

Και τώρα έχουµε πολλά τεράστια συσσωρευµένα προβλήµατα:
Αγροτικά δάνεια, κόστος παραγωγής, κατάρρευση εισοδήµατος,
εγκατάλειψη υπαίθρου, παράνοµες ελληνοποιήσεις. Όλα αυτά
ταλαιπωρούν τον αγροτικό κόσµο, µαζί µε την έλλειψη προοπτι-
κής. Γι’ αυτό συνεχίζονται οι κινητοποιήσεις.

Και πρέπει να λάβετε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν και να µην ψάχνετε
δικαιολογίες σχετικά µε τον ερανιστικό χαρακτήρα του νοµοσχε-
δίου σε σχέση µε όλα αυτά τα αιτήµατα που καταθέτει το αγρο-

τικός κόσµος, αλλά και πολλά κόµµατα της προοδευτικής Αντι-
πολίτευσης για έναν τοµέα ο οποίος είναι πυλώνας της ελληνικής
οικονοµίας, αλλά και της δηµογραφικής, αν θέλετε, στήριξης της
υπαίθρου. Διότι πράγµατι υπάρχουν τεράστια προβλήµατα στο
εισόδηµα και στην επιβίωση των αγροτών. Δεν είναι να απορεί
κανείς γιατί οι αγρότες εγκαταλείπουν τις καλλιέργειες, γιατί
βγαίνουν στους δρόµους και στα µπλόκα και γιατί τα παιδιά τους
φεύγουν και ψάχνουν να βρουν την προκοπή είτε στις µεγάλες
πόλεις, είτε και στο εξωτερικό.

Σήµερα φέρνετε ένα νοµοσχέδιο το οποίο, επιτρέψτε µου να
σας πω, όσο κι αν προσπαθείτε να το καλύψετε, δηµιουργεί πε-
ρισσότερα προβλήµατα, αντί να λύνει, παραδείγµατος χάριν
όσον αφορά τον ρόλο των διεπαγγελµατικών οργανώσεων. Δεν
υπάρχει καµία ενίσχυση του ρόλου αυτού σχετικά µε τη στό-
χευσή τους, µε τη δυνατότητα να επιτύχουν µια συµφωνία και να
µπορέσουν να τη στηρίξουν, που να στηρίξουν τους καταναλωτές
αλλά και τους αγρότες και να επιβάλλουν τη διαφάνεια η οποία
προβλέπεται και από τους σχετικούς κανονισµούς. Ούτε αυτό το
ελάχιστο δεν µπορείτε να κατορθώσετε. Αµφισβητείται η αυτο-
νοµία και η λειτουργία των διεπαγγελµατικών οργανώσεων στη
χώρα µας.

Επίσης, θέλω να αναφερθώ λιγάκι και σε ένα µείζον ζήτηµα των
αγροτών που προσπαθείτε να τους κοροϊδέψετε. Εξαγγείλατε ότι
θα υπάρχει ρύθµιση-«ανάσα» για τα κόκκινα δάνεια των αγροτών,
µια βαρύγδουπη δήλωση χωρίς κανένα αντίκρισµα. Δεν υπάρχει
καµία τέτοια λύση µέσα στο νοµοσχέδιο. Εµπαίζετε τους αγρό-
τες, κύριε Τσιάρα, και έχετε κι εσείς προσωπικά ευθύνη και θα
βρεθείτε προ των ευθυνών σας απέναντι στους αγρότες.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα το δούµε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Διότι η νοµοθετική ρύθµιση που προτείνετε δεν
λύνει το πρόβληµα και δεν τα βάζει µε τα funds και τους servicers
oι οποίοι σήµερα αµφισβητούν την αγροτική περιουσία.

Για τον λόγο αυτόν η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ σύσ-
σωµη κατέθεσε µία τροπολογία, η οποία προτείνει ολοκληρωµένο
πλαίσιο ρύθµισης των αγροτικών δανείων µε ευνοϊκές ρυθµίσεις
και βιώσιµες, που είχαν δροµολογηθεί το 2018 - 2019 και δεν τις
αξιοποιήσατε στην Κυβέρνησή σας και ταυτόχρονα εξασφαλί-
ζουν και την προστασία της ενυπόθηκης αγροτικής γης και της
περιουσίας των παραγωγικών ακινήτων.

Πρέπει να πω ότι αυτή η πρόταση, δεν είναι µια πρόταση στον
αέρα. Είναι τµήµα ενός ολοκληρωµένου σχεδίου αγροτικής πο-
λιτικής που εµείς είχαµε την επάρκεια µέσα σε ένα µήνα, από τον
Δεκέµβριο ως τον Ιανουάριο, να την παρουσιάσουµε πριν αρχί-
σουν οι κινητοποιήσεις των αγροτών, για να έχουµε συγκεκριµένη
πρόταση και απάντηση σε όλα τα ζητήµατά τους. Διότι εµείς δεν
στοχεύουµε µόνο στην επιβίωση µε αξιοπρέπεια. Πού ακούστηκε
το 2025 να βάζουµε στόχο µόνο την επιβίωση µε αξιοπρέπεια!
Ενώ στόχος πρέπει να είναι η ενίσχυση του αγροτικού προϊόντος
και η ενίσχυση του αγροτικού εισοδήµατος.

Η πρότασή µας περιλαµβάνει και προτάσεις και λύσεις και για
τη µείωση του κόστους παραγωγής και για τη ρύθµιση των χρεών
και για τη διαθεσιµότητα των εργατών γης και για τις αποζηµιώ-
σεις και για την ασφάλιση της παραγωγής και για τις ενισχύσεις
και για την αγροτική πολιτική αλλά και για τη στρατηγική στην
ύπαιθρο. Αυτό οφείλει να κάνει ένα προοδευτικό κόµµα εξουσίας,
µια ολοκληρωµένη πρόταση για τα προβλήµατα των αγροτών.

Γι’ αυτόν τον λόγο έχουµε καταθέσει και άλλες δύο τροπολο-
γίες. Η µία αφορά τα αγροτικά ακίνητα και η άλλη την παράταση
των µισθωτικών συµβάσεων, γιατί έχουµε ολοκληρωµένες προ-
τάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, για να µη σας καθυ-
στερώ, µε µια ακόµα τροπολογία που θεωρώ ότι έχει πολύ
µεγάλο κοινωνικό αποτύπωµα και οικονοµικό, την τροπολογία
µας για τα δάνεια σε ελβετικό φράγκο. Είχαµε µία δέσµευση, την
οποία υλοποιούµε µε απόλυτη τεχνοκρατική επάρκεια και σε αντι-
στοιχία µε αποφάσεις των υπολοίπων ευρωπαϊκών χωρών και των
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ευρωπαϊκών δικαστηρίων. Περιµένουµε σήµερα µια απάντηση
της Κυβέρνησης. Τι έχει να πει για µία ρύθµιση που τη χρειάζεται
η κοινωνία και η οικονοµία και αντιστοιχεί στο ευρωπαϊκό κεκτη-
µένο, δηλαδή είναι απόφαση των ευρωπαϊκών χωρών;

Η ρύθµιση, λοιπόν, αυτή επιλύει οριστικά το πρόβληµα δεκά-
δων χιλιάδων δανειοληπτών, αλλά και κοντά διακοσίων χιλιάδων
πολιτών που εµπλέκονται ως εγγυητές στα δάνεια σε ελβετικό
φράγκο. Πώς δηµιουργήθηκε το πρόβληµα; Να είµαστε ξεκάθα-
ροι. Επειδή ζούµε σε µία περίοδο κυριαρχίας και αισχροκέρδειας
του καρτέλ των τραπεζών, το πρόβληµα αυτό δηµιουργήθηκε
από ανεύθυνη και καταχρηστική συµπεριφορά των τραπεζιτών
απέναντι στους πολίτες που δεν προέβησαν σε υπεύθυνο δανει-
σµό, οι τράπεζες εννοώ, που δεν παρείχαν προειδοποίηση για
τους κινδύνους προς τους καταναλωτές και είχαν µια ληστρική
αντιµετώπιση έναντι των δανειοληπτών, γιατί δεν τους παρείχαν
πλαίσιο προστασίας, το οποίο ζητάνε οι ευρωπαϊκές οδηγίες.
Έτσι, δεκάδες χιλιάδες δανειολήπτες οδηγήθηκαν σε ένα πλήρες
οικονοµικό αδιέξοδο.

Τα πιστωτικά ιδρύµατα φέρουν άµεση ευθύνη, γιατί σε µεγάλο
βαθµό τα ίδια έλαβαν µέτρα για τη δική τους προστασία από τον
συναλλαγµατικό κίνδυνο και εξέθεσαν µόνο τους δανειολήπτες
στον κίνδυνο αυτό. Άρα, υπάρχει και η κατηγορία ότι κερδίζουν
αυτοί οικονοµικά οφέλη, ενώ δεν έχουν οικονοµικό κίνδυνο.

Η πρόταση που έχουµε καταθέσει προβλέπει ξεκάθαρα ό,τι
λέει το ευρωπαϊκό πλαίσιο και οι αντίστοιχες αποφάσεις: Επανυ-
πολογισµό του δανείου µε βάση την ισοτιµία που υπήρχε τότε,
όταν έλαβαν το δάνειο οι δανειολήπτες, και τα επιτόκια που
υπήρχαν εκείνη την περίοδο, αφαίρεση όλων των ποσών που
έχουν καταβληθεί από τον νέο επανυπολογισµό και εφαρµογή
του µέτρου αυτού και στις τράπεζες και στα funds και στους ser-
vicers, έτσι ώστε να πάει κάθε κατεργάρης στον πάγκο του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Και εδώ να είµαστε, επίσης, ειλικρινείς, όταν συζητήθηκε αντί-
στοιχη Οδηγία το 2023, τον Δεκέµβριο, εδώ η Κυβέρνηση επέ-
λεξε να µην εισαγάγει τη ρύθµιση που άφηνε περιθώριο και
προέτρεπε η Οδηγία για τα δάνεια σε ελβετικό φράγκο. Να ξέ-
ρουν οι καταναλωτές και οι δανειολήπτες ότι η Κυβέρνηση του
κ. Μητσοτάκη µπορούσε να προβεί στην αντίστοιχη ρύθµιση τον
Δεκέµβριο του 2023 και ο κ. Χατζηδάκης και ο κ. Μητσοτάκης αρ-
νήθηκαν και ακόµα και εάν δεν διάβασαν καλά, εµείς τους το θυ-
µίσαµε εδώ πέρα µέσα στη Βουλή. Άρα, επέλεξαν να µη στηρί-
ξουν τους δανειολήπτες, ενώ το προέβλεπε η Οδηγία. Και τώρα
είναι υποχρεωµένοι να απαντήσουν σήµερα στο τι λένε για τη
δική µας ρύθµιση και να κριθούν και από τους δανειολήπτες και
από την κοινωνία για την υποκρισία τους, άρα και για την ευθύνη
που έχουν στη ζηµία, που έχουν υποστεί οι δανειολήπτες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γνωρίζουµε όλοι ότι είναι πολύ
µεγάλα τα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας. Αύριο, όµως,
είναι µία κορυφαία µέρα δηµοκρατίας, γιατί το επίδικο και η διεκ-
δίκηση είναι η δικαιοσύνη. Οφείλουµε, λοιπόν, όλοι και όλες
αύριο να είµαστε δίπλα στην κοινωνία, η οποία κινητοποιείται και
να λάβουµε υπ’ όψιν τα αιτήµατα αλλά και τα µηνύµατα. Οι πολί-
τες διεκδικούν να έχουµε µια πολιτεία ανθρώπινη, που θα βάζει
την ανθρώπινη ζωή πάνω από τα συµφέροντα και πάνω από τα
επικοινωνιακά παιχνίδια του κ. Μητσοτάκη. Θέλουν οι πολίτες µία
ελληνική κοινωνία και πολιτεία, η οποία θα είναι ισχυρή, θα έχει
θεσµούς, στους οποίους µπορούµε να πιστέψουµε, γιατί πρά-
γµατι υπάρχει αµφισβήτηση στην αξιοπιστία και ιδιαίτερα στις
επιλογές της ηγεσίας της δικαιοσύνης. Χρειάζεται να πιστέψουµε
ξανά στην πολιτική που µπορεί να αλλάξει τη ζωή των πολιτών.

Γι’ αυτό χρειάζεται πολιτική αλλαγή, γιατί δεν µπορεί µία δεξιά
συντηρητική Κυβέρνηση να δώσει την εγγύηση στην κοινωνία ότι
θα εξασφαλίσει µια καλύτερη ζωή. Σήµερα, οι πολίτες δεν πι-
στεύουν ότι µπορεί να υπάρχει δίκαιο και πρόοδος µε αυτήν την
Κυβέρνηση. Χρειαζόµαστε, λοιπόν, να υπάρχει µια προοδευτική
διέξοδος στην ελληνική κοινωνία.

Και εµείς είµαστε δίπλα στην κοινωνική πλειοψηφία. Διεκδι-
κούµε και εµείς δικαιοσύνη, αλλά ταυτόχρονα καταθέτουµε και
µία πολιτική πρόταση προοδευτικής διεξόδου, που έχει ως προ-
ϋπόθεση να ηττηθεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, να ητ-

τηθούν οι πολιτικές της, αλλά και να εφαρµοστούν προοδευτικές,
ριζοσπαστικές, µεταρρυθµιστικές πολιτικές στην Ελλάδα. Αυτή
είναι η προοπτική προόδου, που καταθέτουµε στην ελληνική κοι-
νωνία και αύριο θα διαδηλώνουµε χωρίς κοµµατικά σήµατα µαζί
µε τους πολίτες για το αγαθό της δικαιοσύνης, που είναι το «οξυ-
γόνο» της δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείου Ιαλυσού
Ρόδου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κάνω δύο – τρεις πρό-

χειρες παρατηρήσεις πριν τοποθετηθώ κυρίως για την τροπολο-
γία που καταθέσαµε σε σχέση µε την ειδική παραγραφή, την απά-
λειψη του αξιοποίνου Υπουργών και Υφυπουργών. Την τροπολο-
γία που κατέθεσε σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και η οποία κλείνει «παραθυράκια», που ενδεχοµένως θα
µπορούσαν να χρησιµοποιηθούν από την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, ώστε να παραµείνουν στο απυρόβλητο πράξεις και
παραλείψεις-αδικήµατα Υπουργών της Κυβέρνησης.

Φαίνεται, γιατί είναι γεγονός ότι δεν το έχουµε διεξέλθει εντε-
λώς εξαντλητικά, ότι και στο πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, που σή-
µερα δηµοσιοποιήθηκε και παρουσιάστηκε, αποτυπώνονται
πράξεις και παραλείψεις της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
για το έγκληµα των Τεµπών, αλλά και για το έγκληµα της συγκά-
λυψης που ακολούθησε το έγκληµα των Τεµπών. Φαίνεται ότι και
σ’ αυτό το πόρισµα αποτυπώνονται τα ψεύδη και οι αντιφάσεις
του ίδιου του Πρωθυπουργού σε σχέση µε το τι συνέβη, όταν ο
ίδιος γνώριζε όλες τις λεπτοµέρειες και έλεγε ψέµατα συνειδητά
στον ελληνικό λαό.

Ξέρετε τι δεν είχατε υπολογίσει, κύριοι συνάδελφοι της πλει-
οψηφίας; Δεν είχατε υπολογίσει τον λαό, την ελληνική κοινωνία,
την ενεργοποίησή τους. Θεωρούσατε ότι ο λαός αυτός τα «κα-
ταπίνει» όλα και από εκεί και πέρα, εσείς µπορείτε να συνεχίσετε
«το ίδιο τροπάρι, το γνωστό».

Σε αυτό το πλαίσιο όλες οι κινήσεις σας γίνονται µετά τις λαϊ-
κές κινητοποιήσεις. Και αύριο πιστεύω ότι τα συλλαλητήρια που
θα γίνουν, όχι µόνο στην πρωτεύουσα της χώρας, αλλά και σε
όλες τις πόλεις, θα αποτυπωθεί, θα εκπεµφθεί το µήνυµα «Δικαιο-
σύνη παντού» και, ιδίως, ως προς το έγκληµα των Τεµπών και το
έγκληµα το οποίο ακολούθησε, δηλαδή, το έγκληµα της συγκά-
λυψης.

Θα έρθω, λοιπόν, στην τροπολογία που κατέθεσε η Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ για την κατάργηση της ειδικής παρα-
γραφής υπουργικών αδικηµάτων. Ξέρετε, στα µάτια του κόσµου
το πολιτικό σύστηµα εµφανιζόταν -και, βέβαια, εξακολουθεί και
σήµερα να εµφανίζεται- όχι ως υπόδειγµα για τους πολίτες. Θε-
ωρείται ότι νοµοθετεί για το ίδιο, για την πάρτη του, προς όφελός
του και ότι αυτοπροστατεύεται. Αιχµές αυτής της άποψης για τη
δυσπιστία του κόσµου προς το πολιτικό σύστηµα είναι η περιου-
σιακή κατάσταση των πολιτικών για τους οποίους το «πόθεν
έσχες» θεωρείται διάτρητο και, βέβαια, η ασυλία, η ιδιαίτερη ποι-
νική µεταχείριση και εν τέλει, η ατιµωρησία αυτών που ασκούν
κυβερνητική εξουσία, Υπουργών και Υφυπουργών, κατά την άσ-
κηση των καθηκόντων τους.

Με άλλα λόγια, στην ελληνική κοινωνία είναι ιδιαίτερα έντονη
η αίσθηση της ατιµωρησίας των πολιτικών προσώπων. Το ζήτηµα
είναι ιδιαίτερα σοβαρό, καθώς έτσι υπονοµεύεται η εµπιστοσύνη
των πολιτών προς τη δικαιοσύνη, το κράτος δικαίου και εν τέλει,
το πολιτικό σύστηµα. Αυτό δεν είναι απλώς συνέπεια της αυτο-
προστασίας των πολιτικών. Είναι συνέπεια της πολιτικής ή κοινω-
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νικής ανοχής, αλλά και συγκεκριµένων συνταγµατικών και νοµο-
θετικών ρυθµίσεων, που δυσχεραίνουν την ποινική δίωξη και την
καταδίκη Υπουργών και Υφυπουργών που έχουν διαπράξει αδι-
κήµατα, εγκλήµατα.

Η ατιµωρησία των πολιτικών προσώπων αποτελεί µία από τις
βασικές αιτίες της κρίσης εµπιστοσύνης προς το πολιτικό σύ-
στηµα. Το έγκληµα των Τεµπών και αυτό της επιχείρησης συγκά-
λυψής του, όπως και άλλες υποθέσεις, αναδεικνύουν τη βαθιά
ανάγκη για θεσµικές αλλαγές, ώστε οι πολιτικοί να µην απολαµ-
βάνουν προνοµιακή δικαστική µεταχείριση. Επιβάλλεται η περαι-
τέρω ουσιαστική θωράκιση των µηχανισµών άσκησης δίωξης
Υπουργών και Υφυπουργών, η εµπέδωση της διαφάνειας και της
λογοδοσίας, η αποκατάσταση της δικαιοσύνης για όλους τους
πολίτες, η ισονοµία όλων, περιλαµβανοµένου και του πολιτικού
κόσµου.

Η τροπολογία του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έρχεται να
επιβεβαιώσει και να θωρακίσει νοµικά την ισονοµία και τον κα-
νόνα ότι κανένας δεν µπορεί να αντιµετωπίζεται διαφορετικά.
Προτείνεται η ρητή κατάργηση της εξάλειψης του αξιόποινου -
της ειδικής παραγραφής- για αδικήµατα Υπουργών και Υφυπουρ-
γών, όπως αυτή προβλέπεται από τον νόµο περί ευθύνης Υπουρ-
γών.

Γιατί είναι αναγκαία αυτή η τροπολογία; Πρώτα-πρώτα, γιατί
υπάρχει ξεκάθαρη βούληση του ίδιου του συνταγµατικού νοµο-
θέτη. Το 2019 η συνταγµατική Αναθεώρηση που ξεκίνησε µε πρω-
τοβουλία του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κατάργησε τη
διάταξη του άρθρου 86, παράγραφος 3 του Συντάγµατος που
προέβλεπε ότι η Βουλή µπορούσε να ασκήσει ποινική δίωξη κατά
Υπουργών και Υφυπουργών µόνον µέχρι το πέρας της δεύτερης
τακτικής συνόδου της επόµενης βουλευτικής περιόδου από την
τέλεση του αδικήµατος.

Αυτό το προνόµιο, που µπορούσε να οδηγήσει σε απάλειψη
του αξιοποίνου σοβαρών αδικηµάτων, καταργήθηκε µε ευρεία
διακοµµατική συναίνεση τόσο στην προτείνουσα όσο και στην
αναθεωρητική Βουλή. Ωστόσο, παρότι το Σύνταγµα άλλαξε, η
Νέα Δηµοκρατία δεν προώθησε την ψήφιση του προβλεπόµενου
από το ίδιο το Σύνταγµα εφαρµοστικού νόµου για την προσαρ-
µογή του νοµικού πλαισίου στη νέα συνταγµατική πραγµατικό-
τητα. Έτσι παραµένει ενεργός ο νόµος περί ευθύνης υπουργών,
στον οποίο περιλαµβάνεται και η κατάφωρα αντισυνταγµατική
διάταξη, η συγκεκριµένη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θεωρούµε ότι συνειδητά
διατηρεί µια θεσµική παραφωνία, γιατί εδώ και έξι χρόνια δεν έχει
νοµοθετήσει για να εναρµονίσει την ποινική ευθύνη των Υπουρ-
γών στη νέα συνταγµατική πραγµατικότητα. Μπορούµε να πιστέ-
ψουµε ότι πρόκειται για αµέλεια; Θα έλεγα όχι. Πρόκειται για
σκόπιµη καθυστέρηση για να προστατευθούν Υπουργοί και Υφυ-
πουργοί των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας από το ενδε-
χόµενο ποινικής δίωξης.

Το επιτελικό κράτος αντιµετωπίζει τα πράγµατα και πάλι επι-
λεκτικά, νοµοθετεί χωρίς καθυστέρηση για να εξυπηρετήσει συ-
γκεκριµένα συµφέροντα, αλλά αφήνει συνταγµατικά ζητήµατα,
τουλάχιστον αδιευκρίνιστα, διότι έτσι διευκολύνονται, εξυπηρε-
τούνται, βολεύονται οι ηµέτεροι πολιτικοί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι δεν µπορούµε να αφήνουµε
ανοιχτά παράθυρα σε µελλοντικές νοµικές δικαστικές αµφισβη-
τήσεις που θα οδηγήσουν στην ατιµωρησία των ασκούντων τη
διακυβέρνηση πολιτικών. Η επιστηµονική κοινότητα είναι σχεδόν
οµόφωνη. Η αποσβεστική προθεσµία που εκ των πραγµάτων οδη-
γεί σε απάλειψη του αξιοποίνου δεν µπορεί και δεν πρέπει να
εφαρµοστεί, αφού αντιβαίνει στην συνταγµατική µεταρρύθµιση
του 2019. Ωστόσο, αν δεν καταργηθεί ρητά η συγκεκριµένη διά-
ταξη του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, δηµιουργείται νοµική
ασάφεια, η οποία µπορεί να ερµηνευθεί, λόγω της παράλειψης
να καταργηθεί, και να οδηγήσει σε συζητήσεις ατέρµονες, σε κα-
θυστερήσεις και εντέλει σε ατιµωρησία.

Με την τροπολογία αυτή κλείνουµε οριστικά κάθε παραθυράκι

και διασφαλίζουµε ότι για Υπουργούς και Υφυπουργούς ισχύουν
οι ίδιες διατάξεις περί παραγραφής που ισχύουν για κάθε πολίτη,
σύµφωνα µε τον Ποινικό Κώδικα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, ολοκληρώστε. Είστε στα εννιά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η διάταξη θεωρείται καταργηµένη αναδροµικά από την ηµε-

ροµηνία έναρξης ισχύος της συνταγµατικής Αναθεώρησης. Θε-
σπίζεται ένα ξεκάθαρο ενιαίο και δίκαιο νοµικό πλαίσιο, χωρίς
εξαιρέσεις, προνόµια και παραθυράκια για την πολιτική εξουσία.
Και, κυρίως, αποστέλλεται ένα ξεκάθαρο µήνυµα, ισονοµία για
όλους, περιλαµβανοµένων και των ασκούντων την κυβερνητική
εξουσία. Οι Υπουργοί και οι Υφυπουργοί δεν µπορεί να έχουν ευ-
νοϊκή µεταχείριση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ο πολιτικός κόσµος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

παρακαλώ, ολοκληρώσατε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, δεν τελειώνει ο

καθένας όποτε θέλει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ο πολιτικός κόσµος πρέπει πρώτος

να δείξει ότι εµπιστεύεται τη δηµοκρατική λογοδοσία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε

σας παρακαλώ. Μιλάτε εννιάµισι λεπτά χωρίς διακοπή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Καλούµε και την Κυβέρνηση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχουν δηλώσει ότι

θα µιλήσουν όλοι οι Αρχηγοί των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και
είναι πενήντα δύο Βουλευτές εγγεγραµµένοι. Σας παρακαλώ να
δείξετε σεβασµό προς τους συναδέλφους σας Βουλευτές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Είναι ένα βήµα προς τη θεσµική θω-
ράκιση της…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, τελειώσατε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Σας καλούµε να σταθούµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ να µη

γράφεται τίποτα στα Πρακτικά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα δώσω τον λόγο

για ένα λεπτό στην Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Αλεξάνδρα Σδούκου. Και αµέσως µετά θα µιλήσει ο Πρόεδρος
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Κουτσούµπας.

Κυρία Σδούκου, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ενηµερώσω το Σώµα της Βουλής σ’ ό,τι αφορά το άρθρο 4

στην τροπολογία που έχει θέµα: «Εγκατάσταση φωτοβολταϊκών
σταθµών σε αγροτική γη υψηλής παραγωγικότητας». Ουσιαστικά
ερχόµαστε και προσθέτουµε δύο εδάφια στο συγκεκριµένο
άρθρο. Ο λόγος που το κάνουµε είναι για να λύσουµε ένα πρό-
βληµα που αφορά σε ένα πρόγραµµα που βγάλαµε στο Υπουρ-
γείο που λέγεται «Φωτοβολταϊκά στο Χωράφι».

Το πρόγραµµα αυτό είχε 30 εκατοµµύρια προϋπολογισµό και
δίναµε µία επιδότηση 40% στους αγρότες για να βάλουν ένα
πολύ µικρό φωτοβολταϊκό για να καλύψουν τις ενεργειακές τους
ανάγκες. Έγιναν 5.500 περίπου αιτήσεις. Έχουν εγκριθεί οι
3.180. Αλλά οι 909 αιτήσεις κόλλησαν, και κόλλησαν στο εξής.
Βρίσκονται σε κάποιες περιφερειακές ενότητες της χώρας όπου
εκεί έχει µηδενιστεί το πλαφόν που έχουµε για τη γη υψηλής πα-
ραγωγικότητας.

Όπως ξέρετε, υπάρχει ένα όριο σε κάθε περιφερειακή ενότητα
0,8%. Και επειδή, λοιπόν, αυτό ξεπεράστηκε σε κάποιες περιφε-
ρειακές ενότητες, έχουν κολλήσει αυτές οι 909 αιτήσεις και θέ-
λουµε να τις ξεµπλοκάρουµε, γιατί είναι κρίµα να µην πάρουν τα
χρήµατα της επιδότησης να βάλουν το φωτοβολταϊκό τους, και
κάνουµε µια πολύ µικρή εξαίρεση να µην προσµετρηθεί αυτό το
πλαφόν, ειδικά για αυτές τις αιτήσεις.

Σας ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύ-
ρια Υπουργέ. 

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Κουτσούµπας.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-

ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρία Υπουργέ, µε τα λαµπόγυαλα δεν γίνεται ανάπτυξη έτσι και
αλλιώς. Θα τα πούνε, όµως, οι Βουλευτές µας, όταν θα µιλήσουν
και για τις τροπολογίες που καταθέτετε τη µία µετά την άλλη.

Είναι προφανές, κυρίες και κύριοι, ότι η Κυβέρνηση του κ. Μη-
τσοτάκη, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, είναι πολύ στρι-
µωγµένη από τις λαϊκές κινητοποιήσεις, αυτές που έγιναν και
αυτές που έρχονται, σε σηµείο που µάλλον έχει χαθεί η ψυχραι-
µία, και η µπάλα, θα λέγαµε.

Και σήµερα µε τη δηµοσίευση του πορίσµατος του ΕΟΔΑ-
ΣΑΑΜ, δηλαδή του Εθνικού Οργανισµού Διαχείρισης Ατυχηµά-
των στις Μεταφορές, είναι στριµωγµένη για έναν ακόµη λόγο,
καθώς σε αυτό περιλαµβάνονται πολλές από τις διαπιστώσεις και
εκτιµήσεις, τόσο για το ίδιο το έγκληµα, όσο και για τις απόπειρες
συγκάλυψής του, που εκθέτουν την Κυβέρνηση για αυτά που
έλεγε.

Αρκετά µάλιστα από τα σηµεία του πορίσµατος περιέχονται και
στο πόρισµα που κατέθεσε το ΚΚΕ, όπως είναι, για παράδειγµα,
η διαχρονική υποβάθµιση του σιδηροδρόµου µε ευθύνη όλων
των κυβερνήσεων λόγω της υποχρηµατοδότησής του, τουλάχι-
στον από το 2010 -κάποιοι σε αυτήν εδώ την Αίθουσα δεν ήθελαν
να τα ψάξουµε καθόλου αυτά- η αποψίλωση επίσης του προσω-
πικού που δούλευε, όπως χαρακτηριστικά αναφέρθηκε, πάνω
από τα ανθρωπίνως δυνατά όρια έως και είκοσι εννιά συνεχόµε-
νες ηµέρες. Δεν έγινε σωστή χαρτογράφηση του τόπου του
εγκλήµατος, λέει το πόρισµα, µε αποτέλεσµα την απώλεια κρίσι-
µων πληροφοριών, και για τα αίτια της φωτιάς ότι αυτή δεν µπο-
ρεί να προήλθε από τον τεχνικό εξοπλισµό των τρένων, αλλά από
πιθανή παρουσία άγνωστου έως σήµερα καυσίµου.

Έχετε χάσει την µπάλα, λοιπόν. Ανοίγετε κάθε µέρα το στόµα
σας, ειδικά κάποιοι φωνακλάδες Υπουργοί, που προφανώς έχουν
αναλάβει συγκεκριµένο καταµερισµό να κάνουν τη βρώµικη δου-
λειά για λογαριασµό του Μητσοτάκη, και κυριολεκτικά δεν ξέρετε
τι λέτε. Κουνάτε το δάχτυλο, υποτίθεται, στα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης µε ανόητες κατηγορίες. Κοντεύετε να βγάλετε σχε-
δόν αντισυστηµικό ακόµα και το ΠΑΣΟΚ, µε το οποίο έχετε
συγκυβερνήσει δύο φορές και ψηφίζατε τα µνηµόνια µε το τσου-
βάλι για να κάνετε µαζί τη δουλειά αυτού του συστήµατος. Γελάει
ο κόσµος.

Βγαίνετε, και εσείς και κάποιοι άλλοι, και µιλάτε για κοµµατικές
συγκεντρώσεις. Μα, καλά! Δεν ξέρετε ότι οι αυριανές συγκεντρώ-
σεις είναι απεργιακές, ότι οργανώνονται από εργατικά σωµατεία
και συλλόγους, µαζί µε τον Σύλλογο Συγγενών Θυµάτων των Τε-
µπών; Δεν ξέρετε ότι τα σωµατεία, µαζί µε άλλους φορείς του
λαού και της νεολαίας, είναι αυτά που δίνουν τη µάχη για τη µα-
ζική συµµετοχή στην απεργία, στα συλλαλητήρια, σε αρκετές πε-
ριπτώσεις ακόµα και δικοί σας εκλεγµένοι;

Κάνετε ό,τι περνάει από το χέρι σας να µειώσετε τη δυναµική
αυτού που έρχεται, να το περιχαρακώσετε, να το υπονοµεύσετε,
αλλά δεν θα τα καταφέρετε. Μιλάτε για εργαλειοποίηση των κι-
νητοποιήσεων που ζητούν δικαίωση για το έγκληµα των Τεµπών
και την απροκάλυπτη επιχείρηση συγκάλυψης, για την οποία
έχετε προφανείς ευθύνες, αλλά οι πρώτοι που προσπαθείτε να
τις εργαλειοποιήσετε είστε εσείς. Αυτό κάνετε όταν χαρακτηρί-
ζετε την παρέµβαση και την έκφραση του λαού πότε ως χάος και
πότε ως ζούγκλα, για να πείτε µετά ότι η µοναδική εναλλακτική
απέναντι στο χάος και τη ζούγκλα είστε εσείς. Μωρέ, σπουδαία
τα λάχανα!

Αυτό κάνετε, όταν επαναφέρετε τις χιλιοειπωµένες απειλές
περί αστάθειας. Λες και θα λείψει σε κανέναν η σταθερότητα της
ακρίβειας, η σταθερότητα των µισθών, που είναι σταθεροί στο
προ δεκαετίας µνηµονιακό επίπεδο. Μάλιστα στο σηµερινό νο-
µοσχέδιο η Υπουργός Εργασίας φέρνει µια τελείως αντιδραστική
τροπολογία. Μειώνει κι άλλο τις ασφαλιστικές εισφορές των ερ-
γαζοµένων στις υπερωρίες, κάνοντας άλλο ένα δώρο σε µεγά-

λους επιχειρηµατικούς οµίλους, να ξεζουµίζουν ακόµα πιο φτηνά
τους εργαζόµενους έως και δεκατρείς ώρες δουλειάς την ηµέρα,
επτά µέρες την εβδοµάδα. Και αυτό το κάνετε µια µέρα πριν την
µεγάλη πανελλαδική, πανεργατική απεργία. Ντροπή σας!

Απειλείτε µε τα περί αστάθειας, λες και θα λείψει σε κανέναν η
σταθερότητα των πλειστηριασµών, που κάνετε, η σταθερότητα
της ενεργειακής φτώχειας, των υπέρογκων πολεµικών δαπανών,
όλων αυτών δηλαδή που εξασφαλίζετε εσείς όσο µένετε σταθερά
στις καρέκλες σας έχοντας τη στήριξη και κοµµάτων της βολικής
Αντιπολίτευσης. Στην πραγµατικότητα δεν κουνάτε το δάχτυλό
σας σε αυτά τα κόµµατα. Αυτά άλλωστε δεν κάνουν και τίποτα
παραπάνω από αυτό που κάνατε και εσείς όταν ήσασταν Αντιπο-
λίτευση. Προσπαθούν να καβαλήσουν το ρεύµα της λαϊκής δυ-
σαρέσκειας, για να καθίσουν στις κυβερνητικές καρέκλες και να
συνεχίσουν να υλοποιούν την ίδια ακριβώς πολιτική µε επιµέρους
διαφοροποιήσεις.

Μεταξύ κατεργαραίων να έχετε ειλικρίνεια, γιατί το δάχτυλο
το κουνάτε στον ίδιο τον λαό, στην ίδια τη νεολαία. Τους υποτι-
µάτε, τους λέτε παραπλανηµένους και θύµατα παραπληροφόρη-
σης. Να ξέρετε, αυτό δεν θα σας βγει σε καλό. Τους απειλείτε
ότι θα µπουν σε περιπέτειες αν τολµήσουν να απεργήσουν, αν
βγουν µαζικά στους δρόµους για να εκφράσουν την οργή, την
αγανάκτησή τους για τα Τέµπη και για τις κοιλάδες των Τεµπών
που γεννά η πολιτική του κέρδους σε κάθε πτυχή της ζωής τους,
κυρίως αν σκεφτούν να διοχετεύσουν την οργή τους σε έναν
δρόµο που θα αµφισβητεί συνολικά αυτή την πολιτική, την στρα-
τηγική επιλογή όλων σας, την Ευρωπαϊκή Ένωση, την ίδια την
εξουσία των λίγων του πλούτου σε αυτή τη χώρα.

Την Κυβέρνηση σε τελευταία ανάλυση δεν την έχουν στριµώ-
ξει, εδώ που τα λέµε, ούτε τα διάφορα κοινοβουλευτικά παιχνίδια
που παίζουν τα κόµµατα της σοσιαλδηµοκρατίας, το ΠΑΣΟΚ, ο
ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Αριστερά για το πότε θα κατατεθεί η πρόταση
µοµφής -την οποία εµείς αυτονόητα θα στηρίξουµε µε το δικό
µας σκεπτικό- ούτε τα διάφορα κοινοβουλευτικά σόου που κά-
νουν άλλοι και άλλες εδώ µέσα. Την έχει στριµώξει το διογκού-
µενο λαϊκό ρεύµα. Απέναντι σε αυτό δεν µπορεί να σταθεί και
όποιος δεν το βλέπει αυτό, εθελοτυφλεί.

Εµείς από την πρώτη στιγµή είχαµε πει ότι εκεί βρίσκεται και η
πραγµατική ελπίδα και η διέξοδος. Για την ενδυνάµωση αυτού
του λαϊκού ρεύµατος θα συνεχίσουµε να εργαζόµαστε, αφιερώ-
νοντας όλες µας τις δυνάµεις. Ενδυνάµωση σηµαίνει ακόµα πιο
µαζική συµµετοχή στους αγώνες, να βγουν δηλαδή να απεργή-
σουν, να βγουν στους δρόµους και αυτοί που δεν έβγαιναν µέχρι
σήµερα, να κλείσουν αύριο όλοι οι χώροι δουλειάς και µάθησης
σε όλη τη χώρα, να διαδηλώσουν χέρι-χέρι εργαζόµενοι, άνεργοι,
βιοπαλαιστές, αγρότες, επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενοι,
γυναίκες, µαθητές, φοιτητές. Σηµαίνει, όµως, και δυνατή στό-
χευση στην καρδιά του προβλήµατος στο ίδιο το σύστηµα του
αδηφάγου κέρδους.

Αυτός είναι ο πραγµατικός και ο µόνος αντισυστηµισµός και
όχι όλα αυτά τα πολύ βολικά που βαφτίζετε ως αντισυστηµισµό,
που και το ίδιο το σύστηµα αυτό κάνει και η δική σας Κυβέρνηση.
Έτσι θα αποτύχουν οι προσπάθειες συκοφάντησης, οι προσπά-
θειες χειραγώγησης είτε από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας είτε από την συστηµική Αντιπολίτευση.

Η αυριανή απεργία πρέπει να αποτελέσει σταθµό. Να πάψουν
όλες οι ενοχλητικές παραφωνίες, να σωπάσουν οι ρήτορες και
να µιλήσει ο ίδιος ο λαός για το δίκιο του. Να µιλήσει και να ακου-
στεί δυνατά, να βγει ο ίδιος πιο δυνατός για τις επόµενες µάχες
που έχει µπροστά του.

Μέρος αυτού του διογκούµενου λαϊκού ρεύµατος είναι και οι
µεγάλες αγροτικές κινητοποιήσεις και τα µπλόκα που έγιναν, που
ό,τι και να λέτε σας στρίµωξαν για τα καλά, γιατί όλος ο λαός
ξέρει πως οι βιοπαλαιστές αγρότες έχουν το δίκιο µε το µέρος
τους. Έχουν δίκιο όταν παλεύουν κόντρα στις επιπτώσεις της
ΚΑΠ, που όλοι έχετε για ευαγγέλιο εδώ µέσα. Και έχουν δίκιο να
απαιτούν αναπλήρωση χαµένου εισοδήµατος εξαιτίας της µει-
ωµένης παραγωγής και των χαµηλών τιµών, αποζηµιώσεις στο
100% των ζηµιών σε αγροτικό κεφάλαιο και παραγωγή, αλλαγή
του κανονισµού του ΕΛΓΑ, που να καλύπτει όλους τους φυσικούς
κινδύνους και τις νόσους σε όλα τα στάδια της παραγωγής,
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µέτρα για τη µείωση του κόστους παραγωγής, αφορολόγητο πε-
τρέλαιο στην αντλία, πλαφόν στο ρεύµα και τόσα άλλα.

Έχουν δίκιο όταν απαιτούν εγγυηµένες τιµές στα προϊόντα,
που θα καλύπτουν το κόστος παραγωγής. Να υλοποιηθούν επί-
σης όλα τα απαραίτητα µέτρα υποδοµής και προληπτικά µέτρα
για την προστασία από φυσικές καταστροφές, από ασθένειες
κ.λπ..

Το σηµερινό σας νοµοσχέδιο, ξέρετε πως δεν λύνει κανένα, µα
κανένα από τα ουσιαστικά προβλήµατα των γεωργών, των κτη-
νοτρόφων, των µελισσοκόµων, των ψαράδων, όλων αυτών δη-
λαδή που δίνουν µεγάλο αγώνα για να µείνουν στον τόπο τους
ενάντια στο τσάκισµα του εισοδήµατός τους από τις χαµηλές
τιµές που επιβάλλουν οι βιοµήχανοι, κόντρα στην ανυπαρξία µέ-
τρων προστασίας της παραγωγής µε τις άφαντες κρατικές υπη-
ρεσίες, τις πολιτικές της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας.

Έτσι µαζί µε την κινδυνολογία και τους εκβιασµούς προσπα-
θείτε για άλλη µία φορά να δηµιουργήσετε συγχύσεις για το ποιο
είναι το καλό του αγρότη, να τον σπρώξετε στο άρµα των µονο-
πωλίων, δηλαδή των µεγάλων αγροτικών καθετοποιηµένων επι-
χειρήσεων, που είναι και οι βολικοί βέβαια συνοµιλητές σας. Και
για όσους αγρότες δεν τα καταφέρουν, για όσους δεν αντέξουν
αυτή την καπιταλιστική εξέλιξη των πραγµάτων, λέτε ότι δεν πει-
ράζει γιατί οι φίλοι σας, τα µονοπώλια, οι όµιλοι θα εξακολουθούν
να τους εκµεταλλεύονται, να τους ξεριζώνουν µε άλλο τρόπο ως
εργατοϋπάλληλους στις πόλεις ή ακόµα και ως ανέργους ή υπο-
απασχολούµενους.

Με αυτό τον τρόπο πετυχαίνετε µε ένα σµπάρο δυο τρυγόνια,
δηλαδή και η παραγωγή να συγκεντρώνεται σε λίγα χέρια κάτι
που είναι προαπαιτούµενο, όπως ξέρετε και όπως µας λέτε, για
την ανταγωνιστικότητα των µεταποιητικών και εµπορικών µονο-
πωλίων και ο καλύτερος έλεγχός της επίσης να επιτυγχάνεται
από αυτά τα καρτέλ -όπως οι ίδιοι οι αγρότες τα αποκαλούν-
µέσω των διαφόρων δοµών της ΚΑΠ, της Κοινής Αγροτικής Πο-
λιτικής, όπως είναι οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις, που ενι-
σχύετε και µε το νοµοσχέδιό σας.

Σε αυτή την προοπτική που είναι το κοινό παραγωγικό σας µο-
ντέλο, τα δίνετε όλοι όλα. Πρώτη και καλύτερη είναι η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και τα υπόλοιπα κόµµατα που έχετε
ψηφίσει, υποστηρίξει, υπερασπιστεί ή ακόµα και παρουσιάσει ως
αναγκαίο κακό την ΚΑΠ της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μέχρι και ο κ.
Ανδρουλάκης του ΠΑΣΟΚ πέρασε από τα µπλόκα στην προσπά-
θειά του να χτίσει ένα πιο φιλαγροτικό προφίλ.

Σας προδίδει, όµως, το πλούσιο βιογραφικό σας στη βρώµικη
δουλειά, κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ. Βλέπετε, οι κυβερνήσεις
σας εξάντλησαν όλο το µενού της κρατικής καταστολής και αυτό
δεν το ξεχνάει ο αγροτικός κόσµος. Από συκοφαντίες, εκβια-
σµούς, αγροτοδίκαια µέχρι και γκανγκστερικού τύπου επιθέσεις
δολιοφθοράς, όπως αυτή που έµεινε στην ιστορία επί Σηµίτη, ως
επιχείρηση «βουλκανιζατέρ», όταν τα ΜΑΤ προχώρησαν στο ξε-
φούσκωµα των λάστιχων των τρακτέρ, που είχαν τότε καταλάβει
την εθνική οδό. 

Μην ελπίζετε, λοιπόν, ότι θα ξεπλυθείτε τόσο εύκολα στα µάτια
των αγροτών. Έχει πολλά φυσικά να διδαχθεί η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας από το ΠΑΣΟΚ. Αυτό είναι αλήθεια. Όπως
τώρα που αξιοποιεί µια «κακή» -σε εισαγωγικά- στιγµή, εξαιτίας
όµως της δικής της πολιτικής, για να επιταχύνει τις στοχεύσεις
της.

Έτσι δεν είναι, κύριοι της Κυβέρνησης; Η παραγωγή στη Θεσ-
σαλία µειώθηκε κάθετα µε τις τεράστιες καταστροφές του 2023,
απόρροια των ελλιπέστατων µέτρων αντιπληµµυρικής προστα-
σίας και βρήκατε πάτηµα να πάτε στα τάρταρα τα µεσαία και κα-
τώτερα τµήµατα της αγροτιάς. Άλλωστε, τα σχέδιά σας για
αναδιαρθρώσεις σε καλλιέργειες και ζεστό χρήµα σε µεγάλους
επιχειρηµατίες των θερµοκηπίων έχουµε βαρεθεί να σας ακούµε
να τα προβάλλετε, λες και αυτά γίνονται για το καλό της πλει-
οψηφίας των αγροτών.

Είστε άσοι στο να δηµιουργείτε προσδοκίες για λύσεις, όπως
κάνατε µε τις διατάξεις µε τα αγροτικά δάνεια που είναι πραγµα-
τικά µια απάτη. Γιατί αυτό που θα έπρεπε να γίνει είναι οι βιοπα-
λαιστές αγρότες να απαλλαγούν από τα δάνεια στις τράπεζες,
γιατί οι Έλληνες αγρότες και κτηνοτρόφοι τα έχουν πληρώσει,

τα έχουν πληρώσει δύο και τρεις φορές παραπάνω. Και ενώ κα-
νονικά θα έπρεπε αυτοί οι αγρότες να πάρουν και τα ρέστα, τους
υποχρεώνετε να ξαναδανειστούν, να πληρώσουν δηλαδή και
άλλα και µάλιστα να σας πουν τώρα και «ευχαριστώ».

Όµως, όποιο κόλπο κι αν επιστρατεύετε, όχι µόνο εσείς αλλά
και όποιος θέλει να γίνει χαλίφης στη θέση του χαλίφη αύριο γνω-
ρίζει πολύ καλά ότι αυτό έχει ηµεροµηνία λήξης. Γι’ αυτό σας
εξοργίζει που ο αγροτόκοσµος δεν κάθεται στα αυγά του, κινη-
τοποιείται, βγαίνει µε τα τρακτέρ στον δρόµο.

Εδώ και τώρα, λοιπόν, σας καλούµε εδώ µέσα όλους, και την
Κυβέρνηση να φέρει την τροπολογία που κατέθεσε σύσσωµη η
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ και τα υπόλοιπα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης να την υπερψηφίσουν σ’ αυτό το σχέδιο νόµου
για τη δραστική µείωση των χρεών γεωργών, κτηνοτρόφων, αλι-
έων µελισσοκόµων και των συνεταιρισµών τους που στην πλει-
οψηφία τους δεν µπορούν να αναπληρωθούν και έχουν οδηγήσει
σε πραγµατική απόγνωση χιλιάδες αγρότες και κτηνοτρόφους.

Ανεξάρτητα από ποιον θεό πιστεύει ο καθένας, ένα σηµαντικό
τµήµα της αγροτιάς που περιλαµβάνει και πάρα πολλούς νέους
ανθρώπους έχει πειστεί από την πείρα του ότι το δίκιο θα κριθεί
στον δρόµο του αγώνα. Αυτή η αλήθεια σάς στοιχειώνει. Γι’ αυτό
απειλείτε, εκβιάζετε, βάζετε λυτούς και δεµένους κάθε φορά, για
να κρατήσετε τον κόσµο στον καναπέ του να περιµένει λύσεις
από τα πάνω, από σωτήρες σαν και του λόγου σας τάχα. Όµως,
τελικά δεν το καταφέρνετε, γιατί στον πυρήνα της κοινωνικής
εξέλιξης βρίσκεται ένα πράγµα που δεν µπορείτε να το σβήσετε
ό,τι και να κάνετε: τον κοινωνικό πλούτο τον παράγουν οι πολλοί,
αυτοί που εργάζονται, οι εργάτες, οι αγρότες και όχι τα παρά-
σιτα, η τάξη που υπερασπίζεστε, οι κεφαλαιοκράτες που τον απο-
µυζούν µε το σύστηµα της αδικίας, της εκµετάλλευσης.

Εµείς εγγυόµαστε ότι µε όλες µας τις δυνάµεις θα δώσουµε
τη µάχη, ώστε η πείρα των αγροτών, που είναι ήδη µεγάλη, είναι
συσσωρευµένη, να βαθύνει ακόµα παραπάνω, να αγκαλιάσει συ-
νολικά τα στρώµατα της µικροµεσαίας αγροτιάς, να γίνει κοινή
διεκδίκηση µε τους εργάτες, µε τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα,
που και αυτά θα κατασταλάζουν στον δρόµο του αγώνα µε βάση
τη δική τους πείρα από τον κλάδο τους, από τον χώρο τους. Να
γίνει µια διεκδίκηση που θα βάζει στο στόχαστρο συνολικά το
σάπιο σύστηµά σας µε βασικό επίδικο τα κλειδιά της οικονοµίας,
που σήµερα είναι υπερώριµο πλέον να περάσουν στα χέρια των
πολλών. Και είναι βέβαιο ότι αυτή η πείρα παρά τα όποια ζιγκ
ζαγκ, τις όποιες, αν θέλετε, οπισθοχωρήσεις, δυσκολίες, εµπόδια
οδηγεί σε συστράτευση, σε συµµαχία, σε ενίσχυση της πάλης για
µια διαφορετική οργάνωση της παραγωγής, όχι µε κριτήριο το
κέρδος των λίγων, αλλά τις ανάγκες των πολλών. Οδηγεί, δη-
λαδή, σε µια άλλη διακυβέρνηση, µια άλλη εξουσία, σε ένα άλλο
ριζικά διαφορετικό κράτος -εργατικό το λέµε εµείς- όπου και οι
αγρότες θα συµµετέχουν όχι µε την ψήφο µία φορά κάθε τέσ-
σερα χρόνια, όπως γίνεται τώρα στη δική σας κοινοβουλευτική
δηµοκρατία, που στην πραγµατικότητα είναι δικτατορία µιας µει-
οψηφίας, αλλά καθηµερινά στις αποφάσεις για το τι, το πώς, το
πού θα παραχθεί, για να µπορέσουν επιτέλους να πάρουν σάρκα
και οστά οι αντικειµενικές δυνατότητες της εποχής τον 21ο αιώνα
για την ικανοποίηση όλων των σύγχρονων κοινωνικών αναγκών.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, που από το πρωί µέχρι το
βράδυ της πιπιλάτε την καραµέλα για την αξία του λεγόµενου συ-
νεταιρίζεσθαι και των συλλογικών σχηµάτων, έχουµε να σας
πούµε ένα πράγµα: Οι αγρότες κατανοούν πολύ καλά τι είναι ο
συνεταιρισµός. Όµως, δεν τον υιοθετούν, όπως εσείς θα θέλατε
ως λύση στα προβλήµατά τους, γιατί γνωρίζουν επίσης πάρα
πολύ καλά ότι έτσι δεν σώζονται. Γιατί οι συνεταιρισµοί στο σύ-
στηµά σας δεν λειτουργούν µε κριτήριο τη στήριξη του αγρότη,
αλλά τον ανταγωνισµό και τη συγκέντρωση της παραγωγής. Γιατί
τα µονοπώλια στο φινάλε κάνουν κουµάντο και µέσω των συνε-
ταιρισµών. Η παραγωγική εργασία των ατοµικών αγροτοπαρα-
γωγών που έχουν µεράκι, που αγαπούν την αγροτική παραγωγή,
είναι η ίδια η ζωή τους και θέλουν να παραµείνουν σε αυτήν. Μπο-
ρεί, όντως, να βρει διέξοδο στη συλλογική οργάνωση, σε µια
όµως συλλογική οργάνωση, σε έναν εθελοντικό παραγωγικό συ-
νεταιρισµό εδραιωµένο πάνω σε µια κοινωνικοποιηµένη παρα-
γωγή στη βιοµηχανία, µε κεντρικό σχεδιασµό, µε λαϊκό πραγ-
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µατικά κράτος. Αυτά θα εξασφαλίζουν στον αγρότη πρόληψη
από φυσικές καταστροφές, επιστηµονική στήριξη, τιµές στα προ-
ϊόντα του, φθηνά αγροτικά εφόδια, φάρµακα, λιπάσµατα, ενέρ-
γεια και πάνω απ’ όλα πραγµατική ζωή στην ύπαιθρο που ερη-
µώνει, µε παροχές υγείας, µε παροχές παιδείας, ψυχαγωγίας,
που θα αντιστοιχούν στο επίπεδο ανάπτυξης των ίδιων των πα-
ραγωγικών δυνάµεων και αυτές είναι απεριόριστες σήµερα και
όχι όπως σήµερα που το κριτήριο του κέρδους κλείνει τα σχολειά
µας στα χωριά, αφήνει τα κέντρα υγείας χωρίς γιατρούς, τη στι-
γµή που τόσοι γιατροί και δάσκαλοι πλεονάζουν.

Γνωρίζετε πολύ καλά τη σηµασία της αγροτικής παραγωγής
και δεν το θεωρούµε τυχαίο ότι όπου σταθείτε και όπου βρεθείτε
αναφέρεστε σε αυτήν τη σηµασία. Παράλληλα, δεν είναι πλέον
και τόσο κρυφό -άλλωστε το οµολογείτε ανοιχτά και εσείς οι ίδιοι-
ότι οι εντολοδόχοι σας που είναι τα µονοπώλια θέλουν µια αγρο-
τική παραγωγή χωρίς πολλούς αγρότες, αλλά µε πολλές καπιτα-
λιστικές αγροτικές µονάδες παραγωγής. Εσείς ασφαλώς µε την
πολιτική σας και µέσω της ΚΑΠ, αλλά και αυτοτελώς, προωθείτε
την υλοποίηση αυτής της τελευταίας επιδίωξης.

Σε όλο αυτό, ωστόσο, υπάρχει και µια παράπλευρη απώλεια,
η εγκατάλειψη αγροτικής γης που προσπαθείτε να συγκρατή-
σετε, αλλά είναι δύσκολο, µάλλον αδύνατο να το καταφέρετε από
τη στιγµή που έχετε ως οδηγό σας την υπεραπόδοση των επεν-
δύσεων, δηλαδή την αύξηση της παραγωγικότητας της εργασίας
µε κριτήριο το κέρδος. Ό,τι και να σκαρφιστήκατε µε την πολιτική
σας που σχεδιάζετε και µε τους εταίρους µας στην επιτροπή,
όπως οι επιδοτήσεις, τα διάφορα προγράµµατα νέων αγροτών
κ.λπ. δεν έφεραν τα αποτελέσµατα που επιδιώκατε, να αντιστρα-
φεί δηλαδή η τάση εγκατάλειψης της υπαίθρου, πολύ περισσό-
τερο τώρα που η Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού πόνταρε στην
πράσινη µετάβαση, για να αντιµετωπίσει τα οικονοµικά της αδιέ-
ξοδα και δεν τα πολυκατάφερε –εσείς το οµολογείτε, εκείνοι πε-
ρισσότερο το έχουν οµολογήσει και δηµόσια- σχεδιάζει τώρα να
ρίξει τα πάντα στην πολεµική οικονοµία, µπας και.

Προσέξτε, όµως. Σε µια εποχή όξυνσης των ανταγωνισµών, µε-
γάλων ανακατατάξεων και κλυδωνισµών, τίποτα δεν µπορεί να
θεωρείται ως δεδοµένο, όπως κάνατε µέχρι σήµερα ή όπως γι-
νόταν ίσως µέχρι σήµερα.

Και αυτό το λέµε και στα υπόλοιπα κόµµατα, που στο σύνολό
τους υιοθετούν την πολιτική της λεγόµενης εξωστρέφειας, η
οποία συνεπάγεται πανάκριβα διατροφικά προϊόντα για τον λαό
µας, όπως η φέτα και το ελαιόλαδο, τη στιγµή που οι κτηνοτρό-
φοι και οι ελαιοπαραγωγοί φυτοζωούν. Επίσης, συνεπάγεται ελ-
λειµµατική παραγωγή σε βασικά τρόφιµα που µπορούµε να
παράγουµε στη χώρα µας.

Αν οι επιπτώσεις αυτής της πολιτικής µέχρι σήµερα είναι δυ-
νατόν να αντισταθµίζονται ως ένα βαθµό από τις αθρόες εισαγω-
γές φθηνότερων, λιγότερο όµως ποιοτικών προϊόντων, που
προορίζονται για λαϊκή κατανάλωση, αύριο, σε περίπτωση βαθύ-
τερης εµπλοκής στους ανταγωνισµούς και µε τη µορφή πολέµου,
όλο αυτό µπορεί να γίνει ο χειρότερος εφιάλτης.

Εµείς προειδοποιούµε, χωρίς να τρέφουµε καµιά αυταπάτη για
τις επιλογές σας, γιατί γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι στην πε-
ρίπτωσή σας ισχύει απόλυτα η λαϊκή ρήση «στου κουφού την
πόρτα όσο θέλεις βρόντα».

Απευθυνόµαστε, όµως, στον ελληνικό λαό, που πλέον καταλα-
βαίνει καλύτερα ότι ο αγώνας των αγροτών να µείνουν στα χω-
ράφια τους είναι και δικός του αγώνας, για να µπορέσει να
εξασφαλίσει τη διατροφή του, τη δική του και των παιδιών του.
Πρόκειται για µια πάλη που είναι απέναντι σε «θεούς και δαίµο-
νες», απέναντι σε µεγάλη καταστολή, απέναντι σε συκοφαντίες.

Φτάσατε µάλιστα στο σηµείο µέσω της Αστυνοµίας να αποκα-
λείτε τους αγρότες που κινητοποιούνται έως και «εγκληµατίες».
Σαν δεν ντρέπεστε! Τη δική σας εγκληµατική πολιτική πληρώνει
κάθε µέρα ο ελληνικός λαός, ο Έλληνας αγρότης.

Είµαστε, όµως, σίγουροι ότι οι ελπιδοφόροι αγώνες των εργα-
τοϋπαλλήλων, των αγροτών, των επαγγελµατιών, των επιστηµό-
νων, της νεολαίας, αργά ή γρήγορα θα συνενωθούν σε ένα
µεγάλο ποτάµι σύγκρουσης µε αυτό το σάπιο καπιταλιστικό σύ-
στηµά σας έως την οριστική ανατροπή του.

Αύριο και οι αγρότες, µαζί µε όλο τον υπόλοιπο εργαζόµενο
λαό, στα πάνω από εκατό συλλαλητήρια σε όλη τη χώρα θα βρί-
σκονται στα συλλαλητήρια αυτά του αγώνα, στα συλλαλητήρια
µνήµης και δικαίωσης των θυµάτων των Τεµπών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω το αποτέλεσµα της διεξαχθείσας ηλεκτρονικής ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας επί των αιτήσεων άρσης ασυλίας των
συναδέλφων Βουλευτών κ. Παύλου Πολάκη και κ. Έλενας Ακρίτα.

Ψήφισαν συνολικά διακόσιοι εβδοµήντα Βουλευτές.
Για την πρώτη υπόθεση του συναδέλφου κ. Παύλου Πολάκη:
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή ΝΑΙ, ψήφισαν διακόσιοι δε-

κατέσσερις Βουλευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή ΟΧΙ, ψήφισαν πενήντα έξι

Βουλευτές.
ΠΑΡΩΝ ουδείς ψήφισε.
Συνεπώς η αίτηση της Εισαγγελικής Αρχής γίνεται δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Για τη δεύτερη υπόθεση της συναδέλφου κ. Έλενας Ακρίτα:
Υπέρ της άρσεως ασυλίας, δηλαδή ΝΑΙ, ψήφισαν διακόσιοι

εξήντα εννέα Βουλευτές.
Κατά της άρσεως ασυλίας, δηλαδή ΟΧΙ, ψήφισε ένας Βουλευ-

τής.
ΠΑΡΩΝ ουδείς ψήφισε.
Συνεπώς η αίτηση της Εισαγγελικής Αρχής γίνεται δεκτή κατά

πλειοψηφία.
Το αποτέλεσµα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ηλεκτρονικής

ψηφοφορίας καταχωρίζεται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχει ως εξής:
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8592 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8594 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8596 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8598 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8600 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8602 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8604 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8606 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8608 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8610 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8612 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8614 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8616 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8618 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ανακοινώσω τον προγραµµατισµό των οµιλιών.

Θα µιλήσουν τώρα δύο Βουλευτές, στη συνέχεια ο Πρόεδρος
της Νέας Αριστεράς κ. Χαρίτσης, µετά άλλοι δύο Βουλευτές και
µετά πάλι µάλλον Αρχηγός κόµµατος. Οι Κοινοβουλευτικοί σή-
µερα θα περιµένουν να τελειώσουν οι Αρχηγοί των κοµµάτων.

Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης. Ορίστε, κύριε συ-
νάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αύριο εικοσιτετράωρη πανελλαδική πανεργατική απεργία, η

φωνή - οργή του λαού και της νεολαίας σε πάνω από εκατό συ-
γκεντρώσεις σε όλη τη χώρα για το προδιαγεγραµµένο έγκληµα
στα Τέµπη και τα καθηµερινά δεινά που βιώνουν σε ένα µυριό-
στοµο σύνθηµα «ή τα κέρδη τους ή οι ζωές µας»!

Μπορεί και πρέπει να δώσει ο λαός και η νεολαία αποστοµω-
τική απάντηση στην προσπάθεια συγκάλυψης των πραγµατικών
αιτιών και υπευθύνων στις διαχρονικές αντιλαϊκές πολιτικές Νέας
Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, που οδήγησαν στην απελευ-
θέρωση - ιδιωτικοποίηση των σιδηροδρόµων, σµπαραλιάζοντας
τον ΟΣΕ, υλοποιώντας την πολιτική κόστους - οφέλους της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, απάντηση στην απέλπιδα προσπάθεια της
Κυβέρνησης να συκοφαντήσει και να τροµοκρατήσει τη θέληση
του λαού για καµία συγκάλυψη στο έγκληµα, για να αποτρέψει
τους εργαζόµενους να απεργήσουν και να συµµετέχουν στα συλ-
λαλητήρια.

Η Κυβέρνηση είναι αδίστακτη και φαίνεται και από την υπουρ-
γική τροπολογία στο άρθρο 1 σχετικά µε τον υπολογισµό εισφο-
ρών µισθωτών πλήρους απασχόλησης και εργοδοτών, που
έρχεται να συµπληρώσει τους αντεργατικούς νόµους Χατζηδάκη
µε τα δεκάωρα και του Γεωργιάδη µε την επταήµερη εργασία, δί-
νοντας το ελεύθερο στους εργοδότες, που τους συµφέρει βέ-
βαια να απασχολούν εργαζόµενους πέραν του οκταώρου, καταρ-
γώντας τις ασφαλιστικές εισφορές στην προσαύξηση στο όνοµα
µείωσης του µισθολογικού κόστους.

Θέλετε πραγµατικά φθηνούς εργάτες, να µην τους αφήσετε
καθόλου οξυγόνο. Θα ισχύει για την αµοιβή υπερεργασιών και
υπερωριών, για το επίδοµα νυχτερινής εργασίας, τις προσαυξή-
σεις για εργασία τις Κυριακές και τις αργίες. Είναι ντροπή σας!
Πραγµατικά, ντροπή! Και πρέπει να αποσύρετε αυτή την τροπο-
λογία. Δεν έχει όριο η ηθική σας, να σκύβετε συνεχώς το κεφάλι
τόσο πολύ στο µεγάλο κεφάλαιο;

Γι’ αυτό, λοιπόν, και η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ θα κα-
ταθέσει πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας, διότι πρόκειται για
µία από τις µεγαλύτερες ληστείες απέναντι στο εργατικό κίνηµα,
απέναντι στους εργάτες.

Να, λοιπόν, ένας επιπρόσθετος λόγος οι εργάτες αύριο να δώ-
σουν µαχητικό παρών στα συλλαλητήρια καταδίκης των εγκλη-
µάτων και της εξαθλίωσης. Στους δρόµους του αγώνα θα σµίξει
η οργή του λαού για το έγκληµα στα Τέµπη µαζί µε τη φωνή των
αγροτών στα µπλόκα.

Είναι η ίδια πολιτική που δεν αφήνει στον λαό οξυγόνο, γι’ αυτό
βγάζει αγρότες, κτηνοτρόφους, µελισσοκόµους, ψαράδες στους
δρόµους, όπως και πέρυσι στην Ευρώπη. Γιατί παραµένουν οξυ-
µένα τα προβλήµατα, τα αδιέξοδα, που ανακυκλώνει η κυρίαρχη
αντιλαϊκή πολιτική µε όλες διαχρονικά τις κυβερνήσεις και µε
µοχλό την Κοινή Αγροτική Πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
που όλοι σας σύσσωµοι ψηφίσατε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο,
προβλήµατα που δεν είναι ούτε προσωρινά, ούτε συγκυριακά,
ούτε εισαγόµενα, όπως προσπαθεί να τα παρουσιάσει η Κυβέρ-
νηση.

Παραµένουν στα µπλόκα, δίνοντας τη µάχη παλικαρίσια, απαι-
τώντας να στηριχτεί το εισόδηµά τους που συρρικνώνεται συνε-
χώς, αφού το κόστος παραγωγής παραµένει στα ύψη, οι εµπορο-
βιοµήχανοι συνεχίζουν να αγοράζουν σε ανοιχτές και εξευτελι-
στικές τιµές τα περισσότερα προϊόντα, τα οποία φθάνουν πανά-
κριβα στη λαϊκή κατανάλωση.

Και σαν να µην έφθαναν όλα αυτά, η Κυβέρνηση, µε ευρωπαϊκή
Οδηγία στην οποία έχουν συµφωνήσει ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Ελληνική
Λύση, προωθεί στο όνοµα αναδιάρθρωσης των καλλιεργειών την
εµπορευµατοποίηση του νερού, και του πόσιµου και του αρδεύ-
σιµου, µε την εµπλοκή ιδιωτών στη διαχείρισή του.

Επίσης, στην υπουργική τροπολογία που καταθέτει η Κυβέρ-
νηση στο άρθρο 4 προωθεί την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών σε
αγροτική γη υψηλής παραγωγικότητας.

Αυτό πάτε να κάνετε µε άδεια της ΡΑΕ στον Στρούµπουλα,
στην Τύλισο Ηρακλείου, έκτασης διακοσίων ογδόντα στρεµµά-
των, που στηρίζεται µεταξύ άλλων σε δραστηριότητες ελαιοκαλ-
λιέργειας, µελισσοκοµίας και κτηνοτροφίας. Γι’ αυτό και αντιδ-
ρούν δυναµικά οι κάτοικοι και µε αρνητικές αποφάσεις του Δη-
µοτικού Συµβουλίου Μαλεβιζίου και της Επιτροπής Περιβάλλο-
ντος του Περιφερειακού Συµβουλίου.

Τα σχέδια αυτά επιδιώκουν να πετάξουν εκτός παραγωγής βιο-
παλαιστές καλλιεργητές, ενισχύοντας µεγαλοπαραγωγούς, τη
στρατηγική της ΚΑΠ, τους οµίλους στην ενέργεια, µε µεγαλύτερη
συγκέντρωση της αγροτικής παραγωγής και γης από εταιρείες
που βάζουν χέρι σε εκτάσεις για την εγκατάσταση φωτοβολταϊ-
κών και για µεγάλες αγροτικές εκµεταλλεύσεις σε βάρος της
φτωχής αγροτιάς.

Με υπουργική τροπολογία, επίσης στο άρθρο 3, δίνετε νέο
χτύπηµα στην παράκτια αλιεία που τους έχετε ταράξει στα πρό-
στιµα τους µικρούς ψαράδες και τώρα τους προσθέτετε άλλη µία
ντιρεκτίβα της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη ζύγιση των αλιευµά-
των, µέτρο που θα επιτείνει τον αφανισµό των παράκτιων αλιέων.

Σας καλούµε να τις αποσύρετε αυτές τις τροπολογίες, πρόκει-
ται για επαίσχυντες διατάξεις.

Οι ρυθµίσεις για κόκκινα αγροτικά δάνεια που προβλέπει το
παρόν νοµοσχέδιο είναι φαρµάκι και µας έχετε ζαλίσει στην κυ-
ριολεξία ότι θα δίνατε λύση. Κολοκύθια στο πάτερο, που λέει κι
ο λαός. Δεν έχετε στόχο να απαλλάξετε τους δανειολήπτες που
έχουν καταβάλει το αρχικό κεφάλαιο δύο και τρεις φορές, αλλά
θα ξαναχρεωθούν υπαγόµενοι σε νέες ρυθµίσεις. Και πουλήσατε
φούµαρα ότι θα παρέχετε τη δυνατότητα διαγραφής τόκων,
µέρος του κεφαλαίου και διαφόρων εξόδων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Στην πραγµατικότητα επιδιώκετε το ακόµα µεγαλύτερο δέσιµο
των αγροτών στις τράπεζες και ο στόχος είναι η ολοκλήρωση της
εκκαθάρισης της ΑΤΕ και των άλλων χρηµατοπιστωτικών ιδρυ-
µάτων, την οποία χειρίζεται η PQH µε τη µεταβίβαση του συνό-
λου των κόκκινων δανείων στα διάφορα fund, ενώ η όποια
διαγραφή θα προκύψει ως αποτέλεσµα διαπραγµάτευσης του
αγρότη µε τις τράπεζες. Έχει καεί η γούνα τους από τέτοιου εί-
δους διαπραγµατεύσεις.

Χιλιάδες αγρότες, επτακόσιοι αγροτικοί συνεταιρισµοί βρίσκο-
νται σε τραγικά αδιέξοδα χρεοκοπίας και ένας από αυτούς είναι
και ο Συνεταιρισµός Ζαρού, της περιφερειακής ενότητας Ηρα-
κλείου, ο οποίος βρίσκεται εγκλωβισµένος λόγω χρεών στην Πα-
γκρήτια Συνεταιριστική Τράπεζα, µε κίνδυνο κατάσχεσης περιου-
σιακών στοιχείων των συνεταιριζόµενων, παρόλο που έχουν κα-
ταβάλει δύο και τρεις φορές το κεφάλαιο που δανείστηκαν. Και
ενώ οι συνεταιρισµένοι αγρότες µένουν αβοήθητοι από τις συνέ-
πειες της υπερχρέωσης, η Κυβέρνηση χωρίς κανέναν δισταγµό
προχώρησε στη διάσωση-συγχώνευση της Παγκρήτιας Τράπε-
ζας και της Attica Bank µε τη συνεισφορά κρατικού χρήµατος -
423 εκατοµµύρια επιπλέον των 20 δισεκατοµµυρίων που θα
ξεκοκκαλίσουν όλες µαζί οι τράπεζες- µέσω των εγγυήσεων που
λαµβάνουν από τα προγράµµατα «Ηρακλής».

Στην κυριολεξία, κοροϊδεύετε τους αγρότες, γι’ αυτό και επα-
νακατέθεσε την τροπολογία το ΚΚΕ που προβλέπει το δραστικό
κούρεµα των χρεών γεωργών, κτηνοτρόφων, αλιέων και µελισ-
σοκόµων, καθώς και των συνεταιρισµών. Και σας καλούµε, «Ιδού
η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα», να υπερψηφίσετε, να κάνετε απο-
δεκτή και να στηρίξουν τα υπόλοιπα κόµµατα αυτήν την τροπο-
λογία του ΚΚΕ.

Τέλος, θα πούµε «παρών» στη βουλευτική τροπολογία της
Νέας Δηµοκρατίας για την αδεσποτία. Είναι ένα υπαρκτό σοβαρό
πρόβληµα. Η αδέσποτη βόσκηση λεηλατεί περιουσία και αγρο-
τική παραγωγή και πρέπει, όντως, να καταπολεµηθεί, αλλά χρει-
άζεται ουσιαστική αντιµετώπιση κι όχι ενίσχυση µόνο του εισπρα-
κτικού και κατασταλτικού χαρακτήρα των παραβατών. Δυστυχώς,
υπάρχει συνενοχή και ισχυρές πλάτες που ενθαρρύνουν αυτή την
κατάσταση και έχουν διαχρονικά ευθύνες όλες οι κυβερνήσεις.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει και καθεστώς τροµοκρατίας και κινδυνεύουν όσοι επι-

διώκουν την ουσιαστική αντιµετώπιση της αδεσποτίας, για να σώ-
σουν τις περιουσίες τους. Τα αυστηρά αστυνοµικά µέτρα και τα
πρόστιµα, που, έτσι και αλλιώς, τα προβλέπει η νοµοθεσία, δεν
αποτελούν ριζικές λύσεις.

Γι’ αυτό, λοιπόν, και σας καλούµε, αφ’ ενός, για αυστηροποί-
ηση της νοµοθεσίας για την αντιµετώπιση της αδεσποτίας, αλλά
και για αυστηρότερο έλεγχο από τον ΟΠΕΚΕΠΕ για την πραγµα-
τική εικόνα των επιδοτούµενων αµνοεριφίων. Να ενισχυθούν οι
κτηνιατρικές υπηρεσίες, να υπάρξει προστασία των εµπλεκοµέ-
νων µαρτύρων κατηγορίας και φυσικά, όλες οι εµπλεκόµενες
υπηρεσίες να λάβουν τα µέτρα τους και τις ευθύνες τους, όπως
είναι η δικαιοσύνη, όπως είναι οι δήµοι, οι περιφέρειες, ο ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, τα δασαρχεία και οι κτηνιατρικές υπηρεσίες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Συντυχάκη.
Τον λόγο έχει ο ανεξάρτητος Βουλευτής, ο κ. Μιχαήλ Χουρδά-

κης.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι, το συζη-

τούµενο σήµερα σχέδιο νόµου το οποίο παρουσιάστηκε µε την
ανακοίνωση του αρµόδιου Υπουργείου ως ρύθµιση ανάσα για τα
κόκκινα δάνεια των αγροτών, µόνο τέτοιο δεν είναι. Κάθε άλλο
παρά ανάσα και η έλλειψη οξυγόνου υπάρχει απ’ ό,τι φαίνεται και
στους αγρότες και τους οδηγεί σε αργό θάνατο από ασφυξία.

Και για να εξηγήσω τι ακριβώς εννοώ, πουθενά και σε καµία
διάταξη δεν αναφέρεται ρητά καµία πρόθεση υγιούς ή αποτελε-
σµατικής ρύθµισης των κόκκινων δανείων των αγροτών. Η δυνα-
τότητα που δίνεται µε αυτό το σχέδιο νόµου για πώληση των
κόκκινων δανείων και µάλιστα µόνο των αγροτών από τον ειδικό
εκκαθαριστή της Τράπεζας της Ελλάδος, δεν είναι ζητούµενο για
την προστασία τους και για την προστασία της αγροτικής τους
περιουσίας. Αντίθετα, το ζητούµενο είναι πώς θα κάνουµε πάλι
πράσινα τα κόκκινα δάνεια, πώς θα απελευθερώσουµε τον
αγρότη από τα δεσµά των χρεών, για να συνεχίσει και να ανα-
βαθµίσει την αγροτική παραγωγή προς όφελος όλων εµάς -όλων
των πολιτών- που εξυπηρετούµαστε από το παραγόµενο προϊόν,
για να ενισχυθεί πραγµατικά η παραγωγική οικονοµία και να
υπάρξει ουσιαστική συµβολή στην επισιτιστική αυτονοµία και
ασφάλεια της χώρας. Τις τελευταίες δεκαετίες, αντίθετα, λόγω
κακών πολιτικών επιλογών φαίνεται ότι συρρικνώνεται όλο και πε-
ρισσότερο το αγροτικό εισόδηµα, το οποίο υστερεί δραµατικά
πλέον έναντι του αστικού, µε αποτέλεσµα αγροτικές εκµεταλλεύ-
σεις να εγκαταλείπονται, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, τον περαι-
τέρω αυξανόµενο κίνδυνο επισιτιστικής ανασφάλειας.

Επιπλέον, η όποια νοµοθετική πρωτοβουλία που φέρνει η Κυ-
βέρνηση για τη ρύθµιση των κόκκινων δανείων, θα πρέπει να µην
περιορίζεται µόνο σε αυτά που εκχωρήθηκαν σε ένα µόνο fund,
την PQH, από την πρώην Αγροτική Τράπεζα της Ελλάδος, θα
πρέπει να περιλαµβάνει, αντίθετα όλα τα επιχειρηµατικά δάνεια
και τα δάνεια κίνησης προς όλα τα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα.

Υπάρχουν, επίσης, επιχειρηµατικά δάνεια αλιέων και κτηνοτρό-
φων και στην πρώην Αγροτική Τράπεζα της Ελλάδος, οι οποίοι
ενώ θεωρούνται αγρότες, βάσει της νοµοθεσίας, εν τούτοις, τα
δάνεια τους έχουν εκχωρηθεί σε άλλα funds και άρα, δυστυχώς,
δεν περιλαµβάνονται στην εν λόγω προτεινόµενη ρύθµιση. Και
το πρόβληµα αυτό είναι πάρα πολύ µεγάλο. Αφορά πάνω από εί-
κοσι χιλιάδες αγρότες και εκατοντάδες αγροτικούς συνεταιρι-
σµούς, µε δάνεια άνω του 1,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ που µε τα
πανωτόκια έχουν τριπλασιαστεί, φτάνοντας και ξεπερνώντας τα
4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, µε αποτέλεσµα να κινδυνεύει και η
πρώτη κατοικία των αγροτών και οι αγροτικές εγκαταστάσεις και
οι συνεταιριστικές υποδοµές και να µπαίνει σε κίνδυνο και η ενυ-
πόθηκη αγροτική γη κίνδυνο να φτάσει σε ξένα χέρια, κάτι το
οποίο θα έπρεπε να προσπαθούµε όλοι εδώ µέσα, να το αποφύ-
γουµε.

Να επισηµάνω ότι δεν υπάρχει καµία αναφορά στην προστασία
της πρώτης κατοικίας του αγρότη και του κτηνοτρόφου στο νο-

µοσχέδιο το οποίο συζητάµε, την οποία προστασία ο Σύνδεσµος
Ελληνικής Κτηνοτροφίας, καθώς και διάφοροι αγροτικοί συνεται-
ρισµοί, επανειληµµένα και πανελλαδικώς έχουν ζητήσει -και είναι
αρκετοί οι επαγγελµατίες που αναγκάστηκαν να υποθηκεύσουν
τα σπίτια τους και τα αγροκτήµατα τους- προκειµένου να εξα-
σφαλίσουν ένα δανεισµό, για να µπορέσουν να συνεχίσουν τη
δραστηριότητά τους και να εξακολουθήσουν να έχουν ένα µέτριο
βιοπορισµό. Είναι γνωστό, αντιθέτως, καθώς και λυπηρό ότι
άλλου είδους επιχειρήσεις ασφαλίζουν και διασφαλίζουν τη λήψη
δανείων, µόνο δίνοντας αέρα ως αντάλλαγµα και δεν χρειάζεται
καν να κάνω ειδική αναφορά στο τι συµβαίνει µε συγκεκριµένα
κόµµατα που χρωστούν ποσό σχεδόν στο ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ και παρ’ όλα αυτά φαίνεται ότι δεν έχουν καµία κύρωση και
καµία δυσκολία. Αν πράγµατι θέλουµε ή θέλει η Κυβέρνηση µια
βιώσιµη λύση, θα έπρεπε να δώσει τη δυνατότητα στους ίδιους
οφειλέτες να µπορούν να αγοράζουν τα κόκκινα δάνεια µε το ίδιο
ποσοστό που το αγοράζουν τα funds, σε συνεργασία µε το πι-
στωτικό ίδρυµα και να συνεργάζονται και οι ίδιοι στον όποιο δια-
κανονισµό. Και µε αφορµή αυτό, θα έπρεπε να φροντίζει η
Κυβέρνηση να έρθει στη δηµοσιότητα µε λεπτοµέρεια ο κατάλο-
γος που αφορά τα ποσά που συµφωνήθηκαν, µεταξύ διαχειρι-
στών και πιστωτικών ιδρυµάτων για την αγορά όλων των κόκκινων
δανείων, γιατί µόνο έτσι θα διαπιστώσουµε όλοι πόσο ευτελής
είναι η αγορά και σε πόσο χαµηλή τιµή γίνεται αυτή η αγορά
προς τα funds και αντίθετα, πόσο πελώριο είναι το ποσοστό κέρ-
δους εις βάρος των Ελλήνων πολιτών και συγκεκριµένα για το
νοµοσχέδιο στο οποίο µιλάµε, των αγροτών, των αλιέων και των
κτηνοτρόφων. Υπάρχουν λύσεις, αλλά φαίνεται ότι η Κυβέρνηση
δεν θέλει να τις ακούσει, παρόλο που υπήρξαν και στη διαβού-
λευση, η οποία –δυστυχώς- µε βάση το είδος και τον τρόπο της
νοµοθέτησης που γίνεται τα τελευταία χρόνια, φαίνεται ότι είναι
µόνο βιτρίνα. Δεν λαµβάνονται σοβαρά υπ’ όψιν τα σχόλια που
προκύπτουν στη διαβούλευση και αυτό αποδεικνύεται και από το
πόσο γρήγορα µετά τη διαβούλευση κλείνει η συζήτηση και έρ-
χεται κατευθείαν µέσα σε µία µέρα ή σε δύο µέρες το νοµοσχέδιο
στη Βουλή, για να συζητηθεί στις επιτροπές.

Όλα αυτά έχουν ως αποτέλεσµα, για το εν λόγω νοµοσχέδιο,
να εγκαταλείπεται η αγροτική παραγωγή, να µειώνεται το κίνητρο
στους νέους να στραφούν προς αυτόν τον τοµέα, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται -όπως προείπα- για την αυτονοµία µας και για την
ασφάλειά µας στην παραγωγή τροφίµων. Φαίνεται χαρακτηρι-
στικά από το γεγονός ότι το 2023 είχαµε πτώση 16% στη γεωρ-
γική παραγωγή, που, σύµφωνα µε την Eurostat, αποτελεί την
µεγαλύτερη πτώση ανάµεσα σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Γι’ αυτό στο Κίνηµα Δηµοκρατίας υπάρχουν και προτείνονται
από εµάς συγκεκριµένες λύσεις: Πρώτον, γενναίο κούρεµα των
κεφαλαίων και πλήρη κατάργηση τόκων και πανωτοκίων. Δεύτε-
ρον, να δοθεί η δυνατότητα επαναφοράς κόκκινων δανείων από
τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους σε µία λογική τιµή, η οποία
δεν πρέπει να ξεπερνά το 20% επί της τιµής εξαγοράς των τρα-
πεζικών δανείων από διαχειριστές και funds. Τρίτον, η ρύθµιση
να µην καλύπτει µόνο συγκεκριµένα δάνεια που ανήκουν σε ένα
µόνο fund/διαχειριστή και µε αυτόν τον τρόπο να µένουν απ’ έξω
χιλιάδες άλλοι δικαιούχοι δανείων που βρίσκονται τα δάνειά τους
σε άλλους φορείς διαχείρισης.

Τα funds είναι µπροστά σε σχέση µε όλες τις ενέργειες που
µέχρι τώρα κάνει η Κυβέρνηση. Βαφτίζουν µη αγροτικά πάρα
πολλά από αυτά τα δάνεια για να µην τα εντάξουν στη ρύθµιση.
Γι’ αυτό, στο Κίνηµα Δηµοκρατίας λέµε, όλα τα δάνεια που ελή-
φθησαν από αγρότες, από κτηνοτρόφους και είχαν ως σκοπό την
παραγωγική τους δραστηριότητα, να ρυθµιστούν µε κανόνες
απόλυτης διαφάνειας, βιώσιµες και αντικειµενικά εφικτές ρυθµί-
σεις και να υπάρξει πλήρης προστασία από κατασχέσεις και πλει-
στηριασµούς πρώτων κατοικιών, παραγωγικών µονάδων, προς
όφελος φυσικά της διατήρησης της δραστηριότητάς τους. Και ο
σκοπός του σχεδίου νόµου –ενός επόµενου που θα πρέπει να
έρθει και να διορθωθεί αυτό- θα πρέπει να είναι ρητώς η ρύθµιση
αυτών των δανείων προς όλους, χωρίς να έχουµε άλλου τύπου
λεπτοµέρειες.

Για την οικονοµία του χρόνου και επειδή ξέρετε ότι θεωρώ
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πάρα πολύ σηµαντικό -και το εφαρµόζω- το να µην καθυστε-
ρούµε, θα αναφερθώ µόνο πολύ σύντοµα στο εξής: Κύριε Πρό-
εδρε, µε ενηµέρωσαν από τον Σύνδεσµο των Εργαζοµένων σε
λαχαναγορές ότι 11.00’ κλείνει το σύστηµα -ενώ δεν θα έπρεπε
και είναι πάρα πολύ νωρίς για να κλείνει η δυνατότητα πωλήσεων-
και αυτό έχει ως αποτέλεσµα και τη µείωση της εξαγωγικής δρα-
στηριότητας της χώρας και την µείωση του τζίρου και της εµπο-
ρικής τους δραστηριότητας και θα ήθελα, σας παρακαλώ, να το
κοιτάξετε.

Και τέλος, σε ό,τι αφορά τις αυριανές παλλαϊκές διαδηλώσεις
σε όλη τη χώρα, οφείλουµε όλοι και όλες, χωρίς κοµµατικές ση-
µαίες και χωρίς κοµµατικές ή ιδεολογικές φανέλες, να βρεθούµε
εκεί, ήπια, βουβά αλλά αποφασιστικά, για να µπορέσει να σταµα-
τήσει αυτό που γίνεται στη χώρα τα τελευταία χρόνια: Η έλλειψη
διαφάνειας και η έλλειψη δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Χουρδάκη.
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Χαρίτση, τον Πρόεδρο της Νέας

Αριστεράς, θα ήθελα να ανακοινώσω ότι ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών και οι Βουλευτές του κόµ-
µατός του, κατέθεσαν σήµερα, 27 Φεβρουαρίου 2025, πρόταση
νόµου: «Θέσπιση Ελεύθερης Οικονοµικής Ζώνης και Ολιστικής
Ανάπτυξης στην Περιφερειακή Ενότητα Έβρου».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αλέξης Χαρίτσης, Πρόεδρος της Νέας

Αριστεράς.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε ιστορικές στιγµές. Ζούµε
ιστορικές στιγµές σε αυτήν την Αίθουσα και σε ολόκληρη τη
χώρα και θεωρώ ότι µετά τη σηµερινή παρουσίαση του πορίσµα-
τος του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, δεν υπάρχει τίποτε άλλο να συζητήσουµε
σε αυτήν την Αίθουσα πέρα από το συγκεκριµένο πόρισµα και τη
συγκεκριµένη υπόθεση.

Πρόκειται για ένα πόρισµα κόλαφο, ένα πόρισµα κόλαφο για
την Κυβέρνηση και για τον κ. Μητσοτάκη προσωπικά. Η πυρό-
σφαιρα, λέει το πόρισµα, δεν προκλήθηκε από τα έλαια σιλικόνης
-όπως µας έλεγαν- ή από άλλο υλικό των τρένων και του επίση-
µου φορτίου τους. Το πόρισµα κάνει λόγο για πιθανή παρουσία
αγνώστου καυσίµου. Και τι άλλο λέει το πόρισµα που περιγράφει
και µια εικόνα πλήρους διάλυσης και απαξίωσης του σιδηροδρό-
µου τα τελευταία χρόνια; Τι άλλο λέει το πόρισµα; Λέει, λοιπόν,
ότι το µπάζωµα και το ξεµπάζωµα, αυτή η καθόλα παράνοµη αλ-
λοίωση του τόπου της σύγκρουσης δηλαδή, δεν έπρεπε να γίνει,
γιατί καταστράφηκαν και εξαφανίστηκαν σηµαντικά αποδεικτικά
στοιχεία.

Και εδώ, προσέξτε τώρα, έχουµε ένα επίσηµο πόρισµα που κα-
ταρρίπτει τα µέχρι τώρα πορίσµατα της Πυροσβεστικής και των
διορισµένων, από τον ανακριτή, εµπειρογνωµόνων. Καταρρίπτει
τα υφιστάµενα πορίσµατα. Και, βεβαίως, αυτό το οποίο κάνει,
είναι ότι εκθέτει ανεπανόρθωτα τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, που
είχε σπεύσει να µιλήσει για θεωρίες συνωµοσίας, που παραβίασε
κάθε έννοια θεσµικής λειτουργίας.

Αναρωτιέµαι, ειλικρινά, σε ποιο ευνοµούµενο κράτος µπορούν
να συµβαίνουν όλα αυτά και η Κυβέρνηση να παραµένει σήµερα
στη θέση της.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Σήµερα, λοιπόν, έχουµε αυτό το πόρισµα κόλαφο και αύριο το

πρωί, σε ολόκληρη τη χώρα, έχουµε τη µεγαλύτερη απεργία, τη
µεγαλύτερη πολιτική απεργία που έχει γίνει από τη Μεταπολί-
τευση µέχρι σήµερα, εδώ και πενήντα χρόνια.

Αύριο θα βουλιάξει όλη η Ελλάδα. Αύριο θα είµαστε µια άλλη
Ελλάδα. Γιατί είναι η φωνή των πολιτών, είναι η φωνή των απερ-
γών, είναι η φωνή της κοινωνίας, είναι η φωνή του κυρίαρχου
λαού, που αλλάζει τα πάντα! Και σε αυτές, λοιπόν, τις ιστορικές
στιγµές που περνάµε, δεν χρειάζονται από εµάς πολλά λόγια, δεν
χρειάζονται αναλυτικές και βαρύγδουπες οµιλίες.

Εγώ ανέβηκα σήµερα, κύριε Πρόεδρε, στο Βήµα εδώ, για να
απευθύνω τρία συγκεκριµένα ερωτήµατα. Τα δύο απευθύνονται

προς την Κυβέρνηση και το ένα προς την Αντιπολίτευση.
Ερώτηµα πρώτο: Μετά τη δηµοσιοποίηση του σηµερινού πο-

ρίσµατος ξέρουµε ένα πράγµα, πέραν κάθε αµφισβήτησης
πλέον, ότι ο κ. Μητσοτάκης συνειδητά εξαπάτησε τον ελληνικό
λαό. Ο Πρωθυπουργός της χώρας είπε ψέµατα στον ελληνικό
λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Κύριε Μητσοτάκη, σταµατήστε να κρύβεστε! Σήµερα, θα έπ-

ρεπε εδώ, σε αυτήν την καρέκλα, να κάθεται ο Πρωθυπουργός
της χώρας και να απολογείται, µετά από αυτό το πόρισµα. Δεν
είναι, όµως, εδώ! Αποδείχθηκε ψεύτης ο κ. Μητσοτάκης και ερω-
τώ ευθέως, λοιπόν: Πώς µπορείτε, κύριε Μητσοτάκη, να είστε
Πρωθυπουργός της χώρας, µετά από αυτό που συνέβη σήµερα;
Πώς µπορείτε να είστε Πρωθυπουργός;

Ερώτηµα δεύτερο. Η Κυβέρνηση καλλιεργεί ένα κλίµα αποστα-
θεροποίησης. Απειλεί, συκοφαντεί, εκβιάζει, επιστρατεύει διάφο-
ρους σκοτεινούς µηχανισµούς. Ρωτώ, λοιπόν, ευθέως τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη: Κύριε Χρυσοχοΐδη, αύριο στο
κέντρο επιχειρήσεων της ΕΛ.ΑΣ. δέχεστε να βρίσκεται η Ανεξάρ-
τητη Αρχή του Συνηγόρου του Πολίτη, για να διασφαλίσει ότι δεν
θα έχουµε κανένα «παρατράγουδο», καµία προβοκάτσια; Ναι ή
όχι;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Ερώτηµα τρίτο, το οποίο απευθύνεται προς τις δυνάµεις της

προοδευτικής Αντιπολίτευσης: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχουµε µία Κυβέρνηση η οποία έχει απονοµιµοποιηθεί στη συνεί-
δηση του ελληνικού λαού. Μία Κυβέρνηση η οποία παραπαίει.
Μία Κυβέρνηση η οποία είναι εγκλωβισµένη στο ψέµα, στη συκο-
φαντία, στην αλαζονεία της. Μία Κυβέρνηση η οποία συγκάλυψε
το έγκληµα των Τεµπών. Μία Κυβέρνηση που έχει εξαπολύσει ευ-
θεία επίθεση στο κράτος δικαίου. Μία Κυβέρνηση η οποία έχει
εξαπολύσει ευθεία επίθεση -θα έλεγα- στα δικαιώµατα και στις
ανάγκες µιας ολόκληρης κοινωνίας.

Απευθύνοµαι, λοιπόν, στα κόµµατα της προοδευτικής Αντιπο-
λίτευσης: Κύριε Ανδρουλάκη, κύριε Φάµελλε, κύριε Κουτσούµπα,
κυρία Κωνσταντοπούλου, σας ρωτώ ευθέως -το έθεσα και χθες
το ερώτηµα, δεν έχω πάρει µέχρι τώρα απάντηση: Θα δεσµευ-
τούµε, σήµερα, όλοι µας να προχωρήσουµε από κοινού στην κα-
τάθεση πρότασης δυσπιστίας προς την Κυβέρνηση Μητσοτάκη;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Όχι κάποια στιγµή στο µέλλον. Μετά τα συλλαλητήρια, αρχές

της επόµενης εβδοµάδας, το αργότερο. Ναι ή όχι;
Σας καλώ να αρθούµε όλοι στο ύψος των περιστάσεων, να πα-

ραµερίσουµε τις υπαρκτές διαφορές µας και να συµφωνήσουµε
και να ενωθούµε, τουλάχιστον, σε αυτό: Κατάθεση, λοιπόν, πρό-
τασης δυσπιστίας τώρα, άµεσα, για να πέσει η Κυβέρνηση της
συγκάλυψης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 3ο Γυµνάσιο Τρικάλων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Κοτίδης από την Ελληνική Λύση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς πρωτο-

γενή παραγωγή δεν µπορούµε να µιλάµε για ανάπτυξη. Ακόµα
και στον τουρισµό, εάν δεν καταναλώνονται αγροτικά προϊόντα,
δεν υπάρχουν έσοδα στη χώρα µας. 

Οι εκάστοτε ελληνικές κυβερνήσεις αποδέχονται τις αποφά-
σεις των ευρωπαϊκών οργάνων και τις ακολουθούν χωρίς να δί-
νουν αγώνα για τα αιτήµατα των Ελλήνων αγροτών. Η κατάθεση
ενός ακόµα νοµοσχεδίου µε ρύθµιση κάποιων επιµέρους ζητη-
µάτων, χωρίς ολιστική αντίληψη για τον αγροτικό τοµέα, ουσια-
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στικά δεν δίνει λύσεις, απλά παρατείνει τα χρόνια προβλήµατα. 
Υπάρχει η πρόθεση από την πολιτική ηγεσία για τη ρύθµιση

των διεπαγγελµατικών οργανώσεων. Η πρόβλεψη, όµως, για τη
δυνατότητα επιβολής εισφορών όχι µόνο στα µέλη, αλλά και στα
µη µέλη των οργανώσεων έχει δηµιουργήσει εύλογη ανησυχία
στον αγροτικό κόσµο. 

Η Κυβέρνηση προσπαθεί να αγγίξει το ευαίσθητο θέµα των
κόκκινων αγροτικών δανείων. Φέρνει το µέτρο αυτό που αφορά
επτακόσιους ενενήντα αγροτικούς συνεταιρισµούς και περίπου
είκοσι ένα χιλιάδες αγρότες. Πρόθεσή της µπορεί να είναι η επα-
νεκκίνηση της αγροτικής οικονοµίας, µε την απελευθέρωση δε-
σµευµένων περιουσιακών στοιχείων άνω του 1,9 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ. Όµως, για τα αγροτικά κόκκινα δάνεια δεν προβλέ-
πεται ουσιαστικά καµία ρύθµιση παρά µόνο η µεταβίβασή τους
σε funds.  Έτσι εξυπηρετούν για µια ακόµη φορά τα µεγάλα συµ-
φέροντα. Χαρακτηριστικά αναφέρεται µόνο στη διαγραφή µέ-
ρους του κεφαλαίου, χωρίς να υπάρχει πρόβλεψη για τους
τόκους και το ύψος του επιτοκίου για τις καινούργιες ρυθµίσεις. 

Δυστυχώς, για µια ακόµα φορά ο πολύπαθος αγροτικός κό-
σµος πέφτει θύµα κοροϊδίας της Κυβέρνησης. Η οµηρία των
αγροτών από το τραπεζικό κεφάλαιο δεν αντιµετωπίζεται µε σπο-
ραδικά µέτρα. Εδώ και πολλά χρόνια οι αγρότες µας παλεύουν
µε άνισους όρους, καθώς τα χρήµατα που ξοδεύονται για την
ανάπτυξη της σοδειάς τους επιβαρύνονται µε έξοδα που τα αυ-
ξάνει η ελληνική πολιτεία µε την υψηλή τιµή του ηλεκτρικού ρεύ-
µατος, αλλά και του αγροτικού πετρελαίου. Έτσι εκτινάσσεται η
τιµή των προϊόντων, πράγµα που αντιλαµβάνεται κάθε Έλληνας
πολίτης στην τσέπη του. 

Η επιστροφή του 100% ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγρο-
τικό πετρέλαιο είναι το αυτονόητο, όπως και η παροχή φθηνού
ηλεκτρικού ρεύµατος. Το κέρδος δεν είναι µόνο στον Έλληνα κα-
ταναλωτή, αλλά και στη δυνατότητα δηµιουργίας συνθηκών εξα-
γωγών για τον πρωτογενή τοµέα. 

Περαιτέρω ρυθµίσεις που επιφέρει το νοµοσχέδιο, όπως διοι-
κητικά µέτρα, για παράδειγµα η παράταση θητείας των διοικητι-
κών συµβουλίων των οργανισµών εγγείων βελτιώσεων Θεσσα-
λίας, δεν αλλάζει τη στάση της Κυβέρνησης απέναντι στα προ-
βλήµατα γεωργών και κτηνοτρόφων. 

Η ολοένα µεγαλύτερη δυσκολία της πρόσβασης σε βοσκήσι-
µες εκτάσεις δεν αγγίζεται από το Υπουργείο για µια ακόµη
φορά. Οι νέες διαδικασίες εκπόνησης σχεδίων βόσκησης δηµι-
ουργούν καθυστέρηση, επιβαρύνοντας τους κτηνοτρόφους που
εξαρτώνται από αυτές τις εκτάσεις. 

Παράλληλα, η ενίσχυση των ελέγχων στις κτηνιατρικές φαρ-
µακευτικές ουσίες είναι θετικό φυσικά, αν όµως µειώνεται η γρα-
φειοκρατία. Γιατί έτσι δηµιουργούνται επιπρόσθετα προβλήµατα
στον Έλληνα κτηνοτρόφο.

Το νοµοσχέδιο διευκολύνει την παραχώρηση της ελληνικής
γης για επενδύσεις. Αυτό σηµαίνει ότι ξένες εταιρείες θα µπο-
ρούν να αγοράζουν τεράστιες εκτάσεις σε βάρος των µικροµε-
σαίων παραγωγών. Το ξεπούληµα της ελληνικής γης συνεχίζεται. 

Ο νοµός από τον οποίο προέρχοµαι, η Ηµαθία, πριν από πολλά
χρόνια ήταν από τους πιο πλούσιους νοµούς της χώρας. Τα
αγροτικά προϊόντα µας ταξίδευαν παντού στον κόσµο και ταυτό-
χρονα υπήρχαν µεταποιητικές επιχειρήσεις που πρόσφεραν ερ-
γασία σε πάρα πολύ κόσµο. Παράλληλα µε την πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που προτιµά να εισάγει φθηνά προϊόντα
αµφιβόλου ποιότητας από χώρες τρίτου κόσµου, η Ηµαθία ολο-
ένα και οπισθοχωρεί οικονοµικά και µετατρέπεται σε νόµο παρο-
χής υπηρεσιών και µόνον. 

Οι αγρότες µας περιµένουν τη συνδροµή, µέσω επιδοτήσεων
θα έλεγα, του κράτους για να αναπτύξουν την παραγωγή τους.
Όχι, όµως, δεν έχουν βοήθεια από την πολιτεία, αλλά ακόµη και
σε φυσικές καταστροφές βρίσκεται πολλά βήµατα πίσω. Χαρα-
κτηριστικό παράδειγµα η αγροτική παραγωγή που επλήγη στον
Νοµό Ηµαθίας µε καταστροφικές βροχές στο τέλος του καλοκαι-
ριού και οι αποζηµιώσεις ακόµα δεν έχουν καταβληθεί. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν είναι δυνατόν µια χώρα σαν την Ελλάδα, µε τα καλύτερα
και πιο ποιοτικά αγροτικά προϊόντα στον κόσµο, να εισάγει αγρο-
τικά προϊόντα. Ένα µεγάλο µέρος του ελληνικού προϋπολογι-

σµού ξοδεύεται για την εισαγωγή αγροτικών προϊόντων. Αυτό
πρέπει να σταµατήσει. Και γιατί; Γιατί όταν εξαρτόµαστε από τις
εισαγωγές για τη διατροφή µας, θα έχουµε πρόβληµα µεγάλο και
δεν θα έχουµε επάρκεια σε µια επισιτιστική κρίση και φυσικά θα
βρεθούµε σε αδιέξοδο. 

Η χώρα µας πρέπει να ξεφύγει από την κοντόφθαλµη πολιτική
της και να δηµιουργήσει συνθήκες που θα προάγουν και θα αξιο-
ποιήσουν τουλάχιστον την παραγωγή των προϊόντων µας που
έχουν φηµισµένη ποιότητα. Πριν δεκαπέντε - είκοσι µέρες για
πρώτη φορά η Τουρκία κατοχύρωσε το λευκό τυρί φέτα στον κα-
τάλογο προστατευόµενων ονοµασιών προέλευσης τα λεγόµενα
ΠΟΠ στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Κατορθώσαµε, λοιπόν, ένα από τα
πιο εµβληµατικά προϊόντα της ελληνικής κτηνοτροφίας που η
εξαγωγή της αποφέρει µεγάλα έσοδα στα ταµεία µας, να το αφή-
σουµε απροστάτευτο.

Υπάρχουν λύσεις και τις δίνουµε εµείς. Πρώτα απ’ όλα η ανα-
σύσταση της Αγροτικής Τράπεζας µε σκοπό να υπάρξει ένας φο-
ρέας που θα βρίσκεται δίπλα στον αγρότη. Η κατάργησή της και
µόνο έδειξε ότι το κράτος δεν ενδιαφέρεται για την αγροτική πο-
λιτική. 

Δεύτερον, η ενίσχυση της κατασκευής νέων σύγχρονων παρα-
γωγικών µονάδων µε έµφαση στα θερµοκήπια. Η χώρα µας έχει
µόνο πενήντα χιλιάδες στρέµµατα θερµοκηπίων. 

Η ανάπτυξη του τοµέα υποστήριξης της αγροτικής παραγω-
γής. Δεν είναι δυνατόν για κάθε ευρώ που παράγουν οι αγρότες
τα 90 λεπτά να οδηγούνται εκτός χώρας σε σπόρους, φυτοφάρ-
µακα, λιπάσµατα, αγροτικά µηχανήµατα κ.λπ.. 

Χρειάζεται µια γενναία επανάσταση στον τρόπο δράσης. Η Ελ-
ληνική Λύση έχει πρόγραµµα, τον τρόπο και τη θέληση να αγω-
νιστεί ώστε Έλληνας αγρότης, µε τις κατάλληλες ενισχύσεις, να
είναι παραγωγικός και ανταγωνιστικός, ενώ ο καταναλωτής να
µπορεί να απολαµβάνει τα ποιοτικά προϊόντα της ελληνικής γης. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Παράσχος Παπαδάκης από την Ελληνική Λύση.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, έχω µήνυµα από τον Έβρο. Έχω την εντολή

να σας µεταφέρω το εξής µήνυµα: ότι ο Έβρος είναι Ελλάδα, ότι
ο Έβρος φυλάει Θερµοπύλες. Είναι ο πρώτος νοµός της Ελλά-
δας και της Ευρώπης και γι’ αυτό έχω πει από το Βήµα αυτό της
Βουλής ότι όταν µιλάµε για τον Έβρο πρέπει να βουτάµε καλά
τη γλώσσα στο µυαλό µας και να µην ξυνόµαστε. Γιατί έχουµε
που έχουµε τα κόµπλεξ της παραµέλησης από το κράτος των
Αθηνών για τον Έβρο, λέτε κι αυτά που λέτε, εν τη ρύµη του
λόγου και όχι ηθεληµένα σίγουρα, το αναγνωρίζω αυτό, αλλά να
βουτάµε καλά τη γλώσσα στο µυαλό όταν µιλάµε για τον Έβρο. 

Από εκεί και πέρα, έχει φτάσει στα αυτιά µου και σας το µετα-
φέρω να το διερευνήσετε κι εσείς αν ισχύει ή όχι, για έναν αγρο-
τικό συνεταιρισµό στην Ορεστιάδα όπου κάποια «καλόπαιδα» της
Νέας Δηµοκρατίας πιέζουν τους εργαζοµένους του αγροτικού
συνεταιρισµού να µη βγουν αύριο στους δρόµους. Εάν αυτό
ισχύει, είναι ακόµη ένα πλήγµα στο κράτος δικαίου και είναι φί-
µωση της δηµοκρατίας. Παρακαλώ πολύ να το ερευνήσετε. 

Από εκεί και πέρα, κύριε Υπουργέ, θα σας πω µέσα σε επτά
λεπτά πόσο αγροτικής ανάπτυξης είναι το Υπουργείο σας για τον
Νοµό Έβρου, που τόσο πολύ αγαπάτε. Η ευλογιά που έγινε αιτία
να σφαχτούν χιλιάδες ζώα στον Έβρο δεν ήρθε από µόνη της,
δεν ήρθε αυτόκλητη. Ήρθε γιατί εσείς δεν πήρατε τα κατάλληλα
µέτρα, γιατί η ευλογιά ήρθε εισαγόµενη από την Τουρκία. Δεν εί-
χατε πουθενά ούτε µια µπάρα απολύµανσης, δεν µεριµνήσατε γι’
αυτούς τους ανθρώπους, όπως έγινε και το 2013-2014 µε τα ίδια
αποτελέσµατα. 

Άρα όλα αυτά τα οποία βιώνει ο Έλληνας κτηνοτρόφος στον
Έβρο είναι αποτέλεσµα της δικής σας αµέλειας, παράβλεψης και
των µέτρων που δεν πήρατε ενώ έπρεπε να πάρετε. Πλέον δεν
υπάρχει κτηνοτροφία στον Έβρο. Έχει τελειώσει και δεν το λέω
µεταφορικά, αλλά κυριολεκτικά. Βάλατε τους κτηνιάτρους και
τους υπαλλήλους έσφαξαν την περιουσία, το βιος των Εβριτών
και την επόµενη µέρα εξαφανίστηκαν. Δεν ενδιαφέρθηκε κανένας
για το πώς αυτοί οι άνθρωποι θα πληρώσουν τις ασφαλιστικές
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τους, δανειακές τους, ληξιπρόθεσµες φορολογικές υποχρεώ-
σεις, πώς θα ζήσουν τα παιδιά τους. Και τώρα οι περήφανοι
αγρότες του Έβρου επαιτούν, κατάντησαν επαίτες για να πάρουν
τα χρήµατά τους. 

Έχετε δώσει µια προκαταβολή σε κάποιους και ορισµένοι είναι
τέσσερις και πέντε µήνες απλήρωτοι. Δεν έχουν πάρει ούτε µισό
ευρώ. Να σας κόψουµε εσάς τώρα τη βουλευτική αποζηµίωση ή
την εργασία σας, τέσσερις, πέντε µήνες τον µισθό, να έρθουµε
στο γραφείο σας, να πάρουµε τα πάντα από εκεί µέσα, να τα κα-
ταστρέψουµε, να µην έχετε αύριο πώς να εργαστείτε, να εγγρα-
φείτε στον ΟΑΕΔ, να δούµε πώς µπορείτε να ανταπεξέλθετε.
Γιατί δεν προκαταβάλλατε; Γιατί όταν θέλουµε να αγοράσουµε ή
να πουλήσουµε ένα ακίνητο και χρωστάµε στην εφορία, πρώτα
πρέπει να πληρώσουµε, να πάρουµε φορολογική ενηµερότητα
και µετά να γίνει η µεταβίβαση; Γιατί δηλαδή να λειτουργεί έτσι
το κράτος, ανάποδα στον πολίτη; Γιατί δεν προκαταβάλλατε;
Πόσα ζώα έχεις εδώ, Παπαδάκη; Εκατό. Προκαταβάλλω έτσι
ώστε να µπορείς να πληρώνεις έστω τις αυριανές σου καθηµερι-
νές ανάγκες και µετά θα δούµε τα υπόλοιπα. 

Και µε αυτά τα οποία θα πάρουν –όταν τα πάρουν, κύριε
Υπουργέ- θα πρέπει να πληρώσουν τις ασφαλιστικές, φορολογι-
κές και δανειακές υποχρεώσεις. Ούτε αυτό κάνατε µέχρι σήµερα.
Δεν αναστείλατε καν τις υποχρεώσεις αυτές. Τρέχουν κάθε µήνα
οι υποχρεώσεις. Με µηδέν εισόδηµα, αφού σφάξατε τα ζώα και
είναι άνεργοι στον ΟΑΕΔ πώς θα τα πληρώσουν, κύριε Υπουργέ; 

Τουλάχιστον κάντε αυτό, έστω και τώρα. Μπορούν να αγορά-
ζουν ζώα και να κάνουν ανασύσταση του ζωικού κεφαλαίου έξι
µήνες µετά το τελευταίο κρούσµα. Το τελευταίο κρούσµα πότε
θα υπάρχει; Ακόµα έχουµε κρούσµατα. Ακόµα δηλαδή και να
πληρώσετε αυτούς τους ανθρώπους, µέχρι να περάσει το εξά-
µηνο αυτό, να πληρώσουν τις υποχρεώσεις τους δεν θα µείνει
µία. Άρα πάλι φτάνουµε στο σηµείο µηδέν. 

Καταφέρατε να περάσει η αρρώστια, η ζωονόσος και στη Σα-
µοθράκη. Ενώ έτρεχε στην Αλεξανδρούπολη και στον Έβρο,
πήγε στη Σαµοθράκη. Ούτε µία µπάρα απολύµανσης εκεί, που η
Σαµοθράκη ζει ως επί το πλείστον από την κτηνοτροφία. Οι ζωο-
τροφές σάπισαν στις αποθήκες µε τη δικαιολογία της µη µετά-
δοσης της ζωονόσου. Τώρα που µιλάµε περνάνε από το τελωνείο
της Τουρκίας, των Κήπων και των Καστανέων χωρίς καµία µπάρα
απολύµανσης. 

Τους αλιείς στον Έβρο τους τελειώσατε µε τον FSRU και µε
τα θαλάσσια αιολικά πάρκα. Περιορίσατε το αλιευτικό τους πεδίο
από το Δέλτα του Έβρου µέχρι την περιοχή ανάµεσα σε Σαµο-
θράκη και Αλεξανδρούπολη, παίρνετε τη γη µας, παίρνετε τη θά-
λασσα µας, δεν ρωτάτε κανέναν και δεν δίνετε τίποτα αντισταθ-
µιστικά στους αλιείς. Στους αλιείς του Έβρου που εκτός του αρ-
χαίου επαγγέλµατος που κάνουν, διαδραµατίζουν έναν σοβαρό
εθνικό ρόλο, φυλάνε Θερµοπύλες. 

Αν δεν ήταν οι Έλληνες Εβρίτες ψαράδες, η Ζουράφα τώρα
που µιλάµε, κύριε Υπουργέ, θα είχε τουρκική σηµαία. Όπως είναι
και οι Καλύµνιοι ψαράδες στα Ίµια. Δίνουν µάχες κάθε µέρα µε
τους Τούρκους, οι οποίοι ανενόχλητοι ψαρεύουν, αλιεύουν στα
δικά µας χωρικά ύδατα. Δεν τους ενοχλεί κανένας, κλέβουν τα
ψάρια µας και την άλλη µέρα τα εισάγουν κιόλας σε ανταγωνι-
στικές τιµές. Και αυτά τα οποία τρώµε στη Θράκη, αλλά και σε
όλη την Ελλάδα είναι τούρκικα, από δικά µας χωρικά ύδατα,
κύριε Υπουργέ. 

Σας µιλώ για τους αγρότες του Έβρου που δεν ξέρουν αν σε
ένα µήνα θα σπείρουν ή όχι, αν θα έχουν το βασικό συστατικό να
καλλιεργήσουν, το νερό, στον Άρδα. Δεν ξέρουµε, δεν έχει επι-
τευχθεί κάποια συµφωνία ακόµα, γιατί η Κυβέρνησή σας ενώ
έλεγε τον Ιούλιο του 2024 για τη συµφωνία µε τους Βούλγαρους
και είχατε ενηµέρωση δύο, τρία χρόνια πριν από τον ΓΟΕΒ Ορε-
στιάδας ξυνόσασταν, δεν κάνατε πραγµατικά τίποτα. Και φτά-
σαµε στο σηµείο αυτήν τη στιγµή που µιλάµε οι Βούλγαροι να
ζητάνε µέχρι και οικονοµική εκµετάλλευση του λιµανιού της Αλε-
ξανδρούπολης, που θα µπορούσαµε άνετα να έχουµε έντονο δια-
πραγµατευτικό χαρτί απέναντι τους µε τον FSRU που µπήκαν κι
αυτοί στο παιχνίδι. Δεν κάνατε τίποτα απολύτως και γι’ αυτήν την
περίπτωση του Έβρου. Τόσο πολύ αγαπάτε τον Έβρο και τους
αγρότες του Έβρου που επλήγησαν στις φωτιές του 2023 και

ακόµα περιµένουν να αποζηµιωθούν.
Μονοετείς καλλιέργειες, ελαιοπαραγωγοί έχουν πάρει µία προ-

καταβολή. Πάτε στη Θεσσαλία που ο κ. Τριαντόπουλος είναι ο
Πρόεδρος της Επιτροπής Ανασυγκρότησης στον Έβρο να σας
πούνε πόσες προκαταβολές έχουν πάρει στη Θεσσαλία, από
όπου κατάγεται και από εκεί όπου εκλέγεται ο κ. Τριαντόπουλος.
Τόσο πολύ αγαπάτε τον Έβρο που όλοι αυτοί οι αγρότες, κτηνο-
τρόφοι, παραγωγοί τον Μάρτη του 2020 ήταν παρόντες στα σύ-
νορα µαζί µε τα σώµατα ασφαλείας. Έβαλαν πλάτη µε αυταπάρ-
νηση, µε δικά τους έξοδα, για να προστατεύσουν όχι µόνο τον
Έβρο αλλά όλη την Ελλάδα, γιατί αν πέσει ο Έβρος σαν ντόµινο
θα πέσει όλη η Ελλάδα. Αυτό είναι το ευχαριστώ σε αυτούς τους
ανθρώπους, κύριε Υπουργέ. Και τώρα που τα ακούτε όλα αυτά,
αναρωτηθείτε για ποια αγροτική ανάπτυξη µιλάµε στον Έβρο.
Αφήσατε τον Έβρο αθωράκιστο, µόνο µε βαρύγδουπες εκφρά-
σεις, χειραψίες, εξαγγελίες µέτρων, αποτέλεσµα µηδέν. Ο Έβ-
ρος και η Θράκη δυστυχώς σβήνει. Οι Τούρκοι αγοράζουν ακί-
νητα ενώ απαγορεύεται και οι Εβρίτες φεύγουν και έρχονται οι
Τούρκοι. Όσο όµως είναι η Ελληνική Λύση εδώ τα προβλήµατα
του Έβρου θα ακούγονται, δεν θα πέφτουν κάτω από το χαλί και
θα σας φέρουν όλους προ των ευθυνών σας, γιατί είστε υπαίτιοι
για το µαρασµό του τόπου µου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Παπαδάκη.
Θα δώσω τον λόγο τώρα στον κ. Γερουλάνο και στη συνέχεια

στην κ. Αχτσιόγλου.
Ορίστε, κύριε Γερουλάνο, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να

κάνω ένα σχόλιο γιατί πριν από λίγο είχαµε την παρέµβαση της
Υφυπουργού να µιλάει για το άρθρο 4 της τροπολογίας που κα-
ταθέτει η Κυβέρνηση. Είναι η δεύτερη τροπολογία που καταθέτει
η Κυβέρνηση. Το άρθρο 4 της τροπολογίας. Άλλος Υπουργός, το
κάθε άρθρο, της κάθε τροπολογίας. Καταλαβαίνετε τι συζητάµε,
δηλαδή. Αυτά δεν είναι πια τροπολογίες. Αυτά είναι ερανιστικά
νοµοσχέδια που µας φέρνετε και µας τα φέρνετε και ένα βράδυ
πριν. Λέγαµε ότι θα γίνει καλύτερη η κατάσταση σιγά, σιγά, αλλά
όπως βλέπουµε πάει όλο και χειρότερα. Και η ποιότητα της νο-
µοθέτησης της Κυβέρνησης έχει πάει στα τάρταρα. 

Μπορεί να µε έχετε ακούσει, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης
ειδικά, να λέω ότι η Κυβέρνηση νοιάζεται για το χρήµα πιο πολύ
από ό,τι νοιάζεται για τον άνθρωπο, για να λάβω συνήθως από
τη µεριά της Κυβέρνησης την απάντηση ότι αυτά είναι λαϊκισµός.
Δεν βλέπω κανένα άλλο θέµα το οποίο να αναδεικνύει αυτό το
οποίο ισχυρίζοµαι πιο γλαφυρά από την αγροτική πολιτική της
Κυβέρνησης. Ή µάλιστα, για να είµαι ακριβολόγος, την έλλειψη
πολιτικής. Και εξηγώ. Η συνειδητή απόφαση της Κυβέρνησης να
εγκαταλείψει ουσιαστικά τον αγροτικό κόσµο και να µην έχει
στρατηγική αγροτικής πολιτικής πάρθηκε µε την απλή λογική ότι:
«Εντάξει ρε παιδιά, τι συζητάµε, ο αγροτικός κόσµος είναι 3%-
4%, ο πλούτος από την αγροτική παραγωγή είναι 3%-4% του
ΑΕΠ». Και πράγµατι έτσι είναι. Όµως οι άνθρωποι που βασίζουν
το εισόδηµά τους στην αγροτική παραγωγή στην Ελλάδα παρα-
µένουν ακόµα πάνω από το 10% του συνολικού πληθυσµού της
χώρας µας. 

Όταν λοιπόν θέτετε κυβερνητικές προτεραιότητες µε βάση το
3% του ΑΕΠ και όχι το 10% του πληθυσµού, µην δυσφορείτε, κυ-
ρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, όταν σας λέµε ότι υπηρετείτε
τον πλούτο και όχι τον πολίτη. Τώρα αν µου λέγατε ότι χρει-
άζονται πολύτιµοι πόροι για να κρατήσουµε ζωντανό κάτι που
είναι καταδικασµένο να πεθάνει, θα σας έλεγα να τους επενδύ-
σουµε για να βοηθήσουµε αυτούς τους ανθρώπους να πάνε από
µία οικονοµική δραστηριότητα σε µια άλλη. Δεν είµαστε όµως
εκεί. Δεν είµαστε καθόλου εκεί. Γιατί όσο κι αν δεν µπορείτε να
το δείτε ή δεν θέλετε να το παραδεχτείτε, η ελληνική παραγωγή
και αρκετά ελληνικά γεωργικά προϊόντα για πρώτη φορά στην
ιστορία τους έχουν αποκτήσει ένα νέο παγκόσµιο κοινό και είναι
φανατικό κοινό. Και ο λόγος που το ξέρω είναι ότι έρχοµαι συχνά
σε επαφή µαζί του κι αυτό το γνωρίζετε. 

Ακούστε λοιπόν κάποιες ενδιαφέρουσες τάσεις που συµβαί-

8624 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νουν σήµερα παγκοσµίως σε αυτά τα κοινά. Από την Ιαπωνία
µέχρι την Καλιφόρνια, εκατοµµύρια άνθρωποι έχουν συνδέσει
την υγεία και τη µακροζωία µε τη διατροφή άρρηκτα. Και έχουν
συνδέσει την υγεία και τη µακροζωία ειδικά µε τη µεσογειακή
κουζίνα και, µέσα σε αυτήν την ελληνική και ειδικά την κρητική
διατροφή. 

Επίσης, ειδικά µεταξύ εκείνων των κοινών που πληρώνουν
καλά, έχουν συνδέσει την υγιεινή διατροφή µε τις µικρές ποι-
οτικές παραγωγές, τους µικρούς παραγωγούς κι έτσι έχει αρχίσει
να εκλείπει και το τελευταίο επιχείρηµα για την αδυναµία της
ανταγωνιστικότητας της ελληνικής γεωργικής παραγωγής που
ήταν το πρόβληµα του µικρού κλήρου. 

Τέλος, ως αποτέλεσµα όλων αυτών των εξελίξεων, τουλάχι-
στον έξι ελληνικά προϊόντα έχουν βρει τον δρόµο τους στα κα-
λύτερα ράφια και στα καλύτερα εστιατόρια του κόσµου, οι ελιές
και το λάδι, το γιαούρτι και η φέτα, το κρασί και το ψάρι. Δηλαδή,
για να το κάνω λιανά, άνθρωποι που έχουν συνδέσει τη διατροφή
µε την υγεία, έχουν επίσης συνδέσει την ελληνική κουζίνα µε την
ποιότητα. Και είναι διατεθειµένοι και ικανοί να την πληρώσουν
ακριβά όχι µόνο, όπως είπα πριν, από την Καλιφόρνια µέχρι την
Ιαπωνία, αλλά και από τα υψηλότερα στρώµατα στα µεσαία. Δη-
λαδή εκατοµµύρια πια άνθρωποι έχουν όρεξη γι’ αυτήν τη δια-
τροφή. 

Με λίγα λόγια, τι προσπαθώ να σας πω; Ότι αν δουλέψουµε
σωστά, τα επόµενα χρόνια δεν θα πρέπει να φτάνει η ελληνική
αγροτική γη για τη ζήτηση αυτών των προϊόντων, για τη ζήτηση
των προϊόντων που παράγει. Και θα µπορεί να το κάνει µε κέρ-
δος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έτσι ακριβώς είναι.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Πολύ ωραία. Τότε γιατί δεν έχετε
στρατηγική αγροτική και γενικότερα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτό ακριβώς σχεδιάζουµε, απλώς δεν τα έ-
χουµε παρακολουθήσει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, όχι διά-
λογο.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Η καταπληκτική, λοιπόν, αυτή
στροφή της µοίρας της ελληνικής παραγωγής δεν έγινε αβίαστα.
Ξέρετε πόσοι και πόσοι επιχειρηµατίες έχασαν το βιος τους ή
µέρος από το βιος τους, προσπαθώντας να ανοίξουν νέες αγο-
ρές; Ξέρετε πόσοι γονάτισαν για να φτάσουµε σήµερα εκεί που
είµαστε; Για να βάλουµε τα ελληνικά προϊόντα δίπλα στα ιταλικά
και τα ισπανικά, αν όχι και παραπάνω; Και ξέρετε πόσο λίγη πρα-
γµατική στήριξη είχαν από το κράτος και από τις τράπεζες; Τυ-
χαίνει να το γνωρίζω διότι ένας από αυτούς ήταν ο πατέρας µου.
Και ξέρετε πόσο πολύτιµη είναι η γνώση που µας µετέφεραν;
Είναι γνώση που το κράτος θα έπρεπε να επενδύει πολλά εκα-
τοµµύρια για να συλλέξει. 

Και σήµερα εσείς, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, της γυ-
ρίζετε την πλάτη. Και πάνω που όλα αλλάζουν υπέρ της ελληνι-
κής αγροτικής παραγωγής, εσείς αποφασίζετε να την εγκατα-
λείψετε. Να πείτε: «Α, δε βαριέσαι τώρα για το 3%-4% του ΑΕΠ».
Ανοησία πρώτη, λοιπόν.

Και µην το πάρετε προσωπικά, κύριε Υπουργέ. Έχουν αλλάξει
πέντε Υπουργοί σε έξι χρόνια. Και τους καλύτερους να βάζατε
και τις καλύτερες προθέσεις να είχατε, πάλι στο ίδιο θα κατέληγε,
σαν να µην υπάρχει στρατηγική για την αγροτική ανάπτυξη.

Και µαζί µε την αγροτική παραγωγή να εγκαταλείπονται ολό-
κληρες περιοχές της ελληνικής υπαίθρου, όπως η δυτική Μακε-
δονία, η Στερεά Ελλάδα, η Πελοπόννησος, η Θράκη και ειδικά ο
βόρειος Έβρος, αφήνοντας τα χωράφια και τα σπίτια που οι Έλ-
ληνες αναγκάζονται να εγκαταλείψουν, να αγοράζονται από
Βούλγαρους και από Τούρκους. 

Δεύτερη και ανυπόφορα ανόητη επιλογή, ειδικά για εκείνους
τους ανθρώπους που µας έλεγαν ότι είναι δήθεν άριστοι και µας
έλεγαν ότι ξέρουν να αναπτύξουν την ελληνική οικονοµία και την
ελληνική ύπαιθρο.

Απορώ πραγµατικά, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, πώς
δεν βλέπετε αυτό που είναι πρώτο-πρώτο µπροστά σας. Πώς δεν
βλέπετε πόσο ευκολότερο είναι σήµερα, απ’ ό,τι ήταν παλιά, να

µπουν άλλα δέκα ελληνικά προϊόντα στα καλύτερα ράφια και στα
καλύτερα εστιατόρια του κόσµου, µε καλύτερες τιµές από αυτές
που παίρνουν σήµερα οι Έλληνες παραγωγοί. 

Η πολύ απλή εξήγηση είναι ότι ο µόνος πλούτος που βλέπετε
και σας νοιάζει, ως Κυβέρνηση εννοώ πάντα, είναι αυτός που έρ-
χεται χωρίς δουλειά και αυτός που φέρνει έσοδα κατευθείαν στα
κρατικά ταµεία, όπως είναι για παράδειγµα το real estate. Πάλι
δηλαδή το χρήµα πάνω από τον άνθρωπο.

Και για να µην µε πείτε πάλι λαϊκιστή, θα εξηγήσω αυτό που
λέω. Βλέπετε, όσοι έχουµε δει τον πλούτο που µπορεί να παράξει
η ελληνική γη, αντιλαµβανόµαστε τα πράγµατα απλά: Πόσα
βάζω, πόσα παίρνω, σχέση τιµής-κόστους. Αν λοιπόν το πρώτο
µέρος της εξίσωσης είναι η τιµή ενός πολύτιµου αγαθού, το δεύ-
τερο µέρος είναι το κόστος του. Κι εδώ είναι που το κόστος της
ελληνικής παραγωγής απαιτεί δουλειά από εσάς για να µειωθεί.
Ενδέχεται δηλαδή να επηρεάσει την ησυχία σας, τη βουλιµία της
Κυβέρνησης για χρήµατα στα κρατικά ταµεία, διότι για να ρίξει
το κόστος της ελληνικής παραγωγής και να αυξήσει την ποιότητά
της θέλει δύο ακόµα πράγµατα: Επένδυση στην οργάνωση της
παραγωγής και µείωση του κόστους των πρώτων υλών και της
ενέργειας. Δηλαδή συνέπεια στην ποιότητα, καταπολέµηση της
ακρίβειας, φθηνότερο πετρέλαιο και µεταφορά κάποιων Ανανε-
ώσιµων Πηγών Ενέργειας σε αγρότες. Αυτό συνεπάγεται δουλειά
για τον Υπουργό και το Υπουργείο του, χρήµατα που θα στερηθεί
το κρατικό ταµείο ή και µεταφορά των ΑΠΕ από φίλους σας σε
σύγχρονους συνεταιρισµούς και οµάδες παραγωγών.

Για όλα αυτά όµως εµείς στο ΠΑΣΟΚ σας έχουµε κάνει προτά-
σεις. Η οργάνωση παραγωγής θα µπορούσε να χρηµατοδοτηθεί
σήµερα από το Ταµείο Ανάκαµψης το οποίο έτσι κι αλλιώς δεν το
ακολουθείτε. Η µεταφορά των ΑΠΕ στις οργανώσεις των παρα-
γωγών µπορεί να γίνει µε ανταλλαγή, από τα τεράστια αιολικά
πάρκα που σχεδιάζετε σε χερσαίες εγκαταστάσεις οι οποίες µπο-
ρούν να µεταφερθούν σε συνεταιρισµούς για να έχουν πιο φθηνή
άρδευση. Και το τρίτο, η µείωση του κόστους πετρελαίου, µπορεί
να αντιµετωπιστεί µε την τροπολογία που σας καταθέσαµε και
την εξήγησε πολύ καλά ο εισηγητής µας σήµερα.

Αν µαζί µε αυτά βγάζατε τη θηλιά των κόκκινων δανείων από
τον λαιµό του Έλληνα παραγωγού, όπως σας προτείναµε µε τη
δεύτερη τροπολογία, και κυνηγούσατε τις παράνοµες ελληνοποι-
ήσεις, τότε θα είχαµε πραγµατικά τη βάση για µια σοβαρή αγρο-
τική πολιτική. Όµως, για µια ακόµη φορά την ώρα που ξηµερώνει
µια νέα µέρα για την αγροτική παραγωγή, η Κυβέρνηση ξέχασε
να βάλει ξυπνητήρι. Και το δυστυχές σε όλο αυτό είναι ότι δεν
µας κάνει εντύπωση και δεν µας κάνει εντύπωση διότι τη δυνα-
τότητα να αναγνωρίζεις αξία και να τη στηρίζεις, αν δεν τη φέρεις
µαζί σου όταν πάρεις την κυβέρνηση, δεν θα την αποκτήσεις ποτέ
στον δρόµο, ειδικά όταν έχεις κουραστεί, ειδικά όταν βλέπεις
µπροστά σου µόνο τους µεγάλους και όχι τους µικρούς και ειδικά
όταν αντί να σκέφτεσαι πώς θα υπηρετήσεις τον πολίτη, σκέφτε-
σαι πώς να ξεφύγεις από καταστάσεις που µόνος σου δηµιούρ-
γησες, όπως Τέµπη, υποκλοπές, σχέσεις Υπουργών µε επιχει-
ρηµατίες και τόσα άλλα. Όλα θυσιάζονται στον βωµό της επικοι-
νωνίας. Λόγια, λόγια, λόγια µεγάλα, παχιά, συχνά ανούσια, ενίοτε
όµως εξαιρετικά επικίνδυνα.

«Εµφύλιος». Δικά σας λόγια, της Κυβέρνησης. «Διχασµός».
Δικά σας λόγια, της Κυβέρνησης. «Σχέδιο εκτροπής και ανωµα-
λίας». Έρχονται και κολλάνε εντελώς αβίαστα δίπλα σε άλλες λέ-
ξεις που χρησιµοποιούσαν Βουλευτές επίσης της Νέας Δηµοκρα-
τίας το 2011. Θυµόσαστε; «Γουδή». Αυτή είναι λέξη Βουλευτού
της Νέας Δηµοκρατίας το 2011. Και τότε λοιπόν λόγια τοξικά για
να αποποιηθεί η Νέα Δηµοκρατία τις ευθύνες της.

Όµως, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αποδεχθείτε την
πραγµατικότητα. Με λόγια δεν µπορείτε να ξεφύγετε από κατα-
στάσεις στις οποίες µπήκατε µε τις πράξεις σας. Διότι αν την
ενέργεια για παράδειγµα του κ. Μητσοτάκη, του κ. Βορίδη, του
κ. Γεωργιάδη, ή της κ. Βούλτεψη αντί να τη χρησιµοποιήσετε για
να κατευθύνετε τη δικαιοσύνη, για να δηµιουργήσετε ένταση και
τοξικότητα, για να διασύρετε ανθρώπους, για να δικαιολογήσετε
τα αδικαιολόγητα, τη βάζατε για πραγµατικές µεταρρυθµίσεις
στα τρένα, στην υγεία, στην αγροτική ανάπτυξη, στο µεταναστευ-
τικό για να φέρουµε επιτέλους τους εργαζόµενους που χρει-
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αζόµαστε και να µπορέσουµε να τους κρατήσουµε, γιατί τους εκ-
παιδεύουµε στην Ελλάδα και µετά τους στέλνετε στην Ιταλία, σί-
γουρα η αγροτική παραγωγή για την οποία συζητάµε σήµερα θα
ήταν καλύτερη και πολύ καλύτερη η µοίρα της χώρας.

Όµως, εσείς είστε αλλού και το τελευταίο διάστηµα αντί να
σκέφτεστε δηµιουργικά, το µόνο που σας απασχολεί είναι το πώς
θα τροφοδοτήσετε την ένταση µπας και τα Τέµπη από πρόβληµα
της Κυβέρνησης, γίνει πρόβληµα της κοινωνίας.

Ξέρετε, εµείς ξέρουµε εδώ και πάρα πολύ καιρό ότι το manual
της παγκόσµιας συντήρησης παραµένει ανεξάντλητο. Εσείς
όµως, για να δικαιολογήσετε τα αδικαιολόγητα, το έχετε κάνει
τροµερά προβλέψιµο. Διότι είναι ανόητη, και θα ήταν και κωµική
αν δεν ήταν επικίνδυνη, η προσπάθεια του κ. Μητσοτάκη και κά-
ποιων αλαφροΐσκιωτων της τάχα ελληνικής intelligencias να στή-
νουν σκηνικό Ντε Γκωλ του 1968. Διότι, αντίθετα µε τον Μάη του
1968 στη Γαλλία, η ελληνική κοινωνία σήµερα είναι, παραµένει
και θα παραµείνει στο πλευρό αυτών των ηρωικών και επίµονων
γονέων που έχασαν τα παιδιά τους, απλά διότι κανένας µα κανέ-
νας µας δεν θα ήθελε να είναι στη θέση τους.

Γι’ αυτό και όλοι µας αύριο θα είµαστε στο πλευρό τους, όχι
σαν ΠΑΣΟΚ -και, απ’ ό,τι άκουσα και χαίροµαι γι’ αυτό- όχι σαν
ΣΥΡΙΖΑ, σαν Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, σαν Ελληνική Λύση,
σαν Πλεύση Ελευθερίας, σαν Νέα Αριστερά ή σαν Νίκη, αλλά σαν
γονείς, σαν αδέλφια, σαν φίλες και φίλοι χωρίς σηµαίες, χωρίς
διακριτικά, χωρίς κραυγές, απλά µε την ήρεµη, αλλά ηχηρή ελ-
πίδα που µοιραζόµαστε όλοι ότι κάτι επιτέλους θα αλλάξει σε
αυτόν τον τόπο. 

Και αυτή η ελπίδα είναι πανεθνική, διακοµµατική και χρόνια.
Αγγίζει, είµαι σίγουρος, και τους περισσότερους ψηφοφόρους
και φίλους της Νέας Δηµοκρατίας. Κάποιοι από εσάς τους ζήτη-
σαν να σταµατήσουν να εξοργίζονται κάθε φορά που ακούνε για
συγκάλυψη. Αλλά και αυτοί εξοργίζονται µε τη συγκάλυψη και
κάθε προσπάθεια προς αυτήν την κατεύθυνση. Ξέρω ότι δεν σας
αρέσει η λέξη, αλλά πείτε µου άλλη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Βεβαίως, σε ένα λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε, θα έχω ολοκληρώσει. 

Πώς λένε έναν Πρωθυπουργό που προσπαθεί να προλάβει τη
δικαιοσύνη, που προσπαθεί να κατευθύνει τη δικαιοσύνη; Παρα-
πλανηµένο; Ανόητο; Εάν δεν είναι αυτά, τότε προσπάθησε να
οδηγήσει τη δικαιοσύνη και αυτό αποτελεί προσπάθεια συγκάλυ-
ψης. Εκατόν ογδόντα σελίδες αποκάλυψης µετά από δύο χρόνια
συγκάλυψης, λοιπόν. 

Και µια ερώτηση προς τον ΣΥΡΙΖΑ. Κυρίες και κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, είναι ή δεν είναι σήµερα, µετά το πόρισµα, πιο δυνατή η
οποιαδήποτε πρόταση δυσπιστίας; Εάν είναι, τότε σταµατήστε να
µας εγκαλείτε και πείτε ένα ευχαριστώ, γιατί σίγουρα τα επιχει-
ρήµατα που θα έχουµε είναι πολύ περισσότερα στη διάθεσή µας. 

Και θα ολοκληρώσω µε αυτό. Κυρίες και κύριοι, θυµόµαστε τις
συγκλονιστικές στιγµές που ζήσαµε στις συγκεντρώσεις στα τέλη
Ιανουαρίου. Εκατοντάδες χιλιάδες άνθρωποι, οικογένειες, τα παι-
διά τους, οι φίλοι τους ήρεµα και ειρηνικά στάθηκαν δίπλα στους
γονείς που έχασαν τα παιδιά τους. Το µόνο πραγµατικά που έχει
αλλάξει από τότε είναι ένα πράγµα και αυτό είναι η προσοχή που
δίνει η Κυβέρνηση στο θέµα. 

Από εκεί που το λέγατε µπαγιάτικο, περάσατε στον πανικό και
από τον πανικό, στην τοξικότητα. Είναι µια συνειδητή προσπάθεια
να δηλητηριάσετε τη συµµετοχή στις αυριανές συγκεντρώσεις,
να κάνετε, δηλαδή, τις συγκεντρώσεις από πρόβληµα της Κυβέρ-
νησης, πρόβληµα της κοινωνίας. Αλλά δεν θα περάσει, διότι, όσο
τοξική και αν είναι αυτή η Κυβέρνηση, όσο ανεύθυνη κι αν είναι,
είναι νηφάλιοι οι Έλληνες πολίτες. Είναι έτοιµοι να ζητήσουν δια-
φάνεια και δικαιοσύνη µε την αξιοπρέπεια που απαιτείται, δίπλα
στους γονείς, όπως αρµόζει στη µνήµη των νεκρών. 

Και σε αυτό το κλίµα θα κινηθούµε και εµείς και γι’ αυτό είναι
πολύ σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, και θα περίµενα από εσάς ως
Υπουργός Δικαιοσύνης, να έχετε τοποθετηθεί ήδη για την τρο-
πολογία µας σε ό,τι αφορά την απαγόρευση διορισµού δικαστι-
κών λειτουργών σε δηµόσιες θέσεις ευθύνης για µια τετραετία
µετά την αφυπηρέτηση τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Δεν είναι αργά, όµως, να αλλάξετε
τροπάριο. Αφήστε πίσω σας την τοξικότητα, βοηθήστε και εσείς
να πέσει φως στην υπόθεση, στην 717, στην πρόσληψη του σταθ-
µάρχη, στην έκρηξη και το µπάζωµα, για να τιµωρηθούν οι υπεύ-
θυνοι και να µην βιώσουµε ξανά τέτοιου είδους τραγωδία.

Εύχοµαι ειλικρινά, έστω και σήµερα, να το κάνετε αυτό και για
τα παιδιά µας και για τους γονείς των νεκρών παιδιών και για τη
δηµοκρατία και για τη χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Γερουλάνο.
Τον λόγο έχει η κ. Αχτσιόγλου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος

της Νέας Αριστεράς. 
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν από λίγες ώρες είδε το φως της δηµοσιότητας το πολυα-

ναµενόµενο πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Είπατε, κύριε Υπουργέ,
στην προηγούµενη πολιτική αντιπαράθεση που είχαµε εντός Βου-
λής ότι πότε προλάβαµε και το διαβάσαµε το πόρισµα. Το κακό
είναι ότι όσο περνούν οι ώρες και όσο περισσότερο το διαβάζει
κανείς, τόσο χειρότερα γίνονται τα πράγµατα για την Κυβέρνηση.
Στην πραγµατικότητα, αυτό το πόρισµα είναι κόλαφος για τις
εγκληµατικές ευθύνες της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας,
αλλά και για τα ψέµατα που ισχυρίζεται η Κυβέρνηση εδώ και δύο
χρόνια για την τραγωδία των Τεµπών και για τα όσα επακολού-
θησαν. 

Και θα µιλήσω συγκεκριµένα. Αναφέρει συγκεκριµένα το πόρι-
σµα για την έκρηξη και την πυρόσφαιρα. Δεν δικαιολογείται η
έκρηξη αυτή, λέει, από τα έλαια µηχανών ή από άλλα έλαια,
υπάρχει πιθανή παρουσία αγνώστου καυσίµου. Τι έλεγε ο κ. Μη-
τσοτάκης για το ζήτηµα αυτό λίγες µέρες µετά το έγκληµα των
Τεµπών; Έλεγε ότι δήθεν έφταιξαν κάποια έλαια µηχανής και όχι
µόνο αυτό, αλλά ότι όποιοι ισχυρίζονται ότι µπορεί να υπήρχε και
κάποια άλλη ουσία ή κάποιο άλλο υλικό, είναι συνωµοσιολόγοι,
είναι παραδοξολόγοι, είναι δηλαδή ψεκασµένοι. Αυτά έλεγε ο κ.
Μητσοτάκης. 

Δεύτερον, τι λέει το πόρισµα για τη λήψη στοιχείων; Ο χώρος
αλλοιώθηκε, λέει και χάθηκαν στοιχεία. Συγκεκριµένα διαβάζω
επί λέξει: «Απώλεια πληροφοριών ζωτικής σηµασίας απαραίτη-
των για την κατανόηση των αιτιών του δυστυχήµατος». Άρα, το
πόρισµα λέει ότι εδώ υπήρχαν ενέργειες των αρχών που εµπόδι-
σαν την έρευνα. 

Τι έλεγε ο κ. Μητσοτάκης µέχρι και χθες; Καµία παρέµβαση,
έλεγε, δεν έχει γίνει στον τόπο του δυστυχήµατος, που να δυσχε-
ραίνει την έρευνα. Το αντίθετο, η Κυβέρνηση έχει κάνει όλες τις
ενέργειες και τις πράξεις, προκειµένου να διευκολυνθεί η έρευνα.
Και έτρεξε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, για να δείτε πόσο αµε-
τανόητη είναι αυτή η Κυβέρνηση στο ζήτηµα της συγκάλυψης,
πριν από λίγο να αποκρούσει εκ νέου την κατηγορία και διάλεξε
ένα απόσπασµα της έκθεσης, που αναφέρεται στις πρώτες ώρες
µετά την τραγωδία και λέει ότι η Κυβέρνηση ήταν εκεί σε ρόλο
παρατηρητή. Μόνο που το απόσπασµα, που διάλεξε, αναφέρεται
ακριβώς αυτές τις πρώτες ώρες. Λίγο πιο µετά η έκθεση αναφέ-
ρεται στις ενέργειες των επόµενων ηµερών, δηλαδή στο µπά-
ζωµα και λέει ρητά η έκθεση: «Ο χώρος δεν αντιµετωπίστηκε ως
χώρος που περιείχε πολύτιµα αποδεικτικά στοιχεία. Δεν συλλέ-
χθηκαν δείγµατα. Δεν έγινε καταγραφή πριν τα βαριά µηχανή-
µατα σηκώσουν και καταπατήσουν τα πάντα, πριν καθαριστεί
πλήρως η περιοχή». Ο χώρος καθαρίστηκε. Αφαιρέθηκαν τα στοι-
χεία, µπαζώθηκε και χάθηκαν όλα αυτά τα οποία θα µπορούσαν
να δώσουν απαντήσεις για το τι συνέβη. Ειρήσθω εν παρόδω, ο
καθαρισµός έγινε χωρίς εισαγγελική εντολή. 

Τρίτον, η έκθεση µιλάει για τροµακτικές ελλείψεις στον σιδη-
ρόδροµο, για τεράστια κενά ασφαλείας, για µια χαοτική κατά-
σταση που ισοδυναµεί, όπως λέει η έκθεση, µε αδυναµία
λειτουργίας του σιδηροδρόµου. Τι έλεγε η Κυβέρνηση από τις
πρώτες µέρες; Όλα λειτουργούν καλά. Οι τηλεδιοίκηση εδώ. Μά-
λιστα, θυµάστε σε απευθείας µετάδοση να παρεµβαίνουν κυβερ-
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νητικά στελέχη για να δείχνουν πίνακες µε φωτάκια για να δεί-
ξουν πως όλα λειτουργούν καλά και να επιβεβαιώσουν ένα αφή-
γηµα περί µοναδικού ανθρώπινου λάθους. Μόνο ένας σταθ-
µάρχης έκανε ένα λάθος, ανθρώπινο. 

Πιστεύω ότι µετά από αυτό κάθε απέλπιδα προσπάθεια της Κυ-
βέρνησης να κρατηθεί, µε στρεψοδικίες, µε ψέµατα καταπίπτει
µε κρότο. Εδώ έχουµε δύο χρόνια που ζούµε σε εξέλιξη ένα δεύ-
τερο έγκληµα και αυτό είναι που έχει εξαγριώσει την ελληνική
κοινωνία, ένα δεύτερο έγκληµα που είναι αυτό της συγκάλυψης
και πρέπει επιτέλους να αποδεσµευτεί η Κυβέρνηση από την προ-
σπάθεια να στηρίζει αυτό το έγκληµα και να πάει εκεί που της
αντιστοιχεί. Να αποχωρήσει, δηλαδή, από τη θέση, γιατί κανείς
δεν µπορεί να παραµένει Πρωθυπουργός σε µία τέτοια χώρα
όταν αποδεικνύονται αυτά.

Και αύριο εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες στη χώρα θα απεργή-
σουν και θα διαδηλώσουν για αλήθεια, για δικαιοσύνη, για οξυ-
γόνο. Θα διαδηλώσουν ενάντια στη συγκάλυψη από την Κυβέρ-
νηση του κ. Μητσοτάκη και προσωπικά από τον ίδιο τον Πρωθυ-
πουργό. Θα διαδηλώσουν υπερασπιζόµενοι το κράτος δικαίου
και τη δηµοκρατία απέναντι σε αυταρχικές πρακτικές, όπως είναι
η συγκάλυψη. 

Και όσο πλησιάζει αυτή η µέρα το κρεσέντο χυδαιολογίας και
κινδυνολογίας από τους Υπουργούς της Κυβέρνησης έχει ξεπε-
ράσει κάθε όριο. Οι διαδηλώσεις χρησιµοποιούν νεκρούς ανθρώ-
πους µας είπε ο κ. Γεωργιάδης για να ρίξουν την Κυβέρνηση. Δεν
έχουν καταλάβει, λέει, οι πολίτες πού πηγαίνουν. Δεν µπορούν
να πάνε σε αυτό το συλλαλητήριο. Έβγαλε και αθωωτική από-
φαση παρεµπιπτόντως για τον κ. Καραµανλή. Είπε ότι, κρίναµε
ότι δεν υπάρχει κάποιο θέµα, έκανε πολύ σωστά τη δουλειά του.
Τον αθώωσε. 

Ο κ. Βορίδης είπε ότι σε σχέση µε αυτά που συµβαίνουν διε-
θνώς -τα θυµήθηκε- τα αίτια ενός δυστυχήµατος είναι µικρό ζή-
τηµα και είπε ότι αποσταθεροποιούν τη χώρα οι διαδηλώσεις και
το αίτηµα για δικαιοσύνη και αλήθεια. 

Ο δε κ. Φλωρίδης, ο εµπνευστής της αθλιότητας, όποιος µιλάει
για µπάζα είναι για τα µπάζα, είδε τώρα ότι οι διαδηλώσεις ισο-
δυναµούν µε λιντσάρισµα. 

Από πότε µια µαζική διαδήλωση σε µια δηµοκρατία ισοδυναµεί
µε λιντσάρισµα; Από πότε το αίτηµα για δικαιοσύνη και αλήθεια
ισοδυναµεί µε αποσταθεροποίηση; Από πότε µια κοινωνία που
ζητά αλήθεια είναι παραπλανηµένη; Από πότε τα πολιτικά κόµ-
µατα που στηρίζουν το λαϊκό αίτηµα για δικαιοσύνη και για αλή-
θεια είναι υποκινητές και καπηλεύονται θανάτους; 

Τι σχέση έχουν όλα αυτά µε µια δηµοκρατία; Από πότε συµβαί-
νουν αυτά σε µια δηµοκρατία; Η απάντηση είναι ότι αυτά δεν συµ-
βαίνουν σε µια δηµοκρατία, δεν έχουν σχέση µε το δηµοκρατικό
πολίτευµα. Με αυτό που έχουν σχέση δεν είναι µε τη δηµοκρατία,
είναι µε τη Νέα Δηµοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Η Νέα Δηµοκρατία είναι που νιώθει απειληµένη. Η Νέα Δηµο-

κρατία είναι που νιώθει αποσταθεροποιηµένη και κάνει αυτές τις
άθλιες επιθέσεις στους πολίτες. Και το διαπιστώσαµε και χθες
στην οµιλία του κ. Μητσοτάκη στο Υπουργικό Συµβούλιο όπου
επανέλαβε ξανά το µοτίβο της κινδυνολογίας, της κατασκευής
εχθρών, των διχαστών και τα λοιπά. Εµµονή και στη συγκάλυψη
και στην άλλη όψη της συγκάλυψης που είναι το να κάνεις χυ-
δαίες επιθέσεις σε όσους ζητούν την αποκάλυψη της αλήθειας.

Και τελικά εγώ νοµίζω ότι ο κ. Μητσοτάκης αποδεικνύεται στον
µεγαλύτερο διοργανωτή των αυριανών διαδηλώσεων, στον µε-
γαλύτερο διοργανωτή. Γιατί όσο περισσότερο επιτίθεται κατά
αυτόν τον τρόπο, τόσο περισσότερο πεισµώνει τον κόσµο. Τον
πεισµώνει τον κόσµο γιατί είναι αποφασισµένος και γιατί είναι
υγιές να ζητάει ένας πολίτης σε µια δηµοκρατία απαντήσεις, να
ζητάει αλήθεια.

Πριν από λίγες ηµέρες σε µια συνέντευξη που έδωσε στην «Κα-
θηµερινή», αφού είδε ότι η γραµµή της κατανόησης από τη συ-
νέντευξη που έδωσε στον «ALPHA» µάλλον δεν περνάει, έκανε
µια νέα γραµµή επιθετικότητας. Μας έκανε και µαθήµατα κοινο-
βουλευτισµού ο κ. Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός της συγκάλυ-
ψης, ο Πρωθυπουργός των παρακολουθήσεων, ο άνθρωπος που
διόρισε Πρόεδρο της Δηµοκρατίας έναν πρόσωπο που λειτούρ-

γησε µε τον πλέον αντιθεσµικό τρόπο όσο ήταν Πρόεδρος της
Βουλής, µε την εξεταστική-παρωδία, µε την απόκρυψη στοιχείων
από τη δικογραφία, µας έκανε µαθήµατα κοινοβουλευτισµού και
µίλησε για ζούγκλα κοινωνική ζούγκλα. 

Πού ακριβώς είναι η ζούγκλα; Πού ακριβώς βρίσκεται η ζού-
γκλα; Ζούγκλα είναι το µπάζωµα. Ζούγκλα είναι η εξαφάνιση και
η απόκρυψη στοιχείων για το έγκληµα. Ζούγκλα είναι να αµφι-
σβητείς µια έκρηξη που όλοι τη βλέπουµε. Ζούγκλα είναι η εξε-
ταστική που κόβει κρίσιµους µάρτυρες. Ζούγκλα είναι να λες
συνωµοσιολόγους, παραδοξολόγους και πολιτικά εγκάθετους
όσους ζητάνε αλήθεια και δικαιοσύνη. Εκεί είναι η ζούγκλα. Και
αυτή τη ζούγκλα δεν τη βλέπουµε µόνο στην περίπτωση του
εγκλήµατος των Τεµπών, την είδαµε και στην περίπτωση των υπο-
κλοπών και στην αήθη επίθεση που έγινε στον κ. Ράµµο στην
Αρχή Διασφάλισης του Απορρήτου των Επικοινωνιών. Το είδαµε
και στην υπόθεση της Πύλου και στην επίθεση που έγινε στον Συ-
νήγορο του Πολίτη, γιατί ανέδειξε ευθύνες του Λιµενικού στην
τραγωδία που έχασαν τη ζωή τους εξακόσιοι άνθρωποι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αυτό εδώ είναι µια σφραγίδα, θα έλεγα, µια µεθοδολογία δια-
κυβέρνησης που δεν προσοµοιάζει σε κοινοβουλευτική δηµοκρα-
τία, αλλά προσοµοιάζει σε καθεστώς. Είναι καθεστωτική αντί-
ληψη αυτή, να κατηγορείς µίζερους τους πολίτες που διαµαρτύ-
ρονται γιατί τελειώνει ο µισθός τους. Καθεστωτική αντίληψη είναι
να κατηγορείς τους πολίτες ως µη γενναιόδωρους επειδή καταρ-
ρέει το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Καθεστωτική αντίληψη είναι να
τους λες ότι είναι παραπλανηµένοι επειδή ζητούν την αλήθεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ να
ολοκληρώσετε.

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ακούω και το επιχείρηµα ότι, δήθεν, οι διαδηλώσεις είναι κοµ-

µατικά υποκινούµενες. Αναρωτιέµαι το εξής: Ο κ. Μητσοτάκης
θεώρησε ότι θα παγώσει τις διαδηλώσεις µε αυτόν τον τρόπο;

Εξεγείρονται οι πολίτες ενάντια σε µια κατάφωρη αδικία, απέ-
ναντι σε ένα έγκληµα και απέναντι στη συγκάλυψή του, που ακο-
λούθησε επί δύο χρόνια. Αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν ανάγκη
ούτε από υποκινητές ούτε παραπλανηµένοι είναι. Και προφανώς
το αίτηµά τους για µη συγκάλυψη και για δικαιοσύνη είναι ένα
πολιτικό αίτηµα, ένα παλλαϊκό πολιτικό αίτηµα που απευθύνεται
σε συγκεκριµένα πρόσωπα. Είναι πολιτική η έγκληση της συγκά-
λυψης και έχει πολιτικό περιεχόµενο. 

Και εµείς, λοιπόν, καλούµε αύριο τους πολίτες να διαµαρτυρη-
θούν ειρηνικά. Θα βρισκόµαστε όλοι στο πλευρό τους, απέναντι
σε µια Κυβέρνηση που λειτουργεί καθεστωτικά. Καλούµε και τα
κόµµατα της προοδευτικής Αντιπολίτευσης να µεταφέρουµε επι-
τέλους αυτή τη µοµφή της κοινωνίας από µια Κυβέρνηση που
προσβάλλει καθηµερινά τον ελληνικό λαό, να τη µεταφέρουµε
µέσα στο Κοινοβούλιο, χωρίς άλλες χρονοτριβές, στις αρχές της
επόµενης εβδοµάδας όλα τα προοδευτικά κόµµατα να απευθύ-
νουν αυτό που έχει ανάγκη η ελληνική κοινωνία, µοµφή σε µια
κυβέρνηση που δεν µπορεί άλλο να στέκεται σε αυτές τις θέσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Αχτσιόγλου.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών κ. Στίγκας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα νιώθω την ανά-
γκη να µην µιλήσω ως πολιτικός, αλλά ως πατέρας τριών παιδιών
και δύο εγγονών, συµµεριζόµενος βέβαια στο µέτρο του δυνατού
τη δυστυχία όλων αυτών των ανθρώπων που έχασαν τους οι-
κείους τους σε αυτό το τροµερό δυστύχηµα. 

Σήµερα, 27 Φεβρουαρίου, µία ηµέρα πριν από την επέτειο των
δύο ετών από την αποφράδα εκείνη µέρα που στα Τέµπη σταµά-
τησε ο χρόνος και πήρε µαζί του πενήντα επτά ψυχές, αυτό το
γεγονός ακόµα στοιχειώνει την Κυβέρνηση και τη χώρα ολό-
κληρη και από ό,τι φαίνεται δικαίως. Ήρθε η ώρα µας να κάνουµε
ταµείο, µαζί µε τον κόσµο που µας όρισε να βρισκόµαστε εδώ σε
αυτά τα έδρανα που οι περισσότεροι, δυστυχώς, η αλήθεια είναι
ότι δεν τα σέβονται.
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Το έγκληµα των Τεµπών είναι διακοµµατικό και διαχρονικό,
καθώς το διαχειρίστηκαν τρεις διαφορετικές κυβερνήσεις, της
Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, όπως διακοµµα-
τική είναι και η υπεράσπιση της νοοτροπίας του ρουσφετιού, του
κράτους τσιφλικιού που καταλήγει να γίνει κράτος δυνάστης. 

Εµείς οι Σπαρτιάτες από την πρώτη στιγµή λέµε για αυτή την
τραγωδία ότι είναι διαχρονική και ότι τα τρία κόµµατα που κυβέρ-
νησαν αυτή τη χώρα έχουν ευθύνες. Άλλωστε, το πόρισµα του
ΕΟΔΑΣΑΑΜ που βγήκε σήµερα, αυτό ακριβώς λέει. Δεν είναι
µόνο οι ευθύνες της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτό έσκασε στα χέρια
της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά έχουν φροντίσει και τα άλλα δύο
κόµµατα που κυβέρνησαν επί σειρά ετών τη χώρα, να δηµιουρ-
γήσουν όλες αυτές τις συνθήκες θανάτου.

Από το 2014, λοιπόν, επί Νέας Δηµοκρατίας, το κράτος είχε
την υποχρέωση να αναβαθµίσει τα συστήµατα ελέγχου του δι-
κτύου, εντός δύο ετών µάξιµουµ. Η Σύµβαση 717 ήταν το κλειδί
για να διασφαλιστεί η ασφάλεια των επιβατών. Και όµως, ακόµα
και σήµερα, το 2025, δεν έχει ολοκληρωθεί. Φθηνή δικαιολογία
µόνο είναι το γεγονός πως η κυβέρνηση Σαµαρά έπεσε λίγους
µήνες αργότερα. Το κράτος έχει συνέχεια, δεν αλλάζει επειδή
αλλάζει η κυβέρνηση. Η ευθύνη της ασφάλειας ειδικά, παραµένει
όσα κόµµατα και αν εναλλαχθούν στην εξουσία. Ένα έργο που
έπρεπε να έχει παραδοθεί το 2016, αφέθηκε να βουλιάζει στη
γραφειοκρατία, στις αναβολές και στις σκοπιµότητες.

Κάθε κυβέρνηση Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ ήξεραν.
Όλοι είχαν την ευθύνη να ολοκληρώσουν το έργο. Και, όµως, κα-
νένα πολιτικό κόµµα δεν το θεώρησε προτεραιότητα. Κανένα, µα,
κανένα. Προφανώς η υπερήφανη διαπραγµάτευση κάποτε είχε
προτεραιότητα. Όπως και τα χρωµατιστά πουκάµισα του Γιάνη,
µε ένα «ν», ήταν πιο σηµαντικά από την ασφάλεια του πολίτη
στους σιδηροδρόµους. Και το να ονοµάσουµε τους δανειστές
µας θεσµούς ήταν πιο σηµαντικό από το να διασφαλίσουµε πως
οι σταθµοί τρένων θα έχουν επαρκείς δικλίδες ασφαλείας. Άρα,
δηλαδή λέµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ διαδέχτηκε τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά
ήταν ένα ανίκανο κόµµα να µπορέσει να υλοποιήσει επιτέλους τη
Σύµβαση 717.

Ψάχνει κανείς σήµερα στην ειδησεογραφία του διαδικτύου να
βρει πληροφορίες για την τύχη της Σύµβασης 717 µεταξύ 2014
και 2016 και βρίσκει άπειρες αναφορές, όπως είπαµε στον Γιάνη
µε το ένα «ν», στην Κωνσταντοπούλου να χαριεντίζεται σε γκέι
παρελάσεις, αλλά δεν βρίσκουµε τη Σύµβαση 717. Βρίσκουµε
άπειρες αναφορές για το success story της Νέας Δηµοκρατίας
το 2004, αλλά όχι για τη Σύµβαση 717. Βρίσκουµε άπειρες ανα-
φορές του ΠΑΣΟΚ για τους αγώνες και τη δηµοκρατία του πρά-
σινου ήλιου, των πράσινων αλόγων που οραµατίστηκαν, αλλά
καµία αναφορά, καµία παρέµβαση, καµία ερώτηση, µηδενική
αντιπολίτευση πριν το δυστύχηµα για την ασφάλεια του κόσµου,
αυτοί που σήµερα σηκώνουν το δάχτυλο κατά παντός υπευθύ-
νου. Ούτε καν δεν βρίσκουµε αναφορά ακόµα και για τον Σπίρτζη
που είναι και αυτός ο κύριος υπεύθυνος για τα χάλια του σιδη-
ροδρόµου. Βρίσκουµε άπειρες αναφορές για το δωρεάν wifi σε
όλη την Ελλάδα, που θα µας έφερνε η κυβέρνηση Σαµαρά - Βε-
νιζέλου, αλλά πάλι και εδώ ψάχνουµε να βρούµε τη γνωστή σύµ-
βαση. 

Ερωτώ: Τις πταίει; Το ξαναλέω σε νέα ελληνικά για όσους δεν
γνωρίζουν ελληνική ιστορία και την περίφηµη αυτή ρήση του Χα-
ριλάου Τρικούπη. Ποιος φταίει; Ποιος θα λογοδοτήσει για αυτό
το έγκληµα; Απλά κανένας. Και σήµερα έχουµε µορφές, δήθεν,
κοινοβουλευτικής αντίστασης που επιµελώς κρύβουν την ενοχική
τους συµµετοχή στις κυβερνήσεις της εγκληµατικής αδιαφορίας,
παριστάνοντας τους τιµητές των νεκρών, µε το αζηµίωτο φυσικά.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριοι συνάδελφοι, µήπως θέλετε να σταµατήσω; Ευχαριστώ. 
Το γεγονός είναι ότι «είναι πολλά τα λεφτά, Άρη» -όπως έλεγαν

παλιά σε µια ελληνική ταινία- και πολλοί οι πελάτες. Να βγάλουµε
κανά ευρώ επί τη ευκαιρία, όπως και στο Μάτι. Τι; Τζάµπα θα τρέ-
χουµε να κάνουµε καρδούλες και νάζια; Η τυµβωρυχία σε όλο
της το µεγαλείο. Το λέω και το εννοώ. Πολιτικά κοράκια ίπτανται
πάνω από τα συντρίµµια των βαγονιών. Φτηνά σόου βλέπω σε
όλα τα κανάλια. Κόπτονται –λέει- για την αλήθεια, διαρρηγνύουν
τα ιµάτιά τους. Θέλουν µόνο αυτοί να δουν την αλήθεια, κανένας

άλλος δεν θέλει να δει την αλήθεια, αλλά όταν κυβερνούσαν δεν
µπόρεσαν όχι µόνο να δουν την αλήθεια, αλλά να κάνουν και
έργα γι’ αυτόν τον τόπο. Και βλέπετε τώρα ότι κόπτονται για εξε-
ταστικές, για προανακριτικές, για µοµφή –λέει- κατά της Κυβέρ-
νησης. Πολύ ωραία. Πώς θα τους φαινόταν η µοµφή αν γινόταν
από κάποιο κόµµα τότε για το έγκληµα στο Μάτι; Εκεί αλλάζουν
τα πράγµατα. 

Εµείς ως πολιτικό κόµµα είχαµε πει «ναι» στην εξεταστική και
«ναι» στην προανακριτική. Το ίδιο θα πούµε και τώρα, από όποιον
και να προέρχεται, αλλά συγχωρέστε µε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Με βάση το παρελθόν βέβαια, που ξέρουµε τι έχει γίνει
µε εξεταστικές επιτροπές, θεωρούµε ότι θα υπάρξει µια τρύπα
στο νερό. Θεωρούµε λοιπόν συνυπεύθυνους για την τραγωδία
όλους µαζί µε αυτήν την Κυβέρνηση. Κανονικά όλοι αυτοί που δι-
οίκησαν αυτήν τη χώρα θα πρέπει να καθίσουν στο σκαµνί και να
µην κάνουν τώρα τους ηγήτορες της κάθαρσης. 

Επίσης, δεν καταλαβαίνουν ότι ο κόσµος δεν τους θέλει, ο κό-
σµος τους προσβάλλει, ο κόσµος αγανακτεί µαζί τους µε όλο
αυτό το φτηνό σόου που γίνεται εδώ πέρα και µέσα στα κανάλια,
όπως είπαµε. Εδώ ο χαροκαµένος πατέρας, ο Νίκος Πλακιάς,
είπε για τον Ανδρουλάκη ότι δεν ξέρει πού πέφτουν τα Τέµπη.
Μεγαλύτερη προσβολή από αυτό δεν υπάρχει για έναν πολιτικό
αρχηγό. Τι προσπαθεί να κάνει; Το κόµµα του γιατί δεν έφτιαξε
την περίφηµη Σύµβαση 717;

Όπως όλοι γνωρίζουµε, αύριο είναι η επέτειος των δύο ετών.
Συλλαλητήρια θα γίνουν σε όλη την Ελλάδα όχι µόνο τιµώντας
τη θλιβερή επέτειο, αλλά απαιτώντας όλοι οι Έλληνες πολίτες
επιτέλους να λάµψει η αλήθεια σε αυτόν τον τόπο. Αυτό που ζη-
τούν όλοι όσοι θα διαδηλώσουν την Παρασκευή 28 Φεβρουαρίου
είναι ένα πράγµα: Δικαιοσύνη, δικαιοσύνη, δικαιοσύνη. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, να σεβαστείτε το Σύνταγµα, εφαρµό-
ζοντας τις διαδικασίες σε κάθε θεσµό και εξουσία, αφήνοντας τη
δικαιοσύνη ακέραιη να πράξει τα δίκαια, τα νόµιµα και τα πρέπο-
ντα. Παράλληλα, θα πρέπει να αναλάβετε τις ευθύνες σας, να σε-
βαστείτε την ηθική διάσταση του εγκλήµατος των Τεµπών, τη
λύτρωση των θυµάτων µέσω της προβολής της αλήθειας, την κα-
τάδειξη και την τιµωρία των ενόχων, µε προφύλαξη των θεσµών
και των µηχανισµών της πολιτείας ενάντια σε κάθε έναν που κα-
τέχει εξουσία και καθήκοντα, που παραβλέπει, παρακάµπτει, συ-
γκαλύπτει και αποπροσανατολίζει γεγονότα κρίσιµα για την
ασφάλεια των πολιτών και του πολιτεύµατος. 

Ελπίζω την Παρασκευή 28 Φεβρουαρίου να προφυλάξετε τον
απλό Έλληνα και την Ελληνίδα που µαζί µε τα παιδιά τους θα κα-
τέβουν στα κέντρα των µεγαλουπόλεων σε όλη την Ελλάδα, αλλά
πολύ περισσότερο στην Αθήνα και στο Σύνταγµα. Σοκ και δέος
από τη λαοθάλασσα που θα πληµµυρίσει την Ελλάδα από άκρη
σε άκρη, µε τις υπηρεσίες ασφαλείας στην υπηρεσία των πολιτών
να προστατεύσουν τους Έλληνες πολίτες και να αποτραπεί κάθε
τραµπούκος που θα θέλει να αµαυρώσει αυτήν τη διαµαρτυρία,
µια καθαρή ειρηνική έκφραση δηµοκρατίας.

Κύριοι της Κυβέρνησης, δεν απειλείστε από τον απλό κόσµο
που κατεβαίνει στους δρόµους να διαµαρτυρηθεί. Απειλείστε από
τον ίδιο τον εαυτό σας που µέσα στην αλαζονεία της εξουσίας
παραβήκατε διαδικασίες και πράξατε κατά το δοκούν. Έχετε εξα-
γριώσει τον κόσµο, αλλά παράλληλα τον έχετε συσπειρώσει σε
σηµείο που χιλιάδες ακόµα επιχειρήσεις δήλωσαν ότι θα κλεί-
σουν την ηµέρα αυτή, καθώς ο κόσµος θέλει να προσέλθει στο
Σύνταγµα και στις πλατείες όλης της χώρας. 

Σταµατήστε, λοιπόν, την ασέβεια που εκδηλώνετε για τη δια-
δήλωση και το περιεχόµενό της. Αναλογιστείτε τι κάνατε λάθος
και αλλάξτε το τώρα, γιατί κάποια πράγµατα πρέπει επιτέλους να
αλλάξουν σε αυτήν τη χώρα. Ο λαός δεν χρησιµοποιεί νεκρούς
για να ρίξει κυβερνήσεις. Εσείς έχετε αφήσει άταφα τα πτώµατα
στη συνείδηση του κόσµου και διατηρείτε τον φόβο στους Έλ-
ληνες πολίτες ότι ένας από εµάς θα είναι το επόµενο θύµα. 

Ως Βουλευτές των Ελλήνων θα πρέπει να ισχυροποιήσουµε
τους θεσµούς, µε πρώτον αυτόν της δικαιοσύνης, βάζοντάς τη
στο βάθρο που της αξίζει και βέβαια προφυλάσσοντάς την από
µικροκοµµατικά συµφέροντα και επιταχύνοντας τις διαδικασίες
και τους χρόνους απόδοσής της. 

Εµείς ως εθνική παράταξη Σπαρτιάτες στηρίζουµε κάθε δράση
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για την αποκάλυψη των αιτίων του τραγικού αυτού δυστυχήµα-
τος, την τιµωρία των υπευθύνων, κάθε υπηρεσίας και τοµέα του
κρατικού µηχανισµού, αλλά και την αναθεώρηση του Συντάγµα-
τος για την κατάργηση του νόµου περί ευθύνης υπουργών, όπως
επίσης και την κατάργηση της βουλευτικής ασυλίας όταν προκύ-
πτει ποινική ευθύνη πολιτικών προσώπων. 

Για όλα αυτά τα τραγικά που συνέβησαν και συµβαίνουν εµείς
οι Σπαρτιάτες προτρέπουµε τον ελληνικό λαό να συµµετέχει στη
συγκέντρωση για τα Τέµπη στο Σύνταγµα και σε ολόκληρη την
Ελλάδα την αυριανή ηµέρα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση εξή-
ντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και τέσσερεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Λευκάδος.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τον λόγο στην Υπουργό για µια σύντοµη παρέµβαση
για την τροπολογία 333 µε ειδικό αριθµό 22 για τα άρθρα 1, 2, 3
και 4.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζήτησα τον λόγο για να εκθέσω

τους λόγους που µας έχουν οδηγήσει σε µια πολύ σηµαντική
τοµή σε ό,τι αφορά τις ασφαλιστικές εισφορές στη χώρα µας.
Όπως είχαµε εξαγγείλει, έχουµε καταθέσει προς ψήφιση από τη
Βουλή των Ελλήνων µια διάταξη που προτείνει µια σηµαντική µεί-
ωση των ασφαλιστικών εισφορών. 

Εξηγούµαι: Η ρύθµιση αυτή αφορά υπερεργασία, υπερωρία,
νυχτερινά και αργίες. Τι ίσχυε έως σήµερα; Θα το πω µε ένα πα-
ράδειγµα. Ας πούµε ότι δουλεύει κάποιος οκτάωρο και πληρώ-
νεται µε 6 ευρώ την ώρα. Αν δουλέψει Κυριακή, υπάρχει προσαύ-
ξηση στην αµοιβή του και σωστά υπάρχει προσαύξηση. Θα πάρει
10,5 ευρώ αντί για 6. Μέχρι τώρα οι εισφορές που θα πλήρωνε
και ο εργαζόµενος και ο εργοδότης για την εργασία την Κυριακή
υπολογίζονταν πάνω στο 10,5 όχι πάνω στο 6. Η αλλαγή που επι-
φέρουµε, λοιπόν, είναι ότι εφεξής οι ασφαλιστικές εισφορές για
υπερεργασία, υπερωρία, νυχτερινά και αργίες θα υπολογίζονται
στη βάση του κανονικού ωροµισθίου του οκταώρου και όχι της
προσαυξηµένης αµοιβής. Δεν αλλάζει τίποτε στην προσαυξηµένη
αµοιβή, αυτή παραµένει στο ακέραιο, αλλά επιφέρουµε µια πάρα
πολύ σηµαντική ελάφρυνση σε ό,τι αφορά τις ασφαλιστικές ει-
σφορές. 

Από αυτήν τη ρύθµιση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κερδί-
ζουν τρεις. Ποιοι είναι οι τρεις; 

Πρώτον, κερδίζει ο εργαζόµενος. Με ποια έννοια; Του µένουν
περισσότερα χρήµατα στο τέλος του µήνα, διότι καταβάλλει µι-
κρότερο ποσό σε ασφαλιστικές εισφορές. Πόσα; Εξαρτάται από
τον βαθµό στον οποίον κάποιος κάνει υπερωρία, υπερεργασία,
νυχτερινά και αργίες. Έχουµε δώσει στη δηµοσιότητα κάποια πα-
ραδείγµατα µε έναν βασικό µισθό 1.300 ευρώ και κάποιον ο
οποίος κάνει ένα σηµαντικό κοµµάτι του χρόνου του σε υπερερ-
γασία σε νυχτερινά και αργίες. Μιλάµε για εκατοντάδες ευρώ τα
οποία γλιτώνει ο εργαζόµενος σε ετήσια βάση από µια τέτοια
ρύθµιση.

Δεύτερον: Κερδίζει η επιχείρηση. Γιατί κερδίζει η επιχείρηση;
Διότι καλείται να καταβάλει µικρότερο ποσό ασφαλιστικών εισφο-
ρών. 

Τρίτον: Κερδίζει το κράτος. Γιατί κερδίζει το κράτος; Διότι άµα
δει κανείς την ανάλυση των εσόδων των ασφαλιστικών ταµείων
σήµερα, µόλις το 1,5%, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προέρχεται
από υπερεργασία, υπερωρία, νυχτερινά και αργίες. Είναι, λοιπόν,
ένα υγιές κίνητρο που εισάγεται, προκειµένου να ενθαρρύνουµε
ακόµα περισσότερο τη συµµόρφωση στην εργασιακή νοµοθεσία.

Επειδή άκουσα ότι κάποιοι συνάδελφοι µπορεί να έχουν κά-
ποια αντίρρηση επί του θέµατος, κάποια ανησυχία ότι αυτό µπο-
ρεί να επιφέρει την οποιαδήποτε µείωση επί της ουσίας στα

ασφαλιστικά δικαιώµατα, η πρόβλεψη είναι ότι θα επιφέρει πε-
ρισσότερα έσοδα στα ασφαλιστικά ταµεία από τα σηµερινά, άρα
αυτό σηµαίνει και περισσότερα για τους ασφαλισµένους.

Θέλω να σας πω ότι το Ελεγκτικό Συνέδριο, στο οποίο στεί-
λαµε εµείς –για να είµαστε τυπικοί- την προτεινόµενη διάταξη δή-
λωσε αναρµόδιο επί της ουσίας. Γιατί; Διότι δεν προκύπτει, όπως
λέει το Ελεγκτικό Συνέδριο, από την εφαρµογή ότι θα προκληθεί
σηµαντική δηµοσιονοµική επιβάρυνση στον προϋπολογισµό του
e-ΕΦΚΑ. Λέει συγκεκριµένα ότι η οικονοµική επίπτωση από την
εφαρµογή της προτεινόµενης ρύθµισης δεν θα µπορούσε να θε-
ωρηθεί ουσιώδης και συνεπώς δεν γνωµοδοτεί καν επί της προ-
τεινόµενης ρύθµισης. 

Συνεπώς, τρεις είναι οι κερδισµένοι: πρώτα απ’ όλα ο εργαζό-
µενος µε εκατοντάδες ευρώ, δεύτερον, η επιχείρηση, τρίτον, το
ίδιο το κράτος και τα ασφαλιστικά ταµεία. Η διάταξη αυτή έρχεται
σε σειρά σηµαντικών παρεµβάσεων που έχει κάνει η Κυβέρνηση
αυτή για µείωση του µισθολογικού κόστους. Σας θυµίζω ότι οι
ασφαλιστικές εισφορές έχουν ήδη µειωθεί κατά 5,4 ποσοστιαίες
µονάδες και ότι τα χρόνια αυτά που έχουν µειωθεί οι ασφαλιστι-
κές εισφορές έχουµε και πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις ερ-
γασίας που έχουν δηµιουργηθεί στη χώρα. 

Αυτή, κύριε Πρόεδρε, είναι η πρώτη διάταξη. Για τη δεύτερη
θα είµαι πολύ σύντοµη. Αφορά την ασφαλιστική ικανότητα και
προβλέπει την παράταση, όπως και πέρυσι, της κατ’ εξαίρεση χο-
ρήγησής της σε συγκεκριµένες κατηγορίες, ευάλωτες κοινωνικές
οµάδες, όπως για παράδειγµα οι πληγέντες από φυσικές κατα-
στροφές.

Τρίτον, προβλέπουµε µια διάταξη για µη µισθωτούς και αγρό-
τες που είναι και συνταξιούχοι. Είναι µια ρύθµιση µε την οποία
επιφέραµε µία αλλαγή προκειµένου να ενθαρρύνουµε τους συ-
νταξιούχους να δηλώνουν την εργασία τους εφόσον επιθυµούν
να εργάζονται και, ενώ η αρχική εκτίµηση ήταν ότι αυτό µπο-
ρούσε να έχει µείωση στα έσοδα, εν τέλει είχε τεράστια αύξηση
στα έσοδα των ασφαλιστικών ταµείων, επειδή ακριβώς περισσό-
τεροι εργαζόµενοι συνταξιούχοι δήλωσαν ακριβώς αυτήν την ερ-
γασία. 

Η ρύθµιση αυτή, λοιπόν, προβλέπει ότι γι’ αυτούς που πρέπει
να καταβάλλουν προβλεπόµενο πόρο 10% προβλέπεται µια ευ-
νοϊκή ρύθµιση σε περισσότερες δόσεις για την πληρωµή αυτού
του πόρου.

Τέταρτη διάταξη είναι η επέκταση της ευεργετικής διάταξης
για ασφαλιστικές εισφορές σε ό,τι αφορά τους πληγέντες από
την κακοκαιρία «Daniel». Άρα πρόκειται για µια ακόµα ρύθµιση
µε έντονο κοινωνικό πρόσηµο.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα ότι αυτές οι τέσσερις
ρυθµίσεις έχουν έντονο και αναπτυξιακό και κοινωνικό πρόσηµο.
Όταν λέω «αναπτυξιακό» εννοώ ότι η µείωση εισφορών έχει απο-
δειχθεί στην πράξη ότι τονώνει την απασχόληση. Το έχουµε δει
έως τώρα τα πέντε αυτά χρόνια και µε τις πεντακόσιες χιλιάδες
νέες θέσεις εργασίας. Επίσης, έχει έντονο κοινωνικό πρόσηµο
γιατί διασφαλίζεται η ασφαλιστική ικανότητα σε ευάλωτες κοινω-
νικές οµάδες, γιατί διασφαλίζεται µία ευεργετική ρύθµιση για ερ-
γαζόµενους συνταξιούχους και για τον πόρο που καλούνται να
πληρώσουν, γιατί διασφαλίζεται µια περαιτέρω ευεργετική ρύθ-
µιση για τους πληγέντες από την κακοκαιρία «Daniel».

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθε-

λα τον λόγο για την τροπολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, έχετε τον λό-

γο για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυριολεκτικά, κυρία Υπουργέ, κυριολεκτικά ντράπηκε και η

ντροπή µε αυτά που είπατε! Αντιστρέψατε την πραγµατικότητα
µε τέτοιο χυδαίο τρόπο που πραγµατικά οι εργοδότες µπορούν
να σας πουν «µπράβο!». Άξιος ο µισθός σας ως πολιτικό προσω-
πικό της άρχουσας τάξης!

Μα είναι δυνατόν για το άρθρο 1 να ισχυρίζεστε αυτά τα πρά-
γµατα; Εδώ πρόκειται για καραµπινάτη κλοπή. Τους κλέβετε τις
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ασφαλιστικές τους εισφορές. Δουλεύουν και θα δουλεύουν
χωρίς να πληρώνονται τις ασφαλιστικές τους εισφορές. Είναι δυ-
νατόν; Υπερεργασία, υπερωρίες, εξαιρέσιµα που είναι περισσό-
τερα τα χρήµατα. Και θα πληρώνουν µικρότερες εισφορές; Είναι
δυνατόν; Ποιος κερδίζει από αυτή τη δουλειά; Οι επιχειρήσεις
δεν κερδίζουν; Κάνετε ένα τεράστιο δώρο στους επιχειρηµατι-
κούς οµίλους, ιδιαίτερα του τουρισµού, του επισιτισµού που δου-
λεύουν Σαββατοκύριακα, των µεγάλων επιχειρήσεων. Μα είναι
δυνατόν; Δεν είναι σε βάρος των συντάξιµων χρόνων; Δεν είναι
σε βάρος των συντάξιµων δικαιωµάτων των εργαζοµένων; Δεν
είναι σε βάρος των ασφαλιστικών ταµείων που θα έχουν µικρό-
τερα έσοδα; Πώς ισχυρίζεστε ότι θα είναι περισσότερα τα έσοδα;
Γιατί; Επειδή θα δουλεύουν περισσότερες ώρες; Θα τους ανα-
γκάσουν οι εργοδότες να δουλεύουν περισσότερες ώρες; Πώς
λοιπόν; Αυτά δεν βγαίνουν ούτε καν µε µαθηµατικά. Αυτά που
µας λέτε είναι τα νεοδηµοκρατικά µαθηµατικά! 

Είναι µια απαράδεκτη, κατάπτυστη ρύθµιση και έχετε το πολι-
τικό θράσος να την φέρνετε λίγες ώρες πριν από την αυριανή ει-
κοσιτετράωρη πανεργατική απεργία. Θα σιγήσουν τα εργο-
στάσια, οι µεγάλες µονάδες, οι επιχειρήσεις. Οι εργαζόµενοι
διεκδικούν το δικαίωµά τους να µπορούν να έχουν οξυγόνο και
στους χώρους δουλειάς, υψηλότερες αµοιβές και προστασία της
ανθρώπινης ζωής µέσα στους χώρους δουλειάς µε µέτρα υγιει-
νής και ασφάλειας.

Το ΚΚΕ, όπως είπαµε, θα καταθέσει αίτηση για ονοµαστική ψη-
φοφορία, αν δεν την αποσύρετε. Πάρτε πίσω το άρθρο 1 της κα-
τάπτυστης αυτής τροπολογίας. Έχουµε την αίτηση, υπογράφεται
από το σύνολο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ, διότι
ακριβώς είναι κλοπή. Εξυπηρετείτε τους επιχειρηµατικούς οµί-
λους στον κατασκευαστικό κλάδο, όπου υπάρχει τώρα ένταση
της εργασίας, στον επισιτισµό, στον τουρισµό και σε άλλους µε-
γάλους επιχειρηµατικούς οµίλους και κλάδους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Μια σύντοµη απά-
ντηση παρακαλώ, κυρία Υπουργέ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µπω σε χαρακτηρισµούς
προφανώς. Δεν θα ακολουθήσω τον ίδιο δρόµο. Θα πω όµως το
εξής: Πρώτα απ’ όλα πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι. Αλλάζει κάτι
στην αµοιβή του εργαζόµενου; Απολύτως τίποτα. Η προσαύξηση
που προβλεπόταν, προβλέπεται…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Οι ασφαλιστικές εισφο-
ρές δεν είναι αµοιβή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Καραθανασόπουλε.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, σας άκουσα µε απόλυτο σεβα-
σµό και παρακαλώ για τον σεβασµό και από εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεχίστε, κυρία
Υπουργέ.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Πρώτον, αλλάζει κάτι στην προσαύξηση που παίρ-
νει ο εργαζόµενος; Απολύτως τίποτα. Την Κυριακή, ας πούµε,
παίρνει συν 75%. Δεν αλλάζει τίποτα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Τότε γιατί το φέρ-
νετε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Πληρώνεται λιγότερα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας ακούσαµε. 
Κύριε Καραθανασόπουλε, σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Έλεος! 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω. Όχι να ολοκλη-
ρώσω, να ξεκινήσω. 

Τα ξαναλέω: 
Σηµείο πρώτο: Αλλάζει κάτι στην προσαύξηση στην αµοιβή;

Απολύτως τίποτα. Η προσαύξηση που προβλέπεται για υπερερ-
γασία, για υπερωρία -συν 20%, συν 40%, συν 75%- ισχύει στο
ακέραιο. Τι αλλάζει; Οι ασφαλιστικές εισφορές που πληρώνουν
ο εργαζόµενος και η επιχείρηση προς το κράτος για την υπερερ-
γασία, την υπερωρία, τα νυχτερινά και τις αργίες. 

Το ΚΚΕ, λοιπόν, που καταθέτει και καταψηφίζει αυτή την διά-
ταξη να βγει να εξηγήσει ότι δεν θέλει ο εργαζόµενος να κερδίζει

403 ευρώ παραπάνω ετησίως. Αυτό ακριβώς θα κερδίσει ο εργα-
ζόµενος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Είναι σοβαρά πρά-
γµατα αυτά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ δεν
έχετε τον λόγο. Να µην γράφεται τίποτα στα Πρακτικά. Δεν έχετε
τον λόγο.

Κυρία Υπουργέ, συνεχίστε παρακαλώ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, ζητάω τρία λεπτά να απαντήσω
στον συνάδελφο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, τον εργαζόµενο ο εργαζό-
µενος έχει να κερδίσει. Είπα ένα παράδειγµα πριν µε κάποιον που
αµείβεται µε 1.300 ευρώ ο οποίος κάνει ένα σηµαντικό κοµµάτι
σε νυχτερινά και αργίες. Αυτός θα κερδίσει 403 ευρώ. Δεν τα θέ-
λετε; Δεν θεωρείτε ότι είναι σωστό να τα κερδίσει ο εργαζόµενος;
Εµείς θεωρούµε ότι είναι σωστό να τα κερδίσει ο εργαζόµενος.
Θεωρούµε ότι είναι ένα µέτρο το οποίο θα αποφέρει και περισ-
σότερα στα ασφαλιστικά ταµεία. 

Και επειδή αφήνετε υπόνοιες, κύριε συνάδελφε, διάβασα -δεν
ήσασταν από την αρχή στην Αίθουσα- επειδή άκουσα ότι ήσα-
σταν αντίθετοι, την απάντηση του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Κατα-
θέσαµε στο Ελεγκτικό Συνέδριο τη διάταξη αυτή. Το Ελεγκτικό
Συνέδριο τι µας είπε; Αναρµόδιο µας το στείλατε. Γιατί; Μα, γιατί
δεν επέρχεται καµία αλλαγή στο συνταξιοδοτικό σύστηµα.

Λέει, λοιπόν, το Ελεγκτικό Συνέδριο ότι δεν προκύπτει ότι από
την εφαρµογή αυτή θα προκληθεί σηµαντική δηµοσιονοµική επι-
βάρυνση στα ασφαλιστικά ταµεία.

Άλλο σηµείο: Η οικονοµική επίπτωση από την εφαρµογή της
προτεινόµενης ρύθµισης για τον e-EΦΚΑ δεν µπορεί να θεωρηθεί
ουσιώδης. Αυτό λέει το Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Τρέξαµε και αναλογιστική µελέτη, για να δούµε τι θα επέφερε
πράγµατι αυτό σε συντάξεις, αν δεν άλλαζε τίποτα, δηλαδή αν
δεν είχαµε µεγαλύτερη συµµόρφωση, διότι σήµερα, όπως είπαµε
προηγουµένως, µόλις 1,5% των εσόδων των ασφαλιστικών τα-
µείων προέρχεται από εισφορές, υπερεργασία, υπερωρίες, νυ-
χτερινά και αργίες. Τι επίπτωση δείχνει εάν δεν άλλαζε τίποτα;
Σε αυτούς που δουλεύουν υπερεργασία 0,1%, 0,04%, αν πάµε
στον γενικό πληθυσµό των εργαζοµένων. Όλα αυτά, όµως, αν
δεν αλλάξει τίποτα στη χώρα. Το ίδιο µε τους εργαζόµενους συ-
νταξιούχους. Φέραµε τη ρύθµιση για να µην γίνεται παρακρά-
τηση στους συνταξιούχους που επιθυµούν να εργάζονται. Και
από κει που αυτή η αλλαγή, να µην γίνεται δηλαδή παρακράτηση
πλέον του 30%, εµφάνιζε µια δυνάµει ζηµία 60 εκατοµµυρίων
ευρώ, ξέρετε τι απέδωσε τελικά; Πάνω από 250 εκατοµµύρια
έσοδα στα ασφαλιστικά ταµεία. Γιατί; Διότι από τη µία µέρα στην
άλλη βγήκαν πολύ περισσότεροι και δήλωσαν την εργασία τους. 

Αυτή η ρύθµιση, λοιπόν, γιατί δεν προκαλεί αντίδραση; Διότι
είναι όλοι ευχαριστηµένοι. Οι εργαζόµενοι θα έχουν περισσότερα
στο τέλος του µήνα, οι επιχειρήσεις θα έχουν περισσότερα στο
τέλος του χρόνου και κυρίως το κράτος θα έχει να εισπράξει πε-
ρισσότερα στα ασφαλιστικά ταµεία από µία τέτοια ρύθµιση.

Επαναλαµβάνω: Σήµερα στη χώρα 1,5% εισπράττεται από ει-
σφορές σε υπερωρία, υπερεργασία, νυχτερινά και αργίες.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ κ. Νίκος Ανδρουλάκης. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σήµερα είχαµε ένα πόρισµα της Επιτροπής Εµπειρογνωµόνων
για την τραγωδία των Τεµπών. Απέναντί µας εδώ, και έναν µήνα
µετά τις µεγάλες συγκεντρώσεις του ελληνικού λαού που βρο-
ντοφώναξε ένα: «Δεν ξεχνώ και ζητώ την αλήθεια και την ασφά-
λεια», έχουµε µία Κυβέρνηση η οποία είναι σε πανικό και
αποδροµή, διότι πολύ απλά αδυνατεί να απαντήσει σε κρίσιµα
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και συγκεκριµένα ερωτήµατα. 
Πρωτοκλασάτα στελέχη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-

τίας επενδύουν στην αποφυγή των απαντήσεων, δηµιουργώντας
ένα κλίµα τοξικότητας, διχασµού, αξιοποιώντας βεβαίως και κά-
ποιες προκλητικές δηλώσεις στελεχών της Αντιπολίτευσης. Γιατί
προκαλούν αυτό το κλίµα; Γιατί πολύ απλά δεν έχουν άλλη επι-
λογή, υπό το βάρος των πολιτικών ευθυνών της ίδιας της τραγω-
δίας, της συγκάλυψης, αλλά και της προπαγάνδας. Μιας προπα-
γάνδας που υποτιµά καθηµερινά τη νοηµοσύνη του ελληνικού
λαού. 

Από τη µια, ο Πρωθυπουργός λίγες ώρες µετά τις συγκεντρώ-
σεις της 26ης Ιανουαρίου να δίνει συνέντευξη και να λέει ότι «σκύ-
βουµε το κεφάλι µπροστά στους συγγενείς των θυµάτων» και
λίγες µέρες µετά κορυφαίοι Υπουργοί του να οργανώνουν συ-
στηµατικά επιθέσεις κατά των συγγενών των θυµάτων. Υπουργοί
της Κυβέρνησης να λένε ότι οι συγκεντρώσεις αυτές είναι µια
προσπάθεια αποσταθεροποίησης της Κυβέρνησης, υπονοµεύουν
τη σταθερότητα της χώρας, αλλά ο στενότερος συνεργάτης του
κ. Μητσοτάκη έλεγε λίγες ώρες µετά τη συγκέντρωση ότι: «Αν
δεν ήµουν Υπουργός, θα συµµετείχα και εγώ». Τέτοιο βέρτιγκο;
Γιατί ανησυχείτε τόσο πολύ; Γιατί πολύ απλά καταλαβαίνετε ότι
το βράδυ της συνέντευξης του κ. Μητσοτάκη στον «ALPHA» απο-
καλύφθηκε το µέγεθος του ψεύδους και της υποκρισίας. Διότι
δεν υπάρχει κανένας Έλληνας ανάµεσα στα έντεκα εκατοµµύρια
Ελλήνων που να πιστεύει ότι εκείνο το πρωί ξαφνικά ειδικοί, Πυ-
ροσβεστική τον ενηµέρωσαν ότι τον είχαν παραπλανήσει για δύο
ολόκληρα χρόνια. Πολύ απλά, ο πανικός µπροστά στο µήνυµα
του κόσµου ότι δεν ξέχασε τον οδήγησε σε µία προκλητική κυβί-
στηση και η οποία σήµερα αποκαλύφθηκε στην ολότητά της. 

Προσπαθείτε να δηµιουργήσετε ένα κλίµα ότι η ελληνική κοι-
νωνία θέλει να σας υπονοµεύσει, ότι η ελληνική κοινωνία είναι δύ-
ναµη αποσταθεροποίησης, ότι υπάρχει ένα δίπολο «συγκεντ-
ρώσεις ή δικαιοσύνη», ενώ και η αγωνιά για την αλήθεια και τη
δικαιοσύνη. Δεν θέλει κανείς να υποκαταστήσει τη δικαιοσύνη,
θέλει ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, θέλει ισχυρούς θεσµούς,
θέλει σεβασµό στον πολίτη, σεβασµό στις οικογένειες που έχα-
σαν τους δικούς τους ανθρώπους και όχι αυτό που ζούµε δυο
χρόνια τώρα. Και όχι µόνο δύο χρόνια, αλλά και σε άλλες υποθέ-
σεις όχι βέβαια του ίδιου βάρους µε αυτή την τραγωδία. 

Δεν επιδιώκει την αποσταθεροποίηση το 70% του ελληνικού
λαού. Ίσα ίσα είναι µια αγωνία, µια πραγµατική αγωνία που εκ-
φράζουν όλοι όσοι θέλουν να αλλάξει η πατρίδα µας, να γίνει µια
κανονική ευρωπαϊκή χώρα, µε ένα κράτος που λειτουργεί και σέ-
βεται τον πολίτη και προασπίζει τα δικαιώµατά του και του δίνει
ελπίδα και προοπτική. Ένα κράτος που µαθαίνει από τα λάθη του
και όχι ένα κράτος-λάφυρο, όπως εσείς συµπεριφέρεστε στην
πατρίδα µας τα τελευταία χρόνια, συνεχίζοντας τις προκλητικές
πρακτικές καταπάτησης ανθρωπίνων δικαιωµάτων και υπονόµευ-
σης της διάκρισης των εξουσιών της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - Ανε-
ξάρτητων Ελλήνων. Γιατί αυτά λέγατε το 2019, ότι θέλετε να
αλλάξουν τα πράγµατα για να επουλώσετε τα τραύµατα. Εσείς
όµως όχι µόνο δεν τα επουλώσατε, αλλά δηµιουργήσατε και νέα
τραύµατα. 

Πάµε τώρα στην ουσία για το ζήτηµα της δικαιοσύνης. Εσείς
προστατεύετε τη δικαιοσύνη και την ανεξαρτησία της; Πότε ένα
στέλεχος του ΠΑΣΟΚ επιτέθηκε προσωπικά σε δικαστή και σε
επικεφαλής Ανεξάρτητης Αρχής; Να µετρήσουµε πόσες φορές
το κάνατε εσείς, όπως και οι προηγούµενοι;

Εµείς είπαµε κάτι απλό, που εκφράζει τη συντριπτική πλει-
οψηφία του ελληνικού λαού: Έχει κλονιστεί η εµπιστοσύνη µας
στην ανεξαρτησία της δικαιοσύνης. Τη σεβόµαστε, αλλά θέλουµε
τα πράγµατα να βελτιωθούν, να αλλάξουν, όπως ζητούν και οι
περισσότεροι Έλληνες που βλέπουν µια κατάσταση που είναι
υποτιµητική για την Ελλάδα.

Ποιος σέβεται τη δικαιοσύνη; Αυτοί που δεν υλοποιούν τις απο-
φάσεις της; Πώς τη σέβεστε; Όταν υπάρχουν αποφάσεις του
Συµβουλίου της Επικρατείας και εσείς κάνετε το κορόιδο ακόµη
και σήµερα; Αυτός είναι σεβασµός στη δικαιοσύνη; Ή µήπως σέ-
βεται τη δικαιοσύνη ο Πρωθυπουργός που ως ανακριτής έτρεξε
να βγάλει πόρισµα για την τραγωδία των Τεµπών λίγες ώρες µετά
τον θάνατο πενήντα επτά ανθρώπων και που σήµερα αποδεικνύε-

ται ότι «το πόρισµά του» δεν έχει καµία σχέση µε την πραγµατι-
κότητα; Ποιος, λοιπόν, δεν σέβεται τη δικαιοσύνη; 

Σέβεστε εσείς τη δικαιοσύνη που εµποδίσατε τη δικαιοσύνη να
κάνει τη δουλειά της; Γιατί αυτό αποδεικνύεται σήµερα. Εµποδί-
σατε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της, όταν κρίσιµα στοι-
χεία από την τραγωδία αλλοιώθηκαν µε τις αποφάσεις της δικής
σας Κυβέρνησης. 

Σέβεστε εσείς τη δικαιοσύνη; Πώς; Όταν έρχεται πόρισµα της
Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας και που ο µόνος τρόπος για να οδηγη-
θεί στη δικαιοσύνη για τις ευθύνες του ο δικός σας Υπουργός κ.
Καραµανλής είναι η προανακριτική, αλλά την αρνείστε; Πώς σέ-
βεστε, λοιπόν, τη δικαιοσύνη;

Μιλάτε για τη δικαιοσύνη µέχρι αυτή να χτυπήσει την πόρτα
της Νέας Δηµοκρατίας. Μόλις χτυπήσουν την πόρτα της Νέας
Δηµοκρατίας η δικαιοσύνη ή οι Ανεξάρτητες Αρχές, τότε τους
επιτίθεστε, τους απαξιώνετε και τους υποβαθµίζετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Πάµε, λοιπόν, στο πόρισµα. Το πόρισµα είναι αποκαλυπτικό,
είναι ένα πόρισµα - «κόλαφος» για την προσπάθεια συγκάλυψης
ευθυνών, για τη στρατηγική παραπληροφόρησης της κοινής γνώ-
µης µε πρωταγωνιστή τον ίδιο τον κ. Μητσοτάκη. Είναι αποκαλυ-
πτικό για την ανεπάρκεια του επιτελικού κράτους να εγγυηθεί
ακόµη και τα στοιχειώδη, όπως είναι η ασφάλεια των πολιτών δύο
χρόνια µετά την τραγωδία.

Σύµβαση 717. Για να δούµε ποιος κινείται στο προσκήνιο και
θεσµικά, ποιος σέβεται τον πολίτη. Ήρθε το πόρισµα στη Βουλή,
πήραµε πρωτοβουλία για να γίνει προανακριτική και ξαφνικά
ακούγαµε τον κ. Βορίδη στην αρχή και τον λαλίστατο κ. Φλωρίδη
µετά να αποσυνδέουν την υλοποίηση της 717, της τηλεδιοίκησης
µε την τραγωδία. 

Και αυτό το πόρισµα συνδέει απόλυτα αυτά τα δύο πράγµατα.
Δεν υπήρχε καµία περίπτωση ποτέ να συγκρουστούν αυτά τα
τρένα ακόµη και το οποιοδήποτε ανθρώπινο λάθος, καθώς τα συ-
στήµατα αυτά θα είχαν αποτρέψει την τραγωδία. Σταµατήστε λοι-
πόν αυτό το επικοινωνιακό αφήγηµα που αιωρείται από την
πραγµατικότητα, σύµφωνα µε δύο επιτροπές και την τριµελή επι-
τροπή που διόρισε ο κ. Γεραπετρίτης, αλλά και σύµφωνα µε το
σηµερινό πόρισµα. Δεν θέλατε προανακριτική γιατί πολύ απλά
δεν θέλατε ο κ. Καραµανλής να οδηγηθεί στη δικαιοσύνη και να
αναλάβει τις ευθύνες του. 

Ανάφλεξη. Πλήρης διάψευση του Πρωθυπουργού που έσπευ-
σε ως πραγµατογνώµονας να πει στον ελληνικό λαό για τα έλαια
της µηχανής τα οποία «ευθύνονταν», και µάλιστα µε «απόλυτο
τρόπο», δεν άφησε κανένα περιθώριο για την ανάφλεξη µετά τη
σύγκρουση όπου έχασαν τη ζωή τους, όπως λένε σήµερα οι πρα-
γµατογνώµονες, πέντε έως επτά άνθρωποι, λόγω της πυρόσφαι-
ρας 80 µέτρων. 

Γιατί; Γιατί όλα αυτά; Τι θέλατε να συγκαλύψετε; Ό,τι θέλατε
να συγκαλύψετε και στις υποκλοπές, τις πολιτικές σας ευθύνες.
Η επιχείρηση συγκάλυψης δεν είναι µια επιχείρηση συνωµοσιο-
λογίας, είναι µια επιχείρηση συγκάλυψης πολιτικών ευθυνών και
µάλιστα ελάχιστο χρόνο προ των εθνικών εκλογών του 2023. 

Δεν µπορούµε να πιστέψουµε, κύριε Μητσοτάκη, ότι µόνος του
ο κ. Μαρκόπουλος πήρε την απόφαση να µην κληθούν κρίσιµοι
µάρτυρες στην εξεταστική επιτροπή, όπως ο κ. Τριαντάπουλος
και ο κ. Τσαλίδης. 

Μπάζωµα. Αν είχε ευθιξία ο κ. Φλωρίδης, σήµερα θα έπρεπε
να έχει παραιτηθεί που είπε µε θράσος: «Όσοι µιλάνε για µπά-
ζωµα είναι για τα µπάζα» και το διόρθωσε µετά και είπε: «Δεν
εννοώ τις οικογένειες, αλλά όλο τον υπόλοιπο ελληνικό λαό». 

Σήµερα λοιπόν που το πόρισµα λέει ότι αν δεν υπήρχε το µπά-
ζωµα, άρα η αλλοίωση, θα ξέραµε από τι προκλήθηκε η πυρό-
σφαιρα και όχι να µιλάνε για ένα άγνωστο καύσιµο που την
προκάλεσε, αυτό δεν είναι συγκάλυψη, η αλλοίωση στοιχείων;

Η σύσκεψη 3 Μαρτίου χωρίς πρακτικά. Σε ποια ευρωπαϊκή
χώρα µε τραγωδία πενήντα επτά νεκρών να παίρνετε απόφαση
για αλλοίωση του χώρου και δεν κρατούσαν ούτε πρακτικά! Και
από ευθιξία, ευθύνη, αίσθηση καθήκοντος φεύγει ο αστυνοµικός
διευθυντής της Λάρισας, γιατί πολύ απλά δεν υπήρχε εκεί ανα-
κριτής. Μένουν όλοι οι υπόλοιποι, ο Υφυπουργός παρά τω Πρω-
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θυπουργώ κ. Τριαντόπουλος, αλλά δεν έχει ευθύνη για τον µπά-
ζωµα ούτε αυτός ούτε ο κ. Μητσοτάκης που τον έστειλε. 

Δυστυχώς δεν µπορούµε να µένουµε παρατηρητές στην πα-
ρανοµία -όπως στην καλύτερη περίπτωση και στην εκδοχή σας-
παρατηρητής της παρανοµίας ήταν ο Υφυπουργός παρά τω
Πρωθυπουργώ που όφειλε να είναι θεµατοφύλακας της νοµιµό-
τητας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Τέτοια εποχή πέρυσι είχαµε κάνει µια πρόταση δυσπιστίας
ξανά. Αν σεβόσασταν τις οικογένειες των αδικοχαµένων ανθρώ-
πων, θα είχατε τουλάχιστον την ευθιξία να αποδεχτείτε τα λάθη
σας και όχι ακόµη και σήµερα συστηµατικά µε προπαγανδιστι-
κούς µηχανισµούς, να µιλάτε µόνο για ανθρώπινο λάθος και να
αλλοιώνετε πραγµατολογικά στοιχεία της υπόθεσης αυτής.

Γιατί κάναµε πέρυσι την πρόταση δυσπιστίας; Για τα χαλκευ-
µένα του σταθµάρχη που διανείµατε σε φιλικά µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης και συνεχίζουν να λένε τα στελέχη σας ότι δεν υπάρ-
χουν, λέει, χαλκευµένα του σταθµάρχη, εννοώντας το πόρισµα
του ΕΜΠ που µιλά µόνο για τη δικαιοσύνη. Πόσα ψέµατα; 

Καταλαβαίνουµε ότι το πάθος σας για εξουσία είναι ο κινητή-
ριος µοχλός όλης σας της στρατηγικής, αλλά σεβαστείτε τους
εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες που βλέπουν όλα αυτά τα γεγο-
νότα να εξελίσσονται µε έναν σοκαριστικό τρόπο, µε κορωνίδα
τις σηµερινές αποκαλύψεις του πορίσµατος και που η απάντησή
σας ήταν: «Μα εµείς θέλουµε συγκάλυψη; Εµείς δεν κάναµε τον
οργανισµό;». 

Όχι, η κοινοτική Οδηγία έκανε τον οργανισµό που οφείλατε να
κάνετε από το 2019, που το ψηφίσαµε και εµείς, αλλά ως Ανε-
ξάρτητη Αρχή και όχι υπό τον εκάστοτε Υπουργό. Και γιατί δεν
λειτούργησε εξαρχής ο οργανισµός αυτός, αλλά µήνες µετά; Σας
περιποιεί τιµή; Όχι βέβαια. 

Άλλο επιχείρηµα: «Μα, λέει το πόρισµα ότι δεν υπήρχε κάποιος
κυβερνητικός στο πεδίο να δίνει εντολές». Μα, αυτό λέµε εµείς;
Για το πεδίο ή για τη σύσκεψη; Στο πεδίο θα έπαιρναν τις απο-
φάσεις; Εδώ υπάρχει επίµαχη σύσκεψη για την οποία µιλάει η Ει-
σαγγελία της Λάρισας και έστειλε το πόρισµα στη Βουλή των
Ελλήνων. 

Εµείς πήραµε θεσµικές πρωτοβουλίες χωρίς συνωµοσίες,
χωρίς περιττά λόγια. Η προανακριτική για τον κ. Καραµανλή µε
βάση το πόρισµα της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας, η προανακριτική
για τον κ. Τριαντόπουλο µε βάση το πόρισµα της ελληνικής δι-
καιοσύνης. Και η επιµονή µας, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, η πρόταση µοµ-
φής να γίνει µετά τα πορίσµατα, γιατί συνεχίζετε να είστε χρυσοί
χορηγοί της Νέας Δηµοκρατίας. Για φανταστείτε να είχαµε κάνει
πρόταση δυσπιστίας πριν τις σηµερινές αποκαλύψεις, τι δώρο θα
είχατε κάνει στη Νέα Δηµοκρατία; Για να µην σχολιάσω και τις
δηλώσεις στελεχών σας που κι αυτές είναι δώρο διαφυγής για
τη Νέα Δηµοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Προτείνουµε λοιπόν ότι πρέπει να γίνει πρόταση δυσπιστίας
και καλούµε όλα τα κόµµατα της δηµοκρατικής αντιπολίτευσης
να στηρίξουν την πρωτοβουλία µας, ώστε να κατατεθεί την επό-
µενη Τετάρτη, µετά την Τρίτη όπου θα έχει υπερψηφιστεί η προ-
ανακριτική επιτροπή για τον κ. Τριαντόπουλο. Θεσµικά και µε µια
συγκεκριµένη συνέχεια των γεγονότων, γιατί τώρα είναι η κατάλ-
ληλη στιγµή που υπάρχουν ακλόνητα στοιχεία εις βάρος της ση-
µερινής Κυβέρνησης µε τη σφραγίδα της επιστηµονικής κοινό-
τητας. 

Κάνω όµως και ένα βήµα παραπάνω που είναι η θεσµική θω-
ράκιση της ανεξαρτησίας των θεσµών. Δεν µιλάµε µόνο για τα
λάθη, δεν αναδεικνύουµε µόνο τις ευθύνες, αλλά έχουµε χρέος
να διορθώσουµε τα κακώς κείµενα. 

Σήµερα λοιπόν έχουµε καταθέσει µια τροπολογία, η οποία, εάν
υπερψηφιστεί, δεν θα µπορεί κανένας δικαστής για τέσσερα χρό-
νια µετά την αφυπηρέτησή του να πάρει το όποιο δηµόσιο
αξίωµα. Άρα, για έναν εκλογικό κύκλο καµία κυβέρνηση δεν θα
µπορεί να κάνει παιχνίδια παρασκηνίου. Είναι ένα θεσµικό βήµα
που σας καλούµε, γιατί εσείς µιλούσατε και για συναίνεση στα
µεγάλα ζητήµατα, να ψηφίσετε αυτήν την τροπολογία. Πραγµα-

τικά θα χαρώ αν µαζί µε τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης ψη-
φίσει και η Νέα Δηµοκρατία αυτήν την τροπολογία, γίνει νόµος
και έχουµε στείλει όλοι µαζί ένα µήνυµα στην κοινωνία που αµφι-
σβητεί την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, της ηγεσίας της δικαιο-
σύνης και της εύρυθµης λειτουργίας των θεσµών, όλοι µαζί
σήµερα να ψηφίσουµε την επίµαχη τροπολογία.

Αν δεν την ψηφίσετε -θα είναι δεύτερη φορά, γιατί την έχουµε
επανακαταθέσει το 2024- θα µου προκαλέσει πολύ µεγάλη εντύ-
πωση, όχι µόνο λόγω του κλίµατος του σηµερινού της ελληνικής
κοινωνίας αλλά και για έναν ακόµη λόγο, αυτόν εδώ που κατα-
θέτω στα Πρακτικά. Είναι ένα δελτίο τύπου της Νέας Δηµοκρα-
τίας, όπου όσο ήταν κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ µε τους ΑΝΕΛ µιλούσε
για τη δικαιοσύνη, όπως µιλούσαµε κι εµείς, και πρότεινε λύσεις
για τη θωράκιση της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης. Ακριβώς την
τροπολογία σήµερα που προτείνουµε την πρότεινε και ο κ. Μη-
τσοτάκης, αλλά κατά έναν µαγικό τρόπο τη φέρνει το ΠΑΣΟΚ το
2024 και αυτά που έλεγε το 2018 τα έχει πετάξει στον κάλαθο
των αχρήστων και την καταψηφίζει η Νέα Δηµοκρατία. Το κατα-
θέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτι-
κών της Βουλής)

Έστω και αργά σας καλούµε να την ψηφίσετε, γιατί τουλάχι-
στον αυτά λέγατε πριν από επτά χρόνια, για να καταλάβει ο λαός
ποιος θέλει το κράτος λάφυρο, όπως εσείς, και ποιος θέλει ένα
κράτος υπηρέτη στον ελληνικό λαό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αυτή µας η πρωτοβουλία είναι όµως µόνο η αρχή. Γιατί µπρο-
στά µας έχουµε και µια κρίσιµη συνταγµατική αναθεώρηση. Θε-
ωρούµε πολύ σηµαντικό να αλλάξει ο τρόπος επιλογής της
ηγεσίας της δικαιοσύνης. Είµαστε έτοιµοι να συζητήσουµε µε την
κοινωνία των πολιτών, µε τα κόµµατα και την επιστηµονική κοι-
νότητα για να βρούµε το βέλτιστο σενάριο που θωρακίζει τους
θεσµούς και ενισχύει την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης µε ισχυρά
θεσµικά αντίβαρα, και επίσης, επιτέλους, προ της συνταγµατικής
αναθεώρησης να δεσµευτούµε όλοι µας ότι θα αλλάξει ο νόµος
περί ευθύνης Υπουργών, για να µάθουν κάποιοι καλά ότι όσο
ισχυροί κι αν είναι, όταν υπονοµεύουν το δηµόσιο συµφέρον,
όταν αποφασίζουν εις βάρος του ελληνικού λαού, τότε πρέπει
όπως κάθε άλλος Έλληνας πολίτης να οδηγούνται στον φυσικό
δικαστή και όχι να έχουµε φαινόµενα όπως του κ. Καραµανλή και
του κ. Τριαντόπουλου.

Το ΠΑΣΟΚ ήταν και είναι η σοβαρή απάντηση στο κλίµα της
διογκούµενης δυσπιστίας που σαρώνει το πολιτικό σύστηµα. Δεν
είµαστε όλοι το ίδιο ούτε θα γίνουµε ποτέ όλοι το ίδιο. Έχουµε
χρέος µε κάθε µας δύναµη, µε τους αγώνες µας, να βάλουµε
φραγµό στην κλιµακούµενη αµφισβήτηση προς τους θεσµούς,
µε ένα κλίµα συναίνεσης, σοβαρότητας και αξιοπιστίας. Εµείς πι-
στεύουµε ότι συνδέεται άρρηκτα η οικονοµική ανάπτυξη µε τους
ισχυρούς θεσµούς, όπως σε όλα τα προηγµένα κράτη. 

Γι’ αυτό λοιπόν ο τόπος χρειάζεται πολιτική αλλαγή, µια πολι-
τική αλλαγή που θα έχει το θάρρος και την υπευθυνότητα να
πάρει όλες τις µεγάλες πρωτοβουλίες για να κάνει το κράτος
ισχυρό, ανεξάρτητο από συµφέροντα και πάντα στην υπηρεσία
του πολίτη. Χρειάζονται λοιπόν µεταρρυθµίσεις, χρειάζεται πολι-
τική αλλαγή, αλλά πάνω απ’ όλα χρειάζεται οξυγόνο ελπίδας για
την αξιοπρέπεια και την ευηµερία όλων των Ελλήνων. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, δέκα µαθήτριες και µαθη-
τές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 17ο Δηµοτικό Σχολείο
της Ρόδου. 
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Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχει ζητήσει µια µικρή παρέµβαση ο Υπουργός κ. Τσιάρας και
στη συνέχεια τρίλεπτη παρέµβαση θα κάνει ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παππάς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είναι τρίλεπτη και του κ. Τσιάρα ή είναι
η οµιλία του;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τρίλεπτη παρέµβαση
έχει ζητήσει και µετά θα ακολουθήσετε εσείς, κύριε Παππά.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ξέρω πόσοι από εµάς µπο-

ρεί να αισθανόµαστε άνετα όταν πρέπει από το Βήµα να µιλή-
σουµε για µια εθνική τραγωδία και όταν πρέπει, στην αδήριτη
ανάγκη να φτάσουµε µέχρι το τέρµα στην αναζήτηση των ευθυ-
νών, να υπάρχει οποιαδήποτε συζήτηση η οποία δηµιουργεί µια
εντελώς διαφορετική κατεύθυνση. 

Και τα λέω αυτά διότι αν πρέπει κανείς να δει τη µεγάλη εικόνα,
η τραγωδία των Τεµπών είναι µια µαύρη σελίδα της νεότερης ελ-
ληνικής ιστορίας. Είναι, θα έλεγα, µια στιγµή σε µια σειρά γεγο-
νότων που µπορεί να ξεκινούσαν από το «Σάµινα», να συνέχιζαν
στο Μάτι, να προχωρούσαν στη Μάνδρα, κάπου ενδιάµεσα είχε
προηγηθεί κι ένα τραγικό αεροπορικό δυστύχηµα από µια κυ-
πριακή εταιρεία, την Helios, και να φτάσουµε σε αυτό που συνέβη
πριν δύο χρόνια και πραγµατικά κόστισε τη ζωή σε πενήντα επτά
νέους ανθρώπους, κατά βάση νέα παιδιά.

Δηλώνω για άλλη µια φορά από αυτό το Βήµα τον απόλυτο σε-
βασµό µου στη µνήµη των αδικοχαµένων αυτών νέων ανθρώπων,
όπως δηλώνω και τον απόλυτο σεβασµό µου στον πόνο των συγ-
γενών, των γονέων, των κοντινών ανθρώπων, που κατά βάση έχα-
σαν τα δικά τους παιδιά. 

Είναι νοµίζω το σηµείο στο οποίο θα έπρεπε να στέκεται όλο
το πολιτικό σύστηµα µέσα από µια εντελώς διαφορετική προσέγ-
γιση για το συγκεκριµένο ζήτηµα. Διότι προφανώς το να προσπα-
θεί κανείς να συνδέσει ασύνδετα γεγονότα από τη µια πλευρά ή
από την άλλη να στηρίξει θεωρίες, οι οποίες όπως και όσο προ-
χωρά ο χρόνος δεν συνδέονται µε κάποιο πραγµατικό γεγονός,
αν µη τι άλλο δεν συνιστά ούτε σωστή πολιτική θέση ούτε πολύ
περισσότερο µπορεί να δώσει τον σεβασµό για τον οποίο σας µί-
λησα νωρίτερα.

Σήµερα είναι µια ιδιαίτερη µέρα και είναι ακριβώς γιατί έχουµε
το πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ, που δίνει µε έναν συγκεκριµένο
τρόπο κάποιες κατευθύνσεις σε σχέση µε το τι εξελίχθηκε εκείνη
την τραγική βραδιά. Και η αλήθεια είναι ότι ακούγοντας τους συ-
ναδέλφους και ειδικά τους αρχηγούς των πολιτικών κοµµάτων
από αυτό το Βήµα να προσπαθούν να προσεταιριστούν κοµµάτια
αυτού του πορίσµατος και να τα κάνουν µέρος µιας γενικότερης
πολιτικής, θα έλεγα, αναφοράς είναι ένα σηµείο που µόνο αρνη-
τική έκπληξη µπορεί να µας δηµιουργήσει. 

Σας το λέω αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι το συ-
γκεκριµένο πόρισµα έχει πάρα πολλά στοιχεία. Ναι, αναφέρει ότι
υπάρχουν πάρα πολλές παραλείψεις στη λειτουργία της ελληνι-
κής πολιτείας. Αναφέρει ότι υπήρξαν πολλά τραγικά λάθη από
µια σειρά ανθρώπων που έπρεπε να διαχειριστούν το συγκεκρι-
µένο θέµα. Αναφέρει ότι υπήρξαν όντως προβλήµατα στην υλο-
ποίηση της Σύµβασης 717, που ενδεχοµένως έχει κάποια σχέση
µε όλη αυτή την υπόθεση και την εξέλιξή της. 

Υπάρχουν όµως και αναγνώσεις, τις οποίες θα ήθελα να πι-
στεύω ότι ο Αρχηγός της σηµερινής Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
κ. Ανδρουλάκης, ο οποίος απ’ όσο πληροφορήθηκα έδινε µια συ-
νέντευξη σχεδόν ταυτόχρονα µε την ώρα που εκδόθηκε το συ-
γκεκριµένο πόρισµα, θα έπρεπε να τις έχει λάβει υπ’ όψιν του. 

Ποια είναι η κατηγορία η οποία αποδίδεται -και λυπάµαι που
µπαίνω σε αυτή τη συζήτηση, δεν θα ήθελα να µπω, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αλλά είµαι αναγκασµένος να το κάνω- στην
Κυβέρνηση; Η συγκάλυψη; Αλήθεια; Αλήθεια; Υπήρχε λόγος
όντως που η Κυβέρνηση θα µπορούσε µε οποιονδήποτε τρόπο
να έχει τον οποιοδήποτε λόγο προκειµένου να κάνει συγκάλυψη
για το συγκεκριµένο τραγικό δυστύχηµα; Κι αν θέλετε αυτό να
πάµε να το αναλύσουµε, ακόµη και µε βάση το πόρισµα, είµαι σε

θέση να σας δείξω ότι µε συγκεκριµένα λογικά βήµατα κάτι τέ-
τοιο τουλάχιστον δεν υφίσταται. 

Άκουσα τον κ. Ανδρουλάκη για άλλη µια φορά να κάνει την
ανάγκη φιλότιµο και να µας λέει ότι όταν η Νέα Δηµοκρατία ως
Κυβέρνηση αποφάσισε να κάνει τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ, δηλαδή τον
Εθνικό Οργανισµό Διερεύνησης Ατυχηµάτων, νόµο του κράτους,
ήταν αναγκασµένη από την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Νοµίζω ότι ήσασταν κι εσείς αναγκασµένοι από
την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, κύριε Παππά, όταν ήσασταν Κυβέρ-
νηση, αλλά δεν το κάνατε. Αλλά γι’ αυτό δεν λέτε τίποτα. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Αυτό το έχουµε ξεχάσει. Το ξεπερνάµε. 

Έρχεται λοιπόν η Κυβέρνηση και σε έναν πρότερο χρόνο
αυτού του ατυχήµατος συστήνει έναν εθνικό οργανισµό προκει-
µένου να διερευνήσει τέτοιου είδους ζητήµατα. Έρχεται πάλι
αυτή η Κυβέρνηση, ναι, µετά το ατύχηµα και στελεχώνει τον συ-
γκεκριµένο εθνικό οργανισµό. 

Ποια ήταν η θέση σας τότε; Ποια ήταν η θέση των κοµµάτων
της αντιπολίτευσης; Μπορείτε να θυµηθείτε; Λοιδορούσατε τις
επιλογές της Κυβέρνησης, λέγατε ότι θα είναι µια επιτροπή η
οποία δεν θα λειτουργήσει µε όρους και κανόνες διαφάνειας και
αµφισβητούσατε ακόµα και το έργο της συγκεκριµένης επιτρο-
πής. Τι έχετε να πείτε σήµερα; Σήµερα έρχεστε και χρησιµοποι-
είτε υποτίθεται το πόρισµα αυτής της επιτροπής.

Δεν είναι ένα πρώτο σηµείο για το αν η Κυβέρνηση θέλει ή δεν
θέλει τη διαφάνεια για το συγκεκριµένο ζήτηµα, το γεγονός ότι
αφ’ ενός µεν µε νοµοθετική ρύθµιση έρχεται και τη συστήνει και
σε δεύτερο χρόνο τη στελεχώνει και αµέσως µετά το ατύχηµα
µάλιστα; Επικαλούµαι τη λογική σας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. 

Δεύτερο σηµείο. Ο κ. Ανδρουλάκης το διάβασε το πόρισµα,
όπως είπε. Στην σελίδα 116 υπάρχει µια συγκεκριµένη αναφορά
σε σχέση µε τα προβλήµατα, τα οποία υπήρξαν, µε το κατά πόσο
ο κρατικός µηχανισµός λειτούργησε, µε τις παραλείψεις και τις
παθογένειες που όντως υπήρχαν, αλλά βεβαίως και µε τη γενι-
κότερη στάση της Κυβέρνησης. 

Σας διαβάζω ακριβώς τι γράφει στη σελίδα 116 του πορίσµα-
τος: Η Κυβέρνηση ήταν παρούσα στον τόπο του ατυχήµατος από
τις πρώτες ώρες µετά το δυστύχηµα, µε Υπουργούς και Γενικούς
Γραµµατείς διαφόρων Υπουργείων, αλλά όλοι λειτουργούσαν σε
ρόλο παρατηρητή, χωρίς κάποιον να ενεργεί µε επίσηµο τρόπο
ή να δίνει εντολές. 

Ο κ. Ανδρουλάκης ήρθε και µας είπε ότι έκαναν επιλογές οι κυ-
βερνητικοί αξιωµατούχοι και αυτό δηµιούργησε τον λόγο της συ-
γκάλυψης και αυτός ήταν ο πραγµατικός λόγος, ούτως ώστε να
υπάρχει προσπάθεια από την Κυβέρνηση να κινηθεί το όλο ζή-
τηµα σε µια άλλη κατεύθυνση. Αν υιοθετεί αλήθεια το πόρισµα
του συγκεκριµένου εθνικού οργανισµού, τι έχει να πει µετά από
αυτό; Τι έχει να πει; Το υιοθετεί ή δεν το υιοθετεί; Αν θέλετε να
υιοθετείτε οτιδήποτε ad hoc, δηλαδή ό,τι µας βολεύει το κάνουµε
σηµαία και το προβάλλουµε, αλλά ό,τι δεν µας βολεύει το ξε-
χνάµε και το αγνοούµε, προφανώς είναι δικαίωµά σας, αλλά από
την άλλη πλευρά υπάρχουν και Έλληνες πολίτες, οι οποίοι βλέ-
πουν και κρίνουν. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, µην υπερβαίνετε τον χρόνο… 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Είναι ξεκάθαρο ότι δεν υπήρξε καµία εντολή. Δεν
υπήρξε κανένα κυβερνητικό στέλεχος που να δίνει εντολή σε
σχέση µε συγκεκριµένα ζητήµατα. Αυτό ακριβώς αναφέρεται στο
πόρισµα. Το υιοθετείτε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν λέει αυτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν το υιοθετείτε, µάλιστα. Είπαµε ότι υιοθε-
τούµε ad hoc, οτιδήποτε µας βολεύει. Αυτή είναι η λογική.

Βεβαίως, το τρίτο θέµα είναι αυτό το οποίο όλοι γνωρίζουµε
ότι ενώ υπάρχουν συγκεκριµένες παραδοχές, τίθεται το ζήτηµα
της πυρόσφαιρας και όντως, για το ίδιο το πόρισµα το συγκεκρι-
µένο ζήτηµα παραµένει ανοικτό προς διερεύνηση. Είναι ένα θέµα
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που ξέρουµε ότι µέσα από την ίδια τη λειτουργία της δικαιοσύνης
και µέσα από την «ανάληψη» µιας συγκεκριµένης ευθύνης εργα-
σίας και πραγµατογνωµόνων και ανθρώπων, οι οποίοι µπορούν
να δώσουν την απάντηση, θα έχουµε και την τελική απάντηση,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Αυτά τα τρία στοιχεία από µόνα τους αποδεικνύουν αν όντως
υπήρχε πρόθεση από την πλευρά της Κυβέρνησης να κάνει συ-
γκάλυψη της συγκεκριµένης υπόθεσης. Αν αυτό δεν άπτεται της
κοινής λογικής, επικαλούµαι οποιαδήποτε άλλη δική σας προσέγ-
γιση να µου αποδείξετε, µε βάση αυτά, ότι δεν είναι έτσι και είναι
διαφορετικά. 

Υπάρχει κάτι ακόµα επικίνδυνο. Ο κ. Ανδρουλάκης… 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι, αλλά ζητήσατε τον λόγο για τρία

λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα υπάρχει ανοχή σε

όλους για το θέµα αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κοιτάξτε, οι πολιτικοί Αρχηγοί µίλησαν τον διπλά-
σιο χρόνο από αυτόν που δικαιούνται, κύριε Παππά. Κάποιος πρέ-
πει να απαντήσει από την πλευρά της Κυβέρνησης. Εσείς είστε
δηµοκράτες τώρα, αν αφαιρείτε κι αυτό το δικαίωµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν αφαιρούµε κανέ-
ναν λόγο. Συνεχίστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Με συγχωρείτε, κυρία Πρόεδρε, το λέω µε την
έννοια ότι θα µπορούσα να επικαλεστώ οποιονδήποτε λόγο, αλλά
νοµίζω ότι έχουµε αυτή τη δυνατότητα. Και δεν νοµίζω ότι κατα-
χρώµαι και τον χρόνο δραµατικά. Είδαµε και νωρίτερα στη συνε-
δρίαση τι έγινε. 

Λέω λοιπόν το εξής: Το να λέει κάποιος ότι δεν έχω εµπιστο-
σύνη στην ελληνική δικαιοσύνη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι µια επιλογή η οποία θέτει σε µεγάλο κίνδυνο τη δηµοκρατία.
Αν όντως πιστεύετε ότι ο βασικός πυλώνας της δηµοκρατίας µας
που είναι η ίδια η δικαιοσύνη, που είναι η καταφυγή του κάθε αδύ-
ναµου συµπολίτη µας, µπορεί να τίθεται δηµόσια σε αµφισβή-
τηση από Αρχηγούς πολιτικών κοµµάτων, τότε µιλάµε για µια
πραγµατικότητα, η οποία προφανώς θα δηµιουργήσει και συνέ-
πειες, τις οποίες θα πρέπει όλοι να αντιµετωπίσουµε ως πολιτικό
σύστηµα. 

Αν όντως πιστεύετε ότι η δικαιοσύνη δεν είναι άξια εµπιστοσύ-
νης και ότι λειτουργεί µε σκοπιµότητα, τότε προφανώς υπάρχει
ένα ζήτηµα για την ίδια τη δηµοκρατία. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Το καταλαβαίνω. Καταλαβαίνω ότι πρέπει να βρείτε ένα πολι-
τικό αφήγηµα. Λυπάµαι που το λέω, δεν ήθελα να κάνω αυτή την
αντιπαράθεση, ξαναλέω. Το καταλαβαίνω ότι τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης έχουν ανάγκη, έχουν λόγο να βρουν ένα πολιτικό
αφήγηµα. Αυτό το γνωρίζουµε όλοι και το καταλαβαίνουµε όλοι,
αλλά το να βάζουµε στην παράµετρο αυτού του πολιτικού αφη-
γήµατος τη µνήµη ή τον πόνο ανθρώπων, είναι κάτι που ξεπερ-
νάει την πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Ξέρετε, η αλήθεια είναι λυτρωτική και είναι η µόνη που µπορεί
σε πολύ µεγάλη περίπτωση, σε πολύ µεγάλη πιθανότητα, να κλεί-
σει αυτή τη µεγάλη εθνική πληγή. Νοµίζω ότι η αλήθεια είναι
µπροστά µας, θα τη δούµε και θα τη διαπιστώσουµε όλοι. Έχου-
µε πει µε κάθε τόνο και προς κάθε κατεύθυνση ότι η Κυβέρνηση
θέλει να βγουν όλα στο φως. Η Κυβέρνηση θέλει να φτάσει µέχρι
το τέρµα η διερεύνηση αυτής της υπόθεσης. 

Κάναµε ό,τι ήταν δυνατόν για να διευκολύνουµε αυτή τη διαδι-
κασία, εκτός αν το να συστήσουµε τον εθνικό οργανισµό, να τον
στελεχώσουµε, να διευκολύνουµε τη δικαιοσύνη σε ό,τι ζητή-
θηκε, από τη δηµιουργία χώρου, προκειµένου να υπάρχουν οι
εκατοντάδες µάρτυρες και εµπλεκόµενοι, ώστε να εξελιχθεί η
δίκη µέχρι την άρση του απορρήτου των επικοινωνιών ή ακόµη
οτιδήποτε θα µπορούσε να διευκολύνει τη διαλεύκανση της συ-
γκεκριµένης υπόθεσης, είναι θέµατα, τα οποία προφανώς δεν τα
υπολογίζει κανείς, µιας και η λογική τουλάχιστον, κάθε φορά έρ-
χεται σε µια απόλυτη σύγκρουση από τη µικροπολιτική σκοπιµό-
τητα που δυστυχώς αναδεικνύεται µε τέτοιου είδους θέσεις και
µε τέτοιου είδους λογικές. 

Νοµίζω ότι όλα είναι µπροστά µας. Ο καθένας από εµάς κρίνε-
ται και η Κυβέρνηση κρίνεται και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης

κρίνονται. Το να υπάρχει µια διαµαρτυρία των Ελλήνων πολιτών
στη λογική ότι πρέπει να φτάσουµε µέχρι το τέρµα, ότι πρέπει
αυτή η διερεύνηση της συγκεκριµένης υπόθεσης να καταδείξει
τους πραγµατικά υπεύθυνους, ότι πρέπει η ελληνική πολιτεία να
µην επιτρέψει να ξανασυµβεί κάτι τέτοιο και ότι όλοι µας πρέπει
να δείχνουµε και τον απαραίτητο σεβασµό, αλλά και την απαραί-
τητη κατανόηση στον πόνο των ανθρώπων που έχουν χάσει τα
παιδιά τους και στη µνήµη των συγκεκριµένων αθώων παιδιών,
νοµίζω ότι θα ήταν ένα σηµείο που θα έπρεπε να ενώνει το πολι-
τικό σύστηµα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει για τρί-
λεπτη παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ
κ. Παππάς. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Στον κ. Τσιάρα θα έρθω αµέσως µετά,
κυρία Πρόεδρε, διότι φαίνεται ότι αξιοποίησε το διάστηµα από
την πρώτη του παρέµβαση και την τωρινή, για να ρίξει µια µατιά
σε κρίσιµα σηµεία του πορίσµατος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εσείς τα είχατε διαβάσει όλα όταν µιλούσα…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Βεβαίως. Θα έρθω, µην ανησυχείτε,
κύριε Τσιάρα, µην ανησυχείτε καθόλου. Έχετε βασανίσει την ελ-
ληνική γλώσσα για να µας πείτε ότι δεν γίνεται συγκάλυψη, ενώ
την έχει παραδεχτεί ο ίδιος ο Μητσοτάκης. Ο ίδιος ο κ. Μητσο-
τάκης είπε ότι ήταν κακή στιγµή η εξεταστική επιτροπή. Τι βασα-
νίζεστε στο Βήµα της Βουλής να αποδείξετε; Και δεν είναι άλλο
αυτό, διότι κόψατε µάρτυρες. Γι’ αυτό ήταν κακή στιγµή, επειδή
συγκαλύψατε τις καταθέσεις, επειδή δεν πήγε ο Τριαντόπουλος,
επειδή δεν πήγε ο Γενιδούνιας. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της πρότασης µοµφής και θέλω να
πω στον κ. Ανδρουλάκη το εξής: Ο προοδευτικός κόσµος περι-
µένει ταπεινότητα, συνέπεια και αλήθεια και όχι τέτοιου τύπου
βολές µεταξύ των προοδευτικών δυνάµεων. 

Στο τέλος του προηγούµενου µήνα, ο Σωκράτης Φάµελλος
είχε διατυπώσει µια πρόταση, ώστε να κατατεθεί η πρόταση µοµ-
φής στην Κυβέρνηση στις 29 Ιανουαρίου, µετά την µεγάλη συ-
γκέντρωση και ο κ. Μητσοτάκης δεν έχει έρθει στη Βουλή επειδή
χορηγός ήταν η καθυστέρηση που έκανε το ΠΑΣΟΚ. Επιστρέφο-
νται λοιπόν, οι κατηγορίες περί χορηγίας, διότι ο κ. Ανδρουλάκης
αρνήθηκε να προσυπογράψει, ακόµα και τις τελευταίες µέρες.
Θέλω να φανταστεί ο λαός µας τι θα σήµαινε να είναι ο κ. Μη-
τσοτάκης στην Αίθουσα. Η µόνη διαδικασία που θα τον υποχρέ-
ωνε να είναι εδώ είναι η πρόταση δυσπιστίας, την ώρα που
βγαίνει και το πόρισµα και βεβαίως, έχουµε αύριο τη µεγάλη συ-
γκέντρωση. 

Φαίνεται του κ. Ανδρουλάκη δεν του έφτανε αυτή η καθυστέ-
ρηση. Επέλεξε µε γραµµή Άννας Διαµαντοπούλου να επιτεθεί
στον ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είναι αυτό που περιµένουν οι προοδευτικοί πο-
λίτες, κυρία Πρόεδρε. Οι χαρακτηρισµοί περί χορηγίας επιστρέ-
φονται. Καλώ και τον κ. Ανδρουλάκη και τους Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ να συνυπογράψουν την πρόταση δυσπιστίας προς την
Κυβέρνηση, όπως έχει συµφωνήσει ο ΣΥΡΙΖΑ µε την Πλεύση
Ελευθερίας και τη Νέα Αριστερά.

Κύριε Τσιάρα, είναι σαφές ότι ρίξατε µια µατιά στο πόρισµα
γιατί σηκωθήκατε και σηκώσατε αχό µέσα στην Αίθουσα του Κοι-
νοβουλίου, επειδή είπατε ότι το πόρισµα µιλάει για ανθρώπινο
λάθος. Δεν µιλάει για ανθρώπινο λάθος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εκεί καταλήγει. Και για διαχρονικές αδυναµίες.
Εκεί κατατείνει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Λέει το πόρισµα, πάρα πολύ καθαρά, ότι
µπαζώσατε και περιορίσατε τη δύναµη απόδειξης των εµπειρο-
γνωµόνων. Το λέει ρητά και ξεκάθαρα. Βγάζει ψεύτη τον κ. Μη-
τσοτάκη που είπε πρώτον, ότι υπήρχε ανθρώπινο λάθος και
δεύτερον, ότι δεν υπήρχαν επικίνδυνοι και εύφλεκτοι υδρογονάν-
θρακες. 

Πείτε µας, λοιπόν, κύριε Τσιάρα, γιατί σας βλέπω έτοιµο να πά-
ρετε τον λόγο -σηκώνετε και το χέρι-, συναινείτε να έρθει ο κ. Μη-
τσοτάκης ως µάρτυρας στην προανακριτική, που θα συζητή-
σουµε την επόµενη εβδοµάδα, για να µας διαφωτίσει ποιος τον
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ενηµέρωσε εκείνο το µοιραίο βράδυ και βγήκε θρασύτατος να
µας πει ως εµπειρογνώµονας ότι υπήρχε ανθρώπινο λάθος; Σε
ποια πληροφόρηση βασίστηκε και κοµπορρηµονούσε ότι δεν
υπήρχε τίποτα εύφλεκτο; Να µας τα πει αυτά στην προανακριτική
επιτροπή.

Αντιλαµβάνοµαι, βέβαια, την ανησυχία του, γιατί σήµερα είναι
στα Εµιράτα. Δεν µας έχει κάνει την τιµή να έρθει στην Εθνική
Αντιπροσωπεία, να εµφανιστεί. Αλίµονο! Αντιλαµβάνοµαι την ανη-
συχία του, ξέρετε, διότι είναι ο βασικός εντολέας του κ. Τριαντό-
πουλου.

Είστε έτοιµοι να παραβιάσετε κάθε λογική, να µας πείτε, δη-
λαδή, ότι ο κ. Τριαντόπουλος βρέθηκε περίπου από χόµπι στον
τόπο του εγκλήµατος και είχε την επιστασία έργων που εµπί-
πτουν ακριβώς στις αρµοδιότητές του, χωρίς να ξέρει ο κ. Μη-
τσοτάκης. Άρα τα τινά είναι δύο: Ή θέλετε να τρελάνετε το
σύµπαν και να µας πείσετε ότι ο κ. Μητσοτάκης δεν ήξερε τίποτα
ή λέτε κατάφωρα ψέµατα. Ή λέτε κατάφωρα ψέµατα ή εδώ θα
µας παρουσιάσετε έναν Πρωθυπουργό, ο οποίος δεν ελέγχει
ούτε την καρέκλα που κάθεται.

Όταν η πραγµατικότητα δεν σας βολεύει, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, είστε έτοιµοι να πείτε τερατώδη ψέµατα. Ανοίξτε αύριο τα
παράθυρα και κοιτάξτε τι θα γίνεται στην πλατεία Συντάγµατος
και στις πλατείες όλης της Ελλάδας. Αυτό θα είναι το µάθηµά
σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα πάρει τον λόγο και
ο κ. Γερουλάνος και θα κλείσετε µετά, κύριε Υπουργέ.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά τον ΣΥΡΙΖΑ να πω ότι θα ξαναρωτήσω αυτό που

ρώτησα και πριν: Είναι ή δεν είναι πιο δυνατή η πρόταση δυσπι-
στίας µετά από το πόρισµα που έχουµε στα χέρια µας; Είναι ή
δεν είναι πιο δυνατά τα στοιχεία που έχουµε στα χέρια µας; Αν
είναι, είχαµε δίκιο. Άρα δεν υπάρχει λόγος για αυτή τη συζήτηση.

Τώρα, κύριε Υπουργέ, δεν κρίνουµε το πόρισµα, αλλά τη συ-
µπεριφορά της Κυβέρνησης σε αυτά τα δύο χρόνια, δεδοµένων
κάποιων στοιχείων του πορίσµατος. Το πόρισµα, βέβαια, θέλει
πολλή µελέτη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτό σας λέω και εγώ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Αλλά αυτά τα οποία έχουν συµβεί
αυτή τη διετία, δεν µπορεί να τα αµφισβητήσει κανείς, σε σχέση
µε αυτά τα οποία µαθαίνουµε από το πόρισµα.

Εδώ είναι ο κ. Μαρκόπουλος. Δεν χαίρει µίας ερώτησης από
εσάς; «Γιατί δεν δεχτήκαµε να έρθει ο Τριαντόπουλος στην εξε-
ταστική;». Ξεχάστε γιατί δεν φέραµε την προανακριτική για τον
κ. Καραµανλή, αλλά γιατί δεν ήρθε εδώ ο κ. Τριαντόπουλος; Δεν
ήταν κάπως υπεύθυνος εκεί; Ήταν ο ανώτατος άρχων εκεί.
Ακόµα και αν δεν είπε «µπαζώστε», η συµπεριφορά στέλνει µη-
νύµατα. «Το δέχοµαι; Δεν το δέχοµαι;». Το µόνο που είχε να κάνει
είναι να έρθει να µιλήσει. Δεν συνεπάγεται ενοχή να έρθει. Άρα η
πρώτη ερώτηση είναι προς τον κ. Μαρκόπουλο: Γιατί δεν δεχτή-
κατε να έρθει;

Η δεύτερη είναι: Μήπως εκτελούσατε εντολές; Και εάν ήταν
εντολές, ποιανού; Διότι αν εκτελούσε εντολές, τότε ανεβαίνει πιο
πάνω η ευθύνη.

Μας ρωτάτε ξανά και ξανά -άκουσα και τον κ. Βορίδη να το
κάνει- «τι κίνητρο θα µπορούσαµε να έχουµε ποτέ για να συγκα-
λύψουµε;». Μα εµείς θα σας πούµε τα κίνητρά σας; Πού να τα
ξέρουµε; Μπορεί να ήταν οι εκλογές. Μπορεί να ήταν κάτι άλλο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ο κ. Ανδρουλάκης τα λέει αυτά.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Αλλά άλλο λέµε. Εσείς µας ρωτάτε
τα δικά σας κίνητρα. Εσείς θα µας πείτε γιατί αγωνιάτε να προ-
λάβετε τη δικαιοσύνη; Γιατί αγωνιά ο Πρωθυπουργός να πει «αν-
θρώπινο λάθος, δεν υπήρχε εύφλεκτη ύλη» δύο χρόνια πριν;
Γιατί; Δύο χρόνια πριν. Και δύο χρόνια µετά τι κάνει για να προ-
λάβει πάλι τη δικαιοσύνη; «Είµαι βέβαιος ότι το µπάζωµα έγινε
για καλό σκοπό». Μα τώρα είναι οι φράσεις αυτές από το στόµα
του Πρωθυπουργού, ότι αν έγινε, έγινε για καλό σκοπό; Ξέρετε
εσείς κανένα µπάζωµα τόπου δυστυχήµατος που µπορεί να είναι
τόπος εγκλήµατος να γίνεται για καλό σκοπό; Αν είναι, πείτε µας
ένα παράδειγµα. Αλλά δεν υπάρχει.

Όµως, αυτό που είναι πια εντελώς καταπληκτικό στην επιχει-
ρηµατολογία της Κυβέρνησης και πραγµατικά, µου κάνει εντύ-
πωση είναι ότι λέτε: «Αποκλείεται εµείς να συγκαλύπταµε, διότι
υπήρχε χάος στον τόπο του εγκλήµατος». Μάλιστα. Δηλαδή:
«Αποκλείεται να συγκαλύπταµε, διότι δεν ξέραµε πού πατάµε και
πού βαδίζουµε»!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έτσι λέει και αυτό. Το πόρισµα το λέει. Πώς µπο-
ρεί να συγκάλυπτε;

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Δηλαδή, µου λέτε ότι επικαλείται η
Κυβέρνηση την ανικανότητά της, για να αποδείξει ότι δεν συγκα-
λύπτει. Καταλαβαίνετε τι λέτε; Συγγνώµη, «αποκλείεται να συγκα-
λύπταµε, διότι ήµασταν ανίκανοι να χειριστούµε έναν τόπο δυ-
στυχήµατος», αντίθετα µε τον ίδιο που επικαλεστήκατε, στο
οποίο αποδείχθηκε εκ των πραγµάτων ότι ήταν σωστός χειρι-
σµός.

Τώρα, µια κυβέρνηση η οποία επικαλείται την ανικανότητά της
για να αποδείξει ότι δεν συγκαλύπτει, είναι µια κυβέρνηση η
οποία πρέπει να φύγει χθες. Διότι καταλαβαίνετε ότι όλα µας τα
παιδιά κάθε φορά που µπαίνουν στα τρένα, κάθε φορά που κά-
νουν οτιδήποτε, κινδυνεύουν µε εσάς ως Κυβέρνηση. Αυτό µας
λέτε! Αν αυτό µας λέτε, τότε πραγµατικά έχετε ξεφύγει τελείως!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο, κύριε

Τσιάρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Για πολύ λίγο, κυρία Πρόεδρε και σας ευχαριστώ
πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επαναλάβω για άλλη µία
φορά ότι αισθάνοµαι πολύ άβολα, στη λογική ότι πρέπει να κάνω
πολιτική αντιπαράθεση για αυτό το συγκεκριµένο ζήτηµα. Ω-
στόσο, έχω την εντύπωση ότι ή δεν έχετε προσδιορίσει ακριβώς
τον τρόπο µε τον οποίο θέλετε να αντιπαρατεθείτε ή σκοπίµως
αγνοείτε αυτό το οποίο πραγµατικά έχει συµβεί.

Το πόρισµα, κύριε Παππά, έχει ως βασικό στόχο να διερευνή-
σει τα αίτια του ατυχήµατος. Αν καθίσετε και δείτε ποια είναι η
κατακλείδα µαζί µε όλα αυτά τα οποία περιγράφει, δηλαδή ότι
υπήρχαν παραλείψεις, ότι υπήρχαν παθογένειες, ότι υπήρχε η
717, όλα αυτά τα οποία λέτε, ότι υπήρξε όντως η φωτιά, η οποία
µπορεί να δηµιούργησε το ζήτηµα, καταλήγει στο γεγονός ότι το
τραγικό δυστύχηµα συνέβη µετά από µια σειρά ανθρώπινων πα-
ραλείψεων, σε συνδυασµό µε χρόνιες παθογένειες της ελληνικής
πολιτείας. Θα το αρνηθείτε αυτό;

Αυτό λέει το πόρισµα. Το έχετε καταλάβει ή όχι; Αν το έχετε
καταλάβει, γιατί µε εγκαλείτε και µου λέτε ότι εγώ δεν είπα αυτό
που έπρεπε να πω;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μα βγάζει ψεύτη τον Πρωθυπουργό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αν παραδέχεστε, λοι-

πόν, δηµόσια ότι το έχετε καταλάβει και ότι είναι έτσι, γιατί µετα-
τρέπετε ή πάτε τη συζήτηση κάπου αλλού; Για να το καταλάβω!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Βγάζει ψεύτη τον Πρωθυπουργό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Προσέξτε, αν κανείς, πραγµατικά, πιστεύει ότι
τη συνθήκη ενός ατυχήµατος µπορεί όντως να τη γνωρίζει από
την πρώτη στιγµή και να ξέρει ακριβώς τι έχει συµβεί ωσάν να
ήταν παρών -όποιος και να είναι αυτός-, τότε µιλάµε για µια διά-
σταση εκτός της πραγµατικότητας που ζούµε.

Αν, πραγµατικά, ήξερε παραδείγµατος χάριν η δική σας Κυ-
βέρνηση τι έγινε στη Μάνδρα ή τι έγινε στο Μάτι και το ξέρατε
εκ των προτέρων, τότε µάλλον θα έπρεπε να είχατε απολογηθεί
για όλα αυτά. Δεν είναι έτσι;

Ή αν ξέραµε τι είχε συµβεί ακριβώς και ποιες ήταν οι παραλεί-
ψεις και ποια ήταν τα προβλήµατα σε άλλα δυστυχήµατα που
έχουν συµβεί στο παρελθόν, προφανώς θα είχαµε λειτουργήσει
έγκαιρα για να µην συµβούν.

Αφορούν σε χρόνιες παθογένειες που έχουν να κάνουν µε ζη-
τήµατα κουλτούρας, νοοτροπίας και θέµατα, τα οποία δυστυχώς
έχει συντηρήσει η ελληνική πολιτεία; Δεν νοµίζω ότι µπορεί κα-
νείς να το αρνηθεί αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Επαναλαµβάνω, αισθάνοµαι πάρα πολύ άβολα κάνοντας αυτή
την πολιτική αντιπαράθεση. Όµως, αν θέλουµε πραγµατικά και
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να λάµψει η αλήθεια και να στηρίξουµε τους ανθρώπους που έχα-
σαν τα παιδιά τους και να δηµιουργήσουµε τη συνθήκη να φτά-
σουµε µέχρι το τέρµα στη διαλεύκανση και στην απόδοση των
όποιων ευθυνών και κυρίως, να δηµιουργήσουµε µια συνθήκη
ώστε να µην επαναληφθεί αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
νοµίζω ότι ξέρετε ποια είναι η επιλογή και ξέρετε ποια θα έπρεπε
να ήταν η δική σας πολιτική στάση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας, σύµφωνα µε το άρθρο 72 του Κανονισµού της

Βουλής, ζητά τη διενέργεια ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της
υπουργικής τροπολογίας µε γενικό αριθµό 333 και ειδικό 22 του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων που συζητάµε σήµερα. 

Ακολουθούν οι απαιτούµενες υπογραφές και θα ενηµερωθείτε
αργότερα στη διαδικασία για το πότε θα διεξαχθεί η ονοµαστική
ψηφοφορία.

(Η προαναφερθείσα αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας καταχωρίζεται στα
Πρακτικά και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα
τώρα ο επόµενος οµιλητής, ο οποίος είναι ο κ. Αθανάσιος Λιού-
τας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή το

σηµερινό νοµοσχέδιο που συζητούµε στην Ολοµέλεια, δίνεται η
ευκαιρία σε όλους µας να συζητήσουµε για τη σπουδαιότητα της
εθνικής µας πρωτογενούς παραγωγής, για τους αγρότες και
τους κτηνοτρόφους µας, για το κρίσιµο και πολύτιµο παραγόµενο
προϊόν τους, για τις προκλήσεις που αντιµετωπίζουν, για το µέλ-
λον που τους αξίζει και για τη στρατηγική που θέτει και υλοποιεί
η Κυβέρνησή µας, αφουγκραζόµενοι όλοι µας τις µεγάλες ανά-
γκες που έχουν οι παραγωγοί µας και συνολικά ο πρωτογενής
τοµέας.

Έρχεται το σηµερινό νοµοσχέδιο -θα µου επιτρέψετε να υπο-
γραµµίσω εδώ- µε µία εξέλιξη µείζονος σηµασίας, η οποία αφορά
τη ρύθµιση των κόκκινων αγροτικών δανείων. Πρόκειται για ένα
επίµαχο ζήτηµα του νοµοσχεδίου, το οποίο απαντά σε ένα σηµα-
ντικό και κρίσιµο πρόβληµα για χιλιάδες αγρότες και κτηνοτρό-
φους µας. 

Συγκεκριµένα, δίνεται πλέον η δυνατότητα µιας ειδικής αντι-
µετώπισης των συγκεκριµένων δανείων. Ο εκκαθαριστής, ο ο-
ποίος θα αναδειχθεί µέσα από τη διαγνωστική διαδικασία, σε επί-
βλεψη και εποπτεία από την Τράπεζα της Ελλάδος, θα µπορεί να
τα αποµειώσει και να τα διαχειριστεί. Πρόκειται για πρόβλεψη
που θα λειτουργήσει ξεκάθαρα προς το συµφέρον των αγροτών
και των κτηνοτρόφων µας. Θα απελευθερωθούν έτσι χιλιάδες συ-
µπολίτες µας από βάρη τα οποία έρχονται από το παρελθόν.
Είναι η πρώτη φορά µάλιστα που η Τράπεζα της Ελλάδος µας
δίνει τη δυνατότητα ρύθµισης για µια συγκεκριµένη κατηγορία
δανείων. 

Κυρίες και κύριοι, οι σχετικές ρυθµίσεις που ενσωµατώνονται
σήµερα είναι αποτέλεσµα της µακράς, αποφασιστικής και στο-
χευµένης προσπάθειάς µας εδώ και αρκετά χρόνια, µιας προσπά-
θειας που στο επίκεντρο θέτει την ευηµερία των παραγωγών µας,
τη θωράκιση της αγροτικής ανάπτυξης και ασφαλώς, τη µακροη-
µέρευση του αγροτικού και κτηνοτροφικού µας κόσµου.

Οι εκτεταµένες και πολύ σοβαρές σε οικονοµικό και κοινωνικό
επίπεδο επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής έρχονται και διατα-
ράσσουν τον οµαλό κύκλο της καλλιέργειας και συνεπώς και το
ύψος του αγροτικού εισοδήµατος για τα αγροτικά και κτηνοτρο-
φικά νοικοκυριά.

Εµείς στη Θεσσαλία µέσα σε διάστηµα λίγων ετών βιώσαµε την
καταστροφή του «Ιανού», του «Daniel», του «Elias», ενώ και πέ-
ρυσι το καλοκαίρι είχαµε και τη µεγάλη ξηρασία ενός παρατετα-
µένου καύσωνα που είχε ως συνέπεια µια µεγάλη µείωση της
παραγωγής. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, σε τι κατάσταση βρίσκονται
τα αγροτικά νοικοκυριά της Θεσσαλίας. Αυτό, όµως, έχει συµβεί
και σε άλλα µέρη της πατρίδας µας, γιατί η κλιµατική κρίση έρ-
χεται και διαµορφώνει νέες συνθήκες για τον πρωτογενή τοµέα.
Πρόκειται για εύλογη διαπίστωση ότι οι καταστροφές αυτές δυ-
σχεραίναν σε µεγάλο βαθµό την οικονοµική κατάσταση όλων των
νοικοκυριών της χώρας µας. 

Επιπλέον, η παλαιότερη βαριά φορολογία επί εποχής ΣΥΡΙΖΑ
-θυµόµαστε όλοι, ασφαλιστικές εισφορές 22% στους αγρότες και
τους κτηνοτρόφους µας- συντέλεσε στη διαµόρφωση ενός µε-
γάλου όγκου χρέους για τους παραγωγούς µας. 

Αποτελούσε και αποτελεί, λοιπόν, καθήκον µας και υποχρέωσή
µας να προάγουµε και να στηρίζουµε την παραγωγή. Ήταν και
είναι χρέος µας να ενσκύψουµε πάνω στο γεγονός ότι πάρα πολ-
λοί αγρότες µας επιβαρύνθηκαν µε δυσβάσταχτα χρέη. Η παρέµ-
βασή µας, µε την αλλαγή που προκρίνουµε στο νοµοθετικό αυτό
πλαίσιο, αποτελεί πρωτοφανή απόδειξη αυτής της στήριξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν πολυδιάστατο νοµο-
σχέδιο επιδιώκει στοχευµένα και πολύπλευρα να διαµορφώσει
λύσεις σε πολλά επίπεδα. Όλα τα θέµατα που τίθενται στο πλαί-
σιο του παρόντος νοµοσχεδίου απαντούν σε ορατά, καίρια και
µεγάλα προβλήµατα των αγροτών µας και των κτηνοτρόφων. Οι
λύσεις που σχεδιάζονται µέσα από τις διατάξεις που έρχονται,
αποτελούν προβλέψεις που απηχούν στη γενικότερη και ειδικό-
τερη στρατηγική µας για την πρωτογενή παραγωγή. 

Ειπώθηκε και στην επιτροπή και είναι ιδιαιτέρως γνωστό και
κρίσιµο σε όλους µας που παρακολουθούµε στενά τις εξελίξεις
στον τοµέα αυτό, ότι τόσο στο εσωτερικό όσο και στην Ευρώπη
διεξάγεται µία σηµαντική συζήτηση σε σχέση µε τον τρόπο που
οι καλλιέργειες και οι παραγωγοί µπορούν να οδηγηθούν σε
εποχή ασφάλειας και βιώσιµης ανάπτυξης. Ανάµεσα στους στό-
χους που τίθενται, σε προτεραιότητα βρίσκονται και εκείνοι που
αφορούν τις µικρές καλλιέργειες, καθώς και τη στήριξη των νέων
αγροτών. Πρόκειται για τοµείς που µας αφορούν πάρα πολύ ως
χώρα και οι οποίοι αποτελούν κοµβικά πυλώνες για την εγχώρια
εθνική µας παραγωγή. 

Συνεπώς, µε πίστη στον διάλογο ανάµεσα στην κεντρική πολι-
τική σκηνή και στους παραγωγούς µας, στους αγρότες και στους
κτηνοτρόφους µας, οφείλουµε να δίνουµε τον µεγάλο αγώνα για
τη στήριξη και ανάπτυξη, πάντοτε βέβαια µε πράξεις και ουσια-
στικές παρεµβάσεις. 

Στη συζήτηση αυτή η πολιτεία πρέπει πάντα να αφουγκράζεται
τα δίκαια αιτήµατα και ο παραγωγικός κόσµος της πρωτογενούς
παραγωγής πάντοτε µε επιχειρήµατα και ρεαλισµό να θέτει τα
δεδοµένα. Μαζί µπορούµε να επιτύχουµε πολλά και µε δεδοµένο
ότι κοινός µας στόχος είναι η συνεχής ανάπτυξη του πρωτογε-
νούς µας τοµέα, µπορούµε να τα καταφέρουµε. Η αγροτική µας
παραγωγή αποτελεί κρίσιµο αναπτυξιακό παράγοντα για κάθε το-
πική οικονοµία και κοινωνία και συνολικά για την εθνική µας πα-
ραγωγή. Οφείλουµε να το κάνουµε, συνεχίζοντας τις µεταρρυθ-
µίσεις και σε αυτόν τον τοµέα. 

Με την πολιτική µας αναγνωρίζουµε τη µεταβλητότητα που -
λόγω των καιρικών φαινοµένων- χαρακτηρίζει το αγροτικό εισό-
δηµα και µε αφύπνιση στόχος µας είναι να ξεπερνούµε τις εξε-
λίξεις, συµµαχώντας πάντοτε µε τον αγροτικό και κτηνοτροφικό
κόσµο, µε εκείνους τους παραγωγούς που παλεύουν και µοχθούν
καθηµερινά για την επιβίωση της οικογένειάς τους κάτω από αντί-
ξοες κλιµατικές συνθήκες, παράγοντας προϊόντα που η παρα-
γωγή τους συνιστά το µεγάλο κοµµάτι του συγκριτικού πλεο-
νεκτήµατός µας ως χώρα και ως οικονοµία. 

Συνεχίζουµε δυναµικά προς το συµφέρον πάνω απ’ όλα της
πατρίδας µας, γιατί και µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο αυτό ακρι-
βώς το συµφέρον υπερασπιζόµαστε και θωρακίζουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια η
κ. Μιλένα Αποστολάκη, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής. 

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό πόρισµα του ΕΟ-

ΔΑΣΑΑΜ αποτελεί κόλαφο για την Κυβέρνηση και επικυρώνει την
εδραιωµένη στη συνείδηση της ελληνικής κοινωνίας πεποίθηση
για τη συγκάλυψη που επιχειρείται από τον Πρωθυπουργό και
την Κυβέρνησή του. Το πόρισµα επιβεβαιώνει τόσο την αιτιώδη
συνάφεια ανάµεσα στη µη ολοκλήρωση της 717 και την τραγω-
δία. Γράφει το πόρισµα: «Όσοι καθυστέρησαν την 717 έχουν
αποφασιστικά συντελέσει στην τραγωδία». 

Το πόρισµα επικυρώνει ότι δεν έγινε εφαρµογή επιχειρησιακής
περιµέτρου και σωστή χαρτογράφηση του χώρου διερεύνησης,
µε αποτέλεσµα να υπάρξει απώλεια πληροφοριών απαραίτητων
για την κατανόηση των αιτίων και των παραγόντων του ατυχήµα-
τος. Αυτό είναι το µπάζωµα που δεν µας επιτρέπει σήµερα να
γνωρίζουµε ζωτικής σηµασίας ζητήµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 1748 ο Μοντεσκιέ στο βιβλίο
του «Το πνεύµα των νόµων» διατύπωσε την κλασική του σκέψη
σύµφωνα µε την οποία δεν µπορεί να υπάρξει ελευθερία εάν η
δικαστική εξουσία δεν είναι διακεκριµένη από τη νοµοθετική και
την εκτελεστική εξουσία. Αυτή υπήρξε η θεωρητική και πολιτική
βάση της αρχής της διάκρισης των εξουσιών που µνηµονεύεται
στο άρθρο 16 της Γαλλικής Διακήρυξης του 1789 ως χαρακτηρι-
στικό του συνταγµατικού κράτους, δηλαδή του κράτους δικαίου
και ενσωµατώνεται µε θεµελιώδη τρόπο στο άρθρο 26 παράγρα-
φος 3 του ελληνικού Συντάγµατος. 

Η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης λειτουργεί ως θεσµικό αντί-
βαρο απέναντι στις άλλες δύο εξουσίες, ως εγγυητής της λαϊκής
κυριαρχίας, καθώς όλες οι αποφάσεις εκδίδονται και εκτελούνται
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στο όνοµα του ελληνικού λαού, αλλά και ως σταθεροποιητικός
παράγοντας της κοινωνικής συνοχής. Και είναι αυτοί οι λόγοι που
τα απολυταρχικά καθεστώτα επιλέγουν κατ’ αρχάς να επιτεθούν
ή και να καταργήσουν το πλαίσιο λειτουργικής και προσωπικής
ανεξαρτησίας των δικαστών. 

Όταν, όµως, στα µη απολυταρχικά καθεστώτα και παρά τις θε-
σµικές εγγυήσεις συνταγµατικής περιωπής, η εµπιστοσύνη στην
ανεξαρτησία της δικαιοσύνης κλονίζεται, τότε οι κίνδυνοι διαρ-
ραγής ή και κατάλυσης του κοινωνικού συµβολαίου στη βάση του
οποίου λειτουργεί το αντιπροσωπευτικό σύστηµα διακυβέρνη-
σης, είναι πολύ µεγάλοι. Είναι κίνδυνοι για την ποιότητα και τη
λειτουργία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Είναι κίνδυνοι για τη
συνοχή της κοινωνίας.

Θα έπρεπε να σας ανησυχεί πολύ το γεγονός ότι πάνω από 7
στους 10 συµπολίτες µας δεν εµπιστεύονται τη δικαιοσύνη και 8
στους 10 συµπολίτες µας πιστεύουν ότι δεν θα αποδωθεί δικαιο-
σύνη για το έγκληµα των Τεµπών. 

Ασφαλώς, αυτή η πραγµατική συνθήκη δεν έχει τροφοδοτηθεί
από το ΠΑΣΟΚ, δεν έχει τροφοδοτηθεί από τα υπόλοιπα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης. Είναι το αποτέλεσµα των κυβερνητικών µε-
θοδεύσεων, των χειρισµών και των παρεµβάσεων που αφορούν
στο έγκληµα των Τεµπών, αλλά και στο σκάνδαλο των υποκλο-
πών.

Έχοντας επίγνωση των κινδύνων που απειλούν τα θεµέλια του
δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος, έχουµε χρέος να υπερασπι-
στούµε το κράτος δικαίου, να θωρακίσουµε τη δικαιοσύνη και
τους λειτουργούς της από την αµφισβήτηση και την απονοµιµο-
ποίησή τους.

Ο τρόπος επιλογής της ηγεσίας της δικαιοσύνης συµβάλλει
καθοριστικά σήµερα στην αµφισβήτηση της ανεξαρτησίας της
και το ΠΑΣΟΚ στο πλαίσιο της επικείµενης συνταγµατικής ανα-
θεώρησης θα εισηγηθεί την αλλαγή της παραγράφου 5 του άρ-
θρου 90 του Συντάγµατος.

Μέχρι τότε, όµως, και υπηρετώντας µε συνέπεια τον επιτακτικά
αναγκαίο στόχο ενίσχυσης του κύρους και της ανεξαρτησίας της
δικαιοσύνης, επανακαταθέτουµε έναν χρόνο µετά τον Φεβρουά-
ριο του 2024 την τροπολογία µας για την απαγόρευση διορισµού
δικαστικών λειτουργών σε δηµόσιες θέσεις ευθύνης για τέσσερα
χρόνια µετά από την αφυπηρέτησή τους, καθώς είναι σύνηθες,
όπως γνωρίζετε, να διορίζονται ανώτατοι δικαστικοί λειτουργοί
µετά από την αποχώρησή τους σε κρατικές θέσεις ευθύνης. Είναι
ένα γεγονός που θα µπορούσε να υποδηλώσει µια σχέση αλλη-
λεξάρτησης ανάµεσα στην Κυβέρνηση και στη δικαστική εξου-
σία.

Και γι’ αυτό καλούµε σήµερα τον Πρωθυπουργό, που φέρει
προσωπική ευθύνη για την κλιµακούµενη αµφισβήτηση της δι-
καιοσύνης, να κάνει δεκτή την τροπολογία µας. Η Νέα Δηµοκρα-
τία υποσχέθηκε το 2019 ότι θα αποκαταστήσει την αξιοπιστία των
θεσµών που είχαν πράγµατι τρωθεί µετά από τη διακυβέρνηση
της χώρας από το δίδυµο ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Όχι, όµως, µόνο δεν
το έπραξε, αλλά οργάνωσε ένα εκτεταµένο δίκτυο παρακολού-
θησης πολιτικών, στρατιωτικών, επιχειρηµατιών, δηµοσιογρά-
φων.

Και πέραν αυτού, αύριο όλη η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα πληµµυρίσει από ένα ποτάµι ενεργών και ακηδεµό-
νευτων πολιτών που απαιτούν δικαιοσύνη και αλήθεια από µια
Κυβέρνηση που εµποδίζει και τα δύο. Θα πληµµυρίσει από ένα
ποτάµι ενεργών και ακηδεµόνευτων πολιτών που δεν θέλουν να
κάνουν τη χώρα ζούγκλα, αλλά αγωνίζονται για να µην είναι η
χώρα ζούγκλα, που δεν επιτίθενται στη δικαιοσύνη, αλλά πα-
λεύουν για δικαιοσύνη και αλήθεια. Η εµπιστοσύνη στη δικαιο-
σύνη έχει τρωθεί και η ευθύνη βαραίνει προσωπικά τον Πρωθυ-
πουργό.

Ο ανεξάρτητος και αµερόληπτος δικαστής έχει τον σεβασµό
όλων. Συνιστά καταφύγιο ισονοµίας και ισοπολιτείας και εγγυητή
της νοµιµότητας και των ατοµικών δικαιωµάτων. Αναρωτηθείτε,
όµως, πού οδηγείτε τη χώρα µε τις ασύγγνωστες µεθοδεύσεις
σας.

Έρχοµαι τώρα στο ατελές και ανεπαρκές νοµοσχέδιο το οποίο
η Κυβέρνηση φέρνει προς ψήφιση εν µέσω κινητοποιήσεων.
Μόλις την προηγούµενη εβδοµάδα, όπως ξέρετε, είχαµε µπλόκα.

Η πολυδιαφηµισµένη ρύθµιση για τα αγροτικά δάνεια πάλι δεν
κατατέθηκε. Οι διατάξεις που συζητάµε καλύπτουν αποκλειστικά
συγκεκριµένα δάνεια που ανήκουν µόνο σε ένα fund, µε αποτέ-
λεσµα να αφήνουν απέξω χιλιάδες δάνεια που βρίσκονται σε άλ-
λους φορείς διαχείρισης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα λίγο την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε, τελειώνω.
Το ΠΑΣΟΚ καταθέτει για µια ακόµα φορά τροπολογία για την

προστασία της αγροτικής περιουσίας υπερχρεωµένων οφειλε-
τών, για την ερηµοποιηµένη ελληνική περιφέρεια, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, προϋπόθεση για να την ανατάξουµε είναι η
οικονοµική και κοινωνική επανένταξη του υπερχρεωµένου αγρό-
τη, το να παραµείνει παραγωγικός, να µπορέσει να καλύψει τις
εύλογες δαπάνες διαβίωσης του ίδιου και της οικογένειάς του.
Αν ρευστοποιηθούν τα συγκεκριµένα περιουσιακά στοιχεία, απο-
κλείεται ο αγρότης αυτός από την άσκηση του µοναδικού επαγ-
γέλµατος, που µε βάση την πείρα του και τα προσόντα του είναι
σε θέση να κάνει. Και είναι κρίσιµο, µε βάση τους σκοπούς και τη
φιλοσοφία της διαδικασίας πτώχευσης του φυσικού προσώπου
να υπάρχει η δυνατότητα εξαίρεσης εκείνων των περιουσιακών
στοιχείων που εξασφαλίζουν τη συνέχιση της παραγωγικής του
δραστηριότητας, δηλαδή την εργασιακή υπόσταση των αγροτών.

Αυτόν τον σκοπό, τη στήριξη και προστασία του αγροτικού
επαγγέλµατος και εισοδήµατος, υπηρετεί και η δεύτερη τροπο-
λογία µας για την καθιέρωση της Κάρτας Αγροτικού Πετρελαίου.

Σας καλούµε ως ελάχιστη ένδειξη αυτοκριτικής για όσα δεινά
έχει σωρεύσει η πολιτική σας στη χώρα και στους πολίτες να κά-
νετε δεκτές και τις τρεις τροπολογίες του ΠΑΣΟΚ.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια

είναι η κ. Σέβη Βολουδάκη, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

πρωτογενής τοµέας αποτελεί θεµέλιο για την οικονοµία µας.
Χωρίς αγροτική παραγωγή δεν µπορεί να υπάρξει ισχυρή εθνική
και ευρωπαϊκή οικονοµία. Η ενίσχυση του πρωτογενούς τοµέα
και του παραγωγικού κόσµου αποτελεί µία από τις προτεραι-
ότητες της Κυβέρνησης, που από την πρώτη της θητεία στήριξε
έµπρακτα και ουσιαστικά τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους
µε στοχευµένες νοµοθετικές παρεµβάσεις. Ενίσχυση, όµως, και
στήριξη, χωρίς να υπάρχει προστασία δεν υφίσταται, γιατί οι
αγροτικές περιουσίες πρέπει να προστατευτούν.

Κατέθεσα, λοιπόν, τροπολογία στον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης για την προστασία φθοράς αγροκτήµατος από ανεπιτή-
ρητα παραγωγικά ζώα, µε την οποία λύνεται ένα µεγάλο πρό-
βληµα ετών, ένα πρόβληµα το οποίο ταλαιπωρούσε πάρα πολύ
και πολίτες και επιχειρήσεις και τη διοίκηση και µε την προτεινό-
µενη τροπολογία µπορεί να λυθεί. Είναι µια τροπολογία χωρίς κό-
στος, που δεν διαταράσσει τη δηµοσιονοµική ισορροπία, του-
ναντίον µπορεί να προσφέρει και έσοδα στο κράτος.

Το προτεινόµενο νέο νοµικό πλαίσιο επιβάλλει βαρύτατα πρό-
στιµα απολύτως ανάλογα και αναγκαία για την εκπλήρωση του
επιδιωκόµενου σκοπού, ο οποίος είναι η προστασία των πολιτών,
του έννοµου αγαθού της περιουσίας τους, αλλά και των δραστη-
ριοποιούµενων στις περιοχές αυτές επιχειρήσεων.

Η προτεινόµενη τροποποίηση του άρθρου 39 του ν.3585/2007
επιδιώκει να λύσει δύο σηµαντικά ζητήµατα: Αφενός εισάγει ένα
σύστηµα κλιµακούµενων προστίµων που αυξάνονται ανάλογα µε
τον αριθµό των παραβάσεων, αποτρέποντας µε τον τρόπο αυτόν
την επανάληψή τους και αφετέρου διευρύνει τις αρµοδιότητες
βεβαίωσης των παραβάσεων τόσο στις δασικές υπηρεσίες όσο
και στην Ελληνική Αστυνοµία, εξασφαλίζοντας, λοιπόν, µε τον
τρόπο αυτό µια άµεση και πιο αποτελεσµατική επιβολή των κυ-
ρώσεων.

Επιχειρείται ο επανακαθορισµός του υφιστάµενου θεσµικού
πλαισίου για τις αγροτικές φθορές από ζώα µέσω της καθιέρω-
σης αυστηρότατων διοικητικών κυρώσεων και ενός πιο αποτελε-
σµατικού µηχανισµού ελέγχου. Συγκεκριµένα, προβλέπεται η
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δυνατότητα επιβολής προστίµων τόσο από τα δασικά όργανα
όσο και από την Ελληνική Αστυνοµία, γεγονός που ενισχύει τον
κατασταλτικό και προληπτικό χαρακτήρα της ρύθµισης. Μέσω
της κλιµακούµενης οικονοµικής επιβάρυνσης, αλλά και της διευ-
ρυµένης εποπτείας στόχος είναι να δηµιουργηθεί ένα αποτρε-
πτικό πλαίσιο που θα προστατεύει αποτελεσµατικά την αγροτική
περιουσία, αλλά και τα συµφέροντα των αγροτών, µε την επιβολή
διοικητικού προστίµου ποσού 500 ευρώ για την πρώτη φορά πρό-
κλησης αγροτικών φθορών και αυξανόµενο σε 1.500 ευρώ την
επόµενη φορά και για κάθε επόµενη µε προβλεπόµενο διπλασια-
σµό, µέχρι να φτάσουµε το ποσό των 12.000 ευρώ. Μάλιστα,
αυτό το πρόστιµο θα πρέπει να καταβάλλεται άµεσα, ενώ σε αντί-
θετη περίπτωση θα βεβαιώνεται το ποσό από την αρµόδια κατά
περιοχή ΔΟΥ.

Επισηµαίνω ότι στο ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο τα πρόστιµα κυ-
µαίνονταν από 50 ευρώ έως 1.000 ευρώ και λόγω του χαµηλού
αυτού ύψους των προστίµων, αλλά και της αποκλειστικής αρµο-
διότητας που έχει η δασική υπηρεσία να τα επιβάλει, η επιβολή
τους ήταν ισχνή και τα χαµηλά ποσά η αλήθεια είναι ότι δεν λει-
τουργούσαν καθόλου αποτρεπτικά, ενώ τώρα θα έχουµε µία απο-
τελεσµατική προστασία του έννοµου αγαθού της αγροτικής
περιουσίας.

Πλέον η αρµοδιότητα θα ανήκει και στην Ελληνική Αστυνοµία
και η συντρέχουσα αυτή αρµοδιότητα δασικής υπηρεσίας αλλά
και αστυνοµικής αρχής θα ενισχύσει τη διενέργεια των ελέγχων
και τον εντοπισµό των ανεπιτήρητων ζώων, όρος που δεν συντρέ-
χει σήµερα στο καθεστώς που ισχύει και γι’ αυτό η ρύθµιση στην
εφαρµογή της κρίθηκε ανεπαρκής για την αναχαίτιση του φαινο-
µένου. Τα ανεπιτήρητα παραγωγικά ζώα θα περισυλλέγονται από
τους δήµους, εφόσον βρεθεί ο ιδιοκτήτης, θα του επιβάλλονται
τα αντίστοιχα πρόστιµα και το ζώο θα του επιστρέφεται.

Σε περιπτώσεις, όµως, που αυτός δεν θα εντοπίζεται ή ο ίδιος
δεν θα αιτείται την επιστροφή του εντός δέκα ηµερών, το ζώο θα
περιέρχεται στην ιδιοκτησία του δήµου. Στη συνέχεια, σύµφωνα
µε το ήδη υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο, θα διενεργείται πλειστη-
ριασµός ή µπορεί ο δήµος να τα διαθέτει σε φορείς µε φιλαν-
θρωπική δράση. Έτσι, λοιπόν, θα έχουµε και έναν σαφή κοινω-
νικό χαρακτήρα.

Ξέρετε, αυτό που ονοµάζουµε «αδεσποτία», «ανεπιτήρητη βό-
σκηση παραγωγικών ζώων» είναι ένα φαινόµενο που σε πολλές
περιοχές της χώρας µας έχει λάβει ανεξέλεγκτες διαστάσεις και
στα Χανιά ακόµα µεγαλύτερες. Πιστεύω ότι πολλοί συνάδελφοι
που βρίσκονται στην Αίθουσα κατανοούν το φαινόµενο και για τι
πράγµα µιλάω. Έχουν ερηµώσει χωριά, έχουν καταστραφεί πε-
ριουσίες συµπολιτών µας και υπάρχουν πολλοί που έχουν εγκα-
ταλείψει τα χωριά τους, έχουν φύγει, ακριβώς, λόγω αυτού του
φαινοµένου. Επηρεάζει πάρα πολλές πτυχές της ζωής στην πε-
ριφέρεια και έχει σηµαντικές επιπτώσεις στο περιβάλλον, την οι-
κονοµία και την κοινωνία.

Η σηµαντική αύξηση, λοιπόν, των προστίµων θα λειτουργήσει
αποτρεπτικά προς την εξάλειψη του φαινοµένου και θα προσδώ-
σει, επιτρέψτε µου να πω, ένα αίσθηµα ασφάλειας στους κατοί-
κους αυτών των περιοχών. Η σηµασία, η στήριξη και η προστασία
του πρωτογενούς τοµέα είναι καθοριστική για την οικονοµική
ανάπτυξη και για την ευηµερία της πατρίδας µας. Είναι καθορι-
στική για την εξασφάλιση της αυτάρκειας µειώνοντας τις εξαρ-
τήσεις και τις εισαγωγές ειδικά σήµερα σε ένα περιβάλλον που
οι εξωγενείς κρίσεις πληθαίνουν συνεχώς. Στην Ελλάδα έχουµε
ισχυρή αγροτική και κτηνοτροφική παράδοση και έχουµε καθή-
κον να προστατεύσουµε αυτή την παράδοση και να τη διαφυλά-
ξουµε για να στηρίξουµε τις τοπικές κοινωνίες και για να µπορέ-
σουµε να κρατήσουµε τους νέους µας στην περιφέρεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο ανε-

ξάρτητος Βουλευτής κ. Πέτρος Παππάς. 
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε

σήµερα αφορά στη λειτουργία των διεπαγγελµατικών οργανώ-
σεων, την ενίσχυση του αγροτικού τοµέα και την οργάνωση των
υπηρεσιών και εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου Αγροτι-

κής Ανάπτυξης και Τροφίµων.
Σε µία περίοδο που οι Έλληνες αγρότες αντιµετωπίζουν

ακραίες προκλήσεις θα περίµενε κάποιος ένα νοµοσχέδιο που να
δίνει πραγµατικές λύσεις και όχι απλά να τακτοποιεί και, µάλιστα,
µε προχειρότητα ήσσονος σηµασίας ζητήµατα. Αντί γι’ αυτό, βλέ-
πουµε ένα πλαίσιο γεµάτο κενά χωρίς ουσιαστικές απαντήσεις
για τα καίρια ζητήµατα που απασχολούν τους Έλληνες αγροκτη-
νοτρόφους.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω πως γνωρίζετε καλά ότι αν µιλήσετε µε
τους αγρότες, το πρώτο που θα σας πουν ότι τους απασχολεί
σήµερα είναι η µεγάλη ακρίβεια στα αγροτικά εφόδια. Ναι µεν
στο πετρέλαιο τους επιστρέφεται ο ειδικός φόρος κατανάλωσης,
µερικώς τέλος πάντων, αλλά τα αγροτικά εφόδια έχουν φτάσει
στα ύψη και έχουν γονατίσει τους παραγωγούς µας. Ενώ σε όλη
την υπόλοιπη Ευρώπη προχωρούν σε ιδιωτικές εισαγωγές φυτο-
φαρµάκων και λιπασµάτων µε σαφείς ελεγκτικούς µηχανισµούς,
ενώ οι τιµές των αγροτικών εφοδίων στις γειτονικές χώρες, αλλά
και γενικότερα στις χώρες της Ευρώπης είναι πολύ χαµηλότερες
από ό,τι στην Ελλάδα, εδώ διατηρούµε ένα συγκεντρωτικό και
ακριβό σύστηµα που επιβαρύνει τους αγρότες. 

Ο ΟΠΕΚΕΠΕ, όπως είπαν κι άλλοι συνάδελφοι πριν από µένα,
έχει αλλάξει πέντε διοικήσεις τα τελευταία χρόνια αποδεικνύο-
ντας ότι λειτουργεί ως λάφυρο εξουσίας και όχι ως εργαλείο στή-
ριξης των αγροτών. Και, βέβαια, υπάρχει το γνωστό πρόβληµα
που έγκειται στο ότι οι αποζηµιώσεις από τον ΕΛΓΑ για την ακαρ-
πία και τις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης παραµένουν ελάχι-
στες ή ανύπαρκτες φέρνοντας τους αγρότες σε απόγνωση και
αναγκάζοντας πολλούς από αυτούς να εγκαταλείψουν, κύριε
Υπουργέ, το αγροτικό επάγγελµα. 

Ξέρουµε όλοι, όπως ξέρετε κι εσείς καλά, ότι οι εργάτες γης
είναι σπάνιοι και ότι η νέα ΚΑΠ έχει µειώσει σηµαντικά τον αριθµό
των δικαιούχων, αλλά η Κυβέρνηση φαίνεται να δείχνει αδιαφο-
ρία για την αγροκτηνοτροφία που στη χώρα µας αφορά στο 10%
του πληθυσµού µας. Ναι, συνεισφέρει 3% µε 4% στο ΑΕΠ, κάτι
που, δεν ξέρω, ίσως να την κάνει ασήµαντη και αδιάφορη για την
Κυβέρνηση. Ωστόσο, αυτή η στάση είναι απαράδεκτη. Η αγρο-
τική οικονοµία δεν είναι απλά αριθµοί. Είναι η διατροφική µας
ασφάλεια, η περιφερειακή µας ανάπτυξη, η ισορροπία της ελλη-
νικής υπαίθρου. Και αν συνεχίσετε να την αγνοείτε, οι συνέπειες,
κύριε Υπουργέ, θα είναι µη αναστρέψιµες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε -µε αφορµή
την τροπολογία που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ- να σταθώ και σε ένα
άλλο κρίσιµο ζήτηµα, τη δικαιοσύνη. Εκατοντάδες χιλιάδες συ-
µπολίτες µας αύριο θα βρεθούν να διαδηλώνουν σε όλη την Ελ-
λάδα µε ένα κύριο αίτηµα: την απόδοση δικαιοσύνης για την
τραγωδία των Τεµπών. Το δίληµµα που θέτει η Κυβέρνηση «συ-
γκεντρώσεις ή δικαιοσύνη» είναι όχι µόνο προσχηµατικό, αλλά
και επικίνδυνο. Η κοινωνία δεν ζητά να επιλέξει αν θα έχει δικαιο-
σύνη ή αν θα µπορεί να διαµαρτύρεται για τη µη απονοµή της.
Ζητά και τα δύο και, κυρίως, ζητά µια δικαιοσύνη ανεξάρτητη,
λειτουργική και αξιόπιστη. 

Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, έχει καταθέσει µια απολύτως λογική και
αναγκαία τροπολογία, να απαγορεύεται στους αφυπηρετούντες
δικαστές να αναλαµβάνουν δηµόσια αξιώµατα τέσσερα χρόνια
µετά από την αποχώρησή τους από την υπηρεσία τους. Μιλάµε
για µια απλή και θεµελιώδη αρχή της δηµοκρατίας µας, τη θω-
ράκιση της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης. Έχει κλονιστεί η εµπι-
στοσύνη της κοινωνίας στη δικαστική λειτουργία όχι γιατί οι
δικαστές δεν κάνουν σωστά τη δουλειά τους, αλλά γιατί υπάρ-
χουν σκιές. Υπάρχουν σκιές που δηµιουργούνται όταν ένας ανώ-
τατος δικαστικός αµέσως µετά από την αφυπηρέτησή του
διορίζεται σε µια κυβερνητική θέση, όταν άνθρωποι που έκριναν
υποθέσεις κρίσιµες για τη χώρα ξαφνικά βρίσκονται σε δηµόσια
αξιώµατα, σε διοικήσεις δηµόσιων φορέων, σε θέσεις που καθο-
ρίζουν την οικονοµική και πολιτική πορεία της χώρας. Ποιος πο-
λίτης θα πιστέψει, κύριε Υπουργέ, ότι αυτές οι τοποθετήσεις δεν
είχαν προεξοφληθεί; Ποιος πολίτης θα αισθανθεί πως η δικαιο-
σύνη δεν επηρεάζεται από πολιτικές σκοπιµότητες;

Η τροπολογία του ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, έρχεται να καλύψει αυτό το
κενό. Δεν είναι µια συµβολική κίνηση, αλλά µια ουσιαστική µεταρ-
ρύθµιση. Δίνει στον δικαστή τον χρόνο να αποστασιοποιηθεί από
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την ενεργό πολιτική σκηνή διασφαλίζοντας ότι η µετάβασή του
στο δηµόσιο αξίωµα, στο όποιο δηµόσιο αξίωµα, δεν θα δηµιουρ-
γήσει υποψίες συναλλαγής.

Κι εδώ είναι η διαφορά της στάσης του ΠΑΣΟΚ µε αυτήν της
Κυβέρνησης. Το ΠΑΣΟΚ δεν κατασκευάζει διλήµµατα, αλλά δίνει
λύσεις. Εν όψει και της συνταγµατικής Αναθεώρησης, η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση προς τιµήν της άνοιξε τη δηµόσια συζήτηση
για τις αλλαγές στη δικαιοσύνη και τους αρµόδιους φορείς, ώστε
να δοθεί απάντηση στην ανάγκη των πολιτών για µια δικαιοσύνη
πιο γρήγορη, πιο ανεξάρτητη και πιο αξιόπιστη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα δεν καλούµαστε απλά
να υπερασπιστούµε µία τροπολογία. Καλούµαστε να απαντή-
σουµε σε ένα θεµελιώδες ερώτηµα: Θέλουµε µια δικαιοσύνη που
να υπηρετεί τους πολίτες ή µια δικαιοσύνη που να µετατρέπεται
σε προθάλαµο πολιτικών διαδρόµων; Εγώ προσωπικά επιλέγω το
πρώτο και καλώ όλους εσάς να στηρίξετε την τροπολογία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
Ήµουν και πιο σύντοµος από τον χρόνο µου, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει πρώτα
ο κ. Τσιάρας για να καταθέσει νοµοτεχνικές βελτιώσεις και αµέ-
σως µετά τον λόγο θα πάρει η κ. Ζαχαράκη για να υποστηρίξει
µία τροπολογία.

Ορίστε, κύριε Τσιάρα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα, λοιπόν, να καταθέσω νοµοτεχνικές βελτιώσεις για

να τις έχουν υπ’ όψιν τους οι κυρίες και οι κύριοι συνάδελφοι. 
Επίσης, θα ήθελα να πω εκ των προτέρων ότι θα γίνουν δεκτές

οι υπουργικές τροπολογίες µε αριθµούς 332/21 και 333/22 της
26-2-2025 και η βουλευτική τροπολογία µε αριθµό 331/20 πάλι
της 26-2-2025.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κυρία Ζαχα-
ράκη, έχετε τον λόγο. 

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε, όπως και
τους συναδέλφους που γενναιόδωρα παραχωρούν τη θέση τους.

Έρχοµαι σήµερα µε µία τροπολογία -διαφορετική από το
κλίµα, ούτως η άλλως, της πολύ σηµαντικής νοµοθετικής πρωτο-
βουλίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων-
που έχει να κάνει µε ένα παρελθοντικό ζήτηµα. Θυµάστε, φαντά-
ζοµαι, την έκρηξη που έγινε στο τέλος της χρονιάς που µας συ-
ντάραξε και, ουσιαστικά, κατέστησε την πολυκατοικία στην οδό
Αρκαδίας µη κατοικήσιµη από ανθρώπους οι οποίοι είτε είχαν
ιδιόκτητα διαµερίσµατα, καταστήµατα, επαγγελµατική δραστη-
ριότητα ή νοίκιαζαν.

Με υψηλό αίσθηµα ευθύνης και σχετική αµεσότητα, τουλάχι-
στον, ως προς τις δεσµεύσεις που έχουµε αναλάβει ως προς
τους ανθρώπους αυτούς, ερχόµαστε σήµερα να παρουσιάσουµε
µια τροπολογία ως συνέχεια της τροπολογίας που έχει ήδη ψη-
φιστεί και είναι ήδη νόµος και αφορά στην οικονοµική αποζη-
µίωση των επιχειρήσεων και των επιχειρηµατικών δραστηριο-
τήτων που λάµβαναν χώρα εντός της πολυκατοικίας.

Για να είµαστε σαφείς και ευσύνοπτοι, µιλάµε για τρεις βασικές
αλλαγές: για ένα επίδοµα στέγης µε τη µορφή µιας εφάπαξ κα-
ταβολής για τους ιδιοκτήτες, οι οποίοι χρειάστηκε να πάνε εκτά-
κτως να νοικιάσουν αλλού. Γι’ αυτούς τους ανθρώπους, λοιπόν,
δίνουµε ένα ποσό 5.000 ευρώ για το µονοπρόσωπο νοικοκυριό.
Δίνουµε 6.000 ευρώ για την οικογένεια και 1.000 ευρώ για κάθε
προστατευόµενο µέλος ή άτοµο µε αναπηρία το οποίο είναι στην
οικογένεια, ενώ την ίδια στιγµή αποζηµιώνουµε και τους ιδιοκτή-
τες, αλλά και τους ενοικιαστές οι οποίοι χρειάζεται να µετακοµί-
σουν την οικοσκευή τους αν αυτή έχει διατηρηθεί. Διότι, όπως
καταλαβαίνετε, πολλές εξ αυτών κατά τη διάρκεια της έκρηξης
καταστράφηκαν.

Άρα, ένα ποσό και εκεί ορίζεται έως 1.500 ευρώ και θα δώ-
σουµε 80% από αυτή στη µετακόµιση της οικοσκευής και ανά-
λογα µε τον βαθµό της καταστροφής οικοσκευής 2.000 ευρώ,
4.000 ευρώ και 6.000 ευρώ. Τα χρήµατα αυτά θα δοθούν από τον
ΟΠΕΚΑ, από τον οργανισµό ο οποίος, ούτως ή άλλως, εκδίδει τα
επιδόµατα. Μιλάµε για µια εφάπαξ, όπως σας είπα, καταβολή, η
οποία θα γίνει εντός των επόµενων µηνών µε την έκδοση της δευ-
τερογενούς νοµοθεσίας υπουργικών αποφάσεων. 

Συγχρόνως, όµως, πρέπει να σας πω και µια σηµαντική δωρεά
η οποία έγινε κατορθωτή µε παρέµβαση του Πρωθυπουργού.
Από την εταιρεία «ΤΕΡΝΑ» θα δοθούν τα χρήµατα, έτσι ώστε να
γίνει η πλήρης αποκατάσταση αυτής της πολυκατοικίας ως προς
το στατικό και το αντισεισµικό κοµµάτι το οποίο αντιλαµβάνεστε
όλοι πόσο σηµαντικό είναι, αλλά και η παράδοση της πολυκατοι-
κίας σε πολύ καλύτερη κατάσταση από αυτήν που ήταν πριν,
όπως καταλαβαίνετε, τουλάχιστον, ως προς το αντισεισµικό κοµ-
µάτι. 

Βέβαια, επαναλαµβάνω και µια πολύ σηµαντική δέσµευση του
Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης, αλλά και όλων ηµών, οι άν-
θρωποι αυτοί που βρέθηκαν ως θύµατα τροµοκρατίας εν µία
νυκτί εκτός των σπιτιών τους, της καθηµερινότητάς τους και της
επαγγελµατικής δραστηριότητάς τους, να µπορούν να βρεθούν
σε µία κανονικότητα, όσο µπορεί αυτή η λέξη να χρησιµοποιηθεί.

Με αυτές τις σκέψεις, σας ζητώ να υποστηρίξετε αυτήν την
τροπολογία, καθώς πραγµατικά βοηθάµε τους ανθρώπους έγκαι-
ρα και, βέβαια, χτίζεται και µια σχέση εµπιστοσύνης µε το κράτος
και τους πολίτες, ειδικά όταν έχουν υποστεί τόσο µεγάλη ταλαι-
πωρία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Μάρκος Καφούρος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων που συζητούµε σήµερα φι-
λοδοξεί να ενδυναµώσει τη λειτουργία των διεπαγγελµατικών ορ-
γανώσεων, να ενισχύσει τον αγροτικό τοµέα µε µέτρα και
ρυθµίσεις που θα βελτιώσουν την παραγωγικότητα και την ποι-

ότητα των αγροτικών προϊόντων, να αναδιοργανώσει τις υπηρε-
σίες και τους εποπτευόµενους φορείς του Υπουργείου µε στόχο
την αποτελεσµατικότερη λειτουργία τους, αλλά και την καλύτερη
εξυπηρέτηση των αγροτών. Τέλος, στοχεύει στην επανεκκίνηση
της αγροτικής οικονοµίας µε την εφαρµογή στρατηγικών που θα
ενισχύσουν τη βιωσιµότητα και την ανάπτυξη του αγροτικού
τοµέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να προσεγγίσω το ση-
µερινό νοµοσχέδιο όχι µόνο µε την ιδιότητα του Βουλευτή, αλλά
και µε βάση τη διαδροµή µου ως γεωπόνος, ως για πολλά χρόνια
Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Εθνικής Διεπαγγελµατικής Ορ-
γάνωσης Οίνου και Αµπέλου, της ΕΔΟΑΟ, ως Πρόεδρος της
Ένωσης Συνεταιρισµών Σαντορίνης και, γενικότερα, ως µάχιµος
στο πεδίο, δηλαδή στο αµπέλι, στο χωράφι, αλλά και στη θέση
ευθύνης είτε στους µεγάλους εθνικούς οργανισµούς είτε στη δη-
µόσια διοίκηση. 

Στο δεύτερο µέρος του παρόντος νοµοσχεδίου γίνεται προ-
σπάθεια να αντιµετωπιστεί το ζήτηµα της αναµόρφωσης του θε-
σµού των διεπαγγελµατικών οργανώσεων µέσω της τροποποίη-
σης του ν.4647/2019. Είναι στο σηµείο αυτό κοινός τόπος –και
κανείς δεν θα διαφωνήσει άλλωστε- ότι πράγµατι υπάρχει µεγάλη
ανάγκη για περαιτέρω βελτιώσεις του υφιστάµενου νοµικού πλαι-
σίου που διέπει τη λειτουργία των διεπαγγελµατικών οργανώ-
σεων της χώρας µας. Μετά από είκοσι έξι χρόνια νοµοθετικής
αναγνώρισης του θεσµού των διεπαγγελµατικών οργανώσεων
φαίνεται, αφενός, να µην έχει κατανοηθεί τόσο η λειτουργία του
θεσµού, όσο και η προσφορά αυτού στον τοµέα της γεωργίας
και ιδιαίτερα η προσφορά στις επιµέρους επαγγελµατικές οργα-
νώσεις που τον συγκροτούν και, αφετέρου, µετά από είκοσι πέντε
χρόνια που λειτουργεί η Διεπαγγελµατική Οργάνωση Οίνου και
Αµπέλου –την οποία γνωρίζω πραγµατικά πολύ καλά- αλλά και
όλες οι υπόλοιπες παραµένουν οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις
θεσµικά ανίσχυρες, οικονοµικά αποδυναµωµένες και, το κυριό-
τερο, δεν έχουν ρόλο. 

Κύριε Υπουργέ, παρακολούθησα µε ιδιαίτερη προσοχή τη δεύ-
τερη συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής της Βουλής, όπου κλή-
θηκαν οι φορείς. Συµµετείχαν επτά διεπαγγελµατικές οργανώ-
σεις, του αυγού και των προϊόντων αυγού, της αµπέλου και οίνου,
της φέτας, της επιτραπέζιας ελιάς, της πτηνοτροφίας, της κοριν-
θιακής σταφίδας και, τέλος, η οργάνωση για το κρέας και για τον
τοµέα της κτηνοτροφίας. Κοινός τόπος και των επτά διεπαγγελ-
µατικών οργανώσεων διά των εκπροσώπων τους ήταν η πλήρης
διαφωνία µε τις προβλεπόµενες διατάξεις περί επαγγελµατικών…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έγιναν νοµοτεχνικές, να ξέρετε. Έχουµε συµ-
φωνήσει µαζί τους. Να το γνωρίζετε.

ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Ωραία, χαίροµαι, κύριε Υπουργέ, γιατί
το ερώτηµα που θα έβαζα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έβγαλαν και ανακοίνωση.

ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Έχουν βγάλει και συγκεκρι-
µένο δελτίο.

ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Τα ερωτήµατα που θα έβαζα είναι αν
τα αφουγκραζόµαστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Έγινε σύσκεψη µαζί τους αµέσως µετά.

ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Χαίροµαι. Δεν είµαι στην αρµόδια επι-
τροπή. Απλά την παρακολούθησα από τον σχετικό ιστότοπο. 

Δεν ξέρω αν έχει γίνει τροποποίηση και για το υπερκείµενο όρ-
γανο. Και το θέτω αυτό το θέµα, κύριε Υπουργέ. Όταν οι υφιστά-
µενες υποκείµενες οργανώσεις ασφυκτιούν χωρίς ρόλο, για να
µην πω ότι φυτοζωούν –µέχρι σήµερα, τουλάχιστον- τι χρειάζεται
ένα επιπλέον υπερκείµενο όργανο; Είναι ένα µεγάλο θέµα αυτό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δική τους εκπροσώπηση…

ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Είναι ένα θέµα που θέλει πολλή κουβέ-
ντα. Χαίροµαι που υπάρχουν ευήκοα ώτα. Αυτό θέλουµε, για να
µην υπάρχει σύγχυση και να µη συµπλέουµε µε αυτό που θέλουν
οι οργανώσεις.

Σ’ αυτήν την επιτροπή, κύριε Υπουργέ, µια που ανοίξαµε και
διάλογο –είναι χρήσιµο πολλές φορές να γίνεται εποικοδοµητικός
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διάλογος και στην Ολοµέλεια- η Πρόεδρος της Εθνικής Διεπαγ-
γελµατικής Οργάνωσης Οίνου και Αµπέλου διατύπωσε ότι θα
πρέπει αυτή τη στιγµή σε αυτή τη χώρα να συζητήσουµε για τον
στρατηγικό σχεδιασµό στους µεγάλους τοµείς της πρωτογενούς
παραγωγής. Σαφώς, θα θυµάστε ότι αυτό ακριβώς ήταν το ένα
και µοναδικό θέµα που συζητήσαµε µε τους εκπροσώπους της
ΚΕΟΣΟΕ στο γραφείο σας στις 21 του προηγούµενου Γενάρη,
δηλαδή την αναγκαιότητα συγκρότησης στρατηγικών σχεδίων
µέσω του ανασχεδιασµού, «rebranding», για κάποια εµβληµατικά
ελληνικά αγροτικά προϊόντα, όπως χαρακτηριστικά και ορθώς
εσείς συµπληρώσατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτά θα ήθελα να τα ακούει ο κ. Γερουλάνος!

ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Κάνοντας, λοιπόν, σήµερα αυτήν την
αρχή, κύριε Υπουργέ, τόσο οι αµπελουργοί και οι οινοποιητικοί
συνεταιρισµοί, όσο και οι ιδιώτες οινοποιοί της χώρας µε τη
µακρά εµπειρία που φέρνουν, αλλά και µε το επιστηµονικό υλικό,
τα συµπεράσµατα του συνεδρίου της αµπελουργίας που έλαβε
χώρα τον Μάιο του 2024 στα Ιωάννινα, µπορούµε να στηρίξουµε
τον στρατηγικό σχεδιασµό για το ελληνικό κρασί και την ελληνική
αµπελουργία, µια αµπελουργία που θα είναι βιώσιµη και ανταγω-
νιστική, µακριά από το αδιέξοδο στο οποίο έχει περιέλθει σή-
µερα. Είναι ευκαιρία και αφού ταυτιζόµαστε µε τη δική σας
φιλοσοφία, να κάνουµε µια αρχή στον πρωτογενή τοµέα, έναν
νέο σχεδιασµό αγροτικής πολιτικής. Και ας το ξεκινήσουµε, κύριε
Υπουργέ, από το αµπέλι και το κρασί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα
και στο Κεφάλαιο Ε’ που αφορά στα µέτρα για την επανεκκίνηση
της αγροτικής οικονοµίας και τη ρύθµιση των κόκκινων δανείων.
Πρόκειται, ασφαλώς, για ένα τεράστιο θέµα που στραγγαλίζει χι-
λιάδες αγρότες και νοικοκυριά και παροπλίζει εκατοντάδες πα-
ραγωγικές µονάδες του πρωτογενούς τοµέα.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα εµφατικά να επισηµάνω κάτι και να
αποκαταστήσω µια ιστορική αδικία. Τα χρέη των αγροτών και των
συνεταιρισµών δεν είναι δανεικά και αγύριστα. Τα περισσότερα
από αυτά έχουν εξοφληθεί και δύο και τρεις φορές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε, καθώς είναι σηµα-
ντικό το θέµα.

Έχουν εξοφληθεί, λοιπόν, δύο και τρεις φορές, όπως επιση-
µάνθηκε από τον εκπρόσωπο των νέων αγροτών. Ωστόσο, οι
τόκοι και τα πανωτόκια δηµιουργούν µια στρεβλή πραγµατικό-
τητα για να ξεπουλιούνται οι κρίσιµες παραγωγικές µονάδες των
αγροτών µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κοµµάτι αυτό του νοµοσχε-
δίου θεωρούµε ότι είναι απολύτως προς την ορθή κατεύθυνση.
Διασφαλίζει γρήγορες διαδικασίες, άρα λιγότερη ταλαιπωρία για
τους οφειλέτες. Βελτιώνει τον τρόπο λειτουργίας των ειδικών εκ-
καθαρίσεων. Δίνει δυνατότητα ρύθµισης των κόκκινων δανείων
µε ευνοϊκότερους όρους. Τέλος, ενισχύεται ο εποπτικός ρόλος
της Τράπεζας της Ελλάδος µε δυνατότητα να ορίζει στόχους που
θα διαµορφώνουν το επιχειρησιακό σχέδιο του εκκαθαριστή.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, θεωρούµε ότι απο-
τελεί ένα πρώτο βήµα. Όµως, έχει να κάνει µόνο µε ένα από τα
funds, αυτό της PQH, και δηµιουργείται έτσι αίσθηµα αδικίας σε
όλους τους άλλους οφειλέτες που έχουν πάει σε άλλα funds. 

Παράλληλα, στους βιώσιµους συνεταιρισµούς συνεχίζονται οι
πλειστηριασµοί υπό το άκουσµα και µόνο του νοµοσχεδίου, µόνο
και µόνον για να προλάβουν καταστάσεις οι επιτήδειοι. Πρέπει
να προλάβουµε κι εµείς. 

Τέλος, συνεχίζονται οι διώξεις και οι δεσµεύσεις των προσω-
πικών λογαριασµών για τα µέλη των συνεταιρισµών, κυρίως των
Προέδρων, οι οποίες ουδεµία σχέση έχουν µε τις οφειλές, απλά
τυχαίνει σήµερα να είναι στην ηγεσία των συνεταιρισµών. Αυτό
είναι ένα συµβάν άδικο, γιατί οδηγείται σε απαξίωση ο συνεργα-
τισµός, δεν θα έρθουν τίµιοι άνθρωποι να καταθέσουν τις υπη-
ρεσίες τους και αν καταρρεύσει το οικοδόµηµα του συνεργα-
τισµού, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταρρέει
το οικοδόµηµα της αγροτικής παραγωγής, αλλά και συνολικά η
ελληνική περιφέρεια

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε -και ευχα-
ριστώ για την ανοχή σας- να επισηµάνω ότι χωρίς ισχυρά και υγιή
συνεργατικά σχήµατα, παραγωγή δεν έχουµε.

Με αυτές τις παρατηρήσεις θα καταθέσω και κάποιες προτά-
σεις που αφορούν το δεύτερο κοµµάτι της οµιλίας µου για πε-
ραιτέρω βελτιώσεις. Κύριοι Υπουργοί, θα ήθελα να τις λάβετε
σοβαρά υπ’ όψιν. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάρκος Καφούρος καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια

είναι η κ. Θωµαΐς Οικονόµου, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, το σηµερινό νοµοσχέδιο

εισάγεται προς συζήτηση και ψήφιση σε ένα κλίµα ακραίας πό-
λωσης και τοξικότητας που, δυστυχώς, δεν είναι καθόλου ευχά-
ριστη. Η Κυβέρνηση, όµως, αυτή συνεχίζει σταθερά να παράγει
έργο, φέρνοντας προς ψήφιση στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο για
τους πολλούς, ένα νοµοσχέδιο που αφορά σε χιλιάδες αγρότες
και αγροτικούς συνεταιρισµούς, στοχεύοντας στην επανεκκίνηση
της αγροτικής οικονοµίας. 

Ειδικά για περιοχές όπως η Ευρυτανία, την οποία έχω την τιµή
να εκπροσωπώ, η συζητούµενη νοµοθετική πρωτοβουλία περι-
λαµβάνει καινοτόµες ρυθµίσεις, όπως είναι η επέκταση του θε-
σµού των διεπαγγελµατικών οργανώσεων και στους τοµείς της
αλιείας και της υδατοκαλλιέργειας, γιατί είναι πολύ σηµαντικό σε
νοµούς όπως είναι η Ευρυτανία, όπου υπάρχει µεγάλο δυναµικό
ανάπτυξης της ιχθυοκαλλιέργειας, να ενταχθεί αυτή η προσπά-
θεια σε ένα ευρύτερο πλαίσιο οργάνωσης των παραγωγών µας.

Έτσι, µε το άρθρο 3 του νοµοσχεδίου ενισχύεται η συνεργασία
και η συλλογική εκπροσώπηση στους τοµείς της αλιείας και της
υδατοκαλλιέργειας µέσα από την ενεργοποίηση των διεπαγγελ-
µατικών οργανώσεων στον χώρο της πρωτογενούς παραγωγής. 

Κύριε Υπουργέ, καθώς η Ευρυτανία διαθέτει, επίσης, ένα µε-
γάλο αναπτυξιακό δυναµικό στους τοµείς της κτηνοτροφίας και
της παραγωγής αλλαντικών και γαλακτοκοµικών προϊόντων υψη-
λής ποιότητας, θα ήθελα να σταθώ εδώ και στο εξίσου σηµαντικό
ζήτηµα των σχεδίων βόσκησης, ένα πρόβληµα που επηρεάζει κα-
θοριστικά τη βιολογική πρωτογενή παραγωγή και -όπως γνωρί-
ζετε- απασχολεί πολλούς Έλληνες κτηνοτρόφους, ιδιαίτερα σε
αποµακρυσµένες περιοχές όπως είναι η Ευρυτανία, όπου η βιω-
σιµότητα της κτηνοτροφίας ανοικτού τύπου κάθε άλλο παρά εγ-
γυηµένη είναι. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο το άρθρο 11 αποτελεί καίρια πα-
ρέµβαση για την επιτάχυνση της εκπόνησης των διαχειριστικών
σχεδίων βόσκησης, σχεδίων που ουσιαστικά θα αποτελέσουν τη
βάση της µελλοντικής ανάπτυξης της ελληνικής κτηνοτροφίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη είναι η πρώτη στην ιστορία της πατρίδας µας που σχε-
δίασε και πρόκειται σύντοµα να καταθέσει µια εθνική ολοκλη-
ρωµένη πολιτική για την ορεινότητα, µια πολιτική που θα στηρίξει
µε συνεκτικό και µόνιµο τρόπο την ανάπτυξη ορεινών περιοχών
όπως η Ευρυτανία, µε βασικό µοχλό την αγροτική οικονοµία, τη
γεωργία, την κτηνοτροφία, την ιχθυοκαλλιέργεια και, βέβαια, τη
µελισσοκοµία και τη δασοκοµία που αποτελούν πολύτιµα συγκρι-
τικά πλεονεκτήµατα της πατρίδας µας, γιατί δεν πρέπει να αντι-
µετωπίζουµε την ορεινότητα ως κάποιου είδους µειονέκτηµα ή
βάρος στα δηµόσια οικονοµικά µας, αλλά σαν µια µεγάλη ευκαι-
ρία ανάκαµψης της ελληνικής υπαίθρου και αναζωογόνησης των
τοπικών κοινωνιών που έχουν πληγεί σκληρά από το δηµογρα-
φικό, για να αναδείξουµε, τελικά, τις σπουδαίες δυνατότητες ανά-
πτυξης πλήθους παραγωγικών κλάδων της εθνικής µας οικο-
νοµίας.

Σε αυτήν την κατεύθυνση το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
έρχεται να στηρίξει ένα κοµβικής σηµασίας εργαλείο για την
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πρωτογενή παραγωγή, τους αγροτικούς συνεταιρισµούς για
τους οποίους –πρώτον- παρατείνονται µε το άρθρο 15 οι µισθω-
τικές συµβάσεις για παραγωγικές εγκαταστάσεις τους έως πέντε
έτη. Δεύτερον, παραχωρούνται µε το άρθρο 16 ακίνητα για επεν-
δύσεις µε ταχείες διαδικασίες. Τρίτον -και πολύ σηµαντικό- δίνε-
ται η δυνατότητα ρύθµισης αγροτικών δανείων και διαγραφής
µέρους του κεφαλαίου µέσω της ρύθµισης αυτής, βελτιώνοντας
κατ’ αυτόν τον τρόπο τη βιωσιµότητα των διακανονισµών αγρο-
τών και συνεταιρισµών µε πιστωτικά ιδρύµατα. 

Κλείνοντας, κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω δυο λόγια για το
µείζον ζήτηµα της αξιοποίησης ακινήτων του δηµοσίου από
αγρότες νέους και παλαιότερους. Με αφορµή το άρθρο 26 και
την παράταση που δίνεται σε παραχωρήσεις χρήσης δηµόσιας
γης σε αγρότες και ανέργους, ένα µέτρο όχι µόνο χρήσιµο αλλά
απαραίτητο, θέλω να υπογραµµίσω την ανάγκη να δώσουµε απο-
τελεσµατικές, αλλά κυρίως µόνιµες λύσεις στο πρόβληµα αυτό.
Ένα τέτοιο ριζικό και ξεκάθαρο µέτρο θα ήταν ο ορεινός αναδα-
σµός, ο οποίος θα µπορούσε να λειτουργήσει σαν ένα σταθερό
αναπτυξιακό εφαλτήριο για αποµονωµένες περιοχές, όπως είναι
και η Ευρυτανία. 

Αυτό, βέβαια, δεν σηµαίνει ότι µέτρα όπως η παράταση χρή-
σης κρατικών γαιών από κατά κύριο επάγγελµα αγρότες ή ανέρ-
γους δεν είναι και αυτά σηµαντικά. Ας µην ξεχνάµε ότι αυτό
συναρτάται άµεσα και µε µια σειρά από δηµόσιες επιδοτήσεις
και γενικά χρηµατοδοτήσεις, των οποίων τη λήψη διευκολύνουµε
µε την εν λόγω διάταξη. 

Παρά ταύτα, κύριε Υπουργέ, είναι απαραίτητο να δούµε -και
είµαι βέβαιη ότι ήδη έχετε ξεκινήσει την επεξεργασία σχεδίων-
το πώς η µέχρι τώρα αναξιοποίητη ακίνητη περιουσία του δηµο-
σίου, όχι µόνο αγροτική γη, αλλά και κρατικά κτίρια στην περιφέ-
ρεια, θα αποδοθεί στους παραγωγούς, αλλά και σε τοπικούς
φορείς. Ένα τέτοιο παράδειγµα αποτελεί και το θέµα του Κέ-
ντρου Γεωργικής Εκπαίδευσης Ευρυτανίας, του ΚΕΓΕ, στο οποίο
έχω αναφερθεί αρκετές φορές και το οποίο θέλει να αξιοποιήσει
ο Δήµος Καρπενησίου, ένα ακίνητο το οποίο παραµένει αναξιο-
ποίητο επί δεκαετίες, ενώ θα µπορούσε να χρησιµοποιηθεί σε
δράσεις στήριξης της τοπικής αγροτικής οικονοµίας και της κοι-
νωνίας. 

Κλείνοντας, θέλω να πω πως θεωρώ ότι το σηµερινό νοµοσχέ-
διο το οποίο συζητούµε είναι πολύ σηµαντικό για όλους αυτούς
τους λόγους τους οποίους εξέθεσα, αλλά και για όλους τους λό-
γους τους οποίους εξέθεσαν και οι προηγούµενοι οµιλητές, γι’
αυτό εµείς στη Νέα Δηµοκρατία το στηρίζουµε και το υπερψηφί-
ζουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Αθανάσιος Παπαθανάσης, Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης. Σε αυτό υπάρχουν θεµελιώδεις αρχές στις οποίες µπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε και που είναι προς όφελος του αγροτι-
κού κόσµου. 

Δεν αµφισβητείται πια από κανέναν ότι η Ελλάδα ως κράτος-
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης επωφελείται από σηµαντικά χρη-
µατοδοτικά εργαλεία για την αγροτική ανάπτυξη. Οι ευρωπαϊκοί
πόροι παρέχουν τη δυνατότητα ενίσχυσης της αγροτικής οικο-
νοµίας και στήριξης του πρωτογενούς τοµέα. Σηµαντικές διατά-
ξεις εµπεριέχονται σε αυτό, όπως οι προτεινόµενες ρυθµίσεις για
τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις και την αναµόρφωση του θε-
σµού µέσα από την τροποποίηση του ν.4647/2019. 

Πιο συγκεκριµένα, διευρύνεται το πεδίο εφαρµογής των διε-
παγγελµατικών οργανώσεων, καθώς εντάσσονται στον θεσµό οι
τοµείς της αλιείας και της υδατοκαλλιέργειας επιπλέον του τοµέα
των αγροτικών προϊόντων, γεωργικών και κτηνοτροφικών. 

Παράλληλα, ενσωµατώνονται ευρωπαϊκές κατευθυντήριες
γραµµές για τη σύσταση και λειτουργία των επαγγελµατικών ορ-
γανώσεων, αντιµετωπίζονται προβλήµατα που ανέκυψαν στη λει-

τουργία των υφιστάµενων οργανώσεων, µε στόχο αυτή να κατα-
στεί περισσότερο αποτελεσµατική, ενώ ενισχύεται µέσω συγκε-
κριµένων κινήτρων η µεγαλύτερη συµµετοχή, η συνεργασία και
η συλλογική εκπροσώπηση των µελών τους, καθώς και η διαφά-
νεια της λειτουργίας των διεπαγγελµατικών οργανώσεων εστιά-
ζοντας στην αντιπροσωπευτικότητα και τη βιωσιµότητά τους,
µειώνοντας δηλαδή την εξάρτησή τους από εξωτερική χρηµατο-
δότηση. 

Έτσι, η σύσταση του Εθνικού Συµβουλίου Διεπαγγελµατικών
Οργανώσεων ως κεντρικός φορέας συντονισµού και συνεργα-
σίας των εν λόγω οργανώσεων διευκολύνει τον διάλογο και την
ανταλλαγή της τεχνογνωσίας µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης, για την προώθηση κοινών πολιτικών και δράσεων. 

Συγκεκριµένα, µέσω του Εθνικού Συµβουλίου Διεπαγγελµατι-
κών Οργανώσεων διευκολύνεται η συνεργασία µεταξύ διαφορε-
τικών οργανώσεων, διευρύνεται η εκπροσώπηση των διαφόρων
κλάδων του πρωτογενούς τοµέα, ενώ ενισχύεται ο ρόλος των διε-
παγγελµατικών οργανώσεων στη χάραξη της εθνικής αγροτικής
πολιτικής.

Επίσης, πολύ σηµαντικό είναι ότι η διαδικασία εκπόνησης και
έγκρισης διαχειριστικών σχεδίων για βοσκήσιµες γαίες απλοποι-
είται και επιταχύνεται, διασφαλίζοντας την οµαλή ολοκλήρωση
των σχετικών διαδικασιών. Με τις νέες ρυθµίσεις µειώνονται οι
καθυστερήσεις και διασφαλίζεται η έγκαιρη ολοκλήρωση των
διαδικασιών, δίνοντας έµφαση στην ορθολογική διαχείριση των
βοσκήσιµων εκτάσεων, προς όφελος της παραγωγικότητας των
κτηνοτρόφων. 

Παράλληλα, παρατείνεται η προθεσµία ολοκλήρωσης των σχε-
τικών διαδικασιών µε δυνατότητα επιπλέον παρατάσεων µέσω
των υπουργικών αποφάσεων έως το 2027, προσφέροντας στους
αρµόδιους φορείς περισσότερο χρόνο για να προσαρµοστούν
στις απαιτήσεις του νέου πλαισίου. 

Σε ό,τι αφορά στο Κεντρικό Ηλεκτρονικό Μητρώο Οικοτεχνίας,
η Διεύθυνση Ποιότητας και Ασφάλειας Τροφίµων του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης αναγνωρίζεται επίσηµα ως αρµόδια
αρχή, ενισχύοντας τον συντονισµό των πολιτικών, τη διαφάνεια
και την εµπιστοσύνη παραγωγών και καταναλωτών. 

Παράλληλα, ρυθµίζονται ζητήµατα που αφορούν στην παρα-
γωγή και διάθεση προϊόντων οικοτεχνίας και αγροτικών προ-
ϊόντων του Αγίου Όρους.

Επιπλέον, παρατείνεται έως και πέντε έτη η διάρκεια των µι-
σθωτικών συµβάσεων των αγροτικών συνεταιρισµών, ώστε να
διατηρήσουν την πρόσβασή τους σε κρίσιµες παραγωγικές εγκα-
ταστάσεις. 

Ταυτόχρονα, επιταχύνεται η διαδικασία παραχώρησης δηµο-
σίων ακινήτων για επενδυτικούς σκοπούς, εξαλείφοντας καθυ-
στερήσεις που εµποδίζουν στρατηγικές επενδύσεις στον
αγροτικό τοµέα. 

Ρυθµίζεται η δυνατότητα των ΓΟΕΒ και των ΤΟΕΒ να εκµισθώ-
νουν τµήµατα των έργων που διαχειρίζονται, για την εγκατά-
σταση σταθµών ηλεκτροπαραγωγής από ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, µειώνοντας το κόστος παραγωγής. 

Επιλύεται, επίσης, ένα χρόνιο ζήτηµα σχετικά µε ακίνητα εκ-
κλησιαστικών νοµικών προσώπων, διασφαλίζοντας το ιδιοκτη-
σιακό καθεστώς τους.

Στον τοµέα της γεωργίας προστίθενται ως ελεγκτικές αρχές
τα Τµήµατα Αγροτικής Ανάπτυξης και Ελέγχων του Υπουργείου,
για τη διασφάλιση της ποιότητας των γεωργικών προϊόντων και
την προστασία των παραγωγών. 

Ανασυντίθεται το Συµβούλιο Αλιείας, ενσωµατώνοντας εκπρό-
σωπο της Διεύθυνσης Κτηνιατρικής Δηµόσιας Υγείας, για την ενί-
σχυση των ελέγχων υγιεινής και ασφάλειας των αλιευµάτων. 

Επίσης, παρατείνεται µέχρι το τέλος του 2025 η παραχώρηση
χρήσης αγροτικών ακινήτων σε επαγγελµατίες αγρότες και ανέρ-
γους, εξασφαλίζοντας τη δυνατότητα δήλωσης στον ΟΣΔΕ και
τη διευκόλυνση πρόσβασής τους σε χρηµατοδοτικά εργαλεία. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει σηµαντικές ρυθµίσεις που αφο-
ρούν στη διαδικασία ειδικής εκκαθάρισης πιστωτικών και χρηµα-
τοδοτικών ιδρυµάτων και δίνει τη δυνατότητα δυναµικής επανεκ-
κίνησης της αγροτικής παραγωγής. Αφορά σε συσσωρευµένα
κόκκινα δάνεια και θα δώσει σηµαντική ανάσα σε επτακόσιους
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συνεταιρισµούς και σχεδόν είκοσι µία χιλιάδες αγρότες. Συγκε-
κριµένα, εισάγεται η υποχρέωση των ειδικών εκκαθαριστών να
καταθέτουν επιχειρησιακά σχέδια στην Τράπεζα της Ελλάδος, µε
στόχο την ενίσχυση της διαφάνειας και της αποδοτικότητας στη
διαχείριση των υπό εκκαθάριση ιδρυµάτων, την προτεραιότητα
σε εξειδικευµένους διαχειριστές για τη διαχείριση απαιτήσεων
που αφορούν σε αγροτικά δάνεια, στην ταχύτερη ολοκλήρωση
των εκκαθαρίσεων, διασφαλίζοντας τα συµφέροντα των Ελλήνων
αγροτών. 

Επιπλέον, θεσπίζεται συγκεκριµένη θητεία και αυξάνονται οι
απαιτήσεις εξειδίκευσης των µελών της Επιτροπής Ειδικών Εκ-
καθαρίσεων, µε στόχο την ευελιξία και την ταχύτερη επίλυση των
υποθέσεων, τη δυνατότητα διαγραφής µέρους του κεφαλαίου σε
περιπτώσεις συµβιβασµών, βελτιώνοντας έτσι τη βιωσιµότητα
των διακανονισµών, τη διασφάλιση της ίσης µεταχείρισης των
οφειλετών. 

Παράλληλα, δίνεται η δυνατότητα στους διαχειριστές πιστώ-
σεων να αναλάβουν τη διαχείριση ιδρυµάτων υπό ειδική εκκαθά-
ριση, µε αποτέλεσµα την κάλυψη νοµικών κενών και την αποτε-
λεσµατικότερη διαχείριση των περιπτώσεων αυτών, την προστα-
σία των συµφερόντων των αγροτών και άλλων επαγγελµατιών,
µέσω εξειδικευµένων διαχειριστών, τη µείωση της γραφειοκρα-
τίας και την επιτάχυνση της διαδικασίας εκκαθάρισης. 

Τέλος, θεσπίζεται ένα ολοκληρωµένο σύστηµα καταγραφής
εκποµπών αερίων θερµοκηπίου από τη γεωργία, µε στόχο τη µεί-
ωση του περιβαλλοντικού αποτυπώµατος, την προώθηση της και-
νοτοµίας και την ευθυγράµµιση της χώρας µε τις διεθνείς δεσ-
µεύσεις της για την κλιµατική αλλαγή.

Το άρθρο 16 αφορά σε ένα κεφαλαιώδες ζήτηµα το οποίο
αφορά στη διαχείριση της ακίνητης περιουσίας του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης. Αυτή η περιουσία, η οποία είναι του Ελλη-
νικού Δηµοσίου, είναι µια περιουσία η οποία σε έναν πολύ µεγάλο
βαθµό παραµένει αναξιοποίητη. Μιλάµε για καλλιεργήσιµες εκτά-
σεις που θα δοθούν σε ακτήµονες αγρότες ή σε δήµους ή οργα-
νισµούς αυτοδιοίκησης που θέλουν να τις αξιοποιήσουν ή σε
επενδυτές οι οποίοι προτίθενται να κάνουν µεγάλες επενδύσεις
στη χώρα.

Πολύ σηµαντικό είναι το κεφάλαιο της κλιµατικής αλλαγής. Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή τη στιγµή και εν όψει της νέας
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, ΚΑΠ, η ευρωπαϊκή συζήτηση έχει
προτεραιοποιήσει σε πολύ µεγάλο βαθµό την υποστήριξη των µι-
κρών αγροτικών γεωργικών εκµεταλλεύσεων, την είσοδο των
νέων ανθρώπων στον πρωτογενή τοµέα, την υποστήριξη των µα-
κρινών, αποµακρυσµένων και µειονοτικών περιοχών για την ανά-
πτυξη του πρωτογενούς τοµέα και, βεβαίως, παραµένει κορυ-
φαίο θέµα συζήτησης η µείωση των εκποµπών των αερίων του
θερµοκηπίου. Άρα, λοιπόν, δεν µιλάµε αυτή τη στιγµή για επιλο-
γές οι οποίες αφορούν µόνο στην ελληνική Κυβέρνηση, αλλά µι-
λάµε για επιλογές οι οποίες βρίσκονται στον σκληρό πυρήνα των
ευρωπαϊκών πολιτικών και είναι, βέβαια, προς όφελος και του
αγροτικού κόσµου της χώρας µας. 

Επιπλέον, µε τροπολογία θα ρυθµιστούν ζητήµατα του Ελλη-
νικού Οργανισµού Γεωργικών Ασφαλίσεων στην παροχή κτηνια-
τρικού επιδόµατος λόγω της συνεισφοράς των κτηνιάτρων στην
αντιµετώπιση ασθενειών, καθώς και σε άλλα επείγοντα διαδικα-
στικά ζητήµατα. 

Συνοψίζοντας, η παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία διευθετεί
εκκρεµότητες και δίνει λύσεις σε σηµαντικά ζητήµατα του πρω-
τογενούς τοµέα. Δίνει λύσεις και ενεργοποιεί τη δυναµική της
αγροτικής παραγωγής και των παραγωγών µας. Παρεµβαίνει κα-
ταλυτικά και επιλύει παραγωγικά, διοικητικά, οικονοµικά και δια-
δικαστικά θέµατα, ενισχύοντας τη συνολική στρατηγική ανάπτυ-
ξης του αγροτικού τοµέα στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου, τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και

τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Επαγγελµατικό Λύκειο
Σερρών. 

Καλωσορίζουµε και τα παιδιά και τους εκπαιδευτικούς στη
Βουλή!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Θεόδωρος Καράογλου, Βουλευ-

τής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου

που συζητούµε βοηθά τον πρωτογενή τοµέα να καρπίσει, διότι
για την Κυβέρνησή µας η γεωργία και η κτηνοτροφία δεν είναι
δύο ακόµα οικονοµικές δραστηριότητες, αλλά είναι θεµελιώδεις
πυλώνες της κοινωνικής και εθνικής συνοχής µας. Άλλωστε,
όπως πολύ εύστοχα έχει τονίσει ο αρµόδιος Υπουργός, ο καλός
συνάδελφος κ. Κώστας Τσιάρας, κάθε αγρότης, κάθε παραγω-
γός, κάθε άνθρωπος του µόχθου εκπροσωπεί την ψυχή της υπαί-
θρου. Το χώµα που καλλιεργεί ο Έλληνας παραγωγός είναι η
καρδιά της παραγωγικής Ελλάδας, άρα η στήριξη του πρωτογε-
νούς τοµέα, τουλάχιστον, γι’ αυτή την Κυβέρνηση είναι µια εθνική
επιλογή που ενώνει το εχθές µε το αύριο, είναι ο σπόρος που φυ-
τεύτηκε στη γόνιµη ελληνική γη και πλέον ανθίζει. 

Στο πλαίσιο αυτό δική µας ευθύνη ως Κυβέρνηση είναι να συ-
νεχίσουµε να κοιτάµε µπροστά, µε περισσότερη δουλειά, λιγό-
τερα λάθη, µεγαλύτερα αποτελέσµατα και µικρότερες καθυ-
στερήσεις. Διότι µόνο οι δυναµικές πολιτικές αφήνουν ευδιάκριτο
αποτύπωµα στην καθηµερινότητα των συµπολιτών µας, οικοδο-
µώντας παράλληλα την ισχυρή Ελλάδα του 2027, την Ελλάδα
στην οποία πιστεύουµε, την Ελλάδα για την οποία αγωνιζόµαστε. 

Ειδικότερα, για τους Έλληνες αγρότες επί πεντέµισι χρόνια
έχουµε αποδείξει ότι βρισκόµαστε µε πράξεις στο πλευρό τους,
προχωρώντας σε διαρκείς παρεµβάσεις. Ήδη από το 2019 απα-
ντάµε στις αγωνίες τους µε συγκεκριµένες πρωτοβουλίες και
απτές πολιτικές. Μειώσαµε τον ΦΠΑ για αγορά αγροτικών µηχα-
νηµάτων από το 24% στο 13%. Μειώσαµε τον ΦΠΑ για αγορά λι-
πασµάτων και ζωοτροφών από το 13% στο 6%. Καταργήσαµε τον
νόµο του ΣΥΡΙΖΑ για φορολόγηση των επιδοτήσεων από το
πρώτο ευρώ, όπως καταργήσαµε και τον νόµο Κατρούγκαλου
που συνέδεε την ασφαλιστική εισφορά µε το εισόδηµα. 

Παράλληλα, επιστρέψαµε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στο
αγροτικό πετρέλαιο, εξασφαλίσαµε για τη χώρα µας ποσό ύψους
19,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ για τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική,
που είναι το ίδιο ακριβώς µε το ποσό που είχαµε λάβει µε την
προηγούµενη ΚΑΠ, όταν χώρες όπως η Γαλλία, η Ιταλία, η Γερ-
µανία, το Βέλγιο, αλλά και άλλες, υπέστησαν µείωση από 10%
έως 15%, ενώ παράλληλα πολεµούµε τις παράνοµες ελληνοποι-
ήσεις. 

Φυσικά, δεν αρκούµαστε µόνο σε αυτά, αφού συνεχίζουµε να
στηρίζουµε τον αγροτικό τοµέα µε νέες παρεµβάσεις που ανα-
κοίνωσε πρόσφατα ο Πρωθυπουργός. Και όλα αυτά πάντοτε σε
ρεαλιστική βάση. 

Όµως, πρέπει να γίνει κατανοητό από όλους ότι οι δηµοσιονο-
µικές δυνατότητες της χώρας δεν είναι απεριόριστες. Το εξή-
γησα αυτό σε φίλους αγρότες από την Επανοµή πρόσφατα, µε
τους οποίους συνοµίλησα, και τους επισήµανα ότι τα ζητήµατα
λύνονται µόνο µε διάλογο. Αυτή είναι η βέλτιστη τακτική για να
γεφυρώνονται οι αποστάσεις, διότι σπόροι για να φυτρώσουν λε-
φτόδεντρα που θα καλύψουν τα θέλω όλων των κοινωνικών οµά-
δων δεν υπάρχουν. 

Εµείς ως Κυβέρνηση θα είµαστε εδώ για να συζητήσουµε µε-
σοπρόθεσµες και µακροπρόθεσµες λύσεις για την αντιµετώπιση
των προβληµάτων τους, όπως είµαστε εδώ για να συζητήσουµε
το πώς οι Έλληνες αγρότες θα σταθούν απέναντι στον παγκό-
σµιο ανταγωνισµό. 

Άλλωστε, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, η σχέση της Νέας
Δηµοκρατίας µε τους ανθρώπους του πρωτογενούς τοµέα είναι
βαθιά, είναι µια σχέση ειλικρίνειας, είναι µια σχέση αµοιβαίας κα-
τανόησης. Ήταν, είναι και θα συνεχίσει να είναι, καθότι οι Έλλη-
νες αγρότες και κτηνοτρόφοι ξέρουν πως µόνο η Νέα Δηµο-
κρατία στέκεται διαχρονικά στο πλευρό τους, όχι µε υποσχέσεις
και µε απατηλά «θα», αλλά µε χειροπιαστές αποδείξεις. Το γνω-
ρίζω εκ πείρας, καθώς προέρχοµαι από αγροτική περιοχή και
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ξέρω από πρώτο χέρι τι σηµαίνει να καλλιεργείς τη γη για να εξα-
σφαλίσεις τα προς το ζην. Αυτούς τους συµπατριώτες, τους αν-
θρώπους του µόχθου, εµείς στη Νέα Δηµοκρατία τούς τιµούµε
και τους στηρίζουµε. 

Θυµίζω ότι πλέον δεν υπάρχει πλαφόν 100 εκατοµµυρίων στον
κρατικό προϋπολογισµό για την επιστροφή του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στο πετρέλαιο, αλλά θα γίνει στο σύνολό της σύµ-
φωνα µε τα τιµολόγια που θα υποβληθούν, µε το συνολικό ποσό
της επιστροφής να φτάνει έως και τα 160 εκατοµµύρια ευρώ.

Επιπλέον, µε πόρους από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης θα αποζηµιωθούν παραγωγοί που υπέστησαν απώλειες άνω
του 30%, αµέσως µόλις λάβουµε τη σχετική έγκριση από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση.

Οι βαµβακοπαραγωγοί ενισχύονται µε 31,7 ευρώ ανά στρέµµα
και µειώνεται το πλαφόν για ένταξή τους στο καθεστώς της συν-
δεδεµένης ενίσχυσης. 

Στην ίδια λογική οι κτηνοτρόφοι που έχασαν ζώα από την πα-
νώλη και την ευλογιά, εκτός από τις υψηλές αποζηµιώσεις, θα
λάβουν στήριξη για την αντικατάσταση του ζωικού κεφαλαίου. 

Ταυτόχρονα, εξασφαλίσαµε χαµηλή τιµή ρεύµατος µέσω του
τιµολογίου «ΓΑΙΑ» στο 0,093 του ευρώ ανά κιλοβατώρα, η οποία
είναι πολύ χαµηλότερη από το κόστος παραγωγής της κιλοβα-
τώρας στη χονδρική αγορά.

Επίσης, ως προς τις υποδοµές δηµοπρατούνται και υλοποι-
ούνται ήδη αρδευτικά έργα συνολικού προϋπολογισµού 865 εκα-
τοµµυρίων ευρώ σε όλη την επικράτεια και παράλληλα γίνονται
και έργα αποκατάστασης οδικών υποδοµών στην Ελλάδα προ-
ϋπολογισµού 900, περίπου, εκατοµµυρίων ευρώ.

Ωστόσο κατά την άποψή µου η πιο σηµαντική τοµή του συγκε-
κριµένου νοµοσχεδίου είναι η ρύθµιση των κόκκινων δανείων συ-
νεταιρισµών και αγροτών, ενός πολύ µεγάλου ποσού ύψους 3,8
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Χάρη σε αυτό 700, περίπου, συνεταιρι-
σµοί και 21.000 αγρότες παραγωγοί µας µπορούν να ατενίζουν
ελεύθερα το µέλλον. Η δυνατότητα διαγραφής µέρους του κε-
φαλαίου στο πλαίσιο συµβιβασµών, ο διακανονισµός και οι δια-
κανονισµοί γενικότερα που βασίζονται στις πραγµατικές οικονο-
µικές δυνατότητες των αγροτών και η καθοδήγηση από εξειδι-
κευµένους διαχειριστές που γνωρίζουν τις ανάγκες του κλάδου
προσφέρουν -δίχως αµφιβολία- βιώσιµες λύσεις στους αγρότες.
Και όλα αυτά µε την υψηλή εποπτεία της Τράπεζας της Ελλάδος,
η οποία θα επιβλέπει τις διαδικασίες, διασφαλίζοντας την ορθή
εφαρµογή των κανόνων. 

Με τον τρόπο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρέχουµε
οικονοµική ανάσα στους αγρότες µας, ενισχύουµε τη βιωσιµό-
τητά τους, προστατεύουµε την παραγωγική τους δυναµική, δια-
τηρούµε ανοιχτή την πρόσβασή τους σε πόρους και µειώνουµε
την αβεβαιότητα που συνόδευε την καθηµερινότητά τους. Πρό-
σφατα εξάλλου τα µέλη της ΕΘΕΑΣ, που συναντήθηκαν µε τον
Πρωθυπουργό, αναγνώρισαν ότι το νοµοσχέδιο ανταποκρίνεται
σε χρόνια αιτήµατά τους και τόνισαν τη σηµασία της αποκατά-
στασης της εµπιστοσύνης στο συνεταιρίζεσθαι µέσω τέτοιων νο-
µοθετικών παρεµβάσεων. Το έπραξαν γιατί αναγνωρίζουν ότι τα
κύρια αιτήµατα που έθεσε ο κλάδος τα τελευταία χρόνια, όπως
η µονιµοποίηση της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης
στο αγροτικό πετρέλαιο και η µείωση του ενεργειακού κόστους,
ήδη έχουν ικανοποιηθεί. 

Κλείνοντας, ανοίγω µια µικρή παρένθεση για ένα θέµα που το
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, για το θέµα των ποι-
νικών και αστικών ευθυνών µελών των διοικητικών συµβουλίων
των αγροτικών συνεταιρισµών που έχουν πτωχεύσει. Δυστυχώς,
µετά από πολλά χρόνια -για κάποιους έχουν περάσει και είκοσι
χρόνια από τότε που έχει πτωχεύσει ο συνεταιρισµός στον οποίο
συµµετείχαν- κάποια µέλη των διοικητικών συµβουλίων των αγρο-
τικών συνεταιρισµών αυτών εξακολουθούν να ταλαιπωρούνται.
Η περιπέτειά τους συνεχίζεται. 

Το 2020 η Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
έδωσε πενταετή αναστολή στις διώξεις των µελών των διοικητικών
συµβουλίων των αγροτικών συνεταιρισµών που έχουν πτωχεύσει.
Η πενταετία, όµως, ολοκληρώνεται, µε αποτέλεσµα αυτοί οι άν-
θρωποι να κινδυνεύουν µε ποινικές συνέπειες, ενώ την ίδια στιγµή
έχουν πλήρη δέσµευση των περιουσιακών τους στοιχείων.

Ως πότε, κύριε Υπουργέ, θα βρίσκονται αιχµάλωτοι, ενώ το
µόνο που θέλησαν να κάνουν είναι να συµµετέχουν ενεργά, να
βοηθήσουν το συνεταιριστικό κίνηµα και να προσφέρουν γενικό-
τερα στην τοπική κοινωνία;

Κύριε Υπουργέ, ξέρω πολύ καλά ότι γνωρίζετε πάρα πολύ καλά
το θέµα, ξέρω ότι υπάρχουν εµπόδια -βλέπε ΕΦΚΑ-, αλλά είµαι
βέβαιος και σας έχω απόλυτη εµπιστοσύνη ότι θα βρείτε τον νό-
µιµο τρόπο σε συνεννόηση µε τους αρµόδιους φορείς να αντιµε-
τωπίσετε το πρόβληµα αυτό. 

Κυρία Πρόεδρε, συνοψίζοντας και κλείνοντας -και ευχαριστώ
πάρα πολύ για την ανοχή- να πω ότι σταθερή επιδίωξη της Κυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι η Νέα Δηµοκρατία να
συνεχίσει να απαντά στα αιτήµατα και τις αγωνίες της κοινωνίας.
Είναι αυτονόητο ότι σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα της
Νέας Δηµοκρατίας υπερψηφίζει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
αφού θεραπεύει ζητήµατα που απασχολούν έντονα τον πρωτο-
γενή τοµέα. Αυτή είναι εξάλλου η αποστολή και το καθήκον κάθε
υπεύθυνης κυβέρνησης που σέβεται και τιµά την εµπιστοσύνη
των πολιτών, να δίνει λύσεις εκεί που οι άλλοι βλέπουν αδιέξοδα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα η
Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελία Λια-
κούλη.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ο αρχαίος

τραγικός ποιητής Φρύνιχος έγραψε τη «Μιλήτου Άλωσις», οι Αθη-
ναίοι έφυγαν από την παράσταση, του επέβαλαν πρόστιµο και η
παράσταση δεν ξαναπαίχτηκε ποτέ ακριβώς επειδή περιελάµ-
βανε σκόπιµα όλα τα πάθη και ό,τι είχαν ζήσει µέχρι τότε, την
τραγωδία δηλαδή της πόλης, χωρίς, όµως, να περιλαµβάνει στην
παράστασή του την κάθαρση. Αυτό ήταν αδιανόητο να τα παρα-
κολουθεί ένας άνθρωπος που έχει συναισθήµατα. 

Το σκέφτηκα και το θυµήθηκα ακριβώς ζώντας την ιστορία των
Τεµπών: Ύβρις. Και για να φτάσουµε στην κάθαρση ξέρετε ότι
προηγείται η Νέµεσις και η Τίσις. Δεν χρειάζεται να πω περισσό-
τερα. 

Σήµερα η µέρα τα είπε όλα. Το πόρισµα και τα στοιχεία που
γνωστοποιήθηκαν, είναι ενδεικτικά της κατάστασης που ζούµε,
αποκαλυπτικά της κατάστασης που ζούµε. Μία είναι η φράση στο
στόµα του ελληνικού λαού: «Ζούµε από τύχη. Δεν «ζήσαµε από
τύχη» στις 28 Φλεβάρη και πριν το 2023, αλλά εξακολουθούµε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ζούµε από τύχη. Το πόρισµα
δεν είπε µόνο τι έγινε την ηµέρα εκείνη της τραγωδίας. Το πόρι-
σµα είπε και τι γίνεται σήµερα και τι συνεχίζει να γίνεται σήµερα. 

Ζούµε από τύχη, λοιπόν, και το πόρισµα αυτό που σήµερα δη-
µοσιοποιήθηκε, απέδειξε -γιατί τολµήσατε και αυτό να το πείτε
κάποιοι από εσάς ευθέως και κάποιοι να το υπονοήσετε- και κάτι
ακόµη: Όχι, δεν είναι µια οµάδα σαλεµένων από το πένθος γο-
νιών. Κατάφεραν το πένθος να το κάνουν ψυχή και την ψυχή να
την κάνουν χαρταετό και τον χαρταετό να τον πετάξουν ψηλά και
να δουν κάτω και πανοραµικά. Τουλάχιστον, εκείνοι που έπαθαν
αυτό που έπαθαν -σε άνθρωπο να µη συµβεί ποτέ και σίγουρα δε
συνέβη σε εµάς οπότε εκ του ασφαλούς όλοι µπορούµε να µι-
λάµε και να αναλύουµε- είχαν τη γενναιότητα να προσφέρουν
στον ελληνικό λαό το πλαίσιο της έρευνας για να µη συµβεί στα
δικά µας και στα άλλα παιδιά και αυτό οφείλουµε να το αναγνω-
ρίσουµε.

Σήµερα, λοιπόν, δεν είναι µια οµάδα σαλεµένων ανθρώπων
που έκαναν από το πένθος πράγµατα. Αυτό ήταν η πρώτη απο-
κάλυψη.

Επίσης, τη σύµβαση 717 τη θυµάστε; Σε αυτά τα έδρανα ήσα-
σταν όταν µας κοροϊδεύατε τον Νοέµβρη του 2023 όταν είπαµε
ότι βρίσκεται σε αιτιώδη συνάφεια, όταν είπαµε ότι έχει έρθει
ολόκληρη η δικογραφία της ευρωπαϊκής Εισαγγελίας και πρέπει
να αξιοποιηθεί διότι είναι η γενεσιουργός αιτία. Πόσο µας κοροϊ-
δέψατε και τότε; Τι είπε σήµερα το πόρισµα; Το πόρισµα είπε ότι
αν η σύµβαση 717 είχε ολοκληρωθεί, τότε το συγκεκριµένο δυ-
στύχηµα δεν θα γινόταν ποτέ, γιατί ναι, ανθρώπινο λάθος
υπήρχε, αλλά και κάτι εκπληκτικό για το ανθρώπινο λάθος. 

Παρακολούθησα όλη τη συνέντευξη Τύπου, κύριε Υπουργέ.
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Ενενήντα κλήσεις είχε ο συγκεκριµένος σταθµάρχης µέσα σε
εξήντα λεπτά. Έγιναν απανωτά λάθη, λέει, εκείνη την ηµέρα πα-
ντού. Ένα διαλυµένο σιδηροδροµικό δίκτυο, ένας γυµνός σιδη-
ρόδροµος, αυτό έχετε -δεν είχατε-, γιατί εξακολουθεί η τηλε-
διοίκηση να µην έχει ολοκληρωθεί. 

Διότι το πόρισµα, βεβαίως, µιλάει για την πιθανή παρουσία
καυσίµου στον χώρο, αλλά µη ύπαρξη αρκετών δειγµάτων, διότι
φροντίσατε να τα µπαζώσετε. Κι εµείς είµαστε για τα µπάζα,
όπως είπε ο λαλίστατος κατά τα άλλα κ. Φλωρίδης. Πού είναι
αυτές τις ηµέρες; Δεν τον βλέπω και πολύ να εµφανίζεται, αλή-
θεια όµως. Ο χώρος που µπαζώθηκε ήταν χωρίς την έγκριση της
εισαγγελίας και της ανακριτικής αρχής. Κανένας δεν είδε και κα-
νένας δεν άκουσε.

Βέβαια, υπήρχε και το µικρό πλυντήριο σήµερα, από ό,τι είδα,
ότι αυτοί που παρέστησαν εκ µέρους της Κυβέρνησης και οι οµο-
γάλακτοι πάσης φύσεως µόνο παρατηρούσαν. Θέλετε, δηλαδή,
να µας πείτε µε απλά λόγια –αλλά θα τα δείξει και η προανακρι-
τική αυτά- ότι κάποια τοπικά στελέχη, από αυτά που ξέρω εγώ
στη Λάρισα, πήγαν δηλαδή πυροσβέστες, οι άνθρωποι µε τη µά-
νικα θέλετε να µας πείτε, πήγαν από τον ΔΕΔΔΗΕ, πήγαν της
ΕΜΑΚ, αυτοί οι άνθρωποι, τα κατώτερα στελέχη της διοίκησης
και των υπηρεσιών, οι ένστολοι πήγαν και αποφάσισαν µόνοι τους
και είπαν «Α, αυτήν την πλαγιά εδώ που έγινε η τραγωδία να την
ισοπεδώσουµε τώρα και να µεταφέρουµε δίπλα την πλαγιά σε
διάφορα στρέµµατα και χωράφια». 

Δεν ήταν κανένας υπεύθυνος γι’ αυτό, δεν ήταν ο παρά τω
Πρωθυπουργώ, όχι δεν ήταν, ούτε ο Πρωθυπουργός ήταν. Κα-
νένας δεν ήταν. Ήταν τα κατώτερα στελέχη, αυτοί µόνοι τους,
ένας πυροσβέστης θα µας πείτε αύριο, ένας αστυνόµος, πήγε
και είπε: «Ρε παιδιά, εκείνη την πλαγιά δεν τη µεταφέρουµε στα
διπλανά οικόπεδα;». Αλήθεια λέτε; Ύβρις, Νέµεσις, Τίσις, Κάθαρ-
σις.

Και δεν είναι µόνο αυτό. Υπάρχει και ένα καίριο και σηµαντικό
ερώτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Βρήκαµε έναν παραπλα-
νηµένο Πρωθυπουργό πριν από λίγες ηµέρες στον κ. Σρόιτερ.
Ποιος τον παραπλάνησε; Δεν πρέπει να πει; Ποιος παραπλάνησε
τον Πρωθυπουργό της χώρας; Ποιος του είπε ότι δεν υπήρχε
φορτίο; Ποιος του είπε ότι ήταν µόνο ανθρώπινο λάθος; Ποιος
του είπε ότι υπήρχε τηλεδιοίκηση στη Λάρισα; Ποιος του τα είπε
όλα αυτά και τα µετέφερε; Κάποιος τα είπε. Δεν έχει ονοµατεπώ-
νυµο; Δεν πρέπει να τοποθετηθεί ο κύριος Πρωθυπουργός σε
αυτό; Αυτό είναι το καίριο και βασικό ερώτηµα της ηµέρας. 

Κατά τα υπόλοιπα, οκτώ στους δέκα Έλληνες αµφισβητούν τη
δικαιοσύνη και µαζί και την Κυβέρνησή σας. Αυτοί µε αδιαµεσο-
λάβητο τρόπο κατεβαίνουν αύριο στους δρόµους. Αυτοί θα δώ-
σουν το ηχηρό «παρών». Και ξέρετε τι θα κάνουν; Θα είναι προ-
νοµιακοί συνοµιλητές µαζί σας για πρώτη φορά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Το πλήθος και η λαϊκή οργή θα φτιάξει αυτήν την αδιαµεσολά-
βητη σχέση συνοµιλητή ισότιµου, προνοµιακού µε την Κυβέρ-
νηση, για να φωνάξει και να µιλήσει και εσείς να αναγκαστείτε να
ακούσετε. Και αν θέλετε να ακούσετε, σήµερα πρέπει να κάνετε
δεκτή την τροπολογία, την οποία καταθέσαµε, για την αφυπηρέ-
τηση το διάστηµα των τεσσάρων χρόνων ενός δικαστικού που
πρέπει να µεσολαβεί για να πάρει κρατική θέση, θέση διοίκησης
στο δηµόσιο και ούτω καθεξής. 

Και µία κουβέντα θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, για το πολυνοµοσχέδιο -πολυνοµοσχέδιο-σκούπα είναι
και αυτό- µε διάφορες τεχνικές ρυθµίσεις και άλλες για τους
αγρότες, επειδή ακριβώς βρίσκοµαι στη Θεσσαλία. 

Αν κάποιος έβλεπε τι έκανε το Υπουργείο σας για τη Θεσσαλία,
θα έβαζε πραγµατικά τα κλάµατα. Οι αγρότες της Θεσσαλίας, οι
πληµµυρισµένοι, οι πολυτραυµατίες που βρίσκονται στη ΜΕΘ,
δυστυχώς, δεν είδαν από εσάς ειδικό στρατηγικό σχέδιο, δεν
είδαν απολύτως τίποτε. Έχουν κι αυτοί 30% περισσότερο κόστος
παραγωγής. Και αυτοί δεν έχουν στον ειδικό φόρο κατανάλωσης
τίποτα παρά µόνο τα 78 εκατοµµύρια που φέρατε πίσω. Και αυτοί
στο πρόγραµµα «ΓΑΙΑ» δεν έχουν ειδική ρύθµιση. Έχουν ακόµη
ακαλλιέργητες εκτάσεις, όπως γνωρίζετε, κύριε Υφυπουργέ, και
δεν τις έχετε ακόµη αποζηµιώσει. 

Τι να περιµένουν από εσάς; Τα κόκκινα δάνεια που εξαγγείλατε
για τους 21.000 δήθεν αγρότες; Τα κόκκινα δάνεια που «ώδινεν
όρος και έτεκεν µυν» και, τελικά, ούτε το ένα δέκατο από αυτούς
που χρωστάνε, αφορούν; Προσέξτε λίγο, όµως. Αύριο θα συµµε-
τέχουν όλοι οι αγρότες της Θεσσαλίας στις κινητοποιήσεις για
τα Τέµπη. Ξέρετε γιατί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα κλείσετε όµως,
κυρία Λιακούλη.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, κι ευχαριστώ.
Γιατί η Θεσσαλία δεν είναι τυχαία περιοχή. Γέννησε εξεγέρσεις

και γέννησε Μαρίνο Αντύπα.
Και αύριο στις πλατείες που δεν θα είστε εσείς, αλλά θα είµα-

στε εµείς, θα δείτε πόσοι πολλοί «Μαρίνοι Αντύπες» είναι ακόµα
και σας περιµένουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
κ. Αριστοτέλης Σπάνιας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαρι-
στώ. 

Κύριε Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αγαπητή συνάδελφε, δεν µας είπατε, όµως, τι λέει ο λαός
για την Αντιπολίτευση. Μας είπατε όλα τα άλλα εκτός από τη
γνώµη του λαού για την Αντιπολίτευση.

Στο σχέδιο νόµου περιγράφονται οι παρεµβάσεις σε µια σειρά
από ζητήµατα που αφορούν στο Υπουργείο. Έτσι προβάλλεται η
δηµιουργία Εθνικού Συµβουλίου Διεπαγγελµατικών Οργανώ-
σεων, γίνεται ρύθµιση θεµάτων που αφορούν στην υγειονοµική
ταφή νεκρών ζώων και ζωικών υποπροϊόντων, αναλύονται οι δι-
οικητικές και ποινικές κυρώσεις για την παράνοµη διακίνηση κτη-
νιατρικών φαρµάκων, καθορίζονται θέµατα που αφορούν στην
προθεσµία εκπόνησης των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης, πε-
ριγράφεται η διαδικασία τήρησης του Κεντρικού Ηλεκτρονικού
Μητρώου Οικοτεχνίας και η αρµόδια γι’ αυτό αρχή, καθορίζεται
η διαδικασία ελέγχου, πιστοποίησης και αδειοδότησης της πα-
ραγωγής, µεταποίησης και της διάθεσης των αγροτικών προ-
ϊόντων στο Άγιο Όρος. 

Δίνει τη δυνατότητα ανανέωσης µισθωτικών συµβάσεων παρα-
γωγικών εγκαταστάσεων του Υπουργείου. Γίνονται παρεµβάσεις
στον έλεγχο των φυτοπροστατευτικών προϊόντων, στη σύνθεση
του συµβουλίου αλιείας, στην παράταση της θητείας των διοικη-
τικών συµβουλίων των οργανισµών εγγείων βελτιώσεων Θεσσα-
λίας. 

Δίνεται βαρύτητα στην επανεκκίνηση της αγροτικής πολιτικής
οικονοµίας. Δηµιουργείται σύστηµα καταγραφής εκποµπών αε-
ρίων του θερµοκηπίου. 

Οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις αφορούν σε νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου, δηµιουργούνται ανά τοµέα αγροτικών και προ-
ϊόντων αλιείας και υδατοκαλλιέργειας, είναι εκπρόσωποι οικονο-
µικών δραστηριοτήτων που συνδέονται µε την παραγωγή των
προϊόντων αυτών και µε ένα από τα στάδια της αλυσίδας εφο-
διασµού, τη µεταποίηση, το εµπόριο ή τη διανοµή.

Διευκολύνεται ο τρόπος είσπραξης των εισφορών που µπο-
ρούν να επιβάλλονται σε µη µέλη αναγνωρισµένων διεπαγγελµα-
τικών οργανώσεων, όταν οι οργανώσεις συγκεντρώνουν απαι-
τούµενα ποσοστά εκπροσώπησης, το οποίο θα είναι ισχυρό κίνη-
τρο για την αύξησή τους. Στο τέλος κάθε έτους υποβάλλουν ετή-
σιο οικονοµικό απολογισµό και προγραµµατισµό οικονοµικών
δραστηριοτήτων στο Υπουργείο.

Συστήνεται στο Υπουργείο Εθνικό Συµβούλιο Διεπαγγελµατι-
κών Οργανώσεων µε συντονιστικό και γνωµοδοτικό χαρακτήρα
που απαρτίζεται από έναν εκπρόσωπο κάθε αναγνωρισµένης ορ-
γάνωσης. 

Στο σχέδιο νόµου αναφέρονται ότι οι δήµοι, σύνδεσµοι δήµων
και διαδηµοτικές συνεργασίες µπορούν να ορίζουν και να λει-
τουργούν χώρους υγειονοµικής ταφής νεκρών ζώων. Αν αυτοί
αδυνατούν, η υγειονοµική ταφή γίνεται σε χώρο του πλησιέστε-
ρου χώρου υγειονοµικής ταφής µε απόφαση της αποκεντρωµέ-
νης διοίκησης. 

Επιβάλλεται σε όποιον διαθέτει κτηνιατρικά φαρµακευτικά
προϊόντα χωρίς άδεια κυκλοφορίας πρόστιµο µέχρι 10.000 ευρώ. 
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Αλλάζει η διαδικασία εκπόνησης σχεδίων βόσκησης, ώστε το
Υπουργείο να έχει τη µεγαλύτερη ευελιξία για την εκπόνησή
τους, επιταχύνοντας έτσι τη διαδικασία, λόγω του ότι το Υπουρ-
γείο έχει τη δυνατότητα ανάθεσης διαγωνισµών σε εποπτευό-
µενο φορέα του. Για την έγκριση των διαχειριστικών σχεδίων
βόσκησης απαιτείται και η σύµφωνη γνώµη του Οργανισµού Φυ-
σικού Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής. 

Ορίζεται ως αρµόδια αρχή για την οικοτεχνία η Διεύθυνση Ποι-
ότητας και Ασφάλειας Τροφίµων του Υπουργείου, για την επο-
πτεία και τη λειτουργία του Κεντρικού Ηλεκτρονικού Μητρώου
Οικοτεχνίας.

Το Υπουργείο, όταν πρόκειται για επενδύσεις άνω των 5 εκα-
τοµµυρίων ευρώ στον πρωτογενή τοµέα ή τη µεταποίηση, µετά
από αίτηση για παραχώρηση ακινήτου έναντι τιµήµατος, µπορεί
να αποδώσει το ακίνητο χωρίς δηµοπρασία και µε συγκεκριµέ-
νους φυσικά όρους ως σαράντα έτη µε δυνατότητα παράτασης.
Αν στην πενταετία µετά από την παραχώρηση δεν ολοκληρωθεί,
τότε η συµφωνία ανακαλείται. 

Ο έλεγχος των φυτοπροστατευτικών προϊόντων διενεργείται
από τις αρµόδιες υπηρεσίες της περιφέρειας και των αποκεντρω-
µένων δοµών του Υπουργείου. 

Οι ειδικοί εκκαθαριστές των πιστωτικών ιδρυµάτων που τελούν
υπό εκκαθάριση υποβάλλουν προς έγκριση στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος επιχειρησιακά σχέδια µε συγκεκριµένους στόχους. Η δια-
χείριση αυτή µπορεί και να ανατεθεί και σε διαχειριστή πιστώ-
σεων που πληροί συγκεκριµένα κριτήρια. 

Στην περίπτωση διαχείρισης απαιτήσεων έναντι αγροτών προ-
τιµάται διαχειριστής πιστώσεων που µπορεί να αναχρηµατοδο-
τήσει τα περιουσιακά του στοιχεία ή τις οικονοµικές του
δραστηριότητες ο ίδιος ή σε συνεργασία µε πιστωτικό ίδρυµα
εξειδικευµένο στις αγροτικές δανειοδοτήσεις. 

Δηµιουργείται πενταµελής επιτροπή ειδικών εκκαθαρίσεων. Ο
ειδικός εκκαθαριστής υποχρεούται να ζητά τη σύµφωνη γνώµη
της επιτροπής για µια σειρά συγκεκριµένων ζητηµάτων. Όσον
αφορά στη διευθέτηση των απαιτήσεων, ο συµβιβασµός επέρχε-
ται µε την εφάπαξ καταβολή ποσού, όπως ορίζεται ότι και η δια-
γραφή µέρους της απαίτησης στο πλαίσιο συµβιβασµού ή
ρύθµισης µπορεί να περιλαµβάνει και τµήµα του κεφαλαίου. Για
την ταχύτερη ολοκλήρωση της ειδικής εκκαθάρισης η Τράπεζα
της Ελλάδος µπορεί να αναθέσει στην επιτροπή ειδικών εκκαθα-
ρίσεων την παρακολούθηση της υλοποίησης του επιχειρησιακού
σχεδίου από τον ειδικό εκκαθαριστή.  

Θεσπίζεται η χρήση από το Υπουργείο συστήµατος καταγρα-
φής εκποµπών αερίων θερµοκηπίου στη γεωργία. Πρόκειται για
συσκευές µέτρησης αερίων του θερµοκηπίου στην ατµόσφαιρα
πάνω από µια γεωργική έκταση στην οποία εγκαθίσταται ένα επι-
χειρησιακό κέντρο. Για την εκτίµηση λαµβάνεται υπ’ όψιν το ορ-
γανικό περιεχόµενο του εδάφους και οι εκποµπές του διοξειδίου
του άνθρακα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου
που παρεµβαίνει σε συγκεκριµένα ζητήµατα, όπως η αξιοποίηση
των ακινήτων του Υπουργείου, η ενίσχυση των διεπαγγελµατικών
οργανώσεων, ακόµα παρεµβάσεις για την καλύτερη λειτουργία
των υπηρεσιών και φορέων του Υπουργείου, όπως και για τη
σωστή διαχείριση και αξιοποίηση των βοσκοτόπων. 

Τέλος, η Κυβέρνηση καταφέρνει µια σηµαντικότατη παρέµ-
βαση σε συγκεκριµένα αγροτικά δάνεια, που κρατούν δέσµιους
πάνω από επτακόσιους συνεταιρισµούς και είκοσι µία χιλιάδες
αγρότες, εξυγιαίνοντας τις συµβάσεις µε την παροχή κατάλλη-
λων χρηµατοδοτικών εργαλείων στους φορείς που ασχολούνται
µε τα αγροτικά δάνεια, επιτρέποντας έτσι στους αγρότες αυτούς
να µπουν σε καθεστώς ειδικής εκκαθάρισης και να έχουν πάλι
δυνατότητα να ενεργοποιηθούν και να παράξουν, συµβάλλοντας
µε τον τρόπο αυτό καθοριστικά στην επανεκκίνηση της αγροτικής
µας οικονοµίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο ανε-
ξάρτητος Βουλευτής κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο χρόνια µετά από το φρικτό

έγκληµα των Τεµπών η ελληνική κοινωνία εξακολουθεί να απαιτεί
δικαιοσύνη και αντί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να στα-
θεί στο ύψος των περιστάσεων, επέλεξε τη συγκάλυψη, τη χει-
ραγώγηση και την πολιτική εκµετάλλευση του πένθους. 

Οι πολίτες, όµως, δεν ξεχνούν. Το 71% των Ελλήνων πολιτών
δηλώνει πως η Κυβέρνηση απέτυχε να αποδώσει δικαιοσύνη. Το
81% πιστεύει πως δεν έχουν ληφθεί ουσιαστικά µέτρα για την
ασφάλεια των σιδηροδροµικών µεταφορών. Η δυσπιστία απένα-
ντι στην πολιτική ηγεσία έχει γιγαντωθεί. 

Κι, όµως, αντί να απολογηθεί, η Κυβέρνηση επιχειρεί να δια-
στρεβλώσει την πραγµατικότητα. Ο ίδιος ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης µιλά για κάποιους που θέλουν να εκµεταλλευτούν το πένθος.
Με αυτή την αλαζονική στάση, όχι µόνο προσβάλλετε τη µνήµη
των πενήντα επτά θυµάτων, αλλά προκαλείτε ολόκληρη την ελ-
ληνική κοινωνία. 

Αρκετά! Η κοροϊδία τελείωσε. Αύριο ο ελληνικός λαός θα
δώσει την απάντησή του. Χιλιάδες πολίτες θα σταθούν στο
πλευρό των οικογενειών των θυµάτων. Θα απαιτήσουµε όλοι µαζί
αυτό που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αρνείται να προ-
σφέρει, δικαιοσύνη, αλήθεια, σεβασµό στη µνήµη των πενήντα
επτά ψυχών. 

Απευθύνω κάλεσµα προς κάθε ελεύθερο και σκεπτόµενο Έλ-
ληνα, αύριο στις πλατείες και στους δρόµους ας δείξουµε πως
δεν συµβιβαζόµαστε µε το ψέµα και τη συγκάλυψη. Η Κυβέρνηση
ας το καταλάβει καλά, οι ευθύνες της είναι βαριές και αµείλικτες
και η ώρα της λαϊκής ετυµηγορίας πλησιάζει. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σήµερα καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο που παρου-
σιάζεται ως εργαλείο ενίσχυσης του αγροτικού τοµέα. Στην πρα-
γµατικότητα, όµως, αποτελεί ένα ακόµα πλήγµα στους Έλληνες
αγρότες, οι οποίοι βρίσκονται σε ήδη δεινή οικονοµική κατά-
σταση. Αντί να δίνει λύσεις στα χρόνια προβλήµατα του κλάδου,
έρχεται να επιβαρύνει περαιτέρω τον παραγωγό, αποδυναµώνο-
ντας τη βιωσιµότητα της ελληνικής γεωργίας και κτηνοτροφίας. 

Το νοµοσχέδιο αυτό δεν αντιµετωπίζει τα ουσιώδη προβλή-
µατα της ελληνικής γεωργίας και κτηνοτροφίας, που πλήττονται
από το υψηλό κόστος παραγωγής και τις χαµηλές τιµές διάθε-
σης. Δεν µειώνει το κόστος παραγωγής, το οποίο αποτελεί βα-
σικό παράγοντα ανταγωνιστικότητας για τους Έλληνες παρα-
γωγούς, οι οποίοι παλεύουν καθηµερινά να επιβιώσουν σε ένα
δυσµενές οικονοµικό περιβάλλον.

Δεν προστατεύει τους παραγωγούς από τις παράνοµες ελλη-
νοποιήσεις προϊόντων, οι οποίες αποτελούν µάστιγα για την ελ-
ληνική αγορά, καταστρέφοντας την ανταγωνιστικότητα των
εγχώριων προϊόντων. 

Δεν θωρακίζει τη µικροµεσαία αγροτική επιχείρηση, που είναι
η ραχοκοκαλιά του πρωτογενούς τοµέα, αφήνοντάς την έρµαιο
στις διαθέσεις των µεγάλων οικονοµικών συµφερόντων. 

Αντί να ενισχύει τον πρωτογενή τοµέα, εισάγει ρυθµίσεις που
τον υπονοµεύουν, µεταφέροντας τον έλεγχο των αγροτικών ορ-
γανώσεων και της αγροτικής πολιτικής στα χέρια των funds, των
τραπεζών και των µεγάλων οικονοµικών παραγόντων. Πρόκειται
για µια πολιτική που ευνοεί συγκεκριµένες ελίτ εις βάρος των χι-
λιάδων παραγωγών που µοχθούν καθηµερινά. 

Ένα από τα σοβαρότερα ζητήµατα του νοµοσχεδίου κατ’ εµέ
αφορά στις διεπαγγελµατικές οργανώσεις. Θεωρητικά αυτές οι
οργανώσεις θα έπρεπε να λειτουργούν προς όφελος των παρα-
γωγών, προσφέροντας καλύτερες τιµές, προωθώντας την ελλη-
νική παραγωγή και προστατεύοντας τους αγρότες από αθέµιτες
πρακτικές. Αντ’ αυτού, µε το παρόν νοµοσχέδιο, καταργείται η
αυτονοµία τους και επιβάλλεται ο πλήρης έλεγχός τους από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Ένας θεσµός που έπρεπε να ανήκει αποκλειστικά στους πα-
ραγωγούς µετατρέπεται σε κρατικό όργανο που λειτουργεί προς
όφελος των κυβερνητικών επιλογών. Οι διεπαγγελµατικές οργα-
νώσεις χάνουν τον πραγµατικό τους ρόλο και γίνονται ελεγχόµε-
νες δοµές, ανίκανες να εξυπηρετούν τις ανάγκες των παρα-
γωγών. 

Ακόµα χειρότερα, εισάγετε την έννοια της «κοινοπραξίας» ως
νοµική µορφή για τις επαγγελµατικές οργανώσεις, ανοίγοντας
τον δρόµο για κερδοσκοπικές δραστηριότητες που απαγορεύο-
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νται από το Ευρωπαϊκό Δίκαιο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα τα δούµε στις νοµοτεχνικές, κύριε συνά-
δελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Θα µου τα πείτε µετά.
Έτσι συγκεκριµένα οικονοµικά συµφέροντα αποκτούν τη δυ-

νατότητα να ελέγχουν τις αγορές, οδηγώντας τις διεπαγγελµα-
τικές οργανώσεις από εργαλεία προστασίας των αγροτών σε
µέσα εκµετάλλευσής τους. Επί της ουσίας, οι οργανώσεις αυτές
παύουν να υπηρετούν τους παραγωγούς και γίνονται µοχλός εξυ-
πηρέτησης των µεγαλεµπόρων και των πολυεθνικών. 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, το άρθρο 57Α του νοµοσχε-
δίου επιτρέπει την επιβολή εισφορών ακόµα και σε µη µέλη των
διεπαγγελµατικών οργανώσεων. Αυτό σηµαίνει ότι κάθε Έλληνας
αγρότης, είτε συµµετέχει είτε όχι, θα είναι υποχρεωµένος να χρη-
µατοδοτεί οργανώσεις που ενδεχοµένως δεν τον εκπροσωπούν.
Οι εισφορές αυτές θα παρακρατούνται απευθείας από τις επιδο-
τήσεις του ΟΠΕΚΕΠΕ, στερώντας από τους παραγωγούς πολύ-
τιµα κεφάλαια, τη στιγµή που ήδη δίνουν µάχη για την επιβίωσή
τους. 

Κι εδώ έρχεται η µεγάλη ειρωνεία: Η Κυβέρνηση ζητά από τους
αγρότες να χρηµατοδοτήσουν ένα σύστηµα που έχει µετατραπεί
σε µηχανισµό διαφθοράς και διασπάθισης δηµοσίων πόρων. 

Επιπλέον, η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία διερευνά δεκάδες υποθέ-
σεις παράνοµων επιδοτήσεων µέσω του ΟΠΕΚΕΠΕ αποκαλύπτο-
ντας µια από τις µεγαλύτερες γεωργικές απάτες της τελευταίας
δεκαετίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Εκατοµµύρια ευρώ κατέλη-
ξαν σε επιτήδειους, που δηλώνουν ανύπαρκτα βοσκοτόπια ή
αγροτικές εκµεταλλεύσεις που δεν υπήρξαν ποτέ, στερώντας πο-
λύτιµα κονδύλια από τους πραγµατικούς παραγωγούς.

Η Κυβέρνηση αντί να αποκαταστήσει τη χαµένη αξιοπιστία του
ΟΠΕΚΕΠΕ και να διασφαλίσει ότι τα χρήµατα των αγροτών θα
πηγαίνουν σε αυτούς που τα δικαιούνται, επιλέγει να διατηρήσει
και να ενισχύσει ένα προβληµατικό µηχανισµό, ζητώντας από
τους Έλληνες αγρότες, που παλεύουν για την επιβίωσή τους, να
πληρώνουν εισφορές µέσα από τις ήδη περικοµένες επιδοτήσεις
τους για να συντηρούν αυτό το διεφθαρµένο σύστηµα. Αυτό,
κύριε Υπουργέ, δεν είναι πολιτική στήριξη της ελληνικής αγρο-
τιάς, είναι πολιτική ληστεία των αγροτών. 

Επιπλέον, δεν λαµβάνονται µέτρα για τη µείωση του κόστους
παραγωγής. Η ενέργεια παραµένει πανάκριβη, µε τους Έλληνες
αγρότες να πληρώνουν το ακριβότερο ρεύµα στην Ευρώπη. Ο ει-
δικός φόρος κατανάλωσης στο πετρέλαιο δεν µειώνεται, επιβα-
ρύνοντας περαιτέρω τους παραγωγούς. Οι ζωοτροφές έχουν
εκτοξευθεί σε δυσβάσταχτα επίπεδα καθιστώντας µη βιώσιµη την
κτηνοτροφία. 

Κι, όµως, το νοµοσχέδιο δεν περιλαµβάνει ούτε ένα µέτρο που
να µειώνει αυτά τα κόστη. Χιλιάδες στρέµµατα ελληνικής γης βρί-
σκονται υποθηκευµένα και οι παραγωγοί αδυνατούν να αποπλη-
ρώσουν τα δάνειά τους. 

Η Κυβέρνηση δεν έκανε καµία ουσιαστική κίνηση για να προ-
στατεύσει αυτούς τους ανθρώπους. Δεν δηµιουργήσατε έναν
κρατικό µηχανισµό προστασίας των αγροτών που κινδυνεύουν
να χάσουν τη γη τους. Δεν φτιάξατε ένα δηµόσιο ταµείο διαχεί-
ρισης αγροτικών δανείων. Δεν δώσατε στους παραγωγούς ούτε
µία ευκαιρία να σώσουν τις περιουσίες τους. Αντίθετα, αφήνετε
τις τράπεζες και τους διαχειριστές απαιτήσεων να αρπάξουν την
ελληνική ύπαιθρο. Όλα αυτά αποδεικνύουν ότι το σηµερινό νο-
µοσχέδιο δεν εξυπηρετεί τους αγρότες, εξυπηρετεί τις τράπεζες,
τα funds, τους µεγαλέµπορους και τα κυβερνητικά συµφέροντα.
Γι’ αυτό λέµε ξεκάθαρα: Όχι στο ξεπούληµα της ελληνικής γης,
όχι στην εξόντωση των Ελλήνων παραγωγών, όχι στην υποταγή
της χώρας στα funds και τις τράπεζες. 

Αυτό το νοµοσχέδιο πρέπει να απορριφθεί και οφείλουµε να
σταθούµε στο πλευρό του Έλληνα αγρότη, να προστατεύσουµε
την ελληνική ύπαιθρο και να διασφαλίσουµε το µέλλον της εθνι-
κής µας παραγωγής. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

κ. Αθανάσιος Ζεµπίλης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τον ερα-
νιστικό του χαρακτήρα, το παρόν σχέδιο νόµου εισάγει σηµαντι-
κές ρυθµίσεις για τη γεωργία και την κτηνοτροφία. Περιλαµβάνει
διατάξεις πρακτικές, αλλά και ευρύτερα ζητήµατα, όπως είναι ο
περιορισµός της κλιµατικής αλλαγής στη γεωργία. Αυτό είναι ένα
ζωτικής σηµασίας κεφάλαιο, καθώς οι γεωργικές δραστηριότη-
τες και τα συστήµατα διατροφής συµβάλλουν στην αλλαγή του
κλίµατος, αλλά είναι και τα πρώτα που δέχονται τις επιπτώσεις
από αυτήν.

Στο µέτρο αυτό, η γεωργία στις ηµέρες µας βρίσκεται µπρο-
στά σε ένα κρίσιµο σταυροδρόµι. Από τη µία πλευρά είναι η πρά-
σινη συµφωνία για µια κλιµατικά ουδέτερη γεωργία από την άλλη
πλευρά είναι οι πιέσεις των αγροτών σε ολόκληρη την Ευρώπη
για τη χαλάρωση των αυστηρών περιβαλλοντικών προδιαγρα-
φών. 

Η τάση αυτή ενισχύθηκε τελευταία και από την άλλη πλευρά
του Ατλαντικού. Στις ΗΠΑ πλέον έχουµε µια ολοκληρωτική ανα-
προσαρµογή της περιβαλλοντικής πολιτικής. Παραδοχές πολλών
ετών για την πράσινη ενέργεια, τις εξορύξεις ορυκτών, τη χρήση
πλαστικού, ισοπεδώνονται µε πάταγο. Πολλοί Ευρωπαίοι αγρό-
τες θεωρούν πλέον τη φιλοπεριβαλλοντική πολιτική ως τροχο-
πέδη για την ανάπτυξη ως προς τη δυνατότητα να ανταγωνιστούν
τους συναδέλφους τους σε Αµερική και Ασία. 

Ποιες είναι, όµως, οι επιπτώσεις για τη γεωργία και ιδιαίτερα
για χώρες, όπως η Ελλάδα εάν παγώσουν οι πολιτικές για µια
βιώσιµη γεωργία; Είναι βέβαιο ότι κράτη του ευρωπαϊκού νότου,
όπως η Ελλάδα, θα εξακολουθήσουν να βιώνουν µε ακόµα µεγα-
λύτερη ένταση ακραία καιρικά φαινόµενα. Μεγάλες πυρκαγιές,
παρατεταµένες ξηρασίες, ξαφνικές πληµµύρες, θα εξακολουθή-
σουν να πλήττουν πολλές περιοχές της χώρας µας, όπως έγινε
στη Θεσσαλία, στον Έβρο και κατ’ επανάληψη στην Εύβοια. Άλ-
λωστε, σήµερα, µε τροπολογία ρυθµίζεται η παράταση των φο-
ρολογικών και ασφαλιστικών υποχρεώσεων πληγέντων νοικοκυ-
ριών από τη θεοµηνία «Daniel». 

Συνεπώς, απαιτούνται µέτρα για τον µετριασµό της κλιµατικής
αλλαγής στη γεωργία, όπως προβλέπει το Δ’ Μέρος του παρό-
ντος. Απαιτείται να συνεχιστούν οι ευρωπαϊκές πολιτικές για µια
βιώσιµη γεωργία για τη στήριξη των µειονοτικών και δυσπρόσι-
των περιοχών, για την είσοδο νέων ανθρώπων στον πρωτογενή
τοµέα. Απαιτούνται εθνικές πολιτικές για τη στήριξη της ανασυ-
γκρότησης της γεωργίας και της κτηνοτροφίας. 

Σε αυτή την στρατηγική πολιτική της Κυβέρνησης συµβάλλουν
νέα µόνιµα µέτρα για τη στήριξη του ενεργειακού κόστους και
την απαλλαγή των αγροτών από τον ειδικό φόρο κατανάλωσης
πετρελαίου. Συµβάλλει το νέο πλαίσιο για τη ρύθµιση των κόκκι-
νων δανείων συνεταιρισµών και είκοσι χιλιάδων και πλέον αγρο-
τών, µε στόχο την περαιτέρω ενίσχυση του πρωτογενούς τοµέα.
Συµβάλλει επίσης η ενεργοποίηση για πρώτη φορά του µέτρου
23 του ΠΑΑ για την αναπλήρωση του εισοδήµατος των αγροτών
που έχουν υποστεί µείωση παραγωγής, ένα απαραίτητο µέτρο
για τη χορήγηση στρεµµατικών αποζηµιώσεων σε πληγέντες πα-
ραγωγούς, όπως είναι οι συκοπαραγωγοί στη βόρεια Εύβοια και
την Κύµη που έχουν υποστεί ζηµιά άνω του 60%. Συµβάλλουν
ακόµα τα µεγάλα αρδευτικά έργα. Στην Εύβοια ένα µεγάλο συν-
δυαστικό έργο εγγείων βελτιώσεων και αντιπληµµυρικής θωρά-
κισης είναι το φράγµα των Ψαχνών. 

Το φράγµα των Ψαχνών είναι σχεδιασµένο σε µια περιοχή που
θεωρείται υψηλού κινδύνου, καθώς τον Αύγουστο του 2020 τα
ορµητικά νερά του ρέµατος Μαντάνια παρέσυραν αρκετούς συ-
νανθρώπους µας, οι οποίοι βρήκαν τραγικό θάνατο. Ωστόσο, η
βασική λειτουργία του θα εξυπηρετεί κυρίως τις αρδευτικές ανά-
γκες της περιοχής. 

Όλα τα παραπάνω είναι απαραίτητα για µια περιοχή όπως τα
Μεσσάπια που είναι σηµαντική για την εγχώρια παραγωγή τρο-
φίµων. Για τον λόγο αυτόν άλλωστε, το ΕΚΠΑ επέλεξε τον τόπο
αυτό για να ιδρύσει το πανεπιστηµιακό τµήµα Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης Αγροδιατροφής και Φυσικών Πόρων.

Συνεπώς, µε την κατασκευή του φράγµατος των Ψαχνών θα
αρδεύονται οι παραγωγικοί κάµποι των Ψαχνών, της Καστέλλας
και της Τριάδας, προκειµένου να προµηθεύουν µε φρέσκα και
ποιοτικά προϊόντα τους πάγκους της Αττικής. 
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Περαιτέρω, ο Δήµος Διρφύων - Μεσσαπίων, ο δεύτερος σε
έκταση µεγαλύτερος δήµος της Εύβοιας, στην απογραφή του
2021 παρουσίασε τη µεγαλύτερη µείωση πληθυσµού σε ολό-
κληρη την Εύβοια. Με το έργο αυτό προσδοκούµε να συγκρατή-
σουµε τον πληθυσµό στην περιοχή και σε έναν κάµπο που θα
αποτελεί πλέον πηγή ζωής για τις αγροτικές καλλιέργειες, την
κτηνοτροφία και την τοπική ανάπτυξη. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι το φράγµα των Ψαχνών το 2009 είχε
ενταχθεί στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης της Ελλάδας
2007 – 2013, χωρίς τελικά να προχωρήσει η κατασκευή του. Από
τότε µέχρι και σήµερα για δεκαπέντε ολόκληρα χρόνια βρισκόταν
ξεχασµένο στα συρτάρια των Υπουργείων. Σήµερα έχουµε µε-
λέτη επικαιροποιηµένη και ώριµη µε τις απαραίτητες εγκρίσεις
και αδειοδοτήσεις και φιλοδοξούµε, κύριε Υπουργέ, να το εντά-
ξουµε στην ΚΑΠ 2023 – 2027 στην πρόσκληση για τις υποδοµές
εγγείων βελτιώσεων.

Στην ίδια κατεύθυνση συµβάλλουν και τα διαχειριστικά σχέδια
βόσκησης, καθώς η καλή βόσκηση, η καλή διαχείριση των βοσκο-
τόπων συµβάλλει στην αύξηση των αποθεµάτων αρδευτικού
νερού σε ποσοστό έως 18%, κυρίως, όµως, θα συµβάλει στην
ανάπτυξη της κτηνοτροφίας, στη διαφάνεια, στη λογοδοσία και
τη σωστή διανοµή των επιδοτήσεων και κυρίως στην εξυγίανση
του ΟΠΕΚΕΠΕ, έργο το οποίο η παρούσα άξια ηγεσία του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης µπορεί να φέρει εις πέρας. 

Τέλος, για την τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών περί
της διεκδίκησης ακινήτων από το δηµόσιο, θέλω να επισηµάνω
ότι είναι αναγκαίο να υπάρξει µια συνολική ρύθµιση για να αρθεί
η ιδιότυπη οµηρία ιδιοκτητών ακινήτων σε πολλές περιοχές της
επικράτειας. Την ιδιότυπη αυτή οµηρία βιώνουν και εκατοντάδες
ιδιοκτήτες ακινήτων που βρίσκονται στον Δήµο Καρύστου. Οι άν-
θρωποι αυτοί έχουν το δίκιο µε το µέρος τους, καθώς υπάρχει
πλούσια νοµολογία των ανωτάτων δικαστηρίων που τους δικαιώ-
νει. Έχουν στην κατοχή τους τίτλους ιδιοκτησίας εκατόν πενήντα
και εκατόν ογδόντα ετών για τους οποίους φορολογούνται. 

Το ζήτηµα είναι να µην ταλαιπωρούνται οι άνθρωποι αυτοί στα
δικαστήρια, η πολιτεία να αναγνωρίσει τα δικαιώµατά τους κατά
τρόπο οριζόντιο και δίκαιο. Αυτό είναι απαραίτητο, προκειµένου
να υπάρξει µια ανάπτυξη ισόρροπη σε δραστηριότητες, όπως ο
τουρισµός, η γεωργία, η κτηνοτροφία, η αιολική ενέργεια, η λα-
τοµική δραστηριότητα µε τις γνωστές πλάκες Καρύστου. 

Είναι σηµαντικό, λοιπόν, µε αυτήν την νέα ρύθµιση να αρθεί
αυτή η µεγάλη αδικία απέναντι σε ανθρώπους του µόχθου και
του καµάτου που διέθεσαν όλο τους το βιός, προκειµένου να
αποκτήσουν γη, προκειµένου να καλύψουν τις ανάγκες της γε-
ωργίας και της κτηνοτροφίας. 

Με αυτές τις σκέψεις υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Να έρθει στο Βήµα πα-
ρακαλώ η επόµενη οµιλήτρια, η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το σηµερινό σχέδιο νόµου βελτιώνει ακόµα περισσότερο ζη-
τήµατα εφαρµοσµένης αγροτικής πολιτικής και οικονοµίας. Απο-
δεικνύει ότι για να λυθούν τα υπαρκτά προβλήµατα των αγροτών
µας χρειάζεται απόφαση, σχέδιο, µεθοδικότητα, σοβαρότητα και
όχι ανεδαφικές υποσχέσεις και πολιτικούς θεατρινισµούς.

Έχει καταγραφεί ότι η Νέα Δηµοκρατία στέκεται διαχρονικά
δίπλα στους ανθρώπους της πρωτογενούς παραγωγής µε τρόπο
αποτελεσµατικό και προσπαθεί να διασφαλίσει τη βιωσιµότητά
τους. Έγκαιρα και διαρκώς προσαρµόζει τη νοµοθεσία, ώστε
αυτή να απαντά στα σύγχρονα προβλήµατα. Το πόσο απαραίτητο
και χρήσιµο είναι αυτό εµείς στη Θεσσαλία το γνωρίζουµε καλύ-
τερα από όλους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πρωτογενής τοµέας αποτελεί
σπουδαίο κεφάλαιο για την εθνική οικονοµία, την επανεκκίνηση
της εκβιοµηχάνισης της χώρας και την αυτάρκειά της, τον βιοπο-
ρισµό εκατοντάδων χιλιάδων οικογενειών, την ίδια την ύπαρξη
της περιφέρειας. Η στήριξή του, λοιπόν, είναι για εµάς απαρά-

βατη συνθήκη.
Κανείς µας δεν πρέπει να παραβλέπει ότι το επάγγελµα του

αγρότη εκτός από δύσκολο και κοπιώδες είναι και ξεσκέπαστο,
όπως έλεγε ο παππούς µου. Η αστάθεια και η ευµεταβλητότητά
του είναι κύριο χαρακτηριστικό του. Μια θεοµηνία αλλά και µια
απλή βροχή τη λάθος χρονική στιγµή ή χαλαζόπτωση, ξηρασία
και παρατεταµένος καύσωνας µπορούν να καταστρέψουν αστρα-
πιαία τη σοδειά, για την οποία ο γεωργός παλεύει µήνες και ξο-
δεύει πολλά, για να µην αναφερθώ σε ζιζάνια, έντοµα και ασθέ-
νειες.

Οφείλουµε, λοιπόν, να εξασφαλίζουµε όλα εκείνα που θα τους
διευκολύνουν και θα τους ανακουφίζουν: οικονοµικά µέτρα στή-
ριξης όταν χρειάζεται, τρόπους µείωσης του κόστους καλλιέρ-
γειας, επάρκεια σε νερό, αντιπληµµυρικά έργα και, φυσικά, εκπαί-
δευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις διατάξεις του παρόντος
στέκοµαι ενδεικτικά στα κόκκινα αγροτικά δάνεια που είναι βρα-
χνάς για πολλούς αγρότες αλλά και αξεπέραστο εµπόδιο για την
περαιτέρω παραγωγική τους πορεία. Η ταχύτερη εκκαθάριση
από ειδικούς εκκαθαριστές, µε διαγραφή µέρους τόκων ή και κε-
φαλαίου, θα φέρουν διακανονισµούς προς συµφέρον των Ελλή-
νων αγροτών. Είναι επιτυχία της Κυβέρνησης, αν σκεφτεί κάποιος
ότι για την Τράπεζα της Ελλάδος αυτό µέχρι τώρα ήταν τελείως
εκτός συζήτησης. Ίσως είναι και η τελευταία µεγάλη ευκαιρία για
τα κόκκινα αγροτικά δάνεια. Αφορά, µάλιστα, σε πάνω από είκοσι
χιλιάδες αγρότες και πεντακόσιους συνεταιρισµούς, που θα δουν
τις περιουσίες τους να απελευθερώνονται και τις προοπτικές να
επανέρχονται.

Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, να επεκταθώ στην ειδική περί-
πτωση να προβλεφθεί δυνατότητα νέου διακανονισµού σε όσους
Θεσσαλούς αγρότες έχουν ήδη προχωρήσει σε συµφωνίες. Ανα-
φέροµαι στους Θεσσαλούς, λόγω των τεράστιων καταστροφών
που υπέστησαν από τον «Ιανό» και τον «Daniel». Γνωρίζω το κώ-
λυµα της αναδροµικότητας του νόµου, όπως γνωρίζετε και εσείς
ως Καρδιτσιώτης τις πρωτόγνωρες καταστάσεις που έζησαν οι
συντοπίτες µας.

Αξίζει, λοιπόν, αυτοί οι Θεσσαλοί που µπήκαν νωρίτερα σε ρύθ-
µιση να τύχουν των ευνοϊκών διατάξεων του σηµερινού νοµοσχε-
δίου. Ξέρω την ευαισθησία σας και είµαι σίγουρη ότι θα
εξαντλήσετε κάθε περιθώριο, στο πλαίσιο του εφικτού, όπως ση-
µαντικό είναι να εξεταστεί το ενδεχόµενο συµπερίληψης και των
αγροτικών δανείων που έχουν ήδη πωληθεί σε funds.

Σε ό,τι αφορά στις διεπαγγελµατικές οργανώσεις, οι ρυθµίσεις
που προτείνονται αναµορφώνουν και στηρίζουν το θεσµό που τον
θεωρώ πολύ σηµαντικό. Εντάσσονται και οι τοµείς της αλιείας
και της υδατοκαλλιέργειας. Διευκολύνεται η λειτουργία τους.
Επιβάλλεται η εισφορά σε µη µέλη για χρηµατοδότηση προς το
συµφέρον του κλάδου. Συστήνεται Εθνικό Συµβούλιο Διεπαγγελ-
µατικών Οργανώσεων που θα συνεργάζεται µε το αρµόδιο
Υπουργείο, ώστε να προωθούνται κοινές πολιτικές και δράσεις.
Τονίζω δε ότι πρόκειται για κοινοπραξίες µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα, εφαρµόζοντας διατάξεις αστικής εταιρείας. Στόχος
είναι να αυξηθούν οι εν λόγω οργανώσεις, µέχρι το κάθε αγρο-
τικό προϊόν να έχει τη δική του διεπαγγελµατική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σηµαντικό και το ζήτηµα
της υγειονοµικής διαχείρισης των νεκρών ζώων, ιδιαίτερα σε πε-
ριπτώσεις φυσικών καταστροφών και πανδηµιών. Τα ζήσαµε και
ξέρουµε. Για πρώτη φορά δηµιουργείται ένα ολοκληρωµένο σύ-
στηµα διαχείρισης και υγειονοµικής ταφής των νεκρών ζώων,
αποτρέποντας κινδύνους για τη δηµόσια υγεία. Θεσπίζονται αυ-
στηροί κανόνες διαχείρισης των ζωικών αποβλήτων, προστατεύο-
ντας περιβάλλον και καλλιέργειες από µολύνσεις. Καθορίζονται
ευθύνες και αρµοδιότητες υγειονοµικής ταφής των ζώων, κλεί-
νοντας τα κενά νόµου που καθυστερούσαν τη διαδικασία.

Περιλαµβάνονται διατάξεις για τα διαχειριστικά σχέδια βοσκο-
τόπων. Η σωστή διαχείριση των βοσκήσιµων εκτάσεων ενισχύει
τους Έλληνες κτηνοτρόφους. Δίνεται η δυνατότητα παράτασης
έως πέντε χρόνια στις µισθώσεις αγροτικών συνεταιρισµών, προ-
κειµένου να διατηρηθεί η καλή λειτουργία τους.

Πολύ σωστά επιταχύνεται η διαδικασία παραχώρησης ακινή-
των του δηµοσίου για την υλοποίηση µεγάλων επενδύσεων στον
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αγροτικό τοµέα. Η αξιοποίηση της περιουσίας του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης, που είναι και πολύ µεγάλη, είναι σηµαντικό
θέµα. Τώρα όχι µόνο παραµένει σε αδράνεια, αλλά και απαξιώ-
νεται από τη φθορά του χρόνου.

Επίσης, το κτηνιατρικό επίδοµα είναι µια έµπρακτη αναγνώριση
της υπερπροσπάθειας που κατέβαλαν οι κτηνίατροι στις πρόσφα-
τες επιζωοτικές νόσους και στις πληµµύρες.

Καταλυτική η ενίσχυση της Κυβέρνησης στους κτηνοτρόφους
µε αποζηµιώσεις κατακόρυφα αυξηµένες για την πανώλη και την
ευλογιά, όπως και το πρόγραµµα «5-2», µε το οποίο δίνεται το
100% της ανασύστασης του ζωικού κεφαλαίου και των σταβλικών
εγκαταστάσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι επιπτώσεις της κλιµατικής
κρίσης είναι εδώ. Οι Έλληνες αγρότες βρίσκονται στην πρώτη
γραµµή αυτής της µάχης, µε τα ακραία καιρικά φαινόµενα να
απειλούν παραγωγή και υποδοµές.

Στη Θεσσαλία οι συνέπειες του «Ιανού» και του «Daniel», αφά-
νισαν σοδειές ανυπολόγιστης αξίας, άφησαν χιλιάδες στρέµµατα
κατεστραµµένα, χιλιάδες ζώα χαµένα, τεράστιες ζηµιές στις αγ-
ροτικές εγκαταστάσεις. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη στάθηκε δίπλα
στους αγρότες µε καίρια µέτρα: επίσπευση αποζηµιώσεων, έκτα-
κτες χρηµατοδοτήσεις, αναστολή πληρωµών οικονοµικών υπο-
χρεώσεων.

Η Θεσσαλία, η καρδιά της ελληνικής αγροτικής παραγωγής,
υπέστη πλήγµατα, αλλά δεν λύγισε. Οι αγρότες µας χρειάζονται
πολιτικές που να δίνουν λύσεις και µακροζωία στο επάγγελµα.
Χρειάζονται την ολοκλήρωση του έργου του Αχελώου, ενός
έργου περιβαλλοντικού, ενεργειακού, αρδευτικού, αντιπληµµυ-
ρικού, ενός έργου ζωής, για το οποίο ελληνικός λαός έχει δαπα-
νήσει πάνω από 700 εκατοµµύρια. Οι συνθήκες έχουν ωριµάσει
προ πολλού και οι ανάγκες πια µας δείχνουν τον δρόµο.

Οι Θεσσαλοί, βεβαίως, αναγνωρίζουν ότι επιτέλους ανέλαβε
ένας Πρωθυπουργός που εξήγγειλε και δροµολόγησε την κατα-
σκευή των φραγµάτων Μουζακίου, Πύλης και Γυρτώνης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η
Κυβέρνησή του µιλούν πάντα µε ειλικρίνεια στον κόσµο της πα-
ραγωγής γι’ αυτά που µπορούµε να κάνουµε και γι’ αυτά που δεν
µπορούµε και µέσα από διάλογο θα καταλήγουµε στα σωστό-
τερα. Θεωρώ δε ευτυχή συγκυρία ότι σε αυτές τις δύσκολες για
την αγροτιά εποχές, στο τιµόνι του αρµόδιου Υπουργείου βρί-
σκονται ο Κώστας Τσιάρας, ένας Θεσσαλός Υπουργός και ένας
Θεσσαλός, επίσης, Υφυπουργός, µε επίγνωση των θεµάτων και
ενσυναίσθηση. 

Αφήνουµε στην άκρη τους µάγους της Αντιπολίτευσης που
διατείνονται ότι µε το µαγικό ραβδί τους θα εξαφανίσουν κλιµα-
τική, ενεργειακή, αγροδιατροφική, ακόµα και γεωπολιτική κρίση.
Εµείς µε πράξεις, µε αλήθειες, µε συνεχή προσπάθεια θα ξεπερ-
νάµε τα εµπόδια, γιατί πιστεύουµε ότι ο πρωτογενής τοµέας είναι
ταυτισµένος µε τη χώρα µας, γιατί παραδοσιακά στήριξε την οι-
κονοµία και την πατρίδα, γιατί παράγει πλούτο, παράγει τροφή
και ενδυνάµωση. Είναι στις προτεραιότητές µας και οι αγρότες
αυτό το ξέρουν καλά. 

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
κ. Μιχάλης Κατρίνης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή δηµοσιοποίηση του

πορίσµατος του Εθνικού Οργανισµού Διερεύνησης Αεροπορικών
και Σιδηροδροµικών Ατυχηµάτων και Ασφάλειας Μεταφορών επι-
βεβαίωσε τις ευθύνες όχι µόνο της Κυβέρνησης αλλά και συγκε-
κριµένων προσώπων, όπως είναι ο κ. Καραµανλής και ο κ. Τρια-
ντόπουλος. 

Δεν χρειάζεται να υπενθυµίσω το πέπλο προστασίας που
άπλωσε η Κυβέρνηση γι’ αυτά τα πρόσωπα, ούτε την προσπάθειά
της να χειραγωγήσει την εξεταστική επιτροπή, αποκλείοντας την
πλήρη διερεύνηση της αλήθειας, κάνοντας προπαγάνδα και
µόνο, µιλώντας για ανθρώπινο λάθος. 

Θυµίζω ότι αυτή η άποψη στηρίχθηκε µε τα αλλοιωµένα ηχη-
τικά είκοσι τέσσερις ώρες µετά την τραγωδία. Την υποστήριξε ο

κ. Μητσοτάκης πριν από τις εκλογές του 2023 και την υπερασπί-
στηκε η πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας στην εξεταστική επι-
τροπή. Βεβαίως, υπήρξε µια προπαγάνδα που µιλούσε για το
παράνοµο και επικίνδυνο υλικό µε όρους κινδυνολογίας, πάλι µε
τον κ. Μητσοτάκη προεκλογικά να διαβεβαιώνει ότι δεν υπάρχει
τέτοιο ενδεχόµενο, για να ανακρούσει πρύµνα µετά. Βεβαίως,
βλέπουµε το σηµερινό πόρισµα, ουσιαστικά, να εξηγεί το γιατί.

Θέλετε λίγο να θυµηθούµε τη χρονική αλληλουχία κάποιων γε-
γονότων που δεν είναι τόσο ασύνδετα µεταξύ τους; Στις 2 Μαρ-
τίου, δύο ηµέρες µετά από την τραγωδία, ο κ. Τριαντόπουλος
είναι παρών στον τόπο της τραγωδίας. Σύµφωνα µε δηλώσεις του
ίδιου του κ. Τριαντόπουλου στο κανάλι «TRT» της Θεσσαλίας,
όπως έγραψε το ρεπορτάζ στην «Καθηµερινή», στις 7 Μαρτίου ο
κ. Τριαντόπουλος δηλώνει: «Από την Κυριακή το βράδυ, 5 Μαρ-
τίου, έχει ολοκληρωθεί η συλλογή. Διαµορφώθηκε ο χώρος. Εί-
χαµε στενή συνεργασία µε διάφορους φορείς για να αποκατα-
στήσουµε την περιοχή». Την Κυριακή 5 Μαρτίου, σύµφωνα µε δη-
λώσεις του κ. Τριαντόπουλου!

Ως διά µαγείας, µετά από την αποκατάσταση της περιοχής, τη
Δευτέρα 6 Μαρτίου, ο Πρωθυπουργός απευθύνει -το θυµάστε,
κύριε Τσιάρα, ήσασταν Υπουργός Δικαιοσύνης τότε- στον κ. Ντο-
γιάκο αίτηµα να ανατεθεί στο υψηλότερο δυνατό ανακριτικό επί-
πεδο η έρευνα, την εποµένη της αποκατάστασης της περιοχής.
Δεν είναι µε βάση αυτά που λέω εγώ, αλλά µε βάση αυτά που δή-
λωσε ο κ. Τριαντόπουλος. Προσέξτε, αποκαθίσταται η περιοχή,
έχουν αποµακρυνθεί πολλά, πολλά υλικά και όχι µόνο που θα
µπορούσαν να είναι στοιχεία της έρευνας και αµέσως µετά, ο
Πρωθυπουργός ζητάει να ανατεθεί στο υψηλότερο δυνατό ανα-
κριτικό επίπεδο.

Η κυβερνητική πλειοψηφία που παρεµπόδισε τις εργασίες της
Επιτροπής είναι πολλαπλά εκτεθειµένη και γι’ αυτό βρίσκεται
απέναντι στη συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού που
απαιτεί δικαιοσύνη, απαιτεί καταλογισµό ευθυνών και το αυτο-
νόητο δικαίωµα -όχι τόσο αυτονόητο επί των ηµερών σας- της
ασφαλούς µετακίνησης. Διότι, δύο χρόνια µετά τη µοιραία νύχτα
που κόστισε τη ζωή σε πενήντα επτά ανθρώπους, οι συγγενείς
των θυµάτων ακόµη ζητούν και περιµένουν απαντήσεις.

Οι ευθύνες δεν έχουν αποδοθεί. Η δικαιοσύνη κινείται αργά.
Και ενώ συµβαίνουν όλα αυτά η Κυβέρνηση επιχειρεί να αποτρέ-
ψει τη συµµετοχή των πολιτών στη συγκέντρωση µνήµης µε ωµές
παρεµβάσεις που είδαµε όλο το προηγούµενο διάστηµα, µε µια
εκστρατεία εκφοβισµού, βαφτίζοντας τη διαµαρτυρία «πολιτικά
υποκινούµενη». Θα δούµε αύριο αν είναι πολιτικά υποκινούµενη
ή αν θα πάρετε το µήνυµα. 

Ας το ξεκαθαρίσουµε, όµως, ότι δεν υπάρχει τίποτα πιο αυθε-
ντικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το αίτηµα της κοινωνίας
για δικαιοσύνη. Οι πολίτες δεν τροµοκρατούνται, δεν φιµώνονται,
δεν υποχωρούν µπροστά σε πολιτικές σκοπιµότητες. 

Για µήνες η Κυβέρνηση επιχείρησε και φοβάµαι ότι ακόµη επι-
χειρεί να θολώσει το τοπίο, να καθυστερήσει την απόδοση ευθυ-
νών, να κουράσει την κοινωνία µε µισές αλήθειες και υπεκφυγές.
Τα γεγονότα, όµως, δεν επιτρέπουν κανένα περιθώριο εφησυχα-
σµού. Και το πόρισµα φέρνει στο φως όλα όσα η Κυβέρνηση προ-
σπαθούσε να συγκαλύψει µε σαφείς ευθύνες και βεβαίως, µε
ξεκάθαρα εγκληµατικά λάθη. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, δεν µπορεί πλέον να καλύπτεται πίσω
από επικοινωνιακά τερτίπια ή επικοινωνιακά τεχνάσµατα. Δεν
µπορεί να γλιστρήσει από την πολιτική λογοδοσία, γι’ αυτό ακρι-
βώς και ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ προανήγγειλε την κατάθεση
πρότασης δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, γιατί πρέπει να
ακουστεί η αλήθεια, διότι µιλάµε για ένα κρίσιµο πολιτικό και
ηθικό ζήτηµα, το αν µπορεί η Κυβέρνηση µετά από όλα αυτά να
συνεχίσει σαν να µη συνέβη τίποτα. Η πρόταση δυσπιστίας,
όµως, δεν είναι µόνο µία πράξη απόλυτης θεσµικότητας. Είναι
ένα µήνυµα ότι η δηµοκρατία δεν αντέχει άλλο την ατιµωρησία
και ότι η κοινωνία δεν θα συµβιβαστεί µε τη λήθη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο διαβάζουµε για
επανεκκίνηση της αγροτικής οικονοµίας. Έξι χρόνια µετά από τη
διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, έρχεται σήµερα και µιλάει
για επανεκκίνηση της αγροτικής οικονοµίας. Στην πραγµατικό-
τητα, όµως, οµολογείτε την πλήρη αποτυχία της αγροτικής πολι-
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τικής σας. Οι γεωργοί και οι κτηνοτρόφοι βρίσκονται σε αδιέξοδο
µε την Κυβέρνηση να αποτυγχάνει να δώσει λύσεις. 

Πρώτο θέµα, η εκτίναξη του κόστους παραγωγής. Δεύτερον,
οι καθυστερήσεις και η αβεβαιότητα στις πληρωµές των ενισχύ-
σεων που είναι και οι µικρότερες στην ιστορία της Κοινής Αγρο-
τικής Πολιτικής. Τρίτον, η διαλυτική κατάσταση στον ΟΠΕΚΕΠΕ
που πάλι την πληρώνουν οι αγρότες. Τέταρτον, η καθυστέρηση
στην αλλαγή του κανονισµού του ΕΛΓΑ. Σας θυµίζω τις προεκλο-
γικές δεσµεύσεις το 2019 και τι λέγατε για την ασφάλιση των
αγροτών. Πέµπτον, οι ελληνοποιήσεις αγροτικών προϊόντων και
ο αθέµιτος ανταγωνισµός, µε την Κυβέρνηση να µην έχει κάνει
αποτελεσµατικούς ελέγχους. 

Μάλιστα, κύριε Υπουργέ, µόλις πρόσφατα µου είπαν ότι πολλά
προϊόντα και από την περιοχή µου, την Ηλεία, αλλά και από άλλες
περιοχές, όπως για παράδειγµα η πατάτα, δεν πωλούνται γιατί
υπάρχουν αθρόες εισαγωγές και µεγάλες αλυσίδες σουπερµάρ-
κετ επιλέγουν τις εισαγόµενες πατάτες και άλλα προϊόντα. Πρέ-
πει να το δείτε.

Συνεχίζω. Έκτον, αδύναµη διαπραγµάτευση των αγροτών απέ-
ναντι στους εµπόρους και ισχυρές εταιρείες µεταποίησης και δια-
νοµής που επιδεικνύουν καταχρηστικές συµπεριφορές. Έβδο-
µον, έλλειψη εργατών γης λόγω γραφειοκρατίας και υποστελέ-
χωσης υπηρεσιών. Και όγδοον, τα αγροτικά κόκκινα δάνεια µε
µια ρύθµιση -αυτή που φέρνετε- που αφήνει την αγροτική γη έρ-
µαιο κατασχέσεων και πλειστηριασµών στη µεγαλύτερη µετα-
φορά ελληνικής περιουσίας στην νεότερη ελληνική ιστορία. 

Δεν δεχτήκατε την τροπολογία του ΠΑΣΟΚ για την προστασία
της αγροτικής γης, την οποία καταθέσαµε, όχι το 2025, κύριε
Υπουργέ, αλλά την καταθέσαµε το 2019. Πεντέµισι χρόνια πριν
το ΠΑΣΟΚ είδε αυτό που εσείς βλέπετε σήµερα, ότι ένα µεγάλο
κοµµάτι της αγροτικής περιουσίας είναι κατασχεµένο και οδεύει
σε πλειστηριασµό και, βέβαια, πάρα πολλοί αγρότες οδηγούνται
εκτός επαγγέλµατος. 

Επίσης, δεν δέχεστε προτάσεις που µπορούν να σας φέρουν
σε σύγκρουση µε ισχυρά ή φιλικά σας συµφέροντα. Αντίθετα, θα
πω ένα παράδειγµα για τη φωτογραφική διάταξη όπως αυτή του
άρθρου 16 που νοµιµοποιεί τις συµφωνίες που έχουν κλειστεί,
όπως αυτή που είναι στη λίµνη Πηνειού, πάλι στην περιοχή µου,
ερήµην της τοπικής κοινωνίας και ερήµην της τοπικής δηµοτικής
αρχής. Και έρχεστε τώρα µε µία φωτογραφική διάταξη, χωρίς να
καλέσετε την τοπική αυτοδιοίκηση, τους φορείς της περιοχής,
για το αν επιθυµούν να νοµιµοποιήσετε µια συµφωνία που έχει
γίνει. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, είναι σαφές ότι δεν έχετε
στρατηγική για την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας,
αλλά η ανικανότητά σας και η έλλειψη στρατηγικής οδηγουν την
ελληνική επαρχία σε ερηµοποίηση και εγκατάλειψη. Ο αγροτικός
κόσµος αξίζει καλύτερα και η Ελλάδα σίγουρα αξίζει περισσό-
τερα. Με πολιτική αλλαγή, µε σχέδιο και πολλή δουλειά, να είστε
σίγουροι ότι θα τα καταφέρουµε, αλλά και µε ευκαιρίες για όλους
και, κυρίως, µε δικαιοσύνη για όλους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα η

Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Αικατερίνη Κα-
ζάνη. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΚΑΖΑΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, οι ηµέρες αυτές -και όσο

πλησιάζουµε στην αυριανή- είναι όλο και περισσότερο συναισθη-
µατικά φορτισµένες. Συµπαραστεκόµαστε στους συγγενείς και
τους οικείους των θυµάτων και όπως όλοι οφείλουµε, είµαστε
δίπλα τους στον αγώνα για δικαίωση. 

Με τους Έλληνες αγρότες να έχουν συµπληρώσει έναν µήνα
κινητοποιήσεων, καλούµαστε να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, ένα νοµοσχέδιο που αγ-
γίζει ποικίλα θέµατα, αλλά τελικά δεν προσφέρει καµία λύση στα
προβλήµατα του πρωτογενή τοµέα. 

Η γεωργία, η κτηνοτροφία, η αλιεία βρίσκονται σε κρίση και η
Νέα Δηµοκρατία, µετά από έξι χρόνια διακυβέρνησης, ακόµη δεν
µπορεί να διαχειριστεί τις προκλήσεις. Αντίθετα, το κόστος πα-

ραγωγής αυξάνεται, ενώ οι αποζηµιώσεις και οι ενισχύσεις κα-
θυστερούν. Ο ΟΠΕΚΕΠΕ βρίσκεται υπό επιτήρηση. Η χώρα µας
έλαβε πρόστιµο 283 εκατοµµύρια. Ο ΕΛΓΑ είναι ένα βήµα πριν
από την κατάρρευση. Υποδοµές δεν υπάρχουν. Στήριξη δεν υ-
πάρχει. Ένα µακροχρόνιο εθνικό σχέδιο αγροτικής πολιτικής δεν
υπάρχει. 

Την προηγούµενη εβδοµάδα συνάντησα τους αγρότες στο
µπλόκο της Ιστιαίας. Μιλήσαµε για τα προβλήµατά τους. Τους
ξέρω τους ανθρώπους αυτούς. Είναι αυτοί που χτυπήθηκαν από
τη «Μήδεια», από τις πληµµύρες του 2021, από τις πυρκαγιές του
2021 και από τις πληµµύρες του 2023. Είναι οικογενειάρχες που
ήρθαν στην ύπαιθρο κι εντάχθηκαν σε προγράµµατα. Τους χτύ-
πησαν, όµως, όλες αυτές οι καταστροφές και τώρα είναι εγκλω-
βισµένοι.

Υπάρχουν νέοι αγρότες που δεν έλαβαν αποζηµιώσεις γιατί
δεν είχαν εισόδηµα την προηγούµενη χρονιά και όλοι τους έρχο-
νται αντιµέτωποι µε τα αυξανόµενα κόστη παραγωγής. Ζητούν
να λάβουν, επιτέλους, τις αποζηµιώσεις από τις φωτιές του 2021,
να εφαρµοστεί το τιµολόγιο «ΓΑΙΑ» µε χαµηλότερη και σταθερή
τιµή, ζητούν αποζηµιώσεις από τον ΕΛΓΑ για τις καταστροφές
από τα αγριογούρουνα και, βέβαια, ζητούν αυτά που κάθε κάτοι-
κος της περιοχής επιθυµεί, την αύξηση των δροµολογίων των
ακτοπλοϊκών γραµµών και την εύρυθµη λειτουργία του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας. Ζητούν τα αυτονόητα, τίποτα το παράλογο. 

Στις 15 Φεβρουαρίου κατέθεσα ερώτηση σχετικά µε την άδικη
εξαίρεση της Εύβοιας από το ΦΕΚ για τις De Minimis ενισχύσεις
λόγω της ακαρπίας του 2024. Οι δενδρώδεις καλλιέργειες επλή-
γησαν από τα ακραία καιρικά φαινόµενα µε αποτέλεσµα τη µει-
ωµένη παραγωγή. Εξαιρέθηκαν, όµως, από τη σχετική ενίσχυση.

Ζητώ, λοιπόν, να αποζηµιωθούν όλοι και οι συκοπαραγωγοί και
οι ελαιοπαραγωγοί και οι παραγωγοί φιστικιών και κάθε παραγω-
γός κάθε δενδρώδους καλλιέργειας που είχε µειωµένη παρα-
γωγή σε όλη την Εύβοια. Ειλικρινά είναι αξιοσηµείωτη η συνεχής
εξαίρεση της Εύβοιας από κάθε ευεργετική διάταξη. Η αδιαφο-
ρία της Κυβέρνησης είναι φανερή. Μία εξαιρούνται οι αλιείς της
Εύβοιας, µία εξαιρούνται οι επιχειρήσεις από το «myBusiness-
Support», µία εξαιρούµαστε από την απαλλαγή του ΕΝΦΙΑ του
2024. Με τους αλιείς της υπόλοιπης Εύβοιας τι θα γίνει; Πότε θα
ενταχθούν στη De Minimis;

Tα έργα αποκατάστασης της βορείου Εύβοιας βρίσκονται στο
µηδέν, το σχέδιο ανασυγκρότησης στα χαρτιά. Τουλάχιστον, στη-
ρίξτε τους κατοίκους οικονοµικά. Εντάξτε την περιοχή στις δια-
τάξεις περί απαλλαγής του ΕΝΦΙΑ του 2025, όπως έχετε κάνει µε
άλλες πληγείσες περιοχές.

Ως προς τις ασθένειες των αιγοπροβάτων, η Κυβέρνηση δεν
κατάφερε να εφαρµόσει αποτελεσµατικά µέτρα για να περιορι-
στεί η εξάπλωση της πανώλης και της ευλογιάς. Το αποτέλεσµα
ποιο ήταν; Να οδηγηθούν στη σφαγή εβδοµήντα χιλιάδες ζώα.
Οι ιδιώτες κτηνοτρόφοι βρίσκονται σε απόγνωση εξαιτίας της
αναγκαστικής θανάτωσης των ζώων τους, αλλά και εξαιτίας των
οικονοµικών απωλειών τους. Ανακοινώθηκαν De Minimis για τις
ζωοτροφές. Η ενίσχυση έπρεπε να είχε δοθεί από τις 29 Φλεβάρη
και το Υπουργείο ακόµη τη µελετά. 

Η Κυβέρνηση οφείλει να αποκαταστήσει άµεσα και πλήρως το
κτηνοτροφικό κεφάλαιο και να αποζηµιώσει επαρκώς τις µονάδες
που βρέθηκαν σε καραντίνα και, βέβαια, να φροντίσει να στελε-
χωθούν οι αρµόδιες υπηρεσίες µε κτηνιάτρους και λοιπό προσω-
πικό. 

Έντονα προβλήµατα επιβίωσης αντιµετωπίζουν και οι µελισσο-
κόµοι της Εύβοιας. Τον περασµένο Μάιο εκδόθηκε ΦΕΚ, το οποίο
προέβλεπε αποζηµιώσεις στους µελισσοκόµους της βόρειας Εύ-
βοιας λόγω φυσικών καταστροφών. Η διαδικασία, όµως, ήταν
τόσο πρόχειρη που έµειναν εκτός και χωρίς αιτιολόγηση, τουλά-
χιστον, δώδεκα µελισσοκόµοι. Το Υπουργείο οφείλει να δώσει
απαντήσεις για την αναίτια εξαίρεσή τους και, βέβαια, το ζητού-
µενο είναι η στήριξη των µελισσοκόµων σε ολόκληρη την Εύβοια.
Να ενισχυθεί η µελισσοκοµία εξαιτίας της ακαρπίας του προ-
ηγούµενου έτους, να ενταχθεί η Εύβοια σε αντίστοιχα µέτρα στή-
ριξης, όπως τα µικρά νησιά του Αιγαίου, να δοθούν ενισχύσεις
για την κάλυψη του αυξηµένου κόστους παραγωγής, να επανε-
ξεταστεί η σχέση του κλάδου µε τον ΕΛΓΑ και να προστατευθεί
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η εγχώρια παραγωγή από τις ελληνοποιήσεις. Οι µελισσοκόµοι
δεν είναι απλά παραγωγοί, συντηρούν τη βιοποικιλότητα, ενώ τα
αναγνωρισµένα µέλια, όπως το µέλι κισσούρι της Καρύστου ενι-
σχύουν την τοπική οικονοµία.

Ένα σηµαντικό έργο που θα ενισχύσει και τον αγροτικό τοµέα
της Εύβοιας είναι το φράγµα Σέτας-Μανικίων στον δήµο Κύµης-
Αλιβερίου. Το φράγµα θα καλύψει τις ανάγκες ύδρευσης και άρ-
δευσης ογδόντα χιλιάδων κατοίκων. Τόσα χρόνια δεν είχε βρεθεί
χρηµατοδότηση για το έργο. Εντάξτε, λοιπόν, το φράγµα στο Τα-
µείο Απανθρακοποίησης, ώστε επιτέλους να ολοκληρωθεί.

Ως προς τα κόκκινα αγροτικά δάνεια, η Κυβέρνηση υποτίθεται
ότι µε το σηµερινό νοµοσχέδιο θα έφερνε λύση στο πρόβληµα.
Υπάρχει, µάλιστα, και κεφάλαιο µε τίτλο: «Μέτρα για την επανεκ-
κίνηση της αγροτικής οικονοµίας». Καµία επανεκκίνηση δεν βλέ-
πουµε. Αντίθετα, το σχετικό άρθρο είναι γεµάτο ασάφειες και
αφήνει εκτός χιλιάδες οφειλέτες. 

Το ΠΑΣΟΚ κατέθεσε τροπολογία για την προστασία της αγρο-
τικής περιουσίας. Η τροπολογία προβλέπει τη δυνατότητα του
αγρότη-οφειλέτη να ζητήσει την εξαίρεση από τη ρευστοποίηση
ενός µέρους της αγροτικής ακίνητης περιουσίας του. Με αυτόν
τον τρόπο, θα µπορεί να συνεχίσει να ασκεί το αγροτικό επάγ-
γελµα και να εξασφαλίσει ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης για
αυτόν και την οικογένειά του. Και, βέβαια, διασφαλίζεται η αγρο-
τική κατοικία. Η τροπολογία αυτή αφορά σε χιλιάδες αγρότες και
δεν αφήνει κανέναν εκτός. Δίνει µια δεύτερη ευκαιρία σε κάθε
δανειολήπτη που αδυνατεί να εξυπηρετήσει τις δανειακές του
υποχρεώσεις. 

Το ΠΑΣΟΚ κατέθεσε, επίσης, τροπολογία σχετικά µε ένα καίριο
αίτηµα των αγροτών όλης της επικράτειας -µου τέθηκε και εµένα
από τους αγρότες της Ιστιαίας- αυτού της καταβολής του ειδικού
φόρου κατανάλωσης του αγροτικού πετρελαίου. Με αυτήν την
τροπολογία προτείνεται η κάρτα αγροτικού πετρελαίου. Έτσι οι
αγρότες και οι κτηνοτρόφοι θα προµηθεύονται πετρέλαιο χωρίς
τον ειδικό φόρο. Δεν θα λαµβάνουν απλά µια επιστροφή που δεν
καλύπτει ούτε το ήµισυ. 

Και οι δύο αυτές τροπολογίες έρχονται να δώσουν πραγµατι-
κές και ουσιαστικές λύσεις σε καθηµερινά προβλήµατα των
αγροτών. Καλούµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση να τις στηρίξει. 

Ως τώρα, βέβαια, δεν φαίνεται από πλευράς σας να υπάρχει
σχετική ευαισθησία. Δεν µας έχετε παρουσιάσει κάποιο µακρο-
πρόθεσµο σχεδιασµό για τον πρωτογενή τοµέα ούτε κάποιο συ-
νεκτικό σχέδιο για να αντιµετωπιστούν τα προβλήµατά του.
Δείχνετε µόνο αδιαφορία και περιφρόνηση απέναντι σε αγρότες,
κτηνοτρόφους και αλιείς και αυτό οδηγεί στην εγκατάλειψη της
ελληνικής υπαίθρου και τη δραµατική µείωση της παραγωγής.
Και αυτή είναι η διαφορά µας. Στο ΠΑΣΟΚ αναγνωρίζουµε τον
πρωτογενή τοµέα ως κεντρικό πυλώνα της ελληνικής οικονοµίας.
Γνωρίζουµε ότι µπορεί να συνεισφέρει τα µέγιστα στην παραγω-
γική ανασυγκρότηση και ότι είναι ένα σηµαντικό εργαλείο για τη
δηµογραφική αναγέννηση της χώρας. 

Η αγροτική γη είναι εθνικό κεφάλαιο και δεν θα επιτρέψουµε
σε κανέναν να τη µετατρέψει σε καµένη γη από την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας. Με όλες µας τις δυνάµεις θα συνεχί-
σουµε να αγωνιζόµαστε, να στηρίζουµε τους αγρότες και τους
κτηνοτρόφους, θα συνεχίσουµε να στηρίζουµε τα δίκαια αιτή-
µατά τους µε προτάσεις αξιόπιστες και ρεαλιστικές, µε πρωτο-
βουλίες, όπως οι σηµερινές τροπολογίες, αλλά και δίπλα τους
στους κοινωνικούς αγώνες, που όπως πάντα το ΠΑΣΟΚ έκανε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Αθανάσιος Καββαδάς, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, αύριο στην επέτειο του τραγικού δυστυχήµατος των Τεµπών
οι πολίτες που θα συγκεντρωθούν στους χώρους συνάθροισης
θα στείλουν το δικό τους µήνυµα για δικαιοσύνη. 

Το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών µάς συγκλόνισε όλους.
Έχουµε και εµείς παιδιά και µπροστά στον πόνο των γονιών που
έχασαν τα δικά τους έχουµε µόνο σεβασµό και ενσυναίσθηση. Γι’

αυτό και συµµεριζόµαστε το αίτηµα για να αποκαλυφθεί η αλή-
θεια, να αποδοθούν οι ευθύνες, να αποδοθεί δικαιοσύνη. Αυτό
είναι το εύλογο και το αυτονόητο στη δηµοκρατία και ισχύει για
όλους. Έτσι πορευόµαστε ως παράταξη και ως Κυβέρνηση και
έτσι θα συνεχίσουµε µε συνέπεια, µε δικαιοσύνη και µε κοινωνική
ευαισθησία για πολιτική σταθερότητα και οικονοµική ανάπτυξη. 

Σε αυτό το πλαίσιο εντάσσεται και το νοµοθετικό έργο που σή-
µερα αφορά ένα νοµοσχέδιο που ρυθµίζει σηµαντικά ζητήµατα
του αγροτικού τοµέα. Σηµαντικότερο από όλα είναι, βέβαια, το
ζήτηµα των αγροτικών δανείων. Με τις ρυθµίσεις που τίθενται σε
εφαρµογή µε την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου δηµιουργείται
ένα νέο και κυρίως βιώσιµο πλαίσιο ρύθµισης των κόκκινων δα-
νείων συνολικού ύψους 3,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ για είκοσι χι-
λιάδες περίπου αγρότες και για επτακόσιους αγροτικούς συνε-
ταιρισµούς σε όλη τη χώρα. 

Ήταν πολύ διαφωτιστική η τοποθέτηση του ειδικού διαχειριστή
που ανέλαβε τα δάνεια αυτά από την Αγροτική Τράπεζα στην αρ-
µόδια επιτροπή της Βουλής. Εκεί ειπώθηκε ότι µέχρι σήµερα δεν
υπήρχε θεσµικό πλαίσιο που θα τους βοηθούσε να προσφέρουν
βιώσιµους διακανονισµούς. Αυτό διορθώνεται µε το παρόν νοµο-
σχέδιο, το οποίο έχει ξεκάθαρη στόχευση να δηµιουργήσει ένα
διαφανές και βιώσιµο πλαίσιο για την ορθολογική αντιµετώπιση
του προβλήµατος. 

Ποια είναι τα νέα στοιχεία που εγγυώνται αυτό το βιώσιµο πλαί-
σιο; 

Πρώτον, δίνει τη δυνατότητα στον εκκαθαριστή να κάνει κού-
ρεµα και αποµείωση οφειλών. Είναι η πρώτη φορά στην ιστορία
που η Τράπεζα της Ελλάδας δίνει τη δυνατότητα ρύθµισης µιας
συγκεκριµένης κατηγορίας δανείων. 

Δεύτερον, δίνει τη δυνατότητα διακανονισµού σύµφωνα µε τις
οικονοµικές δυνατότητες κάθε οφειλέτη. Αν ένας αγρότης βρί-
σκεται σε αδυναµία να αποπληρώσει το δάνειό του, υπάρχει δυ-
νατότητα εναλλακτικών λύσεων, που πέρα από τη διαγραφή
µέρους του χρέους, µπορεί να περιλαµβάνει, για παράδειγµα, τη
χρονική επέκταση της αποπληρωµής του ή µία αναδιάρθρωση
της οφειλής. 

Τρίτον, δίνει τη δυνατότητα αναχρηµατοδότησης από εξειδι-
κευµένο διαχειριστή. 

Και, τέταρτον, στο κοµµάτι της διαφάνειας υποχρεώνει τους
εκκαθαριστές να υποβάλλουν στην Τράπεζα της Ελλάδας επιχει-
ρησιακά σχέδια. Τα επιχειρησιακά σχέδια θα περιλαµβάνουν και
τα χρονικά πλαίσια και τις εναλλακτικές λύσεις που θα προτείνο-
νται στους δανειολήπτες, ενώ θα υπάρχει εποπτεία από την Επι-
τροπή Ειδικών Εκκαθαρίσεων για την τήρηση αυτών των σχεδίων. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, δίνει το περίγραµµα ενός νέου πλαι-
σίου που θα διευκολύνει τη ρύθµιση των δανείων. Δεν δίνει τε-
χνικές λεπτοµέρειες διότι αυτές δεν µπορεί να είναι αντικείµενο
ενός νόµου. Αυτό το γνωρίζουν οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης που ασκούν κριτική και δεν κατανοώ γιατί επιµένουν σε µια
µηδενιστική προσέγγιση, πολύ περισσότερο όταν ειδικά όσοι από
αυτούς που κυβέρνησαν δεν κατάφεραν να δώσουν λύση στο
πρόβληµα. 

Το νοµοσχέδιο, όµως, περιέχει και πλήθος άλλων θετικών δια-
τάξεων. Για παράδειγµα, αναµορφώνεται ο θεσµός των διεπαγ-
γελµατικών οργανώσεων, στις οποίες εντάσσονται πλέον και οι
τοµείς της αλιείας και της υδατοκαλλιέργειας, διευκολύνεται η
διαδικασία εκπόνησης σχεδίων βόσκησης αφού πλέον δίνεται η
δυνατότητα στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης να αναθέτει σε
έναν τρίτο φορέα, όπως ένα νοµικό πρόσωπο δηµοσίου ή ιδιωτι-
κού τοµέα τη διενέργεια της διαγωνιστικής διαδικασίας εκπόνη-
σης διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης. 

Και, βέβαια, δεν χρειάζεται να επισηµάνω πόσο σηµαντικό είναι
να εκπονηθούν διαχειριστικά σχέδια βόσκησης για την ελληνική
κτηνοτροφία. 

Αναβαθµίζεται η λειτουργία του Κεντρικού Ηλεκτρονικού Μη-
τρώου Οικοτεχνίας που θα ενισχύσει τη διαφάνεια και τη διευκό-
λυνση των παραγωγών στην παραγωγή και διάθεση προϊόντων
υψηλής προστιθέµενης αξίας. Δίνεται πενταετής παράταση των
πιστωτικών συµβάσεων των αγροτικών συνεταιρισµών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αγροτική παραγωγή έχει ζω-
τική σηµασία για την οικονοµία και όχι µόνο. Σχετίζεται, πρώτα
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από όλα, µε τη διατροφική επάρκεια και την αυτάρκεια της
χώρας, σχετίζεται µε τις εξαγωγές και το ισοζύγιο πληρωµών,
σχετίζεται ακόµα µε τη βαριά µας βιοµηχανία, τον τουρισµό και
µε πολλούς άλλους κλάδους. 

Γι’ αυτό θα τολµούσα να πω ότι η στήριξη του αγροτικού τοµέα
της γεωργίας, της κτηνοτροφίας, της αλιείας είναι ζήτηµα εθνι-
κής σηµασίας και η στήριξη ξεκινά από τον παραγωγό είτε πρό-
κειται για χρηµατοδοτήσεις και επενδύσεις είτε πρόκειται για
ρύθµιση δανείων είτε για οποιαδήποτε θεσµική µεταρρύθµιση,
όπως ο νόµος που συζητάµε. Γι’ αυτό και είναι δεδοµένη η θετική
ψήφος µας στο νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ενηµερώνω το Σώµα ότι σήµερα το βράδυ θα ολοκλη-
ρωθεί η συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης µε τίτλο: «Διεπαγγελµατικές οργανώσεις, ενίσχυση
του αγροτικού τοµέα, οργάνωση των υπηρεσιών και εποπτευό-
µενων φορέων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων και επανεκκίνηση της αγροτικής οικονοµίας» µε την ψήφιση
επί της αρχής, των άρθρων και της τροπολογίας µε γενικό αριθµό
332. 

Την Τρίτη 4 Μαρτίου και ώρα 9.00’ το πρωί θα διεξαχθεί η ονο-
µαστική ψηφοφορία επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 333,
που κατέθεσε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος, καθώς και η ψήφιση του νοµοσχεδίου στο σύνολό του,
ώστε στη συνέχεια, στις 9.30’, να ξεκινήσει η συζήτηση και λήψη
απόφασης για τη σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής
προς διενέργεια Προκαταρκτικής Εξέτασης, κατόπιν προτάσεως
που υπεβλήθη από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
και Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής και από τριάντα Βουλευτές για την ενδεχόµενη
τέλεση του αδικήµατος της παράβασης καθήκοντος κατά το χρο-
νικό διάστηµα µεταξύ 3-3-2023 και 6-3-2023 από τον πρώην Υφυ-
πουργό παρά τω Πρωθυπουργώ κ. Χρήστο Τριαντόπουλο.

Η κ. Χριστίνα Σταρακά, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής, έχει τον λόγο.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σε µια πάρα πολύ

δύσκολη στιγµή όπου πρέπει να µιλήσουµε για ένα νοµοσχέδιο,
ενώ αύριο συµπληρώνονται δύο χρόνια από την τραγωδία των
Τεµπών. 

Οι σοκαριστικές παραδοχές που αποκαλύφθηκαν σήµερα µε
τη δηµοσιοποίηση του πορίσµατος εκθέτουν ανεπανόρθωτα την
Κυβέρνηση. Τα άλλοθι της Κυβέρνησης εξαϋλώθηκαν. 

Όλες και όλοι θα κληθούµε να αναλάβουµε την ευθύνη µας,
κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, να σταθούµε στο
ύψος των περιστάσεων. Ο τόπος χρειάζεται πολιτική αλλαγή και
το ΠΑΣΟΚ αναλαµβάνει µε ευθύνη την πρωτοβουλία να καταθέ-
σει πρόταση δυσπιστίας. 

Νιώθω, όµως, την ανάγκη να πω δυο λόγια και για την αυριανή
ιστορική µέρα. Η καρδιά, η σκέψη όλων των Ελλήνων και των Ελ-
ληνίδων είναι στις οικογένειες των θυµάτων, οικογένειες που δεν
έχουν ακόµα λάβει απαντήσεις για ποιον λόγο βυθίστηκαν στο
πένθος και ποιοι ευθύνονται για αυτό. 

Ένα παλλαϊκό αίτηµα, πραγµατικά παλλαϊκό αίτηµα, που δια-
τρυπά οριζόντια την ελληνική κοινωνία κατεδαφίζοντας κοµµατι-
κές και ιδεολογικές γραµµές είναι το αίτηµα για δικαιοσύνη, να
µην υπάρξει µισή σκιά και να πληρώσουν, επιτέλους, οι υπεύθυ-
νοι. Το αίτηµα αυτό είναι αδιαπραγµάτευτο. Αν µείνουν σκιές,
αυτές θα είναι το τελικό χτύπηµα στην αξιοπιστία πάνω από όλα
των θεσµών, στην αξιοπιστία όλου του πολιτικού συστήµατος. Ας
το καταλάβουν όλοι και πρώτα από όλους η Κυβέρνηση, που για
µια ακόµη φορά δείχνει ότι έχει απωλέσει την επαφή της µε την
πραγµατικότητα. Και, δυστυχώς, βλέπουµε επιπλέον τοξικές,
αλαζονικές συµπεριφορές και βαθιά διχαστικό λόγο. 

Αύριο, λοιπόν, όλοι µας θα είµαστε στις πλατείες της χώρας
ειρηνικά, ταπεινά, χωρίς κοµµατικές ταυτότητες, χωρίς καθοδή-
γηση, να απαιτήσουµε φως, φως σε όλες τις πτυχές της τραγω-
δίας αυτής για τη δικαίωση των οικογενειών που θα µπορούσε
να είναι µία από τις δικές µας οικογένειες, κύριοι συνάδελφοι της

Νέας Δηµοκρατίας.
Μέσα, λοιπόν, σε όλο αυτό το κλίµα και εν µέσω των µεγάλων

κινητοποιήσεων του αγροτικού κόσµου της χώρας µε τη δηµιουρ-
γία µπλόκων σε όλη την Ελλάδα επιλέγει η Κυβέρνηση να φέρει
προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο που δεν απαντά στα βασικά αιτή-
µατα των αγροτών από τα µπλόκα της Αιτωλοακαρνανίας µέχρι
και τον Έβρο, που ζητάνε, κύριε Υπουργέ, να µειωθεί το κόστος
παραγωγής, το οποίο έχει εκτιναχθεί συν 28,4% πάνω, να αποζη-
µιωθούν στο 100% για ζηµιές από φυσικές καταστροφές, να λά-
βουν γενναίες αποζηµιώσεις οι κτηνοτρόφοι που επλήγησαν από
την ευλογιά και από την πανώλη και ζηµιώθηκαν λόγω της καρα-
ντίνας, να αναθεωρηθεί επιτέλους ο κανονισµός του ΕΛΓΑ.

Στην Αιτωλοακαρνανία, κύριε Υπουργέ, το ξέρετε ότι η ακαρ-
πία έχει σηµειώσει 60% µείωση της παραγωγής; Επαναλαµβάνω,
60%. Φανταστείτε, λοιπόν, τι εισόδηµα έχει χάσει αυτός ο κό-
σµος, ένας κόσµος αγροτικός, ένας κόσµος του µόχθου και µια
Αιτωλοακαρνανία που ζει µόνο από αυτό το εισόδηµα.

Να υπάρχουν επιπλέον εγγυηµένες τιµές στα προϊόντα. Οι επι-
δοτήσεις από τον ΟΠΕΚΕΠΕ να κατανέµονται δίκαια και ολόκλη-
ρες, όχι πετσοκοµµένες και µε καθυστέρηση, όπως συµβαίνει
τόσα χρόνια. Να ληφθούν, επιτέλους, µέτρα για τον έλεγχο των
ελληνοποιήσεων και να γίνουν τα απαραίτητα έργα υποδοµής µε
σύγχρονα αρδευτικά δίκτυα για την ενίσχυση των καλλιεργειών
απέναντι στην κλιµατική κρίση που διανύουµε.

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, αυτά τα θέµατα δεν τα αγγίζετε κα-
θόλου ούτε µε το νοµοσχέδιο αυτό, αλλά ούτε και µε τα ψίχουλα,
µέτρα-ψίχουλα, που δώσατε στους αγρότες και ανακοινώσατε.
Γι’ αυτό, λοιπόν, και οι αγρότες παραµένουν στα µπλόκα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, το ΠΑΣΟΚ ως ο κύριος εκφραστής των δί-
καιων αιτηµάτων των αγροτών προτείνει συγκεκριµένες λύσεις
µε τις δύο από τις τρεις τροπολογίες που καταθέσαµε να αφο-
ρούν τον αγροτικό µας κόσµο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Η πρώτη, λοιπόν, αφορά τα αγροτικά κόκκινα δάνεια. Στο νο-
µοσχέδιο αυτό θα έλεγε κανείς µε µια πρώτη µατιά ότι είναι θε-
τικό στοιχείο το ότι δίνει για πρώτη φορά τη δυνατότητα σε
διαχειριστές να µπορούν να διαγράψουν νόµιµα και κεφάλαιο και
τόκους. Όµως, αυτό δεν είναι ούτε δεσµευτικό και το αφήνει κα-
θαρά στην καλή διάθεση του διαχειριστή. Και ποιος µας εγγυάται
ότι η διάθεση του διαχειριστή είναι τόσο καλή ώστε να ευνοήσει
τον αγρότη; 

Με την τροπολογία µας εµείς, λοιπόν, δίνουµε τη δυνατότητα
στον αγρότη οφειλέτη να ζητήσει την εξαίρεση από τη ρευστο-
ποίηση τόσης αγροτικής ακίνητης περιουσίας όσης θα του επι-
τρέπει να εξακολουθεί να ασκεί το επάγγελµά του και να διαφυ-
λάττει ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης για τον ίδιο και την οι-
κογένειά του. Ταυτόχρονα, δίνουµε περίοδο για ρύθµιση αποπλη-
ρωµής έως τα τριάντα πέντε χρόνια µε σταθερό επιτόκιο 1,5
ποσοστιαίας µονάδος.

Επιπλέον, καταθέσαµε άλλη µία τροπολογία που αφορά το
αγροτικό πετρέλαιο. Όπως είναι γνωστό, η Ελλάδα έχει τον µε-
γαλύτερο ειδικό φόρο κατανάλωσης στο πετρέλαιο και επειδή το
ΠΑΣΟΚ, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν παίζει µε το κό-
στος της ενέργειας, έρχεται, λοιπόν, να προτείνει την Κάρτα του
Αγροτικού Πετρελαίου, που θα επιτρέπει την αγορά πετρελαίου
εσωτερικής καύσης κινητήρων χωρίς ειδικό φόρο κατανάλωσης,
αναλογικά πάντα µε την καλλιέργεια, µε ηµεροµηνία πρώτης
εφαρµογής βάσει της ενιαίας αίτησης ενίσχυσης του 2025.

Η διαφορά µας µε εσάς, κύριοι της Κυβέρνησης, είναι ότι τη
στιγµή που εσείς εξακολουθείτε να βρίσκεστε σε διαφορά φάσης
µε τα αιτήµατα των αγροτών, εµείς ερχόµαστε και προτείνουµε
λύσεις που θα τους ενισχύσουν. Γιατί για το ΠΑΣΟΚ ο πρωτογε-
νής τοµέας αποτελεί τον σταθερό πυλώνα της οικονοµίας, δια-
σφαλίζοντας πάνω από όλα την επισιτιστική επάρκεια της χώρας
µας. Το ΠΑΣΟΚ έδωσε αξιοπρέπεια στον αγρότη και στους αν-
θρώπους του µόχθου γενικότερα.

Και αύριο, σε ό,τι µε αφορά, θα είµαι εκεί στις πλατείες µαζί
µε τα παιδιά µου, µαζί µε τους αγρότες, µαζί µε όλο τον κόσµο
στα πανελλαδικά συλλαλητήρια για την επέτειο των δύο χρόνων
από την τραγωδία των Τεµπών, ζητώντας αυτό που ζητάει όλη η
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κοινωνία, δικαιοσύνη και απόδοση ευθυνών στους υπαίτιους.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει η Αντιπρόεδρος κ. Όλγα Γεροβασίλη που

ήταν και στην Έδρα.
Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπληρώνονται αύριο δύο

χρόνια από το έγκληµα των Τεµπών και δύο χρόνια και από το
έγκληµα της συγκάλυψης. Το απλό ερώτηµα του κάθε Έλληνα
πολίτη είναι πώς γίνεται στην Ελλάδα το 2023 να συγκρούονται
δύο τρένα, ενώ υπάρχει διπλή γραµµή, ενώ δεκαετίες σε µονή
γραµµή δεν έχουν συγκρουστεί ποτέ µετωπικά.

Και σίγουρα είδαµε από το πόρισµα σήµερα ότι υπάρχει και
ανθρώπινο λάθος, αλλά ξέρετε ότι τα συστήµατα ασφαλείας και
όλη η πρόνοια για όλα τα συστήµατα ασφαλείας -όχι µόνο για
τους σιδηρόδροµους- υπάρχουν ακριβώς για να µην υπάρχει πι-
θανότητα του ανθρώπινου λάθους και επίσης, όχι µόνο να µην
υπάρχει πιθανότητα για να µη συµβεί κάτι σαν αυτό που συνέβη
το τραγικό, αλλά για να µην απειλείται και ο ίδιος ο εργαζόµενος,
ο εκάστοτε εργαζόµενος να κάνει λάθος. Εποµένως, αυτά είναι
της απλής λογικής θέµατα. Και θα µιλούσαµε για ανθρώπινο
λάθος, αν υπήρχαν τα συστήµατα και κάποιος τα παρέκαµπτε
αυτά τα συστήµατα. Ε, τότε θα ήταν µόνο ανθρώπινο λάθος,
αλλά όταν δεν υπάρχουν συστήµατα, τι είναι;

Θα διερευνηθεί το γιατί δεν υπήρχαν τα συστήµατα ασφα-
λείας; Θα καταλογιστούν ευθύνες γιατί δεν είχε επισκευαστεί το
τοπικό σύστηµα τηλεδιοίκησης στη Λάρισα που κάηκε το 2019 µε
κόστος, αν θυµάµαι καλά, 90 χιλιάρικα; Γιατί δεν επισκευάστηκε
αυτό, ενώ θα µας εγκαινίαζε, θα παρουσίαζε την επόµενη µέρα
ο Πρωθυπουργός της χώρας κάτι το οποίο δεν υπήρχε; Γιατί δεν
λειτουργούσε το δευτεροβάθµιο σύστηµα της Αθήνας; Δεν είναι
ένα το σύστηµα ασφαλείας, χάλασε το σύστηµα, γίνεται δυστύ-
χηµα, υπάρχει και άλλο. Γιατί δεν λειτουργούσε αυτό το άλλο;
Γιατί δεν υπήρχε επαρκές προσωπικό στη βάρδια;

Θυµίζω ότι όταν φύγαµε από την κυβέρνηση το 2019 τον Μάιο
ο ΟΣΕ είχε χίλιους διακόσιους εργαζόµενους, το 2023 µόλις
επτακόσιους. Γιατί; Το 2019 στη Λάρισα υπηρετούσαν είκοσι
πέντε σταθµάρχες, το 2023 δέκα. Γιατί; Ποιος φταίει; Διαχρονικά;
Όταν η Ευρωπαία εισαγγελέας έστειλε πόρισµα ότι υπάρχουν
ευθύνες για την 717, για την τηλεδιοίκηση, εµπλέκοντας όλους
τους Υπουργούς από το 2014, γιατί η Κυβέρνηση δεν συνέστησε
προανακριτική επιτροπή; Η Σύµβαση 717 -το ξέρουµε, αναδεί-
χτηκε- ήταν µια προβληµατική σύµβαση στον σχεδιασµό της.
Όπως είπε συνάδελφος -ήταν πολύ εύστοχο- είναι σαν να σχε-
δίασε να γίνει ένα τραπέζι, σχεδίασε το από πάνω, το ξύλο, αλλά
δεν σχεδίασε πόδια. Θα γίνει ποτέ τραπέζι; Αυτός που το σχε-
δίασε, αυτός δεν φταίει; Και όταν χρειάστηκε να γίνει τροποποι-
ητική επί των ηµερών µας πια, τότε το Ελεγκτικό Συνέδριο
ενέκρινε αυτή την τροποποιητική, τη συµπληρωµατική Σύµβαση
το 2018. Τα βήµατα αυτά θα ελεγχθούν; Εµείς το ζητήσαµε και
το ζήτησε και ο κ. Σπίρτζης, που βεβαίως ήταν Υπουργός σε
εκείνη την κυβέρνηση, αλλά δεν το επέτρεψε η Κυβέρνηση. Γιατί
άραγε; Γιατί έκρυψε τον κ. Καραµανλή και όσους σχεδίασαν το
2014 αυτή την ανεφάρµοστη σύµβαση 717; Ποιος ήταν κυβέρ-
νηση το 2014; Ποιος ήταν Υπουργός; Αρµόδιος Υπουργός εννοώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κοινωνία έχει θυµό και δι-
καίως. Τι µας είπε το πόρισµα, επίσης, σήµερα που λεγόταν και
από µέρες και διέρρεε και ειπώθηκε, βεβαίως και από άλλους
πραγµατογνώµονες; Ότι τα έλαια σιλικόνης δεν προκάλεσαν την
πυρόσφαιρα. Και αναφέρει το σηµερινό πόρισµα στη σελίδα 104
για άγνωστο καύσιµο και ίχνη από ξυλόλιο. Τι µένει, λοιπόν; Τι
µένει; Να επιληφθούν οι αρχές στον χώρο του δυστυχήµατος για
να βρουν για ποια ουσία πρόκειται. Τι; Όχι; Δεν είναι αυτό; Δεν
πρέπει να συµβεί αυτό; Δεν έπρεπε να συµβεί αυτό; Όµως, πώς
θα συµβεί, όταν έχει ξεµπαζωθεί και µπαζωθεί ο χώρος; Σε τρεις
ηµέρες είχαν εξαφανιστεί όλα τα στοιχεία, όπως παραδέχτηκε

και το µέλος της Επιτροπής του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Γιατί και στις σα-
ράντα µέρες και το βιολογικό υλικό που είχε µαζευτεί καταστρά-
φηκε; Με τίνος εντολή;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπαζώθηκε ο χώρος για καλό
σκοπό, όπως είπε ο Πρωθυπουργός; Μπαζώθηκε ο χώρος για
άλλο καλό σκοπό, δηλαδή να γίνει ένα εκκλησάκι, όπως προφα-
σίστηκαν κάποιοι άλλοι; Ακούσαµε τον κυβερνητικό εκπρόσωπο
να ερµηνεύει το σηµερινό πόρισµα ως επιβεβαίωση και ότι η
εντολή δεν δόθηκε από την Κυβέρνηση, αλλά δήθεν οι συναρµό-
διοι φορείς δεν συντονίστηκαν καλά ή είχαν άγνοια του τι έπρεπε
να κάνουν. Σε ποια χώρα, ποιον χρόνο, κυρίες και κύριοι, δεν ήξε-
ραν; Ποιος δεν ήξερε; Δεν ήξερε η Πυροσβεστική τον νόµο, η
Αστυνοµία τον νόµο; Δεν διέταξε κυβερνητικό στέλεχος; Μάλι-
στα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αντιπροέδρου)

Όταν αυτό το συντονιστικό, όταν αυτό το στέλεχος το κυβερ-
νητικό έβλεπε τι συνέβαινε τρεις µέρες, γιατί δεν τους σταµά-
τησε; Δεν ξέρουµε όλοι ότι είναι ιερός ο τόπος του εγκλήµατος;
Δεν ξέρουµε όλοι; Ποιος έχει άγνοια νόµου; Ποιος µπορεί να το
επικαλεστεί αυτό; Ο συντονισµός, λοιπόν, δεν υπήρχε, ή υπήρχε
συντονισµός ακριβώς για το αντίθετο; Εξαιρετικός, άψογος συ-
ντονισµός, γιατί οι εντολές έρχονταν άνωθεν. Με λεφτά του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου από το Ταµείο Ανάκαµψης µπαζώθηκε ο χώ-
ρος των Τεµπών.

Κάναµε ερώτηση στη Βουλή για το ποιος έδωσε εντολή για το
µπάζωµα και οι εισαγγελικές αρχές είπαν ότι ουδέποτε έδωσαν
εντολή για το µπάζωµα του χώρου. Είναι κανείς που δεν ξέρει;
Δεν ξέρει Ελληνική Αστυνοµία, δεν ξέρει η Πυροσβεστική ότι
χωρίς εισαγγελική εντολή δεν γίνεται; Δεν υπάρχει αξιωµατικός,
ο οποίος αρνήθηκε διότι δεν υπήρχε ακριβώς αυτή η εισαγγελική
εντολή;

Ζητήσαµε από τις δικαστικές αρχές να ασκηθεί συµπληρωµα-
τική ποινική δίωξη σε βαθµό κακουργήµατος και στον πρώην Πε-
ριφερειάρχη Θεσσαλίας και στα υπεύθυνα κυβερνητικά στελέχη.

Πέρυσι τέτοια εποχή καταθέσαµε πρόταση δυσπιστίας κατά
της Κυβέρνησης, όχι µόνο για το µπάζωµα, αλλά και για το µο-
ντάρισµα του αποδεικτικού υλικού λίγες ώρες µετά το δυστύ-
χηµα. Κάποιος είχε εξυφάνει και ήδη υπηρετούσε µια στρατηγική
αποπροσανατολισµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Αντιπολίτευση ο ΣΥΡΙΖΑ χρη-
σιµοποίησε µέχρι και σήµερα όλα τα κοινοβουλευτικά εργαλεία.
Από την αρχή καταθέσαµε πρόταση για προανακριτική. Η Κυβέρ-
νηση δεν τη δέχτηκε, έκανε εξεταστική- παρωδία, κάτι που οµο-
λόγησε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός για να αµνηστεύσει τους
υπεύθυνους. 

Τέτοια εποχή πέρυσι φέραµε το θέµα των Τεµπών στην Ευρω-
βουλή δίνοντας τον λόγο και εκεί στους συγγενείς των θυµάτων
και βοηθώντας να ανοίξει ο δρόµος προς τις ευρωπαϊκές αρχές. 

Επίσης, εδώ και τριάντα µέρες έχουµε καταθέσει το αίτηµα για
προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση, αλλά ο κ. Μητσοτάκης αρ-
νείται να έρθει στη Βουλή. Αρνήθηκε.

Προτείναµε στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να καταθέσουµε
από κοινού πρόταση δυσπιστίας. Το ΠΑΣΟΚ µόλις σήµερα αντα-
ποκρίθηκε και µας είπε ότι τώρα είναι η στιγµή. Ας πούµε ότι
τώρα είναι η στιγµή. Δεν βοήθησε, όµως, αυτό τριάντα µέρες τον
κ. Μητσοτάκη να µην υποχρεώνεται να έρθει µέσα στη Βουλή;
Δεν βοήθησε; Για να επιστρέψω το επιχείρηµα στο ΠΑΣΟΚ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, κυρία συνάδελφε, πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Έχετε
απόλυτο δίκιο, κύριε Πρόεδρε, αλλά παρασύρθηκα λίγο λόγω της
σηµερινής µέρας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν πειρά-
ζει. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Και
επειδή σήµερα υπάρχει και το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης που µας αφορά πάρα πολύ, θα κλείσω τονίζο-
ντας ότι για να µπορεί κάποιος να χρησιµοποιήσει την επανεκ-
κίνηση της αγροτικής οικονοµίας -ένας µεγαλεπήβολος τίτλος
που χρησιµοποιείται για το νοµοσχέδιο- καταθέσαµε τρεις τρο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΒ’ - 27 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8657



πολογίες που αν τις ψήφιζε η Κυβέρνηση, τότε θα έτεινε λίγο
προς την επανεκκίνηση, κύριε Υπουργέ.

Δεν θα αναφερθώ στις τροπολογίες, διότι δεν προλαβαίνω,
αλλά πρόκειται για σηµαντικές τροπολογίες και θα έπρεπε να τις
λάβετε υπ’ όψιν. Επίσης, είναι σηµαντική η τροπολογία που κα-
ταθέσαµε για τις αποσβεστικές προθεσµίες για τις ευθύνες
Υπουργών στην περίπτωση που ο κ. Μητσοτάκης ξέχασε τον
εφαρµοστικό νόµο της αλλαγής του Συντάγµατος. Αν τον ξέχασε,
ας του τον υπενθυµίσουµε. Σας καλούµε, λοιπόν, να στηρίξετε
την τροπολογία αυτή, όπως και την τροπολογία για τους δανει-
ολήπτες σε ελβετικό φράγκο, ώστε να δοθεί µια οριστική λύση.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, να είστε καλά! Συναδελφική αλληλεγγύη!
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Κοντοτόλη από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως

µετά η κ. Αλεξοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΝΑ ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα λίγες ώρες πριν από τις

συγκεντρώσεις για τη θλιβερή επέτειο του εγκλήµατος των Τε-
µπών, δεν συζητάµε απλώς ένα ακόµα νοµοσχέδιο. Δεν βρισκό-
µαστε εδώ για να µιλήσουµε µόνο για την αγροτική πολιτική, για
τις αποζηµιώσεις και τις επιδοτήσεις. Σήµερα µιλάµε για τη δι-
καιοσύνη, µιλάµε για την ευθύνη, µιλάµε για τις ζωές που χάθη-
καν και για τις απαντήσεις που δεν έχουν δοθεί ακόµη. Μιλάµε
για τα Τέµπη.

Δύο χρόνια µετά η χώρα είναι ακόµα συγκλονισµένη από την
τραγωδία που στέρησε τη ζωή σε πενήντα επτά ανθρώπους, σε
πενήντα επτά ψυχές που δεν έφτασαν ποτέ στον προορισµό
τους, σε πενήντα επτά οικογένειες που δεν βρήκαν ακόµα τη δι-
καίωση που τους οφείλουµε και ανάµεσά τους τρία νέα κορίτσια
από το Καστράκι της Καλαµπάκας, τρεις νέες γυναίκες γεµάτες
όνειρα που ξεκίνησαν ένα ταξίδι και δεν γύρισαν ποτέ πίσω. 

Κι εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σας πω κάτι. Πριν δύο
χρόνια, ηµέρα Μεγάλης Δευτέρας, ήταν να βρεθούµε στο ίδιο
τραπέζι µε αυτά τα κορίτσια και µε τους γονείς, διότι είναι φίλοι
µας. Τυγχάνει στο ίδιο τρένο, αλλά ακύρωσε, να ήταν και το δικό
µου παιδί. Όταν φτάνει αυτή η µέρα, αλλά και γενικά έχω µία
πέτρα στο στοµάχι µου. Δεν µπορείτε να φανταστείτε πώς είναι
ο πόνος. Εκεί ήταν τα δικά µας τα παιδιά. 

Με αυτό το τρένο, λοιπόν, ήταν να ταξιδέψει και το δικό µου
παιδί, όπως και τόσα άλλα παιδιά. Και τι έχει γίνει από τότε; Η
Κυβέρνηση µίλησε για ανθρώπινο λάθος. Υποσχέθηκε ότι η δι-
καιοσύνη θα αποδοθεί. Μας διαβεβαίωσε ότι το σιδηροδροµικό
δίκτυο θα γίνει ασφαλές. Κι όµως, δύο χρόνια µετά τίποτα από
αυτά δεν έχει γίνει. Οι υπεύθυνοι δεν έχουν λογοδοτήσει. Το σι-
δηροδροµικό δίκτυο παραµένει ανασφαλές, όπως πιστοποιεί και
η σηµερινή παρουσία του πορίσµατος του ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Οι οικο-
γένειες των θυµάτων και όλη η ελληνική κοινωνία ακόµα περιµέ-
νουν δικαιοσύνη. Η Κυβέρνηση, όµως, ήλπιζε ότι ο κόσµος θα
ξεχάσει. Ήλπιζε ότι το θέµα θα ξεθυµάνει, ότι θα γίνει µία ακόµα
τραγωδία στη λίστα των αδικαίωτων. Όµως, ο κόσµος δεν ξεχνά.
Η κοινωνία δεν ανέχεται και στις 28 Φεβρουαρίου, δύο χρόνια
µετά, η Ελλάδα θα παραλύσει. Κι όσο κι αν προσπαθούν να το
θάψουν κάτω από τα µπάζα και γραφειοκρατικές εκθέσεις, η αλή-
θεια να ξέρετε δεν µπαζώνεται. Η κοινωνία δεν αντέχει άλλο. Ο
λαός ζητά απαντήσεις. Οι οικογένειες των θυµάτων ζητούν δι-
καιοσύνη. Κι εµείς δεν θα σταµατήσουµε να το λέµε: δικαιοσύνη!

Και µιας που µιλάµε για την απόδοση της δικαιοσύνης, πείτε
µας, παρακαλώ κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί έξι χρό-
νια τώρα δεν έχετε τροποποιήσει το άρθρο 86, παράγραφος 1
του εφαρµοστικού ν.3126/2003, ώστε να ευθυγραµµιστεί µε την
Αναθεώρηση του Συντάγµατος του 2019 που έγινε µε πρόταση
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία; 

Καταργήσατε τη διάταξη που περιόριζε τη δυνατότητα δίωξης
Υπουργών, αλλά αφήσατε τον εφαρµοστικό νόµο ανέγγιχτο.
Γιατί; Γιατί δεν προλαβαίνατε; Δεν το θελήσατε; Ή µήπως δεν
σας το επιτρέπουν οι δεσµεύσεις σας απέναντι σε συγκεκριµένα
συµφέροντα; Δώστε απαντήσεις στον ελληνικό λαό, δώστε απα-

ντήσεις στις οικογένειες των πενήντα επτά αδικοχαµένων. Δώστε
απαντήσεις στους ανθρώπους που έζησαν µετά το δυστύχηµα,
οι οποίοι άνθρωποι δεν µπορούν να σταθούν στα πόδια τους.

Και δεν είναι µόνο τα Τέµπη, αλλά η συνολική πολιτική της Κυ-
βέρνησης που έχει γονατίσει την κοινωνία. Η ακρίβεια πνίγει τα
νοικοκυριά, τα ενοίκια είναι απλησίαστα, οι τιµές των τροφίµων
αυξάνονται κάθε µήνα, οι λογαριασµοί έχουν γίνει δυσβάσταχτοι.
Οι νέοι φεύγουν στο εξωτερικό, γιατί εδώ δεν βλέπουν καµία προ-
οπτική, καµιά ελπίδα, καµία δυνατότητα να χτίσουν το µέλλον
τους. Οι εργαζόµενοι δεν µπορούν να ζήσουν µε αξιοπρέπεια. Οι
µισθοί είναι καθηλωµένοι, ενώ το κόστος ζωής συνεχώς αυξάνε-
ται. Και ξέρετε ποια είναι η απάντηση της Κυβέρνησης; Ότι
ακόµα αντέχουµε. Αντέχουµε! Όχι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, η κοινωνία δεν αντέχει άλλο. Δεν αντέχει άλλο!

Και ας έρθουµε τώρα στο αγροτικό που είναι και το σηµερινό
νοµοσχέδιο, ας έρθουµε στον αγροτικό κόσµο στη Θεσσαλία,
στα Τρίκαλα, στην Καρδίτσα, στη Λάρισα. Οι παραγωγοί πα-
λεύουν να σταθούν στα πόδια τους, οι πληµµύρες τούς έχουν
διαλύσει, καλλιέργειες καταστράφηκαν, κοπάδια χάθηκαν, περι-
ουσίες βυθίστηκαν στη λάσπη. Και όµως, ξέρετε ότι είναι πολλοί
εκείνοι που δεν έχουν πάρει ακόµη τις αποζηµιώσεις τους. Το κό-
στος παραγωγής έχει εκτοξευθεί στα ουράνια, το αγροτικό πε-
τρέλαιο είναι πανάκριβο, το ρεύµα δυσβάσταχτο, οι ζωοτροφές
απλησίαστες, οι αποζηµιώσεις καθυστερούν ή δεν δίνονται και
καθόλου. Και τι φέρνετε ως λύση; Ένα νοµοσχέδιο που δεν αλ-
λάζει απολύτως τίποτα. Οι αγρότες δεν τρώνε πλέον «θα», «θα»,
«θα» και οι κτηνοτρόφοι δεν πληρώνουν τους λογαριασµούς τους
µε υποσχέσεις. 

Εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχουµε συγκεκριµένες προτάσεις: Μείωση του κό-
στους παραγωγής, αφορολόγητο αγροτικό πετρέλαιο, ρεύµα
στα 7 λεπτά την κιλοβατώρα, επιδότηση στα αγροτικά εφόδια,
δίκαιες αποζηµιώσεις και ενισχύσεις, άµεσες αποζηµιώσεις σε
όλους τους πληγέντες χωρίς καθυστερήσεις, αλλαγή του κανο-
νισµού του ΕΛΓΑ, ώστε καµία ζηµιά να µη µένει εκτός αποζηµίω-
σης, έλεγχος της αγοράς, όχι άλλες ελληνοποιήσεις, αυστηροί
έλεγχοι και βαριές ποινές στους παραβάτες, επενδύσεις στις
υποδοµές, ολοκλήρωση των αρδευτικών έργων που εκκρεµούν
εδώ και δεκαετίες. Η ώρα της κρίσης πλησιάζει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λαός δεν αντέχει άλλο. Οι
αγρότες δεν αντέχουν άλλο. Οι οικογένειες των θυµάτων των Τε-
µπών δεν αντέχουν άλλο να περιµένουν δικαιοσύνη. Δεν µπορεί
να υπάρξει ανάπτυξη σε µία χώρα που παραµελεί τους ανθρώ-
πους της. Κι αν εσείς το έχετε ξεχάσει, εµείς είµαστε εδώ να σας
το υπενθυµίζουµε, γιατί η αλήθεια πάντα νικά το ψέµα, γιατί η δι-
καιοσύνη πάντα νικά την αδικία, γιατί ο λαός πάντα νικά την εξου-
σία που τον αγνοεί. 

Στις 28 Φεβρουαρίου όλη η Ελλάδα θα µιλήσει. 
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είµαστε

τώρα στην κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία.
Στις 20.00’ η ώρα έχει ζητήσει ο Υπουργός να πάρει τον λόγο,

άρα θα µιλήσει αµέσως µετά. Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Χήτας
και ο κ. Χαλκιάς από Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και νο-
µίζω ότι γύρω στις 21.00’ θα µιλήσει Πρόεδρος κόµµατος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ποια Πρόεδρος κόµµατος θα µι-
λήσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν ξέ-
ρουµε. Έχουµε κάποιες πληροφορίες.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Α, µυστικές πληροφορίες!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αν, όµως,

είναι κάτι επίσηµο, µπορείτε να µας το πείτε. Προετοιµάζω όλους
για να φτιάξουν το πρόγραµµά τους. Δεν υπάρχει κάποιος άλλος
λόγος. Άµα έρθει η κυρία Πρόεδρος, θα µιλήσει έτσι κι αλλιώς.
Δεν κάνουµε κάτι…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Α, τώρα είναι η κυρία Πρόεδρος!
Έχετε περισσότερες πληροφορίες τώρα!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Θέλει να πείτε «η κ. Κωνσταντοπού-
λου», γιατί νοµίζει ότι δεν το λέτε επειδή το αποκρύπτετε.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Πρέπει να το λέτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-

χει άλλη Πρόεδρος.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Είπατε στην αρχή ότι θα µι-

λήσει «Πρόεδρος κόµµατος».
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Συγκάλυψη και στους οµιλητές,

κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-

χει καµία προσπάθεια συγκάλυψης από εµένα για το όνοµα. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Είναι προφανές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αν έρθει η

κ. Κωνσταντοπούλου…
Θέλω απλώς να ρωτήσω τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-

πους τι ώρα θέλουν να µιλήσουν, γιατί µόνο αυτό θέλω να ρυθ-
µίσω.

Κύριε Χήτα και κύριε Χαλκιά, τι ώρα θέλετε να µιλήσετε; Σας
είπα αυτό, για να ξέρετε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Αµέσως µετά τον Υπουργό, κύριε
Πρόεδρε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Κι εγώ το ίδιο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία. Το

λέω για να ξέρουµε πού βρισκόµαστε. Μόνο αυτό. Τα υπόλοιπα
θα λυθούν. 

Με συγχωρείτε, κυρία Αλεξοπούλου, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στεκόµαστε

σήµερα εδώ, δυο χρόνια µετά την τραγωδία των Τεµπών, µε
πλήρη συναίσθηση της ευθύνης, γιατί η ευθύνη δεν είναι λέξη
κενή περιεχοµένου, αλλά είναι πράξεις, είναι απόφαση να φτά-
σεις στην αλήθεια, να αναλάβεις τις υποχρεώσεις σου, να µην
αφήσεις το κράτος να µείνει στάσιµο και να βελτιώνεις συνεχώς
τις υποδοµές προς όφελος της κοινωνίας. 

Η τραγωδία αυτή, προφανώς, σηµάδεψε τη χώρα και οι πολί-
τες έχουν απόλυτο δίκιο να απαιτούν απαντήσεις. Όµως, άλλο η
απαίτηση για δικαιοσύνη και άλλο η τοξικότητα, άλλο η αλήθεια
και άλλο η εργαλειοποίηση, άλλο η ευθύνη και άλλο η χυδαι-
ότητα. Πάνω στο πάνδηµο αίτηµα της κοινωνίας για απόδοση δι-
καιοσύνης έχει στηθεί µια πρωτοφανής προπαγάνδα εργαλειο-
ποίησης του ανθρώπινου πόνου και του συλλογικού πένθους από
κόµµατα της Αντιπολίτευσης που προσπαθούν να παραπλανή-
σουν την κοινή γνώµη, βλέποντας µπροστά τους ξεκάθαρα µια
ευκαιρία ενός νέου διχασµού για να υπηρετήσουν δικούς τους
σκοπούς. 

Αρκεί να θυµηθεί κάποιος µόνο ορισµένα από τα fake news που
υιοθετήθηκαν και διακινήθηκαν από αυτήν την Αντιπολίτευση,
τους δήθεν αγνοούµενους, τα χαµένα βαγόνια που τάχα εξαϋλώ-
θηκαν, την υποτιθέµενη µονταζιέρα µε τις ηχητικές συνοµιλίες
µηχανοδηγών και σταθµαρχών. Έφτασαν µάλιστα -ακούστε- να
συνδέουν τον θάνατο ενός νέου ανθρώπου µε το δυστύχηµα και
την Κυβέρνηση µέσω υπαινιγµών απ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα και
ψέµατα, πριν ακόµα υπάρξει µια πρώτη προσέγγιση, ένα πρώτο
πόρισµα των ιατροδικαστών. 

Δυστυχώς -µε µεγάλα γράµµατα αυτό το «δυστυχώς»- αυτή
είναι η ποιότητα του σύγχρονου αυτού πολιτικού λόγου και της
πρακτικής που επέλεξαν. Για ποια συγκάλυψη, άραγε, µιλούν,
όταν η Κυβέρνηση έχει νοµοθετήσει άµεσα κάθε διάταξη που ζή-
τησαν οι δικαστικές Αρχές, διευκολύνοντας τη διερεύνηση της
τραγωδίας; Πώς γίνεται να µιλούν για συγκάλυψη, όταν η ίδια η
Κυβέρνηση δηµιούργησε και ενίσχυσε τον Εθνικό Οργανισµό Διε-
ρεύνησης Αεροπορικών και Σιδηροδροµικών Ατυχηµάτων, εξα-
σφαλίζοντας ανεξάρτητες έρευνες µε τη συνδροµή Ευρωπαίων
ειδικών, των οποίων το πόρισµα έχουµε σήµερα στη διάθεσή µας
και µπορούµε όλοι µε προσοχή να µελετήσουµε και να αξιολογή-
σουµε;

Η αλήθεια είναι κόρη του χρόνου, όχι της εξουσίας. Και αυτή
η Κυβέρνηση, αυτή η κυβερνητική Πλειοψηφία, δεν φοβάται την
αλήθεια, δεν φοβάται το φως. Όσο κι αν φωνάζουν, όσο και να
επιχειρούν κάποιοι να αποσταθεροποιήσουν τη χώρα, η κοινωνία
ξέρει. Κι αυτή η κοινωνία που θα βγει στους δρόµους, αυτή η κοι-
νωνία και πάλι ξέρει. Γνωρίζει καλά ποιος λέει την αλήθεια και
ποιος επενδύει στο χάος. 

Αναµφίβολα, η Ελλάδα του 2025 δεν είναι η Ελλάδα του 2019.
Παρά τις παθογένειες ετών, ολοκληρώθηκε ένα κρίσιµο σύστηµα
τηλεδιοίκησης που παρέλαβε η Κυβέρνηση προβληµατικό, ηµι-
τελές και εν πολλοίς επικίνδυνο. Οι παρεµβάσεις και οι έλεγχοι
ενισχύονται και οι υποδοµές αναβαθµίζονται, ώστε να µη βιώ-
σουµε ποτέ ξανά µια τέτοια τραγωδία. Χρειάζεται, όµως, χρόνος,
πολλή δουλειά, συνέπεια, υποµονή, επιµονή, καθώς δεν γίνονται
όλα αυτά από τη µια µέρα στην άλλη και σίγουρα δεν υπάρχει σε
κανέναν από εµάς µαγικό ραβδί. Η διαφορά ανάµεσα στην Κυ-
βέρνηση και όσους την κατηγορούν είναι η πράξη και όχι τα
λόγια. Είναι η υπευθυνότητα, όχι η κραυγή. Είναι οι πραγµατικές
λύσεις και όχι η πολιτική της έντασης και του διχασµού. 

Η προσπάθεια αυτή είναι διαρκής σε όλες τις υποδοµές της
χώρας. Η Πατρών - Πύργου, για παράδειγµα, είναι ένα τέτοιο χα-
ρακτηριστικό παράδειγµα. Ένα έργο ζωτικής σηµασίας για την
Αχαΐα, για τη δυτική Ελλάδα, για ολόκληρη την Ελλάδα, που
έµεινε εγκλωβισµένο εξαιτίας µικροπολιτικών συµφερόντων που
τεµάχιζαν τότε τις εργολαβίες για ηµέτερους, σήµερα προχωρά,
ολοκληρώνεται, επειδή υπήρξε ακριβώς αυτή η πολιτική βούληση
να ανατραπεί το αδιέξοδο του χθες που στοίχιζε και εκεί ανθρώ-
πινες ζωές. Είναι ένα έργο για το οποίο είµαστε περήφανοι και
αποδεικνύεται ότι πολλά αλλάζουν, αρκεί να το θέλουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ίδιο ακριβώς πράττει η Κυ-
βέρνηση από το 2019 και στον πρωτογενή τοµέα, για τους αν-
θρώπους που κρατούν την ύπαιθρο ζωντανή, τους παραγωγούς,
τους αγρότες που απαιτούν λύσεις στα καθηµερινά τους ζητή-
µατα και όχι συνθήµατα -µε συνθήµατα δεν πληρώνονται οι λογα-
ριασµοί- και χωρίς ωστόσο να υπάρχει ταβάνι στην αρωγή αυτή
που µπορεί να τους παρέχεται.

Από την πρώτη στιγµή έγινε ξεκάθαρο ότι η στήριξη του αγρο-
τικού τοµέα δεν µπορεί να είναι αποσπασµατική. Γι’ αυτό, το ση-
µερινό νοµοσχέδιο αποτελεί τη συνέχεια µιας στρατηγικής που
συνεχίζεται µε συνέπεια και µε σχέδιο. Όµως, τι µας νοιάζει πε-
ρισσότερο; Αυτό που νοιάζει αυτή την Κυβέρνηση είναι το απο-
τέλεσµα. Το νέο, λοιπόν, θεσµικό πλαίσιο για τις Διεπαγγελ-
µατικές Οργανώσεις προσφέρει ουσιαστική θεσµική ενίσχυση,
δίνοντας δύναµη και λόγο στους παραγωγούς. Η ρύθµιση των
κόκκινων αγροτικών δανείων είναι πράξη, ανακουφίζοντας χιλιά-
δες αγρότες και συνεταιρισµούς που ήταν για χρόνια εγκλωβι-
σµένοι σε αυτές τις παλιές πολιτικές επιλογές. 

Επιπλέον, η µονιµοποίηση της επιστροφής του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο, η µείωση του κόστους
ενέργειας και η προώθηση σύγχρονων βιώσιµων καλλιεργειών
δεν είναι αποσπασµατικά µέτρα, αλλά συνεκτικά βήµατα µιας πο-
λιτικής που επιδιώκει να δώσει πραγµατική προοπτική στον αγρο-
τικό κόσµο, γιατί οι αγρότες -και το λέω για όλους τους αγρότες
αυτό, γνωρίζοντας καλά και τους Αχαιούς αγρότες συµπολίτες
µας- δεν ζητούν ελεηµοσύνη, αλλά απαιτούν -και δικαίως- στή-
ριξη που θα τους επιτρέψει να είναι παγκοσµίως ανταγωνιστικοί
επί ίσοις όροις, να παραµείνουν δυνατοί σε µια δύσκολη και απαι-
τητική διεθνή αγορά. 

Αυτή η Κυβέρνηση, όπως αποδεικνύει και σήµερα µε την πολι-
τική ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και βέβαια µε
επικεφαλής τον Πρωθυπουργό, προσφέρει την ευκαιρία και τη
δυνατότητα αυτό να το επιτύχουν, να το καταφέρουν. Εξάλλου,
η Ελλάδα έχει ανάγκη από πολιτικές σταθερότητας και διάρκειας,
όχι από πολιτικές που επενδύουν στην ένταση. Οι Έλληνες πολί-
τες γνωρίζουν ποιοι µιλούν µε πράξεις και ποιοι απλώς επιδιώ-
κουν τον διχασµό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνοντας, θα ήθελα να υπενθυµίσω τα λόγια του Πλάτωνα:
Η αλήθεια είναι η αρχή κάθε αγαθού για τους θεούς και τους αν-
θρώπους. Όποιος την αγνοεί βρίσκεται συνεχώς αντιµέτωπος µε
τις συνέπειες της πλάνης του. 

Η Κυβέρνησή µας επέλεξε συνειδητά τον δρόµο της αλήθειας,
της ευθύνης και των πράξεων και έτσι ακριβώς θα συνεχίσει
αυτόν τον δύσκολο πράγµατι δρόµο, µε σταθερότητα και απο-
φασιστικότητα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
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κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυ-
τικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθου-
σας «Ελευθέριος Βενιζέλος», είκοσι τέσσερις µαθήτριες και µα-
θητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Εσπερινό
Επαγγελµατικό Λύκειο Δραπετσώνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν όντως κάποιες µέρες

στο ελληνικό Κοινοβούλιο που η συζήτηση κατευθύνεται σε µια
εντελώς διαφορετική προσέγγιση από αυτήν που το προτεινό-
µενο νοµοσχέδιο µπορεί κάθε φορά να παρουσιάζεται ενώπιον
της Εθνικής Αντιπροσωπείας και βεβαίως το κατανοώ. 

Σε ό,τι αφορά βεβαίως όλα αυτά τα οποία έχουν ήδη λάβει
χώρα στη δηµόσια συζήτηση και αφορούν το τραγικό δυστύχηµα
των Τεµπών, είχα την ευκαιρία να τοποθετηθώ νωρίτερα, µετά
την τοποθέτηση των πολιτικών Αρχηγών και γι’ αυτό θα επιχει-
ρήσω να προσεγγίσω τα ζητήµατα του νοµοσχεδίου, µιας και κα-
τανοώ από τη συντριπτική πλειοψηφία των συναδέλφων της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που βρέθηκαν νωρίτερα σε αυτό το
Βήµα ότι είτε κάποια πράγµατα δεν έχουν γίνει αντιληπτά, είτε
δεν έχουν παρακολουθήσει την πορεία και τη ροή του νοµοσχε-
δίου από τη συζήτηση στην αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή
µέχρι και την Ολοµέλεια, είτε από την άλλη πλευρά για λόγους
ενδεχοµένως πολιτικής, κοµµατικής σκοπιµότητας παραποιούν
την πραγµατικότητα. 

Εξηγούµαι: Δεν προστατεύσατε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τον Αρχηγό σας. Δεν γνωρίζετε ότι είναι ένα ερανιστικό νο-
µοσχέδιο; Πιστεύατε ότι αυτό το νοµοσχέδιο βάζει τη βάση για
τη λεγόµενη αγροτική ανάπτυξη της χώρας; Από την πρώτη στι-
γµή απευθύνθηκα σε όλους σας και σας ξεκαθάρισα ότι το προ-
τεινόµενο νοµοσχέδιο είναι ένα ερανιστικό νοµοσχέδιο. Γνωρί-
ζετε τι είναι το ερανιστικό νοµοσχέδιο; Διάσπαρτες διατάξεις που
δεν µπορούν να υπηρετήσουν ένα όλον, µια φιλοσοφία µεταρ-
ρύθµισης, οι οποίες ωστόσο είναι αναγκαίες να θεσπιστούν, να
νοµοθετηθούν, οργανώνοντας το σώµα ενός προτεινόµενου νο-
µοσχεδίου. Αυτό κάναµε αυτήν τη στιγµή. Δεν ξέρω πόσες φορές
πρέπει να το επαναλάβω. 

Ένα ερανιστικό νοµοσχέδιο πιστεύετε ότι διατρέχεται από συ-
γκεκριµένη φιλοσοφία µεταρρύθµισης; Σας απαντώ εγώ: Όχι. Το
συγκεκριµένο ή όποιο ερανιστικό νοµοσχέδιο υπηρετεί την ανά-
γκη διάσπαρτες ρυθµίσεις, οι οποίες έρχονται να αντιµετωπίσουν
προβλήµατα που έρχονται από το παρελθόν, να έλθουν σε ένα
συνολικό νοµοθετικό κείµενο, προκειµένου να υπάρξουν και οι
όποιες λύσεις. Αν συµφωνείτε ή διαφωνείτε µε αυτά που προτεί-
νουµε, είναι µια άλλη συζήτηση από το να λέτε ότι αυτό το νοµο-
σχέδιο δεν αντιπροσωπεύει κάτι συγκεκριµένο, διότι απλούστατα
αυτό έχει απαντηθεί.

Άκουσα επίσης τον κ. Φάµελλο -σας είπα ότι δεν τον προστα-
τέψατε και πραγµατικά απορώ γιατί- να λέει: «Δεν µας παρουσιά-
σατε ένα νοµοσχέδιο για την αγροτική ανάπτυξη της χώρας».

Κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ξέρετε πόσα νοµοσχέδια πα-
ρουσιάσατε από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µέσα σε πε-
ντέµισι χρόνια; Ξέρετε, κύριε Παππά; Τρία νοµοσχέδια, εκ των
οποίων τα δύο δεν ίσχυσαν καν, δεν εφαρµόστηκαν. Άρα, λοιπόν,
τι µας λέτε, για να καταλάβω κι εγώ; Σε πεντέµισι χρόνια διακυ-
βέρνησης προτείνατε και ψηφίσατε τρία νοµοσχέδια από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, εκ των οποίων τα δύο δεν
εφαρµόστηκαν ποτέ. Αν θέλετε, µπορώ να σας πω και ποια είναι
συγκεκριµένα. Άρα τι έρχεστε και µας λέτε, για να καταλάβω,
όταν τουλάχιστον επί των ηµερών αυτής της Κυβέρνησης εννιά
και πλέον νοµοσχέδια έχουν ψηφιστεί και πολύ περισσότερες κυ-
ρώσεις απ’ ό,τι στον αντίστοιχο χρόνο σας;

Πάµε να δούµε τα επιµέρους ζητήµατα του νοµοσχεδίου, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Όντως τα «επίµαχα» σηµεία εστιάζο-
νται σε δυο-τρεις διατάξεις ή δυο-τρία σύνολα διατάξεων που
ρυθµίζουν διάφορα ζητήµατα.

Διεπαγγελµατικές οργανώσεις: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είµαι από αυτούς που πιστεύουν πραγµατικά µε ένταση ότι ο θε-
σµικός συνοµιλητής της ελληνικής πολιτείας ανά προϊόν πρέπει
να είναι οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις. Είναι και ευρωπαϊκή
επιταγή. Δεν θα σχολιάσω για την Ευρώπη. Η θέση του ΚΚΕ είναι
γνωστή. Άκουσα και κάποιους άλλους ψιθύρους σχετικά µε την
Ευρώπη, αν µας αρέσει ή αν δεν µας αρέσει και αν η κοινή αγρο-
τική πολιτική µάς βοηθάει ή δεν µας βοηθάει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν η κάθε προγραµµατική πε-
ρίοδος, που δίνει περίπου 20 δισεκατοµµύρια ευρώ στην ελλη-
νική πολιτεία, για να διατεθούν κατά βάση στη συντριπτική τους
πλειοψηφία στους Έλληνες αγρότες, δεν σας αρέσει, βγείτε και
πείτε το στους ανθρώπους, να ξέρουν ότι δεν θέλετε 2,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ τον χρόνο που δίνονται ως ενισχύσεις από την
ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση. Βγείτε και πείτε το, διότι νοµίζω ότι
αυτή η συζήτηση παρέλκει. Δεν είναι θέµα σοβαρής συζήτησης.
Αν δεν κατανοούµε ποια είναι η πραγµατικότητα, ποια είναι η
αγορά αυτήν τη στιγµή σε ό,τι αφορά τα προϊόντα του πρωτογε-
νούς τοµέα της χώρας µας -µιλάω για την ευρωπαϊκή και την πα-
γκόσµια αγορά- προφανώς η συζήτησή µας είναι σ’ ένα άλλο
επίπεδο. Δεν θέλετε τα 2,5 δισεκατοµµύρια που δίνονται απευ-
θείας σε ενισχύσεις στους παραγωγούς τον χρόνο; Βγείτε και
πείτε το, για να ξέρουν οι Έλληνες πολίτες και να ξέρουν ποια
είναι η θέση των πολιτικών κοµµάτων. Το ΚΚΕ δεν το σχολιάζω,
το αφήνω στην άκρη, είναι δικό τους θέµα. Όµως, επειδή αυτοί
οι ψίθυροι ακούστηκαν και από άλλα κόµµατα, κάποια στιγµή
πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι και ειλικρινείς µε τον εαυτό µας.

Διεπαγγελµατικές: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιος έφερε
νόµο, προκειµένου να συσταθούν για πρώτη φορά οι διεπαγγελ-
µατικές οργανώσεις; Αυτή η Κυβέρνηση, όχι άλλη. Το λέω για να
ξέρουµε ποια είναι η πραγµατικότητα. Και βεβαίως αυτό που επι-
χειρούµε είναι να τις κάνουµε περισσότερο λειτουργικές µέσα
από το γράµµα του νόµου. 

Ναι, υπήρξε κάποιο πρόβληµα το οποίο εκφράστηκε κατά τη
συζήτηση της ακρόασης των φορέων στη δεύτερη κοινοβουλευ-
τική επιτροπή. Ήµουν ο πρώτος ο οποίος το αναγνώρισα, γι’ αυτό
και µε πρωτοβουλία του Υπουργείου, µε τον παριστάµενο Υφυ-
πουργό και µε τον έτερο Υφυπουργό και µε τον γενικό γραµµα-
τέα του Υπουργείου έγινε σύσκεψη τη Δευτέρα, βρέθηκε κοινός
τόπος, κάναµε σωρεία νοµοθετικών βελτιώσεων, τις οποίες έχετε
στα χέρια σας, προκειµένου η συντριπτική πλειοψηφία των διε-
παγγελµατικών οργανώσεων να έλθει και µε κείµενο να συµφω-
νήσει για όλα αυτά τα οποία έχουµε επιχειρήσει και έχουµε
βελτιώσει. 

Δεν θέλετε να εξελιχθεί ο ρόλος, η παρουσία και η παρέµβαση
των διεπαγγελµατικών οργανώσεων; Διότι το να λέει κανείς
«απορρίπτω συλλήβδην οτιδήποτε», χωρίς ταυτόχρονα να προ-
τείνει, δεν είναι ούτε πολιτική θέση ούτε συµβάλλει σ’ αυτήν τη
δηµόσια συζήτηση. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Θέλετε να πάµε λίγο παρακάτω; Επιχειρήσαµε να φέρουµε µια
ρύθµιση για να γίνουν επιτέλους τα διαχειριστικά σχέδια βόσκη-
σης. 

Δεν ξέρατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ένας από τους
βασικούς λόγους για τους οποίους κανείς µπορεί να επικαλεστεί
τα προβλήµατα -για να µην πω τη λέξη «αδιαφάνεια»- στα ζητή-
µατα της διαχείρισης των πόρων από τον ΟΠΕΚΕΠΕ είναι το γε-
γονός ότι στην πατρίδα µας δεν έχουµε διαχειριστικά σχέδια
βόσκησης ακόµη; 

Ναι, κύριε Χνάρη, το όριο είναι το τέλος του 2026. Δεν θέλετε
να τα κάνουµε; Μην ψηφίσετε τη διάταξη. Σας κατανοώ, αλλά
πείτε «εµείς δεν θέλουµε, φωνάζουµε για την αδιαφάνεια στον
ΟΠΕΚΕΠΕ ή για τα προβλήµατα στον ΟΠΕΚΕΠΕ». Όταν όµως
ερχόµαστε να δώσουµε απάντηση σ’ αυτά τα προβλήµατα για να
µπορέσουµε µ’ αυτόν τον τρόπο να κάνουµε ένα µεγάλο βήµα,
να ξεπεράσουµε όλες αυτές τις κακές πρακτικές που έρχονται
από το παρελθόν και να δηµιουργήσουµε µια συνθήκη διαφά-
νειας και δικαιοσύνης, εσείς δεν θέλετε να κάνουµε αυτό το
βήµα. Το καταλαβαίνω. Δεν χρειάζεται να πω κάτι παραπάνω. 

Τα άλλα άρθρα που µπορεί να αφορούσαν στην ενσωµάτωση
της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας για τη µεγαλύτερη ασφάλεια και για
τα κτηνιατρικά φάρµακα, πραγµατικά δεν ξέρω πώς θα µπορού-
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σαν να τύχουν οποιασδήποτε αµφισβήτησης.
Καταλήγω σ’ αυτό το κεφάλαιο το οποίο προφανώς είναι και

το σηµαντικότερο όλων. Είναι οι ρυθµίσεις για τα κόκκινα δάνεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειδικά από τα κόµµατα τα οποία

βρέθηκαν σε κυβερνητική θέση, έχετε άραγε γνώση τού αν έχει
επιχειρηθεί ποτέ στο παρελθόν ρύθµιση των κόκκινων δανείων µ’
αυτόν τον τρόπο που επιχειρεί σήµερα η Κυβέρνηση; Θα σας
απαλλάξω από την προσπάθεια τού να το σκεφτείτε. Όχι, διότι
είναι η πρώτη φορά που η Τράπεζα της Ελλάδος δίνει την «άδεια»
να γίνει ένας ειδικός χειρισµός γι’ αυτήν τη συγκεκριµένη κατη-
γορία δανείων. Για ποια δάνεια µιλάµε; Για τα παγωµένα, κόκκινα
αγροτικά δάνεια, γι’ αυτά τα οποία εδώ και πολύ καιρό, εδώ και
χρόνια, όχι µόνο δεν εξυπηρετούνται, αλλά είναι απολύτως «ακί-
νητα». Σε ποιους αφορούν αυτά τα δάνεια; Αυτά τα στοιχεία δεν
είναι δικά µας, είναι από την Τράπεζα της Ελλάδος. Αφορούν σε
21.000 φυσικά πρόσωπα και σε έναν τεράστιο αριθµό συνεταιρι-
σµών, εκατοντάδες, πάνω από επτακόσιους. 

Εσείς δηλαδή αυτήν τη στιγµή -για να καταλάβω- που αυτή η
προσπάθεια γίνεται για πρώτη φορά -επαναλαµβάνω, για πρώτη
φορά- µε την έγκριση της Τράπεζας της Ελλάδος και πάµε να
ρυθµίσουµε µια ειδική κατηγορία δανείων που οµολογουµένως
απασχολεί δεκάδες χιλιάδες συµπολιτών µας, δεν θέλετε να προ-
χωρήσουµε αυτήν τη ρύθµιση; Πραγµατικά δεν το καταλαβαίνω. 

Αν µε ρωτάτε αν θα ήθελα αυτή η ρύθµιση να είναι ενδεχοµέ-
νως και σε άλλες ή σε όλες τις κατηγορίες των δανείων, θα σας
απαντήσω ευθαρσώς πως εγώ προσωπικά θα το ήθελα. 

Υπάρχει, όµως, κάποια κυβέρνηση η οποία µπορεί µόνο µε τη
δική της επιλογή χωρίς να υπάρχει συµφωνία µε την Τράπεζα της
Ελλάδος ή, εν πάση περιπτώσει, χωρίς να ακολουθεί έναν δρόµο,
µιας και από το παρελθόν η κληρονοµιά είναι βαριά, να µπορεί
να ρυθµίζει τέτοιου είδους δάνεια; Εκτός αν θέλετε να ξαναπείτε
στους Έλληνες πολίτες ότι θα σκίσετε το µνηµόνιο µε έναν νόµο
και ένα άρθρο µέρα µεσηµέρι. Τα έχουµε ακούσει και αυτά, τα
έχουν ζήσει οι Έλληνες πολίτες. To ένα, όµως, από το άλλο έχει
τεράστια απόσταση.

Εµείς τι λέµε; Αυτήν τη στιγµή επιχειρούµε να κάνουµε ένα λε-
λογισµένο βήµα, να βγάλουµε βάρη από την πλάτη Ελλήνων πο-
λιτών. Δεν θέλατε να την ψηφίσετε τη διάταξη και βρήκατε
δεκαπέντε λόγους, είκοσι, τριάντα, πενήντα, όσους θέλετε, για
να πείτε ότι δεν σας αρέσει. Μην τη ψηφίζετε, αλλά να είστε και
καθαροί απέναντι στους πολίτες οι οποίοι την επόµενη µέρα πι-
θανότατα θα δουν ότι αυτή η ρύθµιση είναι µια ευνοϊκή ρύθµιση
για τη ζωή τους και για το µέλλον τους. 

Κοιτάξτε, η προσπάθεια που γίνεται σε µια συζήτηση η οποία
θα έπρεπε να είναι πάνω από µικροκοµµατικές αντιπαραθέσεις -
και µιλάω πάντα για τον πρωτογενή τοµέα- είναι µια προσπάθεια
ειλικρινής και θέλω να σας διαβεβαιώσω γι’ αυτό. Είναι µια προ-
σπάθεια η οποία βλέπει και τον πραγµατικό ρόλο του πρωτογε-
νούς τοµέα στην επισιτιστική επάρκεια, στην κοινωνική συνοχή,
σε αυτόν τον κρίσιµο ρόλο που έχει και για την ελληνική κοινωνία,
αλλά είναι µια προσπάθεια η οποία βλέπει το πώς θα µπορέσουµε
βήµα-βήµα να δώσουµε λύσεις σε χρόνια προβλήµατα.

Άκουσα και τον κ. Ανδρουλάκη και τον κ. Φάµελλο στις µικρές
τους αποστροφές να λένε ότι δεν ενδιαφερόµαστε για τον πρω-
τογενή τοµέα, ότι τον έχουµε εγκαταλείψει. 

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Γι’ αυτόν τον λόγο στην
Ελλάδα τρέχει το µεγαλύτερο πρόγραµµα αγροτικής οδοποιίας
που έτρεξε ποτέ; Γι’ αυτό σε λίγο θα έχουµε την πρόσκληση για
τη θερµοκηπιακή καλλιέργεια; Δεν είναι εδώ ο κ. Γερουλάνος.
Αυτά που έλεγε νωρίτερα τα έχουµε πει πολλές φορές δηµόσια,
µιας και έχουµε διαπιστώσει ότι ο συγκεκριµένος τοµέας είναι
αυτός ο οποίος εκτινάσσει την εξαγωγική δυνατότητα της χώρας. 

Αλήθεια, ξέρετε ότι έχουµε θετικό αγροτικό ισοζύγιο σε σχέση
µε το 2019, που ήταν εξόχως αρνητικό; Τώρα είναι θετικό. Δεν
τα λέµε εµείς αυτά. Αυτά επίσηµα στοιχεία τα οποία αποδεικνύο-
νται. Και τα λέω, διότι αν θέλετε να κάνουµε µια αντιπαράθεση
αυτού του τύπου, είµαι διαθέσιµος να την κάνω οποτεδήποτε.
Προσωπικά πιστεύω ότι ο πρωτογενής τοµέας έχει πολύ µεγάλη
ανάγκη υποστήριξης και αφορά κάτι σηµαντικότερο από τους
αριθµούς, από την οικονοµία, αφορά στους ίδιους τους ανθρώ-
πους και αφορά στον ρόλο που µπορεί να έχουν σε πολλά και

διαφορετικά επίπεδα για την ίδια την πατρίδα µας. Αν θέλετε,
όµως, να βλέπετε κάθε φορά αυτό που υπηρετεί είτε το κόµµα
σας είτε τη δική σας άποψη καταλαβαίνω, ότι θα πείτε οτιδήποτε
άλλο εκτός από την πραγµατικότητα. Όµως δεν ενδιαφέρεται
άραγε αυτός που έχει όντως τον σχεδιασµό όταν κάνει µεγάλα
αρδευτικά έργα ύψους 600 εκατοµµυρίων ευρώ, όταν κάνει µικρά
εγγειοβελτιωτικά έργα; Ήδη τρέχει το πρόγραµµα της µεταποί-
ησης, ήδη τρέχει το πρόγραµµα των νέων αγροτών. Αυτό είναι
έλλειψη ενδιαφέροντος; Αυτή είναι η εγκατάλειψη του πρωτογε-
νούς τοµέα, για να το καταλάβω κι εγώ; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα αρνηθώ ότι υπάρχουν
παθογένειες. Αυτό νοµίζω ότι το γνωρίζουµε όλοι. Αν πιστεύει κα-
νείς ότι έχει µαγικό κουµπί ή µαγικό ραβδί, ας έρθει να µου δείξει
πώς πραγµατικά µπορούµε να λύσουµε όλα τα προβλήµατα. 

Αυτήν τη στιγµή επιχειρούµε να εξυγιάνουµε τον ΟΠΕΚΕΠΕ µε
µια διοίκηση η οποία έχει ουσιαστικά συντεθεί από πρόσωπα τα
οποία έχουν θεσµικό ρόλο και θεσµική διαδροµή και όχι από πρό-
σωπα τα οποία θα ήταν ενδεχοµένως µια πολιτική επιλογή, σε συ-
νεννόηση µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς, αλλά και να
δηµιουργήσουµε την επόµενη µέρα για τον πιστοποιηµένο οργα-
νισµό διαχείρισης των κοινοτικών πόρων. Αυτό είναι ένα εθνικό
στοίχηµα και δεν είναι ένα κυβερνητικό ή ενδεχοµένως κοµµατικό
στοίχηµα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και αν µου πείτε ότι όλα
αυτά τα προβλήµατα είναι χθεσινά και δεν ήταν και πριν πέντε ή
οκτώ ή δώδεκα χρόνια, ελάτε να δείτε τι συνέβαινε και τι συµβαί-
νει και αν ο ΟΠΕΚΕΠΕ τώρα καταφέρνει να πληρώσει από το
2014 και το 2015 και το 2016 τις εκκρεµότητές του.

Τα λέω όλα αυτά διότι έχω ζητήσει πολλές φορές από όλους
σας ειδικά η συζήτηση η οποία γίνεται για τον ΟΠΕΚΕΠΕ να είναι
µια προσεκτική συζήτηση για πολλούς και διαφορετικούς λό-
γους, διότι εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι κάθε νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης πιθανότατα είναι µια ευκαιρία για µια
«συζήτηση τύπου επίκαιρης επερώτησης». Όλα τα ζητήµατα και
όλα τα θέµατα τίθενται στο τραπέζι. 

Πρέπει, όµως, κανείς να βλέπει και τι έχει προηγηθεί, ποια είναι
η σηµερινή πραγµατικότητα και ποιος είναι ο σχεδιασµός για την
επόµενη µέρα, διότι αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς, αυτά που
είπε νωρίτερα ο κ. Γερουλάνος, εγώ το έχω πει πάρα πολλές
φορές δηµόσια. Σας το λέω µε την έννοια και τη λογική ότι το αν
χρειάζεται ο ελληνικός πρωτογενής τοµέας ένα rebranding για
συγκεκριµένα προϊόντα νοµίζω ότι είναι µια κοινή θέση στην
οποία θα συµφωνήσουµε όλοι. Ξέρουµε ότι το µοντέλο ουσια-
στικά µιας «υγιεινής» διατροφής που έχει ως προτεραιότητα τη
µεσογειακή διατροφή, προφανώς έχει την απόλυτη αναφορά στη
δική µας παραγωγή. Αυτό είναι το συγκριτικό µας πλεονέκτηµα,
είναι το συγκριτικό πλεονέκτηµα της πατρίδας µας. Και είµαι βέ-
βαιος ότι και ο µέσος Ευρωπαίος ή παγκόσµιος καταναλωτής
είναι διατεθειµένος να πληρώσει ακόµη και περισσότερα χρή-
µατα, αρκεί να έχει στο τραπέζι του ένα ποιοτικό µεσογειακό προ-
ϊόν. Εκεί ακριβώς είναι που πρέπει να επενδύσουµε αν θέλουµε
να είµαστε ειλικρινείς µεταξύ µας. 

Όλα αυτά εµπίπτουν σε έναν συνολικό σχεδιασµό που επιχει-
ρούµε προς κάθε κατεύθυνση το τελευταίο χρονικό διάστηµα,
αλλά και σε έναν σχεδιασµό ή αν θέλετε έναν χρόνο, για να το
πω διαφορετικά, ο οποίος µας καλεί να αντιµετωπίσουµε και σω-
ρεία άλλων διαφορετικών ζητηµάτων, όπως τα απότοκα της κλι-
µατικής κρίσης, τις ζωονόσους, οι οποίες πραγµατικά δηµιούρ-
γησαν µια τεράστια ανατροπή. Υπάρχουν ζητήµατα τα οποία
πραγµατικά δηµιουργούν µια εντελώς διαφορετική ανάγκη αντι-
µετώπισής τους η οποία βρίσκεται έξω από οποιονδήποτε άλλο
σχεδιασµό. Και θέλω να µε πιστέψετε ότι αυτή είναι µια προσπά-
θεια που κάνουµε όλοι µας στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης,
για να στηρίξουµε πραγµατικά τον παραγωγικό κόσµο της χώ-
ρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτη φορά ενεργοποιούµε το
µέτρο 23. Το είπα και στην επιτροπή. Το µέτρο 23, εφόσον υπάρ-
χει τεκµηρίωση για µειωµένη παραγωγή πάνω από 30%, µας δίνει
τη δυνατότητα µε αδειοδότηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης ένα
µέρος των πόρων που παίρνουµε από το Στρατηγικό Σχέδιο της
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής να διατεθεί για αποζηµιώσεις. Είναι
δίκαιο αυτήν τη στιγµή στην παρούσα πραγµατικότητα; Βεβαίως
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και είναι. Δεν θα αγνοήσω ούτε θα αµφισβητήσω εγώ και οποι-
οσδήποτε άλλος το γεγονός ότι λόγω της κλιµατικής κρίσης
υπάρχει µειωµένη παραγωγή σε µια σειρά προϊόντων στη χώρα
µας. Το να λέτε, όµως, από την άλλη πλευρά ότι η Κυβέρνηση
δεν έκανε τίποτα για τη µείωση του κόστους παραγωγής, ότι δεν
έκανε κάτι µε το αγροτικό πετρέλαιο, ότι δεν έκανε κάτι µε το
ηλεκτρικό αγροτικό ρεύµα ή ότι γενικότερα δεν έχει επιχειρήσει
να στηρίξει τον αγροτικό κόσµο, σας φέρνει ενώπιον µιας πρα-
γµατικότητας που, λυπάµαι πολύ, αλλά ή δεν την έχετε αναγνώ-
σει ή σκοπίµως διαστρέφετε την πραγµατικότητα.

Ποια κυβέρνηση έφερε 6% τον ΦΠΑ για τα εφόδια και τα λιπά-
σµατα; 

Ποια κυβέρνηση έβαλε 13% χαµηλό ΦΠΑ για τα αγροτικά µη-
χανήµατα; 

Ποια κυβέρνηση θεσµοθέτησε για πρώτη φορά στην ιστορία
της ελληνικής πολιτείας επιστροφή του 100% του ειδικού φόρου
κατανάλωσης και µάλιστα µε µια διαδικασία απολύτως διαφανή;
Τα κριτήρια είπαµε ότι θα τα ξανασυζητήσουµε. Από τη στιγµή
που ετέθη ένα ζήτηµα από την πλευρά των αγροτών, δεν θα είχα
καµία διάθεση, καµία πρόθεση να αµφισβητήσω το γεγονός -άλ-
λωστε ήταν και σε γνώση µου- ότι αυτό που δηµιουργήθηκε ως
µοντέλο επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης το 2015
ενδεχοµένως είχε κάποιες αδικίες. Είπαµε όµως ότι θα συσταθεί
η επιτροπή του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, των εκπροσώπων των αγροτών, θα καθί-
σουµε και θα δούµε πώς θα επαναπροσδιοριστεί αυτό το µοντέ-
λο. Στην πιθανή αµφισβήτηση, στον πιθανό φόβο ότι αυτά τα χρή-
µατα δεν ήταν πολλά αν θα ήταν µόνο 100 εκατοµµύρια, νοµίζω
ότι υπάρχει µια απόλυτη διαβεβαίωση ότι αυτά τα χρήµατα θα
φτάσουν µέχρι το ύψος των τιµολογίων που θα αιτηθούν επι-
στροφή ειδικού φόρου κατανάλωσης, όσα και να είναι αυτά, 130,
150, 160 εκατοµµύρια. Αυτό είναι µια δέσµευση της Κυβέρνησης
και το έχουµε πει πολλές φορές. 

Το ηλεκτρικό αγροτικό ρεύµα είναι 9,3 λεπτά η κιλοβατώρα. Η
τιµή αυτή είναι χαµηλότερη από το κόστος παραγωγής. Ο µέσος
πολίτης και η µέση επιχείρηση στην Ελλάδα πληρώνει 15 µε 17
λεπτά την κιλοβατώρα. Το λέω αυτό για να ξέρουµε ποια είναι η
πραγµατικότητα. Η ΔΕΗ αναγκάστηκε να δηµιουργήσει έναν ει-
δικό ενεργειακό χώρο προκειµένου να διασφαλίσει αυτήν τη χα-
µηλή τιµή. 

Το αν όλα αυτά δεν είναι µέτρα και δεν είναι επιλογές µιας κυ-
βέρνησης που ενδιαφέρεται πραγµατικά για τον πρωτογενή
τοµέα, για τον αγροτικό, κτηνοτροφικό, παραγωγικό κόσµο της
χώρας µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ξέρω τι άλλο
µπορώ να σας πω για σας πείσω. Μάλλον δεν µπορούµε να µιλή-
σουµε τουλάχιστον σε µια λογική αντιπαράθεσης, αλλά πρέπει
απλά να µιλάµε παράλληλα µεταξύ µας. Λύνονται τα προβλή-
µατα; Όχι, δεν λύνονται όλα τα προβλήµατα -είµαι ο πρώτος που
θα το παραδεχτώ- διότι µαζί µε όλα αυτά, τις συνέπειες της κλι-
µατικής κρίσης, το γεγονός ότι αυτή τη στιγµή υπάρχει µια διό-
γκωση του κόστους αγροτικής παραγωγής, υπάρχει και µία
ακόµη αρνητική συγκυρία που έχει καθηλωµένες χαµηλά τις
τιµές των ελληνικών αγροτικών προϊόντων. Είναι µια κρίσιµη στι-
γµή. 

Αλλά για να µην µακρηγορήσω, κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα
πραγµατικά -και σας το έχω πει πάρα πολλές φορές και είναι και
µια ανοιχτή πρόσκληση προς όποιον εκπρόσωπο κόµµατος- να
κάνουµε µια σοβαρή συζήτηση. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
πρόκληση για τον πρωτογενή τοµέα δεν είναι στα ζητήµατα τα
οποία θέτετε. Και σας το λέω όχι για να υποτιµήσω την προσπά-
θειά σας ή την άποψή σας, αλλά διότι µπροστά µας ορθώνονται
προκλήσεις τις οποίες πρέπει να δούµε µε πολύ σοβαρό σχεδια-
σµό και µε πολύ σοβαρή προσέγγιση. 

Το γεγονός ότι υπάρχει µια τεράστια πίεση σε επίπεδο Ευρω-
παϊκής Επιτροπής για τη λεγόµενη «εξωτερική σύγκλιση» -δεν
ξέρω πόσοι συνάδελφοι γνωρίζουν τι είναι η λεγόµενη «εξωτε-
ρική σύγκλιση», είναι το γεγονός ότι οι νεότερες ευρωπαϊκές
χώρες, οι νεότερες στην οικογένεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, -
το ξέρετε, κύριε Χνάρη, προφανώς- έχουν πολύ µικρότερο ποσό
στρεµµατικής επιδότησης για την αροτραία καλλιέργεια απ’ ό,τι
ισχύει για τις παλιές και υπάρχει µια πίεση για εξίσωση-, το γε-

γονός ότι επίκειται η ένταξη της Ουκρανίας στη µεγάλη ευρω-
παϊκή οικογένεια, που έχει περίπου το 25% των καλλιεργήσιµων
εκτάσεων όλης της Ευρώπης ή και το γεγονός ακόµη ότι µπρο-
στά µας υπάρχουν µεγάλες συµφωνίες που µπορεί να αλλάξουν
ενδεχοµένως τον χάρτη ή τη λογική της παραγωγής των ευρω-
παϊκών αγροτικών προϊόντων, είναι οι µεγάλες προκλήσεις, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και κάποια στιγµή αν θα θέλαµε να
είµαστε ειλικρινείς µε τον εαυτό µας και επειδή εγώ προσωπικά
πιστεύω ότι ο πρωτογενής τοµέας δεν είναι θέµα ούτε κόµµατος
ούτε κυβέρνησης αλλά είναι εθνικό θέµα, θα έπρεπε να κάνουµε
ειλικρινή συζήτηση µεταξύ µας για όλα αυτά. 

Βεβαίως αντιλαµβάνοµαι ότι στην κοµµατική - πολιτική πρα-
κτική πάντα ο καθένας µετέρχεται µε τον δικό του τρόπο την
όποια προσέγγιση που µπορεί να αφορά είτε στον δηµόσιο λόγο
του, είτε στην αιτιολόγηση, είτε στην αποδοχή, είτε στην απόρ-
ριψη άρθρων, νοµοσχεδίων, πρωτοβουλιών. Το κατανοώ απολύ-
τως, αλλά να ξέρετε ότι στο τέλος της ηµέρας οι Έλληνες
πολίτες πάντα µας κρίνουν για όσα κάνουµε, αλλά και για όσα
δεν κάνουµε. Και αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι ναι, το συ-
γκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν είναι ένα νοµοσχέδιο που φέρνει µια
µεταρρύθµιση συγκεκριµένη, αλλά είναι ένα νοµοσχέδιο που τα-
κτοποιεί πολλά εκκρεµή ζητήµατα. 

Πολύ γρήγορα σας λέω ότι µε την τροπολογία που καταθέ-
σαµε, εκ της οποίας τέσσερα άρθρα αφορούν στο Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης, δίνουµε το επίδοµα στους κτηνιάτρους.
Είναι οι βασικοί µοχλοί του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, οι
οποίοι ειδικά την περίοδο του καλοκαιριού όταν είχαµε την κο-
ρύφωση της πανδηµίας, της πανώλης στο ζωικό µας κεφάλαιο,
στα µικρά µηρυκαστικά, αφενός µεν µε επίταξη από την πλευρά
του Υπουργείου, αλλά κυρίως µε δική τους θέληση άφησαν τις
οικογένειές τους, άφησαν τις διακοπές τους και βρέθηκαν στο
πεδίο, µε πραγµατικά αντίξοες συνθήκες και είναι ένας ελάχιστος
λόγος προκειµένου η ελληνική πολιτεία να τους ανταµείψει και
νοµίζω ότι ερχόµαστε και συναντιόµαστε µε µία, αν θέλετε, υπό-
σχεση την οποία είχαµε δώσει.

Υπάρχει ένα άρθρο που αφορά στον καθορισµό χρονικής διάρ-
κειας σύναψης συµβάσεων εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµέ-
νου χρόνου στον ΕΛΓΑ, µιας και η υποστελέχωση του ΕΛΓΑ είναι
δεδοµένη µε βάση το γεγονός των πολλών αποχωρήσεων και της
προηγούµενης περιόδου που δεν υπήρχαν αντίστοιχα οι διορι-
σµοί στους δηµόσιους οργανισµούς. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο
πρέπει να αντιµετωπίσουµε, για να µην υπάρχει θέµα από εκεί και
πέρα. 

Το τρίτο άρθρο αφορά στην παραγραφή κάποιων εκκρεµών
αλιευτικών προσφυγών εδώ και αρκετά χρόνια, για να υπάρξει
µια λειτουργικότητα και να µπορούν να αντιµετωπίζονται οι πρό-
σφατες προσφυγές. 

Βεβαίως το τέταρτο άρθρο -ήρθε η κ. Σδούκου νωρίτερα και
το έχει υποστηρίξει- αφορά στο γεγονός ότι υπήρχε η εκκρεµό-
τητα και δεν µπορούσε να ενταχθεί στο net metering ένας µεγά-
λος αριθµός αιτήσεων αγροτών. Λύνουµε, λοιπόν, αυτή την
εκκρεµότητα, προκειµένου να τους δώσουµε αυτή τη διευκό-
λυνση και να υπάρχει αυτή η θετική εξέλιξη, µιας και νοµίζω ότι
όλοι µιλούσαν γι’ αυτό και όλοι συζητούσαν γι’ αυτό. 

Σας έχω ήδη δηλώσει ότι τουλάχιστον µε βάση την αρµοδιό-
τητα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων γίνεται
αποδεκτή η κατατεθείσα βουλευτική τροπολογία της κ. Βολου-
δάκη, µε γενικό αριθµό 331 και ειδικό αριθµό 20, της 26ης Φε-
βρουαρίου του 2025, και βεβαίως οι δύο υπουργικές τροπολο-
γίες. Ανακοίνωσα και τους αριθµούς νωρίτερα. 

Όσον αφορά τις άλλες τροπολογίες οι οποίες κατατέθηκαν
από τα πολιτικά κόµµατα, οι περισσότερες εξ αυτών δεν είναι
τροπολογίες που αφορούν στο αντικείµενο του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης. Δεν ξέρω αν θέλετε να αιτιολογήσω την
κάθε µία από αυτές, αλλά νοµίζω ότι αυτό που τουλάχιστον µπο-
ρεί κανείς να καταλάβει είναι ότι η πλειοψηφία, ίσως όλες, δεν
είναι στην αρµοδιότητα ή στο αντικείµενο του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΧΝΑΡΗΣ: Δεν µας είπατε για το πετρέλαιο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Για ποιο πράγµα µιλάτε τώρα, κύριε Χνάρη;
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ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΧΝΑΡΗΣ: Για την κατάργηση του ειδικού φό-
ρου πετρελαίου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αν θέλετε να σας ξαναπώ τα ίδια, θα σας τα ξα-
ναπώ, γιατί προφανώς η επανάληψη µας βοηθάει να καταλά-
βουµε. 

Για πρώτη φορά ψηφίζουµε νόµο στην ελληνική πολιτεία για
την επιστροφή του 100% του ειδικού φόρου κατανάλωσης. Υπάρ-
χει ένα µοντέλο καταγραφής των δικαιούχων που έρχεται από το
2015. Για να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα. Γίνεται η εκκαθάριση
κάθε τρεις µήνες. Αυτή τη στιγµή είµαστε στην υιοθέτηση αυτής
της αρχικής επιλογής, µε την παραδοχή, πρώτον, ότι το όριο δεν
είναι 100 εκατοµµύρια, ότι µπορεί να φτάσει όπου φτάσει. Δεύ-
τερον, ότι θα συσταθεί επιτροπή για να αναθεωρήσει την επι-
στροφή του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης, µε την έννοια και τη
λογική τού ποια είναι η ποσότητα του πετρελαίου που χρειάζεται
ανά στρέµµα καλλιέργειας συγκεκριµένης και βεβαίως όλα αυτά
είναι ζητήµατα τα οποία θα τα δούµε σε δεύτερο και τρίτο χρόνο.
Όλα αυτά δεν οργανώνονται µε τη λογική του ευχολογίου. Αλλά
για πείτε µου, αλήθεια, πότε άλλοτε ξαναείδατε κυβέρνηση να
νοµοθετεί το 100% του ειδικού φόρου κατανάλωσης και µάλιστα
χωρίς όριο ύψους επιστροφής;

Νοµίζω ότι καλό θα ήταν τουλάχιστον να αναγνωρίζει κανείς
το θετικό και να κατανοεί ότι εδώ γίνεται ένα βήµα που δεν έγινε
ποτέ ξανά για τον αγροτικό κόσµο. Θέλουµε περισσότερα. Θέ-
λουµε να στηρίξουµε ακόµη περισσότερο τον αγροτικό κόσµο,
όµως αν κανείς παραγνωρίζει ότι αυτή τη στιγµή µε µια σειρά µέ-
τρων και µε µια σειρά επιλογών έχουµε καταφέρει να δηµιουρ-
γήσουµε ουσιαστικά στηρίγµατα σ’ αυτή την πορεία του αγρο-
τικού κόσµου, προφανώς δεν θέλει να δει ούτε να αναγνωρίσει
την πραγµατικότητα. 

Προφανώς θα σας πρότεινα να υπερψηφίσετε το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Κύριε Χήτα, να παρεµβληθούν για να µιλήσουν δύο Βουλευτές,
πριν πάρετε τον λόγο; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.
Θα µιλήσουν, λοιπόν, ο κ. Μαµουλάκης και ο κ. Γαβρήλος και

αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Χήτας. 
Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Τσιάρα, είπατε «υπάρχουν κάποιες ηµέρες στο ελληνικό

Κοινοβούλιο κατά τις οποίες επισκιάζονται νοµοσχέδια». Αλήθεια,
δεν έχετε καταλάβει τι έχει συµβεί; Είναι απλά άλλη µια µέρα που
κάποιο εξωγενές περιστατικό επισκιάζει το νοµοσχέδιό σας; Ή
δεν έχετε καταλάβει τι συµβαίνει στην κοινωνία -που αυτό είναι
µία εκδοχή- ή, ακόµα χειρότερα, εθελοτυφλείτε, στρουθοκαµη-
λίζετε, για να πετύχετε τι για άλλη µια φορά; Λίγο ακόµα διατή-
ρηση στο οφίτσιο το οποίο κατέχετε; Αυτή είναι η αντίληψή σας;
Μια τυχαία µέρα που απλά επισκιάζεται το νοµοσχέδιο το οποίο
φέρνετε; 

Μπαίνω κατευθείαν σε κάποιες παρατηρήσεις από τα λεγό-
µενά σας, γιατί δυστυχώς θα αναγκαστώ να σας διαψεύσω.

Το 2018, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιστορικό ρεκόρ στη
χώρα σε εξαγωγές στον πρωτογενή τοµέα! Το 2019 έσπασε το
ρεκόρ του 2018. Και έχετε το θράσος να λέτε για φετινό ρεκόρ,
δεδοµένης της ακρίβειας; Για δείτε τα στοιχεία του 2020 που εί-
χατε παραλάβει. Δεν ήσασταν Υπουργός εσείς, ήταν άλλος
Υπουργός. Για δείτε τα στοιχεία του 2021. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων):… (Δεν ακούστηκε)

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ήσασταν στο Βήµα,
είπατε ψέµατα -δεν σας διέκοψα- και τώρα δείχνετε και εσείς πώς
αντιλαµβάνεστε τα κοινοβουλευτικά ήθη. Εγώ σας µίλησα µε
στοιχεία 2018, 2019, το ένα ρεκόρ µετά το άλλο. 

Βέβαια εσείς τότε ήσασταν Υπουργός Δικαιοσύνης της Ελλη-

νικής Δηµοκρατίας και θα µείνετε χαραγµένος στο συλλογικό
υποσυνείδητο ως ο Υπουργός Δικαιοσύνης µε τα τρία άλφα:
αµνηστία, ασυλία, ακαταδίωκτο για τους τραπεζίτες και για την
τριµελή επιτροπή του κ. Γεραπετρίτη. 

Αφού θέλετε θα τα ακούσετε. Τώρα θα τα ακούσετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αν δεν τα αποδείξετε αυτά, να ζητήσετε συγ-
γνώµη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, παρακαλώ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Δεν τα περάσατε τα
νοµοσχέδια αυτά, αµνηστία στους τραπεζίτες;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αν αυτά που λέτε δεν τα αποδείξετε, θα ζητήσετε
συγγνώµη. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Εγώ θα ζητήσω
συγγνώµη; Εσείς τα περάσατε. Τι να αποδείξω; Τα νοµοσχέδια
που περάσατε να αποδείξω; Πόσο θέλετε να µας τρελάνετε πια;
Εδώ ήµασταν και τα παρακολουθούσαµε το 2019. Αν είναι δυνα-
τόν! Υπουργός της ελληνικής δικαιοσύνης! 

Βέβαια είχαµε έναν καλύτερο που µιλούσε µε αδιανόητο
τρόπο...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Καλά, δεν λέµε γι’ αυτούς που πηγαίναν στους…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Βλέπετε τώρα το
ύφος σας; Βλέπετε το ύφος σας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, παρακαλώ!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Είπατε απίστευτα
ψεύδη, σας άκουσα σιωπών, αλλά αυτός είστε, κύριε Τσιάρα.
Αυτός είστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, σας παρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, νο-
µίζω πρέπει να προστατεύσετε τον οµιλητή. Είναι αδιανόητη η
εξόχως αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά του Υπουργού. Κατα-
λαβαίνω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εσείς
απευθυνθείτε στο Σώµα και πείτε αυτό που θέλετε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Στο Σώµα απευθύ-
νοµαι. Κάποιοι άλλοι διακόπτουν, προφανώς ενοχληµένοι. Δεν
τους αρέσει η αλήθεια, αλλά θα την ακούσουν. Ειδικά στα τρία
άλφα φάνηκε η ενόχλησή του, αλλά δεν πειράζει, εδώ είµαστε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς επισκιάζει την ηµέρα
και γενικότερα τον τελευταίο µήνα σε όλη τη χώρα αυτό που συ-
ντελείται και θα κορυφωθεί αύριο µε ένα, νοµίζω, πάνδηµο αίτηµα
δικαιοσύνης και δικαίωσης. Και νοµίζω ότι το σηµερινό νέο δεδο-
µένο µέσω του πορίσµατος του Εθνικού Οργανισµού Διερεύνη-
σης Αεροπορικών και Σιδηροδροµικών Ατυχηµάτων και Ασφα-
λείας για τα Τέµπη παρουσιάστηκε και συνιστά τον απόλυτο κό-
λαφο για την Κυβέρνηση -και εξηγούµαι- για πέντε βασικούς λό-
γους.

Πρώτον, γιατί καταρρίπτει τα µέχρι τώρα πορίσµατα, προ-
σέξτε, της Πυροσβεστικής υπό την ηγεσία του Υπουργείου και
των διορισµένων από τον ανακριτή εµπειρογνωµόνων. 

Η πυρόσφαιρα, αυτή η αδιανόητη πυρόσφαιρα ύψους εκατόν
δέκα µέτρων, που ο καθηγητής Καν από το Τέξας είχε αποδείξει,
δεν προκλήθηκε από τα έλαια σιλικόνης. Και σας µιλώ ως µηχα-
νικός, πραγµατικά υποτιµούσαν τη νοηµοσύνη µας δύο χρόνια.
Έτσι πήγαν σε εκλογές του 2023, µε έλαια σιλικόνης. Πέρασαν
αυτήν την πεποίθηση, λόγω της µιντιακής κυριαρχίας των, ότι
έλαια σιλικόνης δηµιούργησαν αυτήν την αδιανόητη πυρόσφαιρα
και χάθηκαν και κάηκαν πολλοί συµπολίτες µας, νέα παιδιά. Προ-
φανώς αυτό δεν ισχύει. Δεν υπάρχουν έλαια σιλικόνης. Ψέµατα,
ψέµατα, ψέµατα γι’ αυτό το ζήτηµα. Γιατί; Για να µείνουν λίγο πα-
ραπάνω στην καρέκλα, στην ηγεσία. Σας θυµίζω ότι πενήντα µία
µέρες µετά το δυστύχηµα, το έγκληµα των Τεµπών, είχαµε προ-
κήρυξη εθνικών εκλογών. 

Καταρρίπτεται, λοιπόν, αυτό το ζήτηµα και η πυρόσφαιρα προ-
φανώς δεν προκλήθηκε από έλαια σιλικόνης, αλλά από µια εύ-
φλεκτη ουσία µε πτητικά χαρακτηριστικά αρωµατικών υδρογο-
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νανθράκων. Είναι ξεκάθαρο αυτό και έχει αποδειχθεί. 
Δεύτερος λόγος για τον οποίον είναι κόλαφος αυτό το πόρισµα

εναντίον της Κυβέρνησης. Επιβεβαιώνεται ότι εξαιτίας του µπα-
ζώµατος που, προσέξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ήταν
απλά µπάζωµα, ήταν αρχικά ταπείνωση της στάθµης του εδά-
φους, εκσκαφή της υφιστάµενης ποσότητας χώµατος και µικτού
υλικού και µετά επίχωση µε σκύρα για να γίνει πλήρης αποστράγ-
γιση, άρα απαλοιφή -αυτό πίστευαν- των στοιχείων, των ενδεί-
ξεων που χρειάζεται για να γίνει µια ανάλυση του εγκλήµατος. 

Τρίτον, καταδεικνύει την τροµακτική επίπτωση που είχαν στην
ασφάλεια των σιδηροδρόµων οι περικοπές σε προσωπικό και
επενδύσεις. 

Τέταρτον, βεβαίως πιστοποιεί ότι η υλοποίηση της σύµβασης
717 θα είχε αποτρέψει την τραγωδία. 

Πέµπτον, το πόρισµα επιβεβαιώνει τις εγκληµατικές ευθύνες
στο ανώτερο επίπεδο και τα απίστευτα ψέµατα που µας είπαν
όλα αυτά τα δύο χρόνια για τα Τέµπη. 

Κυρίως όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαντά σε κάτι
για το οποίο δεν κλήθηκε να εξετάσει, αλλά προκύπτει ως κοινός
παρονοµαστής και στα πέντε σηµεία-συµπεράσµατά του. Και τα
πέντε σηµεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαντούν στο ποιος
και ποιους και προσωπικά ο Πρωθυπουργός προσπάθησε να συ-
γκαλύψουν. Το γιατί το έκαναν το γνωρίζουν όλοι. Ήταν µπροστά
τους οι εκλογές του Μαΐου του 2023. 

Αυτό το 41% κρύβει από κάτω και τις ψυχές πενήντα επτά παι-
διών. Αλλοίωσαν όχι µόνο τον τόπο του δυστυχήµατος, αλλοί-
ωσαν όχι µόνο τις πραγµατικές ευθύνες τους, αλλοίωσαν και την
ψήφο των ίδιων των πολιτών, θάβοντας την αλήθεια, την αλήθεια
που τώρα αντιλαµβάνονται όλοι πέραν πάσης αµφιβολίας ότι θα
τους κόστιζε, θα τους κόστιζε την απώλεια της εξουσίας. Μόνο
για κείνη ενδιαφέρονταν και ενδιαφέρονται, ούτε για την αλήθεια
ούτε για τον πόνο των οικογενειών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο κ. Μητσοτάκης σταθερά και µεθοδευµένα είναι ο υποκινητής
της αποσταθεροποίησης της χώρας. Δεν µπορεί να σταθεί που-
θενά πλέον. Tον δρόµο τον γνωρίζει. Και απευθύνοµαι προσω-
πικά στον Πρωθυπουργό ως Κρητικός σε Κρητικό.

Κύριε Μητσοτάκη, θέλει θάρρος και λεβεντιά να ακολουθήσετε
τον µοναδικό δρόµο που σας έχει αποµείνει, να απολογηθείτε
εσείς προσωπικά ενώπιον της δικαιοσύνης και των πολιτών. Στην
Κρήτη γνωρίζουµε από θάρρος και λεβεντιά, αλλά ακόµα και
όταν η πραγµατικότητα δεν µας ευνοεί, βρίσκουµε το θάρρος να
την αντιµετωπίσουµε. Ευελπιστώ και το αναλογιστείτε και εσείς
έστω και τώρα ως Κρητικός Πρωθυπουργός. Είναι το µόνο που
σας έχει αποµείνει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μη φύγετε, να σας δώσω απαντήσεις.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Εδώ θα είµαι. Δεν
έχω µάθει να φεύγω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Άλλος λείπει, κύριε Τσιάρα.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Άλλος λείπει.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ζητήσατε

τον λόγο, κύριε Υπουργέ; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Όχι, σε λίγο, για να δούµε ποια είναι η αλήθεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο κ. Γεώργιος Γαβρήλος από τον ΣΥΡΙΖΑ, όπως έχουµε
πει, και µετά ο κ. Χήτας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είπατε στην οµι-

λία σας ότι είναι ατυχής η στιγµή που συζητείται το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και συζητάµε για το θλι-
βερό γεγονός του εγκλήµατος των Τεµπών, θα έλεγα εγώ. 

Είστε η Κυβέρνηση που δεν ακούτε δύο ολόκληρα χρόνια τη
φωνή των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, αλλά και της ελληνικής
κοινωνίας γι’ αυτό το µεγάλο δυστύχηµα, γι’ αυτό το έγκληµα της
σύγκρουσης που έγινε και έγκληµα συγκάλυψης. Μόνο εσείς, η

Κυβέρνηση, δεν το ακούτε. 
Και δεν είναι µόνο τον τελευταίο µήνα µετά τις µεγαλειώδεις

διαδηλώσεις του ελληνικού λαού σε πόλεις της Ελλάδας και του
εξωτερικού που είναι άφαντος και πανικόβλητος ο κ. Μητσοτάκης
και δεν έρχεται ενώπιον της ελληνικής Βουλής για να δώσει εξη-
γήσεις και να απολογηθεί. 

Δεν περιµέναµε εµείς, στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία,
τη σηµερινή έκθεση του οργανισµού. Αυτά που ακούστηκαν σή-
µερα από την έκθεση ήταν οµολογίες και παραδοχές του κ. Μη-
τσοτάκη στη συνέντευξή του, πανικόβλητος από τη µεγαλειώδη
διαδήλωση του ελληνικού λαού στις 26 Ιανουαρίου, όταν βγήκε
και παραδέχτηκε ότι όταν µιλούσε µε απόλυτη βεβαιότητα δύο
µήνες πριν τις εκλογές και το έκανε µε κίνητρο να υφαρπάξει την
ψήφο του ελληνικού λαού, δεν ήταν απολύτως βέβαιος για το εύ-
φλεκτο υλικό που είχε ή δεν είχε η εµπορική αµαξοστοιχία.

Ήταν ο κ. Μητσοτάκης που απέδωσε πράξεις στον κ. Τριαντό-
πουλο και µάλιστα ποινικές ευθύνες, λέγοντας όµως ότι το µπά-
ζωµα και ξεµπάζωµα έγινε για καλό σκοπό. Ήρθε πάλι ως
δικαστής να προκαταλάβει τη δικαιοσύνη για µια ακόµη φορά, να
µας πει ο κ. Μητσοτάκης για ποιον σκοπό έγινε. 

Κι έρχεται χθες η εισαγγελέας της Λάρισας και λέει «Εµείς δεν
δώσαµε ποτέ καµία εντολή για να γίνει το ξεµπάζωµα και το µπά-
ζωµα», όταν ο αρµόδιος Υπουργός Δικαιοσύνης -που έχετε πε-
ράσει από αυτό το χαρτοφυλάκιο, κύριε Υπουργέ- µας λέει έναν
χρόνο τώρα «Είστε ψεκασµένοι και για τα µπάζα όσοι αναφέρε-
στε σε παραποίηση και αλλοίωση στοιχείων». 

Ήρθε ο κ. Μητσοτάκης και απέδωσε ευθύνες πλέον στον κ.
Τριαντόπουλο και, από ό,τι φαίνεται, θα έρθει και η κοινοβουλευ-
τική πλειοψηφία να συναινέσει σε µια προανακριτική µε συγκε-
κριµένη κατηγορία για τον κ. Τριαντόπουλο.

Ήρθε ο κ. Μητσοτάκης σε αυτήν την περιβόητη συνέντευξη
για να µας πει ότι ήταν µια κακή στιγµή, ότι δεν ήταν καλή στιγµή
για το ελληνικό Κοινοβούλιο η εξεταστική επιτροπή, όταν τα µισά
µέλη της τα αναβάθµισε σε Υφυπουργούς, όταν εσείς από τα
έδρανα της κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας χειροκροτούσατε και
όταν ήρθαν τα συµπεράσµατα της κοινοβουλευτικής πλει-
οψηφίας της εξεταστικής επιτροπής και όταν απορρίπτατε τη σύ-
σταση προανακριτικής για τη σύµβαση 717 για τον κ. Καραµανλή. 

Σας είπαµε τότε να πάµε όλοι µαζί και ο κ. Σπίρτζης, ο προ-
ηγούµενος Υπουργός, να εξετάσουµε σε επίπεδο προκαταρκτι-
κής της Βουλής τις ευθύνες ενδεχοµένως που υπάρχουν,
ποινικές και όχι µόνο τις πολιτικές, για τη σύµβαση 717. 

Δεν περιµέναµε, συνεπώς, σήµερα να έρθει ο οργανισµός για
να µας πει όλα αυτά που ο κ. Μητσοτάκης, κάνοντας µια στροφή
180 µοιρών στη συνέντευξη του «ALPHA», παρουσίασε στον ελ-
ληνικό λαό ως καινούργιες παραδοχές και ως καινούργιο αφή-
γηµα. Και έπρεπε τότε -κι εδώ είναι οι ευθύνες του ΠΑΣΟΚ, είναι
η ευθύνη συνολικά της αντιπολίτευσης- να φέρουµε τον κ. Μη-
τσοτάκη µε µια πρόταση δυσπιστίας ενώπιον του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου και του ελληνικού λαού, και όχι να τον έχουµε έναν
µήνα να κρύβεται, να µας παρουσιάζετε βίντεο, τάχα, µετά από
δύο χρόνια για να δώσουν φως στην υπόθεση. 

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, ο ελληνικός λαός βγαίνει στους δρό-
µους όχι γιατί χειραγωγείται ή καθοδηγείται κοµµατικά. Βγαίνει
στους δρόµους γιατί αναζητά την αλήθεια, αναζητά τη διαλεύ-
κανση της υπόθεσης και την απόδοση δικαιοσύνης. Και όλες οι
δηµοσκοπήσεις, πέρα από τον λαό που βγαίνει στους δρόµους
και διαδηλώνει, δείχνουν ότι δεν έχει εµπιστοσύνη και θεωρεί
υπεύθυνη και για τη σύγκρουση και για τη συγκάλυψη την Κυ-
βέρνηση, αλλά και την ελληνική δικαιοσύνη επί Κυβερνήσεως Μη-
τσοτάκη. 

Θα έρθουµε λίγο στο νοµοσχέδιο που φέρνετε, κύριε Υπουργέ.
Πράγµατι δεν είναι µια µεταρρύθµιση. Εσείς το βαφτίσατε «επα-
νεκκίνηση του πρωτογενή τοµέα». Έχετε δίκιο. Είναι σκόρπιες
ρυθµίσεις, που έρχονται από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
ως ένα νοµοσχέδιο για να καλύψει κάποια ζητήµατα. Ωστόσο, µι-
λήσατε εδώ ενώπιον του ελληνικού Κοινοβουλίου και ενώπιον του
ελληνικού λαού, λες και ξεκινήσατε να κυβερνάτε χθες ή επί
υπουργίας σας. 

Ξεχνάτε, κύριε Υπουργέ, ότι τα εννιά νοµοσχέδια, ναι, τα φέ-
ρατε εσείς, αλλά πάτε στον έκτο χρόνο διακυβέρνησης. Ξεχνάτε
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ότι έχετε αλλάξει τρεις-τέσσερις Υπουργούς. Ξεχνάτε ότι έχετε
αλλάξει πέντε-έξι προέδρους ΟΠΕΚΕΠΕ. 

Ανεβήκατε στο Βήµα, πράγµατι. Εγώ να δεχτώ το ύφος µε το
οποίο τοποθετηθήκατε ενώπιον του Κοινοβουλίου, αλλά είστε
έκτη χρόνια στη θέση της Κυβέρνησης της χώρας. Μπορεί εσείς
να είστε έξι µήνες Υπουργός, αλλά είστε έξι χρόνια στο τιµόνι της
χώρας και µιλήσατε ωσάν να είναι και η Κυβέρνησή σας έξι µήνες
µόνο. 

Το νοµοσχέδιο -να συµφωνήσουµε- δεν λύνει κανένα από τα
µεγάλα προβλήµατα. Ο αγροτικός κόσµος αντιµετωπίζει πολλά
προβλήµατα, και µε τα χρέη που υπάρχουν στους αγρότες, και
µε τα κόστη στα φυτοφάρµακα, στα αγροεφόδια, στην ενέργεια.
Και πρέπει να τα αντιµετωπίσει η Κυβέρνησή σας. 

Δεν δίνει καµία απάντηση στο στρατηγικό έλλειµµα που υπάρ-
χει για τη χώρα. Τι κάνουµε τα επόµενα χρόνια; Θέλουµε έναν
ισχυρό πρωτογενή τοµέα; Τι κάνουµε µε το στρατηγικό σχέδιο
δράσης της ΚΑΠ; Πρέπει να το αλλάξουµε; Να ανακατευθυνθούν
πόροι ενδεχοµένως για τη στήριξη του πραγµατικού αγρότη;
Αυτά είναι τα ζητήµατα. 

Κακές πρακτικές που ακολουθούν οι βιοµηχανίες σε σχέση και
µε τις ενισχύσεις αλλά και µε τη χυµοποίηση. Εγώ το βλέπω τώρα
στην Αργολίδα. Μου απάντησε το Υπουργείο Ανάπτυξης προχθές
ότι ναι, από δηµοσιεύµατα φαίνεται ότι αιγυπτιακά πορτοκάλια,
γύρω στους δύο εκατοµµύρια τόνους, έχουν φτάσει στη χώρα
µας. Αυτό ζήτησα, να µου κάνει τον δηµοσιογράφο το Υπουργείο
Ανάπτυξης; Αυτό ζήτησα; Αυτό ζήτησα, να µου κάνει µια διαπί-
στωση µε βάση δηµοσιεύµατα του Τύπου; 

Εγώ ζήτησα να δούµε πώς θα αντιµετωπίσουµε ενδεχοµένως
τον έλεγχο που πρέπει να έχουν αυτά τα προϊόντα µπαίνοντας
στη χώρα, τα φυτοφάρµακα που χρησιµοποιούν, τους τρόπους
παραγωγής τους, αν µπορούν µε τα χαµηλά κόστη που έχουν να
µπαίνουν στη χώρα µας έτσι και να δηµιουργούν αθέµιτο αντα-
γωνισµό και να έρχονται οι χυµοποιοί της χώρας µε κακές πρα-
κτικές καρτέλ να ρίχνουν αυτόµατα τις τιµές στη χυµοποίηση. Το
ζούµε στην Αργολίδα αυτό το πρόβληµα. Και δεν πήρα καµία
απάντηση, κύριε Υπουργέ. 

Και ασφαλώς έθιξε το ζήτηµα -και ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε- και ο αρµόδιος τοµεάρχης αγροτικής ανάπτυξης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για το 30% των αγροτικών ζηµιών. Δώστε οδηγίες, κατευ-
θύνσεις, στις ΔΑΟΚ, ποια προϊόντα αφορούν, τι δικαιολογητικά
πρέπει να συγκεντρωθούν για να µπορέσουν οι άνθρωποι αυτοί
να µπουν µέσα σε αυτές τις αποζηµιώσεις. Στην Αργολίδα έχουµε
µεγάλο πρόβληµα µε µικρό χαλάζι που έπεσε τον Ιανουάριο στα
µανταρίνια, και στις κληµεντίνες και στα «πέιτζ» και στα κοινά.
Δώστε µια λύση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µόνο µε την
τροπολογία που κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας. Έγινε
η µείωση στις ασφαλιστικές εισφορές του κόσµου της µισθωτής
εργασίας. Σήµερα έρχεται πάλι το Υπουργείο και κάνει µια µείωση
επίσης ασφαλιστικών εισφορών στις υπερωρίες-υπερεργασίες,
χωρίς να αναλογίζεται ούτε το πρόβληµα που δηµιουργεί και στα
ταµειακά του ΕΦΚΑ και στην προοπτική του ΕΦΚΑ, αλλά πολύ πε-
ρισσότερο και το πρόβληµα που δηµιουργεί γενικότερα στο πλέ-
γµα των εργασιακών σχέσεων, µε µια αγορά εργασίας που
ταλαιπωρείται από την υπερένταση, την υπερεργασία. Πολλοί συ-
νάνθρωποί µας δουλεύουν 8, 9, 10, 11 και 12 ώρες την ηµέρα και
ασφαλώς το πρόβληµα που δηµιουργεί µε την απασχόληση.

Γι’ αυτόν τον λόγο είµαστε αντίθετοι σε αυτή την τροπολογία.
Το µόνο που εξυπηρετεί είναι εργοδοτικά και µόνο συµφέροντα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός Εξωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,
Υγείας, Προστασίας του Πολίτη, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, Δικαιοσύνης, Μετανάστευσης και Ασύλου και Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας κατέθεσε σήµερα, 27-2-2025, σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Δηµοκρατίας της Αργεντινής σχετικά µε την επικερδή

απασχόληση εξαρτώµενων ατόµων των µελών διπλωµατικής ή
προξενικής αρχής». 

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σας το είχα πει, ήρθε η δύσκολη δική σας

ώρα και ελπίζω, τουλάχιστον ενώπιον των αριθµών -εκτός τώρα
αν εσείς µετά τη δικαιοσύνη, αµφισβητήσετε και την ΕΛΣΤΑΤ φα-
ντάζοµαι και οτιδήποτε άλλο. Το 2019, οι εξαγωγές 6,6 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, οι εισαγωγές 7,33 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το
2023, οι εξαγωγές 10,83 δισεκατοµµύρια ευρώ, οι εισαγωγές
10,38 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Αντιλαµβάνεστε ότι είστε ενώπιον µιας αδιανόητης προσωπι-
κής σας ανακολουθίας και επειδή φαντάζοµαι ότι δεν θα έχετε
το θάρρος να το αναγνωρίσετε -είµαι βέβαιος γι’ αυτό- σας τα
εγχειρίζω αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Και επειδή ο καθένας µας κρίνεται, ξέρετε, από τη δηµόσια πα-
ρουσία του και από τον δηµόσιο λόγο του, ο καθένας µας κρίνε-
ται, εγώ µε ευγενικό τρόπο θα σας επιστρέψουν τα δύο άλφα.
Δεν είστε µόνο αµετροεπής, είστε και αναξιόπιστος. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-
χει προσωπική αναφορά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας παρακαλώ! Αµετροεπή τον αποκά-
λεσε, ο ορισµός του προσωπικού!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κοιτάξτε,

µισό λεπτό. Αν αρχίσουµε και ξεκινήσουµε αυτή τη διαδικασία… 
Καταλαβαίνω ότι αυτό που είπε ήταν βάση για τα λεγόµενα και

όχι προσωπικοί χαρακτηρισµοί. Εγώ βεβαίως, βάσει του Κανονι-
σµού, αν θέλετε, να σας δώσω ένα λεπτό να µας εξηγήσετε το
προσωπικό, να το κάνω, αλλά πιστεύετε ότι αυτό θέλετε; Αυτό
µου ζητάτε;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ναι, ζητώ τον λόγο
επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ξανα-
λέω, για να πάρετε τον λόγο πρέπει να µας εξηγήσετε το προ-
σωπικό.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Το προσωπικό είναι
ξεκάθαρο νοµίζω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, εσείς
θα µας το εξηγήσετε και εµείς θα αποφασίσουµε µετά. Παρα-
καλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Επειδή ο κύριος
Υπουργός, ο κ. Τσιάρας, είχε µια προσωπική αναφορά σε µένα
και µάλιστα µε έναν τρόπο που δεν περιποιεί τιµή στα κοινοβου-
λευτικά ήθη, οφείλω και θέλω να µου δώσετε την άδεια να απα-
ντήσω και να απαντήσω λέγοντάς του, επειδή είπατε ότι εγώ σας
είπα για τα τρία άλφα, τα οποία εσείς νοµοθετήσατε -αµνηστία,
ασυλία, ακαταδίωκτο για τους τραπεζίτες- και εσχάτως, λίγο πριν
αποχωρήσετε από τον υπουργικό θώκο και από την τριµελή επι-
τροπή που ο κ. Γεραπετρίτης, που ποτέ δεν ορκίστηκε για Υπουρ-
γός Μεταφορών, έκανε. 

Αλλά προσέξτε, είπατε για τα δύο άλφα, για αναξιοπιστία. Εγώ
ένα άλφα θα σας πω: αµετανόητος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αυτό όµως

δεν είναι εξήγηση του προσωπικού. Αυτή δεν είναι εξήγηση, γι’
αυτό όταν θα µου ξαναζητήσετε τον λόγο… το καταλαβαίνετε κι
εσείς.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Για τα δε στοιχεία
δεν το συζητώ. Ρεκόρ σας είπα το 2018 και το αφαιρέσατε το
2018!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ!
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Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
Να το κάνω µε τον προσήκοντα τρόπο. Να τονίσω προς τον

κύριο συνάδελφο και προς όλη την εθνική αντιπροσωπεία ότι
προσωπικά είµαι πάρα πολύ υπερήφανος από τη θητεία µου στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης. Ήταν η περίοδος που καταφέραµε να
ανορθώσουµε τον θεσµό της δικαιοσύνης µετά από µακρά πε-
ρίοδο αµφισβήτησης. Ήταν η περίοδος που καταφέραµε όχι
µόνο να ενσωµατώσουµε ευρωπαϊκή νοµοθεσία στην ελληνική δι-
καιοσύνη, αλλά κυρίως να δηµιουργήσουµε µια συνθήκη ασφά-
λειας δικαίου. 

Ήταν η περίοδος που συστήσαµε την Ευρωπαϊκή Εισαγγελία,
ήταν η περίοδος που φέραµε τη διαµεσολάβηση, ήταν η περίο-
δος που φέραµε το GDPR στην Ελλάδα. Να τα ξέρετε αυτά, γιατί
δεν τα γνωρίζετε προφανώς. Δεν τα ξέρετε. Είναι λογικό και το
καταλαβαίνω. Όµως, κύριε Γαβρήλο, τουλάχιστον πείτε τα εσείς.
Ήσασταν κοντά, ήσασταν στη συγκεκριµένη επιτροπή. Ενηµερώ-
στε τον κύριο συνάδελφο σας ότι η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία στην
Ελλάδα θεσµοθετήθηκε επί των ηµερών της προηγούµενης δια-
κυβέρνησης. Είµαστε εµείς που φέραµε το GDPR, είµαστε εµείς
οι οποίοι δηµιουργήσαµε -ξαναλέω και πάλι- το κράτος δικαίου
στην Ελλάδα. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τις κλείσατε όµως…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Άρα επιτρέψτε µου να σας πω ότι είµαι πάρα
πολύ υπερήφανος και φαντάζοµαι ότι όλοι µας -ξαναλέω για άλλη
µια φορά- κρινόµαστε γι’ αυτό.

Σίγουρα δεν θέλετε να σας πω τι έγινε επί των ηµερών της δια-
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», δε-
κατέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Δηµοτικό Σχολείο Λυγιάς Λευκάδας, δώδεκα µαθήτριες
και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό
Σχολείο Αµυνταίου Φλώρινας, καθώς και δεκαπέντε µαθήτριες
και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχο-
λείο Μελίτης Φλώρινας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας. 
Κύριε Χήτα, να σας υπενθυµίσω ότι µίλησε ο Αρχηγός σας και

έχετε έξι λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι έξι, κύριε Πρόεδρε, εννιά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν έχει µι-

λήσει ο Αρχηγός σας;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δυστυχώς για εσάς, µίλησε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Χήτα έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Γαβρήλο, πρώτη φορά βλέπω

να δίνει µάχη κάποιος για να τον χαρακτηρίσουν «ψεκ». Δεν είπαν
εσάς «ψεκ». Δώσατε µάχη πριν από λίγο ότι σας χαρακτήρισε ο
κ. Φλωρίδης ψεκασµένο. Δεν έλεγε εσάς, εµάς έλεγε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ο καθένας έχει τα δικά του όρια. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Πείτε µας για το µπάζωµα και αφήστε
τα άλλα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θέλω να πω ότι πρώτη φορά βλέπω
άνθρωπο να λέει «πείτε µε ψεκ».Δεν είπε εσάς, εµάς είπε. 

Καλώς ή κακώς -γιατί αυτό το θέµα δεν είναι θέµα πρωτιάς- η
Αντιπολίτευση ακολούθησε εµάς. Είπαµε ανοίγουµε δρόµους,
αλλά όχι και µετά βίας να πείτε «εµάς έλεγε». Δεν έλεγε εσάς «για
τα µπάζα». Εδώ ήταν ο κ. Φλωρίδης και έλεγε «ε, είσαι για τα

µπάζα». Τώρα το θυµάµαι, µπροστά ήµαστε. Δεν έλεγε σας. Ξέ-
ρετε γιατί δεν έλεγε εσάς, εννοώ το ΣΥΡΙΖΑ ή το ΠΑΣΟΚ; Αφενός
µεν γιατί το ΠΑΣΟΚ έλεγε εµάς «ψεκ», ο κ. Ανδρουλάκης. Μεγάλη
επιτυχία αυτό. Ντροπή του, πολιτικός Αρχηγός να εκφράζεται
έτσι. Σε βίντεο υπάρχει ακόµα. Εσείς δε, δεν υπήρχατε σαν Αντι-
πολίτευση. Είχατε τα δικά σας εσωτερικά προβλήµατα και όταν
ανακαλύψατε ότι το θέµα των Τεµπών παραµένει ζωντανό, πλη-
σιάσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Στην Ευρωβουλή ποιος το πήγε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Στην Ευρωβουλή, φυσικά και υπερ-

ψηφίσαµε και εµείς. Άλλοι καταψήφισαν, η Νέα Δηµοκρατία και
τα δεκανίκια της. Εµείς υπερψηφίσαµε και θέλαµε να γίνει συζή-
τηση στην Ευρωβουλή, γιατί εµείς δεν έχουµε κοµµατικές αγκυ-
λώσεις και σε ό,τι συµφωνούµε και είναι λογικό, λέµε ναι. Δεν
πάει να γίνεται από το ΣΥΡΙΖΑ, δεν πάει να έχει έρθει από το ΚΚΕ,
δεν πάει να έχει έρθει από το ΠΑΣΟΚ, αν είναι κάτι σωστό, θα το
υπερψηφίσουµε. Δεν έχουµε κοµµατικές αγκυλώσεις. Δεν είµα-
στε οι πολιτικοί της παλιάς κοπής που λέµε. Όχι. Φυσικά και
υπερψηφίσαµε το αίτηµά σας να συζητηθεί στην Ευρωβουλή
ενώπιον του κ. Τζιτζικώστα το θέµα των Τεµπών. Άλλοι το κρύ-
ψανε. Η Νέα Δηµοκρατία και τα δεκανίκια της που δεν θα πάνε
αύριο κιόλας στην εκδήλωση, για να µην διασύρουν τη χώρα. Τα
δεκανίκια της Νέας Δηµοκρατίας! Όχι σε εµάς αυτά. Εµείς τα
έχουµε ξεκαθαρίσει αυτά. Είµαστε καθαροί, πολύ καθαροί. Εσείς
δυστυχώς, δεν µας ακολουθείτε. Διότι όταν Μάιο του 2023 κατα-
θέσαµε πρόταση σύστασης εξεταστικής επιτροπής, κανένα
κόµµα δεν µας ακολούθησε, να µην δώσετε την πρωτιά στην Ελ-
ληνική Λύση.

Εµείς καταθέσαµε, κύριε Γαβρήλο, -ήρθε η ώρα σας σήµερα,
σας έχω µπροστά µου- στις 13 Φεβρουαρίου πρόταση νόµου για
την τροπολογία που καταθέτετε σήµερα εσείς. Κατατίθεται τρο-
πολογία σήµερα για τον εφαρµοστικό νόµου του 2003. Συµφω-
νούµε. Μα το καταθέσαµε εµείς πριν από έναν µήνα µε πρόταση
νόµου. Το είδατε; Έχει έρθει στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες. Κα-
τάργηση του ν.3126/2003 περί ποινικής ευθύνης Υπουργών. Ελ-
ληνική Λύση, δείτε τις υπογραφές. Όλοι οι Βουλευτές υπογρά-
φουν και χαµπάρι δεν πήρατε, κύριε Παππά. Έρχεστε σήµερα,
σαν τρέιλερ από πίσω και µετά από έναν µήνα καταθέτετε το ίδιο
πράγµα. 

Ανοίγουµε δρόµους και στα Τέµπη και εδώ και παντού. Ακο-
λουθείτε. Καλά κάνετε. Αφού έρχεστε στο δρόµο το δικό µας,
καλά κάνετε. Αν την έκανε δεκτή την τροπολογία -που είπε δεν
θα την κάνει η Κυβέρνηση- εµείς θα την στηρίζαµε. Φυσικά και
να καταργηθεί ο νόµος ο αποσβεστικός, εννοείται, γιατί υπάρχει
ακόµα ο νόµος ο εφαρµοστικός. Γιατί τον κρατάει η Κυβέρνηση
ακόµα και δεν τον καταργεί; Στο Σύνταγµα άλλαξε. Ο εφαρµο-
στικός νόµος υπάρχει ακόµα όµως. Άρα, λοιπόν, µην τα λέτε σε
εµάς. 

Πάµε να κάνουµε µία σούµα. Τι ειπώθηκε σήµερα εν τάχει; Τι
λένε οι ειδικοί; Βγαίνουν κάποιοι ειδικοί που τους όρισε η Κυβέρ-
νηση και τι λένε; Λένε για όσους καθυστέρησαν την 717. Μόνο
εδώ αν µείνουµε, µόνο στο πρώτο κοµµάτι, πρέπει να το κλεί-
σουµε και να φύγουµε. Στα κόµµατα που κυβέρνησαν ο κόσµος
εµπιστεύθηκε τις ζωές του τα τελευταία είκοσι πέντε χρόνια και
εσείς τον οδηγήσατε στο θάνατο. Και αναφέροµαι στις Κυβερνή-
σεις Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ. 

Λένε ότι όσοι καθυστέρησαν τη σύµβαση 717 -και µιλώ για
ανώτερη ηγεσία- έχουν συµβάλει αποφασιστικά στο να χάσουν
τη ζωή τους αυτά τα παιδιά. Δεν υπάρχει χειρότερο από αυτό.
Δεν υπάρχει χειρότερο από αυτό! Τι άλλο να σας πουν οι εµπει-
ρογνώµονες; Τι άλλο να σας πουν; 

Τα θύµατα που είχαν αιτία θανάτου τη φωτιά, ήταν πέντε ως
επτά. Εδώ ανοίγει η βεντάλια. Εδώ µιλάµε για άλλα κακουργή-
µατα πλέον. Ανοίγουν και άλλες δικαστικές υποθέσεις. Εδώ εί-
χαµε θάνατο ανθρώπων από τη φωτιά. Θα καθίσουν στο σκαµνί
πολιτικά πρόσωπα. Θα καθίσουν στο σκαµνί πολιτικά πρόσωπα! 

Τι άλλο µας είπαν οι ειδικοί σήµερα; Πιθανή η παρουσία αγνώ-
στου καυσίµου που µεταφερόταν στο τρένο επίσηµα, γιατί αυτά
που είπαν, τα έλαια κ.λπ., δεν µπορούν να δικαιολογήσουν την
πυρόσφαιρα. Μιλάµε ότι υπήρχε καύσιµο. Οι ειδικοί τα λένε.
Βγαίνει η Κυβέρνηση σήµερα και πανηγυρίζει και λέει πολύ καλή
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η γνωµοδότηση της επιτροπής. Καταλαβαίνετε τι γράφει; Τα
έλαια σιλικόνης, είναι απίθανο να έπαιξαν ρόλο στο φαινόµενο
της πυρόσφαιρας.

Έρχοµαι στο µπάζωµα! Εδώ ήταν ο Φλωρίδης, τον οποίο τον
ψάχνουµε, έχουµε βγάλει «Silver Alert». Πού είναι ο Φλωρίδης ο
λαλίστατος που έβγαινε από κανάλι σε κανάλι στις βολικές πο-
λυθρόνες του «ΣΚΑΪ» µε δηµοσιογράφο απέναντί του τον Πορτο-
σάλτε να τον χαϊδεύει; Πού είναι ο κ. Φλωρίδης; Να έρθει να µας
µιλήσει ο πολλά βαρύς Υπουργός Δικαιοσύνης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θέλω πέντε λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
«Η επιθεώρηση του τόπου του ατυχήµατος δεν έγινε µε τον

τρόπο που έπρεπε, ώστε να µπορέσουµε να προσδιορίσουµε τον
τύπο του καυσίµου που προκάλεσε την πυρόσφαιρα». Τα καλύ-
ψαµε! Τα κουκουλώσαµε σαν τις γάτες! Τα κουκουλώσαµε από
πάνω! Αυτά λέει το πόρισµα σήµερα. Είστε περήφανοι γι’ αυτό
το πόρισµα όλοι σας, όσοι είχατε ενασχόληση και εµπλοκή µε την
717 και όλοι οι υπόλοιποι; 

Άρα και µπάζωµα έγινε και στοιχεία χάθηκαν και η 717 θα είχε
αποτρέψει την τραγωδία και τα έλαια σιλικόνης δεν δικαιολογούν
την πυρόσφαιρα και είναι και πιθανή η ύπαρξη άγνωστου καυσί-
µου. Πόρισµα κόλαφος. Τέλος! 

Στη σελίδα 105 του πορίσµατος στα αγγλικά, αναφέρει σε τέσ-
σερα σηµεία τη λέξη «ξυλόλιο». Βρέθηκαν ίχνη από διάφορους
υδρογονάνθρακες, µεταξύ των οποίων, από τα πιο αξιοσηµείωτα,
ίχνη ξυλολίου στον αριθµό δείγµατος MP1221 σε δείγµα εδά-
φους στο πλάι των τροχών. To λέει. Το λένε οι άνθρωποι στα αγ-
γλικά. Διαβάστε τη σελίδα 105. Προτρέπουµε τους συνέλληνες
να το δουν το πόρισµα. Σελίδα 107. Εµείς ζητάµε διερεύνηση και
αναβάθµιση του κατηγορητηρίου. Να µπούνε και πρέπει να
µπούνε στο κάδρο πολιτικά πρόσωπα. 

Κάναµε την αποκάλυψη χθες για τον έλεγχο της αµαξοστοι-
χίας. Δεν έχω χρόνο, κύριε Πρόεδρε, πάµε να δούµε λίγο σήµερα
τι έχουµε από εδώ και πέρα. Τι περιµένουµε την άλλη βδοµάδα; 

Η Προανακριτική για τον Τριαντόπουλο, θα προσφέρει κάτι;
Όπως την κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ, κύριε Μάντζο, και ένοχος να κρι-
θεί ο Τριαντόπουλος πληµµέληµα θα είναι. Σωστά; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Δεν έχει ξεκινήσει ακόµα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Με βάση την προανακριτική που κα-

ταθέσατε εσείς. 
Ένοχος εγώ λέω, που θα γίνει η προανακριτική και θα φάµε

δυο µήνες. Ένοχος. Πληµµεληµατική είναι. Το κατηγορητήριο
πληµµεληµατικό είναι. Πληµµέληµα. Πληµµέληµα, για να το α-
κούν οι Έλληνες, να το ακούει ο λαός τι λέµε. Η προανακριτική,
ο Τριαντόπουλος θα απολογηθεί για πληµµέληµα. Πληµµέληµα.

Πάµε παρακάτω. Πρόταση δυσπιστίας. Τι θα κάνουµε εµείς
τώρα; Εµείς λέµε ότι είναι λάθος. Θα την ψηφίσουµε, θα τη στη-
ρίξουµε. Δεν έχουµε επιλογή. Αν δεν τη στηρίξουµε, θα βγείτε να
πείτε ότι κάνουµε πλάτες σε αυτούς εδώ. Άλλη όρεξη δεν είχαµε.
Μα δεν θα προσφέρει κάτι. Τι να προσφέρει; Είναι στα σκοινιά,
είναι κάτω και τους δίνετε ανάσα ζωής, ένα ποτήρι νερό, να συ-
σπειρωθούν, να ενωθούν. Θα τους συσπειρώσετε. Δεν θα απο-
δώσει.

Χάσατε την ευκαιρία να τους ρίξετε, όταν είχε έρθει η ώρα.
Γιατί είχατε την ευκαιρία και είχαµε την ευκαιρία να τους ρίξουµε
µε τον γάµο των οµοφυλόφιλων. Δεν το κάνατε. Προτιµήσατε να
εξυπηρετήσετε πεντακόσιους ΛΟΑΤΚΙ, LGBT, αυτούς τους πε-
ρίεργους, παρά να ρίξετε την Κυβέρνηση, ενώ τα Τέµπη την πε-
ρίοδο εκείνη  υπήρχαν µια χαρά, ήταν µες τον χρόνο. Τότε δεν
υπήρχαν Τέµπη για εσάς. Υπήρχαν, όµως, για εµάς.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή.
Επειδή αύριο η µέρα είναι πολύ µεγάλη και σηµαντική, όπως

την πρώτη φορά, πριν από έναν µήνα, δεν έκανε κανείς από εµάς
ούτε µία δήλωση. Δεν είδατε ούτε µία δήλωση του Προέδρου
µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κλείστε,
παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κλείνω. Το φινάλε µου είναι αυτό.
Δώστε το µου, έκανα τόση υποµονή.

Δεν κάναµε ούτε µία δήλωση. Ούτε στο πρώτο συλλαλητήριο

έκανε δήλωση ο Πρόεδρός µας, ούτε θα κάνουµε και αύριο.
Όταν µιλάει η κοινωνία, τα κόµµατα σιωπούν.

Τέλος -προς όλους και κυρίως εδώ αριστερά και ΠΑΣΟΚ που
θα πάτε-, δεν µιλάµε αύριο. Αύριο όλη η Ελλάδα είναι ενωµένη.
Δεν υπάρχουν κόµµατα, δεν υπάρχουν χρώµατα, δεν υπάρχουν
πλακάτ, δεν υπάρχουν σηµαίες, δεν υπάρχει τίποτα. Αύριο σιω-
πούµε. Μην κάνετε δηλώσεις. Μην προσπαθήσετε να το καπη-
λευτείτε. Αύριο όλη η Ελλάδα είναι ένα. Αυτό να θυµάστε πάντα.
Μην κάνετε δηλώσεις.

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε

καλά.
Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Παρασύρης από το ΠΑΣΟΚ, µετά ο κ.

Δηµοσχάκης και µετά εσείς, κύριε Χαλκιά. Είπαµε δύο Βουλευτές
και µετά οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Τηρούµε αυτά που
λέµε.

Ελάτε, κύριε Παρασύρη.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω από τα ελάσσονα

και θα τελειώσω µε τα µείζονα.
Είναι απορίας άξιο, δεν µπορώ παρά να µην το εκφράσω, πα-

ρότι δώσατε κάποιες εξηγήσεις, όταν περίπου πριν από έναν
µήνα σε κορυφαίο επίπεδο µέσα στο Κοινοβούλιο, µεταξύ Πρω-
θυπουργού και Προέδρου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ανα-
δείχθηκαν τα θέµατα της αγροτικής ανάπτυξης και οικονοµίας,
στα οποία τουλάχιστον συµφωνήσαµε ότι είναι µεγάλα και ότι
είναι υπαρκτά. Είναι, πραγµατικά, απορίας άξιο όταν ακόµη και
σήµερα βρίσκονται αγρότες στους δρόµους και στα µπλόκα και
η απάντηση της Κυβέρνησης σε νοµοθετικό επίπεδο είναι αυτό
το σχέδιο νόµου.

Μέσα σε αυτό το κλίµα ήταν άραγε η ώρα, ήταν η στιγµή, να
πω ότι επείγει κάτι από αυτά που διάβασα, για να έρχεστε µε
αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία, η οποία δεν απαντά και δεν θε-
ραπεύει κανένα από τα µεγάλα ζητήµατα της αγροτικής οικονο-
µίας και των αγροτών; Μας επιβεβαιώνετε ότι δεν αντιλαµ-
βάνεστε, δεν συµµερίζεστε ή δεν είστε ικανοί να δώσετε λύσεις
στα προβλήµατα, διότι, όπως έχουµε πει πάρα πολλές φορές,
πορεύεστε χωρίς σχέδιο, χωρίς στρατηγική και χωρίς όραµα
στην αγροτική οικονοµία, µε αποτέλεσµα τα προβλήµατα να γι-
γαντώνονται, τα αδιέξοδα να µεγαλώνουν.

Καµιά αναφορά στη µείωση του κόστους παραγωγής, το οποίο
έχει εκτοξευθεί κατά 30% από το 2020. Καµία αναφορά για τους
εργάτες γης, ένα πρόβληµα, το οποίο ταλανίζει την αγροτική οι-
κονοµία. Παρά τη νοµοθετική πρωτοβουλία που έχετε πάρει, η
διοίκηση δεν υπακούει και δεν παίρνετε καµία πρωτοβουλία για
αυτό. Παρά την αναθεώρηση του ΕΛΓΑ που έχει υποσχεθεί εδώ
και τρία χρόνια, παρά το µπάχαλο και την κρίση στον ΟΠΕΚΕΠΕ,
καµία αλλαγή για τη νέα ΚΑΠ, παρότι το 2024 θα καταγράφεται
ως η πιο µαύρη χρονιά πληρωµών για τους παραγωγούς, καθότι
έχουν φτάσει µόνο το 50% από αυτά που δικαιούνταν οι παρα-
γωγοί για το 2024. Προφανώς, να µην αναφέρω τι συµβαίνει στο
ελαιόλαδο, όπου βαίνουµε σε µία χρονιά όπου ένα εθνικό προϊόν
πουλιέται κατά 50% χαµηλότερα σε τιµές από πέρυσι και εσείς
επιµένετε απλά να είστε παρατηρητές. Όµως, σκοπεύετε να φέ-
ρετε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο σε αυτή τη στιγµή, σε αυτό το κλίµα
στην Εθνική Αντιπροσωπεία.

Θα περιµέναµε έστω στα θέµατα στα οποία καταπιάνεστε ή
επιχειρείτε, τέλος πάντων, να θεραπεύσετε σε κάποιον βαθµό,
παρά τις µεγαλοστοµίες και τις ανακοινώσεις που έχετε κάνει
σχετικά µε το θέµα των χρεών, να φέρετε µια ρεαλιστική πρό-
ταση για τα χρέη των αγροτών, διευρύνοντας το φάσµα των ωφε-
λούµενων. Αντί αυτού, φέρνετε πάλι µια κολοβή, µια στενή νο-
µοθετική ρύθµιση, αποσπασµατική, η οποία αφήνει ακάλυπτη την
πλειοψηφία των αγροτών.

Οι εκπρόσωποι του αγροτικού κόσµου σάς έχουν καταθέσει
εγκαίρως προτάσεις. Κάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε ότι τα αγρο-
τικά κόκκινα δάνεια είναι θηλιά στον λαιµό χιλιάδων αγροτών.

Ως ΠΑΣΟΚ σας έχουµε κρούσει επανειληµµένως τον κώδωνα
του κινδύνου. Από τον Ιούνιο του 2021, Βουλευτής Ηρακλείου
ήταν ο κ. Κεγκέρογλου τότε που ζητούσε από τον κ. Λιβανό την
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οριστική επίλυση του ζητήµατος των κόκκινων δανείων της
πρώην ΑΤΕ. Μετά, λίγο αργότερα, ο κ. Σκυλακάκης µε άλλη ιδιό-
τητα δήλωνε ότι είναι απόλυτα αρνητικός σε κάθε ρύθµιση, γιατί
η έννοια του δανείου ενέχει και την αποπληρωµή. Κανένας, προ-
φανώς, δεν ζήτησε διαγραφή των χρεών.

Έχουµε ζητήσει ευνοϊκότερες ρυθµίσεις. Γι’ αυτό φέρνουµε
την τροπολογία όλη η Κοινοβουλευτική Οµάδα και σκοπεύουµε
να τη συζητήσουµε, έτσι ώστε να δώσουµε την ευκαιρία στους
ανθρώπους αυτούς να συνεχίσουν να είναι αγρότες, εξαιρώντας
τη ρευστοποίηση της αγροτικής ακίνητης περιουσίας τους, όπως
βέβαια και την προστασία της πρώτης κατοικίας τους, για να µπο-
ρούν να συνεχίσουν το επάγγελµά τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η περίοδος και η µέρα σήµερα
επισκιάζονται από το πόρισµα κόλαφο για την Κυβέρνηση που
επιβεβαιώνει τη στρατηγική παραπληροφόρησης επί δύο χρόνια,
τη συγκάλυψη λαθών επί λαθών, ένα πόρισµα το οποίο αν συν-
δυαστεί µε το πόρισµα της Εισαγγελίας Εφετών για το µπάζωµα
-όπου δεν υπήρχε καµία άδεια και καµία εισαγγελική παραγγελία,
προκειµένου να γίνει-, τότε αυτό δίνει µια διαφορετική δυναµική
στα πράγµατα τα οποία αποκαλύφθηκαν σήµερα.

Προφανώς, σε σχέση µε το µπάζωµα, δεν βρέθηκε κανείς δι-
καστικός λειτουργός -παρότι αυτό έλαβε χώρα επί πολλές µέρες-
να πει ένα στοπ και ότι πρόκειται για έναν τόπο δυστυχήµατος.
Είναι µία εύλογη απορία, την οποία όλοι διατυπώνουµε. Διότι, αν
είχε γίνει αυτό, αν είχε προκύψει ένα τέτοιο σταµάτηµα από τις
εισαγγελικές αρχές και δεν υπήρχε το µπάζωµα, προφανώς,
όπως απεδείχθη σήµερα, δεν θα µιλούσαµε για αποχρώσεις εν-
δείξεις ή για προφανείς ενδείξεις, αλλά για αποδείξεις, όπως
αποδεικνύεται από την επιτροπή η οποία έλαβε χώρα και από τα
πορίσµατα τα οποία έπονται από τους πραγµατογνώµονες. Αυτά,
δυστυχώς, µε τραγικό τρόπο διαπίστωσαν οι συγγενείς και τώρα
έρχονται στο φως και τα µαθαίνουµε σιγά-σιγά εµείς και όλη η
κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη χώρα µας τα τελευταία χρό-
νια τα γεγονότα προηγούνται της πολιτικής και οι αποφάσεις έπο-
νται των συνεπειών τους. Κάπως έτσι συνηθίσαµε στην ιδέα ότι
ζούµε σε µια χώρα επιµηθέων. Αυτή είναι η εικόνα και σε κάθε
συζήτηση για τη δικαιοσύνη και το κράτος δικαίου στην Ελλάδα.
Όλοι συνοµολογούν ότι απαιτούνται συνταγµατικές πρωτοβου-
λίες και όλοι κάνουν ένα βήµα πίσω κάθε φορά που η συζήτηση
για τη συνταγµατική Αναθεώρηση επανέρχεται στο τραπέζι του
κοινοβουλευτικού διαλόγου.

Η λέξη «δικαιοσύνη» έχει γίνει σύνθηµα για τους πολλούς,
αλλά για τους λίγους µετατρέπεται σε σηµαία ευκαιρίας. Δεν
είναι ώρα και δεν είναι η στιγµή να διατάσσουµε, λοιπόν, σιωπη-
τήρια για υποθέσεις µεγάλου ενδιαφέροντος, αλλά να συµβά-
λουµε εποικοδοµητικά σε µια συζήτηση που θα κάνει τη δικαιο-
σύνη καλύτερη, αποτελεσµατικότερη και ανεπηρέαστη.

Σε αυτό ήρθε να συµβάλει το ΠΑΣΟΚ µε την κατάθεση της σχε-
τικής τροπολογίας για την ενίσχυση του αισθήµατος της ανεξαρ-
τησίας της δικαιοσύνης, σε ένα ζήτηµα για το οποίο πολλές
φορές έχουµε συνηγορήσει σχετικά µε την αφυπηρέτηση των δι-
καστικών λειτουργών, µέχρι τον διορισµό τους να έχει περάσει
µία τετραετία, έτσι ώστε να αναλαµβάνουν θέσεις ευθύνης στο
κράτος και σε άλλες ανεξάρτητες αρχές. 

Μάθατε, κύριοι της Κυβέρνησης, να κατηγορείτε το ΠΑΣΟΚ ότι
διχάζει, πολώνει και διαιρεί την κοινωνία. Όλο αυτό το διάστηµα,
αυτά λέτε και αναζητείτε την παραµικρή αφορµή για να επιβεβαι-
ώνετε τον µύθο για αστάθεια και αποσταθεροποίηση. Μαται-
οπονείτε, γιατί όσο και να προσπαθήσετε, δεν θα βρείτε πεδίο
για να καλλιεργήσετε την προπαγάνδα σας. Η δικαιοσύνη στις
σύγχρονες δυτικές κοινωνίες µεταβολίζει στην καθηµερινή ζωή
όλες τις αντιθέσεις, τα συµφέροντα, τις ελπίδες, αλλά τις σκοπι-
µότητες των δρώντων µιας οργανωµένης πολιτείας. 

Τελειώνω, λέγοντας ότι αύριο στην πορεία θα συµµετέχουµε
ως γονείς, ως ενεργοί πολίτες, χωρίς σηµαίες και χωρίς κοµµα-
τικά µπλοκ. Αύριο ο κόσµος θα σπεύσει στις πλατείες, όχι από
οργή, παρότι κάνετε ό,τι µπορείτε για να διεγείρετε την οργή του
κόσµου, αλλά από απογοήτευση προς τους θεσµούς, ακόµη και
προς εµάς, ακόµη και προς το Κοινοβούλιο, ακόµη και προς το
πολιτικό σύστηµα. 

Δεν είναι ώρα για διχόνοια και εντυπωσιακές αντιπαραθέσεις.
Ας σεβαστούµε την απογοήτευση όλων. Ας επικρατήσει τουλά-
χιστον από εµάς η ταπεινότητα και ο σεβασµός στον πόνο των
συγγενών. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά
θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κόµµατος των
Σπαρτιατών.

Ορίστε, κύριε Δηµοσχάκη. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην παρούσα νοµοθετική ρύθ-

µιση τίθεται στο επίκεντρο ο πρωτογενής τοµέας, ο οποίος µέσα
από σειρά καινοτόµων διατάξεων θωρακίζεται πολύπλευρα, ενώ
ταυτόχρονα αντιµετωπίζονται χρόνιες εκκρεµότητες του παρελ-
θόντος, εξασφαλίζοντας την έµπρακτη ενίσχυση της αγροτικής
οικονοµίας. 

Ειδικότερα, προβλέπεται η συνολική αναµόρφωση του θεσµού
των διεπαγγελµατικών οργανώσεων, συµπεριλαµβάνοντας πλέον
και τους τοµείς της αλιείας και της υδατοκαλλιέργειας. Είναι µία
πρόβλεψη που δίνει σηµαντικό πλεονέκτηµα στους αλιείς µας και
στην περιοχή του ακριτικού Έβρου, καθώς όπως υπογραµµίζω
διαχρονικά σε κάθε τόνο και µε κάθε τρόπο, οι αλιείς του Θρακι-
κού Πελάγους και του βορειοανατολικού Αιγαίου επιτελούν
εθνικό χρέος στην περιοχή και χρήζουν στήριξης και ενίσχυσης. 

Οι ανάγκες αστυνόµευσης στην περιοχή είναι αυξηµένες και
θα πρέπει να εξυπηρετούνται επαρκώς, όπως ήταν κατά το πα-
ρελθόν µε την κανονιοφόρο του Πολεµικού Ναυτικού που ναυλο-
χούσε στη θαλάσσια περιοχή. Καθίσταται επιτακτική η ανάγκη να
προστατεύσουµε τα αλιευτικά µας πεδία, καθώς οι αλιείς της γει-
τονικής χώρας δεν διστάζουν, κύριε Υπουργέ, να χρησιµοποιούν
φονικά αλιευτικά εργαλεία, µε αποτέλεσµα να ερηµοποιείται ο
υποθαλάσσιος πλούτος του Θρακικού Πελάγους και του βορει-
οανατολικού Αιγαίου. 

Επίσης, επιλύονται προβλήµατα που αφορούν τη λειτουργία
και τη νοµική µορφή των επαγγελµατικών οργανώσεων, ενισχύο-
ντας τον ρόλο εν γένει των δύο διεπαγγελµατικών οργανώσεων
στη χάραξη της εθνικής αγροτικής πολιτικής. 

Επιπρόσθετα, ρυθµίζεται µία χρονίζουσα κατάσταση που
κρατά οµήρους τους γενικούς οργανισµούς εγγείων βελτιώσεων
και τους τοπικούς οργανισµούς επίσης εγγείων βελτιώσεων, τα
γνωστά στην ΤΟΕΒ, στην προσπάθειά τους να µειώσουν περαι-
τέρω το κόστος ενέργειας στο µέλλον. Συγκεκριµένα, δίνεται η
δυνατότητα στους ΓΟΕΒ και τους ΤΟΕΒ να εκµισθώνουν τµή-
µατα ζώνης έργων που τους έχουν παραχωρηθεί από το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για την εγκατάσταση
σταθµών ηλεκτροπαραγωγής από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να µεταφέρω το αίτηµα των αγρο-
τών του βορείου Έβρου, όπως αυτό µου γνωστοποιήθηκε από
τον τοπικό ΓΟΕΒ µε σχετική επιστολή που αφορά την υπέρµετρη
αύξηση του περιβαλλοντικού τέλους άρδευσης στη γεωγραφική
ζώνη του βορείου Έβρου, καθώς η νέα τιµολόγηση του 2024 επι-
φέρει δυσανάλογες επιβαρύνσεις στους αγρότες της ευαίσθητης
περιοχής. 

Αξίζει, κύριε Υπουργέ, τον κόπο να εξεταστεί το εν λόγω ζή-
τηµα µε µία δεύτερη µατιά, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις γεωγραφι-
κές, κοινωνικές και εθνικές ιδιαιτερότητες του ακριτικού νοµού,
όπως αναδεικνύω το θέµα αυτό και µε γραπτή µου ερώτηση. 

Ωστόσο, η παρούσα νοµοθετική ρύθµιση θέτει στο επίκεντρο
το µείζον ζήτηµα των δανείων των αγροτών. Εισάγεται, ειδικό-
τερα, η υποχρέωση υποβολής επιχειρησιακών σχεδίων από ειδι-
κούς εκκαθαριστές προς την Τράπεζα της Ελλάδος, µέσω των
οποίων ενισχύεται η διαφάνεια και η αποτελεσµατικότητα στη
διαχείριση πιστωτικών ιδρυµάτων υπό εκκαθάριση. Απώτερος
σκοπός είναι η ταχύτερη ολοκλήρωση εκκαθαρίσεων µε έµφαση
στην προστασία των συµφερόντων των Ελλήνων αγροτών. 

Η Κυβέρνηση έρχεται να επιλύσει το εν λόγω ζήτηµα προβλέ-
ποντας για πρώτη φορά να δίνεται η άδεια από την Τράπεζα της
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Ελλάδος. Η Κυβέρνηση έρχεται να επιλύσει, προβλέποντας µε
όραµα, µε σχέδιο το εν λόγω ζήτηµα το οποίο ταλάνιζε επί σειρά
ετών τον πρωτογενή τοµέα, ώστε να υπάρξει ειδική διαχείριση
των συγκεκριµένων δανείων ή µπορεί να είναι και ένα µοντέλο
διαχείρισης κάποιας άλλης κατηγορίας δανείων σε έναν δεύτερο
χρόνο. Παράλληλα δίνεται η δυνατότητα διαγραφής µέρους του
κεφαλαίου κατά τους συµβιβασµούς, βελτιώνοντας τη βιωσιµό-
τητα των διακανονισµών, ενώ το µέτρο ενισχύει την ισότιµη αντι-
µετώπιση των οφειλετών. Στόχος είναι να επιτευχθεί η ταχύτερη
ολοκλήρωση των εκκαθαρίσεων µε αποτελεσµατικότητα και έµ-
φαση στην προστασία των αγροτών και στη συνολική αναζωογό-
νηση του πρωτογενούς τοµέα. 

Στην εν λόγω αναζωογόνηση σηµαντικός είναι και ο ρόλος που
επιτελούν οι µελισσοκόµοι οι οποίοι λειτουργούν ως παράγοντας
διατήρησης της βιοποικιλότητας και της περιβαλλοντικής ισορ-
ροπίας. Μάλιστα, την περασµένη Κυριακή, κύριε Υπουργέ, όπως
και σας ανέφερα, παρευρέθηκε µε χαρά και τιµή στον αγιασµό
του νεοσύστατου µελισσοκοµικού συλλόγου του βορείου Έβρου
υπό την ονοµασία «Εβρίτικη Μέλισσα». Είναι µια αξιέπαινη πρω-
τοβουλία η οποία συνιστά αποφασιστικό βήµα για την αναβάθ-
µιση της συνεργασίας, την ανταλλαγή γνώσεων και τη διεύρυνση
των προοπτικών του κλάδου. Άλλωστε η µελισσοκοµία αποτελεί
ζωτικό πυλώνα που συµβάλλει καταλυτικά στη συντήρηση και
στην οικονοµική βιωσιµότητα πολλών οικογενειών και στην πα-
ραµονή αυτών στην ύπαιθρο που έχουµε εγκαταλείψει και θέ-
λουµε την ανθρώπινη παρουσία, πολύ περισσότερο όταν αυτή
είναι πλησίον των συνόρων µας. 

Σηµαντικές είναι βέβαια και οι διατάξεις περί στήριξης του κτη-
νιατρικού τοµέα όσον αφορά την υγειονοµική ταφή νεκρών ζώων
και ζωικών υποπροϊόντων και την πρόβλεψη διοικητικών και ποι-
νικών κυρώσεων για την παράνοµη διακίνηση κτηνιατρικών φαρ-
µάκων. 

Κύριε Υπουργέ, µε πολύ ευαισθησία και επί πολλές ώρες ακού-
σατε µε προσοχή τους κτηνοτρόφους του Νοµού Έβρου που
έχουν υποστεί σηµαντικό πλήγµα λόγω της ευλογιάς και χρήζουν
στήριξης και ενίσχυσης, όπως αποφάσισε η Κυβέρνηση µε την
εισήγησή σας. 

Ωστόσο και εγώ ζητώ την πλήρη και άµεση αποζηµίωση των
πληγέντων κτηνοτρόφων µας χωρίς αστερίσκους και όσο το δυ-
νατόν γρηγορότερα, προτείνοντας την οικονοµική κάλυψη των
διαφυγόντων εσόδων τους, καθώς και την εκπόνηση ενός ριζο-
σπαστικού προγράµµατος ανασύστασης των κοπαδιών, ενώ πα-
ράλληλα, επαναλαµβάνω -πέραν της γραπτής ερώτησης- και
αιτούµαι την εφαρµογή ενός τακτικού µηχανισµού µηνιαίας επι-
δότησης σε αντιστοίχιση µε το Ταµείο Ανεργίας, το οποίο θα στη-
ρίζει οικονοµικά τους κτηνοτρόφους και τις οικογένειες αυτών
µέχρι την πλήρη αποκατάσταση των εκτροφών τους.

Είµαι σίγουρος ότι θα εξετάσετε τις εν λόγω προτάσεις µου µε
αίσθηµα ευαισθησίας και δικαιοσύνης. 

Οι κτηνοτρόφοι, οι αλιείς και οι αγρότες µας, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, επιτελούν εθνικό χρέος λειτουργώντας ως γνήσιοι
φρουροί της υπαίθρου και κυρίως των χερσαίων, ποτάµιων και
θαλάσσιων συνόρων µας και πρέπει να βρισκόµαστε αταλά-
ντευτα στο πλευρό τους. Προς την κατεύθυνση αυτή κυρίως συµ-
βάλλει και το παρόν νοµοσχέδιο το οποίο και υπερψηφίζω. 

Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Χαλ-
κιάς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το κόµµα των Σπαρτια-
τών, έχει τον λόγο για έξι λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα νωρίτερα µε πάρα πολύ µεγάλη
προσοχή και σε πολλά συµφωνώ µαζί σας. Συµφωνούµε ότι η
αγροτική παραγωγή είναι ένα εθνικό ζήτηµα. Πρέπει να σκύ-
ψουµε πάνω από αυτούς τους ανθρώπους να παραµείνουν στην
ύπαιθρο. Υπάρχει πάρα πολύς κόσµος που τα εγκαταλείπει, ση-
κώνεται και φεύγει. Θα πρέπει να το δούµε διακοµµατικά. Και χαι-
ρετίζω και εύχοµαι πραγµατικά να γίνει αυτή η πρότασή σας όλα
τα κόµµατα να συζητήσουµε τι µπορούµε να κάνουµε για αυτούς
τους ανθρώπους να παραµείνουν στα χωριά τους, να συνεχίζουν

να παράγουν, να έχουµε brand names στα ελληνικά προϊόντα, να
κοιτάξουµε την παραγωγή. 

Όµως, δεν µπορώ να πω ότι είστε σε µια δύσκολη θέση. Και
γιατί είστε εσείς και κάθε Υπουργός; Γιατί πρέπει να ακολουθή-
σετε τις επιταγές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες είναι σε
λάθος κατεύθυνση. Θα σας πω και ποια είναι, για να γνωρίζει ο
κόσµος, και η πολιτική µας θέση και η πολιτική µας διαφορά µαζί
σας.

Εµείς, οι Σπαρτιάτες, πιστεύουµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση των
εθνών. Δεν πιστεύουµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση των πολυεθνι-
κών, των τραπεζιτών και των ολιγαρχών. Εξήγησε και ο κ. Κόντης,
ο εισηγητής µας, σε ποια συµφωνούµε και σε ποια διαφωνούµε
στο νοµοσχέδιο.

Και εξηγούµαι: Εφαρµόζετε µε τα άρθρα 30 και 31 σύστηµα
καταγραφής εκποµπής διοξειδίου του άνθρακος, µεθανίου και
διοξειδίου του αζώτου, κάτι που είναι ο κύκλος της ζωής της φυ-
τικής παραγωγής. Όταν αναπτύσσεται το φυτό, δεσµεύει διοξεί-
διο του άνθρακα και όταν πεθαίνει, τελειώσει η παραγωγή στο
χωράφι, αυτό εκλύεται πάλι στην ατµόσφαιρα. 

Ποια είναι, λοιπόν, η απάντηση στην εφαρµογή του συστήµα-
τος καταγραφής αερίων και γιατί ακολουθείτε ένα κονκλάβιο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που είναι σε λάθος κατεύθυνση µε θέµα τα
έντοµα ως νέα τρόφιµα novel foods, το οποίο και θα καταθέσω
στα Πρακτικά; Είναι ο εκτελεστικός κανονισµός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 2025/89 µε την υπογραφή, την πλατιά υπογραφή, της κ.
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν για την έγκριση της διάθεσης στην
αγορά σκόνης αλευροσκώληκα ως νέου τροφίµου της «Novel
Food» και καταθέτω την εν λόγω έγκριση στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Χαλκιάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η εν λόγω, λοιπόν, έγκριση αναφέρει ότι η σκόνη αλευροσκώ-
ληκα θα τοποθετείται σε ψωµιά, γλυκίσµατα, ζυµαρικά, προϊόντα
πατάτας, τυριά, κοµπόστες, που προορίζονται για τον γενικό πλη-
θυσµό. Δηλαδή, η κυρά Λένη και ο κυρ Βαγγέλης που θα πηγαίνει
στον φούρνο να πάρει ψωµί και θα νοµίζει ότι έχει µέσα αλεύρι,
έχει µαγιά, έχει αλάτι, αυτά τα συστατικά που οι περισσότεροι
γνωρίζουµε, ξαφνικά θα του βγαίνουν σκουληκάκια, θα του βγαί-
νουν σκώληκες µέσα, κάποια σκόνη.

Καταθέτω, επίσης, στα Πρακτικά για την πράσινη συµφωνία ή
πράσινο παραµύθι, όπως το αποκαλεί -και δικαιολογηµένα το
αποκαλεί έτσι- ο Αµερικάνος Πρόεδρος, ο οποίος έχει δίκιο. Με
την τροπολογία 332/21, λοιπόν, και το άρθρο 4 «Εγκατάσταση
φωτοβολταϊκών και ανεµογεννητριών σε γη υψηλής παραγωγής»
έρχεται όλο αυτό το κονκλάβιο και τι µας λέει; Ότι φταίει η αγρο-
τική παραγωγή και για να προστατέψουµε το περιβάλλον πρέπει
να φυτέψουµε εκεί που φυτεύαµε κάποτε τρόφιµα για να φάει ο
πληθυσµός, φωτοβολταϊκά και ανεµογεννήτριες. Δηλαδή, πρό-
κειται για µια απάτη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Χαλκιάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι Έλληνες αγρότες και οι Ευρωπαίοι αγρότες δεν περιµένουν
από την Ευρωπαϊκή Ένωση να δίνει δισεκατοµµύρια των δισεκα-
τοµµυρίων στην Ουκρανία που δεν είναι ευρωπαϊκή χώρα και
αναφέρατε νωρίτερα ότι θέλει να µπει και η Ουκρανία. Είδαµε
τους Έλληνες αγρότες πόσα λεφτά χάσανε από τις επιδοτήσεις
µπαίνοντας οι χώρες των ανατολικών Βαλκανίων. Δεν µπορώ να
φανταστώ όταν η Ουκρανία που θα κατέχει, αν ενταχθεί στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, το 25% της αγροτικής παραγωγής το τι χρή-
µατα έχει να πάρει.

Όµως, φυσικά για τον πόλεµο στην Ουκρανία, για µία µη χώρα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Ευρωπαϊκή Ένωση είχε να δώσει
εκατοντάδες δισεκατοµµύρια, είχε να πει κάτι για την εισβολή.
Για την αδελφή Κύπρο, χώρα- µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
τι µέτρα έχει πάρει η Ευρωπαϊκή Ένωση; Κανένα. 

Και όλος αυτός ο παραλογισµός και η κερδοσκοπία είναι προς
όφελος κάποιων ολιγαρχών και εις βάρος των πολιτών. 

Οι αγρότες µας περιµένουν, κύριε Υπουργέ, να δουν αφαλα-
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τώσεις, να δουν αρδευόµενες εκτάσεις, να φέρετε νοµοσχέδια
να τα χαιρετίσουµε και να τα στηρίξουµε κάτι τέτοια. 

Και κλείνοντας θέλω να πω για την αυριανή ηµέρα ότι από αυτό
εδώ το Βήµα είχα καταθέσει προς όλα τα κόµµατα να θεσπίσουµε
την 28η Φεβρουαρίου σαν ηµέρα µνήµης για την κρατική δυσλει-
τουργία, αναλγησία και τις διαχρονικές παθογένειες ενός πελα-
τειακού κράτους. Δυστυχώς, δεν είδα κανένα κόµµα να το στηρί-
ζει. 

Αύριο, λοιπόν, χαιρετίζουµε τη δηµοκρατική έκφραση του ελ-
ληνικού λαού χωρίς κόµµατα, χωρίς ιδεολογίες. Δεν υπάρχουν
αριστεροί, δεν υπάρχουν δεξιοί, δεν υπάρχουν κεντρώοι, δεν
υπάρχει κανένα κόµµα. Είναι ο ελληνικός λαός που λέει «όχι» στις
διαχρονικές παθογένειες του πελατειακού κράτους που έχετε
στήσει, γιατί αυτό που συνέβη, αυτοί οι νεκροί και, απ’ ότι δια-
φαίνεται και από τα ηχητικά που έχουν βγει, κάποιοι κάηκαν ζω-
ντανοί και είναι τραγικό. Σαν πατέρας δεν µπορώ να διανοηθώ να
ήµουν στη θέση αυτών των ανθρώπων. Το ότι είχαµε νεκρούς
είναι η µια πτυχή. Η άλλη και σοβαρή πτυχή είναι η µη εφαρµογή
της 717, γιατί αν υπήρχε, δεν θα είχε γίνει αυτό, η σύγκρουση µε-
ταξύ των δύο τρένων και θα πρέπει να το ξαναδούµε. 

Θα καταθέσουµε προς όλα τα κόµµατα να κάνουµε την 28η Φε-
βρουαρίου ηµέρα µνήµης, γιατί υπάρχουν θύµατα και στην Ηλεία
που έχουν ξεχαστεί από τις πυρκαγιές του 2007, υπάρχουν θύ-
µατα από την πυρκαγιά στο Μάτι, υπάρχουν θύµατα από τις
πληµµύρες στη Μάνδρα, υπάρχουν φυσικά και οι πενήντα επτά
νεκροί των Τεµπών. Οπότε είµαστε δίπλα τους, είµαστε δίπλα
στον ελληνικό λαό και χαιρετίζουµε και ευελπιστούµε και ευχό-
µεθα να είναι µια ειρηνική διαµαρτυρία του ελληνικού λαού απέ-
ναντι σε όλα αυτά. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο κ. Ψυχογιός από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά

µας ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι ελλιπές και ανεπαρκές για τα
ζητήµατα επιβίωσης που αντιµετωπίζουν σήµερα οι Έλληνες πα-
ραγωγοί. Κάλυψε όλες τις πτυχές του ο εισηγητής µας, ο κ. Κόκ-
καλης.

Θέλω απλώς να αναφερθώ στις διεπαγγελµατικές οργανώσεις
που σε άλλες χώρες της Ευρώπης -στη Γαλλία, στην Ιταλία, στην
Ισπανία- λειτουργούν πολύ καλύτερα και αποτελεσµατικά, γιατί
πράγµατι ο ρόλος τους είναι κρίσιµος και ως συλλογική λειτουρ-
γία και για την ισχυροποίηση της θέσης στον διεθνή ανταγωνι-
σµό, αρκεί να εξασφαλίζουν την επαρκή συµµετοχή των παρα-
γωγών, κάτι το οποίο δεν γίνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Κοινοπραξίες βλέπουµε µε το δίκαιο του αθέµιτου ανταγωνι-
σµού, εµπορικές εταιρείες, δηλαδή, µε έµφαση και προτεραι-
ότητα στους µεσάζοντες, στη µεταποίηση και όχι στην παραγω-
γή, δηλαδή στη βάση της πυραµίδας του πρωτογενούς τοµέα,
σε µια εποχή µάλιστα που οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι µας
πλήττονται πολλαπλώς, µε το κόστος παραγωγής να είναι στα
ύψη -και δεν το αντιµετωπίζετε, κύριε Υπουργέ, επαρκώς, το αντί-
θετο- µε τις τιµές στο χωράφι να είναι στον πάτο και στο ράφι να
είναι στον Θεό λόγω των µεσαζόντων, λόγω των τραπεζών, λόγω
των υπερκερδών, λόγω των καρτέλ, µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ να έχετε
καταφέρει σε αυτά τα έξι χρόνια –γιατί άκουσα ότι έχετε κατα-
φέρει να αλλάξει έξι προέδρους- να είναι στο εξώφυλλο του «Po-
litico» µε αµφορέα που λέει ότι υπάρχει σκάνδαλο 170 εκατοµ-
µυρίων και µε τον ΕΛΓΑ, ο οποίος πρέπει να αλλάξει τον κανονι-
σµό του, να τον αναθεωρήσει. Σας είχαµε αφήσει σχέδιο το 2019,
για να καλύψει και τα υπόλοιπα έτη από την κλιµατική κρίση.

Φτωχοποιούνται, λοιπόν, οι παραγωγοί και εγκαταλείπουν πολ-
λοί από αυτούς τα χωράφια τους. Και αυτή είναι η κατάσταση και
στην Κορινθία και σε όλη την Ελλάδα, γι’ αυτό κινητοποιούνται
οι αγρότες και στον νοµό µου. Και εµείς καταθέσαµε µία σειρά
µέτρων σε έξι σηµεία στον δηµόσιο διάλογο.

Όσον αφορά τη Συµφωνία Mercosur, η οµάδα της Αριστεράς
στην Ευρωβουλή όχι µόνο καταψήφισε, αλλά ανέδειξε το πόσο
επιζήµια και πόσο επικίνδυνη είναι αυτή η Συµφωνία για τα συµ-
φέροντα των Ευρωπαίων παραγωγών και κυρίως για τους Έλλη-
νες αγρότες.

Οι ελληνοποιήσεις και οι αθρόες εισαγωγές προϊόντων στα
οποία υπάρχει υπερεπάρκεια και πολύ καλύτερη ποιότητα στη
χώρα, αλλά και ασφάλεια, διότι τα φυτοφάρµακα που χρησιµο-
ποιούν οι τρίτες χώρες είναι ανεξέλεγκτα -φέρνω το παράδειγµα
των λεµονιών από την Κορινθία- είναι προκλητικές, γιατί έχετε
διαλύσει τους ελεγκτικούς µηχανισµούς.

Στους εργάτες γης δεν έχετε κάνει απολύτως τίποτα. Έχετε
κάνει διµερείς συµφωνίες που δεν έχουν κανένα αποτέλεσµα. Κα-
ταργήσατε τη διάταξη του εργοσήµου του 13Α για τους αλλοδα-
πούς εργάτες γης που υπήρχε. Κάνατε τη διάταξη της τριετίας
για την άδεια εργασίας, η οποία µόνο ελάχιστα έχει λειτουργήσει,
γιατί είναι υποστελεχωµένες οι υπηρεσίες και δεν ακούτε την
ΕΘΕΑΣ που κάνει συγκεκριµένες προτάσεις και παρεµβάσεις όλο
αυτό το διάστηµα.

Στο δε νερό, που είναι βασικό εργαλείο ανάπτυξης αλλά και
κοινωνικής ευηµερίας και εργαλείο για τους αγρότες, τριάντα αρ-
δευτικά έργα σας αφήσαµε, ένα εξ αυτών και το Φράγµα του
Ασωπού στην Κορινθία, το οποίο έχετε καταφέρει, ενώ σας το
παραδώσαµε στο 70%, να έχουν φύγει τα εργοτάξια, να έχει βαλ-
τώσει, να µην προχωρεί, το νερό να πηγαίνει στη θάλασσα και να
µην ξέρουµε αν θα είναι και τελικά ΣΔΙΤ ή υπό δηµόσιο έλεγχο.

Στις ζηµιές του άνω του 30% µε το µέτρο 23 θα θέλαµε να µας
απαντήσετε ευθέως και συγκεκριµένα αν θα κάνετε τη διαδικασία
οργανωµένα και δίκαια µε τις ΔΑΟΚ και τους παραγωγούς, για
να συγκεντρωθούν τα στοιχεία και να καλυφθούν όλοι όσοι πρα-
γµατικά το δικαιούνται.

Και έρχοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο έγκληµα των
Τεµπών. Υπάρχει ένα εκκωφαντικό και πάνδηµο αίτηµα για αλή-
θεια, για δικαιοσύνη και απόδοση ευθυνών, όσο ψηλά και αν
αυτές βρίσκονται. Απέναντι σε αυτό οι δικές σας παραλείψεις και
ανεπάρκειες, όταν όλοι σας προειδοποιούσαν για το επερχόµενο
δυστύχηµα, τα απανωτά ψέµατα διά στόµατος Πρωθυπουργού
και κυβερνητικών στελεχών, που µάλιστα ένας εξ αυτών έφτασε
στο σηµείο να χαρακτηρίσει το έγκληµα των Τεµπών και ως µικρό
ζήτηµα, αλλά και η συγκάλυψη που ακολούθησε, ένα έγκληµα
δηλαδή µετά το έγκληµα, µε την καταστροφή κρίσιµων αποδει-
κτικών στοιχείων στον χώρο της σύγκρουσης και της έκρηξης
αµέσως µετά, όπως ξεκάθαρα προκύπτει από το πόρισµα του
ΕΟΔΑΣΑΑΜ και µάλιστα χωρίς καµία εισαγγελική εντολή, σύµ-
φωνα µε απάντηση που µας έδωσε η Εισαγγελία της Λάρισας σε
ερώτηση που καταθέσαµε στη Βουλή και ενώ σε περιπτώσεις,
όπως το αεροπορικό δυστύχηµα της HELIOS, η περιοχή ήταν πε-
ρίκλειστη για µήνες προκειµένου να συλλεγούν όλα τα απαραί-
τητα δεδοµένα, υλικά και αποδεικτικά στοιχεία. Και βέβαια, µε
µια εξεταστική επιτροπή παρωδία, στην οποία αποκλείστηκαν κρι-
σιµότατοι µάρτυρες για να λάµψει η αλήθεια.

Για αυτούς, λοιπόν, τους λόγους και πολλούς ακόµα αύριο θα
είµαστε στις συγκεντρώσεις σε όλη τη χώρα, συντασσόµενοι µε
την κραυγή της κοινωνίας για οξυγόνο, για οξυγόνο από τη συ-
γκάλυψη, αλλά και για οξυγόνο από τις πολιτικές σας που έχουν
πνίξει το κράτος δικαίου, έχουν πνίξει την κοινωνική ασφάλεια και
την αξιοπρεπή διαβίωση των πολιτών. Θα είµαστε δίπλα τους,
χωρίς να καπελώνουµε, αλλά µε το να τους στηρίζουµε στον
αγώνα τους και κυρίως των συγγενών που έχουν σηκώσει πολύ
µεγάλο βάρος, µεταφέροντας και ενδυναµώνοντας τη φωνή τους
στη Βουλή και την Ευρωβουλή, όπως κάναµε µε σεβασµό αλλά
και αποφασιστικότητα όλο το προηγούµενο διάστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αδελφός του Βάιου Βλάχου,
ενός εκ των θυµάτων του εγκλήµατος των Τεµπών, πρόσφατα
αναφέρθηκε σε ένα σύνθηµα που υπάρχει σε έναν τοίχο της Αρ-
γεντινής και λέει «Memoria, Verdad y Justicia», δηλαδή «Μνήµη,
Αλήθεια και Δικαιοσύνη».

Και να είστε σίγουροι και να είναι σίγουροι και αυτοί που µας
ακούν και µας βλέπουν ότι εµείς από την πλευρά µας θα αξιοποι-
ήσουµε όλα τα µέσα που έχουµε στη διάθεσή µας σε αυτή την
κατεύθυνση µέσα και έξω από τη Βουλή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Μανω-

λάκου από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει τον λόγο και
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µετά ο κ. Κτιστάκης.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είναι γεγονός ότι σήµερα -και δί-

καια- κυριαρχεί η δηµοσίευση του πορίσµατος του ΕΟΔΑΣΑΑΜ
και πολλές από τις διαπιστώσεις του επιβεβαιώνουν το ίδιο κα-
θαυτό το έγκληµα και τις διαχρονικές ευθύνες υποβάθµισης του
σιδηροδρόµου, αλλά και τις κυβερνητικές προσπάθειες συγκά-
λυψης.

Συνεπώς, δεν είναι πολιτικό αφήγηµα το πόρισµα, όπως µας
είπε ο κύριος Υπουργός. Είναι εκτιµήσεις συγκεκριµένων ειδικών
εµπειρογνωµόνων και εκθέτουν ολοφάνερα την Κυβέρνηση και
ό,τι και να πείτε, όποια παράγραφο και να αποµονώσετε.

Και τώρα σχετικά µε το νοµοσχέδιο, βεβαίως, το νοµοσχέδιο
δεν αφορά τον σχεδιασµό της πρωτογενούς παραγωγής, ώστε
να εξασφαλίζονται καλά, ποιοτικά τρόφιµα σε προσιτές τιµές για
τον λαό µας και να αξιοποιούνται οι ευνοϊκές εδαφοκλιµατολογι-
κές συνθήκες και µάλιστα σε περιόδους ιµπεριαλιστικών πολέ-
µων, όπου η αυτάρκεια παίζει πολύ µεγάλο ρόλο. Ότι χρειάζεται
χρειάζεται, λέει το ΚΚΕ –γιατί;- γιατί αυτό που βλέπουµε είναι ότι
συνεχίζεται η µείωση του ποσοστού αυτάρκειας και αυξάνονται
οι εισαγωγές σε βασικά προϊόντα, όταν έχουµε τη δυνατότητα να
παράγουµε για την κάλυψη των διατροφικών αναγκών του λαού,
αλλά και να εξάγουµε.

Παραδείγµατος χάριν, δεν υπάρχει µεγαλύτερο έγκληµα από
την καταστροφή της Βιοµηχανίας Ζάχαρης και συνένοχοι είσαστε
όλοι σας εσείς του ευρωµονόδροµου. Υπήρχαν πέντε εργοστά-
σια, δεν έχουµε τίποτε και εισάγουµε ζάχαρη, ένα προϊόν που
διατηρείται για µεγάλο χρονικό διάστηµα, που αξιοποιεί εδάφη
για καλλιέργεια ζαχαροτεύτλων και παραγωγή ζάχαρης. Υπήρχαν
τα εργοστάσια δηλαδή και µεταποίηση, ταυτόχρονα παραγωγή
χρήσιµων υποπροϊόντων, ακόµα και ζωοτροφών και ενέργειας,
ανάπτυξη δηλαδή στον πρωτογενή, αλλά και τον δευτερογενή
τοµέα.

Γιατί, όµως, καµιά κυβέρνηση δεν έφερε συζήτηση για κάτι τέ-
τοιο; Μα, για να γίνει χρειάζεται κεντρικός επιστηµονικός σχεδια-
σµός που να εξασφαλίζει την εγχώρια παραγωγή µέσα από
ενοποίηση της γης και στήριξη µε κοινωνικοποιηµένα µέσα πα-
ραγωγής και αύξηση της παραγωγικότητας.

Όµως, δεν µπορείτε να το κάνετε. Και δεν µπορείτε -όχι µόνο
εσείς, αλλά και οι προηγούµενοι- γιατί δεν υπάρχει εθνική αγρο-
τική, αλλά µόνο ευρωκοινοτική αγροτική πολιτική µε την οποία
συµφωνείτε, την ψηφίζετε όλοι σας, όλα τα κόµµατα και η χάραξή
της έχει ως στόχο εξαρχής την ανάπτυξη των µεγάλων καπιταλι-
στικών αγροτικών επιχειρήσεων µέσα από την καταστροφή των
µικροµεσαίων εκµεταλλεύσεων. Γι’ αυτό, εξάλλου, το 20% των
µεγαλοαγροτών παίρνει το 80% των επιδοτήσεων και γι’ αυτό η
αναλογία έχει γίνει ακόµα πιο αρνητική. Η Ευρωπαϊκή Ένωση,
δηλαδή, βάζει όρους και προϋποθέσεις και χρησιµοποιεί τις επι-
δοτήσεις ως εργαλείο ξεκληρίσµατος των µικροµεσαίων. Για τον
λόγο αυτό, µπορεί να έρχονται 2,5 δισεκατοµµύρια κάθε χρόνο
σε επιδοτήσεις, όπως έλεγε και ο κύριος Υπουργός, αλλά το
θέµα είναι ποιοι τα απολαµβάνουν και γιατί κάθε χρόνο ξεκληρί-
ζονται οι µικροµεσαίοι. Άρα, έχουν στόχο. Είναι πολύ φανερό,
λοιπόν, ότι εσείς του ευρωµονόδροµου δεν µπορείτε να κάνετε
τέτοιο σχεδιασµό για αυτάρκεια της χώρας µε φθηνά και ποιοτικά
τρόφιµα. 

Επίσης, θέτουµε το εξής ερώτηµα: Είναι, λοιπόν, ένα νοµοσχέ-
διο που ικανοποιεί αιτήµατα επιβίωσης µικροµεσαίων αγροτών
και κτηνοτρόφων, έτσι όπως διατυπώθηκαν στα µπλόκα του
αγώνα; Όχι, βέβαια. Δεν µιλάτε ούτε για µείωση του κόστους πα-
ραγωγής ούτε για επιδοτήσεις αγροκτηνοτροφικών εφοδίων
ούτε και για κατώτατες εγγυηµένες τιµές που να εξασφαλίζουν
ένα εισόδηµα αξιοπρέπειας για να παραµείνουν στην παραγω-
γική διαδικασία. Όχι δεν ασχολείστε µε αυτά, αλλά στον προσα-
νατολισµό σας είναι να φύγουν και όσα µικροµεσαία αγροτικά
νοικοκυριά έχουν αποµείνει, ώστε να συγκεντρωθεί η γη και η πα-
ραγωγή στις µεγάλες καπιταλιστικές µονάδες. 

Είναι, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο µε διάσπαρτα άρθρα διαφορε-
τικού περιεχοµένου που σε µερικά θέλετε να δώσετε λύσεις,
όπως είναι η υγειονοµική ταφή των νεκρών ζώων και σε άλλα που
ουσιαστικά είναι εχθρικά για τους µικροµεσαίους αγρότες. 

Ενδιαφέρεστε για τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις στις
οποίες επιβάλλετε να συνυπάρχουν αγρότες µε εµπόρους και µε-
ταποιητές, δηλαδή ο λύκος µε τα πρόβατα. Και σας ρωτάµε: Τι
έχουν αποδώσει µέχρι τώρα οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις; Δι-
ευκόλυναν την επιβίωση των µικροµεσαίων αγροτών; Όχι, βέβαια,
γιατί δεν ήταν αυτός ο στόχος. Τώρα µε επιπλέον νοµικές ρυθµί-
σεις διευκολύνετε ακόµη πιο πολύ τους επενδυτές να εξασφαλί-
σουν ακίνητα και άλλα προνόµια, τις τράπεζες και τους επιχει-
ρηµατικούς οµίλους, ώστε να έχουν πιο αποτελεσµατικά εργα-
λεία ελέγχου της παραγωγής µέσα από ρυθµίσεις για τις διεπαγ-
γελµατικές.

Ταυτόχρονα, αγνοείτε και περιφρονείτε τα αιτήµατα των αγρο-
τών. Να είστε σίγουροι ότι θα το βρείτε µπροστά σας, γιατί δεν
είναι µόνοι τους. Έχουν την αλληλεγγύη της εργατικής τάξης και
των άλλων λαϊκών στρωµάτων που βιώνουν την ακρίβεια, την
ενεργειακή φτώχεια, τους πλειστηριασµούς, την ανασφάλεια και
την αβεβαιότητα του αύριο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Παρουσιάζετε ότι δήθεν φέρνετε λύση για τα κόκκινα αγροτικά
δάνεια. Κοροϊδεύετε! Βαφτίζετε το κρέας ψάρι, γιατί το µόνο που
εξασφαλίζετε είναι νέα κέρδη των τραπεζικών οµίλων, αφού τους
δίνετε τη δυνατότητα να διεισδύσουν σε µια νέα πηγή κερδοφο-
ρίας από τη διαχείριση των αγροτικών κόκκινων δανείων. Έτσι,
θα µπορεί ο ειδικός εκκαθαριστής να τους τα αναθέτει αντί πινα-
κίου φακής. Καµία προστασία των αγροτών δανειοληπτών, ένας
µεγάλος αριθµός των οποίων έχει καταβάλει δύο και τρεις φορές
το κεφάλαιο που δανείστηκε. 

Πραγµατική λύση για την αγροτιά και τους συνεταιρισµούς της
είναι να δεχθείτε την τροπολογία που κατέθεσε η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΚΚΕ που δίνει πραγµατική ανακούφιση και µία
ανάσα. Γι’ αυτό η οργή και η αγανάκτηση για τη σκληρή αντιλαϊκή
πολιτική σας που είναι δεδοµένη, εξάλλου τη συναντάµε παντού,
θα εκφραστεί εκκωφαντικά και µάλιστα σε µέγεθος που δεν έχει
ξαναγίνει στα αυριανά συλλαλητήρια µε την πανελλαδική απερ-
γία των συνδικάτων. Θα νεκρώσουν όλοι οι χώροι δουλειάς, µα-
γαζιά θα κλείσουν και οι αγρότες θα είναι µε τα τρακτέρ τους στις
πλατείες και θα φωνάζουν όλοι µαζί ότι το έγκληµα στα Τέµπη
δεν έχει ξεχαστεί και γι’ αυτό δεν θα συγκαλυφθεί.

Ταυτόχρονα, δίκαια διεκδικούν µέτρα ασφάλειας της ανθρώ-
πινης ζωής σε κάθε χώρο δουλειάς για να µην υπάρξουν ξανά
νέα Τέµπη. Εµείς καλούµε αύριο όλους και όλες που ασφυκτιούν
από την πολιτική που θυσιάζει τις ανάγκες µας σε κάθε πτυχή της
ζωής µας για τα κέρδη των λίγων, των καπιταλιστών να είναι µα-
ζικά στις πλατείες και τους δρόµους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, πρέπει να ολοκληρώσετε, σας παρακαλώ. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Οξυγόνο µας η πάλη για το δίκιο
µας, για την ανατροπή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εγώ,

κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κτιστάκης και αµέσως µετά η κ. Γρη-

γοράκου από το ΠΑΣΟΚ.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα εστιάσω σε µερικά µόνο βασικά σηµεία του νοµοσχεδίου

για να είµαι σύντοµος, δεδοµένου ότι ακολουθούν κι άλλοι συνά-
δελφοι και είναι µία δύσκολη µέρα για όλους. 

Η πρώτη µου επισήµανση αφορά τις διεπαγγελµατικές οργα-
νώσεις. Είναι προς την κατεύθυνση που κινείται και η Ευρωπαϊκή
Ένωση και η ενίσχυσή τους ήταν απαραίτητη, γιατί πρέπει να
υπάρχει ένας αξιόπιστος εταίρος και, κατά την άποψή µου, πρέ-
πει να λάβουν και πιο ενεργό ρόλο, δεδοµένου ότι ιδιαίτερα σε
κάποιους τοµείς, σε κάποιες καλλιέργειες µπορούν να έχουν και
πιο -εντός εισαγωγικών- «ενεργό» παραγωγικό ρόλο.

Όσον αφορά τα κόκκινα δάνεια, γιατί άκουσα προηγουµένως
την κ. Μανωλάκου η οποία ανέφερε ότι οι διατάξεις του σχεδίου
νόµου δεν προσφέρουν κάτι στους αγρότες, αλλά και από κάποι-
ους άλλους συναδέλφους οµιλητές µε ανάλογα σχόλια, δεν
µπορώ να καταλάβω και θα ήθελα να εξηγήσουν για ποιον λόγο
θα είναι σε χειρότερη µοίρα από αυτή που είναι σήµερα ή θα ήταν
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σε πιο δύσκολη µοίρα από αυτή που είναι σήµερα. Ήταν και είναι
ένας βραχνάς που για πρώτη φορά και µε συγκεκριµένες προ-
ϋποθέσεις, τις οποίες ανέλυσε προηγουµένως ο κ. Τσιάρας και
νοµίζω ότι παρέλκει να επαναλάβω, γίνεται στη χώρα µας µια
προσπάθεια που πρέπει να ενισχυθεί. Είναι µια προσπάθεια που
πρέπει να βοηθηθεί και να παρακολουθείται, ούτως ώστε αν χρει-
αστεί, γιατί και αυτό µπορεί να χρειαστεί στο µέλλον, να τροπο-
ποιηθεί και να ενισχυθεί.

Θέλω να αναφερθώ και στην τροπολογία του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος. Επειδή, όπως έχει πει πάρα πολλές φορές και σε
όλες του τις εκφάνσεις, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, οι
αποζηµιώσεις για τις ζηµιές στις καλλιέργειες και τα λοιπά δεν
είναι αµέτρητες, δεν είναι ανεξάντλητες και «λεφτόδεντρα» δεν
υπάρχουν, υπάρχουν κάποια πράγµατα, αυτά τα µικρά, θα έλεγε
κανείς, που ανακουφίζουν ή βοηθούν τους αγρότες σε διάφορα
επιµέρους, δευτερεύουσας ίσως σηµασίας, ζητήµατα.

Ένα από αυτά τα ζητήµατα είναι αυτή η τροπολογία του
Υπουργείου Περιβάλλοντος που τους βοηθάει µε τα φωτοβολ-
ταϊκά στο χωράφι και έπρεπε να γίνει. 

Ένα άλλο, κατά την άποψή µου -και το έχω πει πολλές φορές
και στα αρµόδια Υπουργεία- είναι να καταργηθεί τελείως η εγκα-
τάσταση φωτοβολταϊκών σε γη υψηλής παραγωγικότητας. Δεν
πρέπει να υπάρχει κανένα περιθώριο για την εγκατάστασή τους
πλην των αγροτών, εννοείται. Μιλάω για τις µεγάλες εγκαταστά-
σεις.

Ένα άλλο πρόβληµα που προέκυψε και θα πρέπει να λυθεί,
γιατί επαναλαµβάνω ότι και αυτά τα µικρά δίνουν κάποια ανακού-
φιση στους αγρότες, είναι η επιβολή δηµοτικών τελών στις εγκα-
ταστάσεις φωτοβολταϊκών των αγροτών από ορισµένους
δήµους. Δεν µιλάω για όλες τις εγκαταστάσεις, αλλά µόνο γι’
αυτές που είναι από τους αγρότες.

Επίσης, πριν από λίγο είχα µία συνάντηση µε τον κ. Σκυλακάκη
και έµαθα ότι θα υπάρξει µια θετική εξέλιξη στο πρόβληµα της
άρδευσης που υπάρχει στη Βοιωτία. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι υπάρχουν κάποια µικρά, δευτε-
ρεύουσας ίσως σηµασίας, ζητήµατα που απασχολούν τους αγρό-
τες και δεν είναι αµιγώς οικονοµικής φύσης και τα οποία µπορούν
και θα πρέπει να τους ανακουφίζουν.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ και στο κυρίαρχο σήµερα θέµα,
αυτό του πορίσµατος και του ατυχήµατος των Τεµπών…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Του ατυχήµατος;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Νοµίζω ότι ακούσατε καλά, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Του εγκλήµατος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αφήστε
τον να µιλήσει, σας παρακαλώ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Άκουσα πολλούς, όπως συγκεκρι-
µένα τον κ. Κατρίνη, µια ψύχραιµη φωνή, που καλούσε να µην
υπάρχουν πολιτικές σκοπιµότητες. Και το άκουσα και από άλλους
συναδέλφους. Καλό είναι να το λέµε αυτό, καλό είναι να το ευ-
χόµαστε –γι’ αυτήν την Αίθουσα µιλάω, όχι για την κοινωνία- αλλά
καλό είναι να το κάνουµε και πράξη, γιατί έτσι, κάνοντας πράξη
και αυτό, θα δείξουµε ποιοι πραγµατικά από όλους εµάς εδώ
µέσα πιστεύουµε και βοηθούµε εµπράκτως και ειλικρινώς τους
συγγενείς των θυµάτων και τους τραυµατίες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Πρό-
εδρε, έχετε τον λόγο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ! Τι λέτε; Υποχρέωσή µας!

Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ. 

Η οµιλία µου απόψε δεν απευθύνεται στην Αίθουσα. Απευθύ-
νεται στους ανθρώπους που ετοιµάζονται αύριο να συµµετά-

σχουν σε ένα γεγονός που πιστεύω ότι θα το θυµόµαστε ιστορικά
και βιωµατικά και θα είµαστε περήφανοι. Η οµιλία µου απευθύ-
νεται στους ανθρώπους που συγκινηµένοι, αλλά και αποφασισµέ-
νοι, σε όλη τη χώρα και στο εξωτερικό παίρνουν τη ζωή τους στα
χέρια τους, παρεµβαίνουν για να καθορίσουν το παρόν και το
µέλλον τους και λένε «ποτέ ξανά», ποτέ ξανά φόβος, ποτέ ξανά
«Πάµε και όπου βγει», ποτέ ξανά συγκάλυψη, ποτέ ξανά κοροϊδία
από πολιτικούς, ποτέ ξανά διαφθορά, ποτέ ξανά διαπλοκή, ποτέ
ξανά ελεγχόµενη και υποκινούµενη δικαστική εξουσία, ποτέ ξανά
συσκότιση, ποτέ ξανά συγκάλυψη, ποτέ ξανά προσβολή στη
µνήµη των νεκρών, ποτέ ξανά παραποίηση της αλήθειας, ποτέ
ξανά προπαγάνδα και τροµοκράτηση της κοινωνίας. 

Λένε αυτό το τεράστιο «ποτέ ξανά» που θα το πούµε αύριο µαζί
και θα είναι ηχηρό. Κι όσο και αν οι εξουσίες στη χώρα αυτή κλεί-
νουν τα αυτιά τους εδώ και δεκαετίες, θα το ακούσουν πάρα
πολύ καθαρά. Πάρα πολύ καθαρά! Όπως είναι καθαρό στο
µυαλό και στην καρδιά των οικογενειών των θυµάτων και των θυ-
µάτων που επέζησαν, όπως είναι καθαρό στο µυαλό και στην καρ-
διά των συγγενών που είναι οι ίδιοι οι συνεχιστές, η φωνή των
ανθρώπων τους, ότι αυτός ο αγώνας είναι κοινός µας, αυτή η
µάχη είναι για να τη δώσουµε εµείς στο τώρα, στο σήµερα, αυτή
η υπόθεση είναι προσωπική µας υπόθεση και η δικαιοσύνη είναι
δικαίωµα της κοινωνίας, είναι αγαθό που το αφαιρέσατε εσείς
που αρέσκεστε να διαφεντεύετε τις ζωές και τις ψυχές των αν-
θρώπων, αλλά που τώρα ο κόσµος το διεκδικεί σαν οξυγόνο, το
ζητάει πίσω και θα το πάρει πίσω. 

Θα πάρουµε πίσω τη ζωή µας και τη χώρα µας. Θα πάρουµε
πίσω τα δικαιώµατα των ανθρώπων, το δικαίωµα στη ζωή των
νέων παιδιών, το δικαίωµα κάθε νέου ανθρώπου να µπαίνει στο
τρένο, να µπαίνει στα µέσα µαζικής µεταφοράς, να περπατά στον
δρόµο µε ασφάλεια, όχι µε την ασφάλεια των ΜΑΤ και της κατα-
στολής που φαίνεται να είναι η µόνη ασφάλεια που ξέρετε όσοι
είστε γαντζωµένοι στην εξουσία, αλλά µε την ασφάλεια της ελευ-
θερίας, γιατί η πραγµατική ασφάλεια είναι στην ελευθερία, είναι
στην πρόνοια για τις ζωές των ανθρώπων, είναι στο νοιάξιµο για
το µέλλον των παιδιών, είναι στην πραγµατική έγνοια για τους
πολίτες. 

Αυτήν η έγνοια δεν υπάρχει στη σηµερινή Κυβέρνηση ούτε βέ-
βαια στον Πρωθυπουργό, τον δραπέτη Πρωθυπουργό. Δραπέ-
τευσε σήµερα ο κ. Μητσοτάκης και πήγε όσο πιο µακριά µπο-
ρούσε. Την παραµονή της πιο µεγαλειώδους εκδήλωσης της
διεκδίκησης δικαιοσύνης, ο κ. Μητσοτάκης πήγε στο Άµπου Ντά-
µπι, όσο πιο µακριά µπορούσε, για να µην ακούει, για να µη βλέ-
πει, για να µη φτάνει µέχρι την αντίληψή του η ηχηρή λαϊκή
κοινωνική απαίτηση για δικαιοσύνη, για λογοδοσία, για τιµωρία,
για τιµωρία των ενόχων στους οποίους ανήκουν και οι σηµερινοί
κυβερνώντες κατ’ εξοχήν. 

Έρχοµαι από µια εξαιρετικά συγκινητική εκδήλωση σε ένα σχο-
λείο στο ΓΕΛ του Ρέντη. Στο σχολείο αυτό, στο Γενικό Λύκειο
Αγίου Ιωάννη Ρέντη, φοίτησε ένα παιδί, ο Ντένις Ρούτσι, γεννη-
µένος στις 8 Απριλίου του 2000, που δεν είναι πια ανάµεσά µας.
Ο Ντένις πήρε το τρένο για να φτάσει στη Θεσσαλονίκη. Πήρε
το τρένο και πίστευε ότι θα ξαναδεί το κορίτσι του που δεν πρό-
λαβε να το χαιρετήσει. Πήρε το τρένο και την ώρα που ήταν µέσα
στο τρένο έγραφε µηνύµατα στους φίλους του για τις καθυστε-
ρήσεις και πόσο κρίµα για λίγα ευρώ οικονοµία τόσες ώρες χα-
µένες. Λίγα λεπτά πριν αφαιρεθεί βίαια η ζωή του. 

Ο Ντένις µπορεί να µην είναι πια στη ζωή, είναι όµως ανάµεσά
µας. Είναι ανάµεσά µας, γιατί η µνήµη του, η ύπαρξή του, κινη-
τοποίησε τους δασκάλους του και τους διευθυντές του σχολείου
του να δώσουν το όνοµά του σε ένα αµφιθέατρο και να φροντί-
σουν το όνοµά του, η ύπαρξή του, το πέρασµά του από τη ζωή
να µην ξεχαστεί. Σε µια πλακέτα που δεν γράφει το όνοµα κά-
ποιου µεγάλου πολιτικού ή κάποιου γέροντα σοφού ή κάποιου
σπουδαίου στρατηγού, γράφει το όνοµα ενός παιδιού. Το σχο-
λείο έγραψε ότι δεν θα το ξεχάσει.

Το αµφιθέατρο µε το όνοµα του Ντένις Ρούτσι γέµισε σήµερα
από τους φίλους του, από τους συγγενείς του, από τους συµµα-
θητές του, από τα παιδιά που δεν τον γνώριζαν, αλλά η απώλειά
του έγινε δική τους απώλεια, από τα παιδιά εκείνα που κλαίγανε
στη σκέψη ότι ένα παιδί σαν αυτά έχασε τόσο άδικα τη ζωή του.
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Και στην ύπαρξη αυτών των εκατοντάδων ανθρώπων που βρέθη-
καν σήµερα εκεί και έσφιξαν στην αγκαλιά τους τη µητέρα του
τη Μιρέλλα, τον πατέρα του τον Πάνο, τον αδερφό του τον Κρι-
στιάν, σε όλους αυτούς τους ανθρώπους ζει ο Ντένις και κάθε
ψυχή που χάθηκε και κάθε άνθρωπος που δολοφονήθηκε και
κάθε παιδί που βίαια κόπηκε το νήµα της ζωής του ζει σήµερα σε
εκατοντάδες, σε χιλιάδες, σε εκατοµµύρια ανθρώπους που είναι
αποφασισµένοι να µη συγχωρήσουν, να µην ξεχάσουν, να µη
σταµατήσουν, εάν δεν υπάρξει δικαίωση και δικαιοσύνη. 

Είχατε µάθει εδώ και δεκαετίες να κουκουλώνετε τα οικονοµικά
σκάνδαλα, να συγκαλύπτετε τις ευθύνες σας για υποθέσεις δια-
φθοράς ολκής. Είχατε µάθει µε τερτίπια, µε παιδαριώδεις επινοή-
σεις και τεχνάσµατα και ισχυρισµούς να κοροϊδεύετε όχι τον
κόσµο, αλλά τον εαυτό σας και να νοµίζετε εσείς της εξουσίας,
να νοµίζετε ότι ο κόσµος είναι χαζός. 

Δεν υπάρχει µεγαλύτερη οίηση, µεγαλύτερη αλαζονεία, αλλά
και µεγαλύτερη ύβρις, µεγαλύτερη προσβολή από το να θεωρείς
τον κόσµο χαζό. Ο κόσµος δεν είναι χαζός. Τον καταπιέσατε για
χρόνια, τον κακοποιήσατε για δεκαετίες, του αρνηθήκατε τη ζωή
του και του µεταδώσατε ξανά και ξανά µε τον πιο βίαιο τρόπο
µέσα από τα µέσα ενηµέρωσης, µέσα από φερέφωνα της εξου-
σίας το µήνυµα ότι ο κόσµος δεν αλλάζει και ότι δεν µπορεί να
κάνει τίποτα για να αλλάξει τον κόσµο, για να αλλάξει την πρα-
γµατικότητα, για να καλυτερεύσει αυτήν τη χώρα που τη µετα-
τρέψατε στη χώρα τού «πάµε και όπου βγει», στην κακιά τη χώρα
που σκοτώνει τα παιδιά της, ότι δεν µπορεί να κάνει τίποτε για να
επηρεάσει τον ρου της ιστορίας. Και όταν πείθατε τους ανθρώ-
πους µε αυτήν τη βίαιη επιµονή ότι δεν µπορούν να αλλάξουν τα
πράγµατα, ότι δεν έχουν τη δύναµη, ότι δεν είναι αρκετοί, ξέρατε
πάρα πολύ καλά, ξέρατε πάρα πολύ καλά ότι αυτό είναι ένα
ψέµα, ξέρατε πάρα πολύ καλά ότι αυτοί που µπορούν να αλλά-
ξουν τα πράγµατα αποφασιστικά και καθοριστικά είναι οι άνθρω-
ποι. Ξέρατε πάρα πολύ καλά ότι η µεγαλύτερη δύναµη είναι
στους ανθρώπους και αυτούς τους ανθρώπους επιµένατε να
τους στριµώχνετε στη γωνία, να τους σπρώχνετε στο περιθώριο,
να τους αρνείστε την πρόσβαση στα βασικά, να τους κανοναρ-
χείτε για το πώς θα αναπνεύσουν, πώς θα περπατήσουν, πώς θα
κοιτάξουν, πώς θα µιλήσουν και οι συνήθειες αυτές σάς έµειναν
τόσο που από θέση εξουσίας λέτε τα ίδια στους γονείς που αφαι-
ρέσατε τη ζωή των παιδιών τους. Τους λέτε να κλαίνε βουβά και
να πενθούν ήσυχα. Τους λέτε να εκφράζουν συναισθήµατα και
όχι απόψεις. Τους λέει η Πρόεδρος του Αρείου Πάγου ότι δεν
µπορούν να κρίνουν τη δικαστική εξουσία, γιατί δεν είναι θεσµικοί
παράγοντες. Τους λέει ο Πρόεδρος της Βουλής ότι δεν µπορούν
να πάνε να τον συναντήσουν µε τον τρόπο που θέλουν, αλλά µε
τον τρόπο που θα υπαγορεύσει ο ίδιος.

Όλα αυτά αύριο παίρνουν ένα τέλος. Έχουν για την ακρίβεια
πάρει ένα τέλος στις συνειδήσεις των ανθρώπων εδώ και αρκετό
καιρό, γιατί το έγκληµα των Τεµπών, το έγκληµα των Τεµπών, το
έγκληµα των Τεµπών, το έγκληµα των Τεµπών, θα το πω και θα
συνεχίσω να το λέω όσες φορές χρειαστεί µέχρι να οµολογήσετε
ότι είναι έγκληµα εσείς που το λέτε ατύχηµα σα να ήταν κάποιο
τροχαίο χωρίς θύµατα, το έγκληµα των Τεµπών έκανε όλη την
Ελλάδα να συνειδητοποιήσει ότι η διαφθορά σκοτώνει, ότι τα
ρουσφέτια, η συναλλαγή, οι συµβάσεις που δεν γίνονται έργα,
αλλά µίζες στις τσέπες, οι παρεµβάσεις στη δικαστική λειτουρ-
γία, οι τεχνικές των διορισµών ηµετέρων, των απευθείας αναθέ-
σεων, των νοµικίστικων συγκαλύψεων, όλα αυτά σκοτώνουν. 

Ντράπηκα πραγµατικά για λογαριασµό σας παρακολουθώντας
σήµερα για πάρα πολλή ώρα στο δελτίο ειδήσεων της ΕΡΤ έναν
κυβερνητικό εκπρόσωπο που παραποιούσε ξετσίπωτα, στεγνά το
πόρισµα που ανακοινώθηκε σήµερα, το πόρισµα που αποκαλύ-
πτει τι; Ότι και η συγκάλυψη και οι παρεµβάσεις και οι προσπά-
θειές σας όλα να τα ελέγξετε έχουν τα όριά τους, βρίσκουν το
όριό τους.

Ειπώθηκε σήµερα αυτό που αρνηθήκατε εσείς που χειροκρο-
τάγατε τον κ. Καραµανλή. Ειπώθηκε σήµερα ότι οι παραβιάσεις
της σύµβασης 717, ότι και αυτές οι παραβιάσεις σκότωσαν τα
παιδιά, αυτό για το οποίο ισχυριζόσασταν ότι δεν υπάρχει καµία
απόδειξη και κανένα στοιχείο. 

Ντράπηκα να παρακολουθώ τον εκπρόσωπο του Πρωθυπουρ-

γού να κάνει το άσπρο µαύρο και ντράπηκα επίσης να παρακο-
λουθώ τη δηµόσια τηλεόραση να µεταδίδει αυτήν την προπα-
γάνδα για πάρα πολλή ώρα χωρίς κριτική και το λέω από τη θέση
του ανθρώπου που αγωνίστηκε για να ξανανοίξει η ΕΡΤ όταν την
κλείσατε, δείχνοντας ακριβώς ποια είναι η αντίληψή σας για την
ελευθερία της ενηµέρωσης.

Τα Τέµπη, το έγκληµα των Τεµπών, έκαναν τον κόσµο να συ-
νειδητοποιήσει όχι µόνον ότι µπορεί να κάνει κάτι για να αλλάξει
τα πράγµατα, για να αλλάξει τον κόσµο, αλλά και ότι πρέπει να
κάνει κάτι, ότι οφείλει να κάνει κάτι και αυτήν τη στιγµή απ’ άκρη
σε άκρη στην πατρίδα µας, αλλά και στο εξωτερικό, άνθρωποι
σκέφτονται, δρουν, συζητούν και οργανώνουν αυτό το κάτι που
ο καθένας και η καθεµιά και περισσότεροι µαζί και στο τέλος όλοι
µαζί θα κάνουν και θα κάνουµε. 

Ο αδελφός του Ντένις µ’ έναν φίλο του, τον Ανέστη, µε τρα-
κτέρ έγραψαν τη φράση «Δεν έχω οξυγόνο» σε εκατό στρέµµατα
γης και φαίνεται από τον ουρανό, για να το βλέπουν τα θύµατα,
για να το βλέπουν οι άνθρωποι, για να το ξέρουµε όλοι ότι η
κραυγή αγωνίας, η κραυγή για οξυγόνο θα αρθρώνεται δυνατά
µέχρι να ξαναπάρουµε το οξυγόνο που δικαιούµαστε, µέχρι να
λειτουργήσει η δικαιοσύνη στη χώρα, µέχρι να καθίσουν στο σκα-
µνί οι ένοχοι, αυτοί που αποφεύγουν τη λογοδοσία, αυτοί που
κρύβονται πίσω από την υπουργική και τη βουλευτική ασυλία, ο
κ. Μητσοτάκης, ο κ. Καραµανλής, ο κ. Τριαντόπουλος, όλοι οι
υπεύθυνοι Υπουργοί, Υφυπουργοί, σηµερινοί Βουλευτές που διε-
τέλεσαν Υπουργοί και Υφυπουργοί σε θέσεις ευθύνης, σε θέσεις
που καθόρισαν τις ζωές των ανθρώπων που χάθηκαν.

Στην Ιστορία δεν γράφτηκαν σε λευκές σελίδες, αλλά σε µαύ-
ρες σελίδες oι εξουσίες που προσπάθησαν να καταπνίξουν τους
κοινωνικούς αγώνες και την κοινωνική απαίτηση για δικαιοσύνη. 

Παρακολουθώ και παρακολουθούµε όλες αυτές τις µέρες
έντροµες εξουσίες, έµφοβες εξουσίες να προσπαθούν να τρο-
µοκρατήσουν τους πολίτες, µε κάποιες βοήθειες, µε κάποιους
πρόθυµους, που µε µεγάλη ευαρέσκεια προειδοποιούν τι κακό
µπορεί να συµβεί, όταν οι πολίτες διεκδικούν. Μόνο καλά συµ-
βαίνουν όταν οι πολίτες διεκδικούν.

Το κακό το οποίο εσείς φοβάστε, είναι η απώλεια της εξουσίας
σας. Αυτό όµως δεν είναι κακό για την κοινωνία. Είναι ευεργεσία
για την κοινωνία να φύγουν από την εξουσία πρόσωπα και κόµ-
µατα που καταχράστηκαν την εµπιστοσύνη των ανθρώπων, την
προσδοκία των πολιτών, τα καθήκοντα που τους αναθέτει το Σύ-
νταγµα, τις υποχρεώσεις που αναφύονται από τις θέσεις ευθύνης
τους. 

Είναι πραγµατικά θλιβερό ένας Πρωθυπουργός να προσπαθεί
να εµφανίζει τη δική του πτώση σαν αποσταθεροποίηση της
χώρας. Είναι πραγµατικά λυπηρό µία κυβέρνηση να προσπαθεί
να αποτρέψει τη δροµολογηµένη πια αποδροµή της από την
εξουσία, γιατί είναι θέµα χρόνου -το ξέρετε πολύ καλά- η κοινω-
νική απαίτηση για λογοδοσία να µεταφραστεί σε αποχώρηση
εκείνων που γαντζωµένοι στην εξουσία προσπαθούν να ελέγξουν
τη δικαιοσύνη. 

Παρακολουθούµε έµφοβες εξουσίες παντού και παρακολου-
θούµε και στραγγαλισµένες λειτουργίες παντού. Η κυβερνητική
εξουσία λάφυρο στα χέρια ενός κόµµατος, που η νοµιµοποίησή
του έχει καταρρεύσει κοινωνικά, που η εµπιστοσύνη που του δό-
θηκε έχει συρρικνωθεί δραµατικά, ενός κόµµατος που επιµένει
να επικαλείται τη µονοκρατορία του, ενώ ξέρει πολύ καλά ότι στη-
ρίζεται µόνο σε κάποιες έδρες - µπόνους που του δίνει ο εκλογι-
κός νόµος που φτιάξατε εσείς. 

Παρακολουθούµε δικαστές διορισµένους να συµπεριφέρονται
σαν λοχαγοί των κυβερνητών, να κανοναρχούν τους πολίτες και
τους συγγενείς, να απειλούν και να εµφανίζονται απειλούµενοι,
να προειδοποιούν και να παριστάνουν τους εµφόβους.

Παρακολουθούµε λειτουργούς της δικαιοσύνης να έχουν µε-
τατραπεί σε διεκπεραιωτές της πιο κυνικής κυβερνητικής επιβο-
λής, γιατί πρόκειται για την επιβολή όχι απλώς της εξουσίας,
αλλά για την επιβολή της ατιµωρησίας.

Θέλω να σας πω ότι η δικαιοσύνη ενέπνεε πάντα τους αγώνες
του λαού µας διαχρονικά. «Της δικαιοσύνης, ήλιε νοητέ και µυρ-
σίνη εσύ δοξαστική, µη παρακαλώ σας, µη λησµονάτε τη χώρα
µου». Η δικαιοσύνη κινητοποιεί και το αίτηµα για δικαιοσύνη είναι
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ζωτικό, είναι διαχρονικό και δεν καταπνίγεται. 
Η ανάγκη των ανθρώπων να κάνουν κάτι έχει οδηγήσει αυτήν

τη στιγµή όλη την κοινωνία να κάνει και από κάτι, τις κοινωνικές
οµάδες να απεργούν, τα συνδικάτα, τις εργασιακές οµάδες, τους
µαθητές, τους φοιτητές, να βρουν, να παρεµβαίνουν, να ζητούν
τη ζωή τους και τη δικαιοσύνη. Έχει κινητοποιήσει τους καλλιτέ-
χνες σε όλη τη χώρα να δηµιουργούν. Έχουν γραφτεί πραγµα-
τικά συγκλονιστικά τραγούδια, στίχοι που µένουν στην Ιστορία.
Και αυτά θα σας συνοδεύουν. 

Αύριο είναι µια µέρα ιστορική. Είναι µια µέρα, την οποία όλες
και όλοι, που θα είµαστε εκεί, θα τη θυµόµαστε. Είναι µια µέρα
που σηµατοδοτεί κάτι πάρα πολύ σπουδαίο, τη λαϊκή κυριαρχία,
την ενεργοποίηση των πολιτών, όλων αυτών των πολιτών που για
πολλούς χρόνους, για πολλές δεκαετίες καταφέρατε να τους
κρατάτε µακριά από τις πλατείες και τους δρόµους, αλλά και
εκείνων των πολιτών που ήταν πάντα στις πλατείες και στους
δρόµους, ακόµα και όταν οι πλατείες και οι δρόµοι ήταν άδειοι.
Προσωπικά ανήκω σε εκείνους και σε εκείνες που ήµασταν πάντα
στους δρόµους και στις πλατείες. Έχουµε δει τους δρόµους, τις
πλατείες και τα αµφιθέατρα γεµάτα, αλλά και άδεια και αυτό δεν
ανέσχεσε ποτέ τον αγώνα µας. Η πρώτη συγκέντρωση των συγ-
γενών και των οικογενειών των θυµάτων των Τεµπών εδώ έξω
από τη Βουλή εκείνο το βράδυ του Δεκέµβρη του 2023 είχε λίγο
κόσµο. Είχε όµως µεγάλη αποφασιστικότητα, απεριόριστη αγάπη
για τους ανθρώπους που χάθηκαν και αστείρευτη βούληση για
αγώνα για δικαιοσύνη.

Έχουµε δει, λοιπόν, κύριοι, γιατί δεν ήρθαµε χτες, τις πλατείες
άδειες, έχουµε περπατήσει και σε άδειους δρόµους, σε πορείες
µε λίγους ανθρώπους, έχουµε βρεθεί σε λαοθάλασσες που εµ-
ψυχώνουν και κινητοποιούν και καθορίζουν. Με αυτήν τη σιγου-
ριά και µε αυτήν την αποφασιστικότητα σας λέω ότι αύριο η
πλατεία και οι πλατείες θα είναι γεµάτες. Η πλατεία θα είναι γε-
µάτη και οι δρόµοι θα είναι γεµάτοι και ο κόσµος είναι ο παράγο-
ντας εκείνος που θα καθορίσει την Ιστορία για άλλη µια φορά. 

Εδώ στην Πλατεία Συντάγµατος συγκεντρώθηκαν οι πολίτες
πριν από ενάµιση αιώνα ζητώντας σύνταγµα από τον βασιλιά και
δόθηκε σύνταγµα. Εδώ στην Πλατεία Συντάγµατος αύριο συγκε-
ντρώνονται οι πολίτες και ζητούν δικαιοσύνη. Και τη δικαιοσύνη
δεν σας ζητάµε να τη δώσετε. Τη δικαιοσύνη τη διεκδικούµε και
στο τέλος θα αποδοθεί. Μέχρι το τέλος θα παλεύουµε και αν δεν
αποδοθεί δικαιοσύνη, δεν θα είναι το τέλος. Ελπίζω ότι το έχετε
καταλάβει και είµαι βέβαιη ότι στο τέλος οι πολίτες θα νικήσουν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει η κ. Γρηγοράκου από το ΠΑΣΟΚ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λίγες ώρες η Ελλάδα θα είναι

στους δρόµους. Θα είναι στους δρόµους για δικαιοσύνη, για δια-
φάνεια, για ένα κράτος το οποίο δεν συγκαλύπτει, αλλά ένα κρά-
τος το οποίο προστατεύει τους πολίτες του. 

Και µέσα σε όλα αυτά εµείς εδώ σήµερα συζητάµε ένα άλλο
νοµοσχέδιο - βιτρίνα το οποίο καµία σχέση δεν έχει µε τον πο-
µπώδη τίτλο του. Υποτίθεται ότι το νοµοσχέδιο αυτό στοχεύει
στην ενίσχυση του αγροτικού τοµέα και την επανεκκίνηση της
αγροτικής οικονοµίας, αλλά στην πραγµατικότητα ούτε ενίσχυση
υπάρχει ούτε επανεκκίνηση της αγροτικής οικονοµίας, αλλά µόνο
µια σειρά από διαδικαστικά µπαλώµατα, που θα µπορούσαν να
είχαν ρυθµιστεί µε απλές υπουργικές αποφάσεις.

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο-φάντασµα, χωρίς ουσία, µε «φω-
τογραφικές» διατάξεις οι οποίες κλασικά ευνοούν τους λίγους
και τους ισχυρούς. Έπειτα από έξι χρόνια διακυβέρνησης η Νέα
Δηµοκρατία νοµίζω ότι αναµφισβήτητα έχει αποτύχει παταγωδώς
στο να προασπίσει τα δικαιώµατα του αγροτικού κόσµου. Κάθε
τόσο αλλάζει υπουργούς, κάθε τόσο αλλάζει προέδρους στον
ΟΠΕΚΕΠΕ. Το µόνο που δεν αλλάζει είναι η πολιτική της, η πολι-
τική της διάλυσης του αγροτικού τοµέα της Ελλάδας. 

Υποσχέσεις χωρίς αντίκρισµα, επιδοτήσεις που αργούν ή που
δεν δίνονται καθόλου, σχέδια που µένουν στο χαρτί και αποφά-
σεις που ευνοούν τους λίγους και αφήνουν ξεκρέµαστους τους

πολλούς. Σε µία εποχή πολλαπλών κρίσεων -ενεργειακής, οικο-
νοµικής, κλιµατικής- ποια είναι η απάντηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας στον αγροτικό κόσµο; Αντί για ένα ολοκληρωµένο σχέδιο,
βλέπουµε επικοινωνιακή διαχείριση και αποσπασµατικές ρυθµί-
σεις. 

Οι αγρότες όµως απαιτούν λύσεις και όχι ωραιοποιηµένα αφη-
γήµατα. Η νέα ΚΑΠ αποτελεί πλέον τραυµατική εµπειρία για τους
Έλληνες αγρότες που για το έτος 2024 είδαν το ποσό της προ-
καταβολής της βασικής ενίσχυσης να φτάνει σε ιστορικά χαµηλά,
µε τον αριθµό των δικαιούχων να είναι µικρότερος συγκριτικά µε
όλα τα χρόνια εφαρµογής της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. 

Η Ελλάδα παραµένει η µοναδική ευρωπαϊκή χώρα όπου οι
αγρότες δεν γνωρίζουν µε ακρίβεια ούτε το ποσό των ενισχύ-
σεων που θα λάβουν ούτε όµως και το πότε θα πληρωθούν. Και
όλα αυτά όταν το κόστος παραγωγής είναι δυσβάστακτο, όταν η
λειψυδρία και η ανοµβρία αποτελούν καθηµερινότητα των αγρο-
τών, όταν ακόµη συντηρείται το απαρχαιωµένο σύστηµα ασφά-
λισης του ΕΛΓΑ που δεν συµπεριλαµβάνει και δεν καλύπτει τις
νέες επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής, όταν οι αθρόες εισα-
γωγές αγροτικών προϊόντων πλήττουν τους Έλληνες παραγω-
γούς την ώρα που οι έλεγχοι στην αγορά είναι ανεπαρκείς, όταν
τα έργα υποδοµών καθυστερούν, όταν οι ενεργειακές κοινότητες
παραµένουν στα χαρτιά. 

Και φυσικά, κύριε Υπουργέ, από αυτή τη ζοφερή εικόνα του
αγροτικού κόσµου δεν θα µπορούσε να αποτελέσει εξαίρεση η
ιδιαίτερη πατρίδα µου, η Λακωνία. Οι Λάκωνες αγρότες βλέπουν
τις τιµές του ελαιολάδου να καταρρέουν, ενώ στα ράφια των κα-
ταστηµάτων οι τιµές παραµένουν αµετάβλητες για τον κατανα-
λωτή. Βλέπουν τα πορτοκάλια να καταγράφουν πολύ χαµηλές
τιµές, ενώ την ίδια στιγµή ολόκληρη αγορά έχει κατακλυστεί από
αιγυπτιακά πορτοκάλια τα οποία είναι αµφιβόλου ποιότητας,
χωρίς τους ελέγχους οι οποίοι θα έπρεπε να γίνονται. Βλέπουν
την κλιµατική αλλαγή. Δεν βλέπουν όµως ούτε τα έργα υποδοµής
για να ποτίσουν, δεν βλέπουν ούτε τους εργάτες γης για να τους
βοηθήσουν και άµα είναι και πυρόπληκτοι της ανατολικής Μάνης
του 2021 δεν βλέπουν ούτε αποζηµιώσεις ούτε και αυτή την πε-
ριβόητη ΚΥΑ που περιµένουµε προκειµένου να δώσει λύσεις στις
αστοχίες. 

Το δυσθεώρητο όµως κόστος παραγωγής παραµένει: Αύξηση
της τάξεως 28,4% µε έτος αναφοράς το 2020.

Και φυσικά όλα αυτά οδηγούν τους νέους στο να αποµακρύ-
νονται από τον πρωτογενή τοµέα. Οι νέοι, που είναι το µέλλον
της γεωργίας και της κτηνοτροφίας, φεύγουν και εγκαταλείπουν
τη γη, γιατί πολύ απλά δεν υπάρχει κίνητρο, δεν υπάρχει στρα-
τηγική για να τους δελεάσει και να τους βοηθήσει να παραµεί-
νουν στο χωράφι. Η Λακωνία ερηµώνει. 

Βέβαια όλα τα παραπάνω ενδεχοµένως για εσάς να µη λένε
απολύτως τίποτα. Γιατί σου λέει «τι να κάνουµε; Ό,τι και να γίνει
η Λακωνία θα είναι πάντοτε µπλε». Εύχοµαι όµως στις επόµενες
εθνικές εκλογές αυτό να αλλάξει. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, το ΠΑΣΟΚ σε αυτό το
άνευρο νοµοσχέδιο, το οποίο δήθεν διευθετεί τα κόκκινα δάνεια
των αγροτών, έχει καταθέσει δύο σηµαντικές τροπολογίες.

Η πρώτη αφορά τη θέσπιση κάρτας αγροτικού πετρελαίου, την
οποία σας ζητούµε σήµερα να υιοθετήσετε. Η κάρτα αγροτικού
πετρελαίου θα επιτρέπει την αγορά πετρελαίου αγροτικής χρή-
σης χωρίς τον ειδικό φόρο κατανάλωσης.

Όπως επίσης ζητάµε να υιοθετήσετε και τη δεύτερη τροπολο-
γία µας που αφορά την αγροτική περιουσία υπερχρεωµένων γε-
ωργών και κτηνοτρόφων οφειλετών, προκειµένου να τους
επιτραπεί να ασκούν πάντα το επάγγελµά τους και να καλύπτουν
τις εύλογες δαπάνες διαβίωσής τους.

Κλείνοντας θα ήθελα να θυµίσω -αυτό θα άρεσε πάρα πολύ και
στον Υφυπουργό κ. Κέλλα, που είναι από τη Λάρισα- πως βρισκό-
µαστε µόλις µία εβδοµάδα πριν από την επέτειο του Κιλελέρ. Τι
είχε γίνει τότε; Στην εξέγερση του Κιλελέρ οι κολίγοι ξεσηκώθη-
καν διεκδικώντας ένα κράτος δικαίου για την αγροτική γη. Τα µη-
νύµατα εκείνης της εξέγερσης δυστυχώς είναι ακόµα επίκαιρα.
Και γιατί είναι επίκαιρα; Γιατί πολύ απλά σήµερα οι Έλληνες
αγρότες περίµεναν να ακούσουν κάτι από αυτή την Κυβέρνηση,
περίµεναν να βρεθεί µια λύση στα προβλήµατά τους. Αντ’ αυτού
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όµως τι έχουµε; Ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν προσφέρει λύσεις,
αλλά αποτελεί µία συρραφή διατάξεων χωρίς στόχους και στρα-
τηγική και πραγµατικά αυτό είναι λυπηρό. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει η κ. Καραγεωργοπούλου από την Πλεύση Ελευ-

θερίας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Έχει αλλάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πώς έχει

αλλάξει;
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Έχω ζητήσει να µιλήσω λίγο

πιο µετά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα πάτε

τελευταία; 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι και τελευταία!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τι να σας

πω τώρα; Μετά είναι ο κ. Μπαρτζώκας. Θα ήθελα πάρα πολύ να
δώσω τον λόγο στην κυρία Σπυριδάκη, αλλά…

Απ’ ό,τι βλέπω όµως ο κ. Μπαρτζώκας δεν είναι τώρα εδώ. 
Οπότε, ελάτε κυρία Σπυριδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είδατε; Αυτό που θέλατε έγινε. Το θέλαµε κι εµείς βέ-
βαια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ούτε να το
είχαµε στήσει!

Ορίστε, κυρία Σπυριδάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα καλούµαστε να ψηφί-

σουµε άλλο ένα ερανιστικό νοµοσχέδιο, όχι όµως µια οποι-
αδήποτε µέρα, αλλά µια µέρα πριν τη συµπλήρωση δύο χρόνων
από την τραγωδία στα Τέµπη, δύο χρόνια από εκείνη τη νύχτα
που σηµάδεψε βαθιά το συλλογικό ασυνείδητο της ελληνικής κοι-
νωνίας, δύο χρόνια από τον θάνατο και τους τραυµατισµούς αν-
θρώπων στο όνοµα των οποίων χαράχτηκαν ανεξίτηλα χρόνιες
παθογένειες του κράτους.

Είναι πραγµατικά θλιβερό να βλέπουµε επιφανή στελέχη της
Κυβέρνησης λίγες µέρες πριν τη µαύρη επέτειο να αποσταθερο-
ποιούν µε δηλώσεις τους τους πολίτες, να τους τροµοκρατούν
να µην κατέβουν στις διαδηλώσεις, να µιλούν για εργαλειοποίηση
της τραγωδίας, να µας έχουν πει ήδη συνωµοσιολόγους και ξα-
φνικά να µιλούν για αλήθεια και δικαιοσύνη, ξαφνικά να στηρί-
ζουν την προανακριτική επιτροπή, να θέλουν απόδοση ευθυνών
και να σέβονται το δικαίωµα στη διαµαρτυρία. Ποιοι; Αυτοί που
δύο χρόνια πριν µιλούσαν για τραγικό ανθρώπινο λάθος, αυτοί
που καθυστερούσαν και έλεγχαν τη δηµοσιοποίηση πληροφο-
ριών, αυτοί που παγίως αγνοούσαν τις προειδοποιήσεις των ερ-
γαζοµένων στους σιδηροδρόµους, αυτοί που έριξαν τσιµέντο
στον τόπο του εγκλήµατος, αυτοί που προέβησαν από συγκά-
λυψη σε συγκάλυψη, αυτοί που δεν στήριξαν την παραποµπή του
κ. Καραµανλή στον φυσικό του δικαστή, αυτοί που έκλεισαν άρον
άρον την εξεταστική επιτροπή, αυτοί που περήφανοι χειροκρο-
τούσαν τον κ. Καραµανλή σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα. Και η λίστα
δεν έχει τελειωµό. 

Και διερωτώµαι: οφείλεται αυτό σε κάποια πρωτόλεια ξαφνική
ευαισθητοποίηση της Κυβέρνησης; Μα φυσικά όχι. Απλά κατα-
λάβατε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και της Πλειοψηφίας,
ότι δεν έχετε άλλη επιλογή, ότι το θέµα των Τεµπών δεν είναι ένα
ξεχασµένο θέµα, όπως θα θέλατε ή όπως θα ελπίζατε. Ένα θα
σας πούµε: αν θέλετε όντως να πέσει άπλετο φως και διερεύνηση
και απόδοση των ευθυνών, τότε αφήστε τη δικαιοσύνη να κάνει
τη δουλειά της, χωρίς να προκαταλαµβάνετε δηµοσίως την κρίση
της και χωρίς να παρεµβαίνετε οργιωδώς στο έργο της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περνώ τώρα στο σηµερινό θέµα.
Βρισκόµαστε σήµερα ενώπιον ενός νοµοσχεδίου που, παρά τον
τίτλο του, δεν απαντά στις πραγµατικές αγωνίες των αγροτών

µας, δεν ενισχύει ουσιαστικά τον πρωτογενή τοµέα, δεν προσφέ-
ρει λύσεις στα µεγάλα προβλήµατα των παραγωγών µας και κυ-
ρίως δεν δίνει προοπτική στην ελληνική ύπαιθρο. Την ώρα που οι
παραγωγοί µας έχουν βγει στους δρόµους και παλεύουν µε το
υψηλό κόστος παραγωγής, την ακρίβεια, τις ελληνοποιήσεις προ-
ϊόντων, την εισχώρηση ζωονόσων, την αδυναµία εύρεσης εργα-
τών γης, η Κυβέρνηση επιλέγει να φέρει προς ψήφιση ένα
νοµοθέτηµα αποσπασµατικού και διεκπεραιωτικού χαρακτήρα,
γεµάτο ηµίµετρα και ασάφειες. 

Ο πρωτογενής τοµέας όµως απαιτεί γενναία και ολιστικά
µέτρα. Για την αντιµετώπιση του κόστους παραγωγής καταθέ-
σαµε ήδη τροπολογία για την κατάργηση του Ειδικού Φόρου Κα-
τανάλωσης στο πετρέλαιο, ενώ παράλληλα εισηγούµαστε τη
δηµιουργία κάρτας αγρότη που θα επιτρέπει, συνδυαστικά µε την
ενιαία ενίσχυση, την επιστροφή του φόρου µε βάση την κατανά-
λωση πετρελαίου για κάθε καλλιέργεια και κάθε κτηνοτροφική
µονάδα. 

Παράλληλα προτείνουµε να δοθεί προτεραιότητα για ενεργει-
ακές κοινότητες σε οργανώσεις παραγωγών και ΤΟΕΒ, να εξα-
σφαλιστούν κατάλληλοι χώροι και συνδέσεις και να ενισχυθεί η
µεταποίηση και η τυποποίηση.

Επιπλέον, το ΠΑΣΟΚ έχει ήδη προτείνει τη διεκδίκηση ενός τα-
µείου κλιµατικής κρίσης µε την προοπτική να λυθούν τα κρίσιµα
ζητήµατα των αποζηµιώσεων των αγροτών και του ΕΛΓΑ, που
ακόµα περιµένουµε την τροποποίηση του αναχρονιστικού κανο-
νισµού του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πιο σηµαντικό στοιχείο όµως
του νοµοσχεδίου είναι οι ρυθµίσεις σχετικά µε τα κόκκινα δάνεια.
Για πρώτη φορά δίνεται η δυνατότητα στους διαχειριστές να δια-
γράφουν νοµίµως τόσο το κεφάλαιο όσο και τους τόκους. Αλλά
ας µη γελιόµαστε, κανένας δεν βασίστηκε στην καλή θέληση των
διαχειριστών υπέρ των αγροτών, γιατί η ίδια η πράξη δείχνει ότι
αυτή δεν υπάρχει. 

Ας το δούµε στην πράξη. Στο Λασίθι αγρότες µε οφειλές
50.000 ευρώ βλέπουν τα χρέη τους να εκτοξεύονται στις 280.000
ευρώ λόγω των τόκων. Η γη τους είναι υποθηκευµένη, αλλά το
κράτος δεν τους επιτρέπει ούτε να παράγουν ούτε να αποπλη-
ρώσουν. Η ρύθµιση του νόµου 3259 του 2004 παραµένει ανεφάρ-
µοστη, ενώ ο εξωδικαστικός µηχανισµός λειτουργεί αποκλειστικά
υπέρ της PQH. Και σαν να µην έφτανε αυτό, ούτε οι συνεπείς δα-
νειολήπτες µπορούν να διευκολυνθούν. 

Πώς να αντέξει αγροτικός κόσµος τόση αδικία; Η κοινοβουλευ-
τική µας οµάδα όµως, εκφράζοντας αδιάλειπτα τη στήριξή της
στον αγροτικό κόσµο, έχει ήδη καταθέσει τροπολογία µε στόχο
την προστασία της αγροτικής περιουσίας, καθώς προτείνουµε να
δίνεται η δυνατότητα στον αγρότη-οφειλέτη που υποβάλλει αί-
τηση πτώχευσης να ζητεί την εξαίρεση εκείνης της αγροτικής ακί-
νητης περιουσίας που θα του επιτρέψει να συνεχίσει την παρα-
γωγική άσκηση του επαγγέλµατός του για την αξιοπρεπή δια-
βίωση του ιδίου και της οικογένειάς του και κυρίως, για την οικο-
νοµική και κοινωνική του επανένταξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να σταθώ λίγο
στην πραγµατικότητα που βιώνουν οι αγρότες στο Λασίθι που πα-
ραµένει αµετάβλητη, για να µπορούµε να δούµε και κατά πόσο η
σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία λύνει τα προβλήµατα.

Πρόβληµα νούµερο 1: λειψυδρία. 
Ξεκινάµε από το Φράγµα Αποσελέµη. Η στάθµη του νερού έχει

πέσει επικίνδυνα τα τελευταία τρία χρόνια, η πληρότητα είναι στο
40%. Κυβερνητική αντίδραση; Κουβέντες και όχι λύσεις. 

Φράγµα Λιθινών: 35 χρόνια µετά τη µελέτη το έργο σε αδρά-
νεια από το 2014, εγκρίθηκε η επικαιροποίηση της µελέτης και
θα χρειαστούν ακόµα 12 µήνες. Μιλάµε για εγκατάλειψη και όχι
για καθυστέρηση. 

Φράγµα Μπραµιανών: Το κυριότερο έργο από το οποίο αρ-
δεύονται 27.000 στρέµµατα θερµοκηπιακών εγκαταστάσεων. Χά-
θηκε πολύτιµος χρόνος στο γνωστό παιχνίδι ένταξης-επανέντα-
ξης στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας µε σήµερα τη
στάθµη να είναι λιγότερο από 3,5 εκατοµµύρια κυβικά, µε τον
Δήµο Ιεράπετρας να έχει κηρυχθεί σε κατάσταση εκτάκτου ανά-
γκης, αλλά για την Κυβέρνηση είναι όλα καλώς καµωµένα. 

Στις λιµνοδεξαµενές Άη Γιάννη και Χοχλακίων και εκεί καθυ-
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στερήσεις, αλλά αντί για επιτάχυνση των έργων, βλέπουµε το
γνωστό κόλπο νούµερο 2: σπάει το έργο σε υποέργα, διασκορ-
πίζεται σε διαφορετικά χρηµατοδοτικά εργαλεία και η συνέχεια
για εµάς τους Λασιθιώτες είναι γνωστή. 

Και τέλος, Φράγµατα Κρουστά και Καθαρού: έργα που εµφα-
νίζονται και εξαφανίζονται από την ατζέντα ανάλογα µε τις προ-
εκλογικές και πελατειακές ανάγκες. Η πρόληψη όµως δεν
λειτουργεί έτσι, γιατί, όταν η βάνα δεν βγάζει νερό, είναι πλέον
πολύ αργά. 

Τι συµβαίνει όµως και µε τη µάστιγα των ελληνοποιήσεων; Τι
ακριβώς κάνει η Κυβέρνηση; Απολύτως τίποτα. Ντοµάτες από
Μαρόκο και Τουρκία πληµµυρίζουν την ελληνική αγορά µε κό-
στος παραγωγής πολύ χαµηλότερο από το δικό µας. Ο Έλληνας
αγρότης που πληρώνει υπέρογκα έξοδα για ενέργεια, λιπάσµατα,
εργατικά µπαίνει µέσα. 

Δεν είναι όµως µόνο οι ντοµάτες. Οι ελληνοποιήσεις χτυπούν
παντού, µέλι, λάδι, τυρί, και οι δικοί µας παραγωγοί πρέπει να τη-
ρούν αυστηρούς ευρωπαϊκούς κανονισµούς και να εξάγουν προ-
ϊόντα µε συγκεκριµένες προδιαγραφές, ενώ η χώρα µας εισάγει
ανεξέλεγκτα χωρίς καµία προδιαγραφή. Εξάγουµε σαν Ευρώπη,
εισάγουµε σαν να µην είµαστε Ευρώπη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Υπουργέ, η λίστα δεν έχει τελειωµό. Ένας ΟΠΕΚΕΠΕ
πλήρως αναποτελεσµατικός µε σωρεία καταγγελιών και σκανδά-
λων, ένας ΕΛΓΑ υποστελεχωµένος, µε απαρχαιωµένο και ανα-
χρονιστικό κανονισµό, µε παραγωγούς χωρίς αποζηµιώσεις, στο
έλεος των καταστροφών, µε ένα ενεργειακό ισοδύναµο ελλιπές
στην εφαρµογή που τελικά δεν φτάνει ποτέ στον αγρότη, ελλεί-
ψεις εργατών γης, ραγδαία αύξηση παραγωγικού κόστους.

Νοµίζετε ότι οι αγρότες είναι επαίτες, ότι περιµένουν να τους
δώσετε κάποια ενίσχυση για να επιβιώσουν; Όχι. Αυτό που θέ-
λουν είναι ένα κράτος που θα υπερασπίζεται τα προϊόντα µας,
θα διασφαλίσει µια δίκαιη τιµή που θα ανταποκρίνεται και θα είναι
αντάξια του κόπου και του κόστους παραγωγής και όταν έρθει η
καταστροφή, να ξέρουν ότι δεν θα είναι µόνοι και αβοήθητοι,
αλλά θα υπάρχει ουσιαστική προστασία για τον παραγωγό και
τον µόχθο του.

Και κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για εµάς στο
ΠΑΣΟΚ η στήριξη του πρωτογενούς τοµέα δεν είναι απλώς µια
πολιτική επιλογή, είναι αδιαπραγµάτευτη προτεραιότητα, όχι
µόνο γιατί αποτελεί σταθερό και αναµφισβήτητο πυλώνα οικονο-
µίας, αλλά κυρίως γιατί είναι ταυτοτικό για τον τόπο µας, συµ-
βάλλει στην κοινωνική συνοχή. 

Η κοινωνία χρειάζεται µια στρατηγική για την αγροτική παρα-
γωγή και ένα σχέδιο να προστατεύει το εισόδηµα των αγροτών,
να προστατεύει τα προϊόντα µας, να διασφαλίζει την επισιτιστική
επάρκεια και να ενισχύει τις µικροµεσαίες αγροτικές επιχειρή-
σεις. Χρειαζόµαστε ένα σχέδιο µε όραµα που, απ’ ό,τι φαίνεται
από αυτά που µας φέρνετε, η Κυβέρνηση δεν το ξέρει, δεν το
επιθυµεί ή δεν το γνωρίζει. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα γυρί-

σουµε λίγο πίσω. Τον λόγο έχει η κ. Καραγεωργοπούλου και µετά
ο κ. Μπαρτζώκας.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ο κ. Τσιάρας λείπει. Μας έκανε µια έκθεση των επιτευγµάτων

του στη διάρκεια της θητείας του. Παρέλειψε να µας πει βεβαίως
για τον νόµο 4800 του 2021, που είναι ο γνωστός νόµος περί συ-
νεπιµέλειας και καθιέρωσης της δήθεν επιστηµονικής, αλλά όχι
επιστηµονικής, ψευδοέννοιας της γονεϊκής αποξένωσης που έχει
φέρει εδώ και χρόνια σε µια ατέρµονη διαδικασία βασανισµού
και ψυχικής ταλαιπωρίας µητέρες και παιδιά. 

Θα αντιπαρέλθω όµως αυτό το κοµµάτι της εκθείασης της θη-
τείας του, για να επιστρέψω στην τροπολογία µε αριθµό 333. 

Συνεχίζετε να µας εντυπωσιάζετε, κύριοι της Κυβέρνησης.
Ήρθε η κ. Ζαχαράκη και υποστήριξε το άρθρο 6 της τροπολο-

γίας. Ήρθε και η κ. Κεραµέως και υποστήριξε τα άρθρα 1 έως 4.
Γιατί δεν ήρθε κανείς από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης που φέρνει τη διά-
ταξη του άρθρου 5 της συγκεκριµένης τροπολογίας να υποστη-
ρίξει αυτό που κάνετε; Γιατί δεν ήρθε κανείς; Γιατί βρίσκεται µια
τέτοια διάταξη άσχετου του περιεχοµένου που αφορά σε διαφο-
ρετικά υπουργεία µέσα σε µια τροπολογία η οποία έρχεται τη
νύχτα στις 12.00 και σήµερα παρουσιάζεται σε κάποια άρθρα της
από δύο υπουργούς και αυτή η συγκεκριµένη διάταξη δεν υπο-
στηρίζεται από κανέναν. 

Αυτή η διάταξη τι λέει; Λέει ότι µέχρι 30-9-2025 δεν θα κατατί-
θενται νέες αγωγές από τις κτηµατικές υπηρεσίες του δηµοσίου
του Υπουργείου Οικονοµικών κατά των Ελλήνων ιδιοκτητών και
σε αγωγές που έχουν ήδη κατατεθεί θα διακοπεί η εκδίκασή τους
προσωρινά, η πρόοδος της διαδικασίας. Γιατί το κάνετε αυτό;
Αυτό που δεν εξηγείτε είναι γιατί το κάνετε. 

Μήπως γιατί το δηµόσιο αυτήν τη στιγµή βρίσκεται να διεκδικεί
σε νησιωτικές περιοχές, ακριτικές περιοχές, εκεί που διαφυλάσ-
σουν τα σύνορά µας γεωπολιτικά σε περιοχές που αξίζουν της
στήριξης οι νησιώτες, στους Αρκιούς, στα Λέβιθα; Και σε αυτές
ακριβώς τις περιοχές έρχεται το δηµόσιο και ισχυρίζεται µε έωλα
επιχειρήµατα ότι ισχύει το οθωµανικό δίκαιο.

Ακριβώς επειδή δεν µπορεί να είναι νόµω βάσιµες οι αιτιάσεις
του Ελληνικού Δηµοσίου και κινδυνεύουν οι αγωγές του µε απόρ-
ριψη, έρχεται µια διάταξη να αναστείλει τα δικαιώµατα του δη-
µοσίου, µέχρι να νοµοθετήσετε, λέτε, και να µπορέσετε να
υπερασπιστείτε καλύτερα τα εµπράγµατα δικαιώµατα του δηµο-
σίου στην πραγµατικότητα και όχι των Ελλήνων ιδιοκτητών, οι
οποίοι σε ποιο πανδαιµόνιο βρίσκονται αυτήν τη στιγµή; 

Καταγγέλλεται διαρκώς από το νοµικό κόσµο ότι δεν µπορούν
οι ιδιοκτήτες σε πάρα πολλές περιοχές να εντοπίσουν τις ιδιο-
κτησίες τους, ότι δεν δύνανται καν να τις καταχωρήσουν και ότι
η κτηµατογράφηση προχωρεί χωρίς τη δική τους συγκατάθεση
και σε πάρα πάρα πολλές περιπτώσεις δεν µπορούν καν να προ-
βούν σε διορθώσεις στην προβληµατική βάση του Ελληνικού Κτη-
µατολογίου. 

Μέσα από αυτήν την ίδια βάση, σε αυτό το πανδαιµόνιο, πα-
ράλληλα εκδικάζονται ενστάσεις για τα δασικούς χάρτες, στις
όποιες ενστάσεις υπάρχει δυνατότητα αυτοπρόσωπης παράστα-
σης του ενισταµένου µε τον δικηγόρο του, τον νοµικό παρα-
στάτη, ενώ αντίθετα στην παράλληλη εκδίκαση των ενστάσεων
του Ελληνικού Κτηµατολογίου δεν υπάρχει καµία τέτοια δυνατό-
τητα. Τι υπάρχει µόνο; Το υλικό της υπόθεσης στη βάση δεδοµέ-
νων. Και ποια είναι η βάση δεδοµένων; Αυτή που δεν λειτουργεί. 

Άρα, όλο αυτό το αφήγηµα περί προστασίας της περιουσίας
των Ελλήνων και του δηµοσίου, ταυτόχρονα µε την αναστολή της
εκδίκασης αυτών των αγωγών πού στηρίζεται; Και πότε το κάνετε
αυτό; 

Το κάνετε σε χρόνο που είναι σε διαβούλευση νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Γιατί δεν εντάχθηκε διά-
ταξη σε αυτό το νοµοσχέδιο που λήγει η διαβούλευση στις 4
Μαρτίου και θα έρθει στη Βουλή, θα κατατεθεί προσεχώς; Γιατί
το φέρνετε σε µια τέτοια τροπολογία που κανείς δεν καταλαβαί-
νει και µένει στο απυρόβλητο το τι κάνετε µε το Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο; 

Γιατί πολύ απλά υπηρετείτε την πολιτική του κέρδους, του κέρ-
δους που σκοτώνει όµως ή αφαιρεί ιδιοκτησίες, αφαιρεί ελληνική
κυριαρχία, αφαιρεί ελληνικά εδάφη στο τέλος σε µια προβληµα-
τική βάση δεδοµένων που τη διαχείρισή της έχει ένα Υπουργείο
και µόνο.

Πάµε στο νοµοσχέδιο. Για ποιο πράγµα µιλάµε, όταν καταρρέει
η αγροτική παραγωγή στην Ελλάδα; Η χώρα µας κατέγραψε µα-
κράν το µεγαλύτερο ποσοστό µείωσης της αγροτικής παραγω-
γής ανάµεσα στις χώρες της Ένωσης από το 2022 µέχρι το 2023
σύµφωνα µε στοιχεία της Eurostat. Η ελληνική αγροτική παρα-
γωγή µειώθηκε σε ποσοστό ρεκόρ 16% από το 2022 ως το 2023. 

Για µια σειρά λόγων –καρτέλ, κλιµατική αλλαγή, ερηµοποίηση
της υπαίθρου, κρατική αδιαφορία, γήρανση του πληθυσµού- η
αγροτική παραγωγή στη χώρα µας ουσιαστικά πεθαίνει και τα
αποτελέσµατα τα βιώνουµε. Υπάρχουν ενενήντα χιλιάδες ΑΦΜ
που δηλώνουν κτηνοτρόφοι από αυτούς και γάλα παραδίδουν οι
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σαράντα χιλιάδες. Οι υπόλοιποι παίρνουν το µεγαλύτερο ποσο-
στό επιδοτήσεων από ΟΠΕΚΕΠΕ χωρίς να πουλάνε γάλα. 

Κατάλληλος να µας πληροφορήσει βεβαίως θα ήταν ο κ. Αυ-
γενάκης, επικουρούµενος ίσως από τον «επιδοτούµενο αγρότη»,
τον κύριο Πρωθυπουργό, ο οποίος έχει επιβεβαιωθεί από την Κυ-
βέρνηση διά του άλλοτε κυβερνητικού εκπροσώπου, του κ. Οικο-
νόµου, ότι έλαβε για το διάστηµα 2020-2021 αγροτική επιδότηση
8.500 ευρώ από τα ευρωπαϊκά ταµεία. Μην πείτε ότι σας αποδί-
δουµε ψευδείς χαρακτηρισµούς.

Γι’ αυτούς λοιπόν, και εκείνους που δηλώνουν και είναι, και
εκείνους που δηλώνουν χωρίς να είναι, αλλά και για όποιον άλλον
ενδιαφέρεται, τι κάνει η πολιτεία; Επιβάλλει ψηφιακό δελτίο απο-
στολής. Στην ανάπτυξη της πρωτογενούς παραγωγής θα εισφέ-
ρει το ψηφιακό δελτίο αποστολής, ενώ θα παταχθεί ταυτόχρονα
η φοροδιαφυγή, είπε ο καταλληλότατος κ. Πιτσιλής, όπως έγινε
και µε τα myDATA. 

Να θυµίσουµε πως η Hellenic Train «δήλωσε» -σε εισαγωγικά-
τα εµπορεύµατα που µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία. Μας
το δήλωσε και χθες στο πλαίσιο απάντησης σε επίκαιρη ερώτηση
του Κοινοβουλευτικού µας Εκπροσώπου, του κ. Καζαµία, ο κ.
Σταϊκούρας. Η Hellenic Train ενηµέρωσε στις 9-3-2023, µας είπε,
και στις 30-1-2025 για τη σύνθεση και το περιεχόµενο του φορ-
τίου της εµπορευµατικής αµαξοστοιχίας. Βεβαίως δεν είχαν γίνει
ακόµα γνωστά τα πορίσµατα, που διέψευσαν τόσο την εταιρεία
όσο και την Κυβέρνηση, πορίσµατα καταπέλτες. 

Αυτό επίσης που δεν είναι λυµένο από τη δικαιοσύνη είναι αν
ο σιδηρόδροµος κουβαλούσε εκείνη τη µέρα τα δηλητήρια της
φοροδιαφυγής και του θανάτου, που δεν δηλώθηκαν σε κανένα
ψηφιακό ή µη δελτίο αποστολής. Το ίδιο γίνεται και µε το αφο-
ρολόγητο πετρέλαιο των πλοίων, αυτό που το πληρώνουν οι
αγρότες όσο και οι ιδιοκτήτες των πετρελαιοκίνητων ΙΧΕ. 

Κανένα myDATA δεν αποκάλυψε τη λίστα Λαγκάρντ, 2059 Έλ-
ληνες καταθέτες στο παράρτηµα της Γενεύης της τράπεζας
HSBC, όταν βεβαιώθηκαν πρόστιµα 264.585,23 ευρώ, την υπό-
θεση των Panama Papers, όπου 283 Έλληνες διατηρούσαν off-
shore στους φορολογικούς παραδείσους αποκρύπτοντας εκατο-
ντάδες δισεκατοµµύρια ευρώ, τη µεθόδευση φοροαποφυγής των
LuxLeaks από τις Big 4, εννέα εταιρείες µε δραστηριότητα στην
Ελλάδα, που προχώρησαν σε µυστικές συµφωνίες φοροαποφυ-
γής µε τις αρχές του Λουξεµβούργου, τη Λίστα Borjans, 10.588
λογαριασµοί Ελλήνων, οι οποίοι σύµφωνα µε τις γερµανικές
αρχές βρέθηκαν στα αρχεία της ελβετικής τράπεζας UBS και
αφορούσαν φοροδιαφυγή.

Δεν προλαβαίνω να πω πάρα πολλά ακόµα, γιατί δυστυχώς ο
χρόνος τελειώνει και ευχαριστώ για την ανοχή. Ένα τελευταίο
µόνο. Στο Συµβούλιο Υπουργών Γεωργίας και Αλιείας της Ευρω-
παϊκής Ένωσης που έγινε στις 24-2-2025 στις Βρυξέλλες -συµ-
µετείχε ο κ. Τσιάρας- τονίστηκε ότι απαιτούνται πρόσθετα µέτρα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την προσέλκυση νέων στην αγρο-
τική οικονοµία και την εξασφάλιση δίκαιου εισοδήµατος επειδή
χωρίς νέους δεν υπάρχει µέλλον στον πρωτογενή τοµέα. 

Ποιων νέων; Εµείς λέµε ότι πρόκειται γι’ αυτούς τους νέους
που δεν εγκαταλείπουν τη γη µας, δεν εγκαταλείπουν τη χώρα
µας, γιατί είναι τελείως καθαρό ότι η αυριανή µέρα, η 28η Φε-
βρουαρίου, θα είναι η δική τους 28η, µε το δικό τους «ΟΧΙ». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Μπαρτζώκας και ακολουθεί ο κ. Κυριαζίδης.
Κύριε Μπαρτζώκα, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,

συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που αφορά στην ενίσχυση του
αγροτικού τοµέα, την αναβάθµιση των διεπαγγελµατικών οργα-
νώσεων, την οργάνωση των εποπτευόµενων φορέων του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και την επανεκκίνηση
της αγροτικής οικονοµίας. 

Ως άνθρωπος που µεγάλωσε και ζει στην καρδιά µιας αγροτι-
κής περιοχής, στην Ηµαθία, όπου χιλιάδες αγρότες και κτηνο-
τρόφοι δίνουν καθηµερινά τη µάχη της παραγωγής, γνωρίζω
καλά τις αγωνίες τους, τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουν αλλά
και τη δύναµη που κρύβουν µέσα τους. Η Ηµαθία είναι ένας

τόπος µε βαθιά ριζωµένη παράδοση στη γεωργία αλλά και την
κτηνοτροφία, ένας τόπος που έµαθε να σέβεται τη γη, να εργά-
ζεται µε πείσµα και να αντέχει, ακόµη και όταν τα ακραία καιρικά
φαινόµενα δοκιµάζουν τις αντοχές του. 

Οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι µας δεν ασκούν απλώς ένα
επάγγελµα, ακολουθούν έναν τρόπο ζωής και είναι καθήκον µας
να τους στηρίξουµε. Είναι καθήκον µας να τους στηρίξουµε µε
ουσιαστικές πολιτικές και πρακτικά µέτρα. 

Η Κυβέρνησή µας έχει αποδείξει έµπρακτα ότι στέκεται δίπλα
στον αγροτικό κόσµο µετά τις µεγάλες κρίσεις των τελευταίων
ετών –πανδηµία, ενεργειακή κρίση, ακραία καιρικά φαινόµενα.
Έχουµε υλοποιήσει στοχευµένες παρεµβάσεις για να ενισχύ-
σουµε την ανθεκτικότητα του πρωτογενούς τοµέα και αυτό το
νοµοσχέδιο είναι ένα ακόµα βήµα προς την κατεύθυνση αυτή,
ένα νοµοσχέδιο µε σαφή προσανατολισµό, την ενίσχυση της
πρωτογενούς παραγωγής και τη στήριξη των ανθρώπων που κα-
θηµερινά µοχθούν στη γη, στην κτηνοτροφία αλλά και στην αλι-
εία. 

Κλείνουµε εκκρεµότητες σε χρόνια αιτήµατα του αγροτικού κό-
σµου και δίνουµε λύσεις σε δοµικά προβλήµατα, που έχουν τα-
λανίσει τον κλάδο για δεκαετίες. Οι ίδιοι οι αγρότες και οι
κτηνοτρόφοι έχουν εκφράσει επανειληµµένα την ανάγκη για ένα
πιο δίκαιο και λειτουργικό θεσµικό πλαίσιο, που θα επιτρέπει τη
βιώσιµη ανάπτυξη των συνεταιρισµών, θα ενισχύει τη συλλογική
δράση και θα προστατεύει τα συµφέροντά τους. Έχουν τονίσει
τη σηµασία της αποκατάστασης της εµπιστοσύνης στο συνεται-
ρίζεσθαι, καθώς για πολλά χρόνια ο θεσµός των συνεταιρισµών
είχε πληγεί από κακοδιαχείριση και έλλειψη διαφάνειας. 

Σήµερα λοιπόν κάνουµε ένα τολµηρό βήµα προς την αποκατά-
σταση αυτής της εµπιστοσύνης. Η Κυβέρνησή µας ανταποκρίνε-
ται µε αποφασιστικότητα στις ανάγκες του παραγωγικού κόσµου,
προχωρώντας σε στοχευµένες νοµοθετικές παρεµβάσεις για τις
διεπαγγελµατικές οργανώσεις. Διευρύνουµε το πεδίο εφαρµογής
τους, εναρµονίζουµε µε το θεσµικό πλαίσιο µε τις ευρωπαϊκές
κατευθυντήριες γραµµές και δίνουµε λύσεις σε διαχρονικά προ-
βλήµατα που εµπόδιζαν τη λειτουργία τους, µε στόχο να ενισχύ-
σουµε την ανάπτυξη κάθε προϊόντος. 

Για πρώτη φορά εντάσσουµε τους τοµείς της αλιείας και της
υδατοκαλλιέργειας σε αυτό το θεσµικό πλαίσιο. Με αυτήν την
πρωτοβουλία διαµορφώνουµε συνθήκες που διασφαλίζουν τη
χρηστή διοίκηση, ενισχύουν τη διαφάνεια και καθιστούν τα συνε-
ταιριστικά σχήµατα πιο αποτελεσµατικά. 

Στηρίζουµε έµπρακτα τους παραγωγούς, δίνοντάς τους τα
απαραίτητα κίνητρα, ώστε να συµµετέχουν ενεργά, να αξιοποι-
ούν στο έπακρο τις δυνατότητες εργασίας και να διαπραγµα-
τεύονται συλλογικά µε καλύτερους όρους. 

Παράλληλα, προχωράµε στη σύσταση του Εθνικού Συµβου-
λίου Διεπαγγελµατικών Οργανώσεων. Και ας γίνει ξεκάθαρο ότι
δεν πρόκειται για όργανο του Υπουργείου, όπως λανθασµένα
ισχυρίζεται η Αντιπολίτευση, αλλά για έναν κεντρικό φορέα συ-
ντονισµού και συνεργασίας, ένα θεσµικό εργαλείο που θα διευ-
κολύνει τον διάλογο, θα προωθεί την ανταλλαγή τεχνογνωσίας
και θα συµβάλλει στην ανάπτυξη κοινών πολιτικών και δράσεων
προς όφελος όλων των αγροτών. Το συµβούλιο αυτό θα λειτουρ-
γεί µε πλήρη αυτονοµία και δικαίωµα ψήφου θα έχουν αποκλει-
στικά τα µέλη του, ενώ εκπρόσωπος του Υπουργείου θα έχει
δικαίωµα λόγου, ενισχύοντας έτσι τη θεσµική επικοινωνία χωρίς
παρεµβάσεις. Προχωράµε µε σχέδιο, διαφάνεια και όραµα, για
ένα µέλλον όπου η συλλογική δράση θα αποτελεί µοχλό ανάπτυ-
ξης και ευηµερίας για όλους. 

Ολοκληρώνεται πλέον η νοµοθέτηση σχετικά µε τη διαδικασία
εκπόνησης σχεδίων βόσκησης, η οποία πέρυσι τέτοιο καιρό είχε
µεταφερθεί από τις περιφέρειες στο Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, ώστε να εξασφαλιστεί η έγκαιρη ολοκλή-
ρωση των διαδικασιών. 

Καθιερώνεται στη χώρα µας για πρώτη φορά ένα σύγχρονο
και ολοκληρωµένο σύστηµα παρακολούθησης και καταγραφής
των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου σε πραγµατικό χρόνο,
ώστε να διαµορφώσουµε πολιτικές βασισµένες σε πραγµατικά
δεδοµένα, µε στόχο τον περιορισµό της κλιµατικής αλλαγής στη
γεωργία, κάτι το οποίο δεν είναι δευτερεύον. Σε ευρωπαϊκό επί-
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πεδο αποτελεί προτεραιότητα και είναι µια πραγµατικότητα που
δεν µπορούµε να αγνοήσουµε. Αυτή είναι η αλήθεια και αυτήν
την αλήθεια υπηρετούµε µε υπευθυνότητα και ρεαλισµό. 

Ακούσαµε σε επιτροπές και εδώ µέσα χαρακτηρισµούς όπως
«άνθρακες ο θησαυρός» και ισχυρισµούς ότι το νοµοσχέδιο απο-
γοήτευσε τον αγροτικό κόσµο.

Αναρωτιέµαι, όµως, πώς εξηγείτε ότι η Εθνική Ένωση Αγροτι-
κών Συνεταιρισµών είχε θετική στάση στη συνάντηση που είχε µε
τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη, µετά την κατάθεση του
σχεδίου νόµου; Επίσης, πώς εξηγείτε ότι οι ίδιοι οι άνθρωποι του
πρωτογενούς τοµέα βλέπουν θετικά τις παρεµβάσεις που φέρ-
νουµε; Θετική άποψη που εκφράστηκε τόσο στη συνάντηση µε
τον Πρωθυπουργό, όσο και στην επιτροπή. 

Τέλος, ένα από τα πιο κρίσιµα ζητήµατα, αυτό των κόκκινων
αγροτικών δανείων. Όταν µιλάµε για αυτά, µιλάµε για δάνεια που
παραµένουν παγωµένα εδώ και χρόνια, δάνεια που αφορούν εί-
κοσι εννέα χιλιάδες φυσικά πρόσωπα και περισσότερους από
επτακόσιους συνεταιρισµούς. Είναι, λοιπόν, πρόβληµα; Προφα-
νώς και είναι. Τι κάνει, λοιπόν, η Κυβέρνηση µε τη νοµοθετική
ρύθµιση που φέρνει; Για πρώτη φορά δίνεται η δυνατότητα ειδι-
κής διαχείρισης αυτών των δανείων µε την άδεια και την εποπτεία
της Τράπεζας της Ελλάδος. Για πρώτη φορά ο ειδικός εκκαθαρι-
στής θα µπορεί να τα µεταβιβάσει σε άλλον διαχειριστή, ώστε να
υπάρξει πραγµατική αποµείωσή τους. Είναι µια συζήτηση που
εξελίσσεται εδώ και χρόνια και σήµερα φτάνουµε όχι µόνο σε µια
απάντηση, αλλά σε µια θεσµοθετηµένη και ουσιαστική λύση. 

Όµως, να ξεκαθαρίσουµε και κάτι. Δεν χαρίζεται κανένα κόκ-
κινο δάνειο. Αυτό δεν γίνεται άλλωστε. Δεν βγάζουµε λαγούς από
καπέλα. Αυτό, όµως, που κάνουµε είναι να δώσουµε µια νέα προ-
οπτική, ευνοϊκούς όρους για όλο τον αγροτικό κόσµο και να δια-
µορφώσουµε συνθήκες βιώσιµης διαχείρισης αυτών των δα-
νείων, ώστε οι παραγωγοί να απελευθερωθούν από ένα βάρος
που τους καταδιώκει εδώ και δεκαετίες. 

Διότι, ο στόχος είναι ξεκάθαρος, η αναζωογόνηση του πρωτο-
γενούς τοµέα, η αύξηση της αγροτικής παραγωγής και η στήριξη
εκείνων που µοχθούν πραγµατικά και καθηµερινά στη γη. Αυτό
υπηρετεί η ρύθµιση. Αυτό υπηρετούµε όλοι εµείς. Διότι, η αγρο-
τική παραγωγή δεν είναι µόνο η ραχοκοκαλιά της οικονοµίας µας,
είναι η ψυχή της ελληνικής υπαίθρου και η στήριξή της είναι
χρέος όλων µας. 

Ψηφίζουµε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο που στηρίζει τον αγροτικό
κόσµο, ενισχύει την αγροτική οικονοµία και προετοιµάζει το έδα-
φος για ένα πιο βιώσιµο και ανθεκτικό µέλλον για τον ελληνικό
αγροτικό τοµέα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Κυρια-
ζίδης έχει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είµαστε από τις 9.00’ το πρωί. Υπάρχει µια κόπωση, το αντι-

λαµβάνοµαι, αγαπητέ Υπουργέ, κύριε Γενικέ Γραµµατέα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, που βεβαίως βαρύνεται και από άλογες
τοποθετήσεις και προκλητικές πολλές φορές από συναδέλφους. 

Η κατελθούσα συνάδελφος της Πλεύσης Ελευθερίας αναφέρ-
θηκε και στο Κτηµατολόγιο. Μα, δεν υπήρχε Κτηµατολόγιο σε
αυτή τη χώρα. Αυτή η Κυβέρνηση το προχώρησε και το νοµοθέ-
τησε. Πράγµατι, υπήρξαν και υπάρχουν κενά. Γι’ αυτό υπήρχαν
και θα υπάρχουν και καινούργιες νοµοθετήσεις για να καλύψουµε
αυτά τα κενά που υπάρχουν. Είπε και η ίδια ότι τον Μάρτιο κατα-
τίθεται. Πράγµατι, θα υπάρχουν βελτιώσεις τόσο από πλευράς
και των δικηγορικών συλλόγων, αλλά και από πλευράς ιδιωτών
για τη διασφάλιση των εµπράγµατων δικαιωµάτων των ίδιων για
να προχωρήσει θετικά. Τέλος πάντων, θα τα δούµε και πιστεύω
ότι και η Πλεύση Ελευθερίας θα ψηφίσει τη σχετική νοµοθέτηση. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Σε µια εποχή που οι τεχνολογικές
εξελίξεις, η κλιµατική αλλαγή και η διασύνδεση των αγορών κα-
ταρρίπτουν τις µέχρι τώρα εδραιωµένες πρακτικές και αντιλήψεις
για τον πρωτογενή τοµέα, η γεωργική και κτηνοτροφική παρα-
γωγή για να µη βρεθεί ή να µην βρεθούν σε µια µειονεκτική θέση,
υστερώντας του διεθνούς ανταγωνισµού, οφείλουν να εκσυγχρο-
νιστούν και να προσαρµοστούν. 

Ο αγροτικός τοµέας είναι ένας από τους βασικότερους πυλώ-
νες της ελληνικής οικονοµίας, στρατηγικής σηµασίας και για την
ανταγωνιστικότητα και την εξωστρέφεια της. Με το παρόν νοµο-
σχέδιο ενσωµατώνονται ευρωπαϊκές κατευθυντήριες γραµµές
για τη σύσταση και λειτουργία των διεπαγγελµατικών οργανώ-
σεων, αντιµετωπίζονται προβλήµατα που ανέκυψαν στη λειτουρ-
γία των υφιστάµενων οργανώσεων, µε στόχο αυτή να καταστεί
περισσότερο αποτελεσµατική, ενώ ενισχύεται µέσω συγκεκριµέ-
νων κινήτρων, η µεγαλύτερη συµµετοχή, η συνεργασία και η συλ-
λογική εκπροσώπηση των µελών τους, καθώς και η διαφάνεια της
λειτουργίας των διεπαγγελµατικών οργανώσεων, εστιάζοντας
στην αντιπροσωπευτικότητα και τη βιωσιµότητά τους, µειώνο-
ντας δηλαδή την εξάρτησή τους από την εξωτερική χρηµατοδό-
τηση. 

Ειδικότερα, µέσω του νοµοσχεδίου, ρυθµίζονται επιµέρους ζη-
τήµατα που αφορούν τη νοµική µορφή των φορέων που µπορούν
να αναγνωριστούν ως διεπαγγελµατικές οργανώσεις µέσω της
διευκόλυνσης σύστασης και δηµιουργίας τους, την επιβολή ει-
σφοράς σε µη µέλη των εν λόγω οργανώσεων µε την εισαγωγή
µηχανισµού είσπραξης τους για τη χρηµατοδότηση δράσεων που
εξυπηρετούν το κοινό συµφέρον του κλάδου, τη σύσταση Εθνι-
κού Συµβουλίου Διεπαγγελµατικών Οργανώσεων ως κεντρικού
φορέα συντονισµού και συνεργασίας των εν λόγω οργανώσεων
για τη διευκόλυνση του διαλόγου και την ανταλλαγή τεχνογνω-
σίας µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και βεβαίως, την
προώθηση κοινών πολιτικών δράσεων. 

Πιο συγκεκριµένα: Προβλέπονται ρυθµίσεις για ζητήµατα υγει-
ονοµικής φύσης που έχουν προκύψει στο πλαίσιο της διαχείρισης
των πρόσφατων νόσων, πανώλη, ευλογιά και φυσικών καταστρο-
φών, πληµµύρες που σχετίζονται µε την υγειονοµική ταφή νε-
κρών ζώων και ζωικών υποπροϊόντων, για την ενίσχυση της
υγιεινής και ασφάλειας των παραγωγών, αλλά και του περιβάλ-
λοντος από κινδύνους, τη διεύρυνση του πλαισίου για την κά-
λυψη των νέων περιπτώσεων, όπως παραδείγµατος χάριν των
υποπροϊόντων µελισσοκοµίας, καθώς και για τη διευκρίνιση της
διαχείρισης ζητηµάτων υγειονοµικής ταφής. 

Παράλληλα, ρυθµίζονται ζητήµατα που αφορούν τη διεύρυνση
και ενίσχυση του πλαισίου κυρώσεων για την καταπολέµηση της
παράνοµης διακίνησης κτηνιατρικών φαρµάκων.

Στο υφιστάµενο καθεστώς παρατηρούνται νοµικά κενά που
σχετίζονται µε την αυξηµένη παράνοµη διακίνηση κτηνιατρικών
φαρµάκων, συµπεριλαµβανοµένων εµβολίων, χωρίς την απαιτού-
µενη κτηνιατρική συνταγή ή άδεια, κυρίως µέσω της παράνοµης
εισαγωγής από τρίτες χώρες. Έτσι µέσω των νέων ρυθµίσεων
επιβάλλονται αυστηρότεροι έλεγχοι και κυρώσεις, προστατεύεται
η δηµόσια υγεία και µειώνεται η παράνοµη εµπορία φαρµάκων.
Διευκολύνεται και επιταχύνεται η διαδικασία εκπόνησης σχεδίων,
βόσκησης και εξασφάλισης της οµαλής ολοκλήρωσης της διαδι-
κασίας, υποβολής και έγκρισης των διαχειριστικών σχεδίων των
βοσκήσιµων γαιών. 

Μέχρι σήµερα µε το ισχύον καθεστώς δεν παρέχεται η δυνα-
τότητα στον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων να
αναθέτει σε τρίτο φορέα, Νοµικό Πρόσωπο Δηµοσίου Δικαίου ή
Νοµικό Πρόσωπο Ιδιωτικού Δικαίου τη διενέργεια της διαγωνι-
στικής διαδικασίας εκπόνησης διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης. 

Από την άλλη µεριά, το υφιστάµενο προβλεπόµενο χρονικό
πλαίσιο για την ολοκλήρωση της εκπόνησης των σχεδίων βοσκή-
σιµων γαιών δεν κρίνεται επαρκές. Στο εξής µειώνονται οι καθυ-
στερήσεις και διασφαλίζεται η έγκαιρη ολοκλήρωση των διαδι-
κασιών. Δίνεται προτεραιότητα στην ορθή διαχείριση των βοσκή-
σιµων εκτάσεων, µε στόχο την ενίσχυση της παραγωγικότητας
των Ελλήνων κτηνοτρόφων. 

Παρατείνεται η προθεσµία των διαδικασιών σχεδίων βόσκη-
σης, ενώ ταυτόχρονα δίνεται η δυνατότητα για περαιτέρω παρα-
τάσεις µέσω υπουργικών αποφάσεων, αν και εφόσον, δεν έχουν
ολοκληρωθεί µέχρι το 2027. Με αυτόν τον τρόπο οι φορείς απο-
κτούν περισσότερο χρόνο για να προσαρµοστούν στις απαιτή-
σεις, διασφαλίζοντας την επιτυχία των σχεδίων. 

Μέσω του παρόντος νοµοσχεδίου δίνεται επίσης η δυνατότητα
παράτασης έως πέντε έτη στις µισθολογικές συµβάσεις των
αγροτικών συνεταιρισµών, δεδοµένου ότι µέχρι σήµερα δεν είχε
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προβλεφθεί το απαραίτητο µεταβατικό καθεστώς, προκειµένου
να διατηρήσουν οι συνεταιρισµοί την πρόσβασή τους σε παρα-
γωγικές εγκαταστάσεις και δοµές που είναι κρίσιµες για τη λει-
τουργία τους, καθώς και για να βελτιωθεί η αποδοτικότητα της
αξιοποίησης της δηµόσιας και συνεταιριστικής περιουσίας. 

Παράλληλα επιταχύνεται η διαδικασία παραχώρησης κατεχό-
µενων ακινήτων του δηµοσίου για επενδυτικούς σκοπούς για τη
διευκόλυνση της υλοποίησης µεγάλων επενδύσεων που ενι-
σχύουν την τοπική και εθνική οικονοµία για την εξάλειψη χρονο-
βόρων καθυστερήσεων που ήταν ένα µεγάλο εµπόδιο ειδικότερα
στις επενδύσεις του αγροτικού τοµέα. 

Ρυθµίζεται επίσης µια χρονίζουσα κατάσταση που κρατά οµή-
ρους τους Γενικούς Οργανισµός Εγγείων Βελτιώσεων ΓΟΕΒ και
τους Τοπικούς Οργανισµούς Εγγείων Βελτιώσεων ΤΟΕΒ, στην
προσπάθειά τους να µειώσουν περαιτέρω το κόστος ενέργειας
των µελών τους που αποτελεί και µια µάχη προτεραιότητας της
Κυβέρνησης για τη µείωση του κόστους παραγωγής του πρωτο-
γενή τοµέα. Αφορά στη δυνατότητα που δίνεται στους ΓΟΕΒ και
ΤΟΕΒ να εκµισθώνουν τµήµατα ζώνης έργων που έχουν παρα-
χωρηθεί από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης για την εγκα-
τάσταση σταθµών ηλεκτροπαραγωγής ενέργειας. 

Επιπροσθέτως, αντιµετωπίζεται το χρονίζον πρόβληµα που
αφορά την κατοχή ακινήτων από νοµικά πρόσωπα, στα οποία
έχουν εγερθεί βοηθητικοί χώροι, ναοί, χώροι διαµονής και στη
συνέχεια να υπάρξει το παραχωρητήριο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Με την προτεινόµενη ρύθµιση εξυπηρετούνται οι σκοποί του
δηµοσίου συµφέροντος, όπως η διευθέτηση του ιδιοκτησιακού
καθεστώτος αποκλειστικής χρήσης εν λόγω ακινήτων που διαχει-
ρίζεται το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για τον έλεγχο -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- των σπόρων µε µέσα
από πλευράς του Αγροτικής Ανάπτυξης, υπάρχει ένα επιπλέον
σχετικό µέτρο πολύ θετικό.

Τέλος, οφείλω να τονίσω ότι µέσω της συγκεκριµένης ρύθµι-
σης επεκτείνονται οι έλεγχοι για τους σπόρους που είναι επεν-
δεδυµένοι, έτσι ώστε να προστατεύεται γενικά η ποιότητα των
γεωργικών προϊόντων.

Επικαιροποιούνται, επίσης, ζητήµατα που αφορούν τα µέλη
του Γεωργικού Επιµελητηρίου.

Επίσης, τελειώνοντας κάνω την αναφορά ότι καταργείται το
προαιρετικό κριτήριο τριανταετούς υπηρεσίας για την απόκτηση
ιδιότητας οµότιµου µέλους. Συνεχίζουµε, βεβαίως, µε την έννοια
των αγροτικών δανείων, που πράγµατι υπάρχει µία θετική ρύθ-
µιση σε ό,τι αφορά τους συνεταιρισµούς, χωρίς να σηµαίνει ότι
υπάρχει -αν θέλετε- ένα χάρισµα συγκεκριµένο. Απλά διασφαλί-
ζεται η ορθή λειτουργία και συνέχιση της λειτουργίας, για να δια-
σφαλίζεται ο πρωτογενής µας τοµέας.

Σας ευχαριστώ, Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Κυριαζίδη.

Τον λόγο ζήτησε και έχει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, κ. Κέλλας, ο οποίος καλείται στο Βήµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα ερανι-
στικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, το οποίο έρχεται να επιλύσει εκκρεµότητες ετών και να
δώσει λύσεις σε διαχρονικά προβλήµατα του αγροτικού κόσµου.
Ένα νοµοσχέδιο που αποδεικνύει για άλλη µία φορά την ουσια-
στική στήριξη της Κυβέρνησης στον πρωτογενή τοµέα, για τον
οποίο υπάρχει ειδικός σχεδιασµός που υλοποιείται τα τελευταία
χρόνια.

Το υπό εξέταση νοµοσχέδιο περιλαµβάνει τη ρύθµιση των κόκ-
κινων αγροτικών δανείων της PQH, κάτι που κανείς δεν τόλµησε
να κάνει τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια. Για πρώτη φορά και σε
συνεργασία µε την Τράπεζα της Ελλάδος αλλά και την ΕΘΕΑΣ
θα υπάρχει ειδική διαχείριση των συγκεκριµένων δανείων. Ο ει-

δικός εκκαθαριστής δεν µπορεί να κάνει «κουρέµατα» και απο-
µειώσεις κεφαλαίου. Αντίθετα, ο διαχειριστής µπορεί.

Μετά, λοιπόν, από πολλή προσπάθεια, η οποία έχει ξεκινήσει
από το 2020, από τον τότε Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Βο-
ρίδη, καταλήξαµε σήµερα σε αυτή την παρέµβαση, µε την οποία
ο ειδικός εκκαθαριστής θα µπορεί να µεταβιβάσει τα αγροτικά
δάνεια στον διαχειριστή και υπό την εποπτεία της Τράπεζας της
Ελλάδος να παρέχεται η δυνατότητα αποµείωσής τους.

Μας κατηγορείτε, κύριοι της Αντιπολίτευσης, ότι τα δάνεια µει-
ώνονται, δεν χαρίζονται. Μα δεν είπαµε ποτέ εµείς ότι χαρίζονται.
Εµείς δεν µιλήσαµε ποτέ για Σεισάχθεια. Εσείς ήσασταν που σκί-
ζατε τα µνηµόνια. Εµείς αποµειώνουµε.

Γι’ αυτό και σύµφωνα µε τη ρύθµιση θα υπάρξουν γενναίες πε-
ρικοπές των προσαυξήσεων, θα υπάρχουν ρυθµίσεις σε περισ-
σότερες δόσεις και µε µεγαλύτερο χρόνο αποπληρωµής. Σε
ορισµένες περιπτώσεις θα υπάρξει και αναχρηµατοδότηση. Μι-
λάµε για κόκκινα αγροτικά δάνεια που αφορούν, όπως κατά
κόρον έχει λεχθεί, πάνω από είκοσι µία χιλιάδες αγρότες και
επτακόσιους συνεταιρισµούς και είναι συνολικού ύψους τριών 8
δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Ταυτόχρονα, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου µας ρυθµίζει µια
σειρά σηµαντικών θεµάτων:

Με το άρθρο 9 διευρύνεται το πλαίσιο για την υγειονοµική
ταφή ζώων και ζωικών υποπροϊόντων, καλύπτοντας και νέες πε-
ριπτώσεις, πέραν των φυσικών καταστροφών και των επιζωοτιών,
όπως και προϊόντα µελισσοκοµίας. Αν οι δήµοι, που είναι οι καθ’
ύλην αρµόδιοι, αδυνατούν να ορίσουν χώρους υγειονοµικής
ταφής, η υγειονοµική ταφή των νεκρών ζώων θα µπορεί να γίνε-
ται σε χώρο εντός ή εκτός του πλησιέστερου ΧΥΤΑ µε απόφαση
του οικείου γραµµατέα της αποκεντρωµένης περιφέρειας. Απώ-
τερος σκοπός είναι η βελτίωση της υγιεινής καθώς και η ασφά-
λεια των παραγωγών, των κατοίκων και του περιβάλλοντος.

Με το άρθρο 10 ενισχύουµε το πλαίσιο για την καταπολέµηση
της παράνοµης διακίνησης κτηνιατρικών φαρµάκων, συµπεριλαµ-
βανοµένων των εµβολίων µε αυστηρότερους ελέγχους. Αφενός
µεν έτσι προστατεύουµε τη δηµόσια υγεία και αφετέρου για να
ενισχύσουµε τη διαφάνεια στη διάθεση των κτηνιατρικών φαρ-
µάκων.

Διαχειριστικά σχέδια βόσκησης: Απαραίτητα. Έπρεπε να έχουν
γίνει εδώ και πολλά χρόνια, ώστε να έχουµε δίκαιη κατανοµή των
ενισχύσεων και οι επιδοτήσεις να πηγαίνουν επιτέλους σε αυτούς
που παράγουν. Τι κάνουµε µε το νοµοσχέδιο αυτό; Οι τέσσερις
περιφέρειες που είχαν αναλάβει να κάνουν τα διαχειριστικά, επι-
στρέφουν στο Υπουργείο και θα προκηρύξει διαγωνισµό το
Υπουργείο για όλες τις περιφέρειες της χώρας.

Με το άρθρο 14 που αφορά το Άγιο Όρος, αναθέτουµε όλες
τις αρµοδιότητες διενέργειας ελέγχων πιστοποίησης και αδει-
οδότησης παραγωγής, µεταποίησης και διάθεσης των αγροτικών
προϊόντων του Αγίου Όρους από το Κέντρο Διαφύλαξης της
Αγιορείτικης Κληρονοµιάς, που τις είχε µέχρι τώρα, στην Περι-
φέρεια Κεντρικής Μακεδονίας, η οποία διαθέτει απαραίτητο και
εξειδικευµένο προσωπικό και την απαιτούµενη τεχνογνωσία.

Για να διευκολύνουµε τους αγροτικούς συνεταιρισµούς αλλά
και το δηµόσιο, µε το άρθρο 15 δίνουµε τη δυνατότητα παράτα-
σης µέχρι πέντε έτη των µισθωτικών συµβάσεων των αγροτικών
συνεταιρισµών. Θυµίζω ότι µε τον ν.4015/2011 οι µη βιώσιµες
ενώσεις αγροτικών συνεταιρισµών τέθηκαν σε καθεστώς εκκα-
θάρισης και προβλέφθηκε η δυνατότητα µίσθωσης των παραγω-
γικών τους εγκαταστάσεων κατά προτεραιότητα από συλλογικές
αγροτικές οργανώσεις για δέκα έτη. Καθώς πολλές από αυτές
τις συναφθείσες συµβάσεις τελούν υπό εκκαθάριση, έληξαν ή λή-
γουν στο εγγύς µέλλον, χορηγείται αυτή η παράταση.

Έρχοµαι στο άρθρο 16. Για να διευκολύνουµε τη διαδικασία
παραχώρησης ακινήτων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων σε ιδιώτες για επενδυτικούς σκοπούς, µε χρονικό
όριο παραχώρησης τα σαράντα έτη, θεσπίζουµε υποχρέωση του
Υπουργείου η απόφαση στην αίτηση του ενδιαφερόµενου να εκ-
δίδεται εντός τριάντα ηµερών. Στόχος της συγκεκριµένης διάτα-
ξης είναι η ενίσχυση της αγροτικής ανάπτυξης, µέσω της
παράκαµψης της γραφειοκρατίας στη διαδικασία παραχώρησης
ακινήτων που διαχειρίζεται το ΥΠΑΑΤ για επενδύσεις ύψους του-
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λάχιστον 5 εκατοµµυρίων ευρώ και άνω που αφορούν τον αγρο-
τικό τοµέα και τη µεταποίηση.

Παράλληλα, επιτρέπεται στους ΓΟΕΒ και ΤΟΕΒ να εκµισθώ-
νουν χωρίς δηµοπρασία τµήµατα της ζώνης των έργων που τους
έχουν παραχωρηθεί από το ΥΠΑΑΤ για την εγκατάσταση σταθ-
µών ηλεκτροπαραγωγής ΥΑΠΕ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο άρθρο 20 για την απρόσκο-
πτη υλοποίηση του Εθνικού Προγράµµατος για τη Συλλογή Δε-
δοµένων στον τοµέα της αλιείας και της υδατοκαλλιέργειας και
στην Προγραµµατική Περίοδο του ΕΣΠΑ 2021-2027, παρατείνο-
νται οι συµβάσεις έργου του προσωπικού εξαρτηµένης εργασίας
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, των συγχρηµατοδοτούµε-
νων από το ΕΠΑΛΘ 2014-2020 πράξεων έως την ένταξή τους στο
πλαίσιο του ΠΑΛΥΘ 2021-2027.

Έρχοµαι στη ρύθµιση για τους ΓΟΕΒ, τους Οργανισµούς Εγ-
γείων Βελτιώσεων της Θεσσαλίας. Ως γνωστόν µετά τον Daniel
και για την ολιστική διαχείριση των υδάτων της Θεσσαλίας έχει
ιδρυθεί ο ΟΔΥΘ, ο Οργανισµός Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας.
Η θητεία, λοιπόν, των υπαρχόντων διοικητικών συµβουλίων των
Οργανισµών Εγγείων Βελτιώσεων Θεσσαλίας παρατείνεται µέχρι
την καθολική διαδοχή τους από τον ΟΔΥΘ.

Με το άρθρο 26 παρατείνεται η προθεσµία ευνοϊκής ρύθµισης
για τα αγροτικά δάνεια από τα τραπεζικά ιδρύµατα, τα οποία
είχαν θεσπιστεί επί COVID.

Ερχόµαστε στο άρθρο 27. Πρέπει να πούµε ότι οι επιζωοτίες
το περασµένο χρονικό διάστηµα µάς έχουν κάνει πιο έµπειρους
πλέον στη διαχείριση κρίσεων και γι’ αυτό µε το άρθρο 27 δί-
νουµε στο ΥΠΑΑΤ τη δυνατότητα άµεσης θέσπισης µέτρων για
την αντιµετώπιση έκτακτων περιστατικών στον τοµέα της κτηνια-
τρικής, πάντοτε βεβαίως σε εναρµόνιση µε το ενωσιακό δίκαιο.
Με τροπολογία, η οποία κατατέθηκε, καταβάλουµε εφάπαξ επί-
δοµα έως 2.000 ευρώ στους κτηνιάτρους των Διευθύνσεων Κτη-
νιατρικής Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής των περιφε-
ρειών, συµπεριλαµβανοµένων των κτηνιατρικών εργαστηρίων και
των σχολών επαγγελµάτων κρέατος. Πρόκειται για µια απόλυτα
δίκαιη ρύθµιση. Πρόκειται περισσότερο για ηθική αµοιβή και λι-
γότερο για οικονοµική ενίσχυση στην τεράστια προσπάθεια που
κατεβλήθη από τους κτηνιάτρους, των κτηνιάτρων του Υπουρ-
γείου, αλλά και των εποπτευόµενων οργανισµών και των περιφε-
ρειών, σε πολλές περιπτώσεις και ιδιωτών, για την καταπολέµηση
των επιζωοτιών της πανώλης και της ευλογιάς και που στέφθηκε
από επιτυχία η εκρίζωση αυτών των νόσων. Για την υποδειγµα-
τική αντιµετώπιση δε αυτών λάβαµε και τα εύσηµα από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή. 

Έρχοµαι στον ΕΛΓΑ, έναν ασφαλιστικό οργανισµό ο οποίος
µπορεί να έχει πολλά προβλήµατα, µεγάλες καθυστερήσεις στην
καταβολή των αποζηµιώσεων, αλλά έχει και µεγάλο έργο. Πρέπει
να πω ότι την τελευταία πενταετία έχει καταβληθεί συνολικά 1,5
δισεκατοµµύριο ευρώ ως αποζηµιώσεις από τον ΕΛΓΑ. Από
αυτές, οι ασφαλιστικές εισφορές δεν υπερβαίνουν τις 700.000
ευρώ, που σηµαίνει ότι το κράτος επιχορήγησε τον ΕΛΓΑ µε
800.000 ευρώ. 

Από την άλλη πλευρά, όµως, είναι µεγάλος ο χρόνος για την
εκτίµηση ζηµιών και την καταβολή των αποζηµιώσεων, µε δικαιο-
λογηµένα τα παράπονα σε πάρα πολλές περιπτώσεις των αγρο-
τών. Με την τροπολογία αυτή στον προγραµµατισµό του 2026,
προκειµένου να διασφαλιστεί η επάρκεια προσωπικού του ΕΛΓΑ
και να συντοµεύσει ο χρόνος εκτιµήσεων και ζηµιών από φυσικές
καταστροφές, η διάρκεια των συµβάσεων του προσωπικού ΙΔΑΧ
του ΕΛΓΑ ορίζεται σε ένα συν ένα χρόνο. 

Με το µέτρο 23, το οποίο είπαµε ότι θα ενεργοποιήσουµε για
όποια καλλιέργεια έχει ζηµιά µεγαλύτερη από 30% σε σχέση µε
την προηγούµενη χρονιά, πιστεύω ότι συµφωνείτε. Δεν νοµίζω να
υπάρχουν αντιρρήσεις. Αν και άκουσα κάποιες αντιρρήσεις από
την πλευρά της Αντιπολίτευσης, θεωρώ ότι συµφωνείτε. 

Μια κατηγορία αγροτών, ειδικά της Θεσσαλίας, οι οποίοι δι-
καίως θεωρούν εαυτούς αδικηµένους και πραγµατικά έχουµε κα-
θυστερήσει σαν πολιτεία, είναι αυτοί των οποίων τα χωράφια
έµειναν ακαλλιέργητα λόγω φερτών υλικών. Πρέπει, όµως, να πω
ότι και εκεί η διαδικασία ολοκληρώνεται και σε λίγες µέρες θα εί-
µαστε έτοιµοι να πούµε συγκεκριµένα πράγµατα. 

Όπως καθίσταται εµφανές από όλα τα παραπάνω, αγαπητοί
συνάδελφοι, βλέπετε ότι παραµένουµε εµπράκτως συνεπείς στη
δέσµευσή µας για ενδυνάµωση του πρωτογενούς τοµέα και µεί-
ωση των προβληµάτων του αγροτικού κτηνιατρικού και αλιευτι-
κού κόσµου. Και θέλω να θυµίσω ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
είναι αυτή η οποία µείωσε τους φορολογικούς συντελεστές µέχρι
50% για τον αγροτικό κόσµο, µείωσε τον ΦΠΑ για τις ζωοτροφές
και τα λιπάσµατα, επανέφερε και νοµοθέτησε την επιστροφή του
ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο κατά 100%
και ενέταξε τα αγροτικά τιµολόγια ρεύµατος σε χαµηλή τιµή για
τα επόµενα δύο συν οκτώ χρόνια. Και όλα αυτά, παρά τις διαδο-
χικές κρίσεις που κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε: Υγειονοµική,
ενεργειακή, κλιµατική. Κρίσεις που αντιµετωπίσαµε άµεσα, ολι-
στικά και γενναία, µε γρήγορα αντανακλαστικά, αυστηρά µέτρα
και υψηλά ποσοστά αποζηµιώσεων. 

Πριν κλείσουµε, άκουσα κάτι από τη συνάδελφο της Πλεύσης
Ελευθερίας για το άρθρο 5 της τροπολογίας µε γενικό αριθµό
333 και ειδικό αριθµό 22 του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Αγαπητή συνάδελφε, προβλέπεται αναστολή κτηµατολογικών
αγωγών µε ενάγων το δηµόσιο και συγκεκριµένα αναστέλλεται
µέχρι 30 Σεπτεµβρίου του 2025 η άσκηση αγωγών από το δηµό-
σιο για τη διεκδίκηση ιδιωτικών ακινήτων, καθώς και η πρόοδος
αγωγών που έχουν ήδη κατατεθεί και εκκρεµούν. Δεν συµφωνείτε
µε αυτό; Για συγκεκριµένους λόγους γίνεται, για να µειωθεί η
γραφειοκρατία -διότι φτάνουµε στα όρια της παράνοιας της γρα-
φειοκρατίας του δηµοσίου- µέχρι να έρθει η νοµοθετική ρύθµιση.
Έχετε αντίρρηση επ’ αυτής της ρυθµίσεως; 

Αντιµετωπίζουµε έτσι ένα πρόβληµα το οποίο ανέκυψε για αρ-
κετούς ιδιοκτήτες –και θα σας πω λεπτοµέρειες- οι οποίοι βρέ-
θηκαν αντιµέτωποι µε αµφισβήτηση της κυριότητας της περιου-
σίας τους ενόψει ολοκλήρωσης του Κτηµατολογίου και της λήξης
των προθεσµιών για την άσκηση αγωγών διόρθωσης των πρώτων
κτηµατολογικών εγγραφών. Ο κ. Χατζηδάκης, ο Υπουργός Οικο-
νοµικών, για να λύσει το πρόβληµα της γραφειοκρατίας, που είναι
τρέλα σε ορισµένες περιπτώσεις, προέβη σε αυτή την τροπολο-
γία. Νοµίζω ότι συµφωνείτε, εκτός αν δεν το κατάλαβα εγώ καλά. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πρωτογενής το-
µέας δεν είναι θέµα κοµµατικό δεν έχει χρώµα είναι θέµα εθνικό
και δεν χωρούν κοµµατικές αντιπαραθέσεις και παιχνίδια εντυ-
πώσεων. Γι’ αυτό και σας καλώ να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου µας, αναγνωρίζοντας µε ειλικρίνεια την ουσια-
στική συµβολή του στην ενίσχυση της ελληνικής οικονοµίας και
της αγροτικής ανάπτυξης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε
τον κύριο Υπουργό. 

Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµ-
µαχία, ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος. 

Ορίστε, κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε

το νοµοσχέδιο γιατί προέρχοµαι από το Νοµό Δράµας που είναι
αγροτικός νοµός και µας αφορά βεβαίως και ως εκλογική περι-
φέρεια, αλλά δεν µπορώ να µην ξεκινήσω από το µείζον θέµα που
είναι το πολυαναµενόµενο πόρισµα του αρµόδιου φορέα τον
οποίο σύστησε η Κυβέρνηση µε βάση τη νοµοθετική πρωτοβου-
λία που πήρε και το οποίο πόρισµα, ειλικρινά, µας φέρνει προ
των ευθυνών µας, πρωτίστως την Κυβέρνηση και βεβαίως όλους
εµάς, γιατί φωτίζει µε επιστηµονικό, τεκµηριωµένο και αµερόλη-
πτο τρόπο τις συνθήκες κάτω από τις οποίες συνέβη η σύ-
γκρουση των τρένων και βεβαίως η απώλεια 57 ζωών και ο
τραυµατισµός 90 ανθρώπων, που επίσης δεν πρέπει να ξεχνάµε.
Σαφές είναι ότι η απώλεια των ζωών είναι αυτή που σοκάρει την
κοινωνία, αλλά υπάρχουν και 90, αν θυµάµαι καλά, τραυµατίες. 

Τι µας λέει, λοιπόν; Έχουµε τρία στοιχεία από το πόρισµα.
Πρώτον, ότι το µπάζωµα συνετέλεσε στην απώλεια των πληρο-
φοριών και γι’ αυτό ευθύνεται απολύτως η Κυβέρνηση. Δεν είναι
τυχαίο ότι ο Αστυνοµικός Διευθυντής στη συνεδρίαση που προ-
ηγήθηκε του µπαζώµατος, διαφώνησε ρητά και αποχώρησε και
είπε ότι είναι θέµα εισαγγελικής παραγγελίας και µόνο και πρέπει
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να περιφρουρηθεί ο χώρος της σύγκρουσης. Κι έχουµε και την
απάντηση του κυρίου Εισαγγελέα, του κ. Τσόγκα, τον οποίο γνω-
ρίζω διότι υπηρέτησε και στη Δράµα και έχω και προσωπική
γνώση του κυρίου Εισαγγελέα, ότι δεν δόθηκε κανενός είδους
εντολή γι’ αυτή την παράνοµη πράξη. Εδώ, λοιπόν, είναι οι ευθύ-
νες σας, απόλυτες, αµετάθετες και θα δούµε πώς θα εξελιχθεί
αυτή η ιστορία. 

Ψελλίζει ο κυβερνητικός αντιπρόσωπος, γιατί αυτό είναι ένα
τεράστιο θέµα από το οποίο προέκυψε από την πραγµατογνω-
µοσύνη, ότι τα κυβερνητικά στελέχη ήσαν απλώς παρατηρητές.
Αυτό είναι κάτι βεβαίως που, όχι απλώς δεν ισχύει, αλλά όλο το
προηγούµενο διάστηµα υπάρχουν δελτία Τύπου και δηλώσεις οι
οποίες καταδεικνύουν το αντίθετο. Και η ευθύνη, λοιπόν, µεγα-
λώνει γιατί ακόµη και σε αυτή την περίπτωση που υπάρχει ένα
αµερόληπτο –τονίζω- πόρισµα το οποίο εξέδωσε η κατά τον νόµο
επιτροπή, προσπαθείτε να βρείτε δικαιολογίες τέτοιες που να µει-
ώσουν το µέγεθος της ευθύνης σας. 

Τρίτον και εξίσου σηµαντικό είναι το θέµα της έκρηξης. Η πυ-
ρόσφαιρα, λέει η πραγµατογνωµοσύνη, οφείλεται σε άγνωστο
καύσιµο. Εποµένως αυτά που ισχυριζόσαστε -του Πρωθυπουρ-
γού µη εξαιρουµένου- ότι προήλθε από τα έλαια τα οποία είχαν
µέσα οι αµαξοστοιχίες πάνε περίπατο. 

Και κάτι άλλο λέει η πραγµατογνωµοσύνη ότι καίτοι µπαζώθηκε
ο χώρος, κάποια ίχνη ξυλολίου βρέθηκαν στο έδαφος, γεγονός
που µεγεθύνει τις ευθύνες σας. 

Και µε την έννοια αυτή, το πόρισµα αυτό και όσα θα ακολου-
θήσουν δικαιώνουν πλήρως και την κριτική µας και τη θεσµική
µας αγωνία και κυρίως την πολιτική µας πρόταση σε βάρος της
Κυβέρνησης, γιατί αυτό που θα ζήσει η χώρα αύριο ίσως δεν έχει
προηγούµενο. Το παλλαϊκό αίτηµα για δικαιοσύνη και διαφάνεια,
αύριο θα δονήσει τη χώρα. Και αυτό το αίτηµα το οποίο εκφράζει
όλη η κοινωνία, ο καθένας µε τον δικό του τρόπο όπως το προ-
σεγγίζει -δεν είναι µόνοι τους οι συγγενείς των θυµάτων και των
τραυµατιών, είναι όλη η κοινωνία µαζί τους-, διαπερνά τη χώρα
από άκρο σε άκρο και την κοινωνία οριζόντια και κάθετα. 

Θέλω να αναφερθώ σε σειρά τροπολογιών που καταθέσαµε
και αρχίζω από την τροπολογία για την κατάργηση της ειδικής
παραγραφής των υπουργικών αδικηµάτων. 

Και θα περίµενα από την Κυβέρνηση, για λόγους που έχουν
σχέση ακριβώς µε το προηγούµενο που ανέφερα, να καταλήξει
και να αποδεχθεί την τροπολογία αυτή, διότι ναι µεν τροποποίησε
µε το Σύνταγµα το άρθρο 86 -και εδώ ακούγονται διάφορα πρά-
γµατα από την πλευρά της Πλειοψηφίας, ότι µε απόφαση της
Νέας Δηµοκρατίας άλλαξε το άρθρο 86 και καταργήθηκε η απο-
σβεστική προθεσµία των δύο κοινοβουλευτικών περιόδων, αλλά
δεν έγινε έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Έγινε µε την προ-
τείνουσα Βουλή όπου είχε πλειοψηφία ο ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ, δη-
λαδή, το πρότεινε και ήρθε η Αναθεωρητική, η δεύτερη Βουλή,
όπου είχε πλειοψηφία η Νέα Δηµοκρατία και το υπερψήφισε,
όπως το ψήφισαν και όλα τα κόµµατα. Αν, όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
το πρότεινε, δεν µπορούσε να είναι αναθεωρητέα η διάταξη. 

Λέµε, λοιπόν, ότι καίτοι αναθεωρήσαµε τη διάταξη του άρθρου
86 ο εφαρµοστικός νόµος, ο ν.3126, παρέµεινε όπως ήταν και µι-
λάει, λοιπόν, για την παραγραφή όπως προσδιορίζεται στον
νόµο. 

Επειδή, βεβαίως, το Σύνταγµα άλλαξε και επειδή οι αντιφάσεις,
η αντίθεση του νόµου προς το Σύνταγµα για όλους όσοι είµαστε
νοµικοί αποτελεί λόγο µη εφαρµογής του, για να µην υπάρχει
όµως καµία υπόνοια, επειδή η διάταξη η συγκεκριµένη λέει ως ο
νόµος ορίζει -έτσι λέει το Σύνταγµα- και επειδή ο νόµος έχει την
παλιά παραγραφή, καταθέσαµε την τροπολογία για να λήξει ορι-
στικά το θέµα και µε έκπληξη ακούσαµε ότι δεν την αποδέχεστε
χωρίς κανενός είδους απάντηση, εξήγηση, δικαιολόγηση, ενώ ξέ-
ρουµε πάρα πολύ καλά ότι ναι µεν τροποποιήθηκε το Σύνταγµα,
πρέπει να τροποποιηθεί και ο συγκεκριµένος εφαρµοστικός
νόµος και κυρίως αυτό δείχνει µια πολιτική απόφαση ότι θέλουµε
να κλείσουµε κάθε διάδροµο, κάθε δίαυλο µέσα από τον οποίο
θα αµφισβητηθεί η ισχύς της πραγµατικής διάταξης. Δυστυχώς
και σε αυτό κάνετε πίσω. 

Έχουµε καταθέσει τροπολογία για το ελβετικό φράγκο και δεν
ακούσαµε κουβέντα. Έχουµε καταθέσει τροπολογία για τις οφει-

λές των αγροτών και γι’ αυτό δεν έχετε πει τίποτα, όχι µόνο των
αγροτών, των κτηνοτρόφων, των αλιέων, των αγροτικών συνεται-
ρισµών. Και για αυτό δεν έχετε πει τίποτα. Όπως, επίσης, κατα-
θέσαµε και τροπολογία για την παραχώρηση των ακινήτων στους
αγροτικούς συνεταιρισµούς. Και βλέπω ότι οι τροπολογίες που
κάναµε κατά µείζονα λόγο συνέρχονται µε το νοµοσχέδιο που
φέρνετε του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και ειλικρινά δεν
καταλαβαίνω γιατί υπάρχει αυτή η σκληρή στάση απέναντι σε αι-
τήµατα του αγροτικού κόσµου, αιτήµατα τα οποία βασανίζουν,
ταλανίζουν τους αγρότες, για τους οποίους εξ ορισµού έχετε την
ευθύνη. 

Κλείνω µε το εξής: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, οι αγρότες, ο πρωτογενής τοµέας δεν πρέπει να προσεγ-
γίζεται µε αµιγώς οικονοµοτεχνικά κριτήρια. Οι αγρότες φρο-
ντίζουν για τη διατροφική επάρκεια της χώρας και για την κοινω-
νική συνοχή. Εάν αποχωρήσουν οι αγρότες από τον βόρειο
Έβρο, από τις αγροτικές περιοχές, από το λεκανοπέδιο Νευρο-
κοπίου, ποιος θα µείνει στις περιοχές αυτές; Και αντί να στηρί-
ξετε τις περιοχές αυτές µε την ενίσχυση του αγροτικού εισοδή-
µατος, µε την παραµονή των δηµοσίων υπηρεσιών, µε την παρα-
µονή των οργανισµών κοινής ωφέλειας, µε την ενίσχυση των κέ-
ντρων υγείας, γυρίζετε την πλάτη και φέρνετε ένα νοµοσχέδιο
τεχνικού χαρακτήρα, το οποίο δυστυχώς είναι πολύ κατώτερο
του αναµενόµενου και δεν ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις, όπως
αυτές έχουν εκφραστεί πρόσφατα, του αγροτικού κόσµου, αλλά
και γενικότερα της ελληνικής κοινωνίας.

Δεν πρέπει να ξεχνάµε -και τελειώνω- ότι χωρίς τους αγρότες
στη χώρα µας δεν µπορεί να υπάρξει κοινωνική ανάπτυξη και κοι-
νωνική πρόοδος. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµ-

µαχία, ο κ. Μιλτιάδης Ζαµπάρας.
Ορίστε, κύριε Ζαµπάρα, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι δεν έχει ιδιαίτερο

νόηµα -αξία µπορεί να έχει, νόηµα όµως δεν έχει- να µιλήσουµε
για ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης από
τη στιγµή που αυτή η Κυβέρνηση έχει δείξει πλήρη αδιαφορία
για τους αγρότες, για τον αγροτικό κόσµο, υπάρχει σαφής έλ-
λειψη σχεδίου, στρατηγικής, στοχοθεσίας και σε καµία περί-
πτωση δεν µπορούµε να πούµε ότι τα τελευταία έξι χρόνια έχει
κάνει κάτι για να ενισχύσει τον αγροτικό κόσµο. 

Και επειδή προέρχοµαι από έναν νοµό αγροτικό, τον Νοµό Αι-
τωλοακαρνανίας, εκεί οι αγρότες, κύριε Υπουργέ, έχουν µια πολύ
κακή εικόνα σε σχέση µε τα πεπραγµένα σας, ζητούν απαντήσεις,
ζητούν λύσεις, τις οποίες εσείς όχι µόνο δεν δίνετε, αλλά παρα-
τείνετε και τη δικιά τους καθηµερινή καταδίκη. 

Θα ήθελα, όµως, να µπω λίγο στην ταµπακιέρα του νοµοσχε-
δίου και να αναφερθώ πολύ στοχευµένα σε δύο-τρία ζητήµατα
που βάζει το παρόν σχέδιο νόµου. Θα ήθελα να ξεκινήσω την το-
ποθέτησή µου αναφερόµενος στα άρθρα του νοµοσχεδίου που
αφορούν τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις. 

Όπως είναι γνωστό, κύριε Υπουργέ, αυτές οι οργανώσεις
έχουν αντιδράσει έντονα προβάλλοντας πολύ εύλογα και τεκµη-
ριωµένα επιχειρήµατα.

Πρώτον, το σχέδιο νόµου επιτρέπει στις διεπαγγελµατικές ορ-
γανώσεις να έχουν κερδοσκοπικό χαρακτήρα. Από πού προκύ-
πτει αυτό; 

ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Άλλαξε αυτό.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Αυτό αντιβαίνει τον ευρω-

παϊκό κανονισµό. 
Ο κανονισµός καθορίζει ρητά, κύριε συνάδελφε, ότι το πλαίσιο

λειτουργίας τους είναι µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα και η αλ-
λαγή που προωθείται, έστω και µε την αλλαγή, βάζει σοβαρά ζη-
τήµατα από νοµικής και θεσµικής συµµόρφωσης. 

Δεύτερον, προβλέπεται η σύσταση ενός Εθνικού Συµβουλίου
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Διεπαγγελµατικών Οργανώσεων, µια ρύθµιση που υπονοµεύει επί
της ουσίας την αυτονοµία τους και συνιστά µια απροκάλυπτη πα-
ρέµβαση από την πλευρά του κράτους. Γιατί θέλετε πρακτικά να
τις χειραγωγήσετε; 

Οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις, κύριε Υπουργέ -έχει σηµα-
σία να ακουστεί στην αίθουσα της Ολοµέλειας- πρέπει να λει-
τουργούν µε βάση την αρχή της αυτονοµίας και της αυτοδια-
χείρισης και η επιβολή ενός κρατικού οργάνου θα έχει…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): … (δεν ακούστηκε)

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ακούστε µε λίγο. Θα σας
καταθέσω την επιστολή στα Πρακτικά. Μην µε διακόπτετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε,
κύριε Υπουργέ.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Τρίτο βασικό ζήτηµα που
ήθελε το νοµοσχέδιο να βάλει και να εφαρµόσει: Οι διεπαγγελ-
µατικές οργανώσεις έχουν αιτηθεί την παράτασή του ποσοστού
του 15% ως κριτήριο αντιπροσωπευτικότητας πέραν της πεντα-
ετίας, ένα αίτηµα που εσείς απορρίπτετε χωρίς ουσιαστική αιτιο-
λόγηση. Το ποσοστό αυτό έχει αποδειχθεί κρίσιµο για τη διατή-
ρηση της βιωσιµότητας και της λειτουργικότητας των διεπαγγελ-
µατικών οργανώσεων. 

Επιπλέον θα ήθελα να πω ότι οι ρυθµίσεις που προβλέπει η επι-
βολή των εισφορών σε µη µέλη των διεπαγγελµατικών έρχεται
σε σύγκρουση µε το άρθρο 165 του κανονισµού της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 1308/2013. 

Γιατί αναφέρθηκα σε αυτά, κύριε Υπουργέ; Υπάρχει η επιστολή
των διεπαγγελµατικών οργανώσεων 25-2-2025 και της διεπαγ-
γελµατικής οργάνωσης αµπέλου και οίνου και της επιτραπέζιας
ελιάς και του ελληνικού ρυζιού και της φέτας και του αυγού και
προϊόντων αυγού και της κορινθιακής σταφίδας και την καταθέτω
παρακαλώ πολύ στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιλτιάδης (Μίλτος) Ζαµπά-
ρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω τώρα να πάω σε ένα άλλο ζήτηµα που µπαίνει εµβόλιµα
στο παρόν νοµοσχέδιο και αφορά τους ΓΟΕΒ και τους ΤΟΕΒ.
Αναφέρθηκε προηγουµένως ο Υπουργός.

Στο άρθρο 16, λοιπόν, του νοµοσχεδίου, που αφορά την πα-
ραχώρηση εκτάσεων που έχουν ήδη παραχωρηθεί στους ΓΟΕΒ
και τους ΤΟΕΒ για την εγκατάσταση ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας και υποδοµών αποθήκευσης ενέργειας, κατά την άποψη
µας, η συγκεκριµένη ρύθµιση, επειδή ακριβώς δεν περιλαµβάνο-
νταν στη διαβούλευση, εγείρει και πάρα πολύ σοβαρά ερωτή-
µατα για τις προθέσεις της Κυβέρνησης. 

Δεν είναι τυχαίο, κύριε Υπουργέ, ότι έχετε αποφύγει τη διαβού-
λευση στο εν λόγω ζήτηµα. Η Επιστηµονική Επιτροπή, µάλιστα,
της Βουλής έχει ήδη επισηµάνει το προβληµατικό της παραχώ-
ρησης των εκτάσεων χωρίς διαγωνιστικές διαδικασίες, χωρίς
όρους και χωρίς προϋποθέσεις. 

Παράλληλα, έχει αναδείξει και τη νοµική ασυµβατότητα της
αναδροµικής ισχύος της ρύθµισης τόσο µε αποφάσεις του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας όσο και µε την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου.

Ποιος είναι, λοιπόν, ο λόγος που εισάγεται αυτή η διάταξη; Η
απάντηση, κατά την άποψή µας, είναι προφανής. Εξυπηρετεί συ-
γκεκριµένα επιχειρηµατικά συµφέροντα. Δεν υπάρχει καµία ανα-
πτυξιακή στόχευση, καµία µέριµνα για την ενίσχυση του
πρωτογενούς τοµέα. Πρόκειται για µία φωτογραφική διάταξη
που ευνοεί τους µεγαλοεπενδυτές εις βάρος των αγροτών και
της βιώσιµης διαχείρισης των αγροτικών εκτάσεων.

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ, όπως και οι προηγούµενοι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία, στις τροπολο-
γίες που έχει καταθέσει η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα.

Κύριε Υπουργέ, κάτω από κάποιες προϋποθέσεις, κάποια στι-
γµή δηλαδή θα πρέπει να ακούτε και τις προτάσεις που κάνει η
Αντιπολίτευση µε πολύ τεκµηριωµένο τρόπο και να µην κουνάτε
συνεχώς το δάχτυλο λέγοντας ότι η Αντιπολίτευση στερείται προ-
τάσεων.

Πρώτον, προτείνουµε, να αρθεί η άνιση µεταχείριση που υφί-

στανται οι συνεταιρισµοί σε σχέση µε τις παραχωρήσεις ακινήτων
που τους είχαν δοθεί από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και εκκρεµούν στο ΣτΕ. Είναι επιτακτική ανάγκη να δοθεί µία ορι-
ζόντια λύση, διασφαλίζοντας την ελεύθερη µεταβίβαση αυτών
των ακινήτων.

Δεύτερον, προτείνουµε την κατάργηση της παραγράφου 5 του
άρθρου 39 του ν.3259/2004, που ανάγκασε τους αγρότες να προ-
σφεύγουν στα δικαστήρια για τα αγροτικά τους δάνεια. Οι αγρό-
τες δεν µπορούν να παραµείνουν εγκλωβισµένοι σε έναν φαύλο
κύκλο οικονοµικής οµηρίας. Είναι απαραίτητη, λοιπόν, η θέσπιση
ενός ολοκληρωµένου και δίκαιου πλαισίου ρύθµισης των αγροτι-
κών δανείων.

Και τρίτον, κύριε Υπουργέ, προτείνουµε την παράταση της µί-
σθωσης των παραγωγικών εγκαταστάσεων των ενώσεων αγρο-
τικών συνεταιρισµών µέχρι την ολοκλήρωση της εκκαθάρισής
τους.

Είναι προφανές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι υπάρχουν
πολύ συγκεκριµένες προτάσεις από την πλευρά της Αντιπολίτευ-
σης και ενώ µας κατηγορείτε συνεχώς για στείρα κριτική και έλ-
λειψη προτάσεων, όταν αυτές κατατίθενται µε τη µορφή τροπο-
λογίας, όταν µπαίνουν στο τραπέζι προς συζήτηση, τις αγνοείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω το εξής -και κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε και ευχαριστώ για την ανοχή σας- είναι γεγονός ότι όπως
φάνηκε και σήµερα και το προηγούµενο διάστηµα, δύο χρόνια
µπαζώσατε την αλήθεια. Από αύριο, όµως, τίποτα δεν θα είναι το
ίδιο. Από αύριο, κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε τελειώσει, έχετε
τελειώσει στη συνείδηση του λαού, δεν έχετε πλέον καµία λαϊκή
νοµιµοποίηση. Αύριο, λοιπόν, ο κόσµος αυθόρµητα, δηµοκρα-
τικά, στον δρόµο µάς θυµίζει δύο γραµµές του Ελύτη που έλεγε
«Τα θεµέλιά µου στα βουνά και βουνά σηκώνουν οι λαοί στον ώµο
τους και πάνω τους η µνήµη καίει άκαυτη βάτος». Αύριο, λοιπόν,
για οξυγόνο, δικαίωση, δικαιοσύνη, αλήθεια και λογοδοσία!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Και καλείται στο Βήµα η Ανεξάρτητη Βουλευτής, η κ. Ραλλία

Χρηστίδου και αµέσως µετά πάλι η Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Πα-
ναγιού Πούλου και στη συνέχεια ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Πλεύσης Ελευθερίας, ο συνάδελφος κ. Αλέξανδρος
Καζαµίας.

Ορίστε, κυρία Χρηστίδου, έχετε τον λόγο.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ θερµά, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και τον κ. Καζαµία που επέλεξε να µας δώσει την

ευκαιρία να τοποθετηθούµε, παρότι έχει από τον Κανονισµό της
Βουλής το δικαίωµα να λάβει τον λόγο όποτε το επιθυµεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό πόρισµα της Επι-
τροπής που διερεύνησε το έγκληµα των Τεµπών -ας είµαστε ει-
λικρινείς- είναι καταπέλτης. Επιβεβαιώνει ότι στην εµπορική αµα-
ξοστοιχία υπήρχε παράνοµο καύσιµο και ότι ο χώρος της τραγω-
δίας καταστράφηκε συστηµατικά, οδηγώντας στην απώλεια πο-
λύτιµων στοιχείων για τη διερεύνηση της υπόθεσης. Αυτά είναι
αδιάψευστα γεγονότα, δεν είναι θεωρίες συνωµοσίας, όπως επι-
χείρησε να µας πείσει η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή. Δεν
είναι προπαγάνδα, δεν είναι συκοφαντία, είναι η πραγµατικότητα.

Η επικοινωνιακή στρατηγική της Κυβέρνησης για το έγκληµα
των Τεµπών βασίστηκε στην προσπάθεια φίµωσης. Είναι δύο χρό-
νια που λέγαµε εδώ για την προσπάθειά σας να επιβάλλετε
εθνικό σιωπητήριο και δυστυχώς, έχουµε βγει αληθινοί. Η επικοι-
νωνιακή, λοιπόν, στρατηγική βασίστηκε στην προσπάθεια φίµω-
σης και συκοφάντησης όσων ζητούν την αλήθεια. Οι φωνές
συµπαράστασης στους χαροκαµένους συγγενείς των θυµάτων
χαρακτηρίστηκαν πολιτικά υποκινούµενες. Οι πολίτες που διαδή-
λωσαν βαφτίστηκαν εχθροί της δηµοκρατίας.

Τα ερωτήµατα της Αντιπολίτευσης -σύσσωµης της Αντιπολί-
τευσης- απαξιώθηκαν ως πολιτική εκµετάλλευση και -το χειρό-
τερο;- ο ίδιος ο Υπουργός Υγείας προέτρεψε τους νεοδηµοκρά-
τες συµπολίτες µας σε οργισµένες απαντήσεις.
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Αλήθεια, όταν τέτοιες δηλώσεις γίνονται από τα χείλη ενός
Υπουργού, τι πιστεύετε; Είναι ανεύθυνες; Είναι απλώς ανεύθυνες,
ή είναι επικίνδυνες; Μας κατηγορείτε ότι µιλάµε για συγκάλυψη.
Μα, δεν είναι η Αντιπολίτευση που πρώτη έθεσε αυτό το ζήτηµα,
είναι οι ίδιοι οι συγγενείς των θυµάτων που καταγγέλλουν από
την πρώτη στιγµή ότι επιχειρήθηκε η απόκρυψη της αλήθειας. Οι
άνθρωποι που έχασαν τα παιδιά τους, αυτοί που θρηνούν, που
παλεύουν για την αλήθεια και τη δικαιοσύνη, εκείνοι είναι αυτοί
που σας καταγγέλλουν. Εµείς δεν κάνουµε τίποτα περισσότερο
από το να στεκόµαστε στο πλευρό τους, στηρίζοντας το δίκαιο
αίτηµά τους για δικαιοσύνη.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε κάποια πραγµατάκια. Ποιοι είναι, λοι-
πόν, αυτοί που εξυφαίνουν τις θεωρίες συνωµοσίας; Οι γονείς
που ζητούν δικαίωση για τις ψυχές των παιδιών τους; Οι ιατροδι-
καστές έσπευσαν να τους διαβεβαιώσουν πως τα παιδιά τους χά-
θηκαν ακαριαία. Εσείς, η Κυβέρνησή σας, βιαστήκατε να απο-
δώσετε την τραγωδία σε ένα ανθρώπινο λάθος. Η δικαιοσύνη
τούς παρότρυνε να αναζητήσουν παρηγοριά στον Θεό. Και όµως,
η αλήθεια βοούσε, τα στοιχεία το ένα µετά το άλλο γκρέµιζαν
αυτό το αφήγηµα, αποδείκνυαν πως τα παιδιά τους ούτε ακαρι-
αία έφυγαν ούτε εξαιτίας ενός απλού λάθους. Κάτι πολύ πιο σκο-
τεινό, κάτι βαθιά διεφθαρµένο, κάτι νοσηρό συνέβη και εσείς αντί
να το αποκαλύψετε, επιλέξατε έναν άλλο δρόµο.

Δείξτε, λοιπόν, τον ελάχιστο σεβασµό στους γονείς που έχα-
σαν τα παιδιά τους, στους συγγενείς που θρηνούν! Ακούστε τη
φωνή τους, αντί να συκοφαντείτε τον αγώνα τους και σταµατήστε
επιτέλους να λοιδορείτε την Αντιπολίτευση, µόνο και µόνο επειδή
στηρίζει τους συγγενείς και απαιτεί δικαιοσύνη και ασφαλείς µε-
ταφορές για όλους τους Έλληνες πολίτες!

Και τώρα που το αφήγηµα όλο αυτό καταρρέει, πώς απαντάτε;
Ρωτάµε: Γιατί τόση βιασύνη να σκάψετε και να αφαιρέσετε το
χώµα από τον τόπο του εγκλήµατος και στη συνέχεια να τον µπα-
ζώσετε µε σκυρόδεµα και χαλίκι; Ποιος έδωσε την εντολή για την
καταστροφή του πεδίου και των στοιχείων; Γιατί πετάχτηκαν
σκουπίδια, υλικά και δείγµατα από τον χώρο της τραγωδίας; Πώς
είναι δυνατόν να βεβηλώνονται έτσι οι νεκροί πετώντας τα µπάζα;
Γιατί δεν περιφρουρήθηκε το πεδίο, όπως προβλέπεται σε όλα
τα δυστυχήµατα και µολονότι το ζήτησαν και οι συγγενείς των
θυµάτων; Γιατί δεν ασχολήθηκε αυτεπάγγελτα η δικαιοσύνη µε
την αλλοίωση του τόπου του εγκλήµατος, αλλά µόνο κατόπιν
προσπάθειας των συγγενών και µετά από ενάµιση χρόνο; Γιατί
δεν επιτράπηκε στην Εξεταστική Επιτροπή της Βουλής να καλέ-
σει ουσιώδεις µάρτυρες, όπως τον κ. Τριαντόπουλο και τον κ. Ξι-
φαρά; Γιατί τα βίντεο της φόρτωσης της εµπορικής αµαξο-
στοιχίας καταστράφηκαν µετά από δεκαπέντε µέρες; Γιατί δεν
κατασχέθηκαν εγκαίρως από τις αρχές; Γιατί εξακόσια σαράντα
εννέα χιλιάδες ηχητικά και βίντεο δεν έχουν συµπεριληφθεί στη
δικογραφία; Γιατί τα ηχητικά µε τις φωνές των παιδιών που συ-
γκλόνισαν τη χώρα είχαν χαρακτηριστεί από τις αρµόδιες αρχές
ως ακατάληπτοι ήχοι; Γιατί το βιολογικό υλικό των θυµάτων κα-
ταστράφηκε κατόπιν εντολής του ανακριτή µετά από σαράντα
ηµέρες; Γιατί έως τώρα η δικαιοσύνη δεν έχει διατάξει καµία
έρευνα για τη φονική πυρόσφαιρα που κατέκαψε τους επιζώντες
της σύγκρουσης; Γιατί προσπαθήσατε τόσο πολύ να µας πείσετε
ότι δεν υπήρχε παράνοµο εύφλεκτο υλικό στην αµαξοστοιχία;
Γιατί δεν έγινε η προβλεπόµενη τοξικολογική, ιστολογική έρευνα
στα θύµατα; Γιατί απορρίφθηκε το αίτηµα των οικογενειών για
εκταφή των σορών, ώστε να γίνει έστω και εκ των υστέρων; Γιατί
ουσιώδεις µάρτυρες δεν έχουν κληθεί στην ανάκριση, ανάµεσά
τους και θύµατα τραυµατίες που υπέστησαν χηµικά εγκαύµατα
και εδώ και δύο χρόνια δεν έχουν καταθέσει; Γιατί δεν έγινε δεκτό
το αίτηµα των συγγενών για άρση του τηλεφωνικού απορρήτου
των εµπλεκοµένων; Γιατί δεκάδες µηνύσεις κατά πολιτικών προ-
σώπων καθυστερούν να φτάσουν στη Βουλή πάνω από έναν
χρόνο;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Η κοινωνία έχει ήδη καταλάβει τι συµβαίνει. Δύο χρόνια τώρα

οι συγγενείς των θυµάτων αγωνίζονται για την αλήθεια. Η Κυβέρ-
νηση και η δικαιοσύνη αν πράγµατι επιθυµούν να αποκαταστή-

σουν το κύρος και την αξιοπιστία τους, οφείλουν έστω και τώρα
να αποδεχθούν όλα τα αιτήµατα των συγγενών για τη διερεύνηση
της υπόθεσης. Μόνο αν πειστούν οι γονείς και οι λοιποί συγγενείς
θα πεισθεί και η κοινωνία, γιατί η κοινωνία ξέρει ότι οι γονείς που
έθαψαν τα παιδιά τους δεν έχουν καµία άλλη επιδίωξη πέρα από
τη δικαιοσύνη. Γι’ αυτό και οι κραυγές περί δήθεν θεωριών συ-
νωµοσίας δεν έπεισαν κανέναν, ούτε καν τους ίδιους τους ψηφο-
φόρους σας.

Όσον αφορά το σηµερινό νοµοσχέδιο, θα σταθώ στο ζήτηµα
των κόκκινων δανείων των αγροτών. Οι διατάξεις που εισάγονται
καλύπτουν ελάχιστους δανειολήπτες, ενώ χιλιάδες αγρότες και
κτηνοτρόφοι παραµένουν απροστάτευτοι απέναντι στα funds και
τις κατασχέσεις. 

Εµείς ως Κίνηµα Δηµοκρατίας προτείνουµε ρύθµιση αγροτικών
χρεών µε άρση κατασχέσεων, διαγραφή τόκων και µακροχρόνια
αποπληρωµή, δηµιουργία δηµόσιας αγροτικής τράπεζας, επιδό-
τηση ζωοτροφών, κατάργηση ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
αγροτικό πετρέλαιο.

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας πω να σταµατήσετε να σπέρνετε
τον φόβο και να τροµοκρατείτε τον κόσµο για τα αυριανά συλλα-
λητήρια. Αύριο όλες και όλοι θα είµαστε εκεί ως πολίτες χωρίς
σηµαίες, χωρίς κοµµατικές σηµαίες. Θα γίνουµε όλοι η φωνή των
πενήντα επτά αδικοχαµένων, το οξυγόνο που τους στέρησαν και
η δικαιοσύνη που τους οφείλουµε όλοι.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. 

Και τώρα καλώ στο Βήµα την Ανεξάρτητη Βουλευτή κ. Πανα-
γιού Πούλου. 

Ορίστε, κυρία Πούλου, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Αύριο συµπληρώνονται δύο χρόνια από το τραγικό δυστύχηµα

των Τεµπών, δύο χρόνια από τη µέρα που πενήντα επτά συνάν-
θρωποί µας, κυρίως νέα παιδιά, χάθηκαν ξαφνικά και άδικα και
δεκάδες τραυµατίες προσπαθούν να αποκαταστήσουν την υγεία
τους και από το µετατραυµατικό στρες. Η πληγή παραµένει ανοι-
χτή, γιατί δεν έχει αποδοθεί δικαιοσύνη, γιατί η δικαίωση των νε-
κρών καθυστερεί, γιατί η ασφάλεια των σιδηροδρόµων δεν έχει
επιτευχθεί. Δεν µπορούµε και δεν πρέπει να ξεχάσουµε. Στεκό-
µαστε δίπλα στους συγγενείς που ζητούν δικαίωση, δίπλα στην
κοινωνία που απαιτεί την αλήθεια.

Αυτό το δυστύχηµα δεν ήταν απλώς µια τραγωδία. Ήταν ένα
έγκληµα που θα µπορούσε να είχε αποφευχθεί αν η Κυβέρνηση
είχε κάνει το αυτονόητο, να διασφαλίσει την ασφάλεια των σιδη-
ροδρόµων. Αντί γι’ αυτό, επέλεξε την αδιαφορία και στη συνέχεια
τη συγκάλυψη.

Μετά την έκθεση του ΕΟΔΑΣΑΑΜ σήµερα, ο παραπλανηµένος
Πρωθυπουργός της χώρας κ. Μητσοτάκης πρέπει να ανασκευά-
σει το σχετικό αφήγηµά του «όλα στο φως, καµία συγκάλυψη»,
αλλά και η Νέα Δηµοκρατία το δικό της αφήγηµα περί σταθερό-
τητας εκτός κι αν προτείνει τη σταθερότητα στη δυστοκία που
ζούµε.

Όταν στις αιτίες του δυστυχήµατος αναφέρονται η µη ολοκλή-
ρωση της Σύµβασης 717 που η Κυβέρνηση διά µέσου του κ. Τα-
σούλα έβαλε στο αρχείο, οι ελλείψεις σε υποδοµές και συντη-
ρήσεις και η σοβαρή υποστελέχωση, ας µας πει ο Πρωθυπουρ-
γός ποιος ευθύνεται αν όχι αυτός και οι Υπουργοί του που κυ-
βερνούν έξι χρόνια. Όταν στην έκθεση αναφέρεται ρητά ότι το
ξεµπάζωµα περιόρισε την έρευνα και καταστράφηκαν ουσιαστικά
αποδεικτικά στοιχεία και όταν η Εισαγγελία Εφετών Λάρισας λέει
ότι το ξεµπάζωµα είναι παράνοµο, ποιος ευθύνεται; Ποιοι ήταν
και είναι υπεράνω των νόµων και της δικαιοσύνης; Αυτά δεν είναι
συγκάλυψη;

Όταν η έκθεση αναφέρει ότι αποκλείεται να δηµιουργήθηκε
αυτή η πυρόσφαιρα από τα έλαια σιλικόνης των µηχανών των
τρένων και αναφέρεται µε βεβαιότητα στην ύπαρξη άγνωστου
εύφλεκτου υλικού, ενώ ο κύριος Πρωθυπουργός ως αδιαµφισβή-
τητος πραγµατογνώµονας µας διαβεβαίωνε για τα έλαια των µη-
χανών, όταν επί δύο χρόνια µε αποπροσανατολιστικές δηλώσεις,
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αλλά και παρεµβάσεις ακόµα και στη δικαιοσύνη η Νέα Δηµοκρα-
τία επιχειρεί µια συστηµατική συγκάλυψη, ποιος να πιστέψει τον
Πρωθυπουργό ότι δήθεν ενδιαφέρεται να βγουν όλα στο φως;

Και τέλος, όταν στην έκθεση αναφέρεται ότι εννέα σηµεία της
Επιτροπής Γεραπετρίτη που αφορούσαν στην ασφάλεια των σι-
δηροδρόµων δεν έχουν ακόµη υλοποιηθεί και επιπλέον ο ΕΟΔΑ-
ΣΑΑΜ καταλήγει σε άλλες δεκαεπτά συστάσεις, µε ποια ευθύνη,
κύριοι της Κυβέρνησης, κυβερνάτε απέναντι στον ελληνικό λαό;
Ποια ασφάλεια παρέχετε στους πολίτες; Πόση ανικανότητα και
αναποτελεσµατικότητα θα συγκαλύψετε και µέχρι πότε; Μέχρι να
θρηνήσουµε κι άλλα αθώα θύµατα; 

Ως Κίνηµα Δηµοκρατίας καταθέσαµε δύο φορές τροπολογία
για να καταργηθεί η ειδική παραγραφή των υπουργικών αδικη-
µάτων, όπως ορίζει το Σύνταγµα µετά την αναθεώρησή του το
2019, ώστε να µην υπάρξει καµία παραγραφή γενικά, αλλά και
ειδικά για το έγκληµα των Τεµπών. Η Κυβέρνηση που επί έξι χρό-
νια αδιαφορεί σκόπιµα µη νοµοθετώντας την αλλαγή του εφαρ-
µοστικού νόµου περί ευθύνης Υπουργών µε ορατό πλέον τον
κίνδυνο της παραγραφής τον Ιούνιο του 2025, κωφεύει στην τρο-
πολογία µας, όπως και τα άλλα κόµµατα. Μάλιστα, ο Κυβερνητι-
κός Εκπρόσωπος δήλωσε ότι αν χρειαστεί, θα φέρουµε εφαρ-
µοστικό νόµο στη Βουλή. Πείτε µας όµως, κύριε Μαρινάκη, αν θα
έχει αναδροµική ισχύ. Εµείς ζητάµε αυθεντική ερµηνεία του άρ-
θρου 86 άµεσα και χωρίς περιστροφές και υποκρισία.

Και από αυτό το Βήµα το Κίνηµα Δηµοκρατίας καλεί όλους
τους πολίτες να συµµετάσχουν στις αυριανές συγκεντρώσεις
µνήµης και διεκδίκησης. Αυτές οι συγκεντρώσεις δεν διχάζουν,
αλλά ενώνουν. Ενώνουν όλους τους Έλληνες που πιστεύουν στη
δικαιοσύνη, που τιµούν τη µνήµη των νεκρών, που απαιτούν ένα
κράτος που σέβεται τη ζωή, την ασφάλεια και την αξιοπρέπεια
των πολιτών του. Αυτή η µάχη δεν είναι κοµµατική. Είναι µάχη για
τη δηµοκρατία, για τη δικαιοσύνη, για την αλήθεια. Δεν θα σω-
πάσει κανείς, δεν θα ξεχάσουµε. Δεν θα σταµατήσουµε µέχρι να
αποδοθεί δικαιοσύνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσωπικά δεν έχω καµία διά-
θεση να µιλήσω σήµερα για άλλα θέµατα, αλλά µας υποχρεώ-
νουν τα συνεχιζόµενα προβλήµατα των πολιτών, των αγροτών εν
προκειµένω, που βρίσκονται κι αυτοί στους δρόµους και αγωνί-
ζονται για την επιβίωση των οικογενειών τους.

Κύριε Υπουργέ, σήµερα φέρνετε ένα ακόµα πρόχειρο νοµο-
σχέδιο µε βαρύγδουπο τίτλο. Μάλιστα, µεταξύ άλλων επικαλείστε
και τη δήθεν επανεκκίνηση της αγροτικής οικονοµίας. Φέρνετε
ένα νοµοσχέδιο που αντί να λύνει προβλήµατα, δηµιουργεί κι
άλλα. Συνεχίζετε µετά από έξι χρόνια διακυβέρνησης να αντιµε-
τωπίζετε αποσπασµατικά χωρίς ολιστικό σχεδιασµό τον πρωτο-
γενή τοµέα. Κι ενώ οι πανελλαδικές αγροτικές κινητοποιήσεις
που βρίσκονται σε εξέλιξη επικεντρώνονται στα κύρια αιτήµατα
για µείωση του κόστους παραγωγής, για αναπλήρωση του χαµέ-
νου εισοδήµατος, για αλλαγή του κανονισµού του ΕΛΓΑ, για κα-
τώτερες εγγυηµένες τιµές, για έργα υποδοµής για προστασία
από φυσικές καταστροφές κι ενώ τα προβλήµατά τους έχουν µε-
γιστοποιηθεί, εσείς συνεχίζετε µε προσχηµατικές νοµοθετικές
πρωτοβουλίες.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, φέρατε διατάξεις για τις διεπαγγελ-
µατικές οργανώσεις χωρίς να τις έχετε διαβουλευθεί µε τους
αγρότες; Πώς να εξηγήσουµε ότι πειστήκατε και αλλάξατε κά-
ποιες διατάξεις µετά από µία κοινή συνεδρίαση την τελευταία στι-
γµή πριν την ψήφισή τους; Βέβαια, παραµένει το πρόβληµα της
µη κρατικής χρηµατοδότησης που δεν εφαρµόσατε άλλωστε
ποτέ, όπως δεν εφαρµόστηκε ποτέ και το άρθρο 37 του δικού
σας ν.4830/2021 που προέβλεπε την περισυλλογή, ταφή και απο-
τέφρωση νεκρών ζώων, λόγω µη επαρκούς χρηµατοδότησης των
δήµων για την υγειονοµική ταφή.

Ανάλογες σοβαρές καθυστερήσεις συµβαίνουν και µε τα δια-
χειριστικά σχέδια βόσκησης. Έχουµε µία ακόµα παράταση έως
το τέλος του 2026 για την ολοκλήρωσή τους, µια παράταση που
επικυρώνει την αδυναµία και την αδράνεια της Κυβέρνησης να
ανταποκριθεί σε µια σοβαρή κοινοτική υποχρέωση που έρχεται
από το 2019. 

Θυµίζω πως ο πρώην Υπουργός κ. Αυγενάκης, σε συνάντηση
µε τους περιφερειάρχες τον Απρίλιο του 2024, έλεγε πως η µη

υλοποίηση των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης έως το τέλος
του 2024 υποχρεώνει τη χώρα σε καταβολή προστίµου 450 εκα-
τοµµυρίων. 

Όµως, αντίθετα, κύριε Υπουργέ, οι φωτογραφικές διατάξεις
υπέρ ιδιωτικών συµφερόντων είναι παλιά σας τέχνη και την υπη-
ρετείτε πιστά. Νοµοθετείτε την παραχώρηση εκτάσεων για επεν-
δύσεις ύψους τουλάχιστον 5 εκατοµµυρίων ευρώ, χωρίς δηµο-
πρασία, που είναι πρόδηλα αδιαφανής, αποκλείει µικροµεσαίους
παραγωγούς και, βέβαια, δίνει τη δυνατότητα στα οικεία σας επι-
χειρηµατικά συµφέροντα να µετατρέψουν δηµόσιες εκτάσεις βο-
σκοτόπων σε φαραωνικά φωτοβολταϊκά πάρκα, όπως στην πε-
ριοχή Λίµνης Πηνειού (Καραµανλή) στην Ηλεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Προτείνετε, επίσης, παράταση στον χρόνο κατάργησης των
Οργανισµών Εγγείων Βελτιώσεων στη Θεσσαλία για την υπα-
γωγή τους στον Οργανισµό Διαχείρισης Υδάτων Θεσσαλίας-Ανώ-
νυµη Εταιρεία. 

Καµία παράταση δεν µπορεί να συζητηθεί εδώ, κύριε Υπουργέ.
Πρέπει να καταργηθεί άµεσα ο Οργανισµός Διαχείρισης Υδάτων
Θεσσαλίας, γιατί το νερό είναι δηµόσιο αγαθό. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου -δεν θα µιλήσω για όλα
όσα ήθελα- να κλείσω µε µία αναφορά στους συµπατριώτες µου,
τους αγρότες της Βοιωτίας, που αγωνίζονται τρεις µήνες να πά-
ρουν διαβεβαιώσεις από την Κυβέρνηση για το αν θα καταφέ-
ρουν να καλλιεργήσουν φέτος. Η λειψυδρία πέρυσι, σε συνδυασ-
µό µε την πλήρη απουσία έργων υποδοµής, αλλά και την κακή
διαχείριση της Περιφέρειας Στερεάς Ελλάδας στον κάµπο της
Κωπαΐδας, είχαν ως αποτέλεσµα τη µεγάλη µείωση της παραγω-
γής ή και την πλήρη καταστροφή της. 

Περιµένουν την υπογραφή από τον αρµόδιο Υπουργό ΥΠΕΝ κ.
Σκυλακάκη για ανανέωση της σύµβασης παροχής επτά εκατοµ-
µυρίων κυβικών µέτρων νερού από την ΕΥΔΑΠ και τον Μόρνο,
όπως γινόταν κάθε χρόνο, αλλά ο Υπουργός «θα» απαντήσει,
αδιαφορώντας για την καλλιεργητική περίοδο που χάνεται και
που δεν µπορεί να περιµένει τον φηµολογούµενο ανασχηµατισµό
του.

Περιµένουν, επίσης, την αποζηµίωσή τους για την παραγωγή
που χάθηκε εξαιτίας παραλείψεων της διαχειρίστριας Περιφέ-
ρειας Στερεάς Ελλάδας και προσφεύγουν ήδη στα δικαστήρια. 

Αυτά είναι τα πραγµατικά αποτελέσµατα της πολιτικής σας, κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, γιατί οι κούφιες υποσχέσεις, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, δεν εξασφαλίζουν την παραµονή των αγροτών
στη γη τους που είναι τόσο αναγκαία για τη χώρα, όσο βλαπτική
είναι η παραµονή της Νέας Δηµοκρατίας στην εξουσία. 

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Θα ήθελα να καλέσω τώρα στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Αλέξανδρο Καζαµία. 

Μετά θα λάβει τον λόγο ο κ. Γεώργιος Στύλιος από τη Νέα Δη-
µοκρατία, η κ. Θεοδώρα Τζάκρη, Ανεξάρτητη Βουλευτής, µετά η
κ. Φωτεινή Αραµπατζή από τη Νέα Δηµοκρατία και πάει λέγοντας.

Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η σηµερινή συζήτηση πραγµατο-

ποιείται σε µία κρίσιµη ιστορική καµπή για τη χώρα. Είχαµε σή-
µερα τη δηµοσιοποίηση της έκθεσης του ΕΔΟΑΣΑΑΜ και αύριο
πρόκειται να έχουµε µία από τις µεγαλύτερες συγκεντρώσεις,
ένα από τα µεγαλύτερα συλλαλητήρια που γνώρισε η χώρα µας
στην πρόσφατη ιστορία. 

Ακούσαµε νωρίτερα µέσα στο πλαίσιο αυτό τον Υπουργό Αγ-
ροτικής Ανάπτυξης κ. Τσιάρα να προσπαθεί να παρουσιάσει την
έκθεση του ΕΔΟΑΣΑΑΜ ως και να δικαιώνει εν µέρει κάποιους
από τους ισχυρισµούς της Κυβέρνησης, τους οποίους εµείς θε-
ωρούµε ότι εντάσσονται στο εγχείρηµα, στο σχέδιο της συγκά-
λυψης γύρω από το έγκληµα των Τεµπών. 

Όταν έκανε τις παρεµβάσεις του ο κ. Τσιάρας, ακόµη δεν είχε
διαβάσει την έκθεση του ΕΔΟΑΣΑΑΜ. Το αναγνώρισε ο ίδιος. Η
έκθεση αυτή δηµοσιοποιήθηκε νωρίτερα σήµερα. Αποτελείται
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από εκατόν εβδοµήντα οκτώ σελίδες. Στο πρωτότυπό της είναι
γραµµένη στα αγγλικά. 

Είχα την ευκαιρία τις προηγούµενες ώρες να διαβάσω το µε-
γαλύτερο µέρος της λεπτοµερώς και πρέπει να πω ότι πρόκειται
πράγµατι για µία έκθεση-κόλαφος, η οποία δείχνει ξεκάθαρα ότι
στην περίπτωση του εγκλήµατος των Τεµπών έχει υπάρξει από
την πρώτη στιγµή µια συστηµατική προσπάθεια συγκάλυψης της
αλήθειας και παρεµπόδισης της απονοµής δικαιοσύνης εκεί που
θα έπρεπε. 

Η έκθεση του ΕΔΟΑΣΑΑΜ αναφέρεται συγκεκριµένα στο υλικό
που έφερε η εµπορική αµαξοστοιχία και λέει ξεκάθαρα ότι το
αποτέλεσµα δοκιµών που έκανε η έκθεση αποκλείει -και διαβάζω
από τη σελίδα 153- την πιθανότητα λαδιών σιλικόνης από το να
έχουν δηµιουργήσει µια τόσο µεγάλη πυρόσφαιρα. 

Επίσης, η έκθεση λέει ότι η παρουσία εύφλεκτης ύλης µε τα
χαρακτηριστικά που ορίζονται στις προγενέστερες αναλύσεις
δεν αναφέρεται στα έγγραφα µεταφοράς της εµπορικής αµαξο-
στοιχίας. Με άλλα λόγια, λέει ότι αποκλείεται η πυρόσφαιρα να
προκλήθηκε από κάτι άλλο πέρα από ένα παράνοµο φορτίο το
οποίο υπήρχε στην εµπορική αµαξοστοιχία. 

Αυτό είναι µία θέση την οποία η Κυβέρνηση στην αρχή απέρ-
ριπτε ως θεωρία συνωµοσίας. Ο Πρωθυπουργός την απεκάλεσε
«τερατολογία» και µόνο πολύ πρόσφατα, µετά την έκδοση του
πορίσµατος Κοκοτσάκη, αναγκάστηκε µε µισόλογα να παραδε-
χτεί ότι µπορεί να υπήρξε παράνοµο υλικό στην εµπορική αµα-
ξοστοιχία. Μετά προσπάθησε πάλι να τα πάρει πίσω και, γενικά,
η Κυβέρνηση δεν αποδέχεται αυτό που και η έκθεση του ΕΔΟΑ-
ΣΑΑΜ αποδεικνύει πέραν κάθε αµφιβολίας. 

Επίσης, η έκθεση αυτή κάνει ξεκάθαρα λόγο για τη σηµασία
που είχε η µη εφαρµογή της Σύµβασης 717 στο να συγκρου-
στούν τα δύο τρένα. Λέει συγκεκριµένα στη σελίδα 29 ότι η ση-
µατοδότηση στην έξοδο του Σταθµού Λάρισας προς Θεσσα-
λονίκη δεν λειτουργούσε, διότι τα έργα εκσυγχρονισµού που κα-
λύπτονται από τη Σύµβαση 717 είχαν υλοποιηθεί µόνο εν µέρει. 

Επίσης, η έκθεση λέει ξεκάθαρα ότι υπήρξε προσπάθεια να
µπαζωθεί ο τόπος του εγκλήµατος και ότι αυτό οδήγησε στο να
µη συγκεντρωθούν τα απαραίτητα αποδεικτικά στοιχεία, ούτως
ώστε να µπορέσει να βοηθηθεί η διαδικασία εξεύρεσης της αλή-
θειας και απονοµής δικαιοσύνης. Λέει ότι η περίµετρος δεν φυ-
λάχθηκε προσεκτικά –σελίδα 110 και 111- και δεν υπήρξε κατα-
γραφή του ποιος έµπαινε και ποιος έβγαινε. 

Στην περίπτωση των Τεµπών -συνεχίζει- δεν καταγράφηκαν
ίχνη, αποδεικτικά στοιχεία ή οποιεσδήποτε νύξεις ταυτοποίησης
και συνεχίζει µε µια λεπτοµερή περιγραφή να λέει πώς στην πρα-
γµατικότητα χειρίστηκαν τον τόπο του εγκλήµατος οι Αρχές τις
πρώτες µέρες µετά την 28η Φεβρουαρίου 2023. 

Επίσης, κάτι άλλο που λέει η έκθεση -και δεν ακούσαµε να το
λένε προγενέστεροι οµιλητές οι οποίοι αναφέρθηκαν σε αυτή-
είναι ότι ένα µέρος οφείλεται στους λεγόµενους υποκείµενους
παράγοντες. Αυτοί οι υποκείµενοι παράγοντες περιλαµβάνουν
και τα µνηµόνια, κάτι το οποίο η Πλεύση Ελευθερίας µπορεί να
λέει, διότι εµείς εναντιωθήκαµε σε όλα τα µνηµόνια από την αρχή
και συνεχίζουµε να θεωρούµε ότι αυτά υπήρξαν καταστροφικά
για την εξέλιξη και της οικονοµίας, αλλά και της ελληνικής κοι-
νωνίας τα προηγούµενα χρόνια. Λέει το πόρισµα του ΕΔΟΑΣΑΑΜ
ότι ο ελληνικός σιδηροδροµικός τοµέας υπέφερε από τις οικο-
νοµικές κρίσεις που ξεκίνησαν στα τέλη του 2009 και κορυφώθη-
καν το 2010. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα την κακή συντήρηση και
την όλο πιο υποβαθµισµένη υποδοµή και µια διαρθρωτική έλ-
λειψη προσωπικού. Το σιδηροδροµικό σύστηµα -συνεχίζει- δεν
είχε ανακάµψει από αυτήν την κατάσταση ως τις αρχές του 2023. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αύριο -σε λίγες ώρες, στην πρα-
γµατικότητα- ο κόσµος πρόκειται να συγκεντρωθεί στην Πλατεία
Συντάγµατος και σε πολλές άλλες πόλεις της χώρας, για να δια-
δηλώσει την αλληλεγγύη του και τη συµπαράστασή του στις οι-
κογένειες των θυµάτων, να πει ένα ηχηρό «όχι» στη συγκάλυψη
και να ζητήσει την αποκάλυψη όλης της αλήθειας και την απο-
νοµή δικαιοσύνης για το έγκληµα των Τεµπών. 

Καλούµε τους πολίτες να βγουν έξω στους δρόµους και να µη
φοβηθούν. Τους λέµε ότι µε την παρουσία τους θα απαντήσουν
στους ισχυρισµούς Υπουργών της Κυβέρνησης όπως ο κ. Βορί-

δης, ο οποίος προ ολίγων ηµερών προσπάθησε να απαξιώσει το
έγκληµα των Τεµπών και τα θύµατα, λέγοντας ότι αυτό ήταν ένα
µικρό ζήτηµα. 

Λέµε ότι όταν κόσµος βγει στους δρόµους αύριο, θα απαντήσει
στους ισχυρισµούς ενός άλλου Υπουργού της Κυβέρνησης, του
κ. Γεωργιάδη, ο οποίος είχε πει τον Νοέµβριο του 2023 ότι κανέ-
νας στην Ελλάδα δεν ενδιαφέρεται για την εξεταστική για τα
Τέµπη. Αύριο ο κόσµος θα του αποδείξει ότι όλοι ενδιαφερόµα-
στε για τα Τέµπη και για την απονοµή δικαιοσύνης σχετικά µε
αυτό το έγκληµα. 

Ο κ. Γεωργιάδης βεβαίως φρόντισε να πει πάνω στον πανικό
του ότι αυτοί που θα πάνε αύριο στο συλλαλητήριο είναι υποστη-
ρικτές της Πλεύσης Ελευθερίας και της Ζωής Κωνσταντοπούλου.
Εµείς του λέµε ότι αν ο κόσµος που θα διαδηλώσει αύριο είναι
µε την Πλεύση Ελευθερίας και τη Ζωή Κωνσταντοπούλου, αυτό
δεν είναι κάτι που θα το πούµε εµείς, αλλά δεν είναι κάτι που θα
το πει και εκείνος. Αυτό είναι κάτι που θα το αποφασίσει ο ίδιος
ο κόσµος που θα βγει αύριο στους δρόµους µε τη δική του κρίση,
την οποία εµείς εµπιστευόµαστε.

Στην παρούσα συγκυρία, όπου η κοινωνία αµφισβητεί πλέον
ανοιχτά τη νοµιµότητα της Κυβέρνησης και την ικανότητά της να
λέει την αλήθεια στον λαό, η Πλεύση Ελευθερίας αντιλαµβάνεται
τον κρίσιµο και -αν µου επιτρέπετε- τον ιστορικό ρόλο που οφεί-
λει να διαδραµατίσει. Το αυριανό συλλαλητήριο, µε τους πολίτες
να διαδηλώνουν ειρηνικά και µε υψηλό αίσθηµα αλληλεγγύης και
συµπαράστασης στις οικογένειες των θυµάτων των Τεµπών, θα
στείλει ένα ηχηρό µήνυµα απόρριψης προς την Κυβέρνηση, ένα
παλλαϊκό «όχι» στη συγκάλυψη, το οποίο βεβαίως δεν πρόκειται
πλέον να κάνει πίσω.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Καλείται στο Βήµα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γε-

ώργιος Στύλιος.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη σηµερινή

συνεδρίαση έχει επικρατήσει το θέµα γύρω από το δυστύχηµα
των Τεµπών, ένα εθνικό τραύµα. Η δική µου εµπειρία και από τις
προηγούµενες συνεδριάσεις, αλλά και από τη σηµερινή συνε-
δρίαση και µε βάση το πόρισµα που ανακοινώθηκε σήµερα, είναι
ότι σε όλη αυτήν τη χρονική περίοδο των δύο χρόνων έχουµε
ακούσει πολλές φορές πράγµατα τα οποία αναιρέθηκαν και στη
συνέχεια έχουµε διαπιστώσει ότι υπάρχουν θεσµοί και επιτροπές
που έχουν αµφισβητηθεί στο σύνολό τους, αλλά όταν τα πορί-
σµατά τους µας εξυπηρετούν και µας συµφέρουν, τα επικαλού-
µαστε. 

Προσωπική µου θέση και προσωπική µου στάση είναι το εξής:
Πριν καταλήξουµε, πριν φτάσουµε να έχουµε αποτελέσµατα, που
τα αποτελέσµατα θα µας τα δώσουν η δικαιοσύνη και η ανάκριση
και οι αρµόδιες επιτροπές, ας δείξουµε εµπιστοσύνη σε όλους
αυτούς τους ειδικούς, ας βασιστούµε πάνω τους και όταν τελει-
ώσουν, θα µπορούµε να βγάλουµε τα συµπεράσµατά µας, αλλά
να κάνουµε και τις κρίσεις µας και σε καµία περίπτωση να µη στή-
σουµε λαϊκά δικαστήρια και να αποφασίσουµε από τώρα, από
πριν ποιοι είναι οι ένοχοι και ποιοι είναι οι αθώοι. Ας έχουµε
πρώτα στοιχεία, διότι κανένας από εµάς, κανένας από τους Βου-
λευτές δεν γνωρίζει το σύνολο των πραγµάτων που έχουν συµβεί
στη συγκεκριµένη περίπτωση. Σίγουρα δεν γνωρίζει τις λεπτοµέ-
ρειες κανένας µας. Κανένας µας δεν είναι ανακριτής, δεν είναι
εισαγγελέας και δεν νοµίζω ότι επιδιώκει κάποιος τον ρόλο του
εισαγγελέα. 

Σήµερα νοµοθετούµε και αυτό σηµαίνει ότι φέρουµε µια ευ-
θύνη απέναντι στους πολίτες, τον ελληνικό λαό, αλλά και απένα-
ντι στους θεσµούς που υπηρετούµε όλοι µας, αλλά η θεσµική
προσέγγιση και το κράτος δικαίου πολλές φορές δηµιουργεί
άλλες εντυπώσεις και οι άλλες εντυπώσεις χτίζονται πάνω στο
κοινό περί δικαίου αίσθηµα. 

Τώρα, λοιπόν, θα αναφερθώ στο νοµοσχέδιο που συζητάµε,
ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, µια µεταρρύθµιση ουσίας που δίνει λύσεις σε σηµαντικά
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προβλήµατα των αγροτών και των συνεταιρισµών. 
Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται σε συνέχεια µιας ολιστικής στρα-

τηγικής για την ανασυγκρότηση της ελληνικής παραγωγής και
σας το λέω αυτό διότι είµαι σε αυτή την Αίθουσα ανελλιπώς από
το 2012, έχοντας την εµπιστοσύνη των πολιτών της Άρτας που
µε στηρίζουν, µε ψηφίζουν και µε ξαναστέλνουν εδώ κάθε φορά
µε περισσότερες ψήφους. Άρα, έχουµε µια στρατηγική η οποία
ξεδιπλώνεται. Ξεκίνησε αυτή η στρατηγική το 2019, όπου είχαµε
µια πολιτική κατ’ αρχάς αυστηροποίησης των ποινών και των
ελέγχων στις εισαγωγές, κάτι που είχε διαπιστώσει ως Αντιπολί-
τευση η Νέα Δηµοκρατία. Το είχαµε πει τότε προεκλογικά και ήλ-
θαµε ως Κυβέρνηση και το κάναµε. 

Στη συνέχεια είχαµε µια πολιτική µείωσης των φόρων που
έχουν σχέση µε τον πρωτογενή τοµέα, µε την παραγωγή και µε
τους αγρότες. Στηρίξαµε τους παραγωγούς και τους αγρότες
µας στις κρίσεις, στην πανδηµία, στους πολέµους, στην ενεργει-
ακή κρίση και οι παραγωγοί και οι αγρότες το διαπίστωσαν αυτό.
Εµείς τους λέγαµε ότι είµαστε δίπλα τους, το αποδεικνύαµε µε
πράξεις και µε ενέργειες και αυτοί το αντιλαµβάνονταν και µας
επιβράβευσαν στις εκλογές του 2023. Αλλά και από το 2023 µέχρι
τώρα έχουµε µια σειρά από µέτρα τα οποία έχουµε αναφέρει
πολλές φορές, όπως είναι για παράδειγµα η κατάργηση του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο που είναι
πράξη πλέον, ένας φόρος που τον έφερε και τον θεσµοθέτησε η
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και ίσχυε από το 2017 µέχρι και φέτος.
Η Νέα Δηµοκρατία ήταν αυτή που τα τελευταία χρόνια έδινε
έξτρα χρηµατοδότηση για το πετρέλαιο, 70, 80 εκατοµµύρια,
ανάλογα κάθε φορά, αλλά έφερε και µια σειρά από άλλα µέτρα,
όπως για παράδειγµα το σταθερό ρεύµα για δύο συν οκτώ χρό-
νια για τους αγρότες µας και τους παραγωγούς µας για την ενέρ-
γεια εν µέσω κρίσης. Το σηµερινό νοµοσχέδιο, λοιπόν, είναι ένα
µεταρρυθµιστικό νοµοσχέδιο που βάζει ακόµα ένα λιθαράκι. 

Ένα µεγάλο πρόβληµα που υπάρχει στην ελληνική παραγωγή,
στον ελληνικό πρωτογενή τοµέα είναι ο µικρός κλήρος. Δίνει, λοι-
πόν, µια απάντηση και µια µερική λύση στη διαχείριση του προ-
βλήµατος του µικρού κλήρου. Πώς το κάνει αυτό το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο; Στηρίζοντας τον συνεργατισµό, στηρίζοντας
τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις, φέρνοντας ένα καινούργιο
πλαίσιο για τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις, για να τις βελτιώ-
σει, να τις οργανώσει, να δώσει τη δυνατότητα να εκπροσωπη-
θούν πιο δυναµικά, πιο καλά, πιο συγκροτηµένα, συνδυάζοντας
την παραγωγή µε τη µεταποίηση, διότι αυτό κάνουν οι διεπαγ-
γελµατικές οργανώσεις και µε την κοινοπραξία την οποία εισά-
γει.

Αξίζουν πολλά µπράβο στον Υπουργό για το νοµοσχέδιο το
οποίο έχει φέρει, αλλά και πολλά µπράβο για τη διαχείριση που
έχει κάνει µέχρι τώρα στην πρωτογενή παραγωγή και στο Υπουρ-
γείο. Το λέω αυτό διότι το νοµοσχέδιο είχε µια ευρεία αποδοχή
από την ΕΘΕΑΣ, από τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις µε µια αλ-
λαγή και αυτό είναι µια νίκη που πετύχαµε κατά τη διάρκεια της
διαβούλευσης και της συζήτησης στις επιτροπές και στην Ολο-
µέλεια. Αυτό είναι µια νίκη για τη δηµοκρατία, είναι µια νίκη για
τον διάλογο και δείχνει τη φιλοσοφία και την κουλτούρα την
οποία έχουν η Κυβέρνηση, ο συγκεκριµένος Υπουργός και η Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας ότι κάνουµε σύν-
θεση για να εκπροσωπήσουµε το σύνολο των αγροτών και των
παραγωγών, αλλά και για να βρούµε λύσεις ουσιαστικές στα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζει ο πρωτογενής τοµέας της πατρίδας
µου. 

Θέλω να αναφερθώ σε ένα άλλο µεγάλο ζήτηµα που το έχουµε
θίξει πολύ, τα κόκκινα δάνεια, τα αγροτικά δάνεια. Για πρώτη
φορά µετά από δεκαπέντε χρόνια δίνεται µία λύση στο ζήτηµα
που έχει προκύψει µε την παλιά Αγροτική, µε τα κόκκινα δάνεια
που υπήρχαν που είχαν πάει σε έναν ειδικό διαχειριστή. Οι ωφε-
λούµενοι; είκοσι µία χιλιάδες αγρότες και επτακόσιοι συνεταιρι-
σµοί.

Αυτήν τη στιγµή στη χώρα λειτουργούν, έχουν φορολογική και
ασφαλιστική ενηµερότητα εξακόσιοι συνεταιρισµοί. Δίνουµε τη
δυνατότητα µε αυτήν τη ρύθµιση οι συνεταιρισµοί οι πραγµατικοί
να γίνουν πάνω από χίλιοι. Αυτό είναι προς όφελος των παραγω-
γών και των αγροτών. Όταν είναι πιο πολλοί, είναι πιο δυνατοί,

πιο ισχυροί για να εκπροσωπήσουν τους µικρούς παραγωγούς,
αλλά και για να έχουν καλύτερη θέση στην αγορά, να πάνε τα
προϊόντα τους µε περισσότερες ποσότητες σε πιο καλές αγορές,
σε πιο καλές τιµές, να έχουν οικονοµίες κλίµακος και να έχουµε
και καλύτερες εξαγωγές. 

Θα αναφερθώ σε ένα, δύο ζητήµατα ακόµα, κύριε Πρόεδρε,
και ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας.

Πρώτον, να πω τι προβλέπει το νοµοσχέδιο για τα κόκκινα δά-
νεια. Αφορά καθαρά τα δάνεια της παλιάς Αγροτικής Τράπεζας.
Μεταφέρονται στην PQH που διαθέτει και την εµπειρία και την
τεχνογνωσία, µε σκοπό την προώθηση βιώσιµων και καλύτερων
λύσεων, και παρέχει επιπλέον τη δυνατότητα αντικατάστασής
τους µε νέα ευνοϊκότερα δάνεια.

Δεύτερον, για πρώτη φορά επιτρέπεται η µερική διαγραφή κε-
φαλαίου, ώστε οι ρυθµίσεις να είναι πραγµατικά βιώσιµες. Για
κάθε δάνειο θα κατατίθεται επιχειρησιακό σχέδιο προς την Τρά-
πεζα της Ελλάδος προκειµένου να το εγκρίνει. Το αίτηµα είναι
υποχρεωτικό για ρυθµίσεις των όρων των δανείων όταν αυτά
είναι άνω των 250 χιλιάδων ευρώ και για συµβιβασµούς, δηλαδή
για οριστική επίλυση µε εφάπαξ καταβολή, όταν η οφειλή υπερ-
βαίνει τα 20 χιλιάδες ευρώ. Το σχέδιο θα πρέπει να είναι -και
είναι- εξατοµικευµένο και δοµηµένο. Άρα δεν έχουµε µια οριζό-
ντια λύση για όλους, αλλά µία λύση η οποία προσδιορίζεται ανά-
λογα µε τις δυνατότητες για να έχουµε ένα βιώσιµο σχέδιο. 

Συνολικά µε τη διαδικασία αυτή δίνουµε τέλος σε πρακτικές
που οδηγούν σε παρατεταµένες εκκαθαρίσεις, µπαίνει κάποια
στιγµή ένα τέλος, µια τελεία στο ζήτηµα των κόκκινων δανείων
και δίνεται µια οριστική λύση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Βάλτε και εσείς τέλος
στην οµιλία γιατί ήδη κοντεύετε στα δέκα λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Να
είστε καλά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει η Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Θεοδώρα Τζά-

κρη και ακολουθεί η κ. Φωτεινή Αραµπατζή Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας.

Κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε

σήµερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο, όπως εξήγησα στην αρµόδια
επιτροπή και όπως θα εξηγήσω και στη συνέχεια της οµιλίας µου,
δεν αποτελεί παρά µία ακόµη απόδειξη της πλήρους αποτυχίας
του επιτελικού σας κράτους και των προβληµάτων που δηµιουρ-
γείτε στην κοινωνία και την οικονοµία, ενός επιτελικού κράτους
για τις πράξεις και τις παραλείψεις του οποίου αύριο όλη η Ελ-
λάδα, όλοι οι φορείς, όλες οι παραγωγικές και κοινωνικές τάξεις
θα είναι στους δρόµους και στις πλατείες ζητώντας δικαιοσύνη
για το έγκληµα των Τέµπων. 

Στο πόρισµά του ο ΕΟΔΑΣΑΑΜ αποδεικνύει ότι η εθνική επι-
τροπή δεν µπορούσε να κάνει επιστηµονική αυτοψία λόγω του
µπαζώµατος, ότι για τη φονική πυρόσφαιρα δεν ευθύνονται βε-
βαίως ούτε οι µετασχηµατιστές, ούτε τα έλαια της σιλικόνης,
ούτε το νόµιµο φορτίο του τρένου, αλλά οφείλεται σε µεγάλο
όγκο άγνωστης προέλευσης εύφλεκτης ουσίας που µετέφερε
παρανόµως, εννοείται, το τρένο. 

Έρχεται, λοιπόν, η ίδια η επιστήµη και στοιχειοθετεί ότι η κυ-
βέρνησή σας µε τις πράξεις της αλλοίωσε, συσκότισε και συγκά-
λυψε κάτω από τόνους µπάζων µε πρόθεση, διότι δεν εξηγείται
αλλιώς η σπουδή και η ταχύτητα του µπαζώµατος, και το άγνω-
στο καύσιµο, αλλά και όλα εκείνα τα στοιχεία που ήταν ουσιώδη
για την απονοµή της δικαιοσύνης. 

Ποια είναι αυτά τα συµφέροντα που κρύβονται πλέον πίσω από
την πρωτοφανή και αποδεδειγµένη πια συγκάλυψη, κύριε Τσιά-
ρα; Θα µας πείτε ποτέ;

Το πόρισµα δείχνει ότι η επιτροπή δεν µπόρεσε να συλλέξει
γενετικό υλικό όχι µόνο λόγω του µπαζώµατος, αλλά και λόγω
της καταστροφής των φιαλιδίων του αίµατος και του γενετικού
υλικού των θυµάτων σε µόλις σαράντα ηµέρες, αντί για επτά και
οκτώ µήνες, που είναι το ελάχιστο όριο διατήρησής τους. 

Έρχεται, λοιπόν, η εθνική επιτροπή και λέει ότι αφήσατε τον
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σιδηρόδροµο να δουλεύει µε το 25% του απαιτούµενου προσω-
πικού και φυσικά ότι υπάρχουν τεράστιες ευθύνες διαχρονικά για
τη µη ολοκλήρωση της Σύµβασης 717 και την έλλειψη ασφαλι-
στικών δικλίδων, που ακόµα και σήµερα, έξι χρόνια µετά την ανά-
ληψη της διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία,
εξακολουθούν να µην υφίστανται στη λειτουργία του σιδηροδρό-
µου.

Πάνω σε αυτό το πόρισµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
αίτηµα για απόδοση δικαιοσύνης κατά παντός υπευθύνου είναι
δίκαιο και γιγαντώνεται διότι οι µάσκες της συγκάλυψης έπεσαν.
Και επειδή έπεσαν, εµείς, οι Βουλευτές του Κινήµατος Δηµοκρα-
τίας, ζητούµε από όλες τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες να καταθέ-
σουν πρόταση συγκρότησης προανακριτικής επιτροπής που θα
περιλαµβάνει τους πάντες και τον κ. Καραµανλή και τον κ. Μη-
τσοτάκη και τον κ. Παπαδόπουλο και τον κ. Καραγιάννη και τον
κ. Σπίρτζη και όχι µόνο τον κ. Τριαντόπουλο, όπως πρότεινε το
ΠΑΣΟΚ, καθώς µετά τη δηµοσιοποίηση του πορίσµατος η πρό-
ταση του ΠΑΣΟΚ έχει καταστεί ήδη ατελής.

Θα µπορούσε να πει κανείς ότι συζητώντας γι’ αυτό το τελείως
τρωτό νοµοσχέδιό σας την παραµονή της θλιβερής επετείου εί-
µαστε όλοι σε αυτήν εδώ την Αίθουσα εκτός τόπου και χρόνου.

Η Κυβέρνηση στην οποία συµµετέχετε, κύριε Τσιάρα, ευθύνε-
ται για µια σειρά από εγκληµατικές πράξεις και παραλείψεις, η
φύση και η σκοπιµότητα των οποίων θα αποδειχτούν από τις
επερχόµενες προανακριτικές επιτροπές. Αυτό, όµως, που δεν
χρειάζεται καµία προανακριτική επιτροπή για να αποδειχθεί, είναι
το έλλειµµα ηθικής και το πλεόνασµα αναλγησίας που διέπει
κάθε βήµα και κάθε µέρα σας στην εξουσία.

Πενήντα επτά αδικοχαµένες ψυχές, διακόσιοι τραυµατίες, εκα-
τοντάδες συγγενείς θυµάτων και εκατοµµύρια Ελλήνων απαιτούν
να παύσετε τη συγκάλυψη των ευθυνών και τους φορείς αυτών
των ευθυνών, όσο ψηλά και αν βρίσκονται.

Εµείς ως Κίνηµα Δηµοκρατίας στα παλλαϊκά συλλαλητήρια δεν
θα συµµετάσχουµε ως πολιτικοί, αλλά ως πολίτες, γονείς και συγ-
γενείς θυµάτων που εξακολουθούν κάθε µέρα να ξυπνούν σε µια
χώρα στην οποία δεν µπορούν να επιβιώσουν, στην οποία ανη-
συχούν για την ίδια τους τη ζωή, επειδή απλά χρησιµοποιούν
µέσα µαζικής µεταφοράς και υπηρεσίες του κράτους που είναι
αυτονόητα σε όλον τον πολιτισµένο κόσµο. Από αυτό δεν θα ξε-
φύγετε, γιατί σας εγκαταλείπουν ακόµη και τα καλοπληρωµένα
µέσα ενηµέρωσης που σας στηρίζουν, γιατί σας εγκαταλείπουν
ακόµη και τα δύο τρίτα των ψηφοφόρων σας, που δηλώνουν σε
όλες τις δηµοσκοπήσεις ότι συγκαλύπτετε απροσχηµάτιστα ένα
έγκληµα. Στα υπουργικά έδρανα και στους τηλεοπτικούς σταθ-
µούς η επιτελική σας Κυβέρνηση φιλοξενεί ή στέλνει την ακρο-
δεξιά σας πτέρυγα η οποία απειλεί ευθέως την κοινωνία
σπέρνοντας φόβο, προετοιµάζοντας προβοκάτσιες, εγκαλώντας
καλούς και έντιµους πολίτες γιατί αρνούνται να σωπάσουν και να
γίνουν συνένοχοι σε αυτήν τη συγκάλυψη. Αυτό το ειρηνικό πο-
τάµι που απαιτεί δικαιοσύνη, θα σας θέσει στο περιθώριο της
Ιστορίας και θα σας αποδώσει διά βίου την ιδιότητα των υπονο-
µευτών του κράτους δικαίου. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή ο Κανονισµός της Βουλής προβλέπει
σε αυτήν την Αίθουσα ακόµη και τέτοιες στιγµές, να ασκούµε τα
κοινοβουλευτικά µας καθήκοντα, θα πω δυο λόγια και για το απο-
τυχηµένο εν τη γενέσει του νοµοσχέδιό σας το οποίο υπηρετεί
µε τον πιο ακραίο νεοφιλελεύθερο τρόπο το σχέδιο αποδόµησης
ολοκληρωτικά του αγροτικού και κτηνοτροφικού κόσµου. Παρα-
δίδετε άνευ αντιστάσεως στα πολυεθνικά καρτέλ του αγροδια-
τροφικού τοµέα όχι µόνο τον έλεγχο της παραγωγής, µετατρέ-
πετε τη γη και τους βοσκοτόπους σε πεδίο δόξης λαµπρό για φω-
τοβολταϊκά πάρκα, αλλά, το πιο βασικό, παραδίδετε την ίδια την
ελληνική γη στα funds που εκπροσωπούν αυτά τα καρτέλ, τη γη
που έχουν ποτίσει µε το αίµα και τον ιδρώτα τους εκατοντάδες
χρόνια τώρα οι Έλληνες αγρότες και κτηνοτρόφοι.

Έρχεστε µετά από έξι χρόνια ακραίας αύξησης του κόστους
παραγωγής, παντελούς έλλειψης ρυθµιστικού πλαισίου για τα
κόκκινα δάνεια των αγροτών και των κτηνοτρόφων, και γυρίζετε
από εδώ και από κει, όπως ο Πρωθυπουργός την προηγούµενη
εβδοµάδα στη Θεσσαλονίκη, κουνώντας καθρεφτάκια περί δήθεν
επερχόµενων ευεργετικών ρυθµίσεων στο θέµα των αγροτικών

χρεών, επί των οποίων και επιλέγω βεβαίως να εστιάσω, καθώς
για τα υπόλοιπα ζητήµατα των διεπαγγελµατικών οργανώσεων,
των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης και του ΟΠΕΚΕΠΕ που
από εργαλείο στήριξης της ανάπτυξης των αγροτών έχει µετα-
τραπεί σε παραβατικό οργανισµό που παράγει πρόστιµα για τη
χώρα τοποθετήθηκα στην αρµόδια επιτροπή και οι απόψεις µας
έχουν καταγραφεί. Βέβαια δεν περιµένω να τις λάβετε και υπ’
όψιν σας. 

Πιο συγκεκριµένα, για το θέµα των διεπαγγελµατικών οργανώ-
σεων, όπως είπα και στην επιτροπή, ο στόχος σας είναι να επι-
τρέψετε την εισαγωγή, πέραν των σωµατείων και των αστικών µη
κερδοσκοπικών εταιρειών, και της νοµικής µορφής της κοινοπρα-
ξίας, µε προφανή στόχο τη µετατροπή των διεπαγγελµατικών ορ-
γανώσεων σε κερδοσκοπικές συµπράξεις, κάτι που είναι εντελώς
ξένο µε το πνεύµα και τη φύση της λειτουργίας τους και εκθέτει
σε πλήθος δικαστικών κινδύνων τα µέλη των οργανώσεων. 

Στο δεύτερο θέµα, δηλαδή στα διαχειριστικά σχέδια βόσκη-
σης, έχετε κατορθώσει στα έξι χρόνια που κυβερνάτε να µην
έχετε προχωρήσει κανένα, παρά το γεγονός ότι έχετε υπογράψει
συµβάσεις µε έντεκα περιφέρειες, και µε τον τρόπο αυτόν εµπο-
δίσατε και τη διαφανή κατανοµή των επιδοτήσεων των αγροτών
και κτηνοτρόφων και την προστασία της βιοποικιλότητας, ενώ κα-
θιστάτε αδύνατη τη δηµιουργία ενός εθνικού χάρτη βοσκοτόπων,
µε αποτέλεσµα να µην µπορούν να εφαρµοστούν πολιτικές για
την ενίσχυση της νοµαδικής κτηνοτροφίας και φυσικά εµποδίζετε
και τη δηµιουργία εθνικής γεωπληροφορικής βάσης βοσκήσιµων
γαιών και εξακολουθείτε να εξαιρείτε από την όλη διαδικασία την
καθ’ ύλην αρµόδια Δασική Υπηρεσία.

Γιατί τα κάνετε όλα αυτά; Γιατί προφανώς ενώ αδιαφορείτε για
τα πρόστιµα που µέχρι το τέλος του 2024 είχαν υπερβεί τα 350
εκατοµµύρια ευρώ, στήνετε µπίζνες µε το καρτέλ της ενέργειας
καθώς µε το «παράθυρο» που ανοίγετε για την ανάπτυξη φωτο-
βολταϊκών πάρκων σε λιµναίες και παραλίµνιες περιοχές ανοίγετε
διάπλατα τον δρόµο µετατροπής µη χαρτογραφηµένων βοσκο-
τόπων σε απέραντα φωτοβολταϊκά πάρκα, µε ανυπολόγιστες πα-
ραγωγικές και περιβαλλοντικές επιπτώσεις. 

Στο θέµα του ΟΠΕΚΕΠΕ έχετε κατορθώσει να µετατρέψετε την
Ελλάδα σε παρία των ευρωπαϊκών θεσµών, καθώς αλλάζοντας
έξι διοικήσεις σε έξι χρόνια στον πολύπαθο Οργανισµό προσπα-
θείτε να αποκρύψετε επιβληθέντα πρόστιµα 283 εκατοµµυρίων
ευρώ από την Ευρωπαϊκή Ένωση λόγω µη χρηστής διαχείρισης
και στέλνετε τον λογαριασµό στους αγρότες που καλούνται να
επιστρέψουν εξαιτίας των λαθών σας 53 εκατοµµύρια ευρώ ως
αχρεωστήτως καταβληθέντα, δηλαδή τους στέλνετε στην κατα-
στροφή. 

Και βεβαίως θα εστιάσω, όπως είπα, στο µείζον ζήτηµα των
«κόκκινων» δανείων των αγροτών και των κτηνοτρόφων περί του
οποίου το νοµοσχέδιό σας περί άλλα τυρβάζει. Έρχεστε, κύριε
Υπουργέ, και δεν παίρνετε θέση, µετά από τόση ακρίβεια και
τόσες φυσικές καταστροφές και τέτοια κλιµατική κρίση και τέτοια
άνοδο του κόστους ζωής, για την ανάγκη άµεσης εφαρµογής
ενός βιώσιµου πλαισίου ρύθµισης των «κόκκινων» αγροτικών δα-
νείων, αυτών δηλαδή που διαχειρίζεται η PQH από την «bad
bank» Αγροτική, τα οποία ως επί το πλείστον, όπως είπα, είναι
ενυπόθηκα και έχουν λάβει εγγυήσεις του Ελληνικού Δηµοσίου.
Δηλαδή τα κρατάτε στα χέρια σας εσείς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Τζάκρη. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ:…και δεν τολµάτε ούτε καν να ψελλίσετε
ένα πλαίσιο ρυθµίσεων, όπως αυτό που προτείνει το Κίνηµα Δη-
µοκρατίας, δηλαδή αγορά των «κόκκινων» δανείων των αγροτών
και των κτηνοτρόφων από την Αναπτυξιακή Τράπεζα και βεβαίως
ένα πλαίσιο που θα προβλέπει την αποπληρωµή τους σε πολλές
δόσεις, µε διαγραφή των τόκων και των προσαυξήσεων, µε δια-
γραφή ακόµα και µέρους του κεφαλαίου, όταν διαπιστωµένα
υπάρχει πραγµατική αδυναµία πληρωµής, και βεβαίως ανανέωση
των κρατικών εγγυήσεων για όσα δάνεια υπαχθούν σε ένα βιώ-
σιµο πλαίσιο ρύθµισης. 

Σας καταγγέλλω, λοιπόν, από το Βήµα της Βουλής…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κυρία Τζά-

κρη, σας παρακαλώ. 
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ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ:…για άµεση συνέργεια στην κατάσχεση
και τον εκπλειστηριασµό εκατοµµυρίων στρεµµάτων γης και διά
της µεθοδεύσεως αυτής στην εκχώρηση αγροτικής γης σε άγνω-
στης προέλευσης και προθέσεων κεφάλαια. Είναι προφανές ότι
δεν σκεφτήκατε µόνος, είναι προφανές ότι και αυτό όπως και όλα
τα δεινά που έχουν προκύψει στη χώρα στα έξι χρόνια που κυ-
βερνάτε εντολοδοτούνται από το Γραφείο του Πρωθυπουργού,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κυρία Τζά-
κρη, σας παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ:…αλλά αυτοί είστε, είστε απλοί εντολο-
δόχοι που δεν ορρωδούν ούτε καν προ του παλλαϊκού αιτήµατος
για σεβασµό στη µνήµη των θυµάτων και απόδοση δικαιοσύνης
για αυτό που προκαλέσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Τζάκρη, κλείστε
σας παρακαλώ. Σεβαστείτε λίγο. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Έτσι κι αλλιώς θα ψηφίσετε για µια
ακόµη φορά ό,τι θέλετε, όπως κάνετε έξι χρόνια τώρα που κατα-
χράστε την κοινοβουλευτική σας πλειοψηφία,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Τζάκρη, δεν
έχετε άλλο τον λόγο. Έχετε πάει στα έντεκα λεπτά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ:…που είναι αναντίστοιχη µε την πραγµα-
τικότητα. Σύντοµα δεν θα έχετε πια αυτό το προνόµιο, γιατί ο
λαός σάς κατάλαβε και θα σας στείλει εκεί που σας αξίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινή Αραµπατζή. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, συζητούµε το

σηµερινό νοµοσχέδιο στη συµπλήρωση της θλιβερής επετείου
της εθνικής τραγωδίας των Τεµπών και ο ιερός φόρος τιµής στα
θύµατα, τους συγγενείς και τους επιζήσαντες επιβάλλει να εργα-
στούµε όλοι µε ενσυναίσθηση και ευθύνη, ώστε οι πολίτες στο
εξής να µπαίνουν µε ασφάλεια και εµπιστοσύνη στα τρένα, για
να µη θρηνήσουµε ποτέ ξανά θύµατα. 

Στο πλαίσιο αυτό συζητούµε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης, ενός νευραλγικού και παραγωγικού Υ-
πουργείου, ως µια ευπρόσδεκτη προσπάθεια επίλυσης εκκρεµών
ζητηµάτων και βελτιωτικών παρεµβάσεων.

Ξεκινώ µε τις ρυθµίσεις για τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις.
Η αλήθεια είναι, κύριε Υπουργέ, ότι ακούγοντας τις παρεµβάσεις
των εκπροσώπων των διεπαγγελµατικών κατά την ακρόαση φο-
ρέων προβληµατίστηκα γνωρίζοντας από πρώτο χέρι την πολι-
τική της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη στη
διευκόλυνση της ίδρυσης, στην ενθάρρυνση και την ενίσχυση
των διεπαγγελµατικών και χαίροµαι που µετά τη σχετική σύσκεψη
στο Υπουργείο λύθηκαν οι διαφορές και η παρούσα νοµοθέτηση
υποστηρίζεται από την πλειοψηφία των διεπαγγελµατικών οργα-
νώσεων. 

Κι όταν µιλώ για την πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας σε σχέση
µε τις διεπαγγελµατικές, που αποτελούσε και προεκλογική µας
δέσµευση, αναφέροµαι φυσικά στα πρώτα νοµοθετήµατα της
τότε πολιτικής ηγεσίας µε Υπουργό τον Μάκη Βορίδη, στην οποία
είχα την τιµή να συµµετέχω ως Υφυπουργός, και στην καταλυτική
νοµοθέτηση του άρθρου 54 του νόµου 4623/2019 -γιατί πολλά
επικριτικά και µηδενιστικά ακούστηκαν από την Αντιπολίτευση-
εκείνου του νόµου που µείωσε την προϋπόθεση της αντιπροσω-
πευτικότητας από το 33% του ΣΥΡΙΖΑ και του κ. Αραχωβίτη στο
15% της αναγκαίας εκπροσώπησης, δίνοντας µε αυτόν τον τρόπο
ρεαλιστική λύση σε µια σειρά συλλογικοτήτων που ήθελαν να
αναγνωριστούν ως διεπαγγελµατικές οργανώσεις κραταιών προ-
ϊόντων και το νοµικό πλαίσιο δεν το επέτρεπε.

Απέδωσε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η νοµοθέτηση
της Κυβέρνησης; Αναντίρρητα και µε αποδείξεις. Δεν είναι τυχαίο
ότι από τις εννιά διεπαγγελµατικές οργανώσεις που σήµερα λει-
τουργούν στη χώρα µας οι επτά εξ αυτών αναγνωρίστηκαν την
περίοδο 2020 - 2023: Εθνική Διεπαγγελµατική Οργάνωση Επιτρα-
πέζιας Ελιάς το 2020, πτηνοτροφίας το 2020, φέτας το 2021, ρυ-
ζιού το 2021, αβγού και προϊόντων αυγού το 2022, κορινθιακής
σταφίδας το 2023, κρέατος και κτηνοτροφίας το 2023. 

Ξεχωρίζω την ίδρυση της Διεπαγγελµατικής Οργάνωσης
Φέτας, που αποτελούσε προεκλογική δέσµευση του Πρωθυπουρ-
γού τον Αύγουστο του 2018 στη Σαµαρίνα και τον αγώνα διαπρα-

γµατεύσεων και διασταλτικών νοµοθετικών ερµηνειών που δώ-
σαµε ως τότε πολιτική ηγεσία για την αναγνώριση αυτής της διε-
παγγελµατικής του εµβληµατικού προϊόντος της φέτας. Είµαι
βέβαιη λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι αυτήν την παρακαταθήκη µε
τις παρούσες ρυθµίσεις που φέρνετε προς ψήφιση µόνο θα τη
βελτιστοποιήσετε, προς όφελος αυτών των συλλογικοτήτων. 

Έρχοµαι τώρα στο Γ’ Μέρος του νοµοσχεδίου και στο Κεφά-
λαιο Α’ για την ενίσχυση του κτηνιατρικού τοµέα. Γνωρίζετε καλά
την ανάγκη για τη στήριξη της ελληνικής κτηνοτροφίας, όχι µόνο
γιατί οι άνθρωποι αυτοί εργάζονται υπό αντίξοες συνθήκες τρια-
κόσιες εξήντα πέντε µέρες τον χρόνο, όχι µόνο γιατί αυτοί οι άν-
θρωποι αποτελούν καταλύτες της κοινωνικής συνοχής και
πολύτιµους συµµάχους στον αγώνα ενάντια στην ερήµωση της
υπαίθρου, αλλά και γιατί η κτηνοτροφία, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αποτελεί πολλαπλασιαστή αξίας. Με άλλα λόγια, για κάθε
1 ευρώ που επενδύεται στην κτηνοτροφία αποδίδετε, παραδίδετε
3 ευρώ τουλάχιστον παραγόµενης αξίας. 

Χαιρετίζουµε, λοιπόν, την τροπολογία µε την οποία αποδίδετε
το επίδοµα σε κτηνιάτρους και λοιπό προσωπικό για τη συµβολή
τους στη διαχείριση των ζωονόσων που πλήττουν τη χώρα µας,
καθώς και τη δέσµευσή σας για την άµεση απόδοση του επιδό-
µατος ανθυγιεινής και επικίνδυνης εργασίας στον κλάδο που
πραγµατικά το δικαιούται. Και θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να σας
προτρέψω, να σας ζητήσω -ενδεχοµένως να παραβιάζω ανοιχτές
θύρες στον σχεδιασµό σας- ισχυρά προληπτικά, αποτελεσµατικά
µέτρα για την αντιµετώπιση των ζωονόσων. Ο µεγάλος αριθµός
των θανατωθέντων ζώων –εβδοµήντα επτά αιγοπρόβατα στην
Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, δεκαοκτώ χιλιά-
δες αιγοπρόβατα στη Θεσσαλία λόγω της ευλογιάς- αλλά κι η
εξάπλωση, η διάδοση των νοσηµάτων στο µεγαλύτερο µέρος της
χώρας, καθώς και τα µέτρα που επιβάλλονται σε δεκαοκτώ περι-
φερειακές ενότητες και τα οποία για πολλές από αυτές θα αρ-
θούν τον Μάρτιο ή τον Απρίλιο του τρέχοντος έτους και µόνον
αν δεν εµφανιστούν νέα κρούσµατα, δηµιουργούν σίγουρα µε-
γάλο ζήτηµα που βεβαίως καλείται µε επάρκεια να αντιµετωπίσει
η Κυβέρνηση. Ενεργοποιήστε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, το νοµο-
θετικό πλαίσιο του άρθρου 110 του νόµου 4623/2019 που εφαρ-
µόσαµε -θυµίζω- τον Αύγουστο του 2019, για την κατά παρέκ-
κλιση πρόσληψη έκτακτου κτηνιατρικού προσωπικού ορισµένου
χρόνου, για την αντιµετώπιση έκτακτων ή απρόβλεπτων κινδύνων
που σχετίζονται µε την προστασία της αγροτικής παραγωγής. 

Η πρόσληψη σαράντα έξι κτηνιάτρων τον Αύγουστο του 2009,
οι οποίοι τοποθετήθηκαν µετά από ανάλυση της επικινδυνότητας
του νοσήµατος της αφρικανικής πανώλης των χοίρων σε όλη την
ηπειρωτική µεθόριο της χώρας, µε µοναδικό έργο την επιτήρηση
των περιοχών για την αποτροπή εισόδου της αφρικανικής πανώ-
λης στην επικράτεια, απέτρεψε παντελώς την είσοδό της στη
χώρα µας για τρία χρόνια, τη στιγµή που σε Ρουµανία, Βουλγαρία
και άλλες ευρωπαϊκές κραταιές χώρες ολόκληρες εκµεταλλεύ-
σεις οδηγούνταν σε άµεση θανάτωση.

Τοποθετήστε κόσµο στο πεδίο, κύριε Υπουργέ, και θα είµαστε
µαζί σας σε αυτήν την προσπάθεια. 

Έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα που δηµιουργούνται σε σχέση µε
την αποζηµιωτική διαδικασία και µε τη συνέχιση της δραστηριό-
τητας των πληγέντων κτηνοτρόφων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τι µέλλει γενέσθαι µε την αποζηµίωση για το τάισµα των µονά-
δων που τέθηκαν σε καραντίνα χωρίς να χρειαστεί να θανατώ-
σουν τα ζώα τους; Στη συνάντηση που είχαµε πριν από έναν µήνα
στο Υπουργείο σάς είχα θέσει το ζήτηµα ότι οι κτηνοτρόφοι, εξαι-
τίας του αναγκαστικού εγκλεισµού του ζωικού τους κεφαλαίου,
είχαν ιδιαίτερα αυξηµένο κόστος παραγωγής. Υπήρξε η δέ-
σµευση ότι θα υπάρξει οριζόντια µηνιαία αποζηµίωση σίτισης αυ-
τών των κτηνοτροφών. Πού βρισκόµαστε σήµερα, κύριοι Υπουρ-
γοί; Στις Σέρρες, για παράδειγµα, το µεγαλύτερο µέρος των χι-
λίων εκατό εκτροφών και των περίπου τριακοσίων χιλιάδων αιγο-
προβάτων στις αρχές Σεπτεµβρίου του 2024 µέχρι και τα τέλη Ια-
νουαρίου του 2025 ήταν σε καθεστώς καραντίνας. 

Ακολούθως, τι θα γίνει µε τα επιδοτούµενα προγράµµατα που
συνδέονται µε την ύπαρξη συγκεκριµένου ζωικού κεφαλαίου; Για
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παράδειγµα, αναφέροµαι στο πρόγραµµα των σπάνιων φυλών
που αναµένεται. 

Οι κτηνοτρόφοι που αναγκάστηκαν, κύριε Υπουργέ, να σφά-
ξουν το ζωικό τους κεφάλαιο, χωρίς φυσικά την επιλογή τους
λόγω των ζωονόσων, και στις 29 Απριλίου του 2023 δεν κατέχουν
τα ζώα, θα τύχουν της πρόβλεψης της ανωτέρας βίας, προκειµέ-
νου να µη χάσουν το πρόγραµµα;

Το ίδιο ρωτώ και για το πρόγραµµα των νέων γεωργών, στο
οποίο βρισκόµαστε στη µέση της υλοποίησής του. Αλλά και στο
νέο στάδιο υποβολής αιτήσεων θα υπάρξει πρόβλεψη γι’ αυτούς
τους κτηνοτρόφους που δεν θα δηλώσουν στην ενιαία αίτηση ενί-
σχυσης του 2025 ζώα, επειδή τα έσφαξαν για λόγους ανωτέρας
βίας; 

Το ίδιο και για το πρόγραµµα βιολογικής κτηνοτροφίας που
αναµένεται, αλλά και για τα οικολογικά σχήµατα που συνδέονται
µε τη βιολογική κτηνοτροφία.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ πολύ για την ανοχή, µε
τη ρύθµιση για τα κόκκινα δάνεια των είκοσι µία χιλιάδων φυσικών
προσώπων και των επτακοσίων συνεταιρισµών που χαιρετίζουµε
στο παρόν νοµοσχέδιο. 

Όσο και αν υπάρχουν ζητήµατα που πρέπει να προβλεφθούν,
να ρυθµιστούν περαιτέρω, δεν µπορούµε να παραγνωρίσουµε το
γεγονός ότι για πρώτη φορά γίνεται µια τέτοια προσπάθεια απε-
γκλωβισµού χιλιάδων αγροτών και συλλογικοτήτων από ανατοκι-
σµένα δάνεια, στα οποία δεν µπορούν να ανταποκριθούν, µε
σκοπό την εξυγίανση των οφειλετών και τη στροφή τους προς
την παραγωγική διαδικασία. 

Ευελπιστούµε σε γενναίες ρυθµίσεις ανάλογες της πολιτικής
σας βούλησης και είµαστε εδώ για να τις παρακολουθούµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Να καλέσω τώρα στο Βήµα τον Ανεξάρτητο Βουλευτή κ. Διο-
νύσιο Βαλτογιάννη.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, το οποίο παρουσιάζεται ως
µια προσπάθεια ενίσχυσης του αγροτικού τοµέα, στην πραγµα-
τικότητα αποτελεί ένα ακόµα χτύπηµα στους Έλληνες αγρότες
και κτηνοτρόφους.

Με µια σειρά από επικίνδυνες και αντιευρωπαϊκές ρυθµίσεις η
Κυβέρνηση δείχνει για άλλη µια φορά ότι δεν νοιάζεται για την
επιβίωση των Ελλήνων παραγωγών, παρά για την εξυπηρέτηση
συγκεκριµένων συµφερόντων. 

Οι διατάξεις του νοµοσχεδίου δεν προβλέπουν ουσιαστικά
µέτρα στήριξης για τους µικρούς και µεσαίους παραγωγούς,
αλλά ευνοούν τα µεγάλα αγροτοβιοµηχανικά συµφέροντα. Είναι
ενδεικτικό ότι στο σύνολο των φορέων που µίλησαν στην Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου του εν λόγω νοµοσχεδίου ήταν
αρνητικοί ή είχαν επιφύλαξη, πλην -ποιων άλλων- φυσικά των
φίλων σας, των τραπεζιτών και των εκπροσώπων των funds. 

Τα δε µέλη της Εθνικής Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρισµών,
ΕΘΕΑΣ, που µίλησαν υπέρ του νοµοσχεδίου, ο κ. Γιαννακάκης
και ο κ. Κορασίδης είναι αµφότεροι κοµµατικά στελέχη της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, οπότε δεν θα µπορούσαν να εκ-
φράσουν διαφορετική άποψη. 

ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Το ΠΑΣΟΚ είναι κατά του νο-
µοσχεδίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε.
Κύριε Βαλτογιάννη, συνεχίστε.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Οι αγρότες µας παραµένουν

έρµαια των τραπεζών και των πολυεθνικών, χωρίς κανένα πρα-
γµατικό δίχτυ ασφαλείας.

Το σχέδιο νόµου δεν περιλαµβάνει κανέναν µηχανισµό προστα-
σίας των παραδοσιακών ελληνικών προϊόντων από τον αθέµιτο
ανταγωνισµό των εισαγωγών. 

Το νοµοσχέδιο όχι µόνο δεν προσφέρει λύση στο κρίσιµο ζή-
τηµα των αγροτικών χρεών, αλλά ουσιαστικά επιτρέπει το ξεπού-
ληµα των περιουσιών των Ελλήνων παραγωγών στα αρπακτικά
των funds. Ήδη υπάρχουν καταγγελίες για τις πρακτικές των

εταιρειών αυτών, οι οποίες µετατρέπουν τα αγροτικά δάνεια σε
µη αγροτικά, αποκλείοντας τους δανειολήπτες από κάθε ρύθ-
µιση. 

Η Κυβέρνηση αντί να προστατεύσει τους Έλληνες αγρότες,
καταθέτει µια φωτογραφική ρύθµιση που εξυπηρετεί συγκεκρι-
µένα συµφέροντα, αφήνοντας χιλιάδες οικογένειες στο χείλος
της καταστροφής. Αντί να διαµορφώσει ένα δίκαιο πλαίσιο δια-
γραφής ή έστω ευνοϊκής ρύθµισης των χρεών των αγροτών, η
Κυβέρνηση επιλέγει να προστατέψει τις τράπεζες και τα funds.
Δεν υπάρχει καµία ελάφρυνση για τους αγρότες που χτυπήθηκαν
από τις κρίσεις των τελευταίων ετών. 

Αντιθέτως, οι ρυθµίσεις που εισάγονται διευκολύνουν την εκ-
ποίηση των περιουσιών τους. Οι κατ’ επάγγελµα αγρότες που
επένδυσαν στην πατρίδα τους βλέπουν τις περιουσίες τους να
κινδυνεύουν από πλειστηριασµούς.

Πραγµατικά θέλετε να µας πείτε ότι εσείς της Νέας Δηµοκρα-
τίας και λίγο του ΠΑΣΟΚ που δηµιουργήσατε τα κόκκινα δάνεια
στους αγρότες θέλετε να τους ξεχρεώσετε; Εδώ εσείς δεν κοι-
τάτε να ξεχρεώσετε τα δικά σας δάνεια, θα ξεχρεώσετε τους
αγρότες;

Το νοµοσχέδιο εισάγει ρυθµίσεις που αποδυναµώνουν τον
ρόλο των διεπαγγελµατικών οργανώσεων, καθιστώντας τις υπο-
χείριες του Υπουργείου. Οι οργανώσεις αυτές που µέχρι πρότι-
νος αποτελούσαν ένα ανάχωµα προστασίας για τους παραγω-
γούς πλήττονται βάναυσα. Η Κυβέρνηση, αντί να ενισχύσει τη
θέση των αγροτών, επιλέγει να µετατρέψει τις οργανώσεις αυτές
σε ελεγχόµενες από το κράτος, αφαιρώντας τους κάθε αυτονο-
µία. 

Το Εθνικό Συµβούλιο Διεπαγγελµατικών Οργανώσεων καθίστα-
ται εργαλείο κρατικής παρέµβασης που θα εξυπηρετεί τους εκά-
στοτε κυβερνητικούς σχεδιασµούς και όχι τα συµφέροντα των
αγροτών. 

Επιπλέον, η εισαγωγή της κοινοπραξίας ως νοµική µορφή δη-
µιουργεί σοβαρές ανισότητες, ευνοώντας τα ισχυρά συµφέροντα
και αποδυναµώνοντας τους µικρούς παραγωγούς. Αυτό οδηγεί
στην πλήρη αποσύνθεση του θεσµού και επιτρέπει τις ανεξέλε-
γκτες εισροές εισαγόµενων προϊόντων, υπονοµεύοντας την εγ-
χώρια παραγωγή και την εθνική διατροφική ασφάλεια. 

Οι διατάξεις για την εκµίσθωση γης από τους ΓΟΕΒ και ΤΟΕΒ
για την εγκατάσταση ανανεώσιµων πηγών ενέργειας αποκαλύ-
πτουν για άλλη µια φορά τις προθέσεις της Κυβέρνησης να µε-
τατρέψει τον αγροτικό χώρο σε εµπόρευµα. 

Αντί να διασφαλίσει ότι η γη θα παραµείνει στα χέρια των καλ-
λιεργητών, την προσφέρει σε επενδυτές. Η αγροτική γη δεν µπο-
ρεί να παραχωρείται χωρίς διαφάνεια και χωρίς να λαµβάνονται
υπ’ όψιν οι ανάγκες της ελληνικής παραγωγής. Θα µισθώνετε
τζάµπα την ελληνική γη στις εταιρίες που παράγουν ρεύµα και
αυτοί θα πουλάνε πανάκριβα το ρεύµα στους καταναλωτές. Θα
µισθώσετε χιλιάδες στρέµµατα δηµόσιας γης χωρίς δηµοπρασία
σε εταιρείες ηλεκτροπαραγωγής ενέργειας, επαναλαµβάνω
χωρίς δηµοπρασία. 

Και µιας και µιλήσαµε για διαφάνεια, τι θα γίνει µε τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ; Η Κυβέρνηση µιλά συνεχώς για τη διαφάνεια του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, µια διαφάνεια που όχι µόνο δεν υπάρχει, αλλά συµβαίνει
ακριβώς το αντίθετο. Μέσα σε πέντε χρόνια άλλαξαν πέντε
Υπουργοί, χωρίς να αποκατασταθεί η χαµένη αξιοπιστία του ορ-
γανισµού. 

Αντί να διασφαλίσετε ότι τα χρήµατα των αγροτών πηγαίνουν
σε αυτούς που πραγµατικά τα δικαιούνται, επιλέγετε να ενι-
σχύετε έναν µηχανισµό που έχει αποδειχθεί αναποτελεσµατικός
και διεφθαρµένος. 

Αλήθεια, πείτε µας εσείς τελικά για ποια κατηγορία αγροτών
νοµοθετείτε; Διότι, όπως έχω ξαναπεί, υπάρχουν τρεις κατηγο-
ρίες αγροτών: οι µεγαλοαγρότες, οι µικροµεσαίοι και οι κοµπινα-
δόροι. Εσείς, απ’ ό,τι φαίνεται, νοµοθετείτε για τους κοµπινα-
δόρους.

Αυτήν την προχειρότητα µάς την διαφηµίζετε ως εργαλείο για
την ενίσχυση του πρωτογενούς τοµέα, ενώ στην πραγµατικότητα
δεν περιλαµβάνει κανένα µέτρο για την ανάπτυξη της ελληνικής
γεωργίας και της κτηνοτροφίας. Αντί να θεσπιστούν κίνητρα για
την αυτάρκεια και την προώθηση των εγχώριων προϊόντων, η Κυ-
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βέρνηση επιλέγει να διευκολύνει τις εισαγωγές και να καταδικά-
σει τους Έλληνες αγρότες στην εξαθλίωση.

Για µια ακόµα φορά µας φέρατε ένα νοµοθέτηµα που εξυπη-
ρετεί τα συµφέροντα λίγων εις βάρος των πολλών. Η λύση δεν
είναι η παράδοση των αγροτών στις πολυεθνικές και στα funds,
αλλά η χάραξη µιας εθνικής στρατηγικής για την ενίσχυση της
ελληνικής παραγωγής. Οφείλουµε να σταθούµε στο πλευρό των
Ελλήνων παραγωγών και να αντισταθούµε σε κάθε πολιτική που
στοχεύει στη διάλυση της ελληνικής αγροτικής οικονοµίας. 

Όχι στο ξεπούληµα της ελληνικής υπαίθρου. Όχι στην παρά-
δοση των αγροτών στα αρπακτικά των funds. Ναι στην εθνική δια-
τροφική αυτάρκεια και στην υπεράσπιση της πατρίδας µας. 

Αύριο όλοι στους δρόµους και στις πλατείες, γιατί το χρω-
στάµε στις αθώες ψυχές που χάθηκαν στα Τέµπη. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε

και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής κ. Ελένη Βατσινά. 
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη σκιά της

επετείου του δυστυχήµατος των Τεµπών συζητάµε σήµερα ένα
πολύ σοβαρό νοµοσχέδιο για τον αγροτικό κόσµο. Στη σκιά του
δυστυχήµατος των Τεµπών ζει η Ελλάδα δύο χρόνια τώρα. Πέ-
ρασαν δύο χρόνια στη σκιά και στο σκοτάδι. Στη σκιά αυτή θα
ήταν όλη η Ελλάδα, στη σκιά αυτή και στο σκοτάδι θα ήταν και οι
έρευνες εάν δεν υπήρχαν οι άνθρωποι που έχασαν τους ανθρώ-
πους τους και η ανάγκη τους για φως και αλήθεια. 

Είναι αποκαρδιωτικό, αλλά είναι πραγµατικότητα, το ότι σε ένα
σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος, σε ένα κράτος που οι Υπουργοί Δι-
καιοσύνης του έρχονται εδώ µέσα επί πέντε χρόνια και µας κου-
νάνε το δάχτυλο ότι µόλις έφτιαξαν τον τέλειο Ποινικό Κώδικα,
που θα σταµατήσει διά µαγείας τη βία, τις γυναικοκτονίες και την
εγκληµατικότητα, και σε αυτό το κράτος για δύο χρόνια όχι µόνο
δεν φροντίσατε, µε ευλάβεια και επιµέλεια, να φανερωθούν οι ευ-
θύνες και οι υπεύθυνοι, αλλά συγκαλύψατε την αλήθεια για το τι
συνέβη τη µοιραία νύχτα στα Τέµπη. 

Δεν σας αρέσει η λέξη «συγκάλυψη». Αντιδράτε στη λέξη «συ-
γκάλυψη». Αντιδράτε στη µονταζιέρα των διαλόγων που διαδώ-
σατε σε φιλικά µέσα για να φωτίσετε µόνο τους φυσικούς
αυτουργούς. Αντιδράτε στο παράνοµο φορτίο. Αντιδράτε στις
ευθύνες των προσώπων, που είχαν στο χέρι τους την ασφάλεια
των µεταφορών. 

Να µιλήσουµε για την προκλητική αλαζονεία σας, που αντί να
περιορίζεται βλέποντας την ανάγκη για αλήθεια, αυτή η αλαζο-
νεία σας µεγαλώνει; Να µιλήσουµε για το γεγονός ότι τα πρό-
σωπα που κατείχαν θέσεις ευθύνης δεν είχαν την ευθιξία να
σκύψουν το κεφάλι και να θέσουν τον εαυτό τους στη διάθεση
της δικαιοσύνης, αλλά ήρθαν εδώ κι εσείς τους καταχειροκροτή-
σατε; 

Είπα: «θέσεις ευθύνης». Αυτά συµβαίνουν όταν για κάποιους
είναι πιο σηµαντική θέση παρά η ευθύνη. Αυτούς εσείς τους
απαλλάξατε. 

Τι µάθαµε όµως τελικά σήµερα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης; Τίποτα καινούργιο δεν µας σόκαρε. Απλά επιβεβαιώθηκαν
όσα µε πολύ κόπο, µε πολλές αντιξοότητες και µε ίδιες δυνάµεις
πίεζαν και αποκάλυπταν βήµα-βήµα οι οικογένειες των θυµάτων
και οι τεχνικοί τους σύµβουλοι, ότι δηλαδή πενήντα επτά αδικο-
χαµένοι επιβάτες σκοτώθηκαν σε µια αµαξοστοιχία, που δεν ήταν
ασφαλής, ότι στο τρένο αυτό ξέσπασε φωτιά, που δεν µπορεί να
οφείλεται σε έλαια και σε καύσιµα του τρένου, ότι υπήρχε µια
άγνωστη, ιδιαιτέρως εύφλεκτη ουσία που προκάλεσε φωτιά κι η
φωτιά είναι η αιτία θανάτου για τουλάχιστον πέντε µε επτά άτοµα,
ότι το καύσιµο είναι άγνωστο, διότι όσα ακολούθησαν εξαφάνι-
σαν πολύτιµα στοιχεία.

Αυτά επιβεβαιώθηκαν, πράγµατα που όλα ανεξαιρέτως, κυρίες
και κύριοι της Κυβέρνησης, ένα προς ένα τα έχετε αµφισβητήσει,
τα έχετε λοιδορήσει, µε πρώτο και καλύτερο τον κύριο Πρωθυ-
πουργό, ο κ. Μητσοτάκης, που έτρεξε να υπερασπιστεί όλους
τους ισχυρισµούς της Hellenic Train και να πει στον ελληνικό λαό
ότι δεν έχουµε να ψάξουµε τίποτε άλλο σε αυτή την υπόθεση.

Τι θα κάνει σήµερα ο ανυπόµονος κ. Μητσοτάκης για όσα λέει
το πόρισµα των Τεµπών; Ποιος αλλοίωσε τον χώρο και µε ποιου
την εντολή χάθηκαν τα στοιχεία για το υλικό της έκρηξης;

Αυτές οι απορίες δεν είναι δικές µου. Αυτά συζητάει ο ελληνι-
κός λαός, αυτοί που εσείς λέγατε ότι είναι ψεκασµένοι. Φαντά-
ζοµαι µπερδέψατε το 73% του ελληνικού λαού, άρα και τους
ψηφοφόρους σας, µε τους πραγµατικά ψεκασµένους, που εσείς
κλείνετε το µάτι και τους καλείτε για ενίσχυση από τα ακροδεξιά,
αυτούς που σας συµβουλεύουν να κρατήσετε γερά, αντί να κά-
νετε το αυτονόητο και να θέσετε τον εαυτό σας στη διάθεση του
ελληνικού λαού. Και σταµατάω εδώ, γιατί αύριο η µέρα ανήκει σε
αυτόν τον λαό.

Να έρθω τώρα και στο νοµοσχέδιο της αγροτικής ανάπτυξης,
που καµία σχέση δεν έχει µε τα πραγµατικά προβλήµατα που
αντιµετωπίζει ο αγροτικός κόσµος της χώρας. Είναι πλέον ένα
µόνιµο φαινόµενο των τελευταίων ετών να υπάρχει µια πρωτο-
φανής απόσταση της Κυβέρνησής σας από την ελληνική πραγµα-
τικότητα. Και λέω «προφανής», γιατί η Κυβέρνηση αγνοεί επιδει-
κτικά τα γεγονότα, τις πραγµατικές καταστάσεις που συµβαίνουν
γύρω µας και µε έναν µανδύα υποτυπώδους ενδιαφέροντος πα-
ραβλέπει την ουσία, ο κόσµος που βγήκε στους δρόµους, ο κό-
σµος που εδώ και δύο χρόνια ζητάει τα αυτονόητα, αλλά έχει
πάρει µια κλειστή πόρτα. 

Η χάραξη αγροτικής πολιτικής έχει αποτύχει παταγωδώς. Άλ-
λωστε η ιστορία είναι αµείλικτη και έχει γράψει ως σήµερα την
αλλαγή πέντε υπουργών και έξι προέδρων του ΟΠΕΚΕΠΕ, µε τα
προβλήµατα να έχουν γίνει χειρότερα και µεγαλύτερα. 

Το κόστος παραγωγής έχει αυξηθεί σε ποσά που πλέον δεν
είναι δυνατόν να ανταποκριθεί ο αγρότης. Οι ενισχύσεις για το
2024 διέγραψαν πορεία καθοδική και δεν έχουν καταβληθεί σή-
µερα ούτε οι µισές από τις προβλεπόµενες αποζηµιώσεις. Προ-
φανώς χάνεται και το νόηµα της λέξης «ενίσχυση», όταν η ενίσ-
χυση δίνεται για τη σοδειά και τις ελλείψεις του 2024 και τελικά
καταλήγει να δίνεται το 2025. 

Να προστεθεί εδώ και το τεράστιο ζήτηµα των ζωονόσων για
τους κτηνοτρόφους, για τις οποίες δεν έχουν σήµερα ουσιαστική
αποζηµίωση ούτε υπήρξε κανένας ουσιαστικός µηχανισµός για
την πρόληψη της διάδοσης. Όλη η πρόληψη στηρίχθηκε στην
ευαισθησία των επαγγελµατιών για να σώσουν το βιός τους και
τα ζώα τους και στην αυταπάρνηση πολλών κτηνιατρικών υπηρε-
σιών, που αν πάρω το παράδειγµα της Κρήτης µας µιλάµε για
πλήρη υποστελέχωση. 

Να µην ξεχνάµε όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η µε-
γάλη κλιµατική αλλαγή των τελευταίων ετών επηρεάζει τη χλω-
ρίδα, την πανίδα, τη βλάστηση, δηλαδή τα ζώα και τα έντοµα.
Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, και τα πολύ σοβαρά αιτήµατα των µε-
λισσοκόµων, µε την καταστροφή των φυτών, που οδηγεί και στην
καταστροφή των µελισσιών. Και γι’ αυτήν την καταστροφή δεν
υπάρχει η παραµικρή πρόβλεψη για ένταξη στον κανονισµό de
minimis ή για επίδοµα αντικατάστασης. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, το ΠΑΣΟΚ δεν περίµενε τα υπο-
λείµµατα του παρόντος νοµοσχεδίου. Έχει διαµορφώσει και συν-
διαµορφώσει µε τον κόσµο των αγροτοπαραγωγών το ποιο θα
έπρεπε να είναι το πλήρες πακέτο µέτρων που µία κυβέρνηση θα
έπρεπε να προωθήσει σεβόµενη τον πρωτογενή τοµέα της
χώρας. Και προφανώς το ΠΑΣΟΚ ως κυβέρνηση θα ξεκινήσει από
εκεί ακριβώς, από εκεί που ξεκινάει η οικονοµία της χώρας. Δεν
µπορεί, λοιπόν, να παρέχει λευκές επιταγές σε επιφανειακά νο-
µοσχέδια, που συντηρούν διαρκώς την υποβάθµιση των αγροτο-
κτηνοτρόφων της χώρας, που απαξιώνουν τη συµβολή τους στην
οικονοµία της χώρας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.

Βατσινά και για τη συνέπεια στον χρόνο. Ο χρόνος είναι πολύτι-
µος σε τέτοιες ώρες.

Καλείται τώρα στο Βήµα ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής κ. Δηµήτριος Μάντζος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα κάνω χρήση του χρόνου που άφησε η συνάδελφος. Αστει-
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εύοµαι. Είναι δύσκολη η ώρα πράγµατι. 
Θα αρκεστώ να µιλήσω για τις τροπολογίες, γιατί είναι κρίσιµο

να ειπωθεί, για παράδειγµα, ότι είναι προβληµατικό να έρχονται
τροπολογίες υπουργικές, οι οποίες είναι µικρά νοµοσχέδια, διότι
έχουν πολλές διαφορετικές µεταξύ τους και µη συναφείς, ούτε
µε το σχέδιο νόµου ούτε και µεταξύ τους, ρυθµίσεις. Είναι µια
πάγια πρακτική της Κυβέρνησης, για την οποία έχουµε µιλήσει
πάρα πολλές φορές, για την ανάγκη να µπορούµε τουλάχιστον
να ψηφίζουµε τις τροπολογίες κατ’ άρθρον, ώστε να αποτυπώ-
νεται η θέση της Αντιπολίτευσης. 

Για παράδειγµα, η 332/21 τροπολογία στο άρθρο 5 έχει µια
άσχετη µε τα υπόλοιπα άρθρα ρύθµιση για τη χρηµατοδότηση
της εξυγίανσης των Ναυπηγείων Ελευσίνας και είναι µια τροπο-
λογία που επαναλαµβάνω ήρθε µε πάρα πολλά άρθρα στις 23.52’
χθες. Άρα δεν µπήκε στη βάσανο της ακρόασης φορέων, δεν
ακούστηκαν οι εργαζόµενοι των ναυπηγείων, για παράδειγµα. 

Και εµείς επί της ουσίας λέµε ότι δεν µας ενδιαφέρει από όπου
θα έρθει η χρηµατοδότηση για αυτήν την εξυγίανση. Ας έρθει
από πού είναι, από τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, από οπού
είναι. Το βασικό εκεί είναι να υπάρχει προνοµιακή ικανοποίηση
των αξιώσεων των εργαζοµένων και των συνταξιούχων και όχι
των πιστωτικών ιδρυµάτων. Αυτή είναι µια πάγια θέση, την οποία
έχουµε διατυπώσει στο παρελθόν και µε τροπολογία δική µας σε
άλλο σχέδιο νόµου. Δυστυχώς η Κυβέρνηση κωφεύει. Και µάλι-
στα αυτό συµβαίνει όταν αυτή η χρηµατοδότηση γίνεται µε εγ-
γύηση του Ελληνικού Δηµοσίου. Έχει ιδιαίτερη αξία αυτό. Αυτό
για την υπουργική τροπολογία.

Τώρα, ειπώθηκαν πολλά από εµάς για τις βουλευτικές τροπο-
λογίες που καταθέσαµε εµείς ως Κοινοβουλευτική Οµάδα. Διότι
εµείς τον πρωτογενή τοµέα δεν τον βλέπουµε ως σηµαία ευκαι-
ρίας, αλλά ως βασικό πυλώνα για την αναπτυξιακή και δηµογρα-
φική αναγέννηση της χώρας µας. Και είναι δύο τροπολογίες οι
οποίες είναι εύστοχες.

Η µία έχει να κάνει µε την αντιµετώπιση του αυξηµένου κό-
στους παραγωγής, ακριβώς µε την καθιέρωση της κάρτας αγρο-
τικού πετρελαίου. Η κρίσιµη διαφορά της δικής µας ρύθµισης
είναι ότι η απαλλαγή από τον ειδικό φόρο γίνεται στην αντλία και
όχι εκ των υστέρων και µερικώς. Διότι, όπως σωστά σας εξήγησε
ο εισηγητής µας στην επιτροπή και στην Ολοµέλεια, παρά το ότι
ή η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επανέφερε πράγµατι ένα
µέτρο που είχε καταργηθεί από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων, η εφαρµογή τα προηγούµενα χρόνια ήταν τέ-
τοια, ώστε δεν επιστρεφόταν ολόκληρος ο εισπραττόµενος
ειδικός φόρος.

Η δεύτερη τροπολογία που επανακαταθέσαµε -και αυτή είναι
πολλοστή φορά που την καταθέτουµε- επικαιροποιηµένη, αφορά
στην προστασία της αγροτικής περιουσίας. Είναι βαθιά η πεποί-
θησή µας ότι είναι αναγκαία προϋπόθεση η οικονοµική και η κοι-
νωνική επανένταξη του κάθε υπερχρεωµένου οφειλέτη. Αυτή η
επανένταξη µε τη σειρά της έχει ως προϋπόθεση τη δυνατότητά
του να παραµείνει παραγωγικός, ενεργός, δηλαδή να καλύπτει
τις εύλογες δαπάνες τις δικές του και της οικογένειάς του. 

Εδώ προτείνουµε κάτι ξεκάθαρο, να υπάρχει η δυνατότητα
εξαίρεσης από τη ρευστοποίηση εκείνων των περιουσιακών στοι-
χείων που εξασφαλίζουν ακριβώς τη συνέχιση της παραγωγικό-
τητας και την εργασιακή υπόσταση των αγροτών. Προφανώς, η
προστασία της αγροτικής περιουσίας δεν µπορεί να αφήνει έξω
την κύρια κατοικία του αγρότη, η οποία οφείλει να εντάσσεται
ακριβώς σε αυτήν την ίδια προστασία, την οποία γενικότερα
έχουµε προτείνει ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, στο πλαίσιο της
ρύθµισης για την προστασία της πρώτης κατοικίας. Αυτά είναι
πραγµατικά προβλήµατα που αποτυπώνονται στις τροπολογίες,
προβλήµατα που βλέπει κανείς σε όλη τη χώρα.

Ήµουν πριν από λίγες ηµέρες, για παράδειγµα, στη Δράµα και
στο Κάτω Νευροκόπι -περιοχές µε πρότυπη αγροτική παραγωγή
και πλείστα όσα προβλήµατα- και εκεί ακούς τα ίδια, το ιδιωτικό
χρέος από τα κόκκινα δάνεια των αγροτών, το κόστος παραγω-
γής που είναι πολύ υψηλό, κυρίως λόγω της ενέργειας και την
αδυναµία πρόσβασης των αγροτών και των αγροτικών συνεται-
ρισµών στον ηλεκτρικό χώρο, ο οποίος έχει εξαντληθεί υπέρ των
µεγάλων παικτών της ενεργειακής αγοράς και την απουσία µάλι-

στα αναπτυξιακού χωροταξικού σχεδιασµού για τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας εις βάρος των καλλιεργήσιµων εκτάσεων.

Ακούς για τον πολλαπλασιασµό των τιµών από το χωράφι στο
ράφι. Ακούς για τα σκάνδαλα του ΟΠΕΚΕΠΕ. Ακούς για την
πλήρη έλλειψη προετοιµασίας µε την αναθεώρηση του κανονι-
σµού του ΕΛΓΑ για τις φυσικές καταστροφές που έρχονται και
επανέρχονται. 

Αντιµετωπίζει όλα αυτά τα ζητήµατα το σχέδιο νόµου; Προφα-
νώς και όχι. Τα αντιµετωπίζει όλα τα ζητήµατα γενικώς η πολιτική
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων; Λέµε όχι
και ελέγχουµε την Κυβέρνηση για αυτό. 

Ο εισηγητής µας ο Μανόλης Χνάρης έχει τεκµηριώσει γιατί κα-
ταψηφίζουµε επί της αρχής το σχέδιο νόµου, υπερψηφίζοντας
βεβαίως, όσες διατάξεις κινούνται σε θετική κατεύθυνση. Όµως,
θα περιµέναµε για την τρίτη τροπολογία από τον κ. Τσιάρα -που
έχει και την ευαισθησία να έχει την ιδιαιτερότητα να έχει διατε-
λέσει Υπουργός Δικαιοσύνης- να µας είχε εξηγήσει έστω γιατί
δεν δέχεται την τροπολογία µας για την ενίσχυση της ανεξαρτη-
σίας της δικαιοσύνης και των λειτουργών της, µε την απαγό-
ρευση ακριβώς του διορισµού των δικαστών σε δηµόσιες θέσεις
για έναν εύλογο χρόνο ενός πλήρους εκλογικού κύκλου τετραε-
τίας µετά την αφυπηρέτησή τους. Γιατί να µη σπάσουµε και την
υποψία της αλληλεξάρτησης µεταξύ δικαστικής και εκτελεστικής
εξουσίας; 

Θα έπρεπε αυτή η τροπολογία να έχει γίνει δεκτή, όχι µόνο
διότι αυτό το έχει προαναγγείλει και ο κ. Μητσοτάκης ως Αρχη-
γός αξιωµατικής αντιπολίτευσης πολλά χρόνια πίσω, αλλά
έπρεπε να το έχουµε κάνει ειδικά σήµερα κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι και κύριε Υπουργέ, την παραµονή µιας ηµέρας τόσο
συναισθηµατικά φορτισµένης και δύσκολης για έναν ολόκληρο
λαό, αλλά και αυτήν ακριβώς την ηµέρα τη σηµερινή που µόλις
πέρασε, κατά την οποία το πόρισµα του Εθνικού Οργανισµού του
ΕΟΔΑΣΑΑΜ άλλαξε πάλι την πραγµατική βάση της συζήτησης
για τα Τέµπη. Διότι οι αποκαλύψεις που συνόδευσαν το πόρισµα
πιστοποιούν την πλήρη αναξιοπιστία του Πρωθυπουργού για όσα
είπε σε πρώτο χρόνο και όλη αυτή τη συστηµατική παραπληρο-
φόρηση, την οποία και ο ίδιος και η Κυβέρνησή του επιχείρησαν,
µιλώντας για ανθρώπινο λάθος κυρίως και για την αιτία της ανά-
φλεξης που τελικά δεν είναι αυτή που µας είπε ο κ. Μητσοτάκης
και για την συγκάλυψη αυτή καθαυτή. Μόνο ο κ. Μαρινάκης, ο
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, θα µπορούσε να εξάγει αν αυτή τη
συνέντευξη Τύπου, σε αυτό το πόρισµα, στις διευκρινίσεις που
έδωσαν οι επιστήµονες, το συµπέρασµα ότι δεν υπάρχει συγκά-
λυψη. Μόνο ο κ. Μαρινάκης. Διότι τα επιστηµονικά συµπερά-
σµατα είναι καταλυτικά. 

Η Σύµβαση 717/2014 για την τηλεδιοίκηση και τη σηµατοδό-
τηση θα έσωζε πράγµατι πενήντα επτά συνανθρώπους. Όσοι δεν
φρόντισαν για την ολοκλήρωση αυτού του κρίσιµου έργου, συ-
νέβαλαν στο θανατηφόρο αποτέλεσµα. Αυτό είναι το πρώτο από
τα τρία κρίσιµα συµπεράσµατα. 

Δεύτερον, η αλλοίωση του τόπου της τραγωδίας είναι πράξη
που κατατείνει σε συγκάλυψη. Δεν έγινε χαρτογράφηση, δεν
έγινε φύλαξη, δεν διασφαλίστηκε ο χώρος της τραγωδίας, µε
αποτέλεσµα να χαθούν στοιχεία δυνητικά ζωτικής σηµασίας. Και
όλα αυτά πώς έγιναν; Με άτυπη σύσκεψη, στην οποία δεν τηρή-
θηκαν πρακτικά. Και δεν είναι δικαιολογία ο ρόλος του παρατη-
ρητή για Υπουργούς. Ο Υφυπουργός παρά τω Πρωθυπουργώ τι
µπορεί να παρατηρούσε εκείνη την ώρα στον τόπο; Την αλλοίωση
του τόπου και τη νοµιµοποίησε; Αντί δηλαδή να είναι θεµατοφύ-
λακας της νοµιµότητας έγινε ο ίδιος εγγυητής της παρανοµίας; 

Το τρίτο από τα τρία συµπεράσµατα είναι ότι δεν γνωρίζουµε
ποιο καύσιµο προκάλεσε την πυρόσφαιρα. Αυτό το γεγονός, ότι
δεν γνωρίζουµε, η άγνοια µας, είναι αποτέλεσµα ακριβώς της αλ-
λοίωσης του χώρου και της απώλειας κρίσιµων στοιχείων.

Αυτά, κλείνοντας κύριε Πρόεδρε, πιστοποιήθηκαν από το ση-
µερινό πόρισµα, το κρίσιµο πόρισµα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ και αυτή,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι και η αιτία για την οποία τε-
λικά η πρόταση δυσπιστίας έπρεπε πράγµατι να κατατεθεί µετά
τη δηµοσιοποίηση αυτού του πορίσµατος. Διότι πολύ απλά αν εί-
χαµε ακολουθήσει άλλες προτάσεις από την Αντιπολίτευση, τώρα
θα διαβάζαµε το πόρισµα-κόλαφος και θα είχαµε σταυρωµένα
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χέρια για έξι µήνες. Αυτό δεν το θέλει κανένας, πιστεύω, στην
Αντιπολίτευση. 

Όλα λοιπόν, πρέπει να γίνουν και θα γίνουν στον σωστό χρόνο
µε τον σωστό τρόπο, δίπλα σε µία κοινωνία που αύριο διαδηλώνει
ξανά, ζητώντας δικαιοσύνη. Αυτός είναι ο δρόµος της ευθύνης
και της υπευθυνότητας που το ΠΑΣΟΚ έχει αποφασίσει και βαδί-
ζει αταλάντευτα σταθερά και αξιακά για τη δικαιοσύνη και τη δη-
µοκρατία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Να καλέσω τώρα στο Βήµα τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ. 
Ορίστε, κύριε Αχµέτ, έχετε τον λόγο.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Μάλλον είµαι τε-

λευταίος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ίσως… 
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Αύριο το πρωί θα είµαι πρώτος στην επίκαιρη

ερώτηση µαζί µε τον κύριο Υπουργό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν είστε τελευταίος

τελικά.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός

λαός θα προσέλθει αύριο σε όλη τη χώρα για να διατρανώσει το
αίτηµά του για τη δικαιοσύνη, διαφάνεια, αλήθεια, για τη λειτουρ-
γία των θεσµών, όπως αξίζει σε µια φιλελεύθερη δυτική δηµο-
κρατία. Για να έχει το αίσθηµα ασφάλειας κάθε φορά που
ταξιδεύει µε τα δηµόσια µέσα µεταφοράς, για να δικαιωθούν επι-
τέλους οι ψυχές αυτών των πενήντα επτά ανθρώπων που τόσο
άδικα έχασαν τη ζωή τους, για να συµπαρασταθεί στον αγώνα
των συγγενών των θυµάτων που παλεύουν εδώ και δύο χρόνια
ενάντια στη συγκάλυψη που συσκοτίζει τα πραγµατικά αίτια που
οδήγησαν στην ασύλληπτη τραγωδία των Τεµπών. 

Εµείς σαν ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής στεκόµαστε µε σεβασµό
και υποκλινόµαστε στη µνήµη των θυµάτων. Συµπαραστεκόµαστε
στους γονείς και στους συγγενείς και ενώνουµε τη φωνή µας µε
τα εκατοµµύρια των συµπολιτών µας που αύριο θα στείλουν ένα
ηχηρό µήνυµα για να αλλάξει η γκρίζα πραγµατικότητα που
ζούµε στις µέρες µας. 

Την επόµενη εβδοµάδα µε την πρόταση δυσπιστίας που θα κα-
ταθέσει ο Πρόεδρός µας -όπως ανακοίνωσε σήµερα- Νίκος Αν-
δρουλάκης, η Κυβέρνηση θα κληθεί να απολογηθεί µέσα στην
Εθνική Αντιπροσωπεία και να δώσει εξηγήσεις στους Βουλευτές,
αλλά πρωτίστως να δώσει εξηγήσεις στον ελληνικό λαό για το
σηµερινό αποκαλυπτικό πόρισµα για την τραγωδία στα Τέµπη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το περιεχόµενο δε του νοµοσχε-
δίου που συζητάµε σήµερα, δεν συνδέεται µε τον τίτλο του, όπως
είπε και ο εισηγητής µας, καθώς εν τέλει δεν στοχεύει στην ενί-
σχυση του αγροτικού τοµέα, αλλά ούτε και την επανεκκίνηση της
αγροτικής οικονοµίας, όπως γράφετε. 

Αφορά κατ’ εµάς δευτερευούσης σηµασίας ζητήµατα, τα
οποία θα µπορούσαν να είχαν επιλυθεί µε την έκδοση ακόµη και
υπουργικών αποφάσεων. Έχει καθαρά ένα διεκπεραιωτικό χαρα-
κτήρα και περιλαµβάνει αποσπασµατικές ρυθµίσεις που προκα-
λούν και έντονες αντιδράσεις. 

Εν µέσω των µεγάλων κινητοποιήσεων του αγροτικού κόσµου
της χώρας µε τη δηµιουργία µπλόκων σε διάφορα σηµεία της Ελ-
λάδος, επιλέγει η Κυβέρνηση να φέρει προς ψήφιση το εν λόγω
νοµοσχέδιο, το οποίο, δυστυχώς, παρά την πολυδιαφηµισµένη
ρύθµιση για τα αγροτικά κόκκινα δάνεια, αποδείχτηκε στην πράξη
ότι είναι ένα πυροτέχνηµα, καθώς η ρύθµιση που προτείνετε για
ακόµα µία φορά εξυπηρετεί µονάχα -δυστυχώς- τα µεγάλα συµ-
φέροντα, όπως κατέθεσαν και οι φορείς στη συζήτηση κατά τη
διάρκεια των επιτροπών.

Την ίδια στιγµή οι διεπαγγελµατικές οργανώσεις εκφράζουν
και τους έντονους προβληµατισµούς τους ως προς τις διατάξεις
που τις αφορούν, καθώς τίθενται σοβαρά ζητήµατα για την ανε-
ξάρτητη και ορθή λειτουργία τους αλλά και την ίδια τους την υπό-
σταση.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι σαφές ότι κατά τη

διάρκεια αυτής της εξαετούς διακυβέρνησης της χώρας έχει, δυ-
στυχώς, αποτύχει παταγωδώς στην επίλυση των διαχρονικών
προβληµάτων που αντιµετωπίζει ο πρωτογενής τοµέας. Οι ανα-
ποτελεσµατικές και χωρίς κατεύθυνση πολιτικές που ακολουθεί,
σε συνδυασµό µε τις συνεχείς αλλαγές Υπουργών και Προέδρων
του ΟΠΕΚΕΠΕ, συνεπάγονται την πλήρη απαξίωση και συστηµα-
τική υποβάθµιση του πρωτογενούς τοµέα.

Ενώ αναµέναµε µετά τις σχετικές δηλώσεις του Πρωθυπουρ-
γού στο πλαίσιο της επίκαιρης ερώτησης του Νίκου Ανδρουλάκη
στην Ολοµέλεια της Βουλής την εισαγωγή ενός νοµοσχεδίου που
θα έδινε λύσεις στα πραγµατικά προβλήµατα των αγροτών, απο-
δείχτηκε τελικά άνθρακας ο θησαυρός.

Το ΠΑΣΟΚ κατέθεσε, όπως εξήγησε ο Κυβερνητικός µας Εκ-
πρόσωπος και ο εισηγητής µας πριν από λίγο κ. Δηµήτρης Μά-
ντζος, δύο τροπολογίες, οι οποίες είναι πάρα πολύ σηµαντικές,
κύριε Υπουργέ. Απλώς θέλω να τις επαναλάβω, για να ακούσουν
και οι αγρότες µας στην περιοχή µας, που νοµίζω ότι είναι πολύ
σπουδαίες. Αν και ξέρουµε ότι δεν θα τις δεχτείτε σήµερα, σας
ζητάµε επιτακτικά το επόµενο διάστηµα τουλάχιστον αυτά να τα
φέρετε.

Πρώτον, είναι η θέσπιση κάρτας αγροτικού πετρελαίου, αυτή
η κάρτα αγροτικού πετρελαίου χωρίς τον ειδικό φόρο κατανάλω-
σης στην αντλία. Αυτό, µε την αντλία που θα πηγαίνει ο αγρότης
και θα έχει την έκπτωση, θα λύσει οριστικά το πρόβληµά τους.
Αυτό θέλουµε να το δείτε και αν όχι σήµερα -που δεν θα το κά-
νετε, σας ξαναλέω- να το φέρετε µε νοµοθετική ρύθµιση και θα
σας στηρίξουµε.

Δεύτερον, είναι η προστασία της αγροτικής περιουσίας. Με το
προτεινόµενο άρθρο πάλι που καταθέτουµε προβλέπεται η δυ-
νατότητα του αγρότη οφειλέτη να ζητήσει την εξαίρεση από τη
ρευστοποίηση τόσο της αγροτικής ακίνητης περιουσίας του όσο
θα του επιτραπεί να εξακολουθεί να ασκεί το επάγγελµά του.
Σπουδαία τροπολογία, που στην πράξη ενδιαφέρει τον αγρότη
στην περιφέρεια µας.

Σε ό,τι αφορά τώρα τις ζωονόσους, πρέπει να τονίσω ότι -όπως
ξέρετε- η Ανατολική Μακεδονία και Θράκη -πολλές φορές συζη-
τήσαµε µαζί σε επίκαιρες ερωτήσεις- έχει υποστεί µια ολοκληρω-
τική καταστροφή. Σύµφωνα µε µια ενηµέρωση που είχα αυτές τις
µέρες, η ΚΥΑ που περιµένουµε, προκειµένου να αποζηµιωθούν,
έχει κολλήσει σε κάποιες γραφειοκρατικές αγκυλώσεις. Ιδίως µε
το Υπουργείο Οικονοµικών διαφωνείτε σε κάποιο ποσό. Πρέπει,
κύριε Υπουργέ, να τελειώσει αυτή η διαφωνία, να επιταχύνετε τη
διαδικασία και να πληρωθούν αυτοί οι άνθρωποι. Αυτά τα γρα-
φειοκρατικά εµπόδια πρέπει να τελειώσουν. Οι κτηνοτρόφοι δεν
µπορούν να περιµένουν άλλο και είναι στα πρόθυρα της οικονο-
µικής καταστροφής.

Όσο για τις αποζηµιώσεις των κτηνοτρόφων, οι οποίοι δεν
έσφαξαν τα ζώα τους, αλλά βρίσκονται στη στάνη, σας τα είπε
και η Βουλευτής σας, η πρώην Υφυπουργός της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Νοµίζω αυτή η πρόταση και από τη δική σας την παράταξη
είναι αυτή η πρόταση που λέµε και εµείς. Και σε αυτό το στάδιο
δεν έχουµε δει ακόµη µια πρόταση εκ µέρους της Κυβέρνησης
να υλοποιείται µε χρονοδιάγραµµα σχετικό και µε το κεφάλαιο
που θα αποζηµιωθούν, προκειµένου και αυτοί οι άνθρωποι να ξέ-
ρουν τι θα κάνουν από εδώ και µπρος.

Τέλος, οφείλω να επισηµάνω ότι είναι ένα µείζον ζήτηµα και το
θέµα του κανονισµού του ΕΛΓΑ. Το λέτε σε κάθε σας τοποθέ-
τηση, κύριε Υπουργέ. Το λέει και ο Πρωθυπουργός, αλλά δεν εί-
δαµε µέχρι και σήµερα -πέρασαν έξι χρόνια- να φέρατε
νοµοσχέδιο για το ΕΛΓΑ, για την καταγραφή των ζηµιών και την
αλλαγή τους και να συµπεριληφθούν οι καινούργιες ιώσεις και
άλλες αρρώστιες, καθώς και οι ανάγκες της κλιµατικής αλλαγής.

Με αυτά τα λόγια κλείνω την τοποθέτησή µου και απαιτούµε,
κύριε Υπουργέ, από εσάς περισσότερη τόλµη και πολιτική συ-
στράτευση για την καλύτερη αντιµετώπιση του πρωτογενούς
τοµέα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Αχµέτ.
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Να καλέσω τώρα στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρα-
τίας τον κ. Γιάννη Λοβέρδο, µε τον οποίον ολοκληρώνεται και ο
κατάλογος των οµιλητών.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Last but not
least, όπως λέµε στα ελληνικά.

Καληµέρα σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οµολογώ ότι
αυτή την ώρα το λογικότερο που θα έλεγε κάποιος θα ήταν να
διαγραφεί από τη λίστα των οµιλητών και να µη µιλήσει. Εγώ δεν
το έκανα. Δεν το έκανα για έναν συγκεκριµένο λόγο. Γιατί θεωρώ
πως υπέρτατη τιµή και υπέρτατο καθήκον ενός Βουλευτή είναι
να ανεβαίνει εδώ στο ιερό Βήµα του Κοινοβουλίου και να απευ-
θύνεται προς την Εθνική Αντιπροσωπεία, αν και αυτή εκπροσω-
πείται από τέσσερις-πέντε Βουλευτές αυτή την ώρα.

Έχουµε χρέος να βρισκόµαστε στη Βουλή και εγώ ήρθα εδώ
να µιλήσω στη 1.05’, µολονότι αύριο το πρωί, στις 7.00’, θα είµαι
σε κάποιο τηλεοπτικό κανάλι. Όµως, αυτό είναι το χρέος µου και
το χρέος µας πρέπει να το επιτελούµε. Το χρέος µας είναι το κα-
θήκον µας, γιατί εκπροσωπούµε τον ελληνικό λαό και τίποτα δεν
είναι ιερότερο από αυτό.

Μετά από δεκαέξι ώρες, ολοκληρώνονται σήµερα το πρωί η
µαραθώνια συνεδρίαση της Βουλής µε αφορµή το σηµαντικό νο-
µοσχέδιο που κατέθεσε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης για
προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι αγρότες σε ολόκληρη τη
χώρα. Ο εισηγητής µας κ. Φάνης Παπάς και η ηγεσία του Υπουρ-
γείου σάς έδωσαν διεξοδικά και σας εξήγησαν τι περιέχει αυτό
το νοµοσχέδιο και γιατί έχει τόσο µεγάλη σηµασία για την επί-
λυση των προβληµάτων των αγροτών. Εµείς πιστεύουµε στον
αγροτικό τοµέα, πιστεύουµε στην πρωτογενή παραγωγή και θέ-
λουµε να ενισχυθεί µε κάθε δυνατό τρόπο, διότι αποτελεί τη δύ-
ναµη της ελληνικής οικονοµίας.

Ωστόσο, η σηµερινή συζήτηση εκ των πραγµάτων -δεν θα µπο-
ρούσε να γίνει διαφορετικά- είναι στη σκιά της µεγάλης σηµερι-
νής επετείου. Σήµερα συµπληρώνονται δύο χρόνια από τη φρικτή
εκείνη νύχτα που πενήντα επτά συνάνθρωποί µας, κυρίως νέοι
άνθρωποι, έχασαν χωρίς λόγο τη ζωή τους σε ένα πρωτοφανές
σιδηροδροµικό δυστύχηµα που έγινε στα Τέµπη. Από τότε µέχρι
σήµερα, όλοι µας, όλη η ελληνική κοινωνία είναι συγκλονισµένη
από την εθνική αυτή τραγωδία που έχει αφήσει ανοιχτή πληγή σε
όλους µας.

Αυτή η πληγή πρέπει να κλείσει. Ο µόνος τρόπος για να κλείσει
µια τόσο µεγάλη πληγή είναι µε την απόδοση δικαιοσύνης, µε το
να λάµψει η αλήθεια και να επέλθει κάθαρση. Αυτό ζητάµε όλοι
µας και από όλες τις πτέρυγες της Βουλής. Αυτό ζητά η Νέα Δη-
µοκρατία και η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Σήµερα το πρωί, σε λίγες ώρες από τώρα, πολλοί συµπολίτες
µας θα κατέβουν στο Σύνταγµα και σε άλλες πλατείες ανά την
Ελλάδα για να διαδηλώσουν αυτή τους την ανάγκη. Εµείς, ως
Νέα Δηµοκρατία, δεν είµαστε απέναντί τους. Είµαστε µαζί τους.
Και εµείς όπως και εκείνοι, ζητούµε να λάµψει η αλήθεια και να
αποδοθεί δικαιοσύνη. Πάνω απ’ όλα, επειδή εµείς είµαστε Έλλη-
νες Ορθόδοξοι Χριστιανοί και στο θυµικό µας, αλλά και τα ήθη
και τα έθιµά µας και στις παραδόσεις µας, η συµπλήρωση δύο
ετών από µια τόσο φρικτή τραγωδία, από τον θάνατο τόσων αν-
θρώπων αθώων, είναι ένα µνηµόσυνο, ένα µνηµόσυνο τιµής και
σεβασµού τόσο στους νεκρούς όσο και στις οικογένειές τους. 

Συµπάσχουµε και εγώ προσωπικά θα πάω στο Περιστέρι, όπου
όλοι οι ναοί στο Περιστέρι θα λειτουργήσουν µε επιµνηµόσυνη
δέηση για τα θύµατα της τραγωδίας, να ανάψω ένα κεράκι στη
µνήµη τους, να ηρεµήσουν οι ψυχές τους, κατά το δυνατόν. Το
ξέρω ότι αυτό είναι πάρα πολύ δύσκολο, να ηρεµήσουν κάπως
και οι ψυχές των γονιών τους. Διότι δεν υπάρχει χειρότερο πρά-
γµα, χειρότερη απώλεια, µεγαλύτερος πόνος από το να χάνει
ένας γονιός το παιδί του. 

Σε αυτούς τους γονείς εµείς, όπως είπε και ο Μητσοτάκης,
υποκλινόµαστε. Με αυτούς τους ανθρώπους που θα διαδηλώ-
σουν σε λίγες ώρες ειρηνικά τον πόνο τους, είµαστε µαζί τους.
Δεν είµαστε, όµως, µαζί µε αυτούς που εργαλειοποιούν την τρα-
γωδία αυτή για να προσποριστούν προσωπικά οφέλη ή άλλα
οφέλη που εξυπηρετούν καταστάσεις που δεν έχουν καµία σχέση
µε την τραγωδία αυτή. Είµαστε απέναντι σε αυτούς που θα επι-
χειρήσουν να αµαυρώσουν την αυριανή επέτειο.

Τα λόγια µου είναι λίγα µπροστά σε αυτά που είπε ένας εκ των
γονιών των θυµάτων, ο κ. Πλακιάς, τον οποίον προσωπικά δεν
γνωρίζω, όµως, όταν τον άκουσα, κατάλαβα τι µεγαλείο ψυχής
µπορεί να έχει ένας άνθρωπος ο οποίος έχασε εκείνο το φρικτό
βράδυ δύο κόρες και µια ανιψιά. Τι είπε ο κ. Πλακιάς; «Σήµερα
στο συλλαλητήριο τιµούµε τη µνήµη των νεκρών και ζητούµε δι-
καιοσύνη. Δεν επιτρέπουµε την εργαλειοποίηση αυτής της τρα-
γωδίας. Δεν είµαστε -είπε- ούτε υπέρ, ούτε κατά κάποιας κυ-
βέρνησης».

Αυτά ακριβώς τα λόγια εκφράζουν και µένα και είµαι βέβαιος
και τη συντριπτική πλειονότητα των Βουλευτών, των στελεχών,
των Υπουργών και του ίδιου του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Με αυτά τα λόγια, για µια ακόµη φορά θέλω να απευθύνω τα
βαθιά µου συλλυπητήρια στις οικογένειες των θυµάτων που πο-
νούν και υποφέρουν και εύχοµαι τέτοια τραγωδία να µην ξανα-
συµβεί ποτέ στη χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Πριν δώσω τον λόγο στον Υπουργό, προκειµένου να ολοκλη-
ρώσει την πολύωρη σηµερινή διαδικασία, ήθελα να ρωτήσω αν
κάποιος εκ των εισηγητών ή ειδικών αγορητών θέλει κάτι να προ-
σθέσει επί άρθρων ή τροπολογιών. Θα έχετε από τρία λεπτά, πα-
ράκληση θερµή. 

Κυρία Πέρκα, έχετε πρώτη εσείς τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θέλω να

αναφερθώ σε κάποιες τροπολογίες. 
Κατ’ αρχάς, προφανώς είµαστε κατά στην τροπολογία 333 -θα

γίνει και ονοµαστική ψηφοφορία- για τη µείωση των εισφορών σε
υπερωρίες, υπερεργασία, νυχτερινά και αργίες. Θεωρούµε ότι
είναι απαράδεκτη. Η µείωση των εισφορών στερεί πόρους για τις
συντάξεις, την υγειονοµική κάλυψη και τη στήριξη των ανέργων.
Στερεί πόρους από τους ίδιους τους εργαζόµενους για να µει-
ωθεί το λεγόµενο «µη µισθολογικό κόστος» για τις επιχειρήσεις
και να αυξηθούν τα κέρδη τους. 

Στην πραγµατικότητα οι µόνοι κερδισµένοι είναι οι εργοδότες
που πληρώνουν λιγότερα. Είναι απαράδεκτο να λέει η Κυβέρνηση
ότι έτσι θα υπάρχει διασφάλιση του πραγµατικού χρόνου εργα-
σίας. Εννοούν ότι τώρα δεν δηλώνονται οι εργαζόµενοι για να
µην πληρώνουν οι επιχειρήσεις εισφορές υπερωριών, υπερεργα-
σία, νυκτερινών κ.λπ.. Ουσιαστικά, δηλαδή, µε αυτή τη διάταξη
νοµιµοποιείται η εισφοροδιαφυγή. 

Στο άρθρο 5 υπάρχει µια διάταξη ακόµα για το Κτηµατολόγιο.
Αυτό µου θυµίζει αυτές τις διατάξεις για το Ελληνικό που σε κάθε
νοµοσχέδιο υπήρχε και κάτι. Έτσι είναι και µε το Κτηµατολόγιο,
το µπάχαλο και το λάθος νοµοσχέδιο που είχατε δηµιουργήσει.
Είµαστε πολύ καχύποπτοι µε την Κυβέρνηση γενικώς, γιατί δεν
ξέρω πραγµατικά αν ο σκοπός είναι να διευκολυνθούν οι πολίτες
ή αν πρόκειται για ξεπούληµα δηµόσιας γης, δευτερευόντως
ακόµα και για ψηφοθηρικούς λόγους. 

Ως προς τα Ναυπηγεία Ελευσίνας η DFC ζητάει να κατοχυρω-
θεί για τα χρήµατα που βάζει. Μπαίνει ενέχυρο όλο το Ναυπη-
γείο. Νοµίζουµε ότι δεν είναι τρόπος νοµοθέτησης αυτός. 

Ως προς την εγκατάσταση των µονάδων ΑΠΕ σε αγροτική γη
υψηλής παραγωγικότητας, από θέση αρχής είµαστε κατά της
εγκατάστασης φωτοβολταϊκών σε γη υψηλής παραγωγικότητας.
Εδώ φαίνεται µε τη διάταξη ότι από τη µία µπαίνει φρένο και από
την άλλη, όµως, αυξάνεται η ισχύς για να προχωρήσουν σε κά-
ποιες περιφέρειες τα φωτοβολταϊκά στο χωράφι, τα οποία βε-
βαίως -δεν µπορούµε να είµαστε αρνητικοί- εξυπηρετούν τους
αγρότες, όµως, αυτό που έχει σηµασία είναι ότι αυτή η ανεξέλε-
γκτη χωροθέτηση φωτοβολταϊκών, χωρίς ακόµη την αναθεώρηση
του ειδικού χωροταξικού για τις ΑΠΕ, δεν αφήνει και πολύ χώρο
σε αγρότες να βάλουν τα µικρά φωτοβολταϊκά που θα ήταν πρα-
γµατικά για τη δική τους εξυπηρέτηση. 

Δυο λόγια, θα πω κι εγώ ό,τι προλαβαίνω στο λεπτό µου, για
το θέµα των ηµερών. Ακούσαµε σήµερα και τον κ. Μαρινάκη,
αλλά ακούω κι εδώ τους συναδέλφους να µιλάνε για την µεγάλη
επιτυχία της Κυβέρνησης που δηµιούργησε τον ΕΟΔΑΣΑΑΜ. Ο
ΕΟΔΑΣΑΑΜ ήταν κοινοτική επιταγή κι έγινε τον Γενάρη του 2023.
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Τον Σεπτέµβρη του 2023 είχε µόνο διοίκηση. Τον Μάρτη του 2024
είχε και δύο αποσπασµένους υπαλλήλους και η επιτυχία είναι ότι
µόνοι τους σκέφτηκαν ότι δεν µπορούν να το σηκώσουν αυτό και
απευθύνθηκαν στον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Σιδηροδρόµων. Κενό
γράµµα! Ένα ΦΕΚ είχε αφήσει η Κυβέρνηση. Δεν ήταν, λοιπόν,
δικιά της. Ήταν επιταγή που την έκανε αναγκαστικά. Αυτό σηµει-
ώθηκε και στο πόρισµα. 

Στο πόρισµα σηµειώθηκε, επίσης, µετ’ επιτάσεως η υποστελέ-
χωση του ΟΣΕ και µάλιστα µε συγκριτικά νούµερα σε σχέση µε
την Ευρώπη. Θα αναφέρω µόνο ότι το 2015 ήταν 1.280 εργαζό-
µενοι στον ΟΣΕ, το 2019 ήταν 1.137, το 2022 ήταν 734, µε τον
σταθµάρχη κ.λπ.. 

Αυτό, όµως, που ήταν το ερώτηµα για το πόρισµα, απαντή-
θηκε. Το ερώτηµα για το πόρισµα ήταν αν δηµιουργήθηκε η πυ-
ρόσφαιρα από τα έλαια σιλικόνης του τροχαίου υλικού. Αυτό
απαντήθηκε και είπαν ότι ως υπαίτιο της έκρηξης υπάρχει άγνω-
στο καύσιµο. Και τώρα να έρθει ο κ. Φλωρίδης να µας πει αυτό
που είχε πει για τα µπάζα και το µπάζωµα, γιατί αναφέρει το πό-
ρισµα «µη ιεροποίηση του χώρου» κι εννοεί το µπάζωµα. Δεν ιε-
ροποιήθηκε ο χώρος. 

Ανέδειξε ακόµα τη σηµασία ενός ανοιχτού συστήµατος επικοι-
νωνίας GSMR, που θα έχουµε ευκαιρία τις επόµενες µέρες το συ-
ζητήσουµε, το οποίο παραδόθηκε το 2018, πιστοποιήθηκε το
2022 και δεν λειτουργεί ακόµα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Κύριε Μεταξά, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Τις τροπολογίες φυσικά καταψηφίζουµε και τις δύο, αλλά θέ-

λουµε να καταγραφεί η θέση µας στα άρθρα. 
Θα αναφερθώ στην τροπολογία 333, που θα ψηφίσουµε και

την Τρίτη, για την οποία καταθέσαµε -και θα γίνει- ονοµαστική
ψηφοφορία µετά από δική µας πρόταση. Ήρθε η κυρία Υπουρ-
γός εδώ και δεν ξέρω τι σεµινάρια κάνουν στον Σύνδεσµο Βιοµη-
χάνων εκεί, στο «Υπουργείο Εργοδοσίας», αλλά ήρθε να µας πει
ότι η κλοπή των ενσήµων είναι υπέρ των εργαζοµένων. Ήρθε να
µας πείσει ότι το µηδέν είναι περισσότερο από το ένα. Ήρθε να
µας πείσει ότι το ανεκδιήγητο που είπε ότι δηλώνουν οι εργοδό-
τες περισσότερους εργαζόµενους «µαύρους» γιατί κάνουν τσά-
µπα τις υπερωρίες. 

Άρα, µε τη λογική της, κάντε τσάµπα και την εργασία, κάντε
µας όλους σκλάβους, για να δηλωθούν όλοι. Τέτοια λογική
έβγαλε. Ανεξήγητη! Η τροπολογία το γράφει συγκεκριµένα: «µεί-
ωση του µη µισθολογικού κόστους». Αυτό είναι. Γιατί έτσι αντι-
µετωπίζετε την ασφάλεια και την υγεία. Διότι το ένσηµο, η ασ-
φάλεια είναι η υγεία των εργαζοµένων. Την αντιµετωπίζεται ως
κόστος, όπως αντιµετωπίζετε και τις µεταφορές, όπως αντιµετω-
πίζετε και την παιδεία και την υγεία γενικότερα, τα νοσοκοµεία,
όπως όλα. Σε λίγες ώρες έχουµε απεργία γι’ αυτόν τον λόγο,
όµως. Είναι ανεξήγητη η «Υπουργός Εργοδοσίας».

Σχετικά µε την τροπολογία 332 και το άρθρο 1, «έκτακτη απο-
ζηµίωση προσωπικού του Υπουργείου», προφανώς θα το στηρί-
ξουµε. Αν το είχατε και ξεχωριστά, θα το ψηφίζαµε. Το κέρδισαν
µε τον αγώνα τους. Κυριολεκτικά έφτυσαν και φτύνουν αίµα µε
τις ζωονόσους εξαιτίας υποστελέχωσης που οδηγεί στην εντατι-
κοποίηση. 

Την ίδια στιγµή βέβαια στο άρθρο εσείς περιλαµβάνετε διαφο-
ροποιήσεις ανάµεσα στους εργαζόµενους, τις οποίες πρέπει να
τις δείτε, ενώ έχετε αποκλείσει ορισµένα τµήµατα όπως της Καρ-
δίτσας, της Λάρισας, της Μαγνησίας, της Αιτωλοακαρνανίας. 

Άρθρο 2: «σύναψη συµβάσεων προσωπικού ΙΔΟΧ στον ΕΛΓΑ».
Ψηφίζουµε «παρών». Για να τους παρατείνετε τις συµβάσεις σε
επιπλέον έναν χρόνο, σηµαίνει ότι καλύπτουν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες. Μονιµοποιείστε τους και γενικότερα ενισχύστε µε µό-
νιµο προσωπικό της υπηρεσίες.

Όσον αφορά το άρθρο 3 «αλιευτικές προσφυγές» ψηφίζουµε
«κατά». Δεν λύνει κανένα πρόβληµα των αλιέων. Τους έχετε τα-
ράξει στα πρόστιµα. Επιπλέον έχουν και νέα προβλήµατα µε την
εφαρµογή της ευρωενωσιακής Οδηγίας για τη ζύγιση των αλιευ-

µάτων και έχει και πάρα πολλές εξουσιοδοτικές στον Υπουργό,
από τις γνωστές που ξέρουµε. 

Στο άρθρο 4 για την «εγκατάσταση φωτοβολταϊκών σε αγρο-
τική γη υψηλής παραγωγικότητας» αναφέρθηκε και ο Βουλευτής
µας Μανώλης Συντυχάκης. Προφανώς καταψηφίζουµε.

Στο άρθρο 5 για τη χρηµατοδότηση του fund των Ναυπηγείων
Ελευσίνας τι κάνετε; Δίνετε προτεραιότητα στο συγκεκριµένο
fund σε σχέση µε τις απαιτήσεις. Προφανώς καταψηφίζουµε,
όπως και το άρθρο 6.

Για τα υπόλοιπα άρθρα της τροπολογίας 333 το άρθρο 2 αν το
φέρνατε ξεχωριστά, θα ψηφίζαµε «παρών». Στη ρύθµιση ληξιπρό-
θεσµων οφειλών µη µισθωτών για χρέη ατοµικής ασφάλισης µι-
σθωτών απαιτούµε τη διαγραφή και τόκων και άλλων προσαυ-
ξήσεων, διαγραφή των χρεών υπέρ του κλάδου υγείας, γιατί η
υγεία πρέπει να είναι δωρεάν και ρύθµιση στο υπόλοιπο ποσό
που να µην ξεπερνάει το 5% του µηνιαίου εισοδήµατος, ακριβώς
γιατί η πείρα δείχνει ότι την ίδια στιγµή η πλειοψηφία χρωστάει
σε ΕΦΚΑ, εφορεία, τράπεζες, παρόχους κ.τλ..

Στο άρθρο 3 «ρύθµιση οφειλών λόγω κακοκαιρίας Daniel» θα
ψηφίζαµε «παρών». Από την πρώτη στιγµή είχαµε απαιτήσει να
επιδοτηθούν οι εισφορές ατοµικής ασφάλισης από τον κρατικό
προϋπολογισµό λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι πολλοί αυτοαπασχο-
λούµενοι καταστράφηκαν, είχαν µεγάλες ζηµιές ή ακόµα και αν
δεν είχαν όλοι οικονοµική δραστηριότητα, είχε καθίσει. Την ίδια
στιγµή χιλιάδες ήταν αυτοί που πήραν αργά τις αποζηµιώσεις και,
τέλος πάντων, σε κάθε περίπτωση τα ποσά που δόθηκαν ήταν µι-
κρότερα της ζηµιάς. Απαιτούµε, λοιπόν, διαγραφή των ποσών και
όχι παρατάσεις.

Στο άρθρο 4 «παρατάσεις ρυθµίσεων» ψηφίζουµε «παρών».
Παρατάσεις υπάρχουν και εδώ και απλά µεταθέτουν το πρό-
βληµα. 

Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, στο άρθρο 5 «προσωρινή αναστολή
κτηµατολογικών αγωγών µε ενάγων το δηµόσιο» έχετε ανοίξει
µεγάλο θέµα. Θα το συζητήσουµε όταν φέρετε και το νοµοσχέ-
διο. Έχει µάλλον -θα το δούµε- και αντισυνταγµατικό χαρακτήρα.
Ουσιαστικά τι θα κάνετε µε αυτό που θα φέρετε; Απεµπολείτε
κρατική ιδιοκτησία ιδιαίτερα σε δάση, δασικές εκτάσεις, ισχυρι-
ζόµενοι ότι δεν µπορεί να επικαλείται -λέει- το δηµόσιο το οθω-
µανικό δίκαιο, ενώ το ελληνικό αστικό κράτος είναι συνέχεια του
οθωµανικού. Δηλαδή, πώς να το πω; Εδώ έχουµε να κάνουµε µε
την αλφαβήτα ας πούµε τώρα. Διευκολύνετε επί της ουσίας ιδιώ-
τες να κατοχυρώσουν κυριότητα σε καταπατηµένη γη, σε φιλέτα
ιδιαίτερα που υπάρχουν. Θα τα συζητήσουµε και πιο αναλυτικά
όταν το φέρετε. 

Για τις βουλευτικές τροπολογίες θα πω µόνο για τον νόµο περί
ευθύνης Υπουργών. Θυµίζω ότι στην αναθεώρηση του Συντάγµα-
τος το ΚΚΕ είχε πρόταση για την κατάργηση του νόµου περί ευ-
θύνης Υπουργών να δικάζονται οι Υπουργοί όπως οι πολίτες. Δεν
τον στήριξε κανένα άλλο κόµµα, ενώ για τα δάνεια σε ελβετικό
φράγκο έχουµε καταθέσει πρόταση νόµου για τη στήριξη των
λαϊκών νοικοκυριών που εντάσσουµε ανάµεσα στα άλλα µέτρα
ανακούφισης και το δίκαιο αίτηµα να γίνει η αποπληρωµή µε
βάση την αρχική ισοτιµία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Να δώσω τον λόγο τώρα στον εισηγητή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-

τος Αλλαγής κ. Μανόλη Χνάρη.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΧΝΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά τώρα τις τροπολογίες στη µε αριθµό 333/22, θα

ψηφίσουµε θετικά, καθώς, εκτός των άλλων, µε το άρθρο 5 ρυθ-
µίζει προσωρινά το πρόβληµα µε τις αγωγές της Κτηµατικής Υπη-
ρεσίας εναντίον Ελλήνων πολιτών. Όµως, αν δεν νοµοθετούσατε
µε τη συνήθη απαράδεκτη πρακτική, θα καταψηφίζαµε το άρθρο
4 της εν λόγω τροπολογίας και θέλουµε αυτό να καταγραφεί στα
Πρακτικά.

Τώρα στην τροπολογία 332/21 συνεχίζετε την απαράδεκτη
πρακτική νοµοθέτησης. Φέρνετε τα µεσάνυχτα της προηγούµε-
νης της συζήτησης στην Ολοµέλεια τροπολογίες µε διατάξεις
άσχετες και ασύνδετες µεταξύ τους και άσχετες µε το νοµοσχέ-
διο που συζητάµε και αυτό γίνεται προκειµένου να µη συζητη-
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θούν σε επιτροπές, αλλά και για να εγκλωβίσετε την Αντιπολί-
τευση να ψηφίσει ή να µην ψηφίσει διατάξεις παρά τη θέλησή
της, καθώς δεν µπορούµε να ψηφίσουµε άρθρα ξεχωριστά. Για
τη συγκεκριµένη θα ψηφίσουµε «παρών». Όµως, θέλουµε να κα-
ταγραφεί στα Πρακτικά ότι αν νοµοθετούσαµε κανονικά, στα
άρθρα 1, 2, 3 θα ψηφίζαµε θετικά και στο άρθρο 4 δεν έχουµε
αντίρρηση εφόσον αφορά τις περιοχές που συµπεριλαµβάνονται
στην αιτιολογική έκθεση. 

Όσον αφορά την τροπολογία 331/20, θα ψηφίσουµε «παρών».
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Θέλετε να κάνετε παρατηρήσεις, κύριε Παπά; Ορίστε, έχετε

τον λόγο.
ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Δεν έχω να κάνω παρατηρή-

σεις, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα να αναφερθώ σε αυτά που είπαν
οι αγορητές.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω, όπως είπα και στην πρωτολογία,
ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δηµιουργεί µια προοπτική, µια
βιωσιµότητα για τον αγροτικό χώρο. Σίγουρα είναι ένα νοµοσχέ-
διο που έρχεται να διορθώσει κάποια νοµοθετικά κενά, κάτι που
βέβαια δεν το κατάλαβε ο ίδιος ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ.

Από την άλλη µεριά, το ΠΑΣΟΚ έχει κάποιες ενστάσεις και επι-
φυλάξεις για κάποιες διατάξεις, αλλά δεν µπορώ να καταλάβω
τουλάχιστον στη διάταξη που έχει να κάνει µε τη διαχείριση των
σχεδίων βοσκήσιµων γαιών…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΧΝΑΡΗΣ: Την ψηφίσαµε.
ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Την ψηφίσατε. Είναι θετική.

Σωστά.
Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ στο ΚΚΕ. Ειλικρινά καταλα-

βαίνω την οπτική σας να είστε κατά της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Προφανώς δεν θέλετε ούτε πόρους ούτε ενισχύσεις από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Από την άλλη, όµως, µου έκανε µεγάλη εντύ-
πωση ότι όταν αναφερθήκατε για κάποιον παραγωγό που τυ-
χαίνει να είναι και πρόεδρος µιας διεπαγγελµατικής που δεν συµ-
µετείχε στις κινητοποιήσεις, ενοχληθήκατε γιατί δεν συµµετάσχει
στις κινητοποιήσεις. Και ρωτάω: Τι είναι αυτό που πραγµατικά
έχετε να πείτε στους αγρότες εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης;

Επίσης, για την Ελληνική Λύση, αν και λείπει εδώ η Ελληνική
Λύση, νοµίζω αυτά που ακούσαµε από τον αγορητή δεν είχαν
καµία σχέση, γιατί ακούσαµε για να µιλάνε για παραγωγούς, ότι
δεν υπάρχουν παραγωγοί στις λαϊκές αγορές και υπάρχουν µόνο
πωλητές. Δυστυχώς, ακούσαµε πράγµατα που δεν έχουν καµία
σχέση µε την πραγµατικότητα.

Αυτά που είπε η κ. Πέρκα σχετικά µε τις ασφαλιστικές εισφο-
ρές, ειλικρινά οι µόνοι που δεν χάνουν από αυτή τη διαδικασία
είναι οι εργαζόµενοι. Επαναλαµβάνω ότι οι µόνοι που δεν χάνουν
είναι οι εργαζόµενοι.

Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ πολύ.
Θα κλείσουµε τη σηµερινή πολύωρη συνεδρίαση καλώντας

στο Βήµα τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ.
Διονύσιο Σταµενίτη.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας τη συ-
ζήτηση για το σχέδιο νόµου για τις διεπαγγελµατικές οργανώ-
σεις, την ενίσχυση του αγροτικού τοµέα, την οργάνωση των
υπηρεσιών και των εποπτευόµενων φορέων του ΥΠΑΑΤ και την
επανεκκίνηση της αγροτικής οικονοµίας, το πρώτο σχόλιο που
θέλω να κάνω είναι ότι πρόκειται για µια νοµοθετική πρωτοβουλία
που έρχεται να προστεθεί στη συντονισµένη και µελετηµένη προ-
σπάθεια που κάνουµε τα τελευταία πέντε χρόνια οι κυβερνήσεις
της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη για τον µε-
τασχηµατισµό του πρωτογενούς τοµέα, τον ολοκληρωµένο σχε-
διασµό που εφαρµόζουµε για τον εκσυγχρονισµό των δοµών του,
την αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου, την ενίσχυση των συνερ-
γασιών όλων των εµπλεκόµενων στον κλάδο της πρωτογενούς
παραγωγής, αλλά και βέβαια στην ουσιαστική στήριξη των πα-
ραγωγών µας. 

Ειδικότερα, το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί µια ουσιαστική

παρέµβαση για τη διαµόρφωση ενός δικαιότερου, πιο ανταγωνι-
στικού, βιώσιµου αγροτικού περιβάλλοντος. Δίνει νέα εργαλεία
στους παραγωγούς, βελτιώνει το ρυθµιστικό πλαίσιο λειτουργίας
των αγροτικών οργανώσεων, ενισχύει τη χρηµατοδότηση και τις
αγροτικές υποδοµές, ενώ ταυτόχρονα προωθεί την πράσινη ανά-
πτυξη και την καινοτοµία στον πρωτογενή τοµέα. 

Κεντρική παρέµβαση είναι η ενίσχυση των διεπαγγελµατικών
οργανώσεων, οι οποίες διαδραµατίζουν κοµβικό ρόλο στη δια-
χείριση και διαµόρφωση στρατηγικών για συγκεκριµένους κλά-
δους της αγροτικής παραγωγής. Στόχος µας είναι να µπούµε σε
µια νέα εποχή µε ισχυρό ρόλο των διεπαγγελµατικών οργανώ-
σεων µε τακτοποίηση, µε οργάνωση. Για εµάς, άλλωστε, οι διε-
παγγελµατικές οργανώσεις είναι ένας πολύτιµος συνεργάτης
στην προσπάθεια που κάνουµε για ένα ανταγωνιστικό και βιώσιµο
πρωτογενή τοµέα.

Ένας από τους κεντρικούς µας στόχους είναι η εύρυθµη λει-
τουργία των υφιστάµενων διεπαγγελµατικών οργανώσεων της
χώρας, αλλά και η διευκόλυνση των διαδικασιών για σύσταση
νέων. Πλέον στον θεσµό εντάσσονται οι τοµείς αλιείας και υδα-
τοκαλλιέργειας, ενώ διευκολύνεται γενικά η σύστασή τους. Και
µετά τον διάλογο που είχαµε µε τις διεπαγγελµατικές, συµφω-
νούµε απόλυτα στη σύσταση του συντονιστικού οργάνου των διε-
παγγελµατικών. 

Σηµαντική είναι η επίσηµη πρόβλεψη για τη διευκόλυνση της
παραχώρησης αγροτικών ακινήτων, καθώς αυτό θα δώσει τη δυ-
νατότητα στους παραγωγούς να αξιοποιήσουν εκτάσεις που πα-
ραµένουν αναξιοποίητες. 

Ιδιαίτερα θέλω να σταθώ, όµως, στις διατάξεις που αφορούν
τα κόκκινα δάνεια των αγροτών. Πρόκειται για µια ρύθµιση µε την
οποία ικανοποιούµε επιτέλους ένα πάγιο αίτηµα του αγροτικού
κόσµου, ωφελώντας πάνω από επτακόσιους συνεταιρισµούς και
είκοσι µία χιλιάδες αγρότες.

Κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, διακρίνω ότι υποβαθ-
µίζετε τη ρύθµιση, παραβλέποντας ότι για πρώτη φορά δίνεται η
δυνατότητα ειδικής διαχείρισης των κόκκινων αγροτικών δανείων
από ειδικό εκκαθαριστή µε την εποπτεία της Τράπεζας της Ελ-
λάδος. Είναι µια πραγµατική ανάσα σε χιλιάδες φυσικά πρόσωπα
και συνεταιρισµούς, καθώς ανοίγει ο δρόµος για την αποµείωση
ή ακόµα και για την αναχρηµατοδότηση των δανείων.

Φέρνουµε µία διάταξη που αφορά απαιτήσεις που ανέρχονται
σε 3,8 δισεκατοµµύρια ευρώ και µε αυτόν τον τρόπο δίνουµε την
ευκαιρία να ελευθερώσουν περιουσίες και να ξαναζωντανέψουν
την παραγωγή. Σε µια περίοδο όπου η ρευστότητα και η πρό-
σβαση σε κεφάλαια αποτελούν βασικό ζητούµενο για την επι-
βίωση και την ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα, ερχόµαστε και
παρεµβαίνουµε στην ουσία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης και το σύνολο
της ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
υπό τον Κώστα Τσιάρα είµαστε προσανατολισµένοι στη στήριξη
του αγροτικού κόσµου της χώρας. Η συγκυρία είναι οµολογου-
µένως δύσκολη και αυτό το αναγνωρίζουµε όλοι. Όµως, αν ακού-
σει κάποιος τις ηµέρες αυτές την Αντιπολίτευση και τον ζοφερό
τρόπο που παρουσιάζει την κατάσταση στον πρωτογενή τοµέα,
θα πιστέψει ότι στην Ελλάδα έχει σταµατήσει η αγροτική δρα-
στηριότητα.

Δεν είναι, όµως, έτσι, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης. Δεν
έχουµε λύσει προφανώς όλα τα προβλήµατα, αλλά στο µέτρο
των δηµοσιονοµικών µας δυνατοτήτων από το 2019 µέχρι και σή-
µερα αναλαµβάνουµε διαρκώς πρωτοβουλίες, ώστε οι συνέπειες
τόσο της κλιµατικής κρίσης όσο και των εξωγενών κρίσεων να
φτάνουν όσο το δυνατόν πιο ήπια στους παραγωγούς µας.

Αν και θα έπρεπε µετά από όσα ακούστηκαν αυτές τις µέρες
να σας απαριθµήσω ένα-ένα τα µέτρα που έχουµε λάβει µέχρι
σήµερα, όµως, επειδή ολοκληρώνεται η συζήτηση και τα έχει
αναφέρει και ο Υπουργός κ. Τσιάρας, θα αναφερθώ µόνο στα πιο
σηµαντικά ζητήµατα στα οποία κάναµε τις παρεµβάσεις µας και
προφανώς, τα συζητήσαµε και αυτό το τελευταίο διάστηµα µε
την αντιπροσωπεία των αγροτών και στο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης, αλλά και σε όλη τη χώρα.

Η πρώτη παρέµβαση που κάναµε ήταν η επιστροφή του ειδικού
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φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο. Προφανώς, δεν
υπάρχει το πλαφόν -το εξηγήσαµε- των 100 εκατοµµυρίων ευρώ
για την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης. Άρα, λοιπόν,
το σύνολο του ειδικού φόρου κατανάλωσης για το αγροτικό πε-
τρέλαιο θα επιστραφεί στους αγρότες, σύµφωνα µε τα τιµολόγια
που θα επιβληθούν και το συνολικό ποσό µπορεί να φτάσει και
τα 160 εκατοµµύρια και περισσότερο. Είµαστε δεσµευµένοι ότι
αυτά θα πληρωθούν.

Η Κυβέρνηση εξετάζει τον επαναπροσδιορισµό του τρόπου
επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης και την αναπρο-
σαρµογή των προβλεπόµενων ποσοτήτων καυσίµων, λίτρων δη-
λαδή, σύµφωνα µε τις πραγµατικές ανάγκες κάθε καλλιέργειας.
Συγκροτείται οµάδα εργασίας από τα Υπουργεία Οικονοµικών και
Αγροτικής Ανάπτυξης σε συνεργασία µε τους αρµόδιους φορείς
και τους εκπροσώπους των αγροτών για την αναθεώρηση των
δεικτών ανά καλλιέργεια.

Εποµένως, θα ήθελα να πω ότι η πρότασή σας για την Κάρτα
Αγρότη δεν έχει καµία βάση, γιατί εµείς πραγµατικά νοµοθετή-
σαµε την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης. Έτσι, λοι-
πόν, οι αγρότες έχουν πραγµατικά αφορολόγητο πετρέλαιο,
αφού και ο ΦΠΑ του πετρελαίου συµψηφίζεται µε τα έσοδά τους.

Δεύτερη παρέµβαση: Αποζηµιώσεις για ζηµιές άνω του 30%,
στήριξη των καλλιεργειών που επλήγησαν. Ενεργοποιείται το
Μέτρο 23 για τον προσανατολισµό πρόσθετων πόρων από το
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης στην αποζηµίωση παραγωγών
που υπέστησαν απώλειες άνω του 30%. Οι καλλιέργειες που πλη-
ρούν τα κριτήρια θα καταγραφούν σε λίστα, θα αποσταλεί στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για έγκριση, ώστε να ενεργοποιηθεί η δια-
δικασία αποζηµίωσης το συντοµότερο δυνατό. Η στήριξη θα
αφορά καλλιέργειες που µπορούν να τεκµηριώσουν την απώλεια
µέσω ισοζυγίων.

Τρίτη παρέµβαση: Αγροτικό ηλεκτρικό ρεύµα. Μιλήσαµε αρ-
κετά για το ενεργειακό κόστος και ναι, υπάρχει αύξηση, αλλά
πρέπει να αναγνωρίσετε τη σηµαντική µας παρέµβαση. Οι αγρό-
τες απολαµβάνουν ήδη χαµηλή τιµή ρεύµατος µέσω του τιµολο-
γίου ΓΑΙΑ, µε τιµή από τα 0,093 ευρώ ανά κιλοβατώρα, η οποία
είναι πολύ χαµηλότερη από το κόστος παραγωγής της κιλοβα-
τώρας στη χονδρική αγορά. Έχουν ρυθµιστεί ληξιπρόθεσµες
οφειλές χιλιάδων παραγωγών σε εκατόν είκοσι δόσεις και σε συ-
νεργασία µε τους παρόχους εξετάζεται η δυνατότητα να µην εκ-
δίδεται λογαριασµός ανά µήνα -είναι µια δέσµευση που είχαµε
από τους παραγωγούς σε συνάντηση που κάναµε στο Υπουρ-
γείο- ώστε να διευκολυνθούν οι αγρότες στη διαχείριση των οι-
κονοµικών τους.

Παράλληλα, έχουν δροµολογηθεί λύσεις, όπως τα «Φωτοβολ-
ταϊκά στο χωράφι» για αυτούς τους παραγωγούς οι οποίοι έχουν
ιδιωτικές γεωτρήσεις και το πρόγραµµα «Απόλλων» µέσω της δυ-
νατότητας ανάπτυξης ΑΠΕ για τον ενεργειακό συµψηφισµό κα-
ταναλώσεων αγροτών ΓΟΕΒ και ΤΟΕΒ, εξασφαλίζοντας ακόµα
φθηνότερο ρεύµα για την πρωτογενή παραγωγή.

Τέταρτη παρέµβαση: Η στήριξη στο βαµβάκι. Η στήριξη των
βαµβακοπαραγωγών ενισχύεται µε ειδική πρόβλεψη για 31,7
ευρώ ανά στρέµµα στο πλαίσιο της προσπάθειας της µείωσης
του αποτυπώµατος άνθρακα και µε µείωση του πλαφόν για την
ένταξη στη συνδεδεµένη ενίσχυση.

Πέµπτη ενίσχυση: Στήριξη της κτηνοτροφίας και αντικατά-
σταση του ζωικού κεφαλαίου για τους πληγέντες κτηνοτρόφους
από την πανώλη και την ευλογιά. Εκτός από τις υψηλές αποζη-
µιώσεις για τα ζώα που θανατώθηκαν δροµολογείται και η αντι-

κατάσταση του ζωικού κεφαλαίου µέσω της ενεργοποίησης του
αντίστοιχου Μέτρου 5.2, µε κάλυψη 100% για τους πληγέντες
κτηνοτρόφους.

Έκτη ενίσχυση: Έργα υποδοµής για τη στήριξη του πρωτογε-
νούς τοµέα. Το Υπουργείο Υποδοµών υλοποιεί τα εξής έργα: Δη-
µοπρατεί και υλοποιεί αρδευτικά έργα συνολικού προϋπολογισ-
µού 865 εκατοµµυρίων ευρώ σε όλη την επικράτεια, ενώ παράλ-
ληλα έχει δηµοπρατήσει και υλοποιεί µελέτες συνολικού προϋπο-
λογισµού 50 εκατοµµυρίων ευρώ για την ωρίµανση νέων
αρδευτικών έργων. Υλοποιεί τα αρδευτικά έργα που παρέλαβε
από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης τον Ιούλιο του 2023 συ-
νολικού προϋπολογισµού 700 εκατοµµυρίων ευρώ. Έχει αναλά-
βει την υλοποίηση έργων αποκατάστασης οδικών υποδοµών στην
Κεντρική Ελλάδα συνολικού προϋπολογισµού 900 εκατοµµυρίων
ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν λύσαµε όλα τα προβλήµατα
ούτε έχουµε υποσχεθεί µαγικές λύσεις. Είµαστε, όµως, εδώ µε
ειλικρίνεια απέναντι στους παραγωγούς και κινούµενοι στη βάση
των δηµοσιονοµικών δυνατοτήτων της χώρας µας, σταθερά προ-
σανατολισµένοι στη στήριξη του πρωτογενούς τοµέα και των πα-
ραγωγών µας.

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι και αυτό µέρος αυτής της προ-
σπάθειας και σας καλώ να το υποστηρίξετε και να το υπερψηφί-
σετε, αποδεικνύοντας ότι η ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα
και η ευηµερία των παραγωγών είναι για εσάς πιο πάνω από τα
κοµµατικά οφέλη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων: «Διεπαγγελµατικές οργανώσεις, ενίσχυση του
αγροτικού τοµέα, οργάνωση των υπηρεσιών και εποπτευόµενων
φορέων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και
επανεκκίνηση της αγροτικής οικονοµίας».

Έχει υποβληθεί αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της
υπουργικής τροπολογίας µε γενικό αριθµό 333 και ειδικό αριθµό
22 από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας και τους Βουλευτές του κόµµατός
του.

Η ονοµαστική ψηφοφορία θα διεξαχθεί την Τρίτη 4 Μαρτίου
2025 και ώρα 9.00’ το πρωί και θα ακολουθήσει η ψήφιση του
ακροτελεύτιου άρθρου και του συνόλου του σχεδίου νόµου από
τους εισηγητές και τους ειδικούς αγορητές.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και των
υπολοίπων τροπολογιών του σχεδίου νόµου και η ψήφισή τους
θα γίνει χωριστά. Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει
την αρχή του νοµοσχεδίου, τριάντα τρία άρθρα, δύο τροπολο-
γίες.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλούνται οι ει-

σηγητές και οι ειδικούς αγορητές να καταθέσουν στο Προεδρείο
τα έγγραφα µε τις ψήφους τους, προκειµένου να συµπεριλη-
φθούν στα επίσηµα Πρακτικά της Βουλής.

(Τα προαναφερθέντα έγγραφα µε τις ψήφους καταχωρίζονται
στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μετά την ολοκλή-
ρωση της ψηφοφορίας, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Διεπαγγελµατικές οργανώσεις,
ενίσχυση του αγροτικού τοµέα, οργάνωση των υπηρεσιών και
εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων και επανεκκίνηση της αγροτικής οικονοµίας», έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής και επί
των άρθρων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 1.39’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, ηµέρα
Παρασκευή 28 Φεβρουαρίου 2025 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) επετειακή
αναφορά από τον Προεδρεύοντα της συνεδρίασης στη µνήµη
των θυµάτων του τραγικού δυστυχήµατος των Τεµπών και τή-
ρηση ενός λεπτού σιγής και β) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.

Καλό σας ξηµέρωµα, πάντα µε υγεία!
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